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WELZIJN: een per
soonlijke ervaring

Sjoerd Swane
Op zaterdag 31 januari wordt in 
Maarssen een landelijke (buiten
gewone) algemene ledenvergade
ring gehouden met als onderwerp: 
''WELZIJN". Aan de orde is het 
hoofdstuk "Mens en Welzijn" uit 
Liberalisme in Beweging met de 
daarop ingediende amendementen 
en een en ander aangevuld met 
een miniresolutie van de CRM- 
commissie.
Het is een goede zaak dat er een 
aparte dag aan dit onderwerp ge
wijd wordt, vooral als men let 
op de toenemende behoefte aan 
welzijnswerk. Een van de oorza
ken van die gestegen behoefte 
is de grotere hoeveelheid be
schikbare vrije tijd en de 
steeds complexer wordende sa
menleving. Buitenlandse werkne
mers, werkelozen, WAO'ers, woon
wagenbewoners en andere groepen 
in de samenleving eisen in toe
nemende mate de aandacht op. Een 
liberale visie op het welzijns
beleid is dan ook actueler en 
urgenter dan ooit.’

OVERHEID

Een van de kernpunten van een 
liberaal welzijnsbeleid dient 
te zijn dat de overheid niet 
bepaalt watwelzijn is, maar dat 
zij slechts de voorwaarden 
schept om de individuele burger 
in staat te stellen invulling 
te geven aan zijn of haar be
hoeften.
Welzijn is een persoonlijke er
varing en een opgedrongen wel
zijnsbeleid is dan ook uit oen 
boze.
Hier ligt een van de grote ver
schilpunten met de socialisten., 
die steeds meer neigen naar het 
tevoren regelend optreden door 
de overheid in het welzijnsge- 
beuren. Het socialistisch be
leid is er dan ook de laatste 
tijd steeds meer op gericht 
om vrij elitaire groepjes in 
stand te houden door volledige 
subsidiëring van hun werk, zon
der dat de doelmatigheid en/'of 
het democratisch gehalte ge
toetst wordt of getoetst kan 
worden.
Nog steeds bestaat er geen sanc^ 
tie op het ondemocratisch func
tioneren van gesubsidiëerde in
stellingen, terwijl doelmatig
heid slechts tegengegaan kan 
worden door volledige of gedeel
telijke inhouding van subsidie
gelden. Dit laatste heeft aan 
weer tot gevolg dat iedere ge
meente een eigen inhoud gaat ge
ven aan het begrip doelmatig
heid, zodat volstrekte wille
keur kan ontstaan.

WET
Over de aoelmatigheid en demo
cratie in de gesubsidiëerde sec
tor is al in maart 1977 een rap
port verschenen van de commissie 
Van der Burg. Het rapport, dat 
een groot aantal conclusies en 
aanbevelingen bevat, heeft nogal 
weinig opschudding veroorzaakt 
terwijl het toch gaat over de 
verhouding tussen staat een maat-

schappij, met name over een sec
tor waarop steeds meer mensen 
aangewezen zijn. Het kabinet 
Den Uyl publiceerde het advies 
zonder regeringsstandpunt, ter
wijl het kabinet Van Agt pas in 
november '80 met een definitief 
standpunt kwam. Uit deze laksheic 
blijkt wel dat aan het rapport 
toch niet de waarde wordt toege
kend die het verdient. Met de 
decentralisatie van het welzijns 
beleid kan nu iedere gemeente
lijke overheid naar willekeur 
inhoud geven aan de aemocratise- 
rings- en doelmatigheidsvereis- 
ten. Deze ongewenste situatie 
kan slechts opgeheven worden 
door het maken van een wet waar
in duidelijk aangegeven staat 
aan welke criteria de instellin
gen moeten voldoen om voor subsi 
die in aanmerking te komen. Van
daar dat in de CRM-resolutie een 
nieuwe stelling over deze proble 
matiek is opgenomen.

Lees door op bladzijde 2

leiden tot een vergroting 
van de betrokkenheid en de 
eigen verantwoordelijkheid 
van de burger.

stelling 2 (nieuw)

De decentralisatie van het 
welzijnswerk dient kritisch 
gevolgd te worden.De in
vloed van beroepskrachten op 
de welzijnsplanning moet tot 
een minimum beperkt worden.

stelling 3 (nieuw)

De basiswelzijnsvoorzieninger. 
dienen door CRM op grond van 
duidelijke richtlijnen ge
financierd te worden.

amendement stelling 5 LI]3

Mensen in evidente achter
standssituaties worden in 
staat gesteld om zelf vorm 
en inhoud te geven aan hun 
eigen leven.De rol van de 
overheid beperkt zich tot 
een voorwaardescheppend be
leid.

Stellingen
Welzijn
Preambule (nieuw)

Een liberaal welzijnsbeleid 
is er op gericht dat een 
ieder op een voor hem of 
haar zinvolle wijze zelf 
vorm en inhoud moet kunnen 
geven aan zijn eigen leven.

stelling 1 (nieuw)

Het welzijnsbeleid dient zo
veel mogelijk op gemeente
lijk niveau bepaald te worden 
Deze decentralisatie van het 
welzijnsbeleid dient te

amendement stelling 6 LIB

.. .al tijd...wijzigen in: 

..voorzover mogelijk...

amendement stelling 7 LIB

Particulier initiatief en 
andere vormen van maatschap
pelijk initiatief zijn nodig 
voor de verwezenlijking van 
welzijnswerk,zowel in de 
beleidsvoorbereiding als in de 
uitvoering.

stel 1inq 8 (nieuw)

De door de overheid gesubsi
dieerde instellingen dienen 
minimaal te voldoen aan de
zelfde regels van openbaarheid 
en democratie als welke voor 
de overheid zelf gelden.

amendement op stelling 3/9 LIB

De uitvoering van welzijns
werk en welzijnsplanning dient

voorzover mogelijk te geschie
den door vrijwi11igers.Dit 
wil zeggen dat professionele 
welzijnswerkers voorwaarde
scheppend moeten werken.

stelling 9 (nieuw)

De lagere overheden dienen bij 
de uitvoering van welzijns
werk zoveel mogelijk een be
roep te doen op het particu
lier ini tiatief. In elk geval 
mag de wetgever geen dwingende 
keuze opleggen.

stelling 10 (nieuw)

De opleiding van professionele, 
welzijnswerkers dient over
wegend gericht te zijn op 
het trainen en ondersteunen 
van vrijwi11igers.

toelichting preanbule

Het liberaal welzijnsbeleid 
dient voorwaardeseeppend le 
werken omdat slechts ieder 
individu voor zich zelf kan 
bepalen wat voor hem of haar 
welzijn betekent.De invulling 
van dit persoonlijke welzijns- 
begrip kan slechts op ■ 
behoorlijke manier geschieden 
als daar mogelijkheden toe 
zijn.Deze mogelijkheden 
scheppen is een hoofddoel in 
het beleid,de invulling van 
de mogelijkheden wordt over-

toelichting stelling 1

Het bepalen van het wezijns- 
beleid door de centrale 
overheid is vaak ongewenst, 
omdat het enorme netwerk van 
welzijnsinstellingen,zoals 
dat onder de verantwoordelijk-

toelichting stelling 2

burger komt te liggen.Bij de 
gemeentelijke overheid is de 
belvoigenbehartiging van de 
burger ook het meest intensief 
en vaak hel effectiefst. 
Overigens kan het welzijns
beleid niet altijd op gemeen
telijk niveau bepaald worden: 
zo zal bij voorbeeld bij een 
beleid m.b. I. woonwagenbewoner: 
centraal gecoördineerd moeten 
worden.
gebeuren, door de burger in 
"het veld".De burger dus, 
die middenin het welzijns- 
gebeuren siaat.
Er is een tendens dal de 
planninysgroepen steeds 
meer overheerst worden door 
professienele weIzijnswer- 
kers:de beroepskrachten. Deze 
beroepskrachten redeneren 
vaak vanuit ee eenzijdige 
typisch beroepsjargon waar 
de noralw buger niets van 
begrijpt zodat deze al snel 
afhaakt.Daarbij komt dat de 
decentralisatie op deze ma
nier haar doel voorbij 
schiet:het welzijnswerk 
dient dichter bij de burgers 
gebracht te worden,niet 
dichter bij de beroepskracht 
(zie ook stelling 10/11)

toelichting stelling 3

het bouwen van wijkcentra 
onbetaalbaar.Als er geen 
wijkcentra ed zijn,zal dit 
remmend kunnen werke op de 
ontplooiingsmogelijkheden 
van de burger.CRM dient 
duidelijke richtlijnen op Le 
stellen op grond waarvan 
een rijksbijdrage in de 
ontwikkeling van deze basis
welzijnsvoorzieningen uit
gekeerd wordt.

Het bepalen van het welzijns
beleid op het gemeentelijk 
niveau dient te geschieden 
via een zgn. welzijnsplan.Het 
welzijnsplan is een priori
teitsstelling mbt de middelen 
met als doel een meerjaren- 
beleid op te stellen.
Het opstellen van een welzijns 
plan moet zoveel mogelijk 
heid van het ministerie van

toelichting stelling 8

De met gemeenscapsgeld ge
subsidieerde instellingen 
moeien democratisen zijn.
Hel gaat niet aan dat aller
lei instellingen kunnen 
doen en laten wat ze willen 
zonder dat daar een behoor
lijke controle op mogelijk 
is.

CRM is gegroeid,niet meer 
centraal te besturen is.Daar
bij komt dat bij de bepaling 
van het welzijnsbeleid op 
gemeentelijk niveau,de be
sluitvorming dichter bij tie

toelichting stelling 9 

zie toelichting stelling 2
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(vervolg WELZIJN)

DECENTRALISATIE
Enige tijd geleden is begonnen 
met de zogenaamde decentralisa
tie van het welzijnsbeleid. Dit 
houdt concreet in dat de gemeen
telijke overheid de verantwoorde
lijkheid heeft gekregen over het 
welzijnsbeleid, in plaats van 
CRM. In Liberalisme in Beweging 
wordt gesteld dat "per gemeente 
één welzijnsinstelling met een 
multidisciplinair team de eerste
lijnsvoorzieningen dient te ver
zorgen." Afgezien van het feit 
dat ik mij afvraag hoeveel men
sen precies begrijpen wat aaar 
staat slaat Liberalisme in Bewe
ging mijns insziens hier volledig 
de plank mis: het instellen van 
één welzijnsinstellinq per qe- 
meente blijkt namelijk vaak te 
leiden tot een gecentraliseerd 
orgaan met professionele wel
zijnswerkers waarin de inbreng 
van vrijwilligers niet meer ge
hoord wordt. Ik ben ervan over
tuigd dat een gecoördineerd wel
zijnsbeleid beter bereikt kan 
worden middels het opstellen van 
het in de Kaderwet Specifiek 
Welzijn voorgeschreven welzijns- 
plan. In een zodanig welzijns- 
plan zijn per categorie alle ac
tiviteiten van instellingen op
genomen en worden door de ge
meenteraad prioriteiten gesteld. 
Een welzijnsteam kan hierin nau
welijks een functie vervullen, 
sterker nog,'het is en blijft 
een politieke beslissing van de 
gemeenteraad. Dat is de essentie 
van de decentralisatie die ook 
door de J0VD in Liberalisme in 
Beweging wordt ondersteund.

Ik kan niet volgen waarom Libe
ralisme in Beweging eerst kiest 
voor decentralisatie van CRM 
naar gemeente, om vervolgens te 
kiezen voor centralisatie bin
nen zo'n gemeente. Men consta
teert steeds meer het verlangen 
bij de burger naar grotere be
trokkenheid bij het bestuur.
Een betrokkenheid die door cen
tralisatie, op welk niveau dan 
ook, gefrustreerd wordt. Daarbij 
welzijnsteam, dat'alle'vöórzie- 
ningen gaat verzorgen, het recht 
op vrije keuze minimaliseert.
Is het immers niet zo dat het 
particulier initiatief op deze 
manier vakkundig om zeep wordt 
geholpen ?

Als liberalen moeten we 
staan voor een zo gediversivi- 
seerd mogelijk pakket van wel
zijnsvoorzieningen, dat gedra
gen wordt door vrijwilligers.
Dit particulier initiatief kan, 
indien nodig, ondersteund wor
den door subsidies en beroeps
krachten. Op deze manier zullen 
de gebruikers van het voorzie
ningenpakket zich beter op hun 
eigen wijze kunnen ontplooien.
En daar kan toch niemand tegen 
zijn .

VRIJWILLIGERS

Zonder vrijwi11igers kan het 
vrijwi11igerswerk niet draaien. 
Helaas wordt steeds meer van het 
werk dat vroeger door vrijwilli
gers werd gedaan, overgenomen 
door betaalde krachten. Ik vindt 
dit een slechte zaak en boven
dien in het geheel niet noodza
kelijk. De beroepskrachten moe
ten zich voornamelijk richten 
op het trainen en ondersteunen 
van vrijwi11igers. Als dit niet 
gebeurt, zullen er bij een toe
nemende behoefte aan welzijns
werk ook steeds meer beroeps
krachten nodig zijn. Voor meer 
beroepskrachten is geen geld 
met het gevolg dat het werk niet 
volledig gedaan kan worden. Het 
vrijwilligerswerk is de hoek
steen van ons welzijnswerk en 
de roep om steds meer beroeps
krachten dient krachtig tegen
gegaan te worden.

.MEDEWERKSTER VORMING 
Karin Blaauw-Veneman 
Welderingsstraat 58, 
9035 EA DR0NRIJP 
tel 05172-2099

DRIEMASTER

Een student is ook maar een mens.
Dus vatbaar voor allerhande kwalen en 

ongemakken. De StudentenPolis van Nationale- 
Nederlanden voorkomt pijn in de portemonnee.

StudentenPolis? Jazeker. De nieuwe 
ziektekostenverzekering voor studenten, die een

rip.kkina tpgon oen faire prem ie.
Niet toevallig heeft Nationale-Nederlanden 

al 25 jaar ervaring met ziektekostenverzekeringen 
voor het studerend deel van de natie!

Uw verzekeringsadviseur is geheel op de hoogte.

de Studenten M is
van Nationale-Nederlanden

Voor alle beveiligingen:

systei
Telefoon 030-332507
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KORT & 
KR4CHTIG
VVD 1

De Haze Winkelman
De gehele kandidaatstellings- 
procedure in de VVD is voor 
wat betreft de door de JOVD 
gesteunde kandidaten niet 
ongunstig verlopen.Ed Nijpels 
kwam op vier,Loek Hermans op 
dertien en Johan Remkes op 
twwe en dertig,nog altijd 
veel hoger dan zijn plaats 
negen en dertig van vier jaar 
geleden.
Als tweede nieuwkomer na het 
Hoofdbestuurslid Piet Blauw 
kwam nogal verrassend Frans 
Weisglas uit Rotterdam,daarmee 
helaas een andere rotterdammer 
Ben Korthals,omlaag drukkend. 
Het lijkt uitgesloten dat de 
Algemene Vergadering in deze 
volgorde nog wijzigingen aan
brengt,zodat daarmee de lijst 
is vastgesteld.Ik hoop van 
harte dat lijsttrekker Wiegel 
er hard tegen aan zal gaan, 
zodat de VVD een beter ver
kiezingsresultaat zal boeken 
dan de prognoses voorspellen.

VVD 2
De Haze Winkelman
De komende maanden tot de 
verkiezingen zullen geen 
makkelijke maanden voor de 
VVD worden.Door het slechte 
tij kan de egering weinig 
populaire ma0 ,regel en nemen. 
Intern is de stroom van 
amendementen on het verkiezings-

program los gebarsten in een 
hevigheid die nog nooit ver
toond is.Al meer dan vijf 
duizend amendementen zijn 
binnen gekomen,voor de één wel 
maar voor ons niet onverwacht. 
Bij velen is de harde JOVD- 
kritiek op dit verkiezings- 
program slecht geval 1 en,doch 
we zijn slechts de voorloper 
geweest van de VVDbasis.die 
met deze massale amendering 
zijn ongenoegen-kenbaar maakt. 
De program-commissie had zich 
moeten realiseren,dat,als 
twee congressen lang over het 
Liberaal Manifest gesproken 
wordt,men van de daar vastge
stelde lijn niet fors kan af
wijken.

Marco Swart 1
Het is in liberale kring wel 
eens gebruik geweest om anders
denkenden die desondanks van 
liberale inzichten blijk gaven 
te onderscheiden met de "Libe
rale Vonk". Voor degene die er 
in slaagde om driemaal een Li
berale Vonk te verwerven was 
het zelfs weggelegd om tot 
"Klein Liberaal Licht" te wor
den gepromoveerd. Ik weet niet 
of dit gebruik nog bestaat, 
maar ik geloof wel dat Jelle 
Zijlstra met zijn brandbrief 
aan het kabinet zijn promotie 
tot Klein Liberaal Licht in 
één klap heeft verdiend.

Het is eigenlijk wel beschamend 
dat Zijlstra als hoogste baas 
van de Nederlandse Bank een 
notabene deels liberaal kabinel 
op het matje moet roepen omdat 
het niet zuinig genoeg wil 
zijn. Je zou warempel nog gaan 
denken dat je voor een goed fi
nancieel beleid niet bij de li
beralen maar bij de christen
democraten moet zijn: eerst de 
KVP-er Andriessen en nu weer de 
antirevolutionair Zijlstra.
Maar zolang elk bezuinigings
plan in de Kamer wordt belaagd 
door Aii Lubber-s en zijn 48 ro
vers weten we wel beter.

A-REIZEN:
UW REISBUREAU VOOR AL 
UW VAKANTIEREIZEN !

per v liegtu ig, trein, touringcar of 
eigen auto.
Hotels, appartementen o f 
bungalows.
Óók voor 'INPAKKEN en WEG
WEZEN !’
Kortom: voor ALLE vakantievormen  
die u w e n s t !

Alléén voor vliegtickets, hotelreserve
ringen, autohuur, campingvluchten etc. 
zijn wij u tevens graag behulpzaam.

ar
k-REIZEN

A -R e ize n
M a a rsse n
KAATSBAAN 26 
TEL. 03465-66554

Bloot
Marco Swart 2

Veel JOVD-ers verwijten de VVD 
dat zij Andriessen had moeten 
volgen en het kabinet vorig 
jaar al naar huis had moeten 
sturen, omdat dat verkiezi.ngs- 
winst zou opleveren. Dat ver
wijt lijkt me onjuist. Een 
voortijdige kabinetscrisis be
tekende voor noodzakelijke 
maatregelen zeker een jaar uit
stel en met een mogelijk nieuw 
links kabinet zelfs afstel. 
Zoals het nu is gegaan,zijn er 
het afgelopen halfjaar toch 
noodzakelijke stappen gezet, 
zij het te langzaam en te wei
nig. Maar als het kabinet was 
gevallen had Zijlstra nu geen 
brandbrief maar een ontslag
brief geschreven!
Ondertussen zijn met de verkie
zingen in het vooruitzicht, de 
bezwaren tegen een kabinetscri
sis vervallen. Als de coalitie 
met het CDA nu al niet de nood
zakelijke maatregelen oplevert, 
dan is er geen enkele toekomst
perspectief dat het voorbestaar 
ervan kan rechtvaardigen. De 
VVD heeft de bretels van haar 
geloofwaardigheid al gevaarlijk 
ver uitgerekt en als zij zich 
nu niet onverzettelijk opstelt, 
dan moet zij met de billen 
bloot de verkiezingen in.

Abortus
De Haze Winkelman
Het abortus wetsontwerp van 
het kabinet is al weer enige 
tijd geleden door de Tweede 
Kamer aanvaard en het ligt 
niet in de lijn der verwachtin
gen dat de Eerste Kamer het 
ontwerp wederom zal verwerpen. 
Hoewel het Hoofdbestuur ge
lukkiger zou zijn geweest met 
het wetsontwerp van de oppo
sitie. hebben wij toch besloten 
geen afkeurende verklaring 
uit te geven.In redelijkheid 
valt niet te zeggen dat het 
huidige aangenomen wetsontwerp 
volstrekt onaanvaardbaar is en 
nog belangrijker is dat de 
huidige gegroeide praktijk 
waarschijnlijk gewoon door zal 
kunnen gaan.Verder zal deze 
zaak toch eens geregeld moeten 
worden en wil ik bepaald mijn 
bewondering uitspreken voor 
de VVDers die dit resultaat 
hebben weten te bereiken.Om 
dan,terwijl de VVD-fractie 
unaniem achter het geheel stond 
een afkeuring uit te spreken 
zou geen goede zaak zijn.
De oppositie is binnens kamers 
ook best tevreden met deze 
gang van zaken,want anders had 
abortus weer onderwerp uit
gemaakt van de formatie-bespre- 
kingen en was weer inzet ge
weest van ae verkiezingsstrijd. 
De hypocrisie is dan ook tot 
een behoorlijk peil gestegen 
als de PvdA politieke munt 
uit het geheel poogt te slaan. 
Het heeft nu lang genoeg ge- 
duurt en dient zeker niet weer 
inzet te worden van de ver
kiezingen,zoals de PvdA voor
zitter van den Berg wil.
De zoveelste trieste episode 
van deze lijdensweg.

De JOVD steunt de anti-fascis- 
tische verklaring die bij de 
herdenking van Hannie Schaft 
is gelanceerd. Inmiddels is ae 
oproep in de vorm van een

affiche van de persen gerold. 
Je kunt de (gratis) affiche 
bestellen bij het algemeen 
secretariaat.

REBANK »  VACATUREBANK »» VACATUREBANK »VACATU
Om een voordracht te kunnen doen aan het hoofdbestuur zoekt de 
redactie van DRIEMASTER mensen die geïnteresseerd zijn in de 
functie van

Redacteur actuele politiek

Van deze redacteur verwachten wij dat hij mensen van allerlei 
pluimage aan het woord laat over de actuele politiek op een ma
nier die de lezers boeit. In het bijzonder is hij verantwoorde
lijk voor:

-het houden en laten houden van interviews met prominen
ten buiten de JOVD;

-het onderhouden van goede contacten met de politieke 
commissies van de JOVD.

Daarnaast neemt hij uiteraard deel aan de normale redactionele 
werkzaamheden als het schrijven van .artikelen en het bijwonen 
van redactievergaderingen en. werkbijeenkomsten.

Voor deze functie zijn vereist:
-een grote interesse voor en kennis van de politiek;
-goede contactuele eigenschappen;
-een meer dan gemiddelde beheersing van het nederlands;
-vaak en zonodig onverwacht in Den Haag (Tweede Kamer)
. kunnen opereren.

Ervaring en typevaardigheid strekken tot aanbeveling.

Er bestaat een reiskostenregeling. Overigens, ook al spreken we 
gemakshalve van "redacteur" en "hij", vrouwelijke geïnteresseer 
den zijn zeer welkom.

Mensen dit in deze functie geïnteresseerd zijn, kunnen zich 
schriftelijk opgeven bij het algemeen secretariaat. Nadere in
lichtingen zijn te krijgen bij (Je hoofdredacteur.

SlfcEEK

In deze rubriek plaatsen wij de 
ingezonden stukken van lezers. 
Daarbij gelden de volgende re
gels om het leesbaar te houden: 
-lengte hoogstens 300 woorden 
-begrijpelijk voor alle lezers 
-kernachtig geformuleerd 

We zijn deze eerste keer nog 
wat soepeh geweest, maar dat is 
dan ook alleen voor deze ene 
keer.

Pensioenvoorziening
Met instemming las ik in de Driemaster van december een motie 
~'ensi- -envoorzieningen die de JOVD e~!- ■.■angenomen. Met instem
ming vooral ook3 omdat de motie zich bei tot een aspect waar
ook in de huidige situatie nog wat aan te doe ’s en er niet3 
zoals veelal op dit terrein gebeurt3 allerlei andere vragen 
Dorden bijgehaald3 die - hoe rechtvaardig ook - op dit moment 
toch niet kunnen worden verwezenlijkt.

Slechts op één punt een kleine kanttekening: de woorden "een 
systeem"3 zowe'! in het dictum als in de laatste overweging3 moe
ten hopelijk niet gelezen worden als drang naar centralisatie 
daar gezonde concurrentieverhoudingen op de geld- en kapitaal
markt 3 die behoort tot de weinige markten die werkelijk als zo
danig junctioneren3 door een zodanige centralisatie sterk zouden 
worden aangetast. Een zodanige centralisatie is ook helemaal 

■ niet nOi:ig3 gezien het systeem van pensioenvoorzieningen dat in 
Nederland bestaat en zich steeds verder ontwikkelt.

G.O.J. van Tetr 
(pensioenfondsbeheerder)
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SOCIOKRATIE: 
de w are  
dem okratie

Inspraak of 
demokratie ?

In de naam van onze vereniging, 
en in de namen van een aantal 
politieke partijen, staat het 
begrip 'demokratie' erg cen
traal. De aandacht die in de 
programma's aan demokratie 
wordt geschonken heeft voorna
melijk te maken met de prak
tische uitwerking van demokra
tie in het stemrecht: wie moet 
stemrecht hebben, waarover moet 
men kunnen stemmen?
De essentie van een demokra- 
tische stemming is dat iedereen 
een even grote invloed heeft op 
de besluitvorming. Besluiten 
zijn pas genomen als de meer
derheid is vastgesteld. Het 
voordeel van dit systeem is dat 
iedereen in vrijheid kan 
beslissen in welke richting hij 
invloed uitoefent. In dit ar
tikel wil ik ingaan op een wei
nig besproken nadeel van dit 
systeem: demokratische beslui
ten worden uiteindelijk geno
men op grond van de macht van 
een getalsmeerderheid i.p.v. 
op grond van de afweging van 
argumenten.

Er zijn mensen die de macht var 
het argument willen herstellen. 
Hun afkeer van de macht van hei 
getal is zelfs zo groot dat ze 
de term 'demokratie' willen 
vervangen door 'sociokratie'.
Ik betwijfel zelf of het nodig 
is om 'demokratie' zo resoluut 
over boord te zetten; de uit
werking van de gedachte van 
sociokratie kan de bestaande 
theorie en praktijk van demo
kratie ook verrijken.

WAT IS SOCIOKRATIE?
De machtspositie van de meer
derheid en de relatieve on
machtigheid van de minderheid 
kunnen worden ongedaan gemaakt 
door de meerderheid te ver
plichten de minderheid te over
tuigen. De macht verschuift 
dan van het getal naar het ar
gument, en de minderheid kan 
niet verplicht worden genoegen 
te nemen met iets waarmee ze 
het radikaal oneens is. Als in 
een sociokratische organisatie 
geen overeenstemming wordt be
reikt dan wordt er geen be
sluit genomen. Onder 'overeen
stemming' verstaan we dat nie
mand tegen is; het is niet 
noodzakelijk dat iedereen' voor 
is.
Het systeem van 'niemand tegen' 
wordt het konsent-beginsel ge
noemd. Waar in een demokra
tische organisatie konsent wor
den nagestreefd. Besluitvorming 
op basis van konsent garandeert 
de gelijkwaardige participatie 
in de voorafgaande diskussie. 
Niemands argumenten kunnen wor
den gebruuskeerd op grond van 
het feit dat hij de enige is 
die dat argument Hanteert en 
staande houdt. Ieder argument 
tegen een bepaald besluit moet 
worden weerlegd of gehonoreerd. 
Sociokratie vereist overigens 
niet dat ieder besluit met kon
sent genomen wordt. Er dient 
slechts konsent te bestaan tav. 
de besluiten die regelen aan 
wie, en in hoeverre, besluit
vorming wordt gedelegeerd. Met 
konsent kan dus worden besloten 
dat bepaalde soorten besluiten 
worden genomen bij meerderheid 
of door één funktionaris. 
Opgemerkt moet worden dat het 
konsent-beginsel behalve een 
grote vrijheid, ook een grote 
verantwoordelijkheid geeft aan 
de individuele leden van be
sluitvormende groepen. Niemand 
kan zich meer vrijblijvend op
stellen. Elke nee-zegger draagt 
de verantwoordelijkheid voor 
niet doorgaan van een beslis
sing. Logische konsekwentie 
hiervan is om besluitvormende 
groepen niet al te groot te la
ten zijn. Naast 'konsent' is 
'kring' dan ook het tweede 
centrale begrip in het socio- 
kratisch model. Organisatorisch 
worden onderverdeeld in kringen:

Rino Schreuder
funktionele eenheden van maxi
maal + 40 mensen met een ge
meenschappelijk doel. Het zijn 
de kringen die de 'basisbeslis
singén' met konsent dienen te 
nemen. Het derde centrale ken
merk van sociokratie is de zgn. 
'dubbele koppeling' van hiër
archisch op elkaar aansluitende 
kringen. Zowel de funktionele 
leider (chef, voorzitter), als 
een met konsent gekozen verte
genwoordiger zitten namens 
iedere kring in de kring daar
boven.
De met konsent gekozen verte
genwoordiger is na een open 
diskussie aangewezen; geen 
geheimzinnig gedoe (lees: 
gebruik van oneigenlijke argu
menten) via een schriftelijke 
stemming.

Konsent, kring en dubbele kop
peling zijn de hoofdbestandde
len van het sociokraitsche or
ganisatiemodel. In de praktijk 
moet je je bv-. voorstellen dat 
ge topkring (bestuur) van een 
afdelingskring met konsent be
sluit dat de voorzitter zelf
standig de perskontakten onder
houdt, en dat de penningmeestei 
zelfstandig uitgaven mag^doen 
tot een bedrag van ƒ 100,-. 
Uitgaven hoger dan ƒ 100,- 
behoeven goedkeuring van de 
meerderheid van het bestuur. 
Twee leden van het bestuur zijr 
lid van de distriktskring (vgl. 
distriktsbestuur): de voorzit
ter en iemand die speciaal voor 
die plaats in het distriktsbe- 
stuur met konsent wordt geko
zen.

Met sociokratie is sinds 1970 
in Nederland ervaring opgedaan
o.m. in twee elektrotechnische 
installatiebedrijven (in Rot
terdam en Wageningen), de Am
sterdamse basisschool Donge/ 
Krekels, een psychiatrische 
kliniek, Bronswerk-Utrecht 
(onderdeel van VMF-Stork) en 
een sociale werkplaats in 
Utrecht. De omstandigheden 
waaronder een organisatie zich 
wendde tot het Sociokratisch 
Centrum in Rotterdam^) waren 
wisselend: geloof in het model, 
problemen met vakbonden of aan
deelhouders, zoekend naar een 
adekwaat participatiemodel voor 
de werknemers, enz.
Wat heeft de invoering van so
ciokratie, of het starten van 
de besprekingen daarover, in 
deze organisaties teweegge
bracht?
De kreativiteit van alle be
trokkenen wordt geaktiveerd om 
de problemen op te lossen. 
Iedereen doet op basis van ge
lijkwaardigheid aan de discus
sies mee; sociokratie heeft dus 
een emancipatoire werking. ' 
Woordenspelletjes en machtsver
toon verdwenen, omdat een meer
derheid niet genoeg was om een 
wezenlijk besluit te nemen. 
Vooral echter de manier waarop 
met konflikten wordt omgegaan 
verandert sterk.

Zolang organisaties geolied lo
pen heeft niemand behoefte aan 
gepraat over organisatiemodel
len. De belangstelling daarvoor 
ontstaat vaak pas als er niet 
meer over gepraat kan worden, 
omdat zich een konflikt voor
doet. Vroeger werden problemen 
simpel aangepakt: de 'baas' 
(chef, voorzitter, sterkste, 
machthebber) zei hoe het moest, 
en verder geen gezeur. Er kon 
weliswaar snel weer worden 
doorgewerkt, maar op deze 
manier werden problemen zelden 
echt opgelost. Als op autori
taire manier wordt gezegd hoe 
het moet, dan zullen de betrok
kenen onvrede blijven hebben en 
bij de eerstvolgende gelegen
heid een-nieuw konflikt veroor
zaken om de oude aanleiding.

Demokratisering bracht enige 
verbetering. Men voorzag de be
sluitvorming van de zekerheid 
dat althans een meerderheid 
akkoord ging met de uiteinde
lijke oplossing van het kon
flikt. Te weinig is onder ogen 
gezien dat met deze methode 
konflikten net zo min werden 
opgelost als via de autoritaire 
methode. De 'baas' is niet meer 
één man, maar de kleinste meer
derheid. De afwijkende (kon- 
flikterende) opinie van de min
derheid blijft bestaan, wordt 
waarschijnlijk verhard, en kan 
op elk moment voor nieuwe kon
flikten zorgen. Demokratische 
procedures maken het dus moge
lijk dat binnen een organisatie 
groepen zijn die konstant dwars 
liggen en steeds weer via de 
autoritaire macht van een meer
derheid in het 'ongelijk' wor
den gesteld. Zowel het bestaan 
van zo'n minderheid, als de 
manier waarop ze steeds wordt 
behandeld is ongezond voor een 
organisatie.
De fout van een bes 1 ui t-bij- 
-meerderheid is dat de meer
derheid bepaalt of de opvat
tingen van de minderheid in 
voldoende mate zijn gehono
reerd .
Bij een konsent-besluit be
paalt die minderheid dat zelf. 
In een sociokratische organi
satie worden konflikten echt 
opgelost, omdat pas verder 
wordt gegaan als er konsent is 
bereikt. Iedereen moet vrede 
hebben met een oplossing voor
dat van een oplossing sprake 
is.

Men zal zeggen: demokratisering 
kost al zoveel tijd, sociokra
tie zal nog veel meer tijd van 
diskussie en overleg opslokken. 
Dat is niet waar. In een socio
kratische organisatie wordt nl. 
voorkomen dat fundamentele pro
blemen onopgelost blijven en 
steeds weer tot nieuwe diskus- 
sies leiden. Bovendien wordt 
bij het streven naar konsent 
iedereen in een kring gedwonger 
de konsekwenties uit zijn lid
maatschap te trekken. Een 
kring is een funktionele een
heid met een gemeenschappelijk 
doel: d.w.z. als in een kon- 
fliktsituatie geen konsent kan 
worden bereikt over een oplos
sing, dan moet ofwel de samen
stelling ofwel de doelstelling 
van de kring worden veranderd. 
Bij het overgaan op een kring
enorganisatie is het dus in elk 
geval zaak om absolute duide
lijkheid te laten ontstaan 
over de doelstelling van alle 
kringen. Als die doelstellingen 
met konsent zijn vastgesteld, 
kan ieder kring-lid ook aan dat 
basis-konsent worden gehouden.

Sociokratie betekent niet dat 
alle besluiten met konsent ge
nomen moeten worden: de J0VD 
b.v. zou dan in haar politieke 
uitspraken een soort CDA wor
den. Het konsent-beginsel 're
geert' slechts de besluitvor
ming; dat betekent dat beslis
singen als de oprichting van 
een afdelingsblad, de kandi
daatstelling voor een nieuw be
stuurslid, de taakverdeling 
binnen een bestuur of de iir.ue- 
ring van sociokratie, met kon
sent worden genomen. Konsent- 
besluiten voorkomen het voort
duren van fundamentele ver
schillen van inzicht. Meerder
heidsbesluiten scheppen over
winnaars en verliezers. Met die 
verliezers schept een organi
satie haar eigen tegenstanders, 
welke de organisatie van binnen 
uit kunnen bedreigen.
Als er in vergaderingen eens 
wat minder snel zou worden ge
zegd: zullen we dan maar stem
men?, dan zouden méér proble
men worden opgelost via de par
ticipatie van méér mensen; en 
er zou minder tijd verloren 
gaan aan het kunstmatig bouwen 
van meerderheden voor beslui
ten die - willen ze effektief 
kunnen worden uitgevoerd - 
toch konsent vereisen. 
Uiteindelijk is er nl. niets 
nieuw onder zon: 'konsent' is 
de enige methode die in oor
sprong 'democratisch' werd ge
noemd. De heerschappij van het 
volk (demos) hield in dat ie
dereen effektieve zeggenschap 
had over de uiteindelijke be
sluiten, niet all.een de meer
derheid.

Zoals gebruikelijk is de tot 
standkoming van een onpwerp 
streekplan voor Zuid Holland 
Zuid gepaard gegaan met een 
omvanrijke inspraak-procedure. 
Gedeputeerde Staten benoemden 
een streekcommissie. De streek 
commissie stelde werkgroepen 
in uit belangstellenden. Deze 
kregen bij elke fase de 
gelegenheid uitgebreid te 
discussiëren over door de 
provincie uitgebrachte nota's 
omtrent het plangebied.
Iedereen mocht zitting nemen 
in een werkgroep. Het aantal 
deelnemers per groep was 
ongeveer tien en er werd steeds 
met een twaalftal werkgroepen 
aan de inspraakprocedure deel
genomen. De verslagen werden 
gebundeld en samengevat in een 
nota. Gedeputeerde Staten liet 
zich op deze wijze door de 
streekbevolking adviseren. En 
hier ontstonden problemen.

TELEURSTELLING

De adviezen waren vaak niet 
van al te hoge kwaliteit. Men 
ging voorbij aan het doel van 
de inspraak: het adviseren van 
het provinciaal bestuur over 
eigen leefomgeving. Bewoners 
zijn op dit gebied natuurlijk 
allen deskundig. Immers, zij 
hebben hiermee dagelijks te 
maken. Een bestuurder kan 
vanuit zijn bureaustoel 
onmogelijk een goede indruk 
krijgen zonder de direct 
betrokkenen te horen. Het 
bestuur heeft tot taak het 
welzijn van de mensen te diener 
en kan dus via inspraak te 
weten komen op welke manier zij 
dit dient te doen. Hierbij is 
het haar taak verschillende 
wensen tegen elkaar af te 
wegen.
Veel insprekers echter zijn op 
de stoel van de bestuurder gaar 
zitten. Zij hadden de indruk 
over alles en nog wat uit de 
streek te moeten oordelen. 
Doordat deze mensen natuurlijk 
moeilijk een goede afweging 
kunnen maken .van verschillende 
belangen was de kwaliteit van 
de adviezen niet altijd even 
groot.

DEMOCRATIE

Inspraak is dan ook geen vorm 
van democratie. Tenminste 
niet binnen ons huidige bestel 
van vertegenwoordiging. De 
bevolking kiest bestuurders. 
Kiest men een goede bestuurder 
dan zal deze het welzijn van 
de bevolking voorop stellen 
en zich hierover laten voor
lichten middels inspraak. Voor 
inspraak is in onze democratie 
geen andere plaats dan een 
adviserende.

Frank van der Vorm
Willen we meer invioed voor 
insprekers, dan zullen we ons 
bestel moeten veranderen. Dit 
wordt daar echter niet demo
cratischer door. Inspraak is 
veel minder representatief 
dan ons huidige bestuurssys
teem. Ziet men ons bestel 
zuiver, dan geeft de bevolking 
vertrouwen aan mensen die in 
staat zijn belangen tegen 
elkaar af te wegen en hkermee 
een algemeen belang te dienen, 
waarin een ieder zich dezelfde 
mate te goed als te kort 
gedaan zou moeten zijn.
Laat men het bestuur belang
rijk bepalen door inspraak 
dan wordt dit bepaald door het 
zogenaamd recht van de sterkste 
in dit geval degene die zich 
het best weet te argumenteren, 
te informeren of de grootste 
mond heeft. De reële situatie 
in Nederland helt over naar het 
laatste en dit is in strijd met 
ons democratisch stelsel.
In onze eigenlijk representa
tieve systeem heeft iemand die 
geen verstand heeft van 
politiek en bestuur (zoals de 
schrijver van dit artikel red.) 
de gelegenheid zich te laten 
vertegenwoordigen door iemand 
die hij vertrouwt. In een 
bestuur bepaald door inspraak 
heeft hij niets in te.brengen.

HOE DAN WEL?

Volksvertegenwoordigers moeten 
zich beter bewust zijn van hun 
plaats en taak en hierover ook 
hun kiezers voorlichten. Zij 
zullen informatie uit de brede 
kring van wetenschap, onderzoek 
en inspraak af moeten wegen en 
niet de mensen tegemoet treden 
met: "hoe zou U het gehad wil
len hebben?". Hij behoort geen 
zetbaas te zijn van een partij 
of belangengroep. Hij heeft : 
zich op grond van een program
ma, samengesteld in partij 
verband, bereid verklaard het 
welzijn van zijn kiezers te 
dienen. Hij zal op grond van 
kwaliteiten gekozen moeten 
worden..
Dit geldt temeer voor degenen 
die van de volksvertegenwoor
diging het vertrouwen genieten 
ons dagelijks bestuur te 
vormen. Zij hebben niet alleen 
rekening te houden met hun 
éigen kiezers, maar bekleden 
een nog ruimere belangenafwe- 
gende functie. Inspraak zal op 
hen alleen invloed mogen 
hebben, indien argumenten over
tuigend zijn of gedragen worden 
door een overgrote meerderheid 
van bevolking of betrokkenen. 
Dit te bepalen is niet een
voudig. Een bestuurder laat 
zich te snel misleiden door 
opiniërende pers Of ziet niet 
de juiste proporties van 
actiegroepen en demonstraties. 
Dit al maakt goed besturen 
niet gemakkelijk, maar is dan 
ook voor weinigen weggelegd.
Dit geeft de noodzaak te meer 
aan van een representatieve 
democratie boven een 
bestuursvorm bepaald door 
incidentele inbreng.

Men beschikt immers over te 
weinig informatie.
Het is ook niet de taak van de 
insprekers een geheel streek
plan vast te stellen en 
niemand moet die mensen dan 
ook de indruk geven dat hun 
ideeën doorslaggevend zullen 
zijn. Door een gebrek aan 
duidelijkheid hierover ont
staan altijd grote teleur
stellingen. Het resultaat van 
enkele inspraakrondes was voor 
velen dan ook reden vervroegd 
af te haken of groot onge
noegen te laten blijken met 
een nieuwe provinciale nota, 
waarin juist zijn ideeën 
verwezenlijkt werden.
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Kennismaking met

De boel moet op de helling! Wiljan Loomans

REALISTEN'81. Zo heet de jong
ste loot aan neerlands poli
tieke pruimenboom. II zult er 
vast'al wel iets over gehoord 
hebben, want de kwekers van 
deze jonge aanplant koesteren 
hun aanwinst wel met zorg,maar 
niet in stilte. Niet verwonder
lijk, als U weet dat een van 
die kwekers Hans Knoop heet.
En die is niet alleen Bekende 
Nederlander, maar ook directeur 
van een p.r.-bureau. Vandaar 
dus een afspraakje gemaakt. Of 
we even kennis mogen maken met 
de nieuwe partij. (Méér kan het 
niet worden, want het program 
verschijnt pas in januari.)

»KNOOPPUNT«
Wanneer we dan stipt op tijd 
acte de présence geven (letter
lijk "ergens drie hoog achter" 
maar wel mooi) blijkt er aan
vankelijk geen kop, laat staan 
een Knoop, te bekennen. Doch 
luttele minuten later ver
schijnt ELI SONDERVAN, half 
verstopt onder x diplomaten
koffers en een stapel post. 
"Allemaal nieuwe leden" 
glundert de partijsecretaris 
(want dat is-ie). Sorry, mijn
heer Knoop is er zelf nog niet 
komt wat later ('k heb hem dus 
nooit gezien) en of ik het maar 
met hem wil doen. Dat moet dan 
maar: het verschil tussen een 
Bekende en een Bijna-bekende 
Nederlander is immers niet zo 
groot.
Knoop mag dan lijfelijk niet 
aanwezig zijn, als wandversie
ring (foto's) ziet hij er 
blijkbaar wél brood in. Knoop 
met Nixon, Begin, Rabin, Dayan 
en de Sjah. "Knooppunt" van 
kopstukken van weleer. Je 
krijgt de indruk dat het de 
bedoeling is om t.z.t. de gale
rij te completeren met een 
plaat van Knoop met zichzelf!

De geijkte binnenkomer:
Waarom Realisten'81?
Sondervan zou daarover vast 
wel kort kunnen zijn, maar hij 
maakt van zijn zendtijd gebruil 
om zorgvuldig het 'waarom' van 
'onze' partij uit de doeken te 
doen. Het verhaal komt er op 
neer dat iedereen wel ziet wat 
er zoal fout gaat ("Wij hebben 
namelijk veel te maken met men
sen uit de praktijk"), dat ie
dereen de oplossing ziet, maar 
dat die door geen van de be
staande politieke partijen 
wordt aangedragen. .Sondervan: 
"De affaire Andriessen was ei- 
üenlijk het breekpunt. Toen er 
eindelijk eens iemand op stond 
die het allemaal wél wat hel
derder zag en zei van jongens, 
we moeten er tegenaan, en toen 
de partijen die hem eigenlijk 
zouden moeten steunen hem zon
der meer lietern vallen, toen 
zeiden wij: er is iets mis met 
de politiek in dit land."

Maar aan wie ligt dat? Aan de 
partijen of aan de mensen?
Eli Sondervan: "Het ligt zon
der meer aan de partijen. Kijk, 
die zijn stuk voor stuk geba
seerd op ideeën die 100 jaar 
Deleden voortreffelijk waren, 
maar nu niet meer gelden. Al 
die theorieën hebben hun doel 
bereikt. Er hoeft geen klassen
strijd meer gestreden te wor
den; op papier heeft iedereen 
®1 gelijke rechten. Je moet 
yandaag met nieuwe realistische 
Tdeeën komen die gebaseerd zijn 
®P de omstandigheden van van
daag. "

Ten opzichte van D'66 zou dat 
verhaal niet opgaan. 
Sondervan:"Wij vinden dat D'66 
niets anders heeft gedaan dan 
lopen schipperen. D'66 komt op 
ons niet geloofwaardig over.
Wat hebben ze nou bereikt,wat 
hebben ze waargemaakt? Niets 
toch?"

Ze lijken anders op een fors 
aantal kamerzetels af te ste
venen. ..
Sondervan: "De mensen stemmen 
D'66 omdat ze ontevreden zijn 
over de bestaande partijen.
Bij gebrek aan beter dan maar 
D'66...
Die oude middelen zijn uitge
werkt. Daarom moeten we nieuwe 
middelen zoeken die ervoor zor
gen dat iedereen een behoorlijk 
inkomen kan hebben, dat leven 
en werken weer interessant 
worden. Dat kan!"

A Is we maar...
Sondervan: "Als we maar durven 
ons hele economische bestel op 
de helling te zetten. Dat zal 
ook bij ons - dat moet ik eer
lijk erbij zeggen - in eerste 
instantie méér werkloosheid op
leveren. Maar in een sector 
waar ik niet bang voor ben. Hoe 
doe je dat? Door de belastingen 
drastisch te herzien."

TIRADE

Op de vraag, hoe hij die heils
economie verder uitgewerkt ziet 
komt Sondervan met een ware 
tirade tegen de overheid.
"We moeten een economie creëren 
die mensen aanspoort om in de 
productieve sector te gaan wer
ken en die mensen niet op
scheept met een nepbaan bij de 
overheid. Dan heb ik nog lie
ver dat hij een tijd in de WW 
gaat met uitzicht op een échte 
baan."
Sondervan maakt duidelijk dat 
ook de sociale voorzieningen 
op de helling moeten. Hij kon
digt aan dat Realisten'81 een 
uitgewerkt plan heeft samenge
steld (met mensen van sociale 
zaken die zeggen: dit is de op
lossing) dat tegelijkertijd met 
het verkiezingsprogramma ge
publiceerd zal worden. Kern is: 
uitkeringen alleen voor hen die 
het nodig hebben en er recht 
op hebben.
Wederom wordt de overheid als 
de grote boosdoener ten tonele 
gevoerd: "Ik durf te stellen 
dat we helemaal geen welvaart 
hoeven in te leveren' Kijk, 
waarom kunnen we onze producten 
niet kwijt? Omdat ze te duur 
zijn. Waarom zijn ze te duur? 
Omdat de lonen te hoog zijn. 
Waarom zijn de lonen te hoog? 
Omdat 40% in de vorm van be.v 
lastingen naar de overheid 
vloeit. Breng die 40% terug tot 
25% en de prijzen dalen vol
doende. Het zal dan wel nood
zakelijk zijn dat er een aantal 
ambtenaren op straat komt te 
staan. Maar die kunnen we kwijt 
in de productieve sector wan
neer die weer aantrekt. "

Ik heb toch de indruk dat ae 
overheid méér doet dan alleen 
ambtenaren betalen...
Sondervan: "Ja, maar de over
heid doet veel onnodige dingen. 
Ik stel dat we aan éénderde van 
het huidige aantal ambtenaren 
voldoende zouden hebben. De 
overheid hoeft helemaal niet 
voor telefoon en posterijen te 
zorgen. Een particulier bedrijf 
doet het beter en efficiënter. 
De overheid is per definitie 
inefficiënt, want ze moet zo
veel mogelijk ambtenaren aan 
het werk houden."

GELD

Dus de Flevolijn en de lijn 
door het Gooi waren er dan 
allang geweest...
Sondervan: "Kijk, wij als par
tij houdens ons bezig met al
les. Maar wij gaan er van uit: 
als je de economie nou maar 
gezond maakt, dan lossen een 
heleboel problemen zichzelf op. 
Milieu is een kwestie van geld.

den zich fel tegen ons zullen 
verzetten. Ook Kok en Groene- 
velt hebbem gezegd dat de koek 
n,o is.
Kijk, de vakbonden zijn vandaag 
de dag vooral vertegenwoordiger: 
van de non-actieven. Wanneer 
wordt iemand meestal lid van 
een vakbond? Wanneer hij in de 
verte werkloosheid ziet dreigen 
Nou, die werkloosheid willen 
wij wegwerken zónder dat Jan 
Modaal er op achteruit gaat. 
Medewerking van de vakbonden

Op deze manier koopt Realisten 
'81 zowel de gifbelt als de 
luchtvervuiling weg. Uiteraard 
moeten we ook van die smerige 
energie af. Schone energie-, 
óók een kwestie van geld. Dus: 
eerst die economie gezond ma
ken."

Waarom zien de andere partijen 
uw simpele oplossing nou niet? 
Sondervan: "Behoudendheid. Ze 
zitten vast die ideeën. D'as 
een menselijk iets. Maar wij 
moeten,durven revolutionair 
te denken. De boel moet om. 
Zoals gezegd: er zijn veel men
sen die er zo over denken. 
Realisten'81 vertegenwoordigt 
de zwijgende meerderheid."

Die zwijgende meerderheid 
stemt toch?
Sondervan: "Ja, maar naar onze 
overtuiging kan hij zich niet 
vinden in de bestaande partij
en. Vandaar dit initiatief.”

Op de vraag of R'81, zo zij in 
de, kamer komt, 'mee zal werken 
met een coalitie mei niet-rea- 
listen, antwoord Sondervan:
"Het is realistisch om je om
dat je niet zo'n vraag vast te 
pinnen. Het is alleen daarom 
al niet realistisch omdat je 
niet weet hoe je er uitkomt. 
Enige jaren geleden kwam ene 
mijnheer Glittstrup in Denemar
ken met eenzelfde programma als 
het onze. Hij haalde in een 
keer 30% van de zetels!"

Alles goed en wel, maar mijneer 
Glittstrup is mislukt... 
Sondervan: "Ja, maar ik kan U 
ook proces vertellen waarom. 
Omdat je in Denemerken net als 
in Engeland het probleem hebt 
van de sterke vakbonden, en 
alle andere partijen die zich 
uit angst voor de hervormingen 
achter die vakbonden hadden ge
steld. Wij denken dat dat in 
Nederland niet zal gebeuren, te 
meer daar er hier veel meer 
partijen zijn."

Er zijn anders veel mensen lid 
van een vakbond...
"Wij denken dat er in Nederland 
meer realisme leeft onder de 
mensen. Ik ben er ook helemaal 
niet zo zeker van dat de v.akbon-

ons zouden verzetten."

ZORGEN

Wanneer het gesprek vervolgens 
- we zien ons inmiddels getrac- 
teerd op heuse koffie - op het 
onderwerp "jeugdwerkloosheid" 
komt laat Sondervan weten dat 
die het éérst zal zijn opge
lost.
"Omdat, wanneer de industrie 
weer aantrekt en de produktie 
weer op gang komt, men liever 
een jonge vakman dan een oude
re in dienst neemt. Wat dat 
betreft maak ik men dan ook 
meer zorgen om de werkloosheid 
van 40-plussers."

Het wettelijk minimum (jeugd) 
loon blijkt voor Sondervan "een 
hele moeilijke zaak".
Sondervan: "Enerzijds ben ik 
feller dan wie ook tegen uit
buiting en onderbetaling, an
derzijds is het minimumloon een 
vast bedrag. Gevolg: een aantal 
jongeren wordt uitgebuit, ter
wijl in andere sectoren je voor 
vrijwel hetzelfde bedrag een 
oudere kracht kunt krijgen."

Dus loon naar prestatie. Ieder 
kost wat hij waard is.
Sondervan: "Precies, maar van
daag betaal je niet wat iemand 
waard is. Je betaalt namelijk 
niet naar prestatie, maar naar 
leeftijd. Dat is soms duur, 
soms erg goedkoop."

Ken noemt het wel verworven
heden. . .
Deze opmerking blijkt enigszins 
door Sondervan's zakenman
pantser heen te breken. "Ja,ja" 
brengt hij moeizaam uit, "ach 
misschien^ zijn het wel verwor
venheden !“ (Eureka)
"Ik vind dat elk individu het 
recht moet hebben om, ten 
eerste, zélf te bepalen hoeveel 
hij verdient. Activiteit wordt 
niet meer beloond. Als iemand 
zich het leplazarus (hoe schrijf, 
je dat?) werkt, komt de belas
ting die dat fors afroomt. Je 
moet beloond worden naar wat je 
presteert."

Ik kan ma zo voorstellen aai 
heel Wat mensen zullen zeggen: 
nu hebben we eindelijk een bee
tje samenleving opgebouwd en nu 
komen die Realisten die alles 
zonder meer bij het grof vuil 
willen zetten...
Sonaervan:"Kom nou, we hebben 
NIETS bereikt. Ja, we hebben ae 
totale instorting bereikt! La
ten we toch einoelijk eens aie 
kleppen van ae ogen nemen!Als 
we het aaragas niet haoderi 
gehad zaten we allang op een 
houtje te bijten!" 
tn verder toornena: "We hebben 
een schijnwelvaart opgebouwu. 
Echte welvaart is er pas als 
ieder op eet wat hij zelf heeft 
verdiend!"
hou, dat deden ze in de oor tij o 
toch ook al ?
Sondervan: "U begrijpt best wat 
ik bedoel. Momenteel moet één 
op de tien Nederlanders het 
voor vijf anaeren verdienen. De 
iverige vier leven van het aard
gas."
Gebiedend:"We moeten stuk voor 
stuk onze eigen boterham kunnen 
verdienen. Uitzonderingen daar
gelaten natuurlijk. Daar moet 
de gemeenschap góed voor kunnen 
zorgen. Niet zoals nu, dat je 
na een leven lang hard werken 
afgescheept wordt met een mie
zerig AOW-tje. Dat is de schulü 
van het feit uac ae pot, die 
bestema is voor die mensen die 
er inderdaad récht op hebben, 
gedeeld moet woraen met allerlei 
mensen die ooor het systëëm 
(stemverheffing) werkloos woruer 
Maar de koek is op; en we zuller 
met z'n allen een nieuwe moeten 
gaan verdienen! "

UITROEIEN
Logst trekker Hans Knoop later: 
"De problemen worueri niet opge
lost, maar vooruitgeschoven, 
met het gevolg, aat ze steeds 
onoplosbaarder worden. Ons voor
stel is om die problemen bij de 
wortel uit te roeien.'Maar dan 
moeten .we wel durven ! "
En Eli Sondervan vat het nog 
eens keurig samen als hij zegt: 
“Eigenlijk moeten we terug naar 
het begin. De staatsbemoeienis 
is veel te groot geworden. Onze 
oplossing is - ik weet, het 
klinkt vreselijk aanmatigend - 
een hele simpele. Maar de men
sen zeggen het, het gezond ver
stand zegt het... ”

VERGISSING

Terug naar "af" dus, terug naar 
het oude "laissez faire". Een 
eeuwenlange ontwikkeling blijkt 
een vergissing. Ons hele bestel 
moet op de helling om (hoe kan 
het anders?) van de.top weer 
naar beneden te roetsjen. De 
Realisten noemen het "revolu
tionair", hun opponenten zullen 
zonder enige moeite het predi- 
caat "reactionair" uit de kast 
kunnen halen. Eli Sondervan 
tenslotte:" Waar men het. gepro
beerd heeft is het een succes 
geworden of op weg naar een 
succes." Hij illustreert deze 
phrase met voorbeelden als.
Chili ("Hoezeer' U en ik het sy
steem daar ook verfoeien.") , 
Engeland ("Ik durf Engeland te 
noemen.") en Californië.
"Califomië was failliet. Maar 
men heeft daar het amerikaanse 
model van ons systeem (?) toe
gepast. Califomië is op dit 
moment de meest welvarende 
staat van de Verenigde Staten. 
Mijnheer ReagOn is dientenge
volge president van diezelfde 
Verenigde Staten geworden."

?nu de volgende president dan 
misschien Hans Knoop moeten 
heten...??



6 DRIEMASTER

Japan vandaag:

Westers o f niet ?

De wijze waarop Japan pro
beert in de omringende 
landen zijn invloed te ver
groten,doet uitermate westers 
aan.Niet alleen op het 
economisch vlak zien wij 
handelingen en structuren die 
westers aandoen.Ook het 
dagelijkse leven in het 
moderne Japan lijkt op wes
terse leest geschoeid.Mogen 
we daarom concluderen dat 
Japan verwesterlijkt is?

Dat zou een gevaarlijke en 
ongenuanceerde steilingname 
zijn.De schijn wekt namelijk 
verwarring.Het ingewikkelde 
oosterse levenspatroon is er 
nog uitermate sterk verweven 
met de hedendaagse samenle
ving.Niet verwonderlijk voor 
een cultuur die zich in de 
afgelopen duizend jaar tot 
zeer hoogstaand en verfijnd 
heeft ontwikkeld.Sterk was 
en is de nadruk op schoonheid, 
subtiliteit in de levens
houding en harmonie met de 
natuur.

De sterke band met het ver
leden is nog duidelijk te 
merken aan het patriarchale 
elementdat.meer dan bij ons, 
een beduidende rol speelt.
Zo is leeftijd van dooslag- 
gevende betekenis in het 
bedrijfsleven;een pas afge
studeerde econoom met veel 
theoretische en practische 
kennis wordt ondanks zijn 
capaciteiten minder belang
rijk geacht dan de oudere die 
minder modern denkt en vaak 
minder effeiciënt handelt.

De oude patronen,waarden, 
normen en tradities staan nog 
recht overeind achter de 
westerse "glamour cover".
Toch moet de huidige jonge 
generatie eens aan bod komen. 
Deze wordt dan ook nu al voor
bereid op de toekomst.Daarbij 
wordt de cultuur allerminst 
vergeten.Met grote nadruk 
wordt het eeuwen oude cul
tuurpatroon in de op de 
westerse wereld gerichte 
economische handelingen gelegd

Er wordt dus op een speci
fieke manier voorbereid,met 
alles wordt rekening ge
houden. Posi tieve en negatieve 
verwachtingen worden in de 
visies ingebouwd.Nu is al 
met veel élan aangekondigd, 
dat economische groei zeker 
is tot 1985.

De hele filosofie achter een 
zo rooskleurig vooruitzicht 
en een niet minder roos
kleurig ver!eden,ligt in de 
positieve benadering van de 
problemen.Ze benaderen de 
problematiek niet met een 
negatieve instelling,zoals 
wij hier in Europa plachten 
te doen.Er wordt niet bij 
de pakken neergezeten.Men 
handelt naar verwachtingen 
die niet negatief mógen zijn. 
Het woord ''opgeven" kent de 
Japanse filosofie niet.We 
zouden misschien wel kunnen 
spreken van een "defaitis
tisch positief aanpassen".

Erik Brinckman 
Jan van Zanen

Doen zich in een bepaalde 
bedrijfstak zichtbare pro
blemen voor,dan is het geen 
probleem deze niet of minder 
renderende tak zonder morren 
weg te snijden.In de Japanse 
mentaliteit is een duidelijke 
opofferingsgezindheid aan
wezig, "inleveren" i's geen 
probleem.

De kracht van dit oosters 
doorzettingsvermogen schuilt 
voor een groot deel in de 
continuïteit van de cul
tuur,al dan niet met nadruk 
door de oudere generatie in 
stand gehouden.Maar ook de 
continuïteit van de samen
stelling van de feitelijke 
machthebbers."Kliekvorming" 
is een onmisbaar aspect van 
de Japanse hiërarchie.In 
de economische piramide 
vallen duidelijk de conglo
meraten op.Samenwerking van 
de industrie met het bank
wezen op een manier die wij 
onjuist vinden,is er normaal.

Ook de verhouding tussen 
overheid en industrie is 
heel anders dan in Europa. 
Hier zijn er duidelijke 
relaties in de vorm van 
officiële overheidsmaatre- 
gelen.Maar in Japan is de 
verwevenheid van de overheid 
met het bedrijfsleven on
duidelijk en minder toonaan
gevend. Er is een harmonie 
zonder scherp getrokken 
grenzen,waarin een fijn net
werk van fatsoensnormen 
bepaalt wat wel en wat niet 
kan.

Het optreden van de Japanse 
overheid tegenover de Euro
pese Gemeenschap is meer " 
voor de vorm",om een goede 
verstandhouding te versterken, 
dan een concrete aanpak van 
de problemen die de grote 
import uit Japan voor de 
EG veroorzaakt.
De houding van de EG is voor 
Japanners onbegrijpelijk.Zij 
zien een nadruk op interne 
problemen en eht hierdoor 
verzoeken om export-vermin- 
dering van Japan als het 
toegeven van een nederlaag. 
Onbegrijpelijk,want verliezen 
kan een Japanner niet!

IFRLY over Lomé
Piet-Heyn Goedhart

Jeugd crim inaliteit
Bart Lijdsman

Het is zo langzamerhand tradi
tie dat de JOVD-afdeling 's 
Hertogenbosch jaarlijks een 
themadag organiseert. Dit jaar 
werd de jeugdcriminaliteit bij 
de kop gepakt.Aan de basis van 
de discussie stond een extra 
uitgave van het afdelingsblad 
"Horizon". Nadat de aanwezigen 
waren verdeeld over drie dis
cussiegroepen , poneerden Hat- 
theysen, hoofdinspecteur van 
politie te Boxtel, Wies van de 
Bosch en VVD-kamerlid Nijpels 
ieder hun ideeën in de diverse 
groepen.
Deze opzet van een themadag was 
erg origineel. De deelnemers 
nemen actief deel aan de dis
cussie en zodoende vindt werke
lijke meningsvorming plaats. De 
uitgenodigde sprekers rouleer
den over de gespreksgroepen en 
zaten tenslotte gezamenlijk in 
een forum.

Een belangrijk punt dat naar 
voren kwam was dat diverse 
maatschappelijke ontwikkelingen 
ons dwingen om een andere hou
ding tegenover criminaliteit 
aan te nemen. Met name de 
"kleine criminaliteit" zoals 
het stelen van goederen met 
een waarde beneden de ƒ 50,--, 
is niet op te lossen met meer 
politie. Kinderen zullen eerder 
hun verantwoordelijkheid moeten 
leren kennen. Gelukkig gebeurt 
dit al. Vandaag de dag wordt 
het kind reeds vroeg geconfron
teerd met allerlei zaken. De 
kinderboeken bijvoorbeeld la
ten je niet alleen meer kennis 
maken met kabouters, maar ook

met echtscheidingen. Op deze 
dag was men dan ook van mening 
dat kleine, criminaliteit wel
licht zal afnemen wanneer al 
vroeg wordt ingegaan op de 
schaduwkant van het alledaagse 
leven.

Wies van den Bosch maakte nog 
een duidelijk dat de krankzin
nigenwetgeving hard aan ver
nieuwing toe is.De rechten van 
de patiënt zijn nu nog zwaar 
onvoldoende gewaarborgd. Een

ander probleem is dat mensen 
nog steeds een brandmerk dra
gen wanneer zij eenmaal in aan
raking zijn geweest met het 
strafrechtapparaat. Dit "brand
merken" verhindert de persoon 
om weer vrij te functioneren 
in onze maatschappij, waardoor 
geweldige frustraties ontstaan 
De vraag rijst wat eigenlijk 
de. rechtvaardigingsgrond is om 
iemand te beoordelen of zelfs 
te veroordelen.Het zou daarom 
een goede zaak zijn als wij 
gingen streven naar andere 
soorten van confliktoplossin- 
gen.

Nijpels bracht naar voren dat 
de politiek de problemen voor
al bekijkt vanuit een korte 
termijnperspectief (lees: vier 
jaar). Zijn betoog legde dan 
ook de nadruk op het bestrij
den van de negatieve gevolgen 
hiervan.Hierbij stonden cen
traal de beperkte formele mid
delen die de overheid ter be
schikking staan en het gebrek 
aan een visie van het parle
ment.

Om half vijf besloot de voor
zitter de dag. De resultaten 
van de discussie zullen in 
een motie worden neergelegd 
die zal worden voorgelegd aan 
het eerstkomende congres van 
de OOVD.

REALITEIT

Vervolgens keerde ik per open
baar vervoer terug naar Rotter 
dam. De trein, waar ik in zat, 
werd na Breda gesloopt door 
jonge voetbal supporters.De 
metro bleek beklad met de 
woorden "Bart was here". 
(Merkwaardig toeval??) Bij de 
uitgang van het metrostation 
"Maashaven" werd iemand met 
een mes behandeld. De reali
teit van alle dag....

Vlak na zijn benoeming reisde 
de kersverse internationaal se
cretaris met ondergetekende 
naar West-Berlijn waar de 
IFRLY, de internationale 
(europese) organisatie van li
berale en radi '-ale jongeren, 
een seminar had georganiseerd 
over de tussen de EG en een 
groep van 58 ontwikkelings
landen gesloten Lomé accoor- 
den.
Lomé II is in 1980 in werking 
getreden als vervolg op Lomé I, 
dat stamt uit 1975. De aange
sloten ontwikkelingslanden ge
nieten voor 99,5% een vrije in
voer in de E.G. Deze vrijwa- 
ringsclausule geldt niet voor 
de export van producten uit de 
EEG, desalniettemin is de EEG- 
export naar de Lomé-landen om 
andere (zie verderop) redenen 
sinds '75 sterker gestegen dan 
de export van de 58 ontwikke
lingslanden naar de europese 
lid-staten.
Het meest besproken onderdeel 
uit de Lomé-conventie is het 
hoofdstuk inzake de stabilise
ring van de exportopbrengsten. 
Het zogenaamde STABEX-stelsel 
voorziet in uitkeringen, in' 
principe in de vorm van lenin
gen aan die ACP-landen, waar
van de grondstoffenexportop- 
brengst beneden een afgespro
ken peil blijft. De armste ACP- 
landen behoeden de uitkeringen 
niet terug te betalen. STABEX 
vergroot de zekerheid op brood
nodige inkomsten, noodzakelijk 
voor de realisatie van regiona
le ontwikkelingsplannen in de 
ACP-staten.

Tijdens het seminar illustreer
de Finlay Craig, de president 
vanfde Scottish Young Liberals, 
het succes van kleinschalige 
ontwikkelingsplannen. Projec
ten , in een tempo welk r'e lo
cale bevolking kan bijbenen. In- 
India was tijdens zijn verblijf 
een dorpsbevolking ontaard door 
de aanleg van een grote water
put, waar slechts één dorpeling 
handig gebruik van wist te ma
ken. Het merendeel van de

dorpsbevolking echter vluchtte 
naar de stad, waar zij werke
loos bleef. In Lomé II wordt 
het accent gelegd op de door 
Finlay benadrukte micro-projec- 
ten; projecten waarvan de kos
ten een bepaald bedrag niet te 
boven mogen gaan.

De vele vormen van samenwerking 
tussen de ACP-staten en de EG 
via de Lomé-conventie zijn 
echter niet allen positief te 
beoordelen. De vestiging van 
europese bedrijven in het ACP- 
gebied, aantrekkelijk gemaakt 
door de vrije exportkansen naar 
de EG, verstoren do,economi
sche orde ter plaatse door de 
hoge prijsstelling voor de ge
fabriceerde producten.
Op basis van Lomé II kunnen de 
ACP-landen nu voor 28 produc
ten (grondstoffen) en een aan
tal verwerkte producten een 
verzoek indienen om compensa
tie te verkrijgen voor tegen
vallende exportopbrengsten.
De compensatieregeling (STABEX) 
geldt echter alleen voor uit
gevoerde producten naar de EG- 
markt. Terwijl 58 ACP-staten 
in verhouding steeds meer ex
porteren naar niet-EG-landen.

De financiering van regionale 
ontwikkelingsplannen is, geïl
lustreerd door één van de er
varingen van Finlay Craig,maar 
één van de voorwaarden voor 
kleinschalige ontwikkeling.
De slotdiscussie in Berlijn 
illustreerde dat de manier 
waarop ontwikkelingshulp wordt 
gegeven doorslaggevend is voor 
de effectiviteit van de gege
ven hulp. De schotse liberalen, 
zo werd ons in West-Berlijn 
duidelijk, illustreren op welke 
wijze de JOVD een bijdrage 
aan de ontwikkeling van de ont
wikkelde landen kan leveren; 
zij ondersteunen op actieve 
wijze particuliere organisa
ties die deskundigen uitzen
den om kleinschalige projec
ten op te zetten.
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Louis Sumter:

«De JOVD een 
soort sekte?»

Introductie
weekend

B.A.V. 
31 jan.

AGENDA B.A.V. d.d. 31 januari 
1981 in Wijkcentrum "DE EENDE- 
KOOI", Boomstede 205 te Maars- 
senbroek.
AANVANG : 11.00 uur.

1. Opening.
2. Ingekomen stukken en mede

delingen.
3. Behandeling resterend ge

deelte van het h.h.regle
ment. (Zie Hd-Info d.d.
8 januari 1981).

4. Benoeming HB-vacatures.
5. Behandeling deel WELZIJN 

uit Liberalisme in Beweging 
(Zie pag. 1 en 2 van dit
blad.)

6. W.v.t.t.k.
7. Rondvraag
8. Sluiting.

ad 3..' S.v.p. graag ieder zijn 
(oude) congresbundel 
meenemen '.)

ad 4.: Per SI januari '81 tre
den Bart Lijdsman (VVP) 
en Annette Schijvenaars 
(Tweede secretaris) af. 
Door het Hoofdbestuur 
Worden als opvolgers 
voorgesteld Sjoerd Sva- 
ne (VVP) en Nasta Vulik 
(tweede secretaris) 

ad 6.: S.v.p. graag ieder zijn 
(oude) congresbundel 
meenemen .'

Winter
congres
Het wintercongres van de JOVD 
wordt op 14 en 15 maart gehou
den in hotel "De Gouden Wieken' 
te Scheveningen.
Het hotel ligt op enige meters 
van het strand (jawel:) aan de

Scheveningseweg 237 
2584 AA Scheveningen 
Tel.: 070 - 555200

Het hotel is per stadsbus of 
tram te bereiken vanaf het 
Centraal Station in Den Haag 
met lijn 7 (vanuit richting 
Utrecht) en lijn 8 (vanuit 
richting Rotterdam).

De congresprijs dient uiter - 
lijk vóór 27 februari betaald 
ve zijn ’.

In de volgende DRIEMASTER zal 
het programma van het congres 
opgenomen zijn.
Wel kunnen we alvast melden 
dat onder meer een Resolutie 
Ondernemingsraden ter discus
sie zal staan, terwijl boven
dien zeker is dat VVD - lijst
trekker

HANS WIEGEL

als spreker zal optreden. 

Kortom: invullen die bon !

Drie maanden nu al weet de 
JOVD zich verrijkt met een heu
se ful1time-secretariaatsmede- 
werker LOUIS SUMTER heet de 
nieuwe man, die samen met Con- 
nie Guldemond het JOVD-bolwerk 
aan de Nieuwezijds te Amster
dam bevolkt.

Voor de liefhebbers (de mensen 
zijn nu eenmaal gék op dat 
soort dingen) een korte levens
beschrijving: Louis werd gebo
ren op Curacao en bracht daar 
zijn jeugd door ("In een verre 
van asociaal milieu.Mijn vader 
is hoofd van een afdeling van 
het ziekenhuis, dus dan weet je 
het wel...(?) "7.Hij bleek ech
ter eigenlijk niets liever te 
willen dan gitaar spel en,dééd 
dat dus ook en wist zich zo
doende op te werken tot gita
rist van formaat. Maar helaas: 
Louis kreeg "op een gegeven 
x - ogenblik" een geweldige 
klap toen de groep, waar hij 
jaren in samengespeeld had,ter 
ziele ging (uit elkaar plofte) 
en het samenspel met lieden 
van buiten die groep niet 
bijster bleek te vlotten.Dien
tengevolge stapte Louis op een 
vliegtuig naar Nederland alwaai 
hij zich momenteel dus als se- 
cretariaatsmedewerker van de 
JOVD onder de pannen weet.

Een kleurrijk figuur,die Louis 
Iemand, die aan de ene kant 
heel goed weet waar hij mee 
bezig is en aan de andere kant 
rustig zijn eigen "Louis-le- 
ven" leidt."De mensen kletsen 
tóch wel'."

Eenieder, die _'n de afgelopen 
maanden met Louis een babbel
tje heeft kunnen maken (da1s 
dus wat meer dan uitsluitend 
wat adressen of telefoonnum
mers uitwisselen) zal wel ge
merkt hebben dat hij allesbe
halve mensenschuw is. Niet op 
z'n mondje gevallen; de fraai
ste volzinnen ’-ollen met exo
tische bijsmaal: als overrijpe 
zuidvruchten over tafel. Hij 
praat niet, die Louis,neen,hij 
filosoféért...
Louis: "Ach, het is toch een 
bepaald soort mensen waar je 
mee in aanraking komt. Niets 
negatiefs of zo, maar ze zijn 
gewoon anders.
Kijk, ik heb bewust gekozen 
voor deze job. Politiek inte
resseert me gewoon. Er is me 
precies verteld, uitgelegd, 
wat het inhield en wat ik kon 
verwachten. Hei bevalt me, al 
was het alleen maar omdat ik 
mijn woordenschat weer eens 
flink kan doorsmeren, begrijp 
je ?"

SEKTE

Ja, natuurlijk begrijp ik dat, 
maar ik ben toch wel benieuwd 
naar wat hij meent te moeten 
verstaan onder "een bepaald 
soort mensen". Louis : "Ach,mis
schien is de JOVD wel een 
soort sekte. De JOVD-sekte. 
Wees nou eerlijk, ze doen al
lemaal erg hun best,ze vinden 
het leuk, maar het parlement 
'nou.dt toch aeen rekenina met 
"de JOVD" f  Kijk, in wezen is 
hei heve leven een grote vov- 
peukast. Of nee, ik zie het 
leven etgenbig< als een grote 
marathon. Iedereen doet mee, 
maar iedereen loopt zijn eigen 
race. De eer. loopt stug door, 
hij wil koste wal kost voor
aan komen, de ander doet het 
wat rustiger aan en heeft ge
noeg tijd voor andere dingen. 
Hij pakt nu en dan zijn gitaar, 
zoals ik bijvoorbeeld."

Een babbeltje met Louis wordt 
al gauw een GROOT UUR LOUIS.
Een reden te meer om eens 
langs te komen in Amsterdam ?

(Wiljan Loomans)

Zaterdagmiddag twee uur begon 
de jeugdherberg "Harba Lorifa" 
te Valkenswaard vol te stromen. 
Nadat iedereen zich aan elkaar 
had voorgesteld, begaven wij 
ons naar de kleinste conversa- 
tieruimte die de jeugdherberg 
rijk was, "Het Dommeltje",waar 
wij een lezing bijwoonden van 
de heer A.Morren over het libe
ralisme. De heer Morren vertel
de ons over hoe hij liberaal 
werd en hoe zijn politieke car
rière was verlopen.
Hierdoor konden wij ons een 
beeld vormen van zijn persoon
lijkheid. Ook was er de moge
lijkheid tot interruptie, waar
door er korte en hevige discus
sies ontstonden, die een pos- 
tieve invloed hadden op de al
gehele sfeer.
Na de theepauze sprak de heer 
Morren over de provinciale pro
blematiek. Weer waren er hef
tige discussies, die de gemoe
deren zo verhitten dat om vijf 
uur werd besloten om het offi
ciële gedeelte van die middag 
af te sluiten en informeel 
door te gaan onder het genot 
van een hartverwarmend en zeker 
sfeerverhogend alcoholisch 
drankje.
Na de warme maaltijd kregen we 
een introductiefilmpje over de 
JOVD te zien met een begelei
dende tekst van förin Blaauw. 
Het begin van de film legde 
vooral de nadruk op de onafhan
kelijkheid van de JOVD ten op
zichte van de VVD.
Over deze onafhankelijkheid 
bestaan in den lande nogal wat 
misvattingen. Niet zozeer van 
de zijde van de leden, maar 
zeer zeker bij introducëes. 
Hoewel het de bedoeling was ge
weest om om twaalf uur naar bed 
te gaan kregen wij de ingeving 
om, nu we toch in Valkenswaard 
waren, van de gelegenheid ge
bruik te maken om het nachtle
ven in deze plaats onveilig te 
maken, hetgeen ons vrij aardig 
gelukt is.
De zondagochtend werd benut met 
voorbereiding op het onderdeel 
van zondagmiddag. Een ieder 
deed dat naar eigen inzicht, 
zo dat de één zich concentreer
de op hoe de bal van het voet

balspel het doel in rolde,ter
wijl de ander blauwe vingers 
van het schrijven kreeg.
Na de lunch begaven wij ons 
naar Het Dommeltje om een rol
lenspel te spelen met in de 
hoofdrol Gedeputeerde Staten, 
belichaamd door twee personen, 
en als tegenspelers de VVD en 
het CDA, belichaamd door ieder 
drie personen. Het probleem dat 
ons voor de voeten werd gewor
pen was in hoeverre het streek
plan "De Veluwe" doorgang moest 
vinden. Om tot een besluit te 
komen waren zes stellingen op 
papier gezet, die geamendeerd 
konden worden. De amendementen 
roesten van tevoren schrifte
lijk worden ingediend bij GS. 
Vandaar dan ook de voorberei 
ding van die ochtend.
De procedure die gevolgd werd 
was gelijk aan die bij gemeen- 
teraadsvergaderi ngen:
1. GS hielden een inleidende

speech;
2. eerste sprekersronde;
3. GS geven antwoord en lich

ten toe;
4. tweede sprekersronde
5. stemming.
Deze procedure werd per stel
ling gevold. Door gebrek aan 
tijd konden niet alle stellin
gen worden behandeld.

Het weekend werd afgesloten 
met een evaluatie, waarin naar 
voren kwam dat de hoeveelheid 
vrije tijd net genoeg was. Veel 
lof werd geuit aan het adres 
van de organisatie en over het 
progriiïia. Kortom, het was een 
enerverend weekend en zeer ze
ker voor herhaling vatbaar, 
maar dan met iets meer belang
stellenden. Hoewel er juist 
doordat we slechts met acht 
personen waren een groot saam
horigheidsgevoel ontstond en 
de groep als groep het program 
kon afwerken. Want met meer. 
dan vijftien man krijg je al 
gauw een opsplitsing in sub
groepen. Toch zou ik graag 
zien dat wat meer mensen zich 
voor zulk soort weekenden op
gaven, want het is een onver
getelijke ervaring. Als ieder
een zich er voor inzet kan ook 
een grote groep één zijn in 
haar optreden.

\ Aankruisen wat gewenst wordt, a.u.b. blokletters gebruiken.

'ONDERGETEKENDE
I

I NAAM
1 -----------

1 ADRES

MAN / VROUW

I

1 POSTCODE WOONPLAATS
I

I geeft, zich hierbij op als deelnemer aan de volgende onder- 
I delen van het Wintercongres van de JOVD op 14 en 15 maart:

I diner zaterdag f 17,50

I overnachting met ontbijt f 30,--

j lunch zondag f 12,50

| gehele congres 7 57,50

|Ik zal uiterlijk vrijdag 27 februari het verschuldigde be- 
‘drag hebben gestort op postgirorekening 95 35 00 van de 
'penningmeester JOVD.

|PLAATS HANDTEKENING

1 DATUM

r

J.D. de Vries Lentsch.

/ieklekosienver/ekering voor 
studenten (universileit. hogeschool.

HBO) lol 30jaar:

Informatie b i j :

Makelaars en assurantiekantoor Veltkamp,
Kerkplein 1,

voor midden Nederland. Hattem. (Gld.)
tele-foon 05206-1812

Makelaars en assurantiekantoor Houwing,
Heerestraat 21,

voor noord Nederland. Roden. (Dr.)
telefoon 05908-19748



8 DRIEMASTER

De redactie w enst jullie alle goeds in 1981
V.l.n.r.: Onno Hoes> Jan van Zanen'(zittend) s Frank van der Vorm (staand)j Marco Swart en 
Wiljan Loomans.

/4GENDK
GELEERDEN

Maandag 16 februari organiseert 
de economische faculteit van de 
Erasmus Universiteit te Rotter
dam een congres

"Kabinet Van Agt; vier gaar 
sociaal-eoonomisch beleid."

h het "kabinets-panel" zullen 
zitting hebben minister Albeda 
en staatssecretaris De Graaf, 
terwijl het parlement vertegen
woordigd zal worden door de 
heren Van der Doef, kombrink 
(beiden van de PvdA) en De 
Korte (VVD), Het wetenschaps- 
panel tenslotte zal gevormd 
worden door prof. Van den Doel 
(G.U.Amsterdam) en prof. Van 
Doorn (V.U. Amsterdam).

AANVANG: 13.00 uur.

19 januari 
JOVD Nijenrode 
Realisten'81

19 maandag
afdeling Edam-Volendam e.o. 
spreker Wallis de Vries,
Grote Kerk Edam,
"Restauratie en Onderhoud van 
historische monumenten" 
AANVANG: 20.00 uur.

23 vrijdag 
afdeling Meppel 
ledenvergadering met daaraan 
/oorafgaand een debat met 
Hans Weijers (D'66), Rudolf 
de Korte (VVD) en Arie van 
de Hek (PvdA)

30 vrijdag
afdeling Noord-Veluwe 
spreker Ad Ploeg (VVD) 
onderwerp: "de plaats van 
Nederland in de NAVO"

B.A.V.
.1.00 uur in wijkcentrum "De 
Eendekooi", Boomstede 205, 
Maarssenbroek.

31 januari
B.A.V.
11.00 uur in wijkcentrum "De 
Eendekooi", Boomstede 205, 
Maarssenbroek.

31 januari
Kamercentrale Gelderland VVD 
extra congres over Sport en 
Recreatie, in het provincie
huis te Arnhem.

13 februari organiseert de af
deling Zuid-Oost Drenthe in 
" de holten Ploeg " te ERM (ge
meente SI een) een thema-avond:

"Het nederlands omroepbestel, 
nu en in de toekomst"

Als parlementaire smaakmakers 
zullen optreden Aad Kósto van 
de PvdA en zijn traditionele 
opponent Wim Keja (VVD).

AANVANG : 20.00 uur.

Vrouwen hebben een simpele 
smaak. Zij kunnen behagen 
scheppen in het gebabbel van 
kleine kinderen en verliefde 
mannen. Uit BINDING, JOVD Oost- 
IJsselmonde.

•*

Jezus redt.... het niet!

*

De justitie-commissie verzoekt 
bekend gemaakt te worden met 
de woon- of vaste verblijf
plaats van rechtsgeleerden, al 
dan niet in de dop, dan wel 
anderszins justitieel geintres- 
seerden die bereid zijn (en in 
staat) om deel uit te maken 
van de justirie-commissie van 
de JOVD.
Inlichtingen en reacties bij: 
Evert Vos, tel. 080-770959.

Met de kwaliteit van ons leven 
wordt het steeds gevaarlijker 
om na tienen op straat te 
lopen.

*
Thema-dag JEUGDCRIMINALITEIT 
in Den Bosch (verslag zie 
pagina 6) : algemene opmerking: 
"crimineel", dat ben je zelf.

CURSUSSEN
De VVD organiseert drie cur
sussen vergader- en discussie
techniek, die ook voor JOVDèrs 
toegankelijk zijn en wel voor 
de speciale jongerenprijs van 
f 80,-. ,
De cursussen worden yegeven 
op de volgende data:

- 7 febr./21 febr. en 7 maart 
in "Kobus aan de Poort" te 
Amersfoort;

- 7 febr./21 febr. en 7 maart 
in hotel Neuf te Boskoop;

- 12 sept./26 sept. en 10 okt. 
in "De Vereniging" te Nijme
gen.

Gelet op het beperkte aantal 
plaatsen is snelle opgave bij 
de STICHTING VVD, Koninginne
gracht 57, 2514 AE DEN HAAG 
t.a.v. Mevr. Schuit onder op
gave van de specifieke circus 
noodzakelijk.

.Ook organiseert de VVD twee 
eendaagse forumtrainingen, 
namelijk op 14 maart in hotel 
Engels te Rotterdam en op 24 
maart in hotel Hoog Brabant 
te Utrecht.
De kosten hieraan verbonden 
bedragen ƒ 35, — . Opgave hier
voor dient zo spoedig mogelijk 
telefonisch te geschieden bij 
mevr. Schuit (070-614121).

(Karin -Blaam)

Tip aan diegenen die géén 
provincie Twente willen: 
maak Marco Swart Commissaris 
der Koningin.

*

Gehoord in Rotterdam: we 
moeten niet zo zwaar tillen 
aan die lichte meisjes.

*

Koos Rietkerk is de verleden 
tijd van Kies Rietkerk.

*

Al is de splitrok nog zo 
snel, een 1ange broek 
achterhaalt haar wel. 
(conscientia, Utrecht)

*
GEMEENTEPOLITIEK

JOVD afdelingen hebben op het 
gebied van de gemeentepolitiek 
veel en goede gelegenheid om 
aan praktische politiek te 
doen. Van daar dat er. nu van 
de hand van onze vormings- 
werkster Karin Blaauw een 
vraagbaak 'gemeentepolitiek' 
is verschenen.
In deze nota wordt een over
zicht gegeven van taken en 
bevoegdheden van de gemeente 
raad en alle andere bestuurs
organen op gemeentelijk 
niveau, verder geeft de nota 
aan wat de JOVD aan gemeente 
politiek kan doen.

Als je ergens niet tegenop 
kunt, kun je er misschien 
overheen of achterlangs.

*

JOVD: Jonge Ouden Van Dagen

gehoord in Amsterdam: 
"Onruimo staat netjes"

*

Het getuigt van een pleoe- 
rische opvatting en een 
negatieve instelling de 
regering van kwader trouw te 
verdenken (Hegel, de Zuil, 
Maastri cht)

Golf is een dure manier van 
kni kkeren.

NIEUW...

Op het algemeen secretariaat 
is een nieuwe versie van 
'ter introductie' gemaakt.
In deze nota wordt voor 
nieuwe leden in het kort iets 
verteld over de JOVD.

Jan van Zanen: het is onbe
nullig, dus het moet in mijn 
rubriek..."

*
De afdeling Oost-IJsselmonde 
schreef een praatnota 
'Volkshuisvesting'.
In deze nota worden suggesties 
gedaan voor een beleid van de 
gemeente Zwijndrecht op het 
gebied van de volkshuisvesting.

'Ik heb wel eens het grapje 
gemaakt dat het de grootste 
ramp voor D'66 zou zijn 
wanneer Jan Terlouw een wrat 
op zijn gezicht krijgt...
(H. Vonhoff)

*

Een nieuw afdelingsblad: 
de L.A.G. (Liberale Aktie- 
krant Gelderland)

By the way: komt dat van Arjan 
Gelderland ?

KRITISCH...

Ook ABC (afdeling Alkmaar, 
Bergen en Castricum) heeft een 
afdelingsorgaan. In het eerste 
nummer van dit jaar betoogt 
afdelingsvoorzitter Frits 
Westerkamp: 1 Het bestuur is 
voor de gang van zaken veel 
te verwijten, maar leden jullie 
ook. Een bestuur kan niec 
alléén leiden. Niemand tikt 
ons eens op de vingers. Het is 
toch niet moeilijk eens tegen
over het bestuur je gal te 
spuien? Van het bestuur wordt 
verwacht dat het alert reageerd 
ik verwacht dat ook van de 
leden. Dan pas zijn we niet 
meer een bestuur met dictatori
ale macht...' Zo mensen uit 
Castricum 't is maar dat jullie 
het weten!

CONGRESSEN
Over congressen 
Politieke Jongeren
organisaties staan voor een 
nogal lastige opgave. Zij 
immers zijn er om de jongeren 
bij het politieke gebeuren 
te betrekken in een tijd, 
waarin niet alleen de 
interesse in het politieke 
gebeuren begrijpelijkerwijs 
nogal laag is onder jongeren, 
maar bovendien de afkeer 
ervan sterker is dan ooit in 
de geschiedenis van de 
nederlandse parlementaire 
democratie. En ook die afkeer 
is begrijpelijk - zo weinig 
draagt het parlementaire 
gebeuren bij aan het oplossen 
van de problemen die er volop 
zijn.
Politieke jongerenorganisaties 
kampen daarbij nog eens met het 
probleem dat ze nauwelijks 
bekend zijn onder de jongeren 
en dat ze, voorzover ze wel 
bekend zijn, worden gezien als 
verlengstukken van het politiek 
establishment. Het beeld van de 
kinderkamer van het parlement 
is niet verdwenen en hoewel 
geen enkele van de organisaties 
die functie zal onderschrijven 
wordt er weinig gedaan om dat 
beeld af te breken. Integendeel 
Deze weken zie je het beeld 
juist weer worden bevestigd.
In de congressen, die elke 
zichzelf respecterende politie
ke jongerenorganisatie op ait 
moment organiseert. En juist in 
die congressen zie je dat 
politieke jongerenorganisaties 
uiterst conservatief te werk 
gaan.
Bij de één zie je de congres 
mappen, die eerst de afdelingen 
in gaan om vervolgens in een 
tweede versie voorzien van 
amendementen op het kongres te 
worden behandeld. Tientallen 
uitspraken worden besproken en 
vastgelegd. Bij de ander wordt 
op het congres een resolutie 
besproken over een Buitengemeen 
belangrijk onderwerp, om al dan 
niet gewijzigd vervolgens in een 
la te verdwijnen. Bij weer een 
ander komen de kopstukken van 
de partij een praatje houden 
over hoe het moet.
En zulke saaie kopieer-machine 
achtige organisaties moeten 
jongeren bij de politiek betrek
ken?-
Politieke jongerenorganisaties 
zullen, om werkelijk hun taak 
te vervullen, zich op jongeren 
moeten oriënteren in plaats van 
op politici. Als ik naar een 
congres wil ga ik wel naar een 
échte partij.
Kees Knol (uit PJK informatie 
krant)

In het afdelingsblad van 
Venlo staat het recept voor 
volkoren kruidkoek, zie 
aldaar.

*
JAPAN

De vierde internationale 
commissie ook wel genoemd de 
'Oriëntalisten' gaat zich bezig 
houden met de economische rela
ties tussen Japan en de E.E.G. 
en de Japanse economie.
Commissie secretaris Eric Brinck- 
msnn houdt zich aanbevolen voor 
nieuwe leden (vooral vrouwelijke) 
010-217629/010-210705

*

het is klein en bijna 
verdwenen: Arjen Gelder

Grappen, grollen en mededelingen 
van belang voor deze rubriek 
graag naar: Jan van Zanen 

Lingerzijde 47 
1135 AN Edam 
tel. 02993-72910
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Wat heeft VVD eigenlijk bereikt ? Hans W iege l:

Lees maar eens een linkse krant!'
#  w

door: WiljanLoomans

In het weekend van 14 en 15 maart zal de JOVD in Scheveningen 
haar traditionele wintercongres houden. Degene die als 'hoofd
gast’ dat gebeuren van het nodige politieke reliëf moet gaar. 
voorzien is iemand die,in liberale kring althans eigenlijk 
geen nadere introductie behoeft: Hans Wiegel. Een goede gele
genheid, zo dachten wij, om eens met onze DRIEMASTER bij het 
'Schip van Staat' langszij te komen en een babbel te maken 
met haar tweede gezagvoerder.

Hans Wiegel. "Wie kent hem niet 
(bij z'n voornaam)?" zou je je 
af kunnen vragen. Geen drs. of 
mr., zoals zovelen in het 
Haagsche circuit, maar minister 
van binnenlandse zaken en vice- 
premier, en daarvan is er ten
slotte maar één. Algemeen er
kend als een allround politi
cus, die nauwelijks enige om
scholing behoefde om tot een 
dito bestuurder te worden. In 
de loop der jaren door de pu
blieke opinie van een image 
voorzien dat de nodige weer
standen blijkt op te roepen 
(om het in modetermen te zeg
gen: men identificeert zich 
niet zo snel met Hans Wiegel) 
maar waarvan hij zelf zegt: 
"Iemand van bijna veertig jaar 
met grijze haren, mag toch wel 
een sigaar roken ?"

Die grijze haren zullen onge
twijfeld verband houden met 
zijn funktie van mede-opper- 
hoofd van dit aardgasrijkje 
aan de Noordzee. Want dat aard
gas raakt op en zodoende krijg 
je het effekt van een leeglo
pend ballonnetje: meer dan een' 
verschrompeld stukje 'iets' 
blijft er niet over. Rimpeltjes 
derhalve in het economisch aan
gezicht van Nederland en daar
mee in dat van vele 'autoritei
ten'. Hans Wiegel lijkt er ech
ter niet al te zeer onder ge
bukt te gaan, getuige zijn 
lijsttrekkerschap voor de VVD 
en zijn voornemen om het kabi
netsbeleid tot inzet van de 
verkiezingen te maken.

D'66

Een lokkertje:(Vat zouden jonge
ren volgens V moeten stemmen ?

Wiegel opent met een wel heel 
voor de hand liggend antwoord'
("Dat kunnen ze best zelf uit- 
maken")maar hij kan het toch 
niet laten om daaraan toe te 
voegen:"Ik weet wel dat veel 
jonge mensen enige tijd gele
den voor D'66 kozen. Maar daar 
begint weer verandering in te 
komen."

Om daar meteen maar op in te 
haken:7zet valt op dat de VVD 
de laatste tijd nogal inbakt op 
D'66. Ik zeg dan: de VVD voelt 
zich bedreigt...
Wiegel interpreteert dat toch 
wat anders:"Wij nekken niet in 
op D'66. We kritiseren sommige 
onverstandige uitspraken van 
D'66. Mijn standpunt ten opzich
te van D'66 is heel duidelijk 
dit: de VVD kiest voor een na
tionaal kabinet’, daarin kan D'66 
wat mij betreft ook mee doen. 
Maar aan de andere kant consta
teer ik dat de D'66-tóp heeft 
gezegd: wij willen alleen in een 
kabinet waar de PvdA ook in zit, 
wij willen niet in een kabinet 
alleen met CDA en VVD. Heel een
voudige, keiharde conclusie is 
dan: daarmee maakt de top van 
D'66 de eigen partij tot bijwa
gen van de PvdA en ik vind dat 
dat aan de kaak moet worden ge
steld. En uit de, ja, toch wat 
paniekerige en verontwaardigde 
reactie van D'66 blijkt dat die 
aanval van ons een schot in de 
roos is geweest?'

Wiegel voegt daar aan toe dat 
dat effekt nog versterkt wordt 
doordat D'66 volgens de laatste 
opiniepeilingen haar winst ziet 
teruglopen, een ontwikkeling 
waar de VVD met zichtbaar genoe
gen de vingers bij aflikt.Wie

gel: "Ik denk aat de mensen,oie 
twijfelen tussen D'66 en VVD, 
niet willen dat de leiding van 
D'66 de eigen partij uitverkoopt 
aan de PvdA."
Kortom: Hans Wiegel zal een ge
voel hebben dat tot voor kort 
uitsluitend aan Terlouw c.s. 
was voorbehouden.

Maar met opiniepeilingen alléén 
kom je er niet. Die ene dag in 
mei is beslissend. Hans Wiegel 
beseft dat en hij laat aan ieoer 
die het maar horen wil weten dat 
het kabinetsbeleid inzet van de 
verkiezingen zal zijn. "Kwali
teit is onze reclame" spreekt 
hij diverse grutters na.
Maar reclame is toch niet ge
noeg? Het produkt moet echt ver
kocht worden en dat is altijd 
nog een stapje verder. ..
Wiegel:"Jawel, maar je moet be
ginnen met het produkt."Ea hoor
baar nadenkend:"Je kunt aan ie
dere kiezer wel één keer iets 
wijs maken, maar als je alleen 
maar holle leuzen verkoopt kun 
je niet het vertrouwen van ae 
kiezer winnen. En zonder nu te 
zeggen (ja, ja, waar het hart 
vol van is...)aat D ‘66 een par
tij van holle leuzen is, vind 
ik wel dat men daar teveel aan
dacht geeft aan het verkopen 
van de vernalen in plaats van 
aan de inhoud ervan."

DOORLICHTING

Vervolgens switcht hij over op 
een "actualiteit" : de regering 
vindt dat er drastisch bezui

nigd moet worden in de komende 
jaren en dat er een heroverwe
ging moet plaats vinden naar 
ALLE overheidstaken. Richtgetal 
daarbij is. gemiddeld 20 procent 
voor de uitgaven van de rijks
begroting. Een complete door
lichting van het overheidsge-

beuren dus, en dat alles"ten 
behoeve van een nieuw kabinet, 
wat voor partijen daar ook in 
zitten." "Omdat wij niet wensen 
dat wij aan onze opvolgers een 
boedel nalaten zoals wij die 
van het kabinet Den Uyl hebben 
geërfd."
Maar als U dat nou zo noodzake
lijk vindt, waarom komt het ka
binet er dan nu pas mee?
Wiegel:"Omdat het niet mogelijk 
is gebleken de geesten eerder 
rijp te maken. Kijk maar naar 
de opstelling van bijvoorbeeld 
het CDA,dat de kabinetsplannen 
over het algemeen wel heeft ge
steund, maar er toch steeds wee: 
weer wat heeft afgeknabbeld. 
Alles 20 procent terugdraaien, 
dat is toch niet realistisch ? 
Hans Wiegel veert op alsof,hij 
blij is dat hii het eindelijk 
kwijt kan."Dat is gewóón om ie
dereen eens aan het denken te 
zetten"roept hij bijna enthou
siast uit."We hebben tegen de 
ambtenaren gezegd: maak maar 
eens een paar scenario's (20 
procent, 10 procent, 5 procent) 
en leg die aan de kabinetsfor
mateur en de partijen voor.Al
leen dan kun je een verantwoor
de keuze maken."
Is het eigenlijk niet de bedoe
ling één keuze wel heel voor 
de hand liggend te maken, name
lijk: deze club nog een keer ? 
Wiegel (zonder de vraag echt te 
'beantwoorden):"Ach nee, of deze 
ploeg terugkomt hangt gewoon van 
de uitslag van de verkiezingen 
af."
Was het niet zo, dat men in net 
begin van deze kabinetsperiode 
dacht: dit wordt een korte rit, 
dus gauw maar het een en ander 
rege len ?

IN MEMORIA1VI
Met diepe v e r s l agenheid heeft het hoofdbestuur  

van de JOVD kennis genomen van het overlijden 

ten gevolge van een n o o dlottig ongeval van

Hermien Lanting 
Ties-JanTammens 
Albertien Ziengs

leden van onze v e r e n i g i n g . Onze deelneming 

gaat uit na a r  hen, die hen na stonden. Wij 

wensen hun de kracht cm dit verlies te dr a 

gen.

Namens het hoofdbestuur van de JOVD,

T.H. Koning, R.A.E. de Haze Winkelman,
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Wiegel:"Ach, wij hadden altija 
een redelijk vertrouwen in onze 
eigen capaciteiten. Maar inder
daad: het was niet te voorspel

vast nog flink uit te breiden en'meer ambtenaren aantrekken maar, Wiegel laat weten dat men^in het
wat zouden ze een zwakke punten 
aan kunnen wijzen. Hans Wiegel 
laat dat rustig aan hen over,

len dat we het zolèng zouden vol - hij moet het land besturen, 
houden. Nog altijd zijn er alle i De lijn die hem daar nu het mees 
mogelijke bananenschillen op het geschikt voor lijkt is : voort- 
pad neer te leggen.'"'Maar"consta-gaan met de huidige lijn en dat 
terrt hij zichtbaar tevreden" da tl wordt er een van drastisch bezui 
we toch met die heel kleine meer-nigen."Want er moet weer gewerkt
derheid hebben weten te regeren 
nou, dat vind ik, da's toch niet 
zo gek."
Toch, als het met het CDA alléén 
al niet denderend gaat, hoe moet 
dat dan in een nationaal kabi
net ?
Wiegel:"Dat hangt er maar totaal 
van af hoe de partijen zich in
tern én ten opzichte van hun co- 
al i tiepartners opstellen. Wat we 
in deze periode hebben gezien is 
dat de eensgezindheid zeer na
drukkelijk is geweest binnen net 
kabinet, niet daar buiten. Maar 
ik sluit niet uit dat de partij
en na de formatie, ziende hoe 
groot de problemen zijn, eerst 
intern orde op zaken stellen en 
daarna proberen in goed overleg 
en via het sluiten van compromis
sen tot een nationaal kabinet 
komen."

Je vraagt je af, of het niet ver
standiger is om je dat vóór de 
formatie te realiseren. En nog
maals: de vorming van zo'n natio
naal kabinet is niet erg waar
schijnlijk. ..
wiegel:"Die kans is niet zo 
groot omdat met name de PvdA het 
afwijst."En wel erg idealistisch 
verdergaand :"Mijn gevoel zegt 
toch dat wanneer je je oor te 
luisteren legt niet hier in het 
Haagsche circuit, maar in het 
land, dat de mensen zeggen: het 
is allemaal toch zo gek nog niet. 
Ik vind dat je als politicus ver
der moet kijken dan je haagsche 
neus lang is."

"Je zult compromissen moeten 
sluiten. Ik vind dat een heel 
honorabel beleid. Geven en nemen, 
elkaar de ruimte geven."

worden" riep hij in Elsevier's 
Magazine uit.Op wie slaat dat ? 
Op Wiegel zelf ?
Wiegel: "Ach, ik vind dat ik re
delijk hard werk. Je werkt om te
leven, je leeft niet om te wer
ken. Maar als je nou kijkt naar 
de hele arbeidsmoraal in dit 
land, dan vind ik dat we in de 
versloffing zijn geraakt. Kijk,

eh, dat leidt uiteindelijk ook kabinet bezig is met "de eind- 
tot niets.(Oh.) Ze worden uit de fase van een discussie daaro- 
staatskas betaald en dat kan pas ver", 
als er iets in die kas zit. We
kunnen alleen fundamenteel iets "Maar", zo gaat hij verder,"de 
aan die werkloosheid doen als we zaak is niet zo eenvoudig als 
echt zorgen dat ons bedrijfsleven2e lijkt." Hij maakt duidelijk
weer rendeert.

E X P O R T

Met name ten aanzien van onze 
export ("Wij leven van de ex
port.") geeft Hans Wiegel blijk 
van een grenzeloos vertrouwen 
(hoe kan het anders, als het 
over export gaat ?) in het neder 
landse kunnen. "We hebben nog 
steeds een fantas tisdhppot&cti-

ik geloof echt dat heel veel men-eel." Hij noemt de landbouw, ae
sen best een beetje harder kun 
nen. Als we dat met elkaar zou
den doen, als we ook genoegen 
zouden nemen met iets minder 
briljante voorzieningen, dan, ge 
loof ik, is in één klap onze con 
currentie positie ten opzichte 
van het buitenland verbeterd.'"

ligging van Rotterdam en de mul- 
tinationals.Wiegel:"Ik ben een
groot voorstander van het goed 
functioneren van de multinatio
nals. We hebben écht alle kan
sen. "

KRITIEK

Geen Reagan-achtige (regenachti
ge?) uitspraken dus.Is dat geven
en nemen er dan wellicht de oor- van vele Nederlanders Idat wil 

uan dat je in liberale k e g g e n : u U  m i T o m g e v i n g a l

Eên klap is wel erg weining. Zit\De kritiek uit het bedri j fsle- 
het niet veel dieper? Is het nie\ven us anders: dit kabinet is
een gevoel van: jongens,waar 
werk ik eigenlijk voor ? Voor de 
fiscus ?

Hans Wiegel blijkt dat gevoelen

wel de kritiek hoort:wat is er 
nou liberaal aan het gevoerde 
beleid?
Wiegel (ontwijkend) :"Acn, ik 
hoor die kritiek niet zo..."
Maar wat is er dan liberaal aan 
dit kabinetsbeleid ?
Wiegel: het is heel moeilijk om 
mij die vraag te stellen (hij
zal wel bedoelen: het is moeilijT,ering („IK kan wel chef worden> 
om hem te beantwoorden, want I ,  t sohiet ik er mee 
daarmee wordt ik verlokt te zeg-1

der dan vroeger de handen uit de 
mouwen steken."

gen: voor die en die dingen heeft 
de VVD gezorgd. Daarmee zou ik 
dan indirect aangeven dat wij 
dat hebben weten te bewerken pn 
dat onze CDA-komoanen dat eitjen- 
lijk niet wilden."
U kunt toch wel aangeven waar li
berale initiatieven zijn genomen': O N D E R H O U D S B E U R T  
Wiegel:"Ja, dat kan ik wel, maar 
dat doe ik niet, want dan zou ik 
uit het kabinetsberaad klappen."
Maar wat zegt U dan tegen mensen 
die vragen: wat heeft die VVD 
nou eigenlijk bereikt ?
Wiegel:"Mensen die dat vragen

onberekenbaar ten aanzien van 
haar buitenlands beleid. Denk 
maar aan de duikbootjes. De 
koopman en de dominee ?
Wiegel:"Nou, wij doen het toch 
iets verstandiger. Niet altijd 
lukt het om op alle punten het 
meest verstandige beleid te 
voeren. Maar dit kabinet heeft 
in ieder geval veel voor de be
langen van de ondernemingen 
en dus voor de werkgelegenheid, 
gedaan. Dat kunt U in het be
drijfsleven navragen."

P I E P Z A K

Dat zullen we zeker nog eens 
doen. Multinationals goed
en wel, maar vooral de kleine 

sociale uitkering en van de bel o -man zit in de piepzak. Zou het 
ning."Alles bij elkaar een verklabijvoorbeeld niet verstandig 
ring van het feit dat we toch min zijn om de onderhoudskosten van

thans) wel te delen. Hij noemt 
als grote 'boosdoeners' de grote 
luxe waarin we leven ("Het is, 
denk ik, toch allemaal wel erg 
gemakkelijk."), de hoogte van de 
belastingen en de sociale pre
mies '‘("Dat verschil tussen 'bru
to ' en 'netto' waar nooit iemand 
iets van begrijpt."), de nivel-

Nauwelijks iets.) en het geringe 
verschil tussen de hoogte van de

moeten maar eens een linkse kraniPemaal n''et we9> drogen alleen
gaan lezen, want daarin heet het 
iedere dag dat het CDA weer door 
de bocht is gegaan."
Hoe ver kun je dan gaat: met inle
veren op je eigen principes? He 
voorbeeld van de hypotheekrente 
is zo langzamerhand al klassiek 
geworden...
Wiegel, wederom aarzelend:"Je 
moet natuurlijk altijd proberen 
zoveel mogelijk van je eigen idee
ën te realiseren. Maar op het ene Pe,
terrein kun je natuurlijk verder 
gaan dan op het andere. Maar het 
lukt alleen maar om het land te 
besturen als je dat met geven en 
nemen doet.

Blijkbaar vindt Hans Wiegel het 
kabinetsbeleid voldoenoe libe-

kiezingen te maken. "Ooi; w, 
zwakke punten betreft ?"
Wiegel:"Ja, maar ik vind niet 
dat ik die nou zo nodig moet 
etaleren. Dat moet U maar aan de 
heer Den Uyl en aan de heer Ter- 
louw vragen..."

VERSLOFFING

Den Uyl, Terlouw, Van Veen, brac 
be , de zigeuners. Dat rijtje is

de eigen woning weer aftrekbaar 
te maken? Dan sla je twee vlie
gen in één klap: de vakman kan 
weer aan de bak en het zwarte 
circuit krijgt een flinke deuk.

"Toch", zo merkt Wiegel op"is het 
niet nodig om elkaar volledig in 
de put te praten."
Om het maar eens met wat andere 
woorden te zeggen: we kwijnen lie-

dat er voorheen enorm gemalver
seerd werd en dat je dus, wil je 
die aftrekbaarheid her-invoeren, 
misbruik moet voorkomen.
Maar inderdaad, het zou de vak
man weer aan de bak brengen en 
het zwarte circuit aanzienlijk 
verkleinen."Want er wordt wat 
afgeklust op de vrije zaterdag" 
stelt hij vast. Gevraagd naar 
zijn mening daarover antwoordt 
Wiegel:"Ach, het is natuurlijk 
mede een gevolg van de hoge be
lastingtarieven. Men heeft het 
liever schoon in de hand."
U wijst het dus niet zo strikt 
af ?
Wiegel: "Het mag natuurlijk niet 
maar ik denk dat als er helemaal 
niets was we er nog slechter 
voor zouden zitten..."

De herinvoering van die aftrek
baarheid zou voor 'de mensen in 
het land' zonder meer een goede 
zaak zijn. In ieder geval een 
voorbeeld van een literaal stuk
je kabinetsbeleid, want dat is 
wat Wiegel bedoelt als hij zegt: 
"We zijn in klein-ministerberaad 
over deze zaak aan de gang.De 
minister van Binnenlandse Zaken 
zit daar ook bij, hoewel hij er 
eigenlijk niets mee te maken 
heeft."
Over de mensen in het land ge- 
sprokdji: U zegt altijd : aan hen 
is de keus. Wel, U heeft óók ge
zegd: ze vinden D'66 een ple
zierige,een leuke partij. Wat 
doe je daar aan ?
Wiegel etaleert een groot ver
trouwen in de democratische be
trokkenheid van onze electorale 
keuringsdienst.(Maar ja, wat kan 
hij anders ?)Wiegel: "Mensen 
stemmen uiteindelijk niet omdat 
ze een partij "leuk" vinden."
De VVD vinden ze blijkbaar niet 
zo leuk...
Wiegel:"Ja, ik denk dat ze ons 
minder aardig vinden omdat we 
veel harder zijn in onze stel-: 
lingname. Maar ik geloof niet 
in de invloed van uiterlijk ver
toon op de verkiézingsuitslag. 
Bepalend is, of men vertrouwen 
heeft in.een bepaald beleid.
Het plaatje is van tweede orde." 
Maar de blauwe ogen van.'Jan Ter
louw (én de frivole shawltjes 
van Neelie Smit-Kroes, bedacht 
ik later) zijn toch niet uit te 
vlakken?
Wiegel: In de peilingen niet, 
maar straks komt het aan op de* 
inhoud van het beleid, op de 
politieke keuzes. Echt, de ver
kiezingen worden in de laatste 
zes, zeven weken beslist:.."

Voor alle beveiligingen:
wat uit en daarom is het de hoog 
ste tijd voor een economiscne 
Oi1 of Olaz - kuur.
De premier wil in dit kader nog 
weleens het 'Schip van Staat' ten 
tonele voeren. De PvdA vindt vast 
dat het roer om moet en Marcus 
Bakker zal wel zeggen: het wordt 
tijd dat we een nieuwe boot ko
pen. Maar wat vindt de huidige 
ploeg Vtiet is pompen of verzui-

Wiegel:"Nou, dat vind ik niet 
zo'n goede typering. Ik geloof 
dat het 'Schip van Staat' een 
grote onderhoudsbeurt nodig heeft 
dat de kiel ontdaan wordt van air 
lerlei aanhangsels die de vaart 
belemmeren, dat het vervolgens 
weer uit het dok komt en een

raai om het tot inzet van de ver- fr-jsse bemanning heeft die behoor
(ijk wordt■betaald en dat we dan 
weer op volle kracht vooruit naar 
een goede toekomst gaan."
Maar wat doen we aan met aie 
400.000 werklozen ?
Wiegel, in ontwapenende eer- 
1ijkheid:"Ik geloof, heel hard 
gezegd: lang niet al die werklo
zen zijn weer aan de slag te 
brengen, maar een aantal van hen 
wél. Dat kan alleen als we het 
bedrijfsleven er weer bovenop 
helpen. Je kunt als overheid wel
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KORT & 
KB4CHTIG
Waar
aebeurd
Wiljan Loomans
Steeds vaker horen we geluiden 
als: "De JOVD houdt zich teveel 
met organisatorische en te wei
nig met politieke zaken bezig". 
Met name het -gestaag groeiend- 
korps ex-hoofdbestuursleden wil 
nog wel eens een dergelijk 
plaatje draaien. Dat dit zeker 
niet ten onrechte is moge blij
ken uit de volgende anecdote.

Op 31 januari jongstleden had 
Sjoerd Swane Bart Lijdsman als 
vice-voorzitter politiek moe
ten opvolgen. Sjoerd was ech
ter op het laatste moment ge
noodzaakt zich terug te trek
ken, daarmee de club voor een 
wat je noemt cruciale vraag 
stel 1 end:"Wat nu?"

Parti cul i er-i ni ti ati efnemers 
als we zijn, zit de JOVD daar 
niet lang mee: in een mum van 
tijd lag een motie ter tafel 
waarin werd gevraagd om een 
"VVP ad interim". "Omdat we 
het al zo moeilijk hebben en

zeker mei hei oog op ae vevkie- 
zingen kan die post er niev 
"even" door een ander hoofa- 
besiuurslid worden bij gedaan", 
luidde de hartstochtelijke toe- 
1ichting.

"Gelijk heb je" parafraseer ik 
de reactie van het hoofdbestuur
"maar omdat het zo moeilijk is 
willen we wat ruimte voor over
leg, om zo een goede VVP in de 
gelederen te krijgen."

Volgt er een schorsing -da's 
een uitvingding die tijd kost-, 
gekibbel en weer een schorsing 
waarna men elkaar alsnog weet 
te vinden: Sjoerd Swane -ja, 
hij- wordt voor de periode tot 
het volgend congres , terwijl 
in de tussentijd de vereniging- 
raad geconsulteerd zal worden 
over een "echte" VVP. Let wel, 
inmiddels zijn we drie kwartier 
verder.

Mag ik de volgende paradox sig
naleren? Het voorstel dat 
vroeg om een "VVP ad interim" 
beoogde een verbetering van de 
"politieke output" van de JOVD, 
maar was op zichzelf een orga
nisatorische  kwestie die ten
slotte zoveel vergadertijd op
slokte, dat van een normale 
behandeling van de politieke 
moties geen sprake kon zijn...

Israël
Onno Hoes

In 1948 is door de Verenigde 
Naties - het orgaan waar we 
ais liberalen en vooral JOVD- 
ers zo prat op gaan - de 
stichting van de Staat Israël 
erkend. In meerderheid,ondanks 
Arabiscne tegenwerpingen.
Nu, 33 jaar later, is het de 
Arabische buurlanden van 
Israël nog steeds niet gelukt 
om deze joodse nederzetting te 
verdrijven. Onder meer door 
middel van de PLO tracht men 
de laatste jaren het land te 
overvallen. Een land dat van 
een grote steenlaag in rela
tief korte tijd is omgebouwd 
tot een op het Westen georiën
teerd land, modern en ontwik
keld (enkele uithoeken daar- 
getalen).
De PLO heeft als voornaamste 
doelstelling in haar grondvest 
staan: de totale vernieting 
van de staat Israël. De wijze 
waarop dit staat te gebeuren 
staat - ook binnen de PLO - 
ter discussie.
Begonnen is echter met terro
ristische activiteiten, zowel 
in en rónd Israël, als tegen 
vestigingen van instellingen, 
bedrijven en personen die van 
buiten Israël enige band had
den met de Joodse staat. 
Consequent bleef de Arabische 
eenheid (?) het Westen nadruk
kelijk laten zien dat Israël 
van de aardbol verwijderd 
diende te worden, alsmede het 
Joodse volk.
Die gewelddadige acties - die 
nog immer voortduren - worden 
logischerwijze telkenmale be
antwoord door het Israëlische 
leger.

Nu denkt de PLO genoeg lieden 
bang gemaakt te hebben en heeft 
premier Begin gelijk als hij 
stelt: "Het lijkt erop of 
West-Europa als voornaamste 
doelstelling voor haar plotse
linge bemiddelingspogingen 
heeft dat het de olietoevoer 
garant wilt stellen."
De PLO dacht verstandig te 
doen om alle bange vogels maar 
eens via de diplomatieke weg 
te gaan benaderen. Maar de 
heer Kreisky - de eerste Euro
pese leider die een officieel 
gesprek met een PLO-leider 
had - zegt nu: "Ik kan niet 
langer meer uitgebreide Euro
pese contacten met de PLO 
propageren."
Kijk, een eigen stuk grond,een 
eigen land voor het zogenaamde 
Palestijnse volk is aanvaard
baar. Misschien zelfs wense
lijk. Onderhandelen hierover 
met een moordenaarsbrigade die 
‘diplomaatje' speelt, is echter 
totaal onmogelijk. Israël zal 
de PLO ook nimmer als gespreks
partner aanvaarden. Een vredes
regeling is dus erg mooi, ech
ter met de PLO nooit te berei
ken

Nederland is één van de laatste 
strohalmen waar Israël zich nog 
aan kan optrekken. Amerika had 
onder Carter al afgedaan (er 
werd gezegd dat Billy zei wat 
Jimmy dacht...) en de Britse 
minister Lord Carrington kon 
het doen met de woorden:"With 
friend like this, who needs 
enemies?"
Laten wij, als JOVD-ers het 
goede voorbeeld geven en de 
PLO niet als mogelijke 
gesprekspartner zien.

Samen
Marco Swart

Men heeft D'66 weleens verweten, 
dat hun stellingname niet zozeer 
werd bepaald door politieke be
ginselen als wel door electora
le overwegingen.
De D'66-opstelling zouuit de ko
ker van een reclamebureau komen, 
zorgvuldig uitgekiend aan de 
hand van opiniepeilingen.
Schande ! Maar kennelijk effec
tief, want D'66 groeide als 
kool in diezelfde opiniepeilin
gen. "Ij gJU csi't baai them , 
jein vkem zeggen de Engelsen 
en zo kon het gebeuren cat ook 
de kop van een andere partij 
zich eens bezon op mooerne mar- 
keti ngmetnoden.
Deze partijtop zat met drie 
problemen :
1. buiten de partij zag men de 

partij en haar leider alge
meen als de aggressieve ver
dedigers van een eng groeps
belang;

2. de partij had de afgelopen 
vier jaar wel geregeerd,maar 
van de verkiezingsbeloften 
was weinig terechtgekomen;

3. binnen de partij liepen er 
bovendien steeds meer bemoei
als rond, die een principië
le koers verkangden.

De marketingmensen staan voor 
niets en an wat 'feedback' en 
i'bra.instorms' lag het antwoord 
op tafel: de Nationale Aanpak. 
Niks geen eng groepsbelang meer, 
maar het Nationaal Belang.
Niks geen partijleider meer,maar 
een Grote Roerganger. Verkie
zingsbeloften niet nagekomen ? 
Geofferd aan het Heilige Compro- 
nis in het Nationaal Belanij!
En die principiële lastposten 
in de partij sla je vrolijk om 
de oren mey het Landsbelang. 
Reken maar dat het werkt! Het 
zijn sombere tijden, dus het is 
saamhorigheid en net als vroeger 

Samen 
Naar 
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Dion Bartels

O ver
morgen

De VVD noemt zichzelf een libe
rale partij. Elke VVD'er noemt 
zichzelf liberaal. Afgezien 
van de liberalen in de diaspora 
bevinden de meeste liberalen 
zich onder de VVD-symphati- 
santen.
Hoe valt het dan te verklaren 
dat de VVD een conservatief 
stempel draagt?
Is het soms zo dat, ondanks het 
feit dat de meeste liberalen 
zich bij de VVD thuis voelen, 
de meerderheid van de VVD'ers 
toch alleen maar conservatief 
is en niet liberaal?
Dat geloof ik niet, anders zou
den deze personen teveel aan 
politieke zelfverloochening 
doen.
Neerlands echte conservatieven 
zijn immers bij het CDA 
gehuisvest. De verklaring is 
naar mijn mening te vinden in 
het gegeven dat liberalen in 
de huidige Nederlandse samen
leving haast per definitie ook 
conservatief zijn.
Waar is deze bewering op geba
seerd? Na enkele eeuwen op 
liberale leest geschoeid te 
zijn, wordt de Nederlandse 
samenleving de laatste decennia 
geconfronteerd met een sociali
serende tendens. Allerlei wet
telijke voorzieningen zijn ge
troffen (en treft men nog 
steeds) die als doel hebben 
(of is het een bijwerking?) de

invloed van de maatschappij op 
het individu te vergroten.
Om enkele voorbeelden te noe
men: de vrijheid om te gaan 
wonen waar je wilt, wordt be
perkt (denk bijv. aan een 
woonvergunning) en de invloed 
van de overheid op het loon- 
en prijsbeleid wordt elk jaar 
groter. Van de term "de 
moderne verzorgingsstaat" had 
men 30 jaar geleden nog nooit 
gehoord! Gezien de maatschap
pelijke verhoudingen op dit 
moment is deze socialiserende 
tendens onafwendbaar en dien
tengevolge zullen liberalen 
conservatief zijn in hun maat
schappelijke opvattingen.
Zij kunnen alleen een remmende 
invloed op deze tendens uit
oefenen maar zullen niet in 
staat zijn deze tendens om te 
doen slaan in een werkelijk 
liberale richting waarbij de 
Vrijheid en de eigen verant
woordelijkheid van het indi
vidu als leidraad genomen 
wordt.
Kortom: de dag van morgen zal 
minder liberaal zijn dan de 
dag van heden (maar voor over
morgen is er goede hoop).
Ik hoop dat dit artikel niet 
meer dan een discussie-aanzet 
zal zijn en hetgeen opgemerkt 
is over de VVD en de VVD'ers 
geldt natuurlijk ook voor de 
JOVD en haar leden.

SlfeEEK

In deze rubriek plaatsen wij de 
ingezonden stukken van lezers. 
Daarbij gelden de volgende re
gels om het leesbaar te houden: 
-lengte hoogstens 300 woorden 
-begrijpelijk voor alle lezers 
-kernachtig geformuleerd

____ — -------------:-------- — J

Leo Pieter Stoei

Realisme
Politiek is net het Nederlandse 
wegennet, met allerlei split
singen en kruisingen. Ergens 
in dit net beweegt zich de JOVD 
die kennelijk juist een krui
sing nadert, dat door verkeers
lichten geregeld wordt.
Tijdens het oranje licht hebben 
we reeds onze rechter richting
aanwijzer aangezet, maar we 
waren niet snel genoeg, waar
door we nu op het rode licht 
moeten wachten!

Gelukkig krijgen we nog even 
tijd, we moeten nu toch wachten 
op het groene licht, om na te 
denken over onze voorlopige 
beslissing om rechtsaf te slaan. 
Ik vraag me echter af, of het 
juist is om nog rechtdoor te 
gaan, dan is er namelijk een 
reële kans dat het langzaam na
derende JOAC ons links zal pas
seren en wij nakijken hebben.
We kunnen nu ook doorzetten en 
een weg volgen die sneller naar 
ons doel voert. Het is prachtig 
"modern-dynamisch" liberaal te 
zijn, maar men moet realistisch 
blijven. Onze politieke invloed 
wordt niet groter door idealis
tische slagen in de lucht, 
helaas heeft de JOVD zich daar 
in het verleden al enige keren 
aan schuldig gemaakt. We be
reiken meer met een gefundeerd,

realistisch liberaal standpunt. 
Natuurlijk kunnen, en moeten 
we soms de linkerweghelft nemen 
om een te langzame mede-wegge- 
bruiker te passeren en daarmee 
de aandacht te vestigen op onze 
mening. Dit moet echter niet te 
veel gebeuren, dat wekt, alleen 
maar een aversie op, die onze 
invloed bepaald niet ten goede 
komt.
Laten'we nu doorzetten en via 
de nieuwe route naar liberale 
doelen streven. Voor omwegen', 
hoe mooi en menseli-jk ook heb
ben we geen brandstof meer, 
zodat we in het woud zullen 
blijven steken.
Gelukkig kan onze vereniging 
zijn koers zelf bepalen, ge
bruik deze mogelijkheid realis
tisch!

A-REIZEN:
OW REISBUREAU VOOR AL 
UW VAKANTIEREIZEN !

per vliegtuig, trein, touringcar of 
eigen auto.

Hotels, appartementen of 
bungalows.

Óók voor 'INPAKKEN en WEG
WEZEN !’

Kortom: voor ALLE vakantievormen 
die u wenst !

Alléén voor vliegtickets, hotelreserve
ringen, autohuur, campingvluchten etc. 
zijn wij u tevens graag behulpzaam.

A-Reizen
Maarssen
KAATSBAAN 26 

TEL. 03465-66554
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Polisario en Am erika
Jules Maaten

Elk jaar op 27 februari, 
in 1981 voor de vijfde 
maal, wordt de verjaardag 
gevierd van de Democra
tische Arabische Republiek 
Sahara. Het is de repu
bliek van een bevrijdings
beweging, nog altijd ge
koloniseerd door een 
vreemde mogendheid. De 
bevrijdingsbeweging is het 
Frente Polisario, de 
vreemde mogendheid het 
koninkrijk Marokko.

Onlangs kwam het gebied 
waarom zij twisten, de 
voormalige Spaanse 
kolonie Westelijk Sahara, 
weer in opspraak. Een 
delegatie van het Europees 
Parlement onder leiding 
van de christen-democraat 
Wolffgang Schall was op 
uitnodiging van Marokko 
op bezoek geweest in dat 
gebied. Zij waren tot de 
conclusie gekomen dat het 
Frente Polisario onderdeel 
uitmaakt van communistisch 
imperialisme en slechts 
gevormd werd door niet-

Saharanen, geïnstrueerd 
door onderanderen Russen 
en Oost-Duitsers. De 
Nederlandse CDA-fractie 
nam onmiddelijk afstand 
van dit standpunt (dat in 
eerste instantie door 
Janssen van Raay, een 
Europees CDAer en delega
tielid, was onderschreven) 
en Bouke Beumer deed 
hetzelfde.
Het was duidelijk dat de 
delegatie zich had laten 
gebruiken voor Marokkaanse 
propaganda-doelei nden.

Het waarom van de oorlog 
is duidelijk, toning Hoessan 
van Marokko zit niet bepaald 
stevig op zijn troon.Mis
lukte coups in 1971 en 1972 
maakten deze positie niet 
bepaald steviger. Een 
buitenlands avontuur zou 
de eenheid in zijn natie 
moeten terugbrengen. In 
november 1975, Franco lag 
juist op sterven, viel hij 
(de toen nog Spaanse) Wes
telijke Sahara binnen, met 
groot succes. Spanje verliet 
het gebied onmiddelijk, 
omdat de regering wel 
andere zorgen aan het hoofd 
had, en de Sahara verenigde 
het Marokkaanse volk weer 
achter koning Hassan. Het 
zuidelijke deel werd ingeno
men door Mauretanië. Het 
spreekt vanzelf, dat in 
Algerije, dat voor een 
klein gedeelte aan de wes
telijke Sahara grenst, deze 
zaak met argusogen bekeken 
werd. Algerije's verbinding 
met de Atlantische Oceaan 
werd plotseling een stuk 
minder zeker. Maar ook om 
andere redenen was de 
Westelijke Sahara zeêr aan
trekkelijk voor velen: de 
bodem zit er vol met fos
faten.
In 1975 begonnen de acties 
van het Frente Polisario. 
Hoewel verreweg in de min
derheid slaagden zij er toch 
in de Marokkanen en de

Mauretaniërs voor gigan
tische problemen te zetten. 
Toen de oorlog eenmaal 60% 
van het Mauretaanse over- . 
heidsbudget ging opslokken 
koos Mauretanië eieren en 
vrede voor haar geld. Aan 
het toch al niet zo rijke 
Marokko kost de oorlog 
momenteel een miljoen 
dollar per dag.
Het front Polarisario, dat 
naast militair streng 
islamitisch is, en tevens 
voor de gevluchte Saharanen 
het onderwijs en de 
medische verzorging op zich 
neemt, krijgt zowel onder 
de eigen bevolking als 
internationaal hoe langer 
hoe meer erkenning. Het 
socialisme, dat vaak aan 
het Frente wordt toege
schreven, beperkt zich tot 
een volmaakt logisch anti- 
imperialisme onder de 
soldaten. Het enige etiket 
dat Polarisario zou kunnen 
worden opgeplakt is een 
nationalistisch etiket.
Reeds vijfendertig landen 
erkenden nu de Arabische 
Republiek Sahara, en ook 
de Algemene Vergadering 
van de Verenigde Naties 
ondersteunt het recht op 
zelfbeschikking van het 
Saharaanse volk.De Saha
ranen zelf stellen, dat zij 
het Frente Polisario blij
ven steunen, zolang het hun 
koers blijft varen.
Dat Marokko zich zal terug
trekken is ondenkbaar.
Koning Hassan zou niet 
erger geblameerd kunnen 
worden. Maar het land staat 
aan de rand van een finan
ciële afgrond, en zelfs de 
soldaten lopen nu bij 
bosjes over naar de Saha
raanse bevrijders. Zou 
Hassan's agressie zich nu 
tegen Algerije zelf richten, 
dan ontstaat de voor het 
Westen niet zeer roos
kleurige mogelijkheid van 
bombardering van de Alge
rijnse olievelden. Gaat

hij echter door met deze 
verloren oorlog, dan is de 
kans op het verbreken van 
zijn betrekkingen met de 
Verenigde Staten in het 
geheel niet denkbeeldig, 
omdat hij dan op andere 
wijze de ontstane oppositie 
met internationale escapa
des wil afleiden.

Marokko nam, onmiddelijk 
nadat Mauretanië zich had 
teruggetrokken, ook het 
zuidelijk gebied in. 
Internationale reactie 
bleef niet uit. De organi
satie van Afrikaanse Staten 
veroordeelde het Marokkaan
se expansionisme, en zelfs 
Frankrijk en de Verenigde 
Staten weigerden de recht
matigheid van Marokko's 
aanwezigheid in de Weste
lijke Sahara te erkennen.
De toenmalige president 
Carter had het er echter 
niet makkelijk mee: Marokko 
was namelijk wel het enige 
land in de Arabische wereld 
dat duidelijk de Camp David 
accoorden ondersteunde, 
terwijl Algerije, waar 
Polisario haar basis heeft 
bij de oase Tindouf, een 
mi 1 i tai r-soci al i sti sch 
regime heeft. Daar staat 
evenwel tegenover dat het 
Westen grote oliebelangen 
heeft in Algerije, terwijl 
door een onlangs gesloten

_________ INTERNATIONAAL—
Beleidsnota Jules Maaten

Terug naar de basis
Marco Swart

Wie de beleidsnota van de iiieu- 
we internationaal secretaris, 
Jules Maaten, openslaat om 
hierin de JOVD-koers voor de 
buitenlandse politiek te vin
den, zal tevergeefs zoeken. De 
nota zet geen politieke lijnen 
uit, maar beperkt zich tot de 
organisatorische kant. De rode 
draad hierbij is het str.even 
om binding van de gewone leden 
en afdelingen met het interna
tionale werk in de JOVD te ver
sterken. Voor het overige is 
de nota weinig concreet en meer 
beschrijvend of filosofisch.

CONTACTEN NAAR BUITEN

Op het terrrein van.de binnen
landse contacten wordt heel 
behoedzaam gesuggereerd dat de 
JOVD meer contact zou moeten 
zoeken met buitenparlementaire 
organisaties, omdat die steeds 
meer invloed op het buitenlands 
beleid lijken te krijgen.

Bij de buitenlandse contacten 
worden de voordelen van de 
LYMEC tegenover die van de 
IFLRV gezet, zonder dat uitein
delijk tussen beide een keus 
wordt gemaakt. Kennelijk is 
hier een discussie onbeslist 
geëindigd, want waarom zou je 
deze internationale organisa
ties tegen elkaar afzetten, 
als je toch voor beide kiest?

TERUG NAAR DE BASIS

"Het is nodig dat waar moge
lijk het gordijn tussen ener
zijds de vereniging en ander
zijds het intemaitonale beleid 
geopend wordt" zegt Maaten zelf 
in zijn nota, en koopelt daar 
direct een aantal voorstellen 
aan. Internationaal secretaris 
en buitenlandse-commissieleden 
moeten via bezoeken aan afde
lingen, "ruggespraak" en DRIE
MASTER contact met de basis 
leggen. Verder moeten leden

worden gestimuleerd lid te 
worden van een buitenlandse 
commissie
"Indien er structurele oorza
ken zijn van de tot op heden 
te geringe invloed van de ver
eniging als geheel, dienen de 
desbetreffende structuren door
broken te worden", zegt de no
ta, daarmee suggererend dat de 
verwijten van "vriendjespoli
tiek" in het verleden wel eens 
niet geheel uit de lucht gegre
pen zouden kunnen zijn. Het 
is trouwens jammer dat er niets 
wordt gezegd over de grootste 
"structurele oorzaak" van de te 
geringe deelname aan het com
missiewerk: de reisafstanden.

LEEMTES

Een aantal onderwerpen die de 
afgelopen jaren in het brand
punt van de discussies hebben 
gestaan, zijn in de nota opval
lend afwezig. Het stokpaard

van de vorige internationaal 
secretaris "meer geld voor de 
commissies" is kennelijk ge
slacht, want in de hele beleids 
nota is niets te vinden over 
de financiële kanten. Een twee
de opvallend afwezig vraagstuk 
vormt de congres-organisat.ie.
De gebruikelijke pleidooien 
voor meer congressen met een 
internationaal onderwerp en 
minder huishoudelijke kwesties 
op de congressen ontbreken.

Al met al kan worden gezegd 
dat de beleidsnota van de in
ternationaal secretaris een 
sympathiek stuk is, dat vooral 
de betrokkenheid van de leden 
bij het internationaal werk 
wil vergroten, maar verder wei
nig houvast biedt. Maar zoals 
JuleS zelf zijn inleiding be
sluit: "We zijn een heel eind. 
Maar we staan nog maar aan het 
begin."

visserijaccoord het belang 
van de Sovjet-Unie meer bij 
koning Hassan dan bij de 
Algerijnse leider Chadli 
ligt. Een belangrijke 
wijziging in de machtsver
houdingen in dat deel van 
Afrika is dan ook geheel 
niet denkbeeldig.
De strijd verloopt inmiddels 
uitermate gunstig voor het 
Frente Polisario. Nadat 
koning Hassan zich voor de 
televisie had laten filmen 
in het Saharaanse Dachla, 
bleek de secretaris gene
raal van Polisario, Mohamed 
Abdelaziz, in staat zich op 
Marokkaans grondgebied 
(voor het Djebel Quarkziz- 
gebergte) te laten inter
viewen. Polisario heeft, 
door de bezetting van 
Zuid-Marokko, kans gezien 
de Marokkaanse troepen in 
de Westelijke Sahara af te 
snijden van hun moederland, 
en reeds verscheidene te 
hulp schietende Marokkaanse 
troepen in de pan gehakt.
Bij het nemen van wat 
voor beslissing dan ook, 
zal het Westen moeten 
oppassen niet weer eens 
op het verkeerde paard te 
gokken. Aan een tweede 
Vietnam of een tweede Iran 
is geen behoefte.
Daarbi komt, dat de zelf
beschikking van de Saha
ranen een, in deze situa
tie, onbetwise zaak is. 
Zullen we nu een keer een 
keuze op basis van recht
vaardigheid maken?

PERSBERICHT

Het hoofdbestuur van de JOVD is 
uiterst ongerust over de in El 
Salvador steeds in hevigheid i: 
toenemende schendingen van de 
meèst fundamentele rechten van 
de mens. Het dictatori 
ale regime van El Salvador voert 
een politiek, gericht op het in 
stand houden van onrechtvaardige 
structuren, en schuwt om dit te 
bereiken niet de schending vart 
fundamentele mensenrechten. De 
afgelopen tijd zijn vele duizen
den mensen door het regeringsle
ger en de geheime politie als
mede door extrèem-rechtse ter
reurorganisaties die door de 
junta getolereerd worden, om 
het leven gebracht. Nu het volk 
van El Salvador in verzet is ge
komen tegen het regime past het 
westerse democratiën niet dit 
regime steun te verlenen bij 
haar pogingen dit volksverzet 
te breken. Het verlenen van een 
dergelijke steun zou het aan
dringen op het naleven van men
senrechten in andere delen van 
de wereld (zoals bijvoorbeeld 
Oost-Europa en Afghanistan) vol
strekt ongeloofwaardig maken.
Wij zijn verheugd dat een groot 
deel van de volksvertegenwoor
diging in Den Haag deze opvat
ting deelt, zoals blijkt uit de 
bij de begrotingshandeling Bui
tenlandse Zaken ingediende mo
ties .
Daarnaast menen wij evenwel.dat 
de situatie in El Salvador niet 
slechts wordt opgelost door.lan
den, die de junta ondersteunen, 
te veroordelen. Daarom achten 
wij het van vitaler belang, dat 
de gezamenlijke E.G.partners 
hun invloed aanwenden cm bij de 
regering van El Salvador aan te 
dringen op het respecteren van 
de rechten van de mens in haar 
land. De nederlandse regering 
moet daartoe het initiatief ne
men.



Rol vakbonden moet veranderen
Sjoerd Swane
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In de komende jaren zal de dis
cussie over de ondernemingsde- - 
mocratisering een belangrijke 
plaats innemen in het politieke 
wereldje. De verschillende po
litieke stromingen in ons land 
zullen deze democratisering 
voorzover mogelijk aan trachten 
te passen aan hun maatschappij
beeld.
Zo zullen bijvoorbeeld socia
listen streven naar arbeiders- 
zelfbestuur, terwijl liberalen 
zullen streven naar een be-' 
stuursvorm waarin alle bij de 
onderneming betrokkenen tot hun 
recht kunnen komen.
De vakbonden zullen in de dis
cussie een belangrijke rol kun
nen vervullen, belangwekkender 
is echter de rol van de vakbon
den in de toekomst.

Op dit moment is de rol van de 
vakbond als vertegenwoordiger 
van de werknemers aan hevige 
discussie onderhevig. Door de 
steeds hogere ontwikkelings
graad van de individuele werk
nemer, zal diezelfde werknemer

steeds meer willen en kunnen 
meebeslissen over zijn eigen 
werkomgeving. De vakbonden zul
len op deze behoefte moeten in
spelen door het overdragen van 
kennis en macht aan de werkne
mers. Op deze wijze verlegt de 
rol van de vakbond zich van een 
vertegenwoordigende naar een 
ondersteunende en coördinerende 
functie.
Binnen het door ons voorgestel
de model van de ondernemings
raad zullen per bedrijf onder
handel ingen gevoerd gaan worden 
over de arbeidsvoorwaarden: 
niet door de vakbonden, neen, 
door. de werknemers zelf. De vak
bonden kunnen ondersteuning ge
ven, maar de werknemers beslis
sen. Echte demokratisering wil 
zeggen dat het individu op een 
behoorlijke manier invloed moet 
kunnen uitoefenen op de besluit
vorming. Betrokkenheid is daar
bij een eerste vereiste. De 
grootste betrokkenheid zal ont
staan bij de zaken die de werk
nemer direct aan gaan, zoals 
loonvorming, secuedaire en ter-

tiare arbeidsvoorwaarden, en 
dergelijke. Juist deze zaken 
worden op dit moment buiten de 
individuele werknemer om op 
centraal niveau geregeld. Dat 
is een slechte zaak en niet be
paald bevorderlijk voor de 
toch zo noodzakelijke betrok
kenheid bij het eigen bedrijf.

AANDEELHOUDERS

De aandeelhouders dienen als 
kapitaalverschaffers vertegen
woordigd te zijn binnen de 
ondernemingsraad. Het niet- 
vertegenwoordigd zijn van de 
kapitaalverschaffers in de on
dernemingsraad zal talloze pro
blemen oproepen: wie investerrt 
risicodragend kapitaal zonder 
enige zeggenschap ? Hoe groot 
is het afschrikwekkende effect 
op buitenlandse investeerders ? 
Welke nieuwe kapitaalsvlucht 
naar het buitenland ou op gang 
gebracht worden ?
Daarbij komt dat we ons in de 
huidige belabberde economische 
situatie geen experimenten in 
deze richting kunnen veroorlo

ven aangezien elke verdere on
rust met betrekking tot het 
bedrijfsleven weer talloze ar
beidsplaatsen kan kosten. 
Uiteraard zal ook de Algemene 
Vergadering van Aandeelhouders, 
evenals de vakbonden, een ge
deelte van haar bevoegdheden en 
macht over moeten dragen aan de 
ondernemingsraad.

Een ondernemingsraad samenge
steld uit deskundigen, aandeel
houders en werknemers, die ge
zamenlijk als hoogste orgaan 
van de onderneming opereren, 
zal bijdragen aan het zo nood
zakelijke samenspel van de ver
schillende factoren, die bij 
de onderneming betrokken zijn.
STELLINGEN RESOLUTIE 
ONDERNEMINGSRADEN

1. De ondernemingsraad is het 
hoogste orgaan van de onder
neming en is als volgt sa
mengesteld:

A. 1/3 werknemersvertegenwoor
diging door de werknemers 
uit hun midden gekozen.

B. 1/3 aandeelhoudersvertegen- 
woordiging door de aandeel
houders uit hun midden ver
kozen.

C. 1/3 deskundigen benoemd als 
volgt:
-1/2 door werknemers 
-1/2 door aandeelhouders.

2. De taak van de ondernemings
raad is een richtinggevende 
en controlerende. De deskun
digen zijn als dagelijks 
bestuur belast met de dage
lijkse leiding en controle. 
Voorts dient de voorzitter 
van de Raad door de deskun
digen geleverd te worden.

3. Werkoverleg bevordert de 
betrokkenheid van de indi
vidu, dientengevolge dient 
deze overlegvorm gestimu
leerd te worden.
Bevoegdheden en werkzaamhe
den van het werkoverleg wor
den opgesteld per bedrijf 
door de ondernemingsraad.

Referendum: Oerdemocratisch instituut
Onno Hoes

"Volksstemming, stemming van 
alle leden." Prof.dr.A.Weijnen 
definieert met deze woorden het 
begrip 'referendum' - een in 
liberale kring veelbesproken 
onderwerp dat in onderstaand 
artikel belicht wordt vanuit de 
invalshoek van het staats- en 
bestuursrecht.
Een volgende keer gaan we met 
mr. A.Kappeyne van de Coppello 
dieper in op de politieke as
pecten.

ren beleid blijft louter een 
zaak van een kleine, politieke 
elite.

Toen de overheid nog slechts 
eén beperkte taak had, was het 
systeem voldoende. Naarmate de 
overheid echter steeds meer en 
intensiever ingrijpt in de be
langensfeer van de burgers, 
schiet de legitimiteit steeds 
meer tekort.

Vóór we over de betekenis van 
het referendum spreken dienen 
we ons af te vragen óf er wel 
over gesproken moet worden. 
Antwoord: "Jawel". Waarom?
"De discussies rond kernenergie 
kraakwetgeving en abortus maken 
duidelijk dat bij principiële 
vraagstukken de opvattingen van 
de meerderheid van het volk en 
die bij meerderheid in het par
lement onder zware politieke 
druk tegenstrijdig kunnen zijn.

Volgens S.W. Couwenberg, hoog
leraar staats- en bestuursrecht 
aan de Erasmus Universiteit 
Rotterdam, kan "via de parle
mentaire democratie niet vol
daan worden aan de eisen die 
toenemende emancipatie en mon
digheid van de burgers ener
zijds en de continu groeiende 
staatsinterventie anderzijds, 
stellen.

ZESTIGER JAREN

Allerlei ideeën zijn er in en 
na de zestiger jaren geopperd 
om de kloof tussen kiezers 
(lees: basis) en politici (lees: 
elite) te verkleinen. Helaas, 
alles is bij het oude gebleven. 
De kabouters zijn vereeuwigd, 
door Poortvliet. De witte fiets 
is begroeid met Power Flower, 
Han Lammers is landdrost en 
André van der Louw burgemeester 
van Rotterdam.
Steeds meer wordt duidelijk dat 
niet alleen het huidige systeem 
van beslissen binnen ons staats
bestel legitiem is. Immers, 
welke rol spelen.verkiezings
programma's nog bij de keuze 
van een politieke partij? En 
op welke wijze geven parlemen
tariërs uiting aan hun indi
viduele politieke standpunt?
Het middel van verkiezingen 
is natuurlijk een grove menta- 
1iteitsmeting en een opnieuw 
vaststellen van politieke 
machtsverhoudingen. Het te v(®'

OPLOSSINGEN

Langs twee wegen tracht men het 
probleem op te lossen:
- door geregeld overleg met 

belangengroeperi ngen;
- door de ontwikkeling van 

speciale inspraaksprocedures.

Geen van beide bieden zij af
doende oplossing van de legiti
miteit. De eerste weg leidt tot 
een ondoorzichtig, nauwelijks 
te controleren, netwerk. 
Belangengroepen, ambtenaren en 
individuele politici krijgen 
hier een onbeperkte macht toe
bedeeld. De individuele burger 
raakt steeds meer uitgeteld, 
hij moet zich aansluiten bij 
een belangengroep; reeds op het 
denk/beslisniveau dienen com
promissen gesloten te worden. 
Vanuit liberaal-democratisch 
oogpunt zijn we hierop op de 
verkeerde weg.

Ook de tweede weg bevredigt 
niet. Aan inspraakprocedures 
nemen immers alleen kleine, ac
tieve minderheidsgroepen deel. 
Bovendien is uit onderzoek ge
bleken dat het inspraakgebeuren 
nauwelijks van invloed is op 
overheidsbeslissingen."De enige 
manier om de legitimiteit van 
ons staatsbestel op bevredigen
de wijze te versterken is de 
werking van onze parlementaire 
democratie aan te vullen met 
elementen van directe democra
tie zoals het referendum", 
aldus Prof. Couwenberg.

Van vrijzinnig-democratische 
zijde is in 1922 een voorstel 
gedaan tot grondwettelijke er
kenning van een (facultatief) 
referendum, doch dat is verwor
pen. Toen het kabinet Den Uyl 
in de regeringsnota betreffende 
grondwetsherzieningen ter tafel 
bracht, is door PPR-kamerlid 
mr. Eric Jurgens een nieuwe 
poging in deze richting gedaan, 
maar ook die stuitte op weer
standen.

"Voorstanders van dit oer-demo- 
cratische instituut stuiten 
telkens op een krachtige emo
tionele weerstand, waardoor 
geen discussie hierover moge
lijk is", zegt Couwenberg in 
een artikel in het NRC-Handels- 
blad. "Ik herinner eraan dat 
blijkens een landelijk kiezers
onderzoek in 1971 niet minder 
dan 59% van de ondervraagden 
zich uitsprak voor introductie 
van het referendum in bepaalde 
gevallen. Bij velen leeft der
halve de behoefte aan deze vorm 
van directe volksraadspleging. 
Ik heb de indruk dat een groot 
deel van de politieke elite een 
discussie hierover uit de weg 
gaat omdat een dergelijke 
volksraadpleging een vergroting 
van de kiezersmacht betekent 
ten koste van de gevestigde 
partijen".

SIMPLIFICATIES

Als argument tegen de instel
ling van het referendum brengt 
men vaak te berde dat 'het 
referendum een simplificerende 
werking zou hebben.' Dat is 
dubieus. Immers, hoe vaak wor
den politieke keuzes en proble
men niet op een zeer demago
gische wijze gesimplificeerd? 
Hoe gaat het in verkiezings
strijd? Reduceert men daar de 
problemen niet vaak tot een 
ja/nee-keuze?
Dat het volk onvoldoende op de 
hoogte is om een belangrijke 
beslissing te nemen wordt ook 
vaak als tegenargument gebruikt. 

Maar, worden onze volksverte
genwoordigers ook niet regel
matig gesteld voor de vraag of 
zij vóór of tegen een wetsont
werp zijn, terwijl de kennis 
van zaken waarmee een groot 
deel ervan die keuze doet vaak 
tekort schiet? En wordt de be
volking niet regelmatig voor 
ja/nee-keuzen gesteld? En die 
opiniepeilingen worden wèl 
serieus genomen!
Bij de recent gehouden Zweedse 
volksstemming inzake kernener
gie is trouwens gebleken dat 
het mogelijk is een duidelijk 
genuanceerde vraagstelling 
voor te leggen.

BUITENLAND

Andere landen gebruiken al ja
renlang - met succes en volle

tevredenheid - het instrument 
van het referendum. Het wordt 
gewaardeerd als een nuttig 
controle-mechanisme en correc
tiemiddel op de praktijk van 
de representatieve democratie 
(onder andere in Zwitserland, 
de Verenigde Staten, Australië, 
Nieuw Zeeland, Frankrijk, 
Italië, Ierland, Oostenrijk, 
Denemarken, Griekenland,Spanje, 
Portugal, Noorwegen en Zweden). 
In Zwitserland heeft men op 
federaal niveau reeds 156 maal 
een referendum georganiseerd. 
Ook op de lagere bestuursni
veaus wordt er tegenwoordig 
veelvuldig gebruik gemaakt van 
dit middel. En is Zwitserland 
niet één van de meest stabiele 
democratieën ter wereld?1.

VARIATIES

De practische vormgeving kent 
diverse variaties. Je kunt een 
facultatief of een verplicht 
referendum kiezen. Het eerste 
geeft weer de keuze uit een 
beslissend of adviserend (con
sultatief) referendum.

D '66 heeft voorgesteld de dis
cussie rond het kernenergiebe
leid af te ronden met een con
sultatief referendum. Helaas 
kreeg dit voorstel weer weinig 
steun. Het zou een prettiger 
discussie geven en een rege- 
ringsbleid inzake de kernener
gie van wantrouwen kunnen zui
veren.
Ook het abortusvraagstuk zou 
langs deze weg tot een maat
schappelijk aanvaardbare op
lossing hebben kunnen komen.

Tot slot nogmaals Prof.S.W.Cou
wenberg:
"Introductie van het referen
dum zou de politieke belang
stelling van de burgers aan
zienlijk kunnen stimuleren om
dat men dan het gevoel krijgt 
echt een stem te hebben in.het 
politieke kapittel. De burger- 
schapsvorming, die in ons land 
onvoldoende aandacht krijgt en 
weinig waardering geniet, zou 
hierdoor ook een nieuwe impuls 
kunnen krijgen."



DRIEMASTERé
Resolutie
Welzijn
Zoals vastgesteld door de 
algemene vergadering op 
SI januari 1381 te Maarsenbroek

PREAMBULE

Een liberaal welzijnsbeleid is 
erop gericht dat eenieder op 
een voor hem of haar zinvolle 
wijze zelf vorm en inhoud moet 
kunnen geven aan zijn eigen 
leven, zonder daarbij het wel
zijn van anderen in het ge
drang te brengen.

STELLING 1

Het welzijnsbeleid dient zoveel 
mogelijk op gemeentelijk niveau 
bepaald te worden. Deze decen
tralisatie van het welzijnsbe
leid dient te leiden tot een 
vergroting van de betrokken
heid en de eigen verantwoorde
lijkheid van de burger.

STELLING 2

De decentralisatie van het wel
zijnsbeleid dient kritisch ge
volgd te worden. De invloed van 
beroepskrachten op de welzijns
planning moet tot een minimum 
worden beperkt.

STELLING 3

De basiswelzijnsvoorzieningen 
dienen door CRM op grond van 
duidelijke richtlijnen gefinan
cierd te worden.

STELLING 4

Welzijnsbeleid dient mensen in 
evidente achterstandssituaties 
actief te steunen, maar moet 
overigens terughoudend en faci
litair zijn.

STELLING 5

Bij nieuwbouw voor welzijns- 
doeleinden dient voorzover mo
gelijk multifunctionaliteit te 
worden bereikt.

STELLING 6

Particulier initiatief en ande
re vormen van maatschappelijk 
initiatief dienen gestimuleërd 
te worden ter verwezenlijking 
van welzijnswerk, zowel in de 
beleidsvoorbereiding als in de 
uitvoering.
STELLING 7

De door de overheid gesubsidi
eerde instellingen dienen mini- 
mall te voldoen aan dezelfde 
regels van openbaarheid als 
welke voor de overheid zelf 
gelden.

STELLING 8

De lagere overheden dienen bij 
de uitvoering van welzijnswerk 
zoveel mogelijk een beroep te 
doen op het particulier initia
tief. In elk geval mag de wet
gever bij de keuze geen dwang 
opleggen.

STELLING 9

De uitvoering van welzijnswerk 
en welzijnsplanning dient voor
zover mogelijk te geschieden 
door vrijwilligers. Dit wil 
zeggen dat professionele wel
zijnswerkers voorwaardenschep
pend moeten werken.

STELLING 10

De opleiding en de werkzaamhe
den van professionele welzijns
werkers dient overwegend ge
richt te zijn op het tranen en 
en ondersteunen van vrijwilli
gers.

STELLING 11

De verzuiling in het welzijns
werk dient niet bevorderd te 
worden. De totstandkoming van 
onverzuilde welzijnsinstellin- 
gen dient gestimuleerd te wor
den.

STELLING 12

De mogelijkheden voor genie
ters van een uitkering krach
tens de sociale verzekerings- 
wetgeving om als vrijwilliger 
te participeren in het wel
zijnswerk zonder hun recht op 
uitkering te verliezen, dienen 
Sterk te worden verruimd.

Dat mensen hun geweten (wat dat 
nu ook precies is) laten mee
spreken bij een standpuntbepa
ling t.a.v. belangrijke maat
schappelijke vraagstukken is 
vaak lovenswaardig. Dit houdt 
naar mijn mening echter niet 
direct in dat een beroep op het 
geweten ook altijd en overal 
aanvaard moet worden, zelfs 
wanneer de gevolgde gedachten
gang volstrekt eerbaar is.
Het probleem van "gewetens
bezwaren hebben" is op dit mo
ment binnen (en ook buiten) de 
krijgsmacht uitgebreid in dis
cussie. Met name de vraag of 
een beroepsmilitair, die gewe
tensbezwaren heeft tegen het 
werken met en het eventueel 
inzetten van kernwapens, ook 
door kan gaan met het uitoefe
nen van zijn professie staat 
hierbij centraal.

VRIJHEDEN

Alvorens een antwoord te geven 
op deze vraag dienen we eerst 
wat dieper op de problematiek 
in te gaan.
Aan het eind van de jaren '60, 
begin jaren '70 kwam als ge
volg van ontstane maatschappe
lijke vrijheden een proces op 
gang dat de krijgsmacht ingrij
pend zou veranderen. Door het 
oprichten van soldatenvakbon
den, via de pers en de pu
blieke opinie werd een aanval 
gedaan op de structuur van de 
krijgsmacht. Onder druk van 
deze processen en door een ver
anderende mentaliteit van de 
leden van de organisatie werd 
o.a. de groetplicht afgeschaft, 
de juridische positie van de 
dienstplichtige verbeterd, etc. 
Volgens vele 'oudere' officie
ren was dit een verontrustende 
zaak. Waar moet het met ons 
leger naar toe?
Was dit niet het begin van het 
einde?

ONDERZOEK

Naar aanleiding van deze ont
wikkelingen installeerde de 
stichting Volk en Vaderland in 
1971 een commissie die de knel
punten moest analyseren in de 
verhouding tussen het neder- 
landse volk en haar krijgs
macht. Centrale vraag in het 
onderzoek was: als mën de 
bestaanswijze van de krijgs
macht afwijst, wordt dan ook 
haar bestaansrecht afgewezen? 
Onder bestaansrecht verstaan 
we de legitimiteit van een 
krijgsmacht, bestaanswijze 
houdt in de praktische gang 
van zaken binnen een krijgs
macht.
In 1977 werd de uitkomst van 
het onderzoek gepubliceerd:
80% van het volk ervaardde het 
bestaan van een krijgsmacht als 
legitiem. T.a.v. de bestaans
wijze was men een stuk vager: 
ongeveer 50% van de bevolking 
wist niet goed raad met de in
terne organisatie van de 
krijgsmacht (de identiteit).
Er was dus een identiteitspro
bleem, men wist niet hoe de 
organisatie intern moest func
tioneren. Dit had geen gevolg 
voor de legitimiteit: het be
staansrecht bleef onaangetast.

I.K.V.

Rond '78 deden zich nieuwe ont
wikkelingen voor. Het I.K.V., 
de actiegroep 'Stop de Neutro
nenbom' en bepaalde kranten en 
tijdschriften kwamen met moreel
ethische bezwaren t.a.v.atoom
wapens in ons westers verdedi
gingssysteem. Ook in militaire 
kring kwam de discussie op 
gang. Met name door de nu ex- 
gouverneur van de K.M.A., 
generaal-majoor b.d. Von Meyen- 
feidt, werd de discussie vanuit 
militaire kring in de openbaar
heid gebracht.
De knuppel werd pas echt in het 
hoenderhok geworpen door lucht- 
machtkapitein Stelling, die 
verkondigde dat het de militair 
zijn recht en plicht is te wei
geren om actief deel te nemen 
aan de inzet van atoomwapens.

M et het geweten als 
inzet toch inzetbaar?

Richard de Winter

KERN

Hier zijn we beland bij de 
kern van de zaak. Wat we zien 
is dat de maatschappijkritiek 
en de kritiek van bepaalde mi
litairen is verschoven van een 
bestaanswijzevraagstuk naar 
een bestaansréchtvraagstuk.
Het bestaansrecht wordt in 
tweeën gesplitst: een conven
tioneel en een nucleair be
staansrecht.
Kapitein Stelling valt dat nu- 
clair bestaansrecht aan.

GEVECHTSKRACHT

In onze parlementaire democra
tie bestaat de constitutionele 
verhouding dat de krijgsmacht 
ondergeschikt is aan de (cen
trale) overheid. De krijgs
macht heeft via haar beroeps
ethiek (het volk dienen en de 
burger bescherming bieden), 
via de officierseed en de con
stitutionele verhouding 
overheid/krijgsmacht een 
dienstbaarheidsverhouding tov. 
de overheid. Door het leveren 
van gevechtskracht stelt de 
krijgsmacht de overheid in 
staat haar instrument van 
geweld geloofwaardig te hante
ren.
Gevechtskracht wordt gevormd 
door drie componenten:
1. de geoefendheid van het 
personeel; 2. de materiële uit
rusting en 3. de mentale in
stelling en motivatie van het 
personeel.
Stelling ondermijnt de ge
vechtskracht omdat hij door 
zijn weigering om nucleaire 
taken te vervullen factor 3 
aantast. Als gevolg hiervan 
ondermijnt hij de positie van 
de overheid omdat de krijgs
macht' de overheid niet kan 
geven waar zij behoefte aan 
heeft en om vraagt.

OMDRAAIEN

Wat kapitein Stelling dus naar 
mijn mening doet is de rollen 
omdraaien: niet de overheid 
staat boven de krijgsmacht, 
maar de krijgsmacht neigt boven 
de overheid te komen staan om
dat deze haar een bepaald feit 
opdringt. Hieraan mag de

krijgsmacht 'zich nooit schul
dig maken omdat dit leidt tot 
een (nucleair) dictatoriale 
structuur. Mensen die dit uit
gangspunt voorstaan dreigen 
beroepsethiek, officierseed en 
constitutionele verhoudingen 
uit het oog te verliezen. Er 
kan dan ook maar één conclusie 
getrokken worden: zij dienen 
de dienst te verlaten en bui
ten de krijgsmacht om de over
heid van hun gelijk te over
tuigen. De krijgsmacht is door 
haar taak en plaats binnen het 
overheidsapparaat niet geschikt 
en ook niet gerechtigd een der
gelijk gedrag ten toon te 
spreiden.
Het zal duidelijk zijn dat een 
militair eveneens de dienst be
hoort te verlaten als de over
heid besluit kernwapens af te 
schaffen en hij principieel 
tégen dit besluit is. Hij kan 
dan onmogelijk dit besluit 
trachten tegen te houden door 
bijvoorbeeld te weigeren de 
wapens te ontmantelen. Dat zou 
regelrechte rebellie zijn.

DWANGPOLITIEK

Met het bovenstaande sluit ik 
absoluut niet een discussie 
binnen de krijgsmacht uit over 
fundamentele vraagstukken als 
die van bewapening en kernwa
pens. Het getuigt juist van 
een goede betrokkenheid bij 
maatschappelijke vraagstukken 
en van realiteitszin als de 
krijgsmacht zich steeds open
stelt voor invloeden en vragen 
vanuit de maatschappij en ac
tief deelneemt aan deze discus
sie.
Wat men echter niet moet doen 
is dwangpolitiek voeren door 
als militair nucleaire taken 
botweg te weigeren. Men voert 
dan geen discussie meer die 
tot een bepaalde besluitvor
ming moet leiden maar gooit 
keihard zijn eisen op tafel er. 
sluit zodoende de mogelijkheid 
tot overleg af.

ziektekostenverzekering voor 
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KARIN BLAAUW
De JOVD heeft als één van 
haar doelstellingen een 
vormende functie.
Wat doen we eigenlijk aan 
vorming en scholing?
Een vraaggesprek met mr. förin 
Blaauw-Veneman.onze vormings- 
medewerkster in vaste dienst.

Wat wordt er op vormings- 
en scholingsgebied door de 
JOVD gedaan?

Op landelijk niveau worden er 
vier a vijf regionale intro
ductiecursussen en twee è 
drie kadercursussen per jaar 
georganiseerd.
De onderwerpen voor deze kader
cursussen worden vastgesteld 
naar aanleiding van de wensen 
die de commissies of afdelin
gen bij mij kenbaar maken.
Op dit moment is het zo, dat 
een afdeling voornamelijk de 
scholingsactiviteiten doet 
en dat ik me voornamelijk 
bezig houdt met de vormings
activiteiten. Het verschil 
tussen deze twee soorten acti
viteiten is dat je bij vorming 
zelf bezig bent met het in
zicht krijgen in bepaalde 
zaken en dat je bij scholing 
informatie van anderen krijgt. 
Dat bovenstaande een grove 
scheidingslijn is, moge 
blijken uit het feit dat het 
district noord elk jaar twee 
kadercursussen in een vor
mingscentrum organiseert en 
dat ik in samenwerking met de 
afdeling Utrecht een cursus 
vergader en discussietechniek 
heb georganiseerd.

Als een afdeling wat aan 
vorming of scholing wil doen, 
dan kunnen ze bij jou terecht?

Ja, natuurlijk.Het is nog niet 
zo lang dat er binnen de JOVD 
iemand is, die zich full time 
bezig houdt met de vorming, 
mmar je begint steeds meer 
te merken dat dit feit be
kend is bij de afdelingen. 
Vooral voor kleine afdelingen 
is het moeilijk om aandacht 
te besteden aan de vorming

in verband met het bereik 
van de leden. Vandaar dat 
het aanbeveling verdient om 
vormingsactiviteiten op 
afdelingsniveau in regionaal 
verband te organiseren.
Met grotere afdelingen kun je 
bijvoorbeeld wat aan verga
der en discussietechniek 
doen, omdat je daar zo'n 
15 a 20 mensen voor nodig 
hebt en dat is dan nog wel 
haal baar.

Wat omvat een introductie- 
weekeinde?

's Zaterdagsmiddags komt er 
een gemeenteraadslid of een 
lid van provinciale staten 
een inleiding houden over 
.het liberalisme afgezet 
tegen andere politieke stro
mingen. Tevens vertelt hij 
iets over zijn werk als 
politicus.
's Avonds is er een organi
satorische uiteenzetting over 
de JOVD en 's zondags beste
den we de gehele dag aan
dacht aan een rollenspel over 
provinciale staten. Dit laat
ste gebeursj/om aandacht te 
schenken aan de basisbegin
selen van de vergader en 
discussietechniek.

Hoe groot is de belangstelling 
voor cursussen?

Tijdens de tot nu toe geor
ganiseerde kadercursussen 
was de belangstelling vrij 
groot. Bij de introductie
cursussen is het aantal deel
nemers nogal afhankelijk van 
de regio waar het weekend 
wordt georganiseerd. Zo zijn 
er in de provincies Zuid en 
Noord Holland zoveel afde
lingen dat je al snel aan 
het maximum aantal deelnemers 
zit.

Je vindt dat JOVDers best 
nog wat vorming en scholing 
kunnen gebruiken?

Tot voor kort is er weinig

aan vormingsactiviteiten 
gedaan.Als je nu kijkt naar 
andere politieke jongeren
organisaties, dan zijn we 
vrij aardig bezig.
Ik geloof echter dat er 
inderdaad nog heel wat te 
vormen valt.Als je nu kijkt 
naar het aantal mensen dat 
bijvoorbeeld het woord voert 
op een congres,dan is dit 
een zeer klein aantal van 
de aanwezigen. Ik geloof dat 
de cursussen ertoe kunnen 
bijdragen dat iemand niet 
bang meer hoeft te zijn om 
iets te zeggen op een congres 
of een andere openbare bij
eenkomst.
Ih dit kader wil ik nog eens 
wijzen op het voorstel van 
het.hoofdbestuur om een 
cindere opzet van congressen 
te kiezen.Dit voorstel was 
bedoeld om iedereen in de 
gelegenheid te stellen zijn 
zegje te doen en zodoende 
te leten voor een microfoon 
te spreken.Persoonlijk vind 
ik dat een >eel betere opzet.

Wat voor resultaten zie je 
van het vormings- en 
scholingswerk?

Het resultaat is niet altijd 
te meten, omdat je niet 
kunt nagaan wat er gebeurd 
zou zijn als de mensen niet 
naar de cursus waren geweest. 
Vaak zie je echter dat een 
aantal deelnemers actief 
wordt in een afdeling of 
in een commissie.

Wat zijn de financiële 
mogelijkheden voor de af
delingen?

Er is een post vorming op 
de begroting, waaruit alle 
vormingsactiviteiten ge
subsidieerd kunnen worden. 
Het is wel zaak voor de 
afdelingen om een vormings-

Afscheid Bart Lijdsman
»Voor j.o.v.d.'t beste «

Wiljan Loomans
JOVD-hoofdbestuursleden komen 
en gaan. Echte blijvertjes ken
nen we in deze categorie eigen
lijk niet, al was het alleen 
maar vanwege -of dankzij- de 
statutaire bepalingen hierover 
Tijdens de bijna voortdurende 
stoelendans die min of meer 
ambitieuze lieden rond die 
bestuurszetels opvoeren, werd 
in '79 Bart Lijdsman als kandi
daat naar voren geschoven. Zijn 
kandidatuur was omstreden, want 
hij stond als "links" te boek 
en dat betekende dat hij in de 
ogen van anders georiënteerde 
figuren helemaal niet thuis 
hoorde in het hoofdbestuur.

Bart Lijdsman heeft in de an
derhalf jaar die hij in het 
hoofdbestuur meedraaide laten 
zien dat hij boordevol ideeën, 
ja, idealen zat. Een kwaliteit 
die je van iedere vice-voorzit- 
ter politiek mag verwachten, 
maar die voor Bart indirect 
zijn voortijdig afscheid van 
het hoofdbestuur betekende: 
nog voor het verstrijken van 
zijn tweede ambtstermijn van 
een jaar besloot Lijdsman zijn 
zetel ter. beschikking te stel- 
1 en.

"Omdat het voor de JOVD het 
beste is", zo Tiet hij tijdens 
de algemene vergadering te 
Maarssenbroek weten. In zijn 
korte afscheidswoord ("Ik ben 
liever vooraf polariserend dan 
achteraf") voorzag hij die op

merkelijke stelling van een 
duidelijke toelichting. "Toen 
ik in het begin in het hoofd
bestuur kwam had ik bepaalde 
denkbeelden. Die heb ik niet. 
kunnen realiseren; 'niet dat ik 
daardoor gefrustreerd ben hoor, 
want het spel is volgens de de
mocratische regels gespeeld en 
die respecteer ik. " Lijdsman 
gaf vervolgens aan wat er vol
gens hem momenteel aan schort 
in de JOVD. "De JOVD is een po
litieke club, dus moet zij zich 
met politieke aangelegenheden 
bezig houden. Linksaf of 
rechtsaf is dan niet belangrijk 
als we maar politieke uitspra
ken doen. Op dit moment bestaat 
er echter grote onduiaelijkheic 
over de plaats van de JOVD. Er 
wordt een soort CDA-politiék 
gevoerd ter. opzichte van VVD 
en D'SS. Maar aan mistige com
promissen. hebben We niets.’ In 
dat kadre noemt hij de resolu
ties, die hij als "multi-ir.ter- 
pretabel" kenschetst. "Ik blijk 
die resoluties heel anders uit 
te leggen dan anderen. Daar 
hebben we niets aar.. "

Opmerkelijke uitspraken, omdat 
je ze zo ongeveer van iedereen 
zou verwachten, behalve dan 
van de vice-voorzitter politiek 
die toch tot de direct verant
woordelijken gerekend mag wor
den. Het tekent de strijdbare 
instelling van Lijdsman als

hij dan ook zélf wijst op de 
controverse die er tussen hem 
en een deel van de vereniging 
is gegroeid. "In het begin al 
heb ik in de JOVD een stempel 
gekregen. Vandaar dat het tijd 
is voor een ander die vrij aan 
het werk kan, zónder dat hij 
door de vereniging bevooroor
deeld tegemoet wordt getreden. 
Elke maand die ik langer zit 
is tê lang voor de JOVD!

Er kan een kanttekening worden 
geplaatst bij de opmerking dat 
de vice-voorzitter politiek 
onbevooroordeeld door de vere
niging tegemoet kan worden ge
treden. Hij bepaalt immers 
voor een groot deel het poli
tieke profiel van de JOVD, je 
zult dus moeten weten wat voor 
vlees je in de kuip hebt, en 
vandaar dat dat vlees pas in 
die kuip terecht komt na een 
fikse keuring. Ondanks deze 
kanttekening dwingt de wijze 
waarop Bart Lijdsman zijn ze
tel achter de hoofdbestuursta
fel inruilde voor één in de 
zaal echter respect af. Het il
lustreert zijn manier van wer
ken: eerlijkheid voorop, zeg
gen wat je denkt. Barts slot
opmerking nag dan ook typerend 
heten:"Eet heeft me veel tijd 
gekost, maar dat staat ir. geen 
verhouding tot wat ik er van 
de vereniging voor heb terug- 
gekrejen".

activiteit bij mij aan te 
mei den,'zowel vanwege de 
financiële als vanwege de 
organisatorische kant van 
de zaak.
Het is namelijk voorgekomen 
dat een aantal afdelingen 
een activiteit organiseerde, 
terwijl er op landelijk 
niveau een week later in 
dezelfde regio ook een 
activiteit was gepland.
Het is soms ook mogelijk 
om subsidie bij de gemeente 
of bij de provincie voor 
bepaalde activiteiten te 
krijgen. Li de binnenkort 
uit komende organisatorische 
vraagbaak is aan dit onder
werp aandacht besteed.

Je merkt vaak dat mensen 
denken: "mij hoeven ze 
niets meer te vertellen, ik 
weet alles al. .. . "?

Ja, als je over vormings
werk binnen de JOVD praat, 
dan denkt men aan iets 
"alternatiefs en links", 
terwijl men nog nooit is 
geweest.

Voor inlichtingen over het 
vormings- en scholingswerk 
kun je bij terin terecht. 
Voorin de Driemaster 
staan haar adres en telefoon
nummer.

Frank v.d. Vorm
P R O G R A M M A  

Zaterdag 14 maart 1981

15.15 uur
Ontvangst deelnemers

13. 30 uur
Rede van de voorzitter

13.45 uur
Rede van de heer H. Wiegel

14.30 uur 
Discussie

15.15 uur
Pauze

15.45 uur
Algemene vergadering (eerste 

deel)
17.15 uur 

Borrel en diner
19.30 uur

Algemene vergadering (tweede 
deel)

23.00 uur

Zondag 15 maart 1981

08. 30 uur 
Ontbijt

09.45 uur
Algemene vergadering (derde

13.00 uur deel
Lunch

14.00 uur
Algemene vergadering (vierde

17.00 uur deel)

Kortom: invullen die bon 1

Winter
congres
Het wintercongres van de JOVD 
wordt op 14 en 15 maart gehou
den in hotel "De Gouden Wieken' 
te Scheveningen.
Het hotel ligt op enige meters 
van het strand (jawel;) aan de

Scheveningseweg 237 
2584 AA Scheveningen 
Tel.: 070 - 555200

Het hotel is per stadsbus of 
tram te bereiken vanaf het 
Centraal Station in Den Haag 
met lijn 7 (vanuit richting 
Utrecht) en lijn 8 (vanuit 
richting Rotterdam).

De congresprijs dient uiter - 
lijk vóór 27 februari betaald 
ce ztjn !

A G E N D A  

Algemene vergadering

________________ 7

1. Opening
2. Ingekomen stukken en mede- 

delingen
3. Vaststelling notulen van de 

vergadering op 18 en 19 
oktober 1980 te Santpoort

! 4. Vaststelling notulen van de 
i vergadering op 15 en 16 

november 1980 te Hoogeveen 
i 5. Wijziging van de statuten

De voorgestelde wijzigingen 
zullen vanaf maandag 9 maart 
op het algemeen secretariaat 

IIvoor de leden ter inzage liggen

6. Jaarverslag van de algemeen 
secretaris

7. Verslag van de kascommissie
8. Jaarverslag van de penning

meester
9. Benoeming leden van de no- 

tulencommissie
10. Benoeming leden van de kas

commissie
11. Benoeming leden van de com

missie van beroep
12. Benoeming leden van het 

hoofdbestuur

Het hoofdbestuur treedt regle
mentair in zijn geheel af. Het 
hoofdbestuur stelt de volgende 
kandidaten ter (her)benoeming 
voor:

voorzitter:
Roelof Houwing 

vice-voorzitter politiek: 
Marco Swart

vice-voorzitter organisatie: 
Jan van Zanen 

algemeen secretaris:
Teddy Koning 

penningmeester:
Meint Waterl ander 

• Internationaal secretaris: 
Jules Maaten 

tweede secretaris:
Nasta Vuli k

13. Bestuursoverdracht
14. Beleid hoofdbestuur 1981
15. Vaststelling plaats en 

datum van het najaarscon- 
gres

16. Vaststelling resolutie 
ondernemingsraden'

17. Wat verder ter tafel komt
18. Rondvraag
19. Sluiting

Aankruisen wat gewenst wordt, a.u.b. blokletters gebruiker.. 

ONDERGETEKENDE________________________________________________

NAAM______________________ ____________MAN / VROUW

ADRES_____________________________________________________

POSTCODE_______________WOONPLAATS____________________________

geeft zich hierbij op als deelnemer aan de volgende onder
delen van het Wintercongres van de JOVD op 14 en 15 maart:

diner zaterdag ƒ 17,50

overnachting met ontbijt X 30,—

lunch zondag ƒ 12,50

gehele congres X 57,50

'ik zal uiterlijk vrijdag 27 februari het verschuldigde De- 
1 drag hebben gestort op postgirorekening 95 35 00 van de 
1 penningmeester JOVD.

| PLAATS__________________  HANDTEKENING _

1 DATUM

..............



8_____________________

/4GENDK
Öpgemaakt naar de jongste gege
vens van algemeen_secretariaat_

20 vrijdag

afdeling Leeuwarden, avond 
over buitenlands beleid van 
de Sovjet Unie, aanvang 
20.00 uur in restaurant 
"Onder de Luifel"

20 vrijdag
21 zaterdag____________________

D'66, algemene ledenverga
dering, in "De Flint" te 
Amersfoort

21 zaterdag
22 zondag_______________________

afdelingen in iioord-Holland 
en Utrecht organiseren een 
sociaal-economisch weekend 
in Eist

23 maandag_

afdeling Zaanstreek, Frans 
Weisglas (VVD) en Aad Kosto 
(PvdA) in café Boule PI ai si r 
(naast Pr. Willem-Alexander 
brug) te Koog aan de Zaan

24 dinsdag______________

afdeling Den Haag, R. Braams 
(VVD) spreekt over kernener 
gie in café Hulsbosch, 
Haarlemsestraat 20 in Sche- 
veningen, aanvang 20.00 uur

27 vrijdag____________ _______

afdeling Leeuwarden, avond 
over VS met film en iemand 
van de ambassade in restau
rant Onder de Luifel, aan
vang 20.00 uur

afdeling Twente, jaarverga
dering in restaurant AB in 
Enschede

zo zaterdag
1 zondag________________.______

kaderweekend buitenlandse 
politiek (zie elders op de
ze pagina)

28 zaterdag____________________

district Overijssel, deel- 
congres actuele politiek in 
Almelo, informatie Joep 
Meijer, 053-351872

afdeling Zeeland viert haar 
driejarig bestaan

2 maandag
3 dinsdag
4 woensdag

afdeling Vechtstreek, bezoei 
aan Europees Parlement in 
Straatsburg, inlichtingen 
bij Hans Posthumus, 03465- 
64318

3 dinsdag_

afdeling Zeeland, excursie 
naar de Tweede Kamer

6 vrijdag__________________

afdeling Meppel, bijeenkomst

afdeling Arnhem, Ed Nijpels 
(VVD) en L. Brinkhorst (D‘66) 
in het Crest Hotel te Velp

afdeling Kennemerland, fo
rum over kernenergie met 
PvdA, CDA, VVD en D'66 in de 
Wintertuin, Stationsplein te 
Haarlem, aanvang 20.00 uur

7 zaterdag
8 zondag______________

introductie-weekend voor 
nieuwe leden in Noord- en 
Zuid-Holland, inlichtingen 
bij Karin Blaauw (kolofon)

13 vrijdag

afdeling Twente, A. Ploeg 
(VVD) over defensie en actu
ele politiek, te Almelo, 
informatie Frank Rohof 053- 
358954

afdeling Edam-Volendam, 
Blaauw (VVD) en Van der Spek 
(PSP) over defensie, aanvang 
20.00 uur

i

IfelKBORD
Grappen, grollen en mededelingen 
van belang voor deze rubriek 
graag naar: Jan van Zanen 

Lingerzijde 47 
1135 AN Edam 
tel. 02993-72910

'Ik breng m'n weekend door 
met jou in Scheveningen, 
de lucht is blauw, de zee is 
lauw in Scheveningen, 
daar kun je baden in het zand 
met een ijsco in je hand, 
ik breng een weekend door op 
't congres in Scheveningen..'

'nietes Wallis, wellis Wallis 
onder deze kop werden onlangs 
in de Nieuwe Noord Hollandse 
Courant excuses aangeboden 
voor verkeerde berichtgeving 
rond het bezoek dat staats
secretaris Wallis de Vries 
van CRM zou brengen aan de 
afdeling Edam-Volendam e.o.

*

Een optimist is iemand die 
denkt, dat er net zoveel 
bonbons in de doos zitten als 
er in kunnen.

Vele leugens worden gezegd 
met een overtuiging die er 
niet om liegt.

■X

‘De bioscoop prikkelt de 
fantasie en wekt daarmede op 
de tuchteloosheid, avontuur
lijke neigingen, misdadige 
ontwikkeling en zedeloosheid' 
(liberaal kamerlid, 1926)

Biljarten vind ik stotend.

Naast het doel schieten is 
erg, maar ballen tegen de 
paal zijn ook stuitend.

■$£
Ik reis tegenwoordig gewoon 
tweede klas. En dat doe ik al 
sinds de derde is afgeschaft.

Motte van mevr. Haars in het 
komende CDA-PvdA kabinet:
"De zigeuners de wereld uit 
te beginnen bij Nederland".

De J0VD afdeling Utrecht heeft 
een kandidaat ingedachten voor 
het Burgemeesterschap in Utrecht 
En wel, Annelien teppeijne van 
de Coppello, bekend als links 
liberaal VVD Tweede Kamerlid. 
(Volkskrant, 23-12-80)

The Nater Brothers, de bestuurs
leden van de afdeling Den 
Helder gaan waarschijnlijk aan 
de afdeling ABC de D toevoegen 
samen met Edam-Volendam wordt 
dat dan in Noord-Holland-Noord 
de afdeling ABCDE !

'Kamerleden zijn intelligenter 
en werken harder dan de rest 
van het volk' (H. van Riel)

Aan het Hoofdbestuur is door een 
aantal oud-Hoofdbestuursleden 
het volgende telegram toege
stuurd met de volgende inhoud:
' De oud-hoofdbesturen de Grave, 
de Vries, Remkes en Nijpels in 
reünie bijeen, gezien de poli
tieke situatie en gewetens- 
functie van de J0VD, betreurend 
de afwezigheid, politieke 
relevantie en kritiekloosheid 
van de huidige J0VD, doen 
dringend beroep op de vereniging 
en het hoofdbestuur van de J0VD 
om weer daadwerkelijk de voor
uitstrevende veer in het 
liberale uurwerk te doen zijn'.

Tot half kan men
zich nog opgeven voor het bui- 
tenlandweekend. Dat moet dan 
gebeuren bij:

Karin Blaauw 
Welderingstraat 58 
9035 EA DR0NRIJP 
tel. 05172 - 2099 

Het weekend begint op vrijdag 
27 februari om 19.00 uur en 
eindigt zondag 1 maart om
17.00 uur.
Het vindt plaats in Oosterhes- 
selen (vormingscentrum De 
Klencke), bij Hoogeveen.
Kosten bedragen ƒ 65,--, dat is 
inclusief alles behalve de con
sumpties. Het weekend zal tot 
onderwerp hebben de Oost-West- 
nota en de Nota Bevrijdings
bewegingen.
Het weekend is toegankelijk 
voor zowel commissieleden als 
niet-commissieleden.
Als vervolg op dit weekend 
wordt later dit jaar nog een 
speciale Oost-West-dag georga
niseerd.

*
De resolutie voor het zomercon- 
gres zal gaan over het Midden
oosten. Leden voor de commissie 
die deze resolutie gaat voorbe
reiden onder voorzitterschap 
van de internationaal secreta
ris, kunnen zich tot 
opgeven bij het algemeen secre
tariaat. Realiseer je wel, dat 
de resolutie voor eind maart 
voltooid zal moeten zijn van
wege amenderingsprocedures, en 
dat er dus zeker wel wat tijd 
in zal moeten worden gestoken.

*
Annette Schrijvenaars en 
Bart Lijdsman kregen van de 
afdeling Utrecht bij hun 
afscheid als HB-lid een 
tegeltje met resp. de volgende 
teksten:
'Socialisme blijft zolang er
iets te halen valt'
en'Als je kritiek wilt vermijden
doe niets,
zeg niets,
wees niets!

Wie oh wie heeft tijdens de 
B.A.V. 31 januari per ongeluk 
een verkeerde sjaal meegenomen? 
(kleuren: donkerblauw, wit en 
bordeauxrood; een hele dure)
Ik ben m'n sjaal namelijk 
kwijt... Jan van Zanen.

Rob van der Pas, U weet wel de 
VVP van ABC, die bekend staat 
om z'n keiharde politieke 
uitspraken, wil tijdens het 
congres in Scheveningen geiten 
wollen sokken en macrobiotisch 
voedsel verkopen aan de linkse 
JOVD'ers..want ze zijn te veel 
gecamoufleerd door blauwe 
blazers en stropdassen.

*
'Diplomatie is de kunst een 
taart zó te verdelen dat ieder
een denkt dat hij het grootste 
stuk heeft gekregen.'
(Karen van Loon, Emmen)

'Bij ontwapening is het als met 
de liefde, het moet van twee 
kanten komen'
(H.J. Vermeulen-Blom, afd. 
Kennemerl and)

DE VOORZITTER- Een man die 
veel weet over erg weinig, 
en die doorgaat meer en meer 
te weten over minder en 
minder, tot hij tenslotte 
bijna alles weet over niets.

DE SECRETARIS- Een man die 
erg weinig weet over heel 
veel, en die doorgaat minder 
en minder te weten over meer 
en meer, tot hij tenslotte 
bijna niets weet over alles.

HET BESTUURSLID- Weet in het 
begin alles over alles, maar 
weet tenslotte niets over wat 
dan ook, voornamelijk veroor
zaakt door zijn band met 
Voorzitters en Secretarissen.

De VVPAD (vice-voorzitter poli
tiek ad interim) over de eind
redacteur: "Ik zal kijken of 
ik hem in zijn concentratie 
kan storen, maar hij is al ge
stoord. .."

De eindredacteur tot zijn se
cretaresse -onze secretaris-: 
"Ik ben nog niet zo'n dicta- 
tortje".

De liberale jongeren uit 
Breda krijgen een hoge gast 
op een afdelingsvergadering 
nl. minister Tuynman van 
Verkeer en Waterstaat. De 
minister zal op deze bijeen
komst zijn beleid toelichten 
t.a.v. de verkeersproblematiek 
op de zuidelijke rondweg in 
Breda.

Het provinciaal overleg orgaan 
Brabant heeft haar jaarverslag 
gepubliceerd. Thema van dit 
jaarverslag is 'als je het 
wilt, is het geen droom' 
(Theodor Herzl)

Zijn C.D.A.- buigingen naar de 
PvdA verwonderlijk? Niet als 
de voorzitter Bukman heet! 
(Conscientia Utrecht)

De Haze.Winkelman: Sommige 
mensen oefenen het beroep van 
congresverzieker uit.

*
Onze kamerleden, senatoren, 
staatsraden en ministers zien 
er allemaal hetzelfde uit. Zij 
rijden in dezelfde auto's en 
dragen dezelfde pakken. Het 
enige verschil waardoor zij 
zijn te onderscheiden, is een 
verschil in intelligentie en 
zelfs dat is niet altijd 
waarneembaar. (Godfried Bomans 
Relais, afdeling Doetichem)

De klassenstrijd begint daar 
waar de werkwilligen staken. 
(E.L.Lambert)

*
Nog niet eens zo lang geleden: 
'Waarom met de auto naar het 
energie^ congres? Omdat je nu 
eenmaal zonder energieverspil
ling geen reden hebt om over 
energie te praten'.
(Liberalia, Breda)

Wie geld te kort komt moet 
niet bezuinigen maar zien zijn 
inkomsten te vergroten.
(de Binding, 0ost-IJsselmonde)

DRIEMASTER

Jan van Zanen

B.A.V.
31 jan.
Een tamelijk ordelijk verlopen 
Buitengewone Algemene Leden
vergadering op 31 januari in 
Maaarssenbroek zorgde ervoor 
dat zowel het restje van het 
huishoudelijk reglement als 
het deel welzijn uit Liberalis
me in Beweging werden vastge
steld.
De voorstellen uit het HB-info 
van 8 januari 1981 werden 
overgenomen, met uitzondering 
van een bepaling die ging over 
'onverenigbaarheid' met het 
Hoofdbestuurslidmaatschap.
Met name Joost van Gilse zette 
vraagtekens achter het voor
gestelde lid d van artikel 
5.2.1. dat luidde 'het hoofd
bestuurslidmaatschap is on
verenigbaar met het bekleden 
van een functie waarin men ge
acht kan worden een politieke 
partij te vertegenwoordigen'.
De B.A.V. vond zich in deze 
bezwaren en schrapte deze 
bepaling.

Welzijn

De districten West en Gelder
land en de afdeling utrecht 
dienden als enigen amendementen 
in op de stellingen Mens en 
Welzijn uit Liberalisme in 
Beweging. Annette Schijvenaars 
noemde dit in haar afscheids
speech een "kwalijke ontwikke
ling" met een dreigende 
"bloedarmoede" binnen de J0VD. 
Een en ander zorgde ervoor dat 
de discussie over Welzijn vrij 
beperkt was en bijna alles 
conform de voorstellen van de 
commissie Welzijn (olv. Sjoerd 
Swane) werd aanvaard.

Op de B.A.V. zorgde het on
verwacht terugtrekken als HB 
kandidaat van Sjoerd Swane 
voor de meeste sensatie.
Een tussenoplossing van Mar- 
co Swart vond tenslotte in
stemming van HB, B.A.V. èn 
Sjoerd Swane.
Sjoerd zou tot en met 14 
maart gaan functioneren als 
ad interim VVP. Vanaf de 
verenigingsraad van 14 febru
ari zal, na een positief ad
vies, de nieuwe VVP-kandidaat 
met Sjoerd meedraaien.

Aan politieke moties werd op 
de B.A.V. nauwelijks aandacht 
besteed. De tijd was hiervoor 
boosdoener, om 17.00 exact 
moest nl. het wijkcentrum 
verlaten worden.
Moties die voor behandeling 
waren voorgedragen gingen over 
het salaris van Jhr.mr. de 
Braauw, het bedrijfsleven en 
de maatschappelijke discussie 
over kernenergie (de BMD) en 
de enquete de Hondt van de 
VARA.



DOCUMENTATIECENiRUM 
NEDERLANDSE POLITIEKE

p a r t ije n

OPINIEBLAD VAM DE J.O.V.D. VERSCHIJNT 10 MAAL PER JAAR ■ JAARGANG 33. NUMMER I -  FEBRUAR11981
~ ~ ~  ~ ~  3

VVD  verfrist program m a
Marco Swart

Het VVD-congres dat 20 en 21 
maart in Amersfoort werd gehou
den, heeft het ontwerpprogram
ma "Samen aan het Werk" op een 
groot aantal punten verbeterd. 
Was het ontwerp wat bloedeloos 
en benepen,het congres liet 
duidelijk blijken de met het 
Liberaal Manifest ingezette 
lijn niet op te willen geven. 
Voor de aanwezige JOVD-ers was 
dit een stimulerende gang van 
zaken,, die dan ook ijverig werd 
bevorderd. Uiteraard waren er 
ook teleurstellingen, maar het 
definitieve programma is, ook 
voor jonge liberalen, veel in- 
spirerender lectuur dan het 
ontwerp.

KIESRECHT VOOR BUITENLANDERS

Een duidelijke teleurstelling 
was de verwerping van het kies
recht van buitenlanders voor 
de gemeenteraden. Zowel Hans 
Wiegel als de Tweede-kamerfrac- 
tie hebben zich hier de afgelo
pen vier jaar voor ingezet en 
alle grote partijen waren het 
hierover eens. Als je serieus 
streeft naar de integratie van 
buitenlanders in de Nederlandse 
samenleving, dan is het ver
standig om hun in de eerste 
plaats te betrekken bij ons de
mocratisch staatsbestel. Het is 
toch een traditioneel liberaal 
uitgangspunt dat je mensen zo
veel mogelijk laat meebeslissen

Congres

over zaken die henzelf aangaan 
en juist op gemeentelijk niveau 
wordt over veel zaken beslist 
die voor buitenlanders van be
lang zijn. Hoewel de hele par
tijtop het congres deze rede
nering voorhield, besloot het 
toch met een werkelijk minieme 
meerderheid (606 tegen 583) om 
het kiesrecht toch te schrappea

VOORBEHOUD WIEGEL

Het JOVD-hoofdbestuur was erg 
ongelukkig met de congresuit
spraak en deed daarom in een 
persbericht een beroep op ons 
erelid Hans Wiegel en de kamer
leden om de congresuitspraak 
m e t  uit te voeren. Inderdaad 
maakte Wiegel in zijn congres
rede op dit punt een voorbehoud 
mede namens de Eerste- en Twee- 
dekamerfractie, hetgeen door 
dé vergadering met een luid ap
plaus werd geaccepteerd. Helaas 
was het genomen besluit voor 
Annelien Kappeyne van de CoppeT 
lo aanleiding, om, zoals ze had 
aangekondïgd, zich terug te 
trekken van de kandidatenlijst. 
Het is jammer dat de VVD op zo 
'n manier een van haar intelli
gentste kamerleden moet verlie- 
zep.

VOORUITSTREVEND JUSTI TIEBELEID 

In de perscommentaren werd zo

veel aandacht gegeven aan de 
kiesrechtkwestie, dat de rest 
van het justitie-hoofdstuk te 
weinig aandacht kreeg. Hier 
maakte de VVD haar liberale ka
rakter helemaal waar, door een 
aantal zeer vooruitstrevende 
programmapunten aan te nemen. 
Men sprak zich uit voor indivi
dualisering van de sociale, 
fiscale en woonruimteverdelings 
wetgeving, voor een volkomen 
gelijkberechtiging van samen
levingsvormen, een tolerante 
houding tegenover burgerlijke 
ongehoorzaamheid, het openbre
ken van het tuchtrecht, het 
consultatief referendum, streng 
optreden tegen werkgevers van 
illegale buitenlanders en een 
betere regeling voor alimenta
tie. De lijn van het Manifest 
werd consequent doorgetrokken, 
hier en daar zelfs uitgebouwd.

ONTKOPPELING UITKERINGEN

Bij het economisch beleid waren 
de veranderingen in het ontwerp 
niet groot. Allerwege werd al 
erkend dat de VVD hier een rea
listisch beleid bepleitte en 
de hele partij kon zich hier 
in vinden. Het scenario dat bij 
het programma hoort, en waarin 
wordt aangegeven hoe alles fi
nancieel moet uitkomen, werd 
aan de nog somberder verwach
tingen aangepast. Ook vreesde 
men de sociale uitkeringen niet

foto: Peter B a m a r d

Scheveningen

"Nog eens (heel) diep over nadenken... f f

"Hoewel de JOVD zich niet op 
de PvdA richt, vraag ik mij 
in gemoede af waar die par
tij toch mee bezig is", zo 
opende de scheidende voor
zitter Robert de Haze Win
kelman het wintercongres van 
de JOVD van 14 en IS maart 
jl. te Scheveningen.
De JOVD-praeses zei de PvdA 
niet te bekritiseren omdat 
het zo leuk is je politieke 
tegenstanders in de hoek te 
drukken, maar uit zorg om
trent het functioneren van 
jde democratie in Nederland. 
De hoop van de PvdA op een 
links kabinet noemde hij een 
ijdele, en ook de kans op 
een kabinet bestaande uit 
PvdA, CDA en D 166 achtte hij 
na het afgelopen CDA congres 
en gezien de opstelling van 
lijstrekker van Agt, zeer 
gering. D 166 maakt zich vol
strekt belachelijk met haar 
zogenaamd redelijk alterna
tief, nl. een coalitie PvdA, 
D'66 en VVD, daar een ieder 
weet dat de PvdA de VVD 
heeft uitgesloten als rege
ringspartner. D'66 zou er 
beter aan doen kleur te be
kennen volgens de JOVD-voor- 
man. Een nationaal kabinet, 
zoals de VVD dat voorstaat, 
leek hem, alleen al gezien 
de fundamenteel verschillen
de opvattingen op sociaal- 
economisch terrein, een fic
tie te zijn.
Als twee mogelijke regerings- 
combinaties zag hij een 
links kabinet, gesteund door 
de CDA loyalisten, of een 
CDA, VVD, D'66 combinatie, 
mocht D'66 zich na de ver
kiezingen toch bereid ver

klaren met VVD en CDA in zee 
te gaan, iets waar echter 
ook al niet veel kans meer 
op is.
Voorts herhaalde de Haze 
Winkelman nog eens dat het ver
beteren van het bedrijfsleven 
in het beleid voorop zal moe
ten staan
De rede van de Haze Winkelman 
schetste, zoals hij ook zelf 
zei, een bijzonder somber 
beeld. Het was ook een harde 
rede, waarvoor het ere-lid van 
de JOVD, Hans Wiegel, hem la
ter zijn complimenten gaf.

Wiegel
Vice-premier Wiegel verklaarde 
in zijn toespraak namelijk dat 
het centrale vraagstuk op de 
weg die de VVD in moest slaan 
het herstel van de economie en 
het bedrijfsleven was, waarmee 
hij dus volkomen beantwoordde 
aan de eisen van de Haze Win
kelman. 80 a 90 % van het volk 
legt hier haar prioriteiten, 
aldus Wiegel, die er verder op 
wees dat het VVD program een 
sluitend program was, hetgeen 
van die van PvdA, CDA en D'66 
volgens hem bepaald niet ge
zegd kon worden. De VVD was in 
haar program eerlijk en moedig 
geweest, hetgeen door de kie
zers beloond zou worden.
Wiegel legde een sterk verband 
tussen de strijd tegen de werk
loosheid en de economische te
ruggang en het energievraag
stuk. Het kabinet.zou, zo zei 
hij, conclusies willen trekken 
uit de waarschuwingen van de 
EEG mbt. de energievoorziening 
in Nederland, maar het parle
ment was nog.,niet zo ver. Ui-

teraard moest er een veilige 
oplossing gevonden worden voor 
het afvalprobleem, maar het 
niet invoeren van kernenergie 
zou onze economische positie 
in de waagschaal leggen en eco
nomisch herstel onmogelijk ma
ken, aldus de bewindsman. 
Overigens moesten de haagse he
ren eerst maar de uitspraak van 
de kiezers afwachten voor ze 
zouden gaan beslissen wie er 
met wie zou moeten regeren, al 
moesten de partijen wel kleur 
bekennen; "de VVD kiest voor 
duidelijkheid!"
Gezien de huidige economische 
situatie achtte hij het lo
gisch dat de partijen gezamen
lijk tot een oplossing zouden 
komen, hoewel hij de kans op 
een nationaal kabinet gering 
achtte.
D'66 moest de mogelijkheid 
krijgen op uitspraken van Ter- 
louw terug te komen, de Kamer
fractie van D'66 had altijd een 
zeer redelijke opstelling en 
moest zich niet van de wijs la
ten brengen door partijcongres
sen. Door toedoen van Terlouw 
had diens partij zich in weze 
vastgeknoopt aan de PvdA vond 
Wiegel.
Bij een coalitie met de VVD 
zouden de partijen elkaar als 
gelijkwaardige partners met 
respect, tolerantie en verdraag
zaamheid tegemoet treden, zoals 
dat ook in de huidige CDA-VVD 
coalitie gebeurde. Het kabinet 
was op dit punt dan ook zeker 
een liberaal kabinet.
Met betrekking tot de verhou
ding tussen VVD en JOVD zei 
Wiegel niet verbaasd te zijn 
over de eerder gedane uitspraak 
van Robert de Haze Winkelman

dat de JOVD de VVD moet steunen 
in haar verkiezingscampagne. 
"Dat heeft de JOVD altijd ge
daan als het er op aan kwam", 
aldus de VVD-1ijsttrekker. Dit 
echter wel, voegde hij er aan 
toe, in het besef van haar ei
gen verantwoordelijkheid, want 
niet voor niets noemde de heer 
Korthals de JOVD het geweten 
van het liberalisme en-verge
leek prof. Oud de jonge libera
len met de veer van het libera
le uurwerk.

Caroline Loen
Zwart
De zaterdagavond van dit con
gres was een zwarte avond in*de 
JOVD geschiedenis. Een avond 
'waarop menigeen zich afvroeg 
waar de JOVD in hemelsnaam mee 
bezig was, of dit nog wel iets' 
met liberalisme te maken had.
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Vervolg congresverslag

Hier bleek maar weer hoe sommi
gen de begrippen vrijheid, ver
draagzaamheid en verantwoorde
lijkheid in praktijk brengen. 
EPV wel erin, EPV niet erin. 
EPV wel eruit, EPV niet eruit, 
daar ging het in hoofdzaak om 
en uiteindelijk brachten de 
urenlange discussies Erik Pie- 
ter Vlaanderen de kortste HB- 
carrière in de J0VD geschiede
nis op, maar het HB geen capa
bele penningmeester.
De J0VD ging door een diep 
dal; "het graf is al gegraven, 
alleen de steen moet nog ge
legd worden", werd er zelfs 
gefluisterd. (Moet dit dan 
misschien als een dienst van 
de J0VD aan Arjan Gelder wor
den gezien?)

Nuance

Uiteindelijk kon dan toch 
de nieuwe voorzitter Roe
lof Houwing zijn rede 
houden, voor een zaal ver
moeide en doorgedraaide 
1 iberale jongeren.
Roelof bedankte de vereniging 
voor haar vertrouwen en ver
klaarde dat het nieuwe hoofd
bestuur als een hecht team 
zal opereren en bikkelhard 
zal vechten om de J0VD als . 
organisatie zo optimaal moge
lijk te laten functioneren 
Verder verklaarde de nieuwe 
voorzitter dat de doelstellin
gen van het liberalisme, vrij
heid, eigen verantwoordelijk- 
heid en zo groot mogelijke 
ontplooiing van de individuele 
mens zijn inziens zaken waren 
die zeker niet haaks staan op 
de doel stellingenvfln de 
sociaal-demokraten.
Tot slot verklaarde hij het 
betreurenswaardig te vinden 
dat de combinatie van een 
slagvaardig beleid en een 
duidelijk achterliggende 
visie in de Nederlandse poli
tiek niet in een optimale 
verhouding aan te treffen is.

Persbericht

De volgende morgen leek de 
J0VD toch het diepe dal weer 
een beetje uit te komen. De 
nieuwe voorzitter werd voor 
zolang tot penningmeester 
benoemd en er werden zowaar 
verschillende politieke moties 
behandeld. Doch ook deze dag 
werd de vereniging niet ge
spaard. Een persbericht uit 
onbekende bron bezorgde de 
J0VD en met name bepaalde 
afdelingen en personen een 
negatieve publiciteit, die 
niet alleen onterecht was, 
daar zij berustte op onge
gronde uitspraken, maar ook 
de J0VD in haar geloofwaardig
heid als politieke jongeren 
organisatie niet zal hebben 
gesterkt.
Bij de behandeling van de po
litieke moties werd besloten 
een commissie in het leven te 
roepen die zich moet buigen 
over de loskoppeling van lonen 
en sociale uitkeringen en een 
JOVD-congres te wijden aan 
het jeugdbeleid, zodat moties 
met betrekking hierop tot een 
nader tijdstop werden terug
getrokken.
Verder sprak de J0VD zich o.a. 
uit voor erkenning van de PLO 
and één van de vertegenwoor
digers van het Palestijnse 
volk, mits de PLO in haar 
handvest het bestaansrecht 
van de staat Israël zou er
kennen. En vond de J0VD dat 
de regering onvoorwaardelijk 
diende te besluiten tot 
plaatsing van 48 van de 572 
kernraketten op Nederlands 
grondgebied en dat de wapen
beheersing de veiligheid moet 
bevorderen en daarom een 
tweezijdig proces dient te 
zijn.
Om half 6 sloot de nieuwe 
voorzitter Roelof Houwing 
het congres en konden de 
dames en heren zich naar 
huis begeven om daar nog eens 
heel diep na te denken over 
de gang van zaken op dit 
congres.

-VERVOLG HOOFDARTIKEL

langer buiten schot te kunnen 
houden. Men sprak zich echter 
niet uit voor een ontkoppeling 
van de uitkeringen en de lonen, 
maar voor een koppeling op een 
grotere afstand. Hierbij werd 
dan ook nog uitdrukkelijk aan
getekend dat de uitkeringen 
waar een hele huishouding van 
moet rondkomen gespaard moester 
worden ten koste van huishou
dens waarin men van meer dan 
één uitkering geniet.
Het pleidooi van de J0VD voor 
een integraal inkomensbeleid 
werd gehonoreerd, dit punt 
staat nu uitdrukkelijk in het 
programma. Ook hield men vast 
aan het uitgangspunt dat de 
sterkste schouders de zwaarste 
lasten moeten dragen, terwijl 
ook de vrije beroepen niet 
buiten schot zullen blijven. 
Verder was het bemoedigend om 
vast te kunnen stellen dat de 
VVD steeds meer gaat denken in 
de richting van eerlijk delen 
van de beschikbare arbeid.

JONGERENBELEID

Voor jongeren heeft de VVD een 
wat wisselvallig beleid in ge
dachten. Aan de ene kant sprak 
men kort en goed uit dat de 
meerderjarigheidsgrens op 18 
moet komen, met alle rechten 
en plichten vandien. Aan de an
dere kant wou men toch niet 
uitsluiten dat het minimum
jeugdloon nog verder achter 
zal gaan blijven bij het gewo
ne minimumloon.Gelukkig bleek 
dat men de jeugwerkloosheia 
wel serieus wil aanpakken. Men 
koos vóór de subsidieregelin
gen en projecten waarmee deze 
wordt bestreden en nam daarmee 
afstand van het krenterige ka
binetsbeleid <p dit punt. Ver
der werd een ‘mendement aange
nomen om de k->merverhuur te 
bevorderen.

MILIEUBELEID

Ook bij het milieubeleid ging 
het congres verder dan het 
ontwerp-programma. Dat volstond 
er eigenlijk mee om het rniliue- 
beleid een "hpofdpunt" te noe
men, zonder dat verder waar te 
maken. De vergadering zat veel 
meer op de JOVD-lijn. De VVD- 
afgevaardigden waren kritisch 
over de verstedelijking van 
het platteland, de aanleg van 
de Markerwaard en het dumpen 
van afval in zee. Verder was

men voor de mogelijkheid om 
milieu-eisen aan bouwvergunnin
gen te koppelBn. Ook het open
baar vervoer en voetgangers en 
fietsers kregen een veel gro
tere rol. Het was jammer dat 
men -zich nog niet voor een 
Waddenwet wilde uitspreken, 
maar helemaal uitsluiten deed 
men die ook niet. Het is toch 
vreemd, dat de VVD wel voor eer 
Museumwet is, maar voor het 
Waddengebied met de bestaande 
versnipperde regelingen denkt 
te kunnen volstaan.

KERNENERGIE

Bij de kernenergie hadden de 
opstellers van het ontwerp wel 
een zeer scheve schaats gere
den, door de genuanceerde uit
spraak in het Liberaal Manifest 
om te buigen naar een pro-kern- 
energie-uitspraak. Het congres 
accepteerde dit niet, en nam 
een amendement aan, waardoor 
het al of niet invoeren van 
kernenergie weer afhankelijk 
wordt gemaakt van de brede 
maatschappelijke discussie. 
Daarmee werd ook op dit punt 
de lijn van het Manifest, die 
tegelijke met het JOVD-stand- 
punt overeen komt, overgenomen

VOLKSHUISVESTING

Ook op het terrein van de 
volkshuisvesting vonden J0VD- 
uitspraken gehoor. Verruiming 
van de mogelijkheden voor ka- 
merverhuur en meer mogelijkhe
den voor huurders om hun wo
ning te kopen prij-ken nu ook 
in het VVD-program. De priori
teit die aan stadsvernieuwing 
werd gegeven -ook in deze fi
nancieel moeilijke tijd- was 
ook bemoedigend. Het is jammer 
dat de VVD bij het grondbeleid 
en de aftrekbaarheid van hypo
theekrenten bleef vasthouden 
aan de oude standpunten, ter
wijl er toch creatieve alterna
tieven zijn, die veel meer kie
zers zouden aanspreken en die 
veel meer recht zouden doen 
aan het wezen van de liberale 
filosofie.

VROUWEN

Moesten de minderheden het doer 
met een toch wat benepen beleid 
voor de vrouwen heeft de VVD 
meer in petto. Positieve dis
criminatie van vrouwen werd 
binnen randvoorwaarden aan
vaardbaar geacht, ongelijkheid 
voor de wet moet overal ver

dwijnen en'speciale loopbaan
begeleiding voor vrouwen (om 
meer vrouwen in leidende func
ties te krijgen) zal worden 
bevorderd. Andere lichtpunten 
waren het opnemen van een 
apart hrrfdstukje over volwas
seneneducatie en 'nmeer genuan
ceerde uitspraak over de Mid
denschool; als enige school
type is hij niet aanvaardbaar, 
maar als experiment naast an
dere vormen wordt hij positief 
benaderd. Een amendement dat 
de uitspraak vóór een euthana
sieregeling wilde terugdraaien 
tot een onderzoek werd met 
grote meerderheid verworpen.

0NDERNEMINGSDEM0CRATISERING

Een duidelijk minpunt is de 
fantasieloze stellingname over 
de ondernemingsdemocratisering 
Van een volkspartij die de de
mocratie in haar naam voert, 
zou je mogen verwachten dat ze 
op dit punt het voortouw neemt 
of op z'n minst een visie met 
toekomstperspectief. Het is 
naar maar waar: de VVD blijft 
hier voortdurend achter de 
ontwikkelingen aanlopen. Alle 
amendementen die iets gedurfde- 
waren dan het ontwerp, werden 
verworpen onder het motto aai 
er eerst eens een studie over 
gemaakt moest worden", wat po
litiek jargon is voor "het 
hoeft voor ons niet zo". Dat 
is temeer onverstandig, omdat 
de VVD van de werknemers wel 
grote offers vraagt voor het 
bedrijfsleven. Dit op zichzelf 
juiste beleid zou veel meer 
worden aanvaard, als de mede- 
verantwoordelijkheid van de 
werknemers ook erkenning zou 
krijgen in de formele struc
tuur van de onderneming. Maar 
wellicht is het voor de J0VD 
een stimulans om haar eigen 
ideeën over ondernemingsdemo
crati sering verder uit te wer
ken .

ONTWIKKELINGSSAMENWERKING

Hoewel lijsttrekker Hans Wiegel 
recentelijk in een televisie
uitzending liet blijken wel te 
willen bezuinigen op ontwikke
lingssamenwerking, weigerde 
het congres om ontwikkelings
samenwerking tot sluitpost van 
de nationale begroting te ma
ken. Uitdrukkelijk werd uitge
sproken dat de Nederlandse in
spanning niet mag verminderen. 
Verder weigerde het congres 
om de ontwikkelingssamenwer
king tot een zaak van puur 
eigenbelang te maken; de hulp 
hoeft niet perse ten goede te 
komen aan de Nederlandse eco
nomie en het mag ook niet als 
een politiek pressiemiddel 
worden misbruikt. Tenslotte 
verhief de vergadering ontwik
kelingssamenwerking tot een 
hoofdpunt in het VVD-beleid, 
daarmee alle verhaaltjes dat 
liberalen tegen ontwikkelings
hulp zouden zijn naar de rod
delrubrieken verwijzend.

BUITENLANDS BELEID

Bij de behandeling van de pa
ragrafen over het defensiebe
leid bleek dat ook hier VVD en 
J0VD opeen lijn uitkwamen. Een 
amendement om de Oost-Westrela- 
ties ruimer te zien dan alleen 
maar defensief werd aangenomen, 
maar met de veiligheid wordt 
niet gesjoemeld.
Bij het Midden-Oostenbeleid 
was het wel erg jammer dat de 
VVD niet bereid is uit te spre
ken dat een vredesregeling tot 
stand moet komen in overleg 
tussen alle betrokken partijen. 
Dit lijkt immers de enige weg 
om vrede te bereiken, die uit- 
)eindel ijk in ieders belang is.

CONCLUSIE .
.• ̂VFCV-'I''

samen 
aan .

’t werk

Het weinig inspirerende, duffe 
ontwerp-programma is door het 
congres aanmerkelijk verfrist. 
Op een aantal kernpunten schiet 
het programma nog tekort, maar 

~rer valt toch een ontwikkeling 
in het denken van de VVD te 
ontdekken. Het is een taak 
voor de J0VD om er op te letter 
dat de nu ingezette lijn de 
komende vier jaar niet veraand.
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ziektekostenverzekering voor 
studenten (universiteit. hogeschool,

IIBO) tot 30jaar:

Informatie b i j :

Makelaars en assurantiekantoor Veltkamp,
Kerkplein 1,

voor midden Nederland. Hattem. (Gld.)
tele-foon 05206-1812

Makelaars en assurantiekantoor Houwing,
Heerestraat 21,

voor noord Nederland. Roden. (Dr.)
telefoon 05908-19748

PERSNERKWRNG
Op het VVD-congres te Amers
foort zijn door het hoofdbe
stuur de volgende persverkla
ringen uitgegeven:

Juist
nu

Roelof Houwing

Sommige congresgangers zullen 
na de laatste jaarlijkse alge
mene vergaderinj een wat ambi
valente gevoel jegens de JOVD 
koesteren. Iedereen, mag je 
veronderstel 1 en, is lid van de 
JOVD om zich in de liberale 
beginselen te verdiepen. Als 
hoofdbestuur heb je de taak om 
dit gestalte te geven. Een taak 
die wij niet gaan verwaarlozen. 
Dit jaar wordt de politieke 
daadkracht van de JOVD vergroot 
Zonder medewerking van de leder 
gaat dit echter niet. Zowel 
1981 als 1982 zullen jaren zijr 
waarin aan het liberalisme in 
Nederland grote kansen worden 
geboden, kansen welke benut 
moeten worden. Voorwaarde hier
voor is dat uit het beleids
programma duidelijke blijkt 
welke filosofie erachter steekt

Degene die veronderstelt dat 
alleen in tijden van econo
mische groei een goed program 
tot stand kan komen, heeft on
gelijk. Vooral nu, in een tijd 
van economische neergang, 
blijkt des te duidelijker de 
de ware ideologische geladen
heid van een politieke stro
ming. Juist nu moet de JOVD 
alert zijn. Wij moeten als 
jong-liberalen met principiële 
stel 1ingnames komen en op ba
sis daarvan het beleid van de 
senior-liberaien en andere li
beraal gezinden moeten toetsen.

Natuurlijk sluiten wij niet de 
ogen voor praktische problemen. 
Teveel wordt echter de haal
baarheid in de politiek ge
bruikt als dekmantel voor een 
inconsistent beleid. Ook dat 
moet de JOVD signaleren. Met 
deze twee opdrachten hoog in 
het vaandel geschreven, zal de 
functie van de JOVD als gewe
ten in de liberale politiek 
tot volle ontplooiing moeten 
komen. Daar moeten we als ver
eniging naar toe werken.

vrijdag 20 maart 1981

Met diepe verslagenheid stelt 
het hoofdbestuur van de JOVD 
vast dat het VVD-congres kies
recht van buitenlanders voor 
de gemeenteraden heeft verwor
pen. Het lijkt nu wel erg 
schijnheilig dat de VVD haar 
minderhedenbeleid als een 
hoofdpunt in haar programma 
wilde opnemen. Wij doen een 
dringend beroep op Annelien 
Kappeyne van de Coppello om de 
VVD niet de rug toe te keren, 
en zich met ons in te blijven 
zetten voor het liberalisme 
van de VVD.

Het is verder triest dat een 
partij die van de werknemers 
de komende jaren grote offers 
voor de bedrijven vraagt, zo 
terughoudend is met het geven 
van medezeggenschap in die be
drijven. De VVD blijft hier 
maar studeren, terwijl zij als 
liberale partij juist het voor
touw zou moeten nemen.

Op een aantal ondergeschikte 
punten zijn wij wel tevreden 
met de besluitvorming. Met 
spanning wachten we op de stel- 
lingname van de VVD of nog en
kele hoofdpunten: kernenergie 
en ontwikkelingssamenwerking.
De JOVD is van mening dat het 
artikel dat pleit voor de bouw 
van kerncentrales drastisch 
;?et worden veranderd. De VVD 

zou zich zeer onverantwoordelijk 
opstellen als zij al wil begin
nen met de bouw van kerncentra

les, zonder rekening te houden 
met de Brede Maatschappelijke 
Discussie en de onopgeloste 
veiligheidsproblemen. Daarnaast 
moet de VVD zich uitspreken 
voor ontwikkelingssamenwerking 
minstens op het huidige niveau, 
zonder aan de hulp politieke 
voorwaarden te gaan stellen.

zaterdag 21 maart 1981

Het hoofdbestuur van de JOVD 
doet een dringend beroep op 
VVD-1ijsttrekker Hans Wiegel 
om een uitdrukkelijk voorbehoud 
te maken ten aanzien van het 
VVD-programmapunt tegen kies
recht van buitenlanders voor de 
gemeenteraden. Nu hij als mi
nister de afgelopen vier' jaar 
de verantwoordelijkheid heeft 
genomen voor een liberaal be
leid op dit terrein, zou het 
van politieke moed getuigen als 
hij hier nu aan vasthoudt en de 
ondoordachte steilingname van 
een zeer kleine meerderheid van 
het VVD-congres naast zich 
neerlegt.

Verder roepen wij alle kandi- 
daat-kamerleden van de VVD op 
om zich duidelijk van de con
gresuitspraak te distantiëren 
en het gevoerde fractiebeleid 
voort te zetten.

BMD duurt to t 1 9 9 2 ...
Maarten Melchior

Na een langdurig en diepgaand 
onderzoek heb ik voor de heer 
de Braauw, de formule gevonden 
om de brede maa-tschappelijke 
discussie, over het gevoelig 
liggende onderwerp van de 
kernenergie, te regelen.
U begrijpt het probleem na
tuurlijk al, men wil geen 
referendum houden en toch een 
groot deel van de Nederlandse 
bevolking - de discussie moet 
namenlijk breed zijn - over 
deze omstreden energiebron van 
gedachten wisselen.

Er wonen namenlijk zo'n 14 mln. 
mensen in Nederland. Dat zijn 
er teveel voor een goede dis
cussie, dat voelt U zo wel aan, 
maar dat is nog gedeeltelijk 
eenvoudig op te lossen.
We beginnen met iedereen bene
den de 18 jaar uit te sluiten 
van deelname. Een redelijk 
besluit, dacht ik, want die 
hebben geen kiesrecht, wat be
tekent dat ze bij andere be
langrijke zaken ook niet mogen 
meespreken en ik kan niet in
zien waarom hier dan ineens 
wél.

Zo houden we volgens mij iets 
meer dan 9 mln. mensen over. 
Daar moet toch nog wel wat van 
af, dacht ik.
Nu is gegeven dat de discussie 
breed moet zijn, maar laten we 
dat niet overdrijven. Echt 
breed is weliswaar 65 - 70% 
maar als 50% van de mensen bo
ven de 18 meediscussiëert is 
dat m.i. breed genoeg; ten
slotte wordt dan in principe 
elke niet deelnemende kiesge
rechtigde door één ander ver
tegenwoordigd.
Dan doet zich meteen een vol
gend probleem voor. Inderdaad, 
hoe ga je bepalen wie er van 
die + 9 mln. wel in wie er 
niet mee gaan doen?
Je kunt natuurlijk eerst door 
middel van een enquête uitzoe
ken of er misschien mensen 
zijn die zich vrijwillig'wil
len terugtrekken. Ik persoon
lijk geloof niet dat dat iets 
zal helpen; immers elke kies
gerechtigde Nederlander - op 
een enkeling na misschien - zal 
de discussie niet willen mis
sen, want het gaat om een zaak 
van levensbelang.

De oplossing voor dit serieuze 
probleem bleek zo simpel, dat 
ik er eerst niet op kon komen. 
Het is het volgende; meneer 
de Brauw neemt de kiezers re
gisters die de gemeenten alle
maal bijhouden en gaat daaruit, 
om en om, de zogenaamde brede 
discussie deelnemerslijst 
(B.O.D.L.) noteren.
Om te bepalen of hij begint met 
een notering of niet gooit hij 
maar een gulden of iets derge
lijks op, onder toezicht van 
een notaris. Het lot bepaalt 
dan wie wel en wie niet deel
neemt aan de discussie en dat 
is wel zo eerlijk. De B.O.D.L. 
gaat de computer in en dan is 
het verder eigenlijk een peule- 
schi 1.
De gekozenen hebben namelijk 
een nummer gekregen en elke 
vrijdag worden er, weer onder 
toezicht van een notaris, 
tienduizend nummers getrokken. 
Die tienduizend personen krij
gen dan op zaterdag bericht 
dat ze de maandag daarop in de 

.. Jaarbeurshal in Utrecht ver
wacht worden om daat op kosten

van de staat vier dagen te 
discussiëren over kernenergie. 
De eerste dag zal dan voorna
melijk besteed worden aan het 
informeren en degelijk voor
lichten van de deelnemers. De 
tweede dag worden discussie
groepen samengesteld die daar
na de informatie gaan bespre
ken en zich er een mening over 
vormen. QJj de laatste dat zul
len conclusies worden opge
steld in een gezamenlijke ver- 
gaderi ng.
Eenvoudiger kan het niet, in 
zo'n 450 weken (4,5 mln. ge
deeld door 10.000, dat is zo'n 
9 jaar) kan de discussie af
gerond worden.
U ziet, in 1992 ongeveer zal 
de beslissing vallen.
In werkelijkheid weet geluk
kig zowat iedereen al - ook 
onder de 18 jaar - dat er 
(nog) geen goede oplossing is 
voor het verwerken van radio- 
aktief afval. Ook is bekend 
dat de omgeving van een kern
centrale, al bij kleinere on
gelukken, in negatieve zin 
beïnvloed kan worden.

Verder heeft recent onderzoek 
uitgewezen dat een kernenergie
centrale meer energie kost dan 
dat hij oplevert. Dit is bere
kend door alle energiekosten, 
te weten van het delven van de 
benodigde grondstoffen, de bouw 
van de centrale tot en met de 
opslag van het radio-aktieve 
afval in een zoutmijn, bij el
kaar op te tellen en te verge
lijken met de energieopbrengst. 
De baten en de kosten (in een
heden van energie uitgedrukt) 
verhouden zich dan als 1 : 1,6. 
Indien deze berekeningen juist 
zijn zullen ze de kern'energie' 
ongetwijfeld de das om doen. 
Alles bij elkaar moet het dui
delijk zijn dat een discussie 
niet nodig is en waarschijnlijk 
ook niet mogelijk; het duide
lijk maken van deze gegevens 
moet voor de sluiting van de 
kernenergiecentrales voldoende 
zijn.
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INTERNkTIONAAL Ter gelegenheid van de komende 
kamerverkiezingen in mei hebben 
het Komitee Zuidelijk Afrika, 
de werkgroep Kairos, de Anti-

Apartheidsbeweging Nederland 
en Boycot Ontspan Aktie een 
pakket van 32 concrete voor
stellen voor een nieiaw Zuide

lijk Afrika-beleid gepresen
teerd. DRIEMASTER vroeg Frans 
van Schaik en Jules Maaten 
naar hun mening.

Heilloze Weg
Frans van Schaik

Anders dan velen onder V van de voorzitter van de 
afdeling Leiden e.o. zullen verwachten, zal ik geen 
betoog schrijven over de 'zegeningen’ van het systeem 
van gescheiden ontwikkeling in Zuid-Afrika. Men kan 
naar mijn meining als liberaal zowel op goede grond
en voorstander als tegenstander van dit systeem 
zijn, maar deze discussie is door mij en anderen 
al ruimschoots op het congres in Breda gevoerd.

Het comité Zuidelijk Afrika en 
de werkgroep Kairos willen dat 
Zuid-Afrika en Zuidwest-Afrika 
(Namibië) bevrijd worden d.w.z. 
dat de huidige regeringen ver
vangen worden door zwarte meer
derheidsregeringen. Om dit doel 
te bereiken verlenen zij o.a. 
steun aan het A.N.C. en de 
S.W.A.P.0. in hun (gewapende) 
strijd tegen Zuid-Afrika. In 
dit programma geven deze orga
nisaties in 32 stellingen aan 
wat er dit jaar naar hun idee 
zou moeten gebeuren met betrek
king tot Zuidelijk Afrika. Bij 
enkele van deze stellingen zal 
ik nu enig commentaar geven.

In stelling I tot en met 10 
worden tal van economische 
maatregelen tegen Zuid-Afrika 
geëist, zoals (1) een totale 
Olieboycot, (2) een beleid ge
richt op de stopzetting van de 
invoer van steenkool, (3) ver
bod op het verrijken van Zuid- 
afrikaans uranium, (6) intrek
ken van landingsrechten van de 
Zuidafrikaanse Luchtvaartmaat
schappij S.A.L. en (7-10) be
ëindiging van investerings- en 
kredietmogelijkheden. Het be
kende verhaal van de eenzijdige 
nederlandse boycot, dus neerge
schreven zonder dat men de ge
volgen van zo'n boycot voor de 
Nederlandse economie heeft on
derzocht, zonder dat men zich 
bekommerd om de gevolgen voor 
de Zuidafrikaanse bevolking 
(zwart cf-blank). Ondoordacht, 
maar 'principieel' misschien? 
Neen, want indien men princi
pieel zou zijn,zou men niet 
pleiten voor een éénzijdige 
boycot van Zuid-Afrika, maar 
zou men voorstander zijn van 
een boycot van alle landen 
waar mensenrechten worden ge
schonden, iets dat de neder
landse economie volstrekt

zou ontwrichten. Naar mijn 
mening dus niets positiefs in 
de eerste tien stellingen, ja 
toch, stelling 5: alle pro
ducten van zuidafrikaanse oor
sprong zouden als zodanig her
kenbaar moeten zijn. Mijn zou 
versteld staan van het effect!

Stelling 11 tot en met 14 han
delen over militaire zaken: 
een volstrekt strategisch en 
nucleair embargo (11 en 12), 
geen uitbreiding van het NA- 
VOgebied (13) en verlies van 
het Nederlanderschap voor die 
Nederlanders die als zuidaf- 
rikaans ingezetene worden 
verplicht om in zuidafrikaan
se krijgs- of politiedienst te 
gaan (14).
De volstrekte onaanvaardbaar
heid van met name stelling 14 
moge blijken uit het feit, 
dat door dergelijke regeling 
minderjarige nederlandse 
jongens, die, omdat zij min
derjarig zijn verplicht zijn 
bij hun ouders te blijven als 
deze dat willen, hun Nederlan
derschap zouden verliezen 
wanneer zij tegen hun wil in 
Zuidafrikaanse krijgsdienst 
moeten.
De stellingen 15 tot en met 
18 gaan over een culturele 
boycot van Zuid-Afrika, voor 
mij is een culturele boycot 
van welke staat, met welk po
litiek regime dan ook, onaan
vaardbaar. Als liberaal ge
loof ik in de heilzame wer
king van culturele contacten, 
deze contacten helpen mensen 
om hun kennis te vergroten, 
door dit soort contacten le
ren mensen zelf hun eigen 
oordeel te vellen over de 
situatie in andere landen.
In de stelling 18 tot en met 
27 dringen het Comité en Kai
ros aan op meer geldelijke en

ander economische steun voor 
de Frontlijnstaten, voor het 
A.N.C. en voor de S.W.A.P.0.

In geen van deze stellingen 
wordt gezegd dat deze steun 
slechts voor humanitaire 
doeleinden gebruikt mag worden? 
in tegendeel. Indien Neder
land geldelijke steun verleent 
aan deze zogenaamde bevrij
dingsorganisaties, dan lopen 
wij een levensgroot risico dat 
met ons geld terroristische 
acties worden gefinancierd 
waarvan onze eigen staatsbur
gers het slachtoffer zullen 
worden.
In de stellingen 28 tot en met 
32 tenslotte wordt het beken- 
deverhaal opgehangen, dat Ne
derland zich internationaal 
sterk moet maken voor alle 
mogelijke en vooral ónmogelij
ke acties tegen Zuid-Afrika, 
kortom het verhaal van de 
brul lende muis.

Afsluitend wil ik stellen, dat 
het volgen van de door het 
comité Zuidelijk Afrika en 
Kairos aangegeven richtlijnen, 
een heilloze weg is, het 
schaadt de nederlandse econo
mische en culturele belangen, 
het verminderd onze mogelijk
heden tot cultureel contact, 
en het is nog maar zeer de 
vraag of men langs deze weg 
-zo men dat al wil- een bij
drage levert tot het afschaf
fen van het systeem van ge, 
scheiden ontwikkeling in Zuid- 
Afrika.
Ik hoop dat ik met dit artikel 
heb duidelijk gemaakt, dat man 
als liberaal, hoe men ook te
gen Zuid-Afrika aankijkt, niet 
kan opteren voor de weg van 
Kairos en het comité Zuide- 

Afrika.

N ieuw e Lijn
Het aardige van de 32 punten 
in het Zuidelijk Afrika-pro- 
gramma 1981 van het Comité 
Zuidelijk Afrika en de Werk
groep KAIROS is wellicht dat 
zij ons het hele scala van mo
gelijkheden tonen waarmee wij 
de situatie in Zuid-Afrika en 
Namibië zouden kunnen bein- 
vloeden.

De stelingen variëren qua ka
rakter van zeer onschuldig 
(bijvoorbeeld als er staat dat 
producten van Zuid-Afrikaanse 
oorsprong of herkomst voor de 
consument duidelijk als zoda
nig herkenbaar dienen te wor
den gemaakt) tot zeer be
twistbaar (bijvoorbeeld het 
tegengaan van contacten door 
middel van het niet-verstrek- 
ken van visa). Toch valt er 
een nieuwe lijn op: de stel
lingen getuigen van een nimmer 
tevoren gekende gematigdheid 
van de betrokken actiegroepen. 
Het is geen lange tirade over 
economische sancties, niet 
bijterig, nee, we kunnen wel
haast stellen dat er een aan
tal constructieve suggesties 
worden gedaan in dit Zuidelijk 
Afrikaprogramma die ook VVD- 
lijnen eerder verdiepen dan 
tegenspreken. Ik heb het hier
bij dan bijvoorbeeld over de 
zeventiende stelling, die 
stelt dat 'de Nederlandse ver
tegenwoordiging in Zuid-Afrika 
het Nederlandse anti-apart- 
heidsstandpunt actief moet 
uitdragen, ook naar de Zuid- 
Afri kaanse bevolking'. Het 
moet VVD'ers verrassend over

komen, dat een dergelijke stel 
ling voorkomt in een stuk van 
KAIROS en K.Z.A. Want, ten 
eerste, kennelijk willen deze 
groepen dus nog altijd diplo
matieke relaties met het ge
bied rond Kaap de Goede Hoop 
handhaven, en ten tweede is 
hier nu eens, zwart op wit, 
een invulling gegeven van 
het VVD-standpunt. Dat stand
punt samengevat: tegen apart
heid, maar contacten handhaven 
en naar een zekere doch ge
leidelijke overgang streven) 
verkreeg tot op heden eigen? 
lijk alleen maar inhoud door 
uitspraken.tégen. Tégen de 
olieboycot, tégen een boycot 
in het algemeen, tégen het 
weigeren van deelname van 
Zuid-Afrikaanse invaliden aan 
de Paralympics, en toch, ja 
tóvh ook tegen apartheid. Het 
zbu interessant zijn, eens de 
reactie van een VVD-buiten- 
land-goeroe als Bolkestein 
over stellingen als deze te 
vernemen. Mocht een dergelij- 
ke reactie bestaan, dan bleef 
hij ons tot op heden helaas 
onbekend. Over het instellen 
van een boycot, een gedachte 
die in het Zuidelijk-Afrika- 
programma in slechts twee 
stellingen duidelijk en onom
wonden naar voren komt waar 
het economische sancties be
treft, kunnen we kort zijn. 
Uitgaande van de stellingname 
dat we een invloed moeten 
uitoefenen op de maatschappe
lijke misstanden in Zuid-Afri
ka, lijkt een boycot duidelijk

Jules Maaten

een minder geschikt middel. 
Niet omat een boycot toch 
niet zou werken, niet omdat 
we met een boycot ook wel 
eens onszelf in economisch op
zicht zouden kunnen benadelen, 
maar omdat we bij het instel
len van een boycot onze han
den gaan wassen in onschuld is 
een boycot een weinig ge
slaagd middel. Je wilt en 
durft verantwoordelijkheid op 
je te nemen of je durft dat 
niet. Wil je alle verantwoor
delijkheid voor de misstanden 
en de oplossing van het pro
bleem bij de erfgenamen van 
Vorster leggen en er zelf 
niets meer mee te maken hebben 
ja, dan past een boycot in je 
filosofie.

Veel opbouwender echter is het 
en dat is een gedachte die ook 
spreekt uit de in 1980 te Bre
da aangenomen JOVD-stel1ingna- 
me ten opzichte van Zuid-Afri
ka, om alle voor verbetering 
strijdende krachten te onder
steunen. Dat kunnen dan na
tuurlijk niet alleen groepen 
als ANC en SWAPO zijn (of
schoon de politiek van Mugabe 
in Zimbabwe ons zou moeten 
leren dat ook zij niet melaats 
zijn), maar ook groepen als 
SWAPO-D en anderen (in het Na- 
mibië-rapport van de Telder- 
stichting wordt er een heel 
rijtje van behandeld). Daar
naast moeten, ook alweer con
form onze Breda-motie, de sta? 
ten, grenzend aan Zuid-Afrika 
ondersteund worden. Ook hierin

voorziet het programma van 
KZA KAIROS op redelijke wijze. 
Dat er druk op de Zuid-Afri- 
kaanse samenleving moet worden 
uitgeoefend is onmiskenbaar. 
Het is waar dat dit kan gebeu
ren via een dialoog. Maar ook 
binnen die bandbreedte kan het 
noodzakelijk zijn een harde 
opstelling te kiezen, al was 
het maar omdat Zuid-Afrika tot 
op heden slechts weinig in 
zijn schik bleek met wat voor 
dialoog dan ook. De dreiging 
van een boycot, bijvoorbeeld 
door discussies hierover in de

Verenigde Naties, het jezelf 
niet nóg afhankelijker maken 
van Zuid-Afrika (door het ko
pen van uranium, om maar eens 
iets te noemen), het ijveren 
voor de vrijlating van poli
tieke gevangenen en het laten 
naleven van de VN-wapenboycot 
passen dan ook uitstekend in 
dit kader.
De actiegroepen steken in re
delijkheid een hand uit. 
Slechts in onredelijkheid kun 
je doof blijven voor hun ar
gumenten.
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Is V V D  koers kw ijt?
Rino Schreuder
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Het Liberale Uurwerk

De W D  heeft in het afgelopen 
jaar ongekend veel energie be
steed aan een uitvoerige in
houdelijke discussie. Het re
sultaat van die discussie is 
dat de politiek van de partij 

] duidelijk is vastgelegd in het 
nieuwe beginselprogram en in 
het Liberaal Manifest voor de 

1 jaren’80. Iedere Nederlander, 
op z'n minst iedereliberaal, 
moet nu op de hoogte zijn: de 
VVD weet wat ze wil. Het is 
een zelfverzekerde partij met 
vastomlijnde beginselen, waar
aan een politiek programma 
voor de jaren '80 is gekoppeld 
Bij de eerst volgende verkie
zingen zal de VVD, in het pro
gramma voor de jaren 1981-'85, 
dus op grond van dat Manifest 
uiteenzetten welk regeringsbe
leid ze voor de eerste helft 

i van die jaren '80 voorstelt.
Me weten precies waar we voor
taan met de VVD aontoe zijn; 
er zou bijna een gevoel van 
tevredenheid opkomen.

BIJNA

Als het ontwerp-verkiezings- 
program wordt gepresenteerd 
blijkt één en één opeens geen 
twee meer te zijn.
Er ontstaat al een lichte on
rust als blijkt dat in het he
le verkiezingsprogram voor de 
jaren '81-'85 geen letter 
wordt geschreven over het Li
beraal Manifest voor de jaren 
'80-189. Het lijkt wel of de 
schrijvers van "Samen een 't 

. Werk" het Lib'eraal Manifest 
alweer een beetje zijn verge
ten.
Een kleinigheidje misschien. 
Misschien, maar de onrust 
blijft. We gaan naar het eer
ste hoofdstuk:"Naar 1985 en 
verder". Als we "1985 en ver
der" vergelijken met "de jaren 
'80", dan valt de overeenkomst

tussen de titel van dit hoofd
stuk en die van het VVD-mani- 
fest direkt op. Als we dan ook 
de inhoud van hoofdstuk 1 en 
van het Manifest naast elkaar 
leggen, springen de tranen in 
je ogen: hoofdstuk 1 is geen 
samenvatting van het Manifest, 
maar een heel nieuw verhaal.
De schrijvers'van het ontwerp- 
verkiezingsprogram hebben het 
Manifest écht al weer vergeten 
De VVD is op die manier be
roofd van haar kompas voor de 
jaren '80.

Bezorgd gaan we op zoek naar 
het antwoord op de belangrijk
ste vraag: Welke koers gaat de 
VVD varen na 1981?
Na de constatering dat aan 
verdere uitbreiding van de 
verzorgingsstaat een einde is 
gekomen, stelt men:"een bewus
te koersverandering isnodig. 
Gericht op het vinden van 
maatschappelijke en economi
sche evenwichten.“
Er moet na 1985 dus worden ge
broken met de ontwikkelingen 
tijdens de huidige regeerperi
ode. Het roer moet om; dat 
herinneren we ons nog uit '76. 
Dertig regels later komt het 
huidige kabinet expliciet ter 
sprake. Na de indirecte kri
tiek van zo-even, blijkt er 
ook veel lof te zijn. Samen
vattend: het kabinet Van Agt- 
Wiegel heeft de tijdgeest 
goed verstaan. Verrassende 
conclusie:"die koers zal in de 
komende jaren moeten worden 
voortgezet."
Het wordt ingewikkeld: de re
gering moet dus dezelfde 
koers houden om een koersver
andering in de maatschappij te 
laten plaatsvinden.In de afge
lopen vier jaar is dat kenne
lijk helemaal niet gelukt, 
maar dat lag niet aan het ka
binet (koers houden), maar

aan de maatschappij (koers ver
anderen) .

De tekst vervolgt met het op
sommen van hetgeen de over
heid na 1981 zal moeten doen: 
druk van de collectieve las
ten verminderen; herstel van 
de economische groei; arbeids
marktbeleid; bevorderen van de 
bezitsvorming; enz. "Als we 
daarentegen doorgaan op het 
collectieve spoor zullen ook 

in de maatschappelijke verhou
dingen de spanningen alleen 
maar toenemen er, zullen de 
structuren de mensen steeds 
meer gaan overheersen. Een be
wuste koerswending is nodig.". 
.... Een bewuste koerswending? 
Wat een zeldzame samenloop van 
omstandigheden!: de maatschap
pij moet anders, de overheid 
moet anders, alleen het kabi
net Van Agt-Wiegel moet ge
woon doorgaan. De hele be
manning en alle passagiers 
willen rechtdoor,' alleen de 
kapitein wil het roer omgooi
en. Het lijkt dan toch tijd te 
orden dat één van de twee re
ders van het regeringsschip de 
kapitein ofwel in het ongelijk 
stelt ofwel gebrek aan 1 ei - 
dingevende kwaliteiten ver
wijt.

Wat een samenvatting van het 
Liberaal Manifest voor de ja
ren '80 had kunnen zijn, is 
een onontwarbare mengeling 
van identifikatie met en kri
tiek op het huidige kabinet 
geworden. Het ademt eigenlijk 
een droevige sfeer uit: van 
gelijk hebben en het niet 
krijgen. Vier jaar lang gelijk 
hebben en het niet krijgen is 
hoogstens voor oppositiepar
tijen een vergeeflijke zaak. 
Voor regeringspartijen is het 
een constatering van het onge-r 
lijk, of van het onvermogen, 
van de eigen partijgenoten in

de regering.

De schrijvers van het ontwerp- 
verkiezingsprogram zien kans 
om in die ene bladzijde van 
hoofdstuk 1 het kabinet te 
prijzen (koers houden) en te
gelijkertijd aan te ionen dat 
datzelfde kabinet één grote 
mislukking is (vier jaar na 
1976 is het roer nog steeds 
niet om).

Dit is al lang niet meer die 
zelfverzekerde VVD van Begin
selprogram en Liberaal Mani
fest. Het élan van een eigen

liberale koers heeft plaats 
gemaakt voor verwarring.

Wat blijkt? De schrijvers van 
dit programma tonen in hun 
eerste hoofdstuk al aan dat 
zij de koers zijn kwijtge
raakt, nadat ze het kompas 
voor de jaren '80 overboord 
hebben gegooid. Daarmee heb
ben ze zelf een doorslaggevend 
argument geleverd om dit ont
werp te herschrijven in de 
geest van het Liberaal Mani
fest.

Wapenstok tegen liberaal w etsontw erp
Ondanks de stellige uitspraak 
van VVD-1ijsttrekker Wiegel, 
dat zijn partij (geen) onder
ling gekrakeel kent, lijkt 
zich toch een splijtzwam te 
ontwikkelen in de VVD.
Misschien is "splijtzwam" 
een te zwaar woord, maar er 
is toch op zijn minst een 
diepgaand meningsverschil 
tussen Tweede Kamerfractie 
enerzijds en gezamenlijk 
bestuurders anderzijds. Het 
gaat hierom: het nieuwe 
politiewetsontwerp , zoals dat 
door de ministers de Ruijter 
en Wiegel voor advies naar de 
Raad van State is gestuurd.
Dit wetsontwerp wil de rijks
politie en de gemeentepolitie 
samenvoegen.
Het is niet dit wetsontwerp 
wat de gemoederen in de VVD 
bezig houdt.
Om duidelijk te maken waar men 
zich dan wel over opwindt, is 
het noodzakelijk aan te geven 
hoe op dit moment de politie- 
structuur er uit ziet.
De verantwoordelijkheid voor 
de openbare orde en het 
beheer(=zorg voor het apparaat) 
van de politie berust thans bij 
de burgemeester.

Het strafrechtelijk optreden 
van de politie daarentegen 
onder het Openbaar Ministerie, 
een onderdeel van het Minis
terie van Justitie.
Het nieuwe wetsontwerp nu, wil 
het beheer van de politie 
onderbrengen bij de Commissaris 
van de Koningin. Hierdoor ont
staan provinciale korpsen.
Men wil hiermee bereiken dat 
er doelmatiger wordt gewerkt. 
Vele lokale bestuurders in de 
VVD -onder aanvoering van 
Vonhoff- zien hier een aan
tasting van het besturend 
vermogen van de plaatselijke 
overheden.

Zij betogen dat dit wets
ontwerp een centralistisch 
karakter heeft en dat het 
te weinig oog heeft voor de 
democratische controle op de 
politie.
Dhr. Peijster, hoofdcommissa
ris van politie te Den Haag, 
voorstander van het wetsont
werp en lid van de VVD, be
nadrukt in de discussie het 
feit dat elk politiekorps 
te maken heeft met een 
"boven Locaal" aspect.Crimi
naliteit houdt immers niet op 
bij de gemeentegrens. Daarom 
is het volgens hem zaak dat

de krachten gebundeld worden, 
opdat het optreden van de 
politie zo efficiënt mogelijk 
wordt.
Hij wijst er bovendien op, 
dat de verantwoordelijkheid 
voor de openbare orde in 
handen blijft van de burge
meester.Neem daarbij in 
ogenschouw dat de Commissaris 
der Koningin verantwoord;'ng 
moet afleggen aan de staten, 
dan zie je dat de democra
tische controle gewaarborgd, 
is.

De tegenstanders van het 
wetsontwerp trachten nu via 
amendering van het VVD ver
kiezingsprogramma te verhin
deren dat een onderdeel van 
het regeeraccoord van CDA en 
VVD wordt uitgevoerd.
Dit moet worden voorkomen, 
omdat het een weer jarenlang 
voortmodderen betekent, 
zonder dat structurele ver
anderingen worden aangebracht 
in het Nederlandse politie
apparaat, zodat een antwoord 
op de problemen van orde en 
criminaliteit uitblijft.
Het amendement van de 
Vereniging van Staten en 
Raadsleden op de politie- 
paragraaf in het verkiezings
programma dient daarom met 
kracht te worden afgezezen.
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Half procent misbruik soc. verzekering ?W im  Spit
— _  _  — _  tekst-WILJAN LOOMAN:

Daar geloof ik geen donder van! r
"Bij de FNV vind je één miljoen collega's achter je" luidt de 
triomfantelijke tekst op een aantal affiches waarmee het FNV- 
gebouw te Amsterdam rijkelijk behangen blijkt. Een geruststel
lende mededeling, al zal het wel niet de bedoeling zijn om ie
der nieuw lid onmiddellijk tot vaandeldrager te bombarderen. 
(Misschien dat een gelijksoortige kreet als 'alleen is ook 
maar alleen" die suggestie wat minder in zich bergt.)
Hoe het ook zij, zo'n slogan geeft al aardig aan dal de FISV' 
gerekend moet worden tot wat in sociale-zaken-taal heet 'de 
grote maatschappelijke groeperingen'.
Eén van de mensen, die volgens het organisatieplattegrondje 
van de FNV wél voorop mag lopen, is Wim Spit. Voorzitter van 
HET NKV, vice-voorzitter van -DE FNV, dus in ieder geval een 
belangenbehartiger met een behoorlijke staat van .dienst. 
DRIEMASTER sprak met hem.

De eerste vraag, die je zo'n 
man natuurlijk stelt, is:
Wat vindt de FNV nou zo be
roerd aan dit kabinetsbeleid? 
Eerlijk gezegd verwacht je 
dan een nauwelijks te regis
treren stortvloed van woorden 
en vandaar dat we er hoopvol 
aan toevoegen: Misschien 
dat U dat in een paar korte 
statements kunt aangeven... ? 
Niets van dat alles echter, 
alleen een grote stilte. Zo 
groot, dat we ons bezorgd 
afvragen hoe dat toch mogelijk 
is.

Cliché

"Omdat je op deze vraag een 
verantwoord antwoord moet 
geven" stelt Wim Spit ons 
gerust. (Die korte statements 
kunnen we dus wel vergeten..) 
Spit komt vervolgens met een 
tweetal redenen waarom het 
beleid van dit kabinet de 
FNV "volstrekt niet aanstaat". 
"De eerste is, dat wij vin
den dat men een onvoldoende 
antwoord geeft én heeft op 
de huidige sociaal-economi
sche problemen, die van een 
kabinet vragen dat het een 
heel gericht beleid voert 

de werkloosheid te lijf te 
gaan. "Blijkbaar voelt hij 
aan dat hij met zo'n uitspraak 
een nationaal cliché van stal 
haalt, want hij voegt er aan 
toe/ "Dit kabinet zoekt het 
in algemene maatregelen en 
hoopt dan dat het marktautoma- 
tisme de zaak wel weer oplost. 
Daar geloven wij niet in, zeker 
nu een gericht beleid wordt 
afgedwongen door bijvoorbeeld 
de grondstoffen- en milieu
problematiek. "
"Tweede reden is" aldus Wim 
Spit "dat voor zover het 
noodzakelijk is aan de burger 
medewerking te vragen wat 
betreft zijn bestedingsmoge
lijkheden (inleveren dus) 
daarbij de lasten in die zin 
verdeeld moeten worden dat de 
sterkste schouders de zwaarste 
lasten dragen. Dat doet men 
niet en derhalve voert men 
niet een echt wervend beleid, 
het verdelingsvraagstuk wordt 
op een verkeerde manier aan
gepakt."

Wervend
Wat is dat, een 'wervend' 
beleid’?
Spit: "Een wervend beleid is 
een beleid waarmee je mensen, 
waar je een beroep op doet, 
ervan overtuigd dat dat een 
zinnig beleid is, dat een 
redelijke kans maakt te beant
woorden aan het doel waarvoor 
het in het leven wordt geroe
pen. Dat is volgens ons vol
strekt niet het geval; men 
heeft in geen enkel opzicht 
kans gezien om bijvoorbeeld 
grote maatschappelijke organi
saties als de vakbeweging tot 
medewerking te bewegen."
Je zou kunnen zeggen: ja, die 
FNV, die vindt het ook nooit 
goed...
Spit: "Ja, kun je wel zeggen, 
maar kijk nou ook maar naar 
het CNV; in beginsel is de re
gering er ondanks de zelfs wat 
intieme band CNV-CDA niet in 
geslaagd een brug te slaan,zo

dat zij kunnen zeggen, dat is » 
nou beleid, daar gaan wij ook 
met enthousiasme achter staan"1

U heeft het over een gericht 
beleid.. Stel nou eens dat U 
minister van Economische Zaken 
was. (Spit:Ja, laten we dat nou 
eens doen"/ Wat zou mijnheer 
Spit dan als eerste (en als 
tweede) doen?
Wim Spit laat- zorgvuldig zo
veel mogelijk woorden kiezend- 
weten dat hij zich er aller
eerst rekenschap van zou geven 
dat je de problemen niet van
uit een ivoren toren kunt aan
pakken, maar dat een frequent 
contact met de maatschappelijke 
groeperingen absoluut geboden 
is. "Als het nou ergens aan 
gemankeerd heeft, de afgelopen 
vier jaar, dan is het wel 
daaraanl" , roept hij bijna 
moedeloos uit. Jammer dat Wim 
Spit ons op dat moment niet de 
kans geeft om te vragen of je 
daarmee de regering niet ver
wijt dat ze regeert (Spit: 
"Wacht nou even, ik kan'niet 
twee dingen tegelijk zeggen") 
maar meteen vervolgt met zijn 
tweede punt: "Ik zou veel 
sterker als deze minister de 
middelen waar hij over be
schikt richten op die sectoren 
van het bedrijfsleven die er
voor moeten zorgen dat er een 
energievoorziening tot stand 
komt, waar we op kunnen bouwen 
Ik denk dat er onvoldoende kan
sen worden geboden om te komen 
tot een energiepotentieel dat - 
niet afhankelijk is van, zeg 
maar, traditionele bronnen." 
Wanneer we daarop voorzichtig 
vragen of hij kernenergie ook 
daartoe rekent antwoordt hij 
o.a. dat "het best kan zijn 
dat de keuze die je moet maken 
tussen sociaal-economische 
problemen en het risico dat 
kernenergie met zich meebrengt, 
toch naar die sociaal-econo
mische kant doorslaat."

"Maar er zijn meer problemen" 
constateert Wim Spit. Hij 
vindt bijvoorbeeld ook dat.je 
een gericht beleid moet voeren 
op bedrijven die redelijk goed 
lopen. "Die zul je op een 
bepaalde manier moeten bege
leiden. De vraag is dan of 
daar primair geld naar toe 
moet. Misschien zijn daar an
dere begeleidingsprocessen 
noodzakelijk."

Structureel

"Nou je, dit soort invalshoeken 
daarvoor,zou ik zeggen,moet 
je ook structurêël (met een 
overdosis gewichtigheid in 
de laatste lettergreep) 
instrumenten in het leven 
roepen die aan de ene kant dat 
contact met de vakbeweging ver
zekeren en aan de andere kant 
die vele velden in het gezicht 
houden. Ik kan daar een verhaal 
van uren over houden, maar ik 
probeer zo de contouren daar
van aan te geven" zo vat hij 
zijn betoog samen.
Maar kunt U misschien eens wat 
concrete maatregelen aandui
den?
Spit lijkt er de voorkeur aan 
te geven het bij een algemene 
opmerking te houden: "Nou kijk, 
ik vind, wat dat betreft ligt

er bij diverse organen wel het 
nodige wat aanzetten geeft, 
maar bovendien, voozover je 
nog geen concrete instrumenten 
hebt moet je, ja, mensen erop 
zetten met de nodige inventi
viteit, om je zo die instru
menten te verwerven." "Maar je 
moet het wel eerst willen.' 
valt hij uit.
Wat vindt U dan bijvoorbeeld 
pan de inventiviteit van de 
voedingsbonden van Cees Schel
ling. Die zijn meet een plan 
gekomen waarin gepleit, wordt 
voor een arbeidsloos inkomen 
voor iedereen vanaf 18 jaar, 
waarbij dan bovendien mensen 
met de hoogste inkomens netto 
niet meer dan 2, 5 maal dat 
basisinkomen zouden mogen 
verdienen?
Spit lijkt erg veel moeite te 
moeten doen om z'n collega 
vakbonds-bons niet geheel te 
laten vallen. "Op de eerste 
plaats is het niet verwonder
lijk dat onder de huidige 
omstandigheden over een derge
lijke benadering van de pro
blemen wordt nagedacht. Dat 
vind ik, eh, heel goed (af
stervend stemgeluid). Allee'n 
(crescendo) , je moet natuur
lijk niet dit soort suggesties 
domweg omarmen en zeggen dat 
moeten we maar eens doen.
Maar het zou bést eens kun
nen dat daar heel bruikbare 
dingen in zetten. Derhalve 
moet je dat soort ideëen ook 
bekijken en toetsen, zónder 
daarmee gaten in de lucht te 
springen en te doen alsof het 
ei van Columbus van de ene op 
de andere dag gevonden is. Dat 
is natuurlijk volslagen onzin"1 
Maar gelooft U überhaupt in 
arbeidsloos inkomen?
Wim Spit zegt niet gewoon 
"nee" maar verwoordt het als 
volgt: Ik heb daar de grootst 
mogelijke twijfels over. Ik 
vind wel dat mensen die niet 
in het arbeidsproces betrok
ken worden omdat de samenle
ving hen de kans niet geeft 
een inkomen behoren te hebben. 
Maar ik denk niet dat je de 
vraag of iemand arbeid wil 
verrichten, als er voor hem 
passende arbeid is, dat dat- 
een volstrekt vrije zaak kan 
zijn. Voor mij is arbeid niet 
alleen een recht, maar ook een 
plicht;", luidt zijn geloofs
belijdenis.

Donder
De VVD lanceerde onlangs een 
belastingplan waarin men voor— 
stelde om het belasting

percentage voor ieder gelijk 
te stellen. Daar zult u wel 
weinig voor voelen...
Spit: "Ja, nou ja, kijk, als 
je de grote lijnen bekijkt - 
maar ik denkt dat het weinig 
zin heeft om en detail in te 
gaan op het VVD-program - dan 
staan die haaks op datgene 
wat wij vinden dat nou eigen
lijk moet gaan gebeuren."
De koppeling tussen lonen en 
uitkeringen wordt bijvoor
beeld losgelaten .....
Wim Spit reageert als getrof
fen door een bloeddorstige 
wesp: "Men denkt een half 
procent aan misbruik van de 
sociale verzekering te kun
nen besparen. IK GELOOF DAAR 
GEEN DONDER VAN; Mij is geen 
enkel cijfer bekend dat daar
op wijst. Zo zijn er meer 
dingen die uit de optiek van 
de VVD best te begrijpen zijn, 
maar...
Hoe ziet u dié optiek dan?
Spit, ditmaal zonder aarzelen: 
"Ruimte maken voor het vrije 
ondernemersschap en denken dat 
daarmee het heil van de 
wereld meer gediend zal zijn. 
Daar geloven wij niet in."

S t u r e n

U gelooft in sturen?
Spit: "Wij geloven óók in 
sturen en óók in begeleiden, 
zoals wij dat al God-weet-hoe 
lang doen. Maar we zitten in 
een heel nieuwe situatie en - 
dan is het onzin om met oude 
middelen aan te komen zetten." 
Wim Spit wijst daarbij weder
om op de milieu- en energie
problemen. "Als we niet uit
kijken dan houden we geen 
vogeltje in de lucht en geen . 
vis meer in het water over! 
roept hij bewogen uit.

U wilt dus niet een geleide 
economie naar oosteuropees mo
del, maar U vindt dat sturen 
nodig om de bijverschijnselen 
rege:-. te gaan ?
Spit, enigszins verbolgen:
"Wij willen helemaal niet zo'n 
planeconomie. Wij denken 
w é l , dat er meer gestuurd moet 
worden dan in het verleden.
Maar je moet niet denken dat 
dat allemaal op een achterna
middag te regelen valt." 
Relativerend: "Je moet er heel 
gericht mee bezig zijn en dan 
nog is hét de vraag of je er in 
zult slagen. Maar als je niets 
doet, dan weet je zeker dat het 
fout loopt."

Ook ons parlement wil zo nu en 
dan wel wat sturen. Enige tijd 
geleden hadden we de kwestie' 
van de Fokker-vliegtuigen voor 
Bolivia, onlangs die duikboten 
voor Taiwan. Welke maatstaven 
moet je aanleggen voor het 
verstrekken van export vergun
ningen? Alleen kijken naar de 
werkgelegenheid?
Spit: "Nou, dat kan de FNV zich 
helemaal niet permitteren. Het 
is nodig dat er criteria ont
wikkeld worden waarvan ieder
een weet dat we ons daaraan 
houden. Ik vind dat de mensen 
in de bedrijven daar aanspraak 
op hebben. Daar moet dus een 
duidelijk beleid zijn."
Wim Spit wenst dat soort kwes
ties dus niet uitsluitend aan 
de politieke luinen van bij 
voorbeeld ene heer Brinkhorst 
over te laten. Maar hoe moet 
dat beleid eruit zien?
Spit komt wederom eerst met 
een vrachtje gemeengoed ("niet 
geringe problematiek, "serieus 
op studeren), maar spreekt ver
volgens uit dat "het overleg 
met de vakbeweging en de mensen 
in de bedrijven heel nadrukke
lijk een rol moet spelen."
Geen overheersende rol, zo laat 
hij weten, maar wel vindt hij 
dat de bedrijven er recht op 
hebben dat dit soort dingen 
niet buiten hen om wordt be
slist.
"In ieder geval vind ik, dat 
wanneer de VN een land in een 
bepaalde hoek heeft gezet, dat 
voor Nederland zonder meer 
richtsnoer moet zijn."
Wat betreft de Fokker-vlieg
tuigen - dat overigens civiele 
toestellen waren - : l) was 
tegen die levering.
Spit: "Ja, ik was in Bolivia 
geweest en ik had daar een 
persoonlijk oordeel over. Maar 
ook binnen de vakbeweging kun 
je afhankelijk van de positie 
die je inneemt tot een ver
schillend oordeel komen."

Rotterdam

Wat betreft dat "tot een ver
schillend oordeel komen:" :daar 
vormen de gebeurtenissen, die 
onlangs in Rotterdam plaats
vonden (de bonden kondigden 
een staking aan, de leden 
hadden er op het laatste mo
ment geen trek in) een mooi 
voorbeeld van .. .
Wim spit is dat helemaal niet 
met ons eens. Gepikeerd noemt 
hij het "nogal kinderachtig 
om verhalen het land in te 
sturen als 'de bstuurders wil
len zo nodig staken'". 
Vervolgens geeft hij, klaar
blijkelijk onder het motto 
'dan hoor je het ook eens van 
een anderszijn lezing van het 
gebeurde: De CAO-onderhande- 
lingen waren vastgelopen, de 
FNV ("nadrukkelijk in overleg 
met de mensen") kwam daarop 
met een ultimatum, maar ter
wijl de strijd dus nog gaande 
was had minister Albeda het 
lef om te stellen dat, mocht 
de vakbeweging de werkgevers 
alsnog weten om te praten, hij 
dat succes met behulp van een 
nieuwe loonmaatregel de grond 
in zou boren.
"En er hoeft helemaal niet 
moeilijk over worden gedaan 
dat zoiets een grote invloed 
heeft op de stemming van de 
mensen.", vindt Wim Spit. 
Kortom: het is allemaal de 
dchuld van Albeda. Alwéér een 
teken dat het helemaal niet 
botert tussen regering en 
FNV. '

Je gaat je afvragen of de FNV 
er misschien niet verstandig 
aan zou doen om een gewone 
politieke partij te worden...



MAART 1981 7

Nieuwe voorzitter:
'Invloed rechts verschoven"

Frank van der Vorm
De JOVD heeft weer een nieuwe 
voorzitter. Roelof Houwing, 
voorheen vice-voorzitter 
organisatie en afkomstig uit 
het district Noord, is de 
oDVolger geworden van Rober-t 
de Haze Winkelman. Robert 
stond bekend als vertegenwoor
diger van het behoudende deel 
van de JOVD, Roelof komt uit 
het "linkse noorden".

Wat verandert er?
Roelof: "De politieke lijn 
verandert niet. Ik heb me 
altijd kunnen verenigen met de 
standpunten van het hoofdbe
stuur hierover. Ik wil trach
ten de organisatie zo probleem
loos te laten verkopen. Wel 
vind ik, dat de politieke out
put van de commissies moet 
worden vergroot."
Vier oud-vqorzitters hebben 
zich bezorgd getoond over de 
critische instelling van de 
JOVD op dit moment. Zijn we 
niet critisch meer?
"Door dit grotere politieke 
out-put van de commissies 
denk ik dat er veel verbeterd. 
De JOVD moet alert zijn op 
wat er zoal gebeurt."
Je voorganger riep de leden 
tijdens het laatste congres 
op de VVD maar te gaan steunen 
tijdens de komende verkiezings
campagnes. Wat blijft er over 
van onze onafhankelijkheid?

\ 'V.-'

"Ik was het daar niet mee 
eens. De JOVD moet duidelijk 
een eigen identiteit hebben.
Ik vind ook niet dat de JOVD 
rechts is, kijk maar naar de 
persverklaringen over het 
Verkiezingsprogramma van de 
VVD en de Jeugdwerkloosheid.
Is de achterban niet rechtser 
geworden de laatste jaren?
"Ik weet het niet precies. Ik 
geloof dat de invloed van 
rechts binnen de JOVD ver
schoven is.De vereniging is er 
zeker niet progressiever op 
geworden."
Hoe zie je de toekomst voor 
onze club?
"Ik vind dat we constructief 
de partijen tegemoet moeten 
treden. We moeten ook zeggen 
wat wel goed is, niet alleen 
wat ons niet aanstaat. De

JOVD moet zich verdiepen in 
de liberale beginselen en de 
practische uitvoering daarvan. 
Dit moet de basis zijn, waar
op we de partijen tegemoet 
treden."

Hoe sta je ten opzichte vcoi 
de VVD?
"Ik zee een critische kant
tekening pij het verkiezings
programma van de VVD. D^t is 
op vee' plaatsen strijdig met 
het eerder aangenomen begin
selprogramma en het liberaal 
manifest. Er ligt bijvoorbeeld 
te veel nadruk op order hand
haven en te weinig op het 
wegnemen van de oorzaken. 
Verder is het niet duidelijk 
over ontwikkelingssamenwer
king."
Als Roelof doorpraat over onze 
ekonomie, toont hij zich 
tegenstander van onbeperkte 
groei. Niet erg actueel, dit 
probleem, maar hoe denkt hij

"Het beleid is m e e  oncaaan 
van enig realisme. Het moet 
echter passen in een groot 
plan. hoe onze welvaart ver
deeld moet worden, bijvoor
beeld, dat moet er onder 
andere in voorkomen. Er moet 
niet zonder meer gekapt wor
den in lonen. De aanpak van

de minimum jeugdlonen was een 
zeer slechte zaak. Het was 
onnodig, jongeren dragen rela
tief grotere lasten en het is 
volstrekt niet bewezen dat de 
hoogte van de jeugdlonen ver
band houdt met de jeugdwerk
loosheid. "

Je hebt je in het noorden veel 
bezig gehouden met de kern
energie. 'Vooral het afval
probleem speelt daar bijzonder 
Hoe denk je daar nu over?
"De kernenergiecentrales moe
ten verantwoord worden afge
bouwd. Niet die in Dodewaard. 
Dit is een onderzoekscontrale 
en ik ben een voorstander van 
onderzoek om te komen tot 
kernfusie. Ik ben in ieder 
geval fallikant tegen het 
dumpen van afval in zee of 
onder de grond."
Wie is Roelof Houwing? Da 
zoveelste student in de rech
ten op een voorzitterss toel? 
"Ja, ik ben rechtenstudent. 
Verder fractiemedewerker van 
de VVD in de Groningse Gemeen
teraad. "
En als persoon?
"Ik geloof dat ik vrij rea
listisch ben. Ik ben wars van 
optimistisch geschetter, maar 
ik wil wel zoeken naar het 
positieve. Robert zei eens:
"Ik ben een handelaar", mis
schien ben ik dat ook. Ik voel 
me wel verwant met Robert. Ook 
vanwege zijn vasthoudendheid.11 
Politiek?
"De veer in het liberale uur
werk, zoals de JOVD aangeduia 
wordt, moet weer gestalte 
krijgen. WE moeten uitgaan van 
een ideologisch liberalisme. 
Liberalisme is per definitie 
een progressieve stroming."
We zullen zien hoe Roelof dat 
in de JOVD weet waar te maken.

V N — équipe
Elk jaar worden 'de Nederland
se jongeren' vertegenwoordigd 
in de delegatie die ons land 
stuurt naar de Algemene Verga
dering van de Verenigde Na
ties. Jan-Kees Wiebenga ging 
lang geleden al eens als JOVD- 
er naar New Vork en twee jaar

geleden nog Arjen van Rijn. 
Dit jaar deed Geert Glimmer
veen voor de JOVD mee aan de 
sollicitatieprocedure bij het 
PJK. Geert is voorzitter van 
de VN/Noord-Zuidcommissie, en 
al enkele jaren actief in de 
internationale commissies en 
de afdeling Amsterdam.
Dat het voor de sollicitatie
commissie moeilijk was om een 
keuze te maken.bleek wel uit

het feit dat twee van de kan
didaten, waaronder Geert, werd 
gevraagd nog eens terug te ko
men. Een week later lukte het 
wel. Helaas voor Geert werd 
toen Jakob de Haan (PPR-jonge- 
ren) uitverkoren. Geert werd 
plaatsvervangend jongerenver
tegenwoordiger, met zeer goede 
vooruitzichten overigens voor 
volgend jaar.

Kies actief Kaderweekend
Oosterhesselen

Bruno Bruins

BMD:
ROTTE EIEREN...

Op 6 maart j.1. heeft de af
deling Kennemerland een be
gin gemaakt met de "brede 
maatschappelijke discussie" 
over kernenergie. Vier ver- 
tegenwoordigers van hetzelf
de aantal grote politieke 
partijen, of zoals Wiegel 
meent: de drie grote poli
tieke partijen en D'66, ga
ven in een forum hun opvat
tingen weer. Het zou een 
heel rumoerige bijeenkomst 
worden, met stinkbommen en 
rotte eieren.
Niet iedereen bleek gekomen 
te zijn voor. discussie. Voor 
een groot aantal mensen 
schijnt de uitkomst hiervan 
al vast te staan. PvdA-ver- 
tegenwoordigster, mevrouw 
Epema-Brugman werd reeds 
kort na aanvang van haar be
toog een aantal malen onder
broken. Vooral de heer Lan- 
sink, CDA-fractievoorzitter 
in de gemeenteraad van Nij
megen, kreeg het zwaar te 
verduren. Enkele aanwezigen 
zagen in hem een medeverant
woordelijke voor de ontruim
ing van de panden in de Nij
meegse Piersonstraat. Hij 
kreeg niet de gelegenheid 
zijn betoog, dat niets met 
kraken te maken had, af te 
maken.
Voor de VVD sprak het kandi
daat Tweede Kamerlid Vos de 
Wael , wethouder in'Delft.

Na de pauze ontaarde de bij
eenkomst in een soort anar
chistische voorstelling toen 
enkele aanwezigen de micro
foon plotseling greep en een 
scheldkannonnade richtte tot 
de heer Lansink. Anderen 
zorgden voor een passende 
achtergrond door op en met 
meubilair te rammen, de ha
mer van de voorzitter te v- 
ernielen en met stinkbommen 
en rotte eieren te gooien.

Zo ziet U wat afdelingen 
kunnen verwachten als zij 
menen iets bij te kunnen 
dragen aan de "brede maat
schappelijke discussie" over 
energie.
Wist U overigens dat jonk
heer De Brauw, die de dis
cussie moet leiden, intrek 
heeft genomen in het kan
toor van het bedrijfschap 
voor Groente en Fruit? De 
rotte tomaten liggen meteen 
voor het oprapen....

Op 20 januari j.1. heeft de 
Werkgroep Maatschappelijke 
Vorming voor het jeugd- en 
jongerenwerk Noord-Brabant 
het vormingsprojekt "Kies 
Aktief" gelanceerd.
Dit projekt vindt plaats rond
om de komende Tweede Kamer- 
verkeizingen en wil de betrok
kenheid en deelname van jon
geren aan het politieke en 
maatschappelijke gebeuren 
bevonrderen.

Het le onderdeel van het pro
jekt, de uitgave van 6 kran
ten, met thema's als energie, 
landbouw, jongerenemancipatie, 
vrede en veiligheid, demokratie 
werkloosheid, blijkt een groot 
succes te zijn.
Er zijn reeds ruim 40.000kran- 
ten afgenomen!

Het meer belangrijke, 2e onder
deel van het projekt, "het wer
ken met de kranten", kunnen 
we op dit moment al geslaagd 
noemen. Het is zelfs al niet 
meer allemaal te inventariseren 
Door instellingen en groeperin
gen worden velerlei programma's 
en aktiviteiten opgezet en 
uitgevoerd, voor en door jon

geren. Deze aktiviteiten zijn 
zowel intern als naar buiten 
gericht en zij komen tot stand 
door de energie en creativiteit 
van de groepsleiding en jonge
ren ter plekke en door de 
ondersteuning en begeleiding 
van "Kies Aktief".

Het 3e onderdeel , een 3-daagse 
manifestatie op 7, 8 en 9 mei 
a.s., zal plaats vinden in het 
Ontmoetingscentrum "De Blauwe 
Kei" te Veghel (N-Br.).
De 6 thema's van de kranten 
zullen uitvoerig aan de orde 
komen. Jongeren kunnen hun 
vragen, standpunten voorleggen 
aan politieke partijden, belan
gengroepen en aktiegroepen; 
jongeren zullen deze clubs 
confronteren met hun belangen 
en idealen en kunnen onder
zoeken hoe zij deze belangen 
en idealen kunnen realiseren.
Er zullen forumdiscussies zijn, 
films, vormingstoneel, een 
informatiemarkt, doe-aktivi- 
teiten, discussies in kleine 
groepen, muziek e.d. Het 
programma van de manifestatie 
is binnenkort verkrijgbaar.

Ruim 20 mensen namen deel aan 
het kaderweekend in vormings
centrum "De Klencke". Onder 
hen echter geen leden van de 
Oost-West-commissie, hoewel 
onder meer hun nota "Een mijl
paal in de geschiedenis" zou 
worden besproken. De commissie 
was het niet eens met het pro
gramma omdat er naar haar oor
deel te weinig (deskundige) 
sprekers waren. Tóch werd het 
een interessant weekend...

Zaterdag zou de concept-nota 
BEVRIJDINGSBEWEGINGEN behan
deld worden. Daarom spraken 
vrijdagavond vertegenwoordi
gers van het f r e n t e  p o l i s a r i o  
over de toestand in de West- 
Sahara. Het volk dat hier 
woont werd tot 1975 belaagd 
door Spanje. De interne pro
blemen in Spanje maakten ech
ter dat dat land de strijd 
overgaf aan Marokko. Ook Mau- 
ratanië nam deel aan de oorlog 
in de hoop rijker te worden 
van de grondstoffen (fosfaten) 
die in de West-Sahara voldoends 
te vinden zijn.
De oorlog kostte Mauretanië 
echter teveel geld en het land 
haakte daarom af. Marokko aaar- 
entegen strijdt dapper door: 
de winst op de fosfaten, die 
men later hoopt te behalen, 
moet de kosten van nu overtref
fen .

De mensen van Poli sari o lieten 
een qua oenader’ng eenzijdige 
film zien waarin de Marokkanen 
als barbaren werden afgeschil
derd. Het streven van het 
Frente Polisario lijkt op het 
eerste gezicht erg nobel, ware 
het niet dat een onderzoek van 
het Europees Parlement heeft 
uitgewezen dat Polisario voor 
een groot deel bestaat uit 
mensen van achter het Ijzeren 
Gordijn...
De zaterdag begon met een lees- 
uurtje, omdat niet iedereen 
op tijd de VN-commissienota 
BEVRIJDINGSBsWLGIi.GeN had ge
kregen. De nota maakt een onder
scheid tussen 'state-terrorism' 
(onderdrukking door de staat, 
door de machthebbers) en 'be
vrijdingsbeweging' ( een bewe
ging vanuit het volk tegen on
derdrukking) .
In-groepjes werden afzonderlij
ke gedeelten van de nota bedis
cussieerd, met als resultaat 
dat de stellingen uit de nota 
hier en daar werden gewijzigd, 
s Middags zetten Tweede Kamer
leden van VVD en CDA uiteen hoe 
zij erover dachten. Wat waren 
ze het vaak eens...
De avond werd gevuld met een 
oh zo vormend simulatiespel: 
vier landen moesten onderhande
len over hun produktiemiddelen, 
om zo een zo groot mogelijk aan
tal eindproducten te kunnen ma

ken .
De nacht werd al kaartende, 
drinkende en pratende doorge
bracht, waarbij men regelmatig 
zong over een paard in de gang. 
Îk ben vergeten bij wie dat 
'beest in de gang stond.
Na een dus wel heel korte slaap 
tijd (van een 'nacht' was nauwe 
lijks sprake) werd het program
ma vervolgd met de behandeling 
van de Oost-West nota.De nota 
gaat uitgebreid in op verleden 
en toekomst van de betrekkingen 
tussen het Oosten en het Westen 
Het belangrijkste deel gaat ui
teraard over de bewapening en 
de SALT-akkoorden. Men moet 
streven naar stabiliteit en dan 
een wapenverminderingsbeleid 
gaan voeren. De Oost^West-com- 
missie concludeert dat de be
trekkingen verbeterd kunnen 
worden door o.a. de media. Oost 
en West komen dichter bij el
kaar te staan als bijvoorbeeld 
de televisiesatelliet ons rus
si sche programma's zou mogen 
tonen. We moeten de dialoog 
open houden en met zo weinig 
mogelijk vooroordelen over de 
U.S.S.R. op pad gaan.
Rond de klok van vijf werd het 
weekend afgesloten. Het twee 
dagen bezig zijn met deze pro
blematiek was nuttig en inte
ressant. Bovendien (vooral) erg 
gezellig en in ieder geval voor 
herhaling vatbaar !



8

Lustrum
door:
Frank van der Vorm

Zo'n twintig leden van de afde
ling Oost-ljsselmonde vierden 
op 6,7 en 8 februari het vijf
jarig bestaan van hun afdeling. 
Zij deden dit een eind buiten 
de Randstad, in Loon op Zand, 
dichtbij de Eftcling. Hier wer
den drie dagen doorgebracht in 
een kampteerboerderij, gelegen 
nabij de prachtige Brabantse 
bossen.

Het onderwerp voor het lustrum
congres was "Innovatie in de 
democratie". In een gelijkna
mige nota van de politieke 
stuurgroep van de afdeling 
presenteerde men een aantal 
stellingen met toelichting.
Zo wilde de groep bijvoorbeeld 
een gekozen minister-president, 
een gekozen burgemeester, af
schaffing van de Eerste Kamer, 
een beperkte duur van het lid
maatschap van de Staten Gene
raal , een verdergaande decen
tralisatie en de invoering van 
een consultatief referendum.

Op zaterdag namen vier sprekers 
zitting in een forum. Het wa
ren Ed Nijpels (VVD-kamerlid), 
burgemeester C. Pijl Hogeweg 
van Zwijndrecht, prof. S.W. 
Couwenberg van de Erasmusuni- 
versiteit in Rotterdam en de 
heer Bakker van D'66.Deze vier 
gasten discussieerden met de 
deelnemers over de stellingen.

Een nadere gedachtenwisseling 
leidde tot de uitspraak dat 
er maar vijf departementen no
dig zijn (internationale, be
stuurlijke, ruimtelijke, soci- 
aal-economische en sociaal-cul- 
turele zaken) en dat er een 
aantal onderministers moet ko
men. Ook wil de afdeling Oost- 
ljsselmonde enkele adviescom
missies opheffen omdat ze on
doelmatig blijken te zijn.

In zijn lustrumrede sprak voor
zitter Rolf Hansma over het 
ontstaan van de afdeling als 
Drechtstreek en de latere 
splitsing in Oost-ljsselmonde 
en Zuidhollandse Eilanden.
De fadeling telt nu veertig 
leden en ligt als het ware tus
sen Dordrecht en Rotterdam in: 
Zwijndrecht, Hendrik Ido Am
bacht en Heerjansdam vormen de 
belangrijkste kernen in het af- 
deli ngsgebied.

Rolf liet tenslotte weten dat 
hij verwacht dat 1981 voor zijn 
afdeling het meest actieve jaar 
zal worden. Voorafgaand aan de 
verkiezingen wil hij, naast en
kele borrels, in ieder geval 
nog een jongerenforum organise
ren en een drietal nota's laten 
verschijnen.

*
De VVD-ministers in het 
kabinet Van Agt na de ver
kiezingen:
"Samen zonder werk?"

O

Een VVD Tweede Kamerlid kreeg 
op een spreekbeurt ae vraag: 
'Kan een religieus mens iets 
anders dan CDA stemmen?'.
Prompt was zijn antwoord:‘Ja, 
want een vaste burcht is onze 
God, maar het CDA is drijfzand'

O

Het CDA heeft nog steeds ren
nies nodig omdat het met 
opgezette dissidenten in de 
maag zit.
(Rob van de Pas, ABCD)

Grappen, grollen en mededelingen 
van belang voor deze rubriek 
graag naar: Jan van Zanen 

Lingerzijde 47 
1135 AN Edam 
tel. 02993-72910

Roelof Houwing, congres in 
Scheveningen: Willen jullie 
congres wat aan de politieke 
output doen, dan moeten 
jullie nu onmiddelijk je mond 
houden.

*
Einde:
wij gaan geruisloos... 
ook voor de gróótste muil 
is er een kleine 
stille kuil 
(Toon Hermans)

Jan van Zanen in Universiteits
raad van de VU:' Ook t.a.v. 
de crèche, het kinderdagver
blijf wil ik graag het profijt
beginsel toepassen, of te wel 
de vervuiler betaalt'.

O

Voorzitter JOVD Leiden over 
kwestie Taiwan:" Een goeie 
duikboot zie je niet eens".

O

Geh oord:"Beter twee kernra- 
ketten opgesteld in m'n tuin 
dan één Rus op de stoep".

O

NOS journaal: En nou nog 
even de voornaamste punten 
uit het nieuws met ondertite
ling voor degenen die hun 
oren niet konden geloven... 
(Delfland Magazine)

O

Zelfzucht vernietigt ons 
uiteindelijk (Prinses Juliana)

O

o

Ik wist niet niet dat Harry 
van den Bergh zo goed kon 
zwemmen, toen ie in het water 
dook (sterrenslag AVRO TV) 
had ik nog zo'n goede hoop.

Marco Swart over zichzelf 
(congresoptreden) Wat ben ik 
eigenlijk toch een ontzettende 
schoft!

O

Button: Visit the sovjet before 
they visit youl.

O

Vrouwen zijn als vliegen, zwak 
maar lastig.

O

Die enthousiaste aanpak heeft 
de JOVD zeker in het Gooi en 
Omstreken beslist geen wind
eieren gelegd. De groei in 
ledenaantal is duidelijk aan
wezig. "Jong zijn en enthou
siast over politiek praten 
met een glas bier of fris in 
de hand, dat is onze leus". 
(Gooisch Nieuwsblad 30-10-80)

O

'Ik wil best vegetariër worden 
hoor! Alleen niet tijdens het 
eten.'

O

Toppunt van Liberalisme: 
Trouwen met een communiste; 
(P.F.A. van Veen, Leiden; 
sprekend uit eigen ervaring)

Ook de afdeling Gouda heeft 
inmiddels een eigenste afde
lingsblad, dat men "LIBERO" 
gedoopt heeft. Onlangs ontvin
gen no. 2 van de eerste jaar
gang. In het begeleidend 
schrijven klinkt het enthousi
ast: V zult het nu al reeds

begrepen heb
ben, onze kinderjaren zijn 
voorbij !
Gouda, gefeliciteerd.

*

Democratisering is soep eten 
met een vork en zand scheppen 
met een zeefje. (Drs. N.H.M. 
Dekker)

*

Eurotop in Maastricht?
Zou Van Agt daar na de ver 
kiezingen burgemeester wil 
len worden?

O

Robert de Haze-Winkelman 
heeft nu tijd genoeg om de 
VVD te gaan steunen in de 
komende verkiezingscampag
nes .....

O

Wie zou er een Gooi doen 
naar de titel van "minst 
populaire afdeling"?

nos
VUS0 bulletin; door Emiel 
Stolp n.a.v. de uitzending van 
NOS tribune over de woningnood

De NOS stelt prijs op een be
schaafd en rustig publiek.
Dit bestond dan ook groten
deels uit standaard genormali
seerde Nederlanders van beir 
derlei kunne en statistisch 
verspreid over de verschillen
de leeftijdsgroepen. Omdat 
ook de Nederlandse samenle
ving zijn randfiguren, drop- 
outs en culturele minderheden 
kent waren er ook een groep 
jonge VVD'ers (De JOVD is de 
volledig onafhankelijke en 
niet partijgebonden jongeren
organisatie van de VVD) en 
een ploegje krakers.
De opname begon met het optre
den van een autoriteit die 
uitlegde dat er geen woning
nood was, zijn partij hard 
werkte aan de oplossing er
van en dat hij er verder ook 
niets aan kon doen. De heren 
speelden hun tol met grote 
overtuiging. Het publiek dat 
een tollenspel als dit al 
eens eerder had gezien zat 
gezellig babbelend op de 
tribune. Toen de forumleden 
naar de mening van de forum- 
leider genoeg tijd hadden 
volgepraat, gaf hij het pu
bliek opdracht vragen te stel
len. De minderheidsgroepen in 
de zaal bestormden de inter
ruptiemicrofoon, de rest van 
het publiek toonde zijn inner
lijke beschaving door zich 
niet in het gedrang te mengen. 
De JOVD'ers, die zich al snel 
vooraan gedrongen hadden ver
weten de krakers bij de woning
distributie voor hun beurt te 
gaan. Ook maakten zij zich 
zorgen over de voortdurende 
aantasting van het eigendoms
recht sinds de onteigenings
wetten van Thorbecke.

DRIEMASTER

Ook dit jaar kunnen er weer ! 
een aantal JOVD'ers naar het i 
IFLRV Summer Camp. Na vorige I 
jaren in Finland, Spanje en 
Italië te zijn gehouden, 
deze keer wat dichter bij: j
in Beieren of in het Karl- | 
Hermaan Flachhuis, nabij het 
IJzeren Gordijn. Het zal 
plaatsvinden gedurende de 
laatste tien dagen van juli. 
Nadere informatie volgt.

*
Heeft nog iemand belangstel
ling voor de VN/ Noord-Zuid 
commissie?
Opgave met motivatie graag bij 
het Algemeen Secretariaat.

>4GENDk
^ m m

3 vrijdag______________________

afd. Gouda, Wim Keja spreekt 
over de verkiezingen en het 
mediabeleid

10 vrijdag______________________

afd. Twente, grote verkie
zingsbijeenkomst met Rudolf 
de Korte (VVD) en Hans Kom
brink (PvdA) over het eco
nomisch beleid, inl. Frank 
Rohof, (053) 358954

afd. Arnhem, Hans Knoop over 
Realisten '81 in Hotel Haar
huis te Arnhem

afd. Venlo, afdelingsverga- 
dering

11 zaterdag
12 zondag_______________________

Introductieweekend Noord, 
inl. Karin Blaauw, zie kolo- 
fon

16 donderdag___________________

afd. Edam-Volendam, forum 
politieke jongerenorganisa
ties in "Harmonie" te Edam, 
aanvang 20.00 uur

Bewandel altijd de gulden 
middenweg; maar rijd altijd 
rechts.

O
Op zondag 29 maart 1981 orga
niseert de Anti Apartheids Be
weging Nederland een forumbij
eenkomst met vertegenwoordigers 
van het ANC en de SWAPO en 
CDA, PvdA, VVD, D'66, CPN, PPR 
en PSP, in de De Populier, 
Nieuwe Herengracht 93 te Am
sterdam.

O

Verzorgd door JAN VAN ZANEN. 
Uw nieuwe grappen, grollen, 
maar ook meer serieuze mede
delingen voor deze rubriek 
graag opsturen naar:

FRANK VAN DER VORM 
HOF DE VRIENDSCHAP 9 
3312 EJ DORDRECHT 
TELEFOON: 078 - 14 89 89
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OM ROEP
V R IJ!

DOOR MARCO SWART

In een grijs verleden heeft ooit iemand 's uitgemaakt, dat 
omroepbeleid een zaak van "cultuurpolitiek" moest zijn. Zo
doende kwam het omroepbeleid onder• het ministerie van CR-1 
te zitten en met de gevolgen daarvan zitten we vandaag de 
dag nog steeds. Want CR-1 is het departement van de monumen
tenzorg en de natuurbescherming en het is niet verwonderlijk 
dat men hel omroepbestel vanuit een soortgelijke invalshoek 
ging benaderen. Wat ooit in een zeer grijs verleden was ont
staan moest koste wat het kost in stand, blijven, ongeacht de 
maatschappelijke en technische ontwikkelingen.

Nu het duidelijk begint te 
worden dat deze ontwikkelingen 
onstuitbaar voortgaan, zonder 
zich veel aan moraliserende 
overheidsvingertjés in Neder
land te storen, begint het in
zicht. veld te winnen, dat je 
het misschien wel gewoon aan 
kijkers en luisteraars kunt 
overlaten. Het bestel begint 
aan alle kanten te rammelen 
en van alle kanten worden de 
voorstellen voor een nieuw be- 

- stel los gelaten. Ook de JOVD 
gaat een duit in de zak werpen 
op de buitengewonen algemene 
vergadering die op 17 mei in, 
hoe kan het ook anders, Hilver
sum gaat worden gehouden.

VRIJHEID EN DEMOCRATIE

De ontwerp-resolutie kiest een 
voor liberalen vanzelfsprekend 
uitgangspunt: de vrije ont
plooiing van ieder mens en het 
functioneren van de democratie. 
Dat houdt om te beginnen in 
dat de overheid de mogelijk

heden om *-3 zenden en te ont
vangen zo ruim mogelijk moet 
houden, en zo min mogelijk mag 
beperken. Dat wil niet zeggen 
dat er helemaal geen taak voor 
de overheid ligt. Om te begin
nen moeten er afspraken worden 
gemaakt over de verdeling van 
frequenties. Verder moet de o- 
verheid bevorderen dat de bur
gers mondig worden gemaakt om 
zelf een verantwoorde keus te 
maken. Onderwijs en voorlich
ting zijn daarvoor van oudsher 
de middelen. Verder moet er 
ook inderdaad een keuze moge
lijk zijn. Een breed aanbod 
van programma's moet daarom 
worden gestimuleerd.

NATIONAAL BESTEL

Centraal punt van de resolutie 
is natuurlijk de uitwerking 
van deze uitgangspunten in een 
nieuw omroepbestel. Daarbij 
wordt de oude verzuiling zeer 
nadrukkelijk verworpen. Want

die verzuiling is aan ae ene 
kant een zinloze versnippering 
van faciliteiten als het gaat 
om amusement en algemene infor 
matie (natuurfilms, consumen
tenvoorlichting, sport), en 
is aan de andere kant veel te 
weinig geprofileerd om de be
oogde pluriformiteit echt waar 
te maken. In het voorgestelde 
bestel komt er voor de algeme
ne informatie, educatie en 
cultuur één omroep (de NOS), 
komen er twee "pubTieksomroe- 
pen" die met elkaar concurre
ren om de gunst van het "grote 
publiek", terwijl er tenslotte 
nog ruimte is voor geprofileer 
de omroepen die programma's 
voor een specifieke doelgroep 
kunnen verzorgen.

NATIONALE OMROEP

Voor de algemene culturele, 
educatieve en informatieve 
programma's is één omroep vol
doende. Dit moet dan uiteraard 
wel een niet-ideologische om
roep zijn, die nadrukkelijk 
niet de taak heeft om "ge
kleurde" prqjramma's uit te zen
den. Overigens is dit wel een 
belangrijke omroep. Doordat 
er steeds meer vrije tijd zal 
komen (automatisering!) komt 
-er voor mensen steeds meer 
tijd om op latere leeftijd nog 
wat bij te leren. Door de snel
le technische ontwikkeling zou 
"education permanente" wel 
eens een economische noodzaak 
kunnen worden.

FINANCIERING

De ontwerp-resolutie pleit 
voor afschaffing van de omroep
bijdrage. Nu vrijwel iedere 
nederlander radio en televisie 
heeft is het vreselijk omslach

tig om apart een omroepbijdra
ge te heffen. Het leidt alleen 
maar tot ontduiking waarvoor 
dan weer een apart controle
apparaat in stand moét worden 
gehouden. Er moet naar worden 
gestreefd de omroep zoveel mo
gelijk uit de reclame-opbreng- 
sten te financieren c-n verder 
een beroep te doen op de alge
mene middelen. Voor het verzor
gen van de reclameblokken gaat 
ook in het nieuwe bestel de 
STER zorgen. Voordeel hiervan 
is dat adverteerders zich niet 
met de programmamakers kunnen 
bemoeien. Wel moeten de dag en 
het tijdstip van uitzending zo
veel mogelijk op de wensen van 
de adverteerders worden afge
stemd, evenals de omvang van 
de reclamezendtijd.

PUBLIEKSOMROEPEN

De ontwerp-resolutie kiest na
drukkelijk voor twee publieks- 
omroepen, omdat de onderlinge 
concurrentie stimulerend zal 
werken. Deze omroepen zullen 
opbrengsten uit de reclameblok
ken in hun programma's ontvan
gen, zodat een goede afstem
ming op de wensen van het pu
bliek via hoge kijkcijfers en 
meer interesse van adverteer
ders ook tot hogere inkomsten 
zal leiden. Overigens hoeven 
deze omroepen zich niet te be
perken tot amusement. Als er 
andere zaken zijn die het pu
bliek boeien zullen die zeker 
ook aan bod komen, iets wat je 
bij alle commerciële zenders 
z i  61

lees door op bladzijde. 2

LEEGSTANDWET NAAR EERSTE KAMER

Evenwicht ver te zoeken Ben van Bokhoven
Op 19 maart j.l. is door de tweede Kamer het regeringsontwerp 
voor een Leegs landwet aangenomen. Deze Leegstandwet is big 
de Tweede Kamer ingediend ter vervanging van de Anti-kraak- 
wet die wel door de Tweede maar niet door de Eerste Kamer is 
aanvaard. Deze laatste wet bevat alleen bepalingen tegen het 
kraken (strafbaarstelling). De Leegstandwet geeft daarentegen^ 
zowel regels ter bestrijding van ongerechtvaardigde leegstand,
als regels om de gevolgen van het

Laten wij bij de eerste
beginnen.
a. Eigenaren moeten het leeg

komen van een woning, of een 
gebouw dat tot een van de in 
art. 1 genoemde kategorieën 
(1) gehoort, binnen één 
maand aan.B $ W melden. Doen 
ze dat niet, dan kunnen ze 
tot maximaal vier weken 
hechtenis of ƒ 25.000 boete 
veroordeeld worden. Staat de 
woning of het gebouw korter 
dan één maand leeg, dan c
hoeft geen melding plaats te 
vinden.
Gaat het om een verhuurd on
roerend goed, waarvan de 
huurder vóór de beëindiging 
van de huurovereenkomst is 
vertrokken, dan ontstaat de 
meldingsplicht pas op het 
moment dat de huurovereen
komst eindigt (2) B S W

schrijven de melding in het 
leegstandsregister in.

b. Staat een woning of een ge
bouw waarvoor de meldings
plicht geldt, vijf maanden
1eeg, dan beslissen B & W 
binnen twee weken over vor
dering ervan, ongeacht_de 
huur- of koopoFijs van het 
uetreTTénde goed.

kraken tegen te gaan.

c. De vordering gaat alleen 
dan niet door, als ge
wichtige redenen zich daar
tegen verzetten.
Ook mogen gedurende het 
eerste jaar van de leeg
stand geen nieuwbouwwoning
en of woningen van eigena- 
ren-bewoners (3) gevorderd 
werden, tenzij er gewich
tige redenen zijn om niet
temin.tot vordering over 
te gaan.

I. Gaat het om de vordering van 
een gebouw waaraan nog voor
zieningen moeten worden aan
gebracht, teneiende het voor 
bewoning geschikt te maken, 
dan dekt het Rijk na afloop 
van de vordering 50f van een 
eventueel (onverwacht) ex- 
poitatietekort, mits de vor
dering vooraf door de minis
ter is goedgekeurd (daarbij 
wordt gelet op de vraag of 
er een kostendekkende ex
ploitatie mogelijk is, zie 
MvT op blz. 17, 18 en 19 en 
de Nadere MvA op blz. 13 en 
2 0 ) .

Bij goedgekeurde gebouwen
vorderingen blijft art. 19 
lid 2 t/m 6 van de Woonruim- 
tewet, dat het mogelijk 
maakt om de kosten van de

noodzakelijke voorzieningen 
op de eigenaar te verhalen, 
voor zover diens pand daar
door in waarde is gestegen, 
buiten toepassen, 

e. De vorderingsprocedure wordt 
sterk vereenvoudigd

Wat de mogelijkheden voor 
1eegstandbestrijding betreft 
betekent de Leegstandwet 
een aanzienlijke verbetering 
t.o.v. de huidige situatie. 
Desondanks betwijfel ik 
sterk of de wet voldoende 
waarborgen biedt dat er in 
de toekomst geen ongerecht
vaardigde leegstand meer 
voor zal komen.

Ik heb daar negen argumenten
voor:
1. Door het afsluiten van 

een schijnhuurovereen- 
komst met de reeds ver
trokken huurder kan een 
eigenaar voorkomen dat 
hij meldingsplichtig 
wordt (zie punt a).

2. Een strafvervolging tegen 
een eigenaar die niet aan 
zijn meldingsplicht heeft 
voldaan, zal alleen kun
nen slagen, als het OM 
akn bewijzen dat het pand 
op het moment dat de 
leegstand werd ontdekt al 
minsten een maand leeg
stond. Met name als het 
niet om algehele leeg
stand gaat, maar orn "een 
gebruik dat de kennelijke 
strekking heeft om af
breuk te doen aan de werk- 
king van de Leegstandwet” 
(een deroelijk gebruik

valt ook onder de defini
tie van leegstand) kan de 
bewijsvoering daardoor 
ernstig bemoeilijkt wor
den .

3. Een maximumstraf van 
f25.000,- boete is te 
laag in tijden dat het 
spekulanten voor de wind 
gaat.

4. Alle gebouwen die voor 
bewoning geschikt (te 
maken) zijn, zouden onder

de meldingsplicht moeten 
val 1 en.
Voormalige winkels en 
restaurants kunnen bij
voorbeeld ook heel ge
schikt zijn om bewoond te 
worden. Toch hoeven deze 
gebouwen niet leeggomeld 
te worden.

Lees  ve rd e r  op blz.
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VERENIGINGS0MR0EPEN

Voor de meer geprofileerde 
programma's kunnen de "vereni- 
gingsomroepen" zorgen. De zend
tijd hiervoor wordt via omroep 
verkiezingen verdeeld. Deze 
verenigingen hoeven niet perse 
een compleet programma te ma
ken, maar kunnen volstaan met 
net die dingen uit te zenden 
die men bij de andere omroepen 
mist. Door iedere nederlander 
ouder dan twaalf jaar vijf 
stemmen te geven, ontstaat bo
vendien de mogelijkheid om een 
genuanceerde voorkeur uit te 
spreken. Er moet wel voor wor
den gezorgd dat de verkiezin
gen gespreid over het jaar wor 
den gehouden. Anders ontstaat 
er onvermijdelijk "verkiezings 
koorts", compleet met reclame 
voor de eigen omroep, waar de 
kijker niet mee gediend is.

REGIONALE 0MR0EP

De regionale omroep is op het 
ogenblik nog het stiefkindje 
van het omroepbeleid. Particu
liere initiatieven in de vorm 
van talloze piraten worden 
tegengewerkt, terwijl de offi
ciële omroepen nauwelijks de 
kans krijgen om goed van de 
grond te komen. De lijn van de 
ontwerp-resolutie is dat hier 
het particulier initiatief de 
ruimte moet krijgen. Als er 
teveel gegadigden zijn, dan 
moet er maar via verkiezingen 
(een soort referendum dus) wor
den uitgemaakt wat de kijkers 
en luisteraars willen. Via een 
buitendienst van de STER (net 
als bij veel advertentieblaad
jes) kan commercie ook lokaal 
de ruimte krijgen. Maar dat 
moet wel de lokale onderne
mers ten dienste komen, zodat 
hun concurrentiepositie wordt 
verbeterd. Niet onbelangrijk, 
omdat juist de kleinere onder
nemingen van groot belang voor 
de werkgelegenheid zijn.

RESOLUTIE OMROEPBELEID

Hoofdstuk I: Uitgangspunten.

stelling 1. Het omroepbeleid 
moet bijdragen tot ieders ont
plooiing naar eigen inzichten 
en het functioneren van de de
mocratie.
stelling 2. De overheid moet > 
de voorwaarden scheppen waar- , 
door iedereen zelf kan kiezen 
uit een zo groot en gevarieerd 
mogelijk aanbod van program
ma ’s.
stelling 3. Het uitzender en 
ontvangen van berichten mag 
niet worden beperkt, tenzij 
een eerlijke verdeling oom be
perkte mogelijkheden of het 
waarborgen van een zwaarwegend 
algemeen bela'.g wette'ijk ir- 
ó-ijpen van de overheid onver
mijdelijk maakt.

Hoofdstuk II: Nationaal om
roep bestel.

stelling 4. Er'zijn vier cata- 
gorieën zendgemachtigden: de 
NOS, de publieksomroepen, de 
verenigingsomroepen en de 
STER.
stelling 5. De NOS verzorgt al 
gemene' culturele,educatieve en 
informatieve porgramma's.
Vooral de educatieve rol van 
de omroep moet worden ver
groot. .
stelling 6. Er zijn twee pu- 
blieksomroepen zonder ideolo
gische achtergrond, die beur
telings een avondvullend pro
gramma verzorgen, 
stelling 7. De beschikbare 
zendtijd voor de verenigings
omroepen wordt verdeeld via 
omroepverkiezingen. Hierbij 
krijgen gespreid over het jaar 
alle personen ouder dan twaalf 
jaar de mogelijkheid om hoog
stens vijf stemmen tegen een 
gering leges uit te brengen. 
Elke verenigingsomroep met 
minstens 25.000 leden kan aan 
de verkiezingen deelnemen, 
stelling 8. De STER verzorgt 
de uitzending van reclame in 
blokken. De reclamezendtijd 
wordt naar omvang en plaats

zoveel mogelijk op de vraag 
afgestemd. De opbrengst van de 
reclameblokken in het program
ma van een publieksomroep komt 
voor een vast percentage■ ten 
goede aan de betreffende om
roep.
stelling 9. De omroapsbijdrage 
wordt afgeschaft. De omroep 
wordt gefinancierd uit reclame
opbrengsten en de algemene 
trrid.de len.

Hoofdstuk III: Regionale en 
lokale omroep.

stelling 10. Regionale en lo
kale omroep worden overgelaten 
aan het particulier initiatief, 
stelling 11. Voor omroep via 
de ether verleent de -rijksover
heid een zendmachtiging als 
wo-fdt voldaan aan technische

- ervaring in het redactie
werk

- een meer dan normale beheer
sing van het Nederlands

-■'•inirrrurwvoo.rwaarden. Voor omroep 
via een kabelnet doet de be
treffende gemeente dit. I
stelling 12. Is het aantal ge
gadigden groter dan de tech
nische mogelijkheden toelo.ten, I 
dan wordt de beschikbare capaci 
teit verdeeld door in het be-' \ 
treffende gebied omroepverkie- \ 
zingen te houden op soortge
lijke wijze als voor vereni
gingsomroepen. p !
stelling 13. Ils een zendge
machtigde dit wenst, verzorgt 
de STER reclameblokken in het \ 
programma. De netto-opbrengster, 
hiervan komen ten goede aan de 
zvndgemachiichdk. Deze reclame
blokken staan alleen open voor 
bedrijven in het betreffende ge . 
lied die geen landelijke recla
mezendtijd hebben.

- flexibiliteit wat betreft 
de inzetbaarheid

- een royaal gevoel voor 
humor.

KACHELS
EN
VOORZET-

HAARDEN
o.a. Jetul, Engelse en 
Schotse gietijzeren 
kachels, Deense 
haarden, Franklin 
colonialen
oudhollandsche kachels.

ZONNE
WIJZERS

in bronzen 
koperen 

en ijzeren 
uitvoering

▼ GRILL OF
BARBECUE
TAFELS
voor in de tuin of 
voor op het terras

SIERHEKKEN
doeltreffende, 
maar ook sierlijke 
omheining van uw 
tuin of erf. Ook 
div. decoratieve 
inbraakwerende 
smeedwerken 
voor o.a. deur, 
raam en muur.

Geniet uw vakantie 
in en erna» huis

Laat u door Vleem s T uinsiersmeedcentrum  
Nieuw -Am sterdam  volledig informeren hoe u uw tuin en 
huis echt sfeervol kunt m aken. U bent welkom in onze 
showroom, vrijdag en zaterdag van 10.00-17.00 uur; 
donderdag van 10.00-21.00 uur of na tel. afspraak.

TUINMEUBELEN de grote merken 
als Trlconfort, 
Grosflllex en 
Rover Garden.
Ook div.
klassieke
tuinbankjn.

LAMPEN
EN

LANTAARNS
meer dan 

50 modellen

10 JAAR GARANTIE -

VLEEMS TUIN SIERSMEED CENTRUM
Z IJ T A K  W E S T Z IJ D E  9 7  -  N IE U W -A M S T E R D A M  -  T E L E F O O N  (0 5 9 1 5 ) 1 4 8 8

De werkzaamheden brengen met zich dat men regelmatig in Am
sterdam moet zijn. Er bestaat een onkostenregeling.

Geïnteresseerden wordt verzocht zo spoedig mogelijk te rea
geren. Voor nadere inlichtingen kan men terecht bij de 
hoofdredacteur.
Correspondentie gaarne naar het redactieadres (Zie colophon).

vacature * vacature
0m een voordracht te kunnen maken aan het hoofdbestuur zoekt 
de redactie van DRIEMASTER kandidaten voor de funkties van

EINDREDACTEUR
en
REDACTEUR PRIKBORD'

De eindredacteur zal samen met ae nooidredacteur zorg moeten 
dragen voor het binnenkomen en corrigeren van de kopij en de 
uiteindelijke vormgeving van DRIEMASTER.
De redacteur Prikbord zal de rubriek 'Prikbord' moeten gaan 
verzorgen.
Vereisten voor beide funkties zijn:
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Buiten-
lan-

Roelof Houwing
Het VVD-congres besloot geen 
kiesrecht te willen verlenen 
aan buitenlanders, een besluit 
dat door het hoofdbestuur van 
de JOVD betreurd wordt.Wij wa
ren dan ook bijzonder content 
met de reactie van lijsttrekker 
Hans Wiegel. Een aantal zaken 
nuchter even nuchter op een 
rijtje gezet:
het mag aan ons niet voorbij 
gaan, dat het de instelling van 
de Nederlander is die het be
drijfsleven heeft genoodzaakt 
te moeten teruggrijpen op een 
factor arbeid van over de gren
zen. De personeelsvoorziening 
van de Hoogovens is een vers in 
het geheugen liggend voorbeeld.

Te weinig is er rekening gehou
den met het feit dat wij extra 
men-en, met aantal daarbij ko- 
mende~'specifieke problemen, in 
onze samenleving opnamen.
De regering streeft naar goede 
oplossingen en komt met een 
aantal concrete maatregelen.
Een aantal argumenten zou ik 
willen noemen voor het verlenen 
van kiesrecht aan buitenlanders 
bij de gemeenteraadsverkiezin
gen.

- In tegenstelling tot kies
recht bij parlementsverkie
zingen, kan er in dit geval 
geen sprake zijn van het uit
brengen van twee stemmen. Het 
zijn van ingezetene is een 
vaste voorwaarde bij verkie
zingen op locaal niveau.

- Juist de lagere overheden 
zorgen voor een eenvoudige 
communicatie tussen kiezer'en 
gekozenen, daarnaast wordt in 
het kader van de decentrali
satie aan met name de gemeen
ten een ruimere taak toebe
deeld,, waarbij ik speciaal

Prof. Mr. B. M.
T eldersstichting
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wil noemen de decentralisatie 
van het welzijnsbeleid, een 
extra taak aan de gemeente 
waarin het minderhedenbeleid 
een centraal punt is en ook 
dient te zijn. Het is met 
name de gemeente die heel 
duidelijk direct invloed 
heeft op de positie van de 
bui tenlander.

- De buitenlander heeft een 
aantal rechten en plichten, 
hij of zij betaalt een nor
maal percentage belasting en 
de sociale premie's etc. In 
redelijkheid mag je veron
derstellen dat er in dit ka
der een mogelijkheid wordt 
gecreeërd om enige inlvoed
te hebben op de besteding van 
die betaalde belastingen. 
Gelden die door een decentra
lisatie van beleid, door de 
gemeenten worden besteed.

- De buitenlander slijt hier 
een groot deel van zijn leven 
een leven welke ook voor hem 
of haar zo optimaal mogelijk 
dient te worden ingericht en 
wie weet er nu beter hoe dit 
moet geschieden dan de bui
tenlander zelf.

Dus laat ze werkelijk meedoen.

Buiten
lan
ders

Sjoerd Swane

bi'.iienluT.de!>3 kec fc
het VVD-ecr.-jres in  Amevsfeefi

zo rad, de o . 'i ziek ondevjc- 
ochikte p'!‘e-.:r‘anr:ainozi krcej 
een enorme jclaae>iheid. .iocn : 
terugtrekken van de kavdidatoï- 
wLtj V i Z ? t  ■ 1 nyie b-1-en, ~cz.'Vcyne 
van de Coppello. 'Jaap j-xai hei
C."\'
De gehele VVD Partijtop was 
van mening dat, in het kader 
van de integratie, aan buiten
landers actief en passief 
kiesrecht gegeven moest worden 
voor de gemeenteraad. Buiten 
de vraag of het besluit van 
het VVD verkiezingscongres om 
het stemrecht te schrappen 
niet met een veel grotere 
meerderheid genomen zou zijn 
als het dreigend opstappen 
van Kappeyne niet had meege
speeld, heeft het congres een 
juist besluit genomen. Het

hoofdargument om het stemrecht 
niet te verlenen (o.a. naar vo: 
ren gebracht door de oud lan
delijk voorzitter van de JOVD 
Frank de Grave), was dat bui
tenlanders die van plan zijn 
in ons land te blijven zich 
kunnen naturaliseren tot Neder
lander, met alle daarbij beho
rende rechten, waaronder kies
recht: Een voor de hand liggen
de en logische zaak, waar te
recht een meerderheid voor te 
vinden was.

GEFELICITEERD
Marco Swart

Het geloof is niet wat het ge
weest is. Vroeger was heel Ne
derland keurig ingedeeld vol
gens de religies: protestants- 
christelijk, rooms-katholiek o1 
algemeen, ook wel openbaar ge
noemd. De rol van de kerk is 
inmiddels veel minder geworden, 
maarde gevolgen van de vroegere 
indeling in hokjes staan nog 
steeds om ons heen: de ene ver
zuilde instelling na de andere 
blijft zijn bestaan rekken. Na
tuurlijk gaat dat niet onom
streden. Velen zijn van mening 
dat nu de scheiding tussen ge
loven niet meer zo scherp word! 
gevoeld en de instellingen bo
vendien vrijwel volledig uit 
algemene middelen wordt betaald 
deze ondoorzichtige clubs open
gebroken zouden moeten wor
den, hetzij door ze bij de o- 
verheid onder te brengen, het
zij door het personeel of de 
doelgroep van de instelling 
alle of bijna alle zeggenschap 
te geven. Maar ja, veel van 
deze instellingen staan op de
zelfde confessionele grondslag 
als het CDA. En om duistere re
denen figureert dat CDA altijd 
in de regering....

Ook bij de Kaderwet Specifiek 
Welzijn was het weer raak. Die 
wet moet ervoor zorgen dat de 
gemeenten de baas worden in 
Welzijnsland en niet het rijk, 
zoals nu het geval is. Toen 
Til Gardeniers minisster van 
CRM werd, besloot ze haar goe-

Overmorgen 2
, schets

van een politieke 
stroming"

Deze nieuwe uitgave van de Prof. Mr. B. M. Telderstichting 
geeft een duidelijk inzicht in de principes van het liberalisme, 
de geschiedenis van de VVD, de ontwikkeling van het 
liberalisme in andere landen, zoals Engeland, Frankrijk, 
Canada en de V. S. en de liberale perspectieven voor de 
toekomst.
Het geheel is verluchtigd met een groot aantal sprekende 
illustraties en pakkende uitspraken van liberalen door de 
eeuwen heen.

Dit jongste Teldersrapport is boeiende lectuur voor ieder 
die zich in het moderne liberalisme en zijn internationale 
achtergrond interresseert. Het mag dan ook bij geen JOVD'er 
in de boekenkast ontbreken! Je kunt De Liberalen 
bestellen bij het algemeen secretariaat van de JO VD,
N.Z. Voorburgwal288in Amsterdam 1020-242000) o f door 
overmaking van f  10. — plus f3 .  — porti op giro 33.49.769 
van de Teldersstichting, Den Haag, onder vermelding van 
rapport no. 39.

Voorts zijn bij de Teldersstichting o f het algemeen secre
tariaat nog de volgende rapporten te bestellen:

Nederland en de Derde Wereld 
Arbeid, een studie over de plaats van de 
arbeid in de maatsphappij van morgen 
Liberalisme in de Jaren Tachtig 
Arbeidstijdverkorting op afbetaling 
Een liberale visie op de verdeling van inkomen 
en vermogen 
Energie to t200
Internationale ontwikkelingen en 
buitenlands beleid
Namibië een test-case voor Zuid-Afrika 
De Raad van Commissarissen in de 
onderneming van morgen

prijs porti

no. 29 f  15.00 incl.

no. 31 f15.00 incl.
no. 32 f10.00 incl.
no. 33 f  5.00 incl.

no. 34 f 16.50 incl.
no. 35 f  17.50 incl.

no. 36 f  19.50 f3.00
no. 37 f  12.50 f3.00

no. 38 f  12.50 f3.00

Annette Schijvenaars
Dion Bartels schreef voor het 
februarinummer van DR1FMASTER 
een stukje, getiteld 'Overmor
gen'. Daarin zette hij uiteen, 
waarom naar zijn mening libera
len in de huidige nederlandse 
samenleving haast per definitie 
ook conservatief zijn ! Hierbij 
zou ik echter enkele kantteke
ningen willen plaatsen.

Zoals Dion stelt, is inderdaad 
de nederlandse samenleving op 
liberale leest geschoeid.(Wat 
de overheid wel of niet mag 
doen is nauwkeurig in de wet 
aangegeven, zodat voor iedere 
burger een zo groot mogelijke 
vrijheid is gegarandeerd.) 
Tegenwoordig worden echter,zo
als Dion-schrijft, allerlei 
wettelijke voorzieningen ge
troffen, die als doel hebben, 
de invloed van de maatschappij 
op het individu te vergroten. 
Dit noemt hij een 'socialise
rende tendens'.,wel ke ervoor zou 
zorgen dat 'de dag van morgen 
minder liberaal zal zijn dan de 
dag van heden'. Dientengevolge 
zouden liberalen conservatief 
zijn in hun maatschappijopvat
ting.
Toch is deze redenering niet 
geheel sluitend.
Op de eerste plaats zijn ae 
wettelijke maatregelen,die ge
troffen worden, niet bedoeld 
om de invloed van de maatschap
pij (of bedoelt hij eigenlijk: 
"de staat" ?) op het individu 
te vergroten, maar om de vrij
heden en verantwoordelijkneden

van alle mensen zo goed moge
lijk te verdelen. Dat wil zeg
gen dat 'socialiserende maat
regelen' niet persé liberaal 
hoeven te zijn. Er zijn nu een
maal mensen die door hun op
voeding ,schol i ng ,afkomst , eigen 
talenten en inzichten beter ge
bruik kunnen maken van hun 
vrijheden (c.q. rechten) dan 
andere, minder bevoorrechte 
mensen. Zodra nu de ene groep 
'de andere in haar vrijheid be
lemmert, dient te worden inge
grepen door middel van derge
lijke maatregelen.(Zn is bij

voorbeeld de reden achter de 
verplichting om een woonver
gunning te bezitten niet het 
belemmeren van de vrijheid van 
de burger, maar het verkrijgen 
van een eerlijker verdeling 
van de beschikbare woonruimte. 
Op de tweede plaats vind ik 
het vreemd dat wordt gesugge
reerd dat de 'socialiserende 
tendens' een doorn in het oog 
van de liberalen zou zijn.Zijn 
in ons land (en in de ons om
ringende landen) niet een 
groot aantal sociale wetten 
door de liberalen geïntrodu
ceerd of in ieder geval ge
steund ?

Het is natuurlijk wél voor de 
hand liggend, dat liberalen 
moeten waken voor een té ver 
doorvoeren van 'de moderne 
verzorgingsstaat'. Hierin is 
de invloed van de staat zó

de confessionele vrinden eens 
een dienst te bewijzen: ze ver
anderde het ontwerp van de Ka
derwet, zodat er in kwam te 
staan dat de gemeenten voor
rang moesten geven aan het 
"particulier initiatief". Nou 
zijn liberalen ook best voor 
particulier initiatief, maar 
dan denken ze wel aan burgers 
die samen iets draaiend houden 
en niet aan verzuilde instel
lingen waar in een ondoorzich
tige structuur een paar mensen 
"bij de -Gratie Gods" de dienst 
uit willen maken. Bovendien 
is het niet erg consequent om 
zo'n politieke keuze op rijks
niveau in een wet vast te leg
gen, als het nou-juist de be
doel ing is dat de gemeenten de 
baas gaan worden. Zo'n discus
sie hoort dan in de gemeente
raad thuis. Zowel de liberalen 
als de socialisten keerden ziel 
dan ook eensgezind tegen de 
pl annetjes van Til.

Hiermee dreigden er grote poli
tieke problemen, want zij 
bleef aan haar verandering 
vasthouden, terwijl daar zon
der VVD geen meerderheid voor 
was. Na naarstig overleg is er 
nu een opmerkelijk compromis 
uit de bus komen rollen. Het 
komt' erop neer dat de wet'wel 
een voorkeur voor particulier 
initiatief uitspreekt, maar de 
uiteindelijke beslissing hier
over toch bit de gemeente laat 
Wat belangrijker is, Zijn de 
criteria-die aan het begrip 
"particulier initiatief" wor
den verbonden. Deze komen er 
op neer.dat het wel moet gaan 
om het "zelf doen" van de li
beralen en niet om de "Gratie 
Gods" waar de christen-demo- 
craten zich (heimelijk) sterk 
voor maakten.

Al met al is er alle reden om 
Loek Hermans die deze zaak bij 
de VVD in zijn portefeuille 
had te feliciteren. De hele 
gang van zaken is een fraai 
voorbeeld van hoe een liberale 
middenpartij doo*' socialisten 
en christen-democraten tegen 
elkaar uit te spelen precies 
haar doel kan bereiken.

groot, dat individuen niet al
leen niet meer gestimuleerd 
worden om van hun individuele 
vrijheden en verantwoordelijk
heden gebruik te maken, maar 
is tevens, door het grote aan
tal voorschriften, bepalingen, 
verordeningen,regel in gen .etc. 
ook de duidelijkheid verdwenen 
over eenieders rechten en 
plichten. En zodoende streef 
je dan je doel voorbij.
Ik geloof daarom, dat libera
len moeten strijden tegen en 
té verzorgende staat, maar ik 
weiger te geloven dat libera
len conservatief zouden moeten 
zijn. Nu niet en nooit nïeu.
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IFLRY seminar: M arxism e & Liberalism e
In Berlijn vond van 12 t/m 15 maart een 1 LLRY seminar 
(International lèderation of Liberal and Radiaal Youth) 
plaats over Liberalisme 'en '4arxisme. Daaraan nonen leden 
deel van bij I H R Y  aangsloten organisaties uit 11 tanden 
Het seminar deed onderzoek naar verschillen en overeen
komsten tussen het Liberalisme en Marxisme en naar de 
mogelijkheden en wenselijkheid van eventuele samenwer
king van Liberalen en Marxisten.

Om dit vJUit verschillende ge
zichtspunten te belichten wa
ren vier sprekers uitgenodigd, 
te weten ürs Schöttli (Secre
taris Generaal van de Liberale 
Internationale), Prof. Enzo 
Ferrari (Universiteit Cagliati 
Italië), dr. Rudolf Bahro (Uni 
versiteit Breinen) en F. Argen- 
tieri (de PCI Rome), die ook 
buiten hun lezingen om deel 
hadden aan het seminar en daar 
mee een bijdrage leverden aan 
de vaak interessante discus
sies.
Er werden drie werkgroepen ge
formeerd: 1) over economische 
problematiek 2) over interna
tionale zaken 3) over structu
ren van de samenleving. Deze 
werkgroepen hadden tot taak 
te onderoeken waar de overeen

komsten en verschillen in 
theorie en praktijk van libe
ralen en Marxisten liggen. Wij 
namen deel aan respectivelijk 
de werkgroepen 2 en 3. De teks< 
van het verslag van groep 1 
is op dit moment nog niet in 
ons bezit.
In de werkgroep Internationale 
Zaken dwam een opvallend me
ningsverschil aan het licht 
over de Europese samenwerking 
De Denen en de Engelsen zagen 
het door de EG gevoerde ont
wikkelingsbeleid als een vorm 
van neo-kolonialisme, ook was 
er onenigheid over de wense
lijkheid van eenzijdige ontwa
pening.
Zwitserland en Nederland namen 
in deze een voorzichtiger 
standpunt in dan Denemarken en 
Engel and.

In werkgroep 3 werden de vol
gende verschillen geconsta
teerd: Marxisten zijn centra
listisch Liberalen juist niet. 
Toch zou voor beiden het Fe
deralisme een basis kunnen 
zijn voor het verkrijgen van 
internationale politieke con
trole op multinationale on
dernemingen. De werkgroep was 
het niet eens over het ant
woord op de vraag of het Mar
xisme en het Liberalisme een 
gemeenschappelijke benadering 
vande individuele vrijheids
rechten hadden. Uit deze wg 
kwam wel de suggestie voort 
een tweejaarl ikse conferentie 
te beleggen die liberale en 
marxistische jongeren in een 
dialoog bijeen zou moeten 
brengen.
Na een afsluitende discussie 
werd een “genera! statement" 
door GrahamWatson (DB-lid van 
de IFLRY) opgesteld. De inhouc 
is in het kort de volgende: 
IFLRY lid-organisaties moeten 
gezamenlijk standpunten ontwik

kelen met Marxisten in de 
strijd tegen de gemeenschappe
lijke vijand: het conservatis
me. Er zou een dialoog gevoerd 
moeten worden, vrij van voor
oordelen, op basis van een eer 
Hjke annalyse van de huidige 
situatie en van (een annalyse 
van) verkeerde interpretaties 
van beide "ideologieën". Deze 
samenwerking beoogt een syn
these van ecologisch humanisme 
en democratisch (anti-autori- 
tair) socialisme. Liberalen 
en Marxisten moeten het eens 
worden over een nieuwe interna 
tionale economische orde (NIT 
EO), vermindering van nuttloze 
internationale handel en struc 
tuele verspilling, afschaffing 
van kernenergie en ongelijkhe
den die voortkomen uit industri
alisatie. Een speciale nadruk 
moet gelegd worden op vrede, 
ontspanning en ontwapening.
Wij tekenen hierbij aan dat de 
general statement geen juiste 
weergave is van de opvattingen 
zoals die tijdens de laatste

Hans Oliemans

Guido Hofbauwer

plenaire discussie naar voren 
kwamen. RUwweg kunnen we zeg
gen dat de Zweden, Nederland
ers, Italiaanse Republikeinen 
en de Zwitser grote reserves 
hadden ten aanzien van .het 
zondermeer verwerpen van in
ternationale handel en kerne
nergie en ten opzichte van de 
impliciete veronderstel 1ing 
dat industrialisatie meer on- 
ge"1 ijkheid veroorzaakt.

Een uitgebreid verslag is 
Izt verkrijgbaar.

W iegels anti-visie INTERNATIONAAL
Geert Glimmerveen

Wiegel liet een paar weken terug in een uitzending van 
Brandpunt zijn mening horen over ontwikkelingssamenwerking. 
Deze mening (begroting maken) getuigd mijn inziens van 
een weinig liberale visie

Judo's, Ju li's  en de

Wil in Nederland de onafhankelijkheid van de J O V D  ten opzichte 
van de politieke partijen nog wet eens stof tot discussie geven 
, ook in het buitenland brengt de relatie tussen partij en jon
gerenorganisatie de gemoederen wet eens in beweging. Onze zus
terorganisatie in de Bondsrepubliek, de Deutsche Jungdemokraten 
(DJD), kan erover meepraten. In Duitsland wordt van overheids
wege zeer veel subsidie aan politieke partijen en aanverwante 
instellingen gegeven. Deze royale subsidiëring sterkt zich ook 
uit tot de jongerenorganisaties, die bij gevolg een zeer nauwe 
officiële binding met de moederpartijen kennen. Zodoende is er 
ook een koppeling tussen l DP en DJD, die onze duitse evenknie 
wet in staat stelt om op een -indrukwekkend niveau activiteiten

Hij ontkent hiermee de proble
men die bestaan in ontwikke
lingslanden. Ook schijnt hij 
hij niet gehoord te hebben van 
de term van wederzijdse onaf
hankelijkheid van het rijke 
noorden en die ontwikkelings
landen. Gelukkig was er nog 
het VVD-congres die het alle
maal wat genuanceerder zag en 
het onderwerp toch tot hoofd
punt bombardeerde. De mening 
van Wiegel geeft zijn wel erg 
beperkte kennis van Buitenland 
se politiek veer. We mogen ons 
op dit punt dan ook gelukkig 
prijzen, dat hij zich bezig 
houdt met Binnenlandse Zaken, 
anders had onze Buitenlandse 
politiek helemaal weinig voor
gesteld.

Op dit punt zal de JOVD weer 
eens de veer in het liberale 
uurwerk moeten zijn. Om je als 
mens ten volle te kunnen ont
plooien zal een maatschappij 
daarvoor ruimte moeten geven. 
Liberalen lhebben zich daarom 
altijd verzet tegen elke vorm 
van onderdrukking. Modern li
beralisme wordt dan ook geka
rakteriseerd door het zoeken 
naar een samenleving waar vrij
heid en de moderne rechten van 
de mens een onlosmakelijk ge
heel vormen.
Onderdrukking van rechten en 
ontplooTngskansen kan op veler
lei wijze gebeuren. Ook vanuit

deze invalshoek zullen er we
gen gevonden moeten worden om 
aan de schrijnende verschillen 
tussen het Noorden en Zuiden 
wat te doen.
De zaak steekt ook hier net 
als bij elk ander prob^em com
plexer inel kaar dan dat vaak 
wordt voorgesteld. Er bestaat 
een groot spectrum van landen 
die ieder specifieke problemen 
hebben. Ook binnen de groep var 
'77 (bestaande uit + 120 ont
wikkelingslanden) bestaan die 
verschillen. Sommige landen 
uit de groep van'77 zijn op 
dit moment bezig vanuit hun 
toch al slechte positie verder 
terug te vallen. Met behulp 
van de sterke landen van deze 
wereld kan een betere verde
ling van rijkdom ontstaan, wat 
als basis moet dienen om men
senrechten en vrijheid een 
kans te geven. Dit is een 
zaak van gemeenschappelijk 
belang en verantwoordelijkheid 
van het Zuiden en het Noorden. 
We kunnen Wiegel's woorden be
ter ter zijde schuiven om 
weer eens liberaal te gaan 
denken in de Buitenlandse po
litiek.

te realiseren.

Wie de Jungdemokraten, in de 
wandeling Judo's genoemd, wel 
eens heeft ontmoet weet dat 
zij een redikaal liberale 
koers volgen die wordt beleden 
met een principiële felheid 
die we in de JOVD nauwelijks 
kennen. De oriëntatie van de 
Judo's is ook naders dan die 
van de JOVD. Wij richten ons 
traditioneel op het parlemen
tair bestel, en bezien dan wat 
daarin de rol van liberaal ge
zinde jongeren kan zijn. De 
DJD richt zich daarentegen 
veel meer op de jongeren en 
hun problemen en opvattingen 
en kijkt dan wat je vanuit 
een liberale invalshoek in 
een demokratie kunt bereiken. 
Deze benadering heeft twee 
gevol gen.
Aan de ene kant staan de Jung
demokraten qua werkzaamheden 
en opvattingen vrij ver van de 
FDP af. Dit leidt ertoe dat de 
FDP niet altijd even gelukkig 
is met de opstelling van de 
DJD en zich daar soms wel eens 
van meot distantiëren om geen 
electorale averij op te lopen. 
Met name in de rechtervleugel 
van de FDP wil men de Judo's 
nog wel eens als half-marxis- 
tische warhoofden afschil deren

Aan de andere kant valt niet 
te ontkennen dat de DJD met 
met haar jeugdwerk bijzonder 
succesvol is. Terwijl het 
liberalisme in de Bondsrepu
bliek een relatief veel klei

nere stroming is dan in Neder
land, zijn de Jongdemokraten 
relatief groter dan de JOVD!
Op haar manier slaagt de DJD 
erin veel jongeren toch bij de 
politiek te betrekken en voor 
het liberalisme te winnen. Dat 
de FDP hier niet weinig qaren 
bij spint spreekt voor zich.
Zo moest de partij steeds de 
voor- en nadelen van haar 
jongerenorganisatie tegen el
kaar afwegen.
Die afweging werd zelfs nood
zakelijk, toen een nieuw feno
meen opdook, de Juli's. Ge
steund door de rechtervleugel 
richtte een groepje zeer par
tijgetrouwe FDP-jongeren de 
Junge Liberalen (kortweg Juli) 
op. Dezen stelden zich ten 
doel om zeer op de partij ge
richt te werken. Een ware 
verademing voor de behoudende 
liberalen die met het radica
lisme van de DJD een doorn 
in het oog was. Een van de 
eerste activiteiten van de 
Juli's was natuurlijk een ver
zoek aan de FDP om de DJD te 
verstoten en de Juli's als 
jongerenorganisatie te erken
nen. Dat zou uiteraard enorme 
financiële gevolgen hebben.
Het FDP-congres afgelopen na
jaar was niet in de stemming 
om deze zaak uit te vechten. 
Een botsing tussen de 1 inker
en rechtervleugel van de par
tij was uiteraard het laatste 
wat de Duitse liberalen na 
hun verkiezingstriomf konden.

jongeren

Mareo Swart
gebruiken. Bovendien zou een 
keus voor één van de jongeren
organisaties ook kunnen worden 
uigelegd als een keuze voor 
de koers op de lange termijn: 
met de Juli's naar rechts, 
eerder een coalitie met de CDU 
met de Judo's naar links, door 
blijven gaan met de SPD. Zo
doende werd besloten om de 
behandeling van deze kwestie 
uit te stellen tot mei dit 
jaar. Toch gaf het congres al . 
een indicatie van haar gevoe
lens: de voorzitter van de FDP 
in Saarland, Klumpp, die een 
fel voorstander van de Juli's 
is, kreeg bij de verkiezingen 
voor het FDP-hoofdbestuur min
der stemmen dan de DJD-verte- 
genwoordiger. Klumpp was daar 
zo kwaad over dat hij toen 
iiberhapt maar voor het hoofd
bestuur bedankte.
Ondertussen lijken de kaarten 
voor het mei-congres van de 
FDP geschud. De afgelopen 
maanden hebben de Judo's zich 
nog eens bezonnen op hun ver
houding met de moederpartij .
Ze hebben nogmaals benadrukt 
dat ze de band met de FDP in 
stand willen houden, maar stel 
den zelfbewust ook vast dat ze 
hun eigen koers niet wilden 
opgeven. En dat niet ten on
rechte. Gaandeweg is wel dui
delijk geworden dat de Juli's 
nauwelijks in staat zijn om 
jongeren buiten de FDP aan te 
spreken. Daarom zijn de Juli's 
voor de FDP geen alternatief 
voor de Judo's, want het is 
voor een partij natuurlijk 
van levensbelang om juist 
zoveel mogelijk jongeren aan 
te trekken. Een intern clubje 
partijgangers heeft weinig 
zin, het gaat erom een orga
nisatie te hebben die grote 
groepen jongeren weet te in
teresseren en aan het libera
lisme te binden. Vandaar dat 
de FDP de DJD niet laat vallen 
niet uit waardeing voor haar 
politieke opstelling, maar 
omdat ze haar werk goed doet.
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Een liberaal verdwaald in de P vdA  ?

WAAROM ED VAN THIJN GEEN VVD'ER IS
Wiljan Loomans

TVV'ers (en dus ook JD V D ’ers die op 26 mei " VV ü r aankruisen) 
vinden het doorgaans onbegrijpelijk dat niet iedereen in dit 
land dezelfde voorkeur heeft. "Hoe kun je nou in vredesnaam 
nvdA stemmen ?" hoor je dan bijvoorbeeld..' Vooral in tijden van 
verkiezingskoorts (de enige epidemie trouwens waarvan je nauw
keurig kunt bepalen wanneer ze voorbij zal zijn) onderuerpt men 
de wat linkser georiënteerde huis-, tuin- en keukengenoten maar 
al te graag aan een dergelijk onderzoek.
DRiE-lAdTKR besloot maar eens mee te doen en stelde drs. Ed van 
Thijn, viae-voorzitter van de PvdA-fraktie in de Tweede Kamer, 
dus die ene vraag: "Waarom bent U eigenlijk geen' ' VV D 'er ?"
Ken leerzaam zelfonderzoek.

Het leven van een politicus 
gaat niet over rozen, maar o- 
ver autosnelwegen. Tenminste, 
dat zou je wel zeggen als je 
drs. Ed van Thijn, de Joop Zoe 
ternelk van de PvdA, één vraag
je wilt stellen en de locatie 
daarvoor noodgedwongen een 
roodbruine Citroen CX van vijf 
jaar oud moet zijn. Een lees
lampje bij de linkerknie van 
de 'bijzitter' herinnert nog 
aan (voor Van Thijn) betere 
tijden (toen hij namelijk als 
fraktieleider door het leven 
gereden werd), maar voor het 
overige verraadt het interieur 
een chronisch gebrek aan huis
houdelijk onderhoud. Desalniet
temin lijkt Ed van Thijn zich 
in zijn stoffige vervoermiddel 
buitengewoon op zijn gemak te 
voelen: de linkerhand losjes 
aan het stuurwiel, in de rech
ter een goede sigaar geklemd.

WELBEWUST

"Waarom ik geen VVD'er ben ? 
Omdat ik welbewust gekozen heb 
voorde PvdA",begint hij. "Dat 
is wel gebeurd na een heel af
wegingsproces in de jaren '50; 
ik heb niet zomaar in één klap 
voor de PvdA gekozen omdat ik 
toch in mijn diepste wezen een 
liberaal ben en heel erg hecht 
aan persoonlijke vrijheid." 
Blijkbaar realiseert hij zich 
dat hij die opmerking qua ge
loofwaardigheid wat meer body 
moet geven, want hij voegt er 
onmiddel ijk aan toe: "Ik heb in 
die jaren geaarzeld tussen VVD 
en PvdA en als er een D'66 zou 
zijn geweest, zou ik misschien 
daar begonnen zijn. Was ik er 
nu al uitgestapt, maar goed... 
Ik heb toen gekozen voor de 
PvdA omdat ik al vrij snel be
greep dat individuele vrijheid 
niet los te zien is van een 
aantal andere grondregels van 
een maatschappelijk systeem, 
o.a. de machtsverhoudingen.In 
een systeem-met ongelijke 
machtsverhoudingen,zoals het 
onze, is de individuele vrij
heid ongelijk verdeeld. Er 
zijn er maar weinigen echt 
vrij."

VAN RIEL

Goed, daarmee is de oorzaak 
bekend, nu de aanleiding nog. 
Ook die onthoudt Van Thijn 
ons niet:"Ik ben heel sterk

gemotiveerd door twee dingen: 
in de eerste plaats de val 
van het kabinet Drees - dat 
is zo'n dramatisch moment 
waarin je partij kiest - en 
in de tweede plaats een per
soonlijke ontmoeting in het 
kader van mijn studie - ik 
ben van huis uit politicoloog 
(weten wij dus waar dat drs. 
voor staat)- met enerzijds 
de heer Van Riel en ander
zijds de heer Den Uyl over de 
toekomst van liberalisme en 
socialisme. Nou, dat heeft me 
de laatste zet gegeven.""Je 
kunt dus wel zeggen dat ik 
zeer weloverwogen en na rijp, 
bijna wetenschappelijk beraad 
een keuze heb gemaakt" consta
teert hij tevreden.

KWAAD TOT ERGER

Rode bolster, blanke pit dus. 
Maar heeft hij zich nooit be
dacht ? Van Thijn, zonder e- 
nige aansporing nodig te heb
ben: "Sedertdien heb ik mij 
verbaasd afgevraagd hoe ik 
ooit heb kunnen overwegen lid 
te worden van de VVD. Hoe die 
partij zich op het terrein 
van het liberalisme heeft ont 
wikkeld, het is van kwaad tot 
erger geworden ! Ik vind dat 
met name Hans Wiegel, tegen 
wiens persoon ik niets heb, 
integendeel, ik geloof dat je 
bijna (!) zou kunnen zeggen 
dat we een zekere vriendschap 
hebben ontwikkeld, dat die 
met zijn populistische aanpak 
de VVD steeds verder in con
servatief vaarwater heeft ge
dreven en ook een achterban 
heeft aangekweekt die weinig 
ruimte laat voor liberaal 
denken. Ook als sommige voor
lieden dat nog zouden willen, 
dan worden ze door de achter
ban wel gecorrigeerd. Blijkt 
bijvoorbeeld uit de kandidaat 
stelling, waar zich, ja, bij
na zuiveringen hebben vol
trokken waar progressieve lie
den en echte liberalen de du
pe van zijn geworden. Met me
vrouw Kappeyne als het sluit
stuk. .."

GLIMPJE

Ed van Thijn vindt dat het 
echte liberale denken (Wat is
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dac eigenlijk 2) het heeft af
gelegd tegen het conservatie
ve. Hij zegt dat buitengewoon 
te betreuren, vooral omdat hi, 
lange tijd geloofd heeft in 
een mogelijk samenwerken van 
PvdA en VVD. Van Thijn:"Juist 
omdat ik persoonlijk zoveel 
betekenis toeken aan de grond
beginselen van het echte li
beralisme en de democratie,

voorop is omgesprongen met de 
positie van het parlement on
der dit kabinet. Goed, ik 
weet uit eigen ervaring dat 
een oppositiepartij meer oog 
heeft voor de rechten van 
het parlement dan de regering; 
partijen, die altijd in las
tige coalitieperikei en zitten. 
Daar heb ik alle begrip voor.

ook in de socialistische be
weging, waar ik zelf erg veel 
doe aan problemen van mensen
rechten, aan het waar maken 
van vrijheidsrechten waar ook 
ter wereld, aan het relative
ren van de overheid." Hoofd
schuddend: "Maar in de afgelo
pen regeerperiode heb ik,al
hoewel i, erg kien was op die 
samenwerking, mij geen enkel 
moment kunnen herinneren 
waarin de VVD in het prakti
sche beleid ook maar.een 
glimpje liberalisme heeft la
ten doorschemeren. Iri alle 
conflicten die er tussen VVD 
en CDA zijn geweest - dat was 
een hele reeks - stond het 
CDA dichter bij de PvdA dan di 
VVD. Ik noem de problematiek 
van de kernwapens: ik ken 
geen conservatievere partij 
in Nederland op het punt van 
de hele bewapeningswedloop 
als de VVD, die zelfs als e- 
nige weigerde een motie tegen 
de neutronenbom te steunen !" 
En duidelijk wat minder genu
anceerd: "Als je kijkt naar de 
problematiek van de kernener
gie. Waar moeten we met dat 
afval naar toe, VVD? Nee, bou
wen, bouwen, bouwen, hoe meer 
centrales hoe beter. Als je 
kijkt naar het inkomensbeleid 
de positie van de sociale 
minima, nee, ook in een tijd 
dat iedereen offers moet bren
gen is er bij de VVD geen en
kel begrip voor het feit dat 
de topinkomens een voorbeeld- 
funktie moeten hebben."

ALLERHOOGSTE

En opnieuw dat donkergelokte 
hoofd schuddend:"Er is geen 
enkele, maar dan ook geen en
kele opening gemaakt naar de 
mogelijkheid van een PvdA-VVD 
samenwerking en nogmaals, die 
kandidaatstelling bij de VVD, 
die is helemaal..." Ed van 
Thijn doet zich oprecht ver
ontwaardigd voorkomen,maar 
schijnt zich op datzelfde mo
ment te realiseren dat hij 
zijn grootste grief nog moet 
spuien: "Ja, en wat mij het al 
lernoogste zit, dat is de ma
nier waarop de VVD-fraktie

Maar er zijn natuurlijk gren
zen !" En uit zijn linkeroog- 
hoek naar het verleden blik
kend :"En ik heb als fraktie
leider van een regeringspartij 
onder het kabinet Den Uyl, 
toen naar mijn mening die 
grenzen ook weleens overschre
den dreigden te worden,het al
tijd opgenomen voor de rech
ten van het parlement. Ik ben 
zelfs zover gegaan dat, toen 
zich een crisissituatie voor
deed rondom de grondpolitiek 
en Hans Wiegel elke dag op hel 
sprekersgestoelte verscheen 
om voor de rechten van het 
parlement op te komen, om een 
motie Wiegel te ondersteunen. 
Daar hebben wij toen voorge
stemd en gezegd dat het te 
gek werd ! "
Ed van Thijn zegt het met 
toch iets van spijt in zijn 
stem. "Nou ik vind dat de VVD 
in alle standen de rechten 
van het parlement aan zijn 
laars heeft gelapt en ze vol
ledig ondergeschikt heeft ge
maakt aan de coalitie en de 
eigen machtspositie daarin 1"

VERGAAND

Geen zachtzinnige beschuldi
gingen, als je dat allemaal 
nog eens naleèst. Ed van Thijn 
illustreert ze dan ook met het 
nodige 'bewijsmateriaal': hij 
noemt het niet-uitvoeren van 
belangrijke moties (echt be
langrijke moties dus, niet van 
die flauwekulmoiies) als die 
over de kernwapens, over Zuid- 
Afrika, over de Taiwamproble- 
matiek. "De voorzitter van de 
liberale regeringsfraktie 
heeft de regering toen bezwo
ren de moties niet uit te voe
ren. Nou, dat vind ik buiten
gewoon vergaand !" Begrijpend: 
"Ik kan me voorstellen dat je, 
wanneer een motie wordt aan
vaard waar je het niet mee 
eens bent, niet staat te trap
pelen om een motie van afkeu
ring te steunen als die motie 
niet wordt uitgevoerd." Aan
zienlijk minder begrijpend: 
"Maar dat je als parlementari
ër voorop loopt om te roepen, 
dat die motie niet moet worden 
uitgevoerd, dat vind ik een

smet op je eigen blazoen !Ik 
denk dat de parlementaire de
mocratie in de afgelopen jaren 
zo schade heeft geleden omdat 
het parlement zo met de nek is 
aangekeken met steun van de 
meerderheid van het parlement 
zelf, dat daarmee zijn eigen 
nest bevuild heeft 1 Nou, dat 
is eigenlijk mijn grootste 
grief tegen de manier waarop 
de VVD haar liberale beginse
len te grabbel heeft gegooid. 
Daarom zou ik dus niet eens 
meer met die partij willen 
samenwerken 1"

OPPORTUNISME

Kortom, het is uit met de 
liefde. Van thijn blikt eens 
opzij, alsof hij vragen wil: 
"Moet je daar nou niet even op 
reageren ?" Maar ik zeg niets 
en Van Thijn begrijpt dat hij 
nog even moet vol houden.
"Een ander punt dat mij erg 
hoog zit is het punt van de 
mensenrechten in het buiten
landse beleid.-Ik heb me daar 
als voorzitter van het comité 
Olympische Spelen nogal mee 
bezig gehouden en ik heb me 
toch niet aan de indruk kunnen 
onttrekken dat als puntje bij 
paaltje komt de VVD selectief 
verontwaardigd is. Dat geldt 
overigens ook voor een belang
rijk deel van mijn eigen par
tij" moet hij er eerlijkheids
halve aan toevoegen."Ik heb 
ook niet zoveel aan te merken 
op de houding van de liberale 
leden in het comité, maar als 
ik kijk hoe kort daarna de VVD 
als fraktie weigerde om mee te 
doen aan een aanbeveling aan 
de KNVB om niet naar Uruquay 
te gaan, nou dat vond ik van 
een grofheid waar ik geen 
woorden voor heb ! Des te meer 
respect voor die fraktieleden 
die wel overeind zijn geble
ven. Maar de VVD zelf heeft 
daar op het punt van de men
senrechten een staaltje oppor
tunisme laten zien waar je 
koud van wordt 1"

AFGRIJZEN

En zo praat Ed van Thijn deze 
pagina moeiteloos vol. Zo nu 
en dan onderbreekt hij zich
zelf even om de juiste afslag 
te kiezen, maar vervolgens 
pakt hij de draad van het ge
wetensvolle zelfonderzoek 
vol enthousiasme weer op.
"Ik vind ook de manier waarop 
de VVD-fraktie gereageerd 
heeft op de verkiezing van 
Reagan, nadat ik voor die tijd 
weinig kritiek had beluisterd 
op het beleid van Carter,zeer 
verbazingwekkend, omdat Reagan 
had aangekondigd, anders dan 
Carter, geen prioriteit te 
geven aan de mensenrechten in 
het buitenlands beleid. Nou,ik 
heb dus in de afgelopen jaren, 
alhoewel ik daar in mijn diep 
verlangen om met de liberalen 
samen te werken helemaal niet 
op uit was, met afgrijzen van 
deze ontwikkelingen kennis ge
nomen ..."

Inmiddels komt Alkmaar in 
zicht en daarmee loopt de en
kele reis, die Van Thijn mij 
cadeau heeft gedaan, ten einde 
Evenals trouwens een uurtje 
1i nks-1iberaal-imagebuiIding. 
Of zie ik dat verkeerd... ?
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5. Woningzoekenden kunnen 
geen beslissing over vor
dering afdwingen, als
B & W -in strijd met hun 
wettelijke plicht- ver

zuimen om een dergelijk 
besluit binnen de voor
geschreven termijn nemen.

6. Doordat nieuwbouwwoningen 
en woningen van eigenaren 
bewoners gedurende het 
eerste jaar van de leeg
stand in principe niet 
gevorderd, kunnen worden, 
bestaat het gevaar dat
de aandacht van B & W 
voor deze woningen mini
maal zal zijn. Dat kan er 
gemakkelijk toe leiden 
dat met name nieuwbouw
woningen in tijden dat 
de prijzen van onroerend 
goed stijgen, langer leeg 
zullen staan dan nodig en 
wenselijk is. Immers, hoe 
langer men wacht, hoe 
hoger de prijs.

7. De vordering kan ver
traagd worden door ver
koop van het betrokken 
onroerend goed, want
B & W moeten in dat ge
val ook nog met de nieuwe 
eigenaar (stromannen!) 
tot een minnelijke schik
king proberen te komen, 
voor ze tot vordering 
over mogen gaan.

8. De vordering kan ook ver
traagd worden door een 
(zogenaamde) verbouwing 
(gewichtige reden). In 
dit verband zou het mijns 
inziens nuttig zijn als 
eigenaren verplicht zou
den worden om een even
tueel voornemen om te 
gaan verbouwen tegelijk 
met de leegstandsmelding 
bekend te maken.

9. Een periode van vijf maan
den leegstand, voordat
B & W over vordering 
moeten beslissen, is naar 
mijn mening te lang, te 
meer omdat nieuwbouw
woningen en woningen van 
eigenaren-bewoners gedu
rende het eerste jaar 
niet gevorderd kunnen 
worden. Een tijdvak van 
drie maanden zou mijns 
inziens juister zijn. 
Janneer vordering niet in 
aanmerking komt, is het in

sommige gevallen en onder 
bepaalde voorwaarden moge
lijk om de leegstaande woon
ruimte met vergunning van 
B & W tijdelijk te verhuren 
(voor minimaal zes maanden 
en maximaal drie jaar). De 
normale huurbescherming is 
dan niet van toepassing. De 
maximaal toelaatbare huur
prijs wordt door B & W vast^ 
gesteld.
Op zich zou deze figuur een 
zinvolle aanvulling op het 
voorgestelde vorderings- 
regiem kunnen zijn. Eén ding 
doet mij deze regeling van 
tijdelijke verhuur echter 
afwijzen. Dat is het feit,

dat de verhuurder de over
eenkomst -met passering van 
de huurbescherming- op kan 
zeggen om elke reden die hem 
goeddunkt. Mijns inziens kan 
er hoogstens een reden zijn 
om de huurder z\ijn huurbe- 
scherming te onthouden, 
als dat nodig is in verband 
met de verwezenlijking van 
de definitieve bestemming 
van de betrokken woonruimte.

Als laatste onderdeel van 
de Leegstandwet zal ik nu de 
anti-kraakbepalingen bespre
ken.
Hoewel de naam 'Leegstandwet' 
dat niet doet vermoeden, zijr 
de maatregelen die deze wet 
tegen het kraken voorstelt, 
veel effektiever dan de 
bepalingen tegen leegstand.
De voorgestelde maatregelen 
zijn de volgende.
a. Krakers die het kraakpand 

weigeren te verlaten op 
vordering van of vanwege 
de rechthebbende, zijn - 
strafbaar. De maximumstraf 
is ƒ 500,- boete.

b. Is er sprake van een 
strafbaar feit als onder 
punt a. bedoeld, dan i.s 
de burgemeester verplicht 
om het gekraakte pand
te laten ontruimen, zij 
het dat hij daarvoor naar 
eigen goeddunken een ter
mijn mag vaststellen.

c. De strafbepaling geldt 
niet voor krakers die 
vóór 2 februari 1981 heb
ben gekraakt en het pand 
daarna zijn blijven be
wonen. Ook kan er geen 
sprake zijn van een straf
baar feit, als het ge
kraakte pand ten tijde 
van de kraak ten onrechte

niet in het leegstand- 
register stond ingeschre
ven .
De strafbepaling is ook 
niet van toepassing, als 
het gaat om een gebouw 
dat niet onder de melding 
plicht valt, of als het 
woontuimte betreft waar
van de aantekening in 
het register door B & W 
is doorgehaald (dat kan 
na één jaar).

d. Krakers kunnen in de 
toekomst (d.w.z. vanaf 
één jaar na-de inwerking
treding van de Leegstand
wet) anoniem gedagvaard 
worden.

e. Desgevraagd kan de rechter 
bepalen.dat een ontrui- 
mingsvonnis tegen krakers 
een jaar lang geldig 
blijft. Gedurende dat 
jaar kan steeds weer teger 
iedereen die zich in het 
pand bevindt, ten uitvoer 
worden gelegd.

f. Tenzij dat onverenigbaar 
is met de belangen van de 
eiser, kan de rechter 
bepalen, dat een ontrui- 
mingsvonnis tijdelijk niet 
ten tuivoer kan worden 
gelegd. In dat geval
wint hij inlichtingen in 
bij B & W.

Tegen de strafbepaling heb 
ik enkele ernstige bezwaren. 
Ten eerste, een straft bepa
ling zou mijns inziens al
leen in aanmerking kunnen- 
komen als de ongerechtvaar
digde leegstand door de 
nieuwe wet zou verdwijnen, 
maar daarvoor biedt de 
Leegstandwet veel te weinig 
waarborgen.
Ten tweede, naast de moge
lijkheid van anonieme dag
vaarding is een strafbepa
ling overbodig.
Ten derde, de strafbepaling 
houdt geen rekening met het 
tiet, dat krakers achteraf 
soms toestemming krijgen om 
het gekraakte pand (voor
lopig) te gebruiken. Na een 
dergelijke toestemming is er 
naar mijn mening geen plaats 
meer voor toepassing van een 
strafbepaling.
Ten vierde, voorzover het 
de strafbaarheid van "zit
tende" krakers betreft, staal 
de strafbepaling op gespan
nen voet met artikel 1 van 
het Wetboek van Stafrecht,

geen straf zonder vooraf
gaande wettelijke strafbe
paling), omdat één van de 
elementen van het strafbare 
feit, namelijk de wederrech
telijke ingebruikname van 
het pand, reeds vóór de 
inwerkingtreding van de wet 
heeft plaatsgevonden.

legen de nieuwe civiel
rechtelijke maatregelen om 
het kraken te bestrijden 
heb ik ook bedenkingen. Deze 
betreffen met name het onder 
punt e. genoemde “ontruimings 
abonnement".
Dit abonnement is volgens mij 
in strijd met artikel 5 van 
het Verdrag van Rome, dat 
zegt dat iedereen recht heeft 
op een eerglijke behandeling 
van zijn zaak door de rech
ter. Bij een herhaalde ont
ruiming tegen nieuwe kra
kers is daar geen sprake van. 
Bovendien vrees ik misbruik 
van het abonnement, met name 
in die gevallen waarin de 
huurder geen schriftelijke 
bewijzen van de huurovereen
komst kan overleggen.
Degenen die mijns inziens 
het grootste risiko lopen 
om het slachtoffer van mis
bruik te worden, zijn gast
arbeiders. Zij gaan meestal 
nogal lang met vakantie, 
zodat de verhuurder dan tijd 
genoeg heeft om het ontrui- 
mingsvonnis (dat m.b.v. een 
stroman kan verkrijgen) te 
laten exekuteren. Bovendie 
zijn gastarbeiders vaak (nog)

minder goed op de hoogte van 
hun rechten dan Nederlanders.

Al met al ben ik de mening 
toegedaan dat de nieuwe 
Leegstandwet enerzijds on
voldoende waarborgen biedt 
dat er in de toekomst geen 
ongerechtvaardigde leegstand 
meer zal zijn, maar anders- 
’zijds wel in uiterst effek- 
tieve middelen tegen krakers 
voorziet. Met andere woorden: 
het noddzakleijke evenwicht 
is mijns inziens ver te 
zoeken. Hopelijk weet de 
Eerste Kamer dan ook de weg 
naar de prullenmand te vin
den !

Poten
(1) het gaat hier om ge

bouwen die blijkens hun. 
konstruktie of inrich
ting bestemd zijn voor 
doeleinden van groeps
gewijze huisvesting, ver
zorging of verpleging, 
logiesverschaffing, 
administratie of onder
wijs of een samenstel 
van twee of meer van 
deze doeleinden.

1.2) Die is het gevolg van de 
aanvaarding van amende
ment nr. 121 (de Beer, 
VVD).

(3) De eigenaar moet zijn 
pand, onmiddellijk• 
voorafgaande aan het 
tijdstip waarop het 
leegkomen, gedurende 
minimaal één jaar als 
eigenaar hebben bewoond.

Leegstandwet een goede

De "regelen omtrent leegstaand woningen en andere gebouwen", 
kortweg de leestandwet genoemd, zijn eindelijk door de Tweede 
Kamer aanvaard. Was eerst de anti-kraakwet als te eenzijdig van 
tafel geveegd, nu is dan een evenwichtige wet tot stand gekomen 
waarin effectieve bepalingen opgenomen zijn tegen zowel onge
rechtvaardigde leegstand als tegen ongebreidelde kraakacties. 
Hoewel enige kritiek op deze wet best op zijn plaats is, kan 
aan de wet wel een dikke voldoende worden toegekend.

Het is een goede zaak dat de 
leegstandwet zo geconstueerd is 
dat een evenwicht bereikt is: 
aan de ene kant worden huisei
genaars verplicht om een leeg
staand pand aan te melden bij 
B en W om opgenomen te worden 
in het leegstandsregister, aan 
de andere kant kunnen krakers 
van een in het leegstandsregis
ter opgenomen woning eenvoudig 
uit het pand gezet worden op 
vordering van de rechthebbende. 
Krakers kunnen anoniem gedag
vaard worden en een ontruimings 
vonnis kan een jaar van kracht 
blijven en geldt dan voor 
iedereen. Dus als het pand na 
de ontruiming opnieuw gekraakt 
wordt, kan ontruiming plaats

vinden zonder dat een nieuwe 
rechtelijk procedure behoeft 
te worden gestart. Deze bepa
ling rekent af met de ongeluk
kige situatie dat pas ontruim
de panden onmiddellijk wéér 
worden gekraakt. Een zwak punt 
in de wet is dat de burgemees
ter zelf een termijn voor de 
ontruiming mag vaststellen. 
Hierdoor worden Amsterdamse 
toestanden in de hand gewerkt 
doordat besluiteloze burgemees
ters een ontruiming eindeloos 
kunnen ophouden.Het ware beter 
geweest dat de rechter kon 
beslissen op welke termijn een 
pand ontruimd zou moeten wor
den. De bepaling dat krakers 
die op vordering van de recht

hebbende het pand niet ver
laten een maximum boete van 
ƒ 500,- kunnen krijgen, lijkt 
erg laag te zijn. De krakers 
wonen immers gratis en zullen 
van een zo lage boete niet 
opschrikken: de boete is er 
toch zo uit. En laat één ding 
duidelijk zijn: nu de mogelijk
heid is geschapen om onrecht
waardig leegstaande panden te 
vorderen voor urgent woning
zoekenden, is het kraken tot 
een uitwas geworden. Kraken is 
immer "een signaal" genoemd; 
dit signaal is opgevangen door 
de volksvertegenwoordiging en 
omgezet in een wet. Deze wet 
geldt voor eenieder, dus ook 
voor krakers.

Zoals gezegd, bestaat er voor 
eigenaars een verplichting om 
panden die langer dan één maand 
leegstaan, aan te melden bij 
B en W om opgenomen te worden 
in het leegstandsregister. Een 
pand dat langer dan vijf maan
den leegstaat (zonder dat daar

zaak
Sjoerd Swane

gewichtige redenen voor zijn) 
kan door B en W gevorderd wor
den ten behoeve van urgent 
woningzoekenden. Als B en W na 
deze termijn niet tot vordering 
overgaan, dient dit besluit met 
opgave van redenen aan de mi nis 
ter en de gemeenteraad medege
deeld te worden. Een democra
tische controle op het vorde- 
ringsbeleid is op deze wijze 
gewaarborgd. Helaas moet ook 
hier geconstateerd worden dat 
de wet een per gemeente ver
schillende behandeling in de 
hand werkt. Juist op het ter
rein van het vorderen zou een 
uniforme regeling gewenst zijn. 
Een aparte regeling is gemaakt 
die het in principe onmogelijk 
maakt om nieuwbouwwoningen 
binnen één jaar te vorderen.
In de Tweede Kamer is door de 
linkse partijen tegen deze re
geling bezwaat gemaakt, omdat 
het slechts ten voordele van 
speculanten gemaakt zou zijn. 
Mijns inziens is deze redene
ring wat al te simpel daar het

snel vorderen van nieuwbouw
woningen er slechts toe kan 
leiden dat slechts gebouwd zal 
worden als een huis reeds te
voren verkocht of verhuurd zou 
zijn: een verdere frustratie 
van de woningbouw dus.

Als laatste punt zou ik de 
termijnverhuur willen noemen.
De JOVD heeft zich in haar re
solutie volkshuisvesting posi
tief uitgesproken over de moge
lijkheid van tijdelijke verhuur 
van vorningen en het is ver
heugend dat i n d e  leegstandwet 
dit punt opgenomen is. Met toe
stemming van B en W mag een 
leegstaande woning voor mini
maal zes maanden en maximaal 
drie jaar verhuurd worden.

Bij deze verhuur is de normale 
huurbescherming niet van toe
passing, hetgeen een voor de 
hand liggende zaak is.
Al met al een goede wet met als 
voornaamste kanttekening dat te 
veel overgelaten wordt aan de 
gemeentebesturen, waardoor het 
risico ontstaat dat per gemeen
te een ander beleid wordt ge
voerd. Decentralisatie is na
tuurlijk mooi, maar mag niet 
uitmonden in rechtsonzekerheid 
en rechtsongelijkheid. Helaas 
is dit laatste wel het geval.
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Jongste uitgave Telderstichting 

Liberalisme in Nederland
Caroline Loen

De telderstichting %s een onafhankeHjk wetenschappelijk 
bureau, ruim SS jaar geleden opgericht door prominente 
liberalen, die daarmee voldeden aan de, in een brede 
liberaal denkende kring gevoelde behoefte aan een in
stelling, die wetenschappelijke studies zou verrichten 
van diverse maatschappelijke vraagstukken en op 
nni.izinnige basis te werk zou gaan.

Uit mijn gesprek met de politi
coloog van de stichting, Paul 
Luyten, bleek wel dat de stich
ting geen amateuristische fol
ders uitbrengt, maar goed ver
zorgde, wetenschappelijk ver
antwoorde rapporten, voortko
mend uit het werk van de ver
schillende commissies van de 
stichting

Deze maand heeft de Telder
stichting een boekje uitge
bracht over hetliberalisme, het 
is samengesteld door M. Wessels 
(historicus), Prof. Voorhoeve 
(directeur Telderstichting)en 
Paul Luyten (politicoloog).
Wat is het doel van dit boekje?

Het doel hiervan is te beant
woorden aan de grote vraag om 
informatie over het liberalis
me, vooral bij scholieren en 
studenten is hier behoefte aan. 
Het boekje behandelt de histo
rie van het liberalisme, maar 
vooral ook de actualiteiten, 
het accent is gelegd op de pe
riode na de 2° WO. Het geeft 
in duidelijke taal een over
zichtelijk beeld van de ont
wikkelingen van het liberalis
me, vooral in deze periode, 
daar is namelijk nog maar heel 
weinig aandacht aan besteed.

Is het boekje zuiver gericht op 
het liberalisme in Nederland?
/Vee, er wordt zeker ook aan.- ■ 
dekt besteed aan het liberalis
me in andere landen, aan de 

kentering in het liberalis
me, het zon neo-liberalisme, 
de libero.len in Engeland, 
Duitsland etc., vooral ook ge
zien de samenwerking binnen de 
ELD. Ook wordt'bekeken welke 
plaats de Nederlandse libera
len innemen; zijn wij rechts, 
zijn zij links, hoe zit dat nu 
precies.
Verder wordt ingegr.an op wat 
het liberalisme nu precies in
houdt, de groei en de (tijde
lijke) verjonging of "weder
geboorte" in Nederland, de 
verandering binnen de VVD en 
waarom die, zoals bij zoveel 
andere partijen wel het geval 
is, niet met een chaos gepaard 
gaat, maar heel geleidelijk 
plaats vindt. Ook het aangepas
te liberale denken in de hui
dige economische malaise en de 
opkomst van D'66 worden behan
deld. Er zijn vele gesprekken 
gevoerd met mensen uit de par
tij, staatsscretarissen en 
ministers. Kort gezegd is het 
een blik op het verleden, het 
heden en de toekomst van het 
liberalisme.

Waar zal het boekje verkrijg
baar zijn?

hi ieder geval bij de Kelder- 
stichting (Koninginnegracht 
55a, Den Haag) en bij 'de JOVD 
waarschijnlijk ook wel bij 
KVD-Kamercentrales. En bij ver
schillende boekhandelaren, jam
mer genoeg long niet bij alle. 
VVD en JOVD zullen het ook gaan 
gebruiken bij bv vormingscurs is> 
sen en we proberen ook de scho
len te bereiken.

Paul verwacht dat het boekje 
geweldig aan zal slaan, het is 
immers gemaakt op de behoefte. 
Vooral ook voor JOVD-ers is 
het ontzettend interessant.

De Telderstichting brengt vrij 
regelmatig rapporten uit en zij 
bestaat al ruim 25 jaar, toch 
hebben heel veel mensen nooit, 
of nauwelijks van haar gehoord.

Ja, dat is waar, daar is in het 
verleden veel te weinig aan
dacht aan besteed, tegenwoordig 
is ons beleid veel meer gericht 
op het publiek, ook trachten we 
het aantal verkooppunten uit te 
breiden. Gelukkig is de JOVD 
bereid zo 'n verkooppunt te 
worden. De JOVD en de Telder
stichting zijn beide volledig 
onafhankelijk en dat maakt sa
menwerking gemakkelijk.

De Telderstichting is onafhanke
lijk en staat dus bij het uit
brengen van haar rapporten niet

onder toezicht van welk partij
bestuur dan ook. De commissie

leden worden benoemd op grond 
van hun visie op het betreffen
de onderwerp en hun kennis van 
zaken, uit we Ike partij zij 
komen is dan niet zo belangrijk 
aldus Paul Luyten.

De stichting werkt ook naar 
haar capaciteiten, als we alle 
aanvragen naar wetenschappelijk 
onderzoek zouden behandelen 
kwamen we makkelijk tot 100 per 
jaar. Van veel waarde zouden 
deze rapporten niet kunnen zijn 
'He houden het aantal commissies 
bewust beperkt en het aantal le
den van die commissies ook.
Een wetenschappelijk verant
woord rapport kan niet worden 
geschreven in 'een paar vrije 
uurtjes na achten ' door mensen 
die er in feite zeer weinig 
van af weten. Daar is veel 
kennis en tijd voor nodig, die 
wordt er bij ons ook ingesto
ken.

Als ik afscheid neem van Paul 
Luyten wacht er al iemand op 

"we gaan de portiek tracht
en schoon te maken". Dat is dan 
ook wel nodig ook, de 'stakende 
vrouwen' hebben ook de portiek 
van het Stikkerhuis niet over 
•geslagen en zijn er flink te 
keer gegaan; het zal een hele 
klus worden. Als ik dat zo be
kijk raak ik er nog meer van 
overtuigd dat de 'dames' die 
dag de lakens beter binnen had
den kunnen houden.

[n ieder geval bij de Telder
stichting (Koninginnegracht 
SSa, Den Haag) en bij de 
JOVD. En bij verschillende 
boekhandelaren, jammer genoffi: 
lang niet bij alle.
W D  en JOVD zullen het ook 
gaan gebruiken bij bv vormings
cursussen en we proberen ook 
de scholen te bereiken,

Annette Schijvenaars

Emancipatie- 
commissie
Sinds kort heeft de JO V D ,  inhakend op de algemene tendens in 
ons land, een emancipatiecommissie. Deze commissie is voortge
komen uit datgene wat tot enkele maanden geleden "CRf-commis- 
sie " heette. Het onderwerp ivaar we ons mee bezig houden is' 
hetzelfde gebleven, alleen de naanr van de commissie is veran
derd. Wij vonden het namelijk voor de duidelijkheid naar buiten 
beter om een exacter naam te kiezen.

De commissie stelt zich ten 
doel om de vrouwelijke JOVD- 
ers newust(er) te maken en om 
hen te activeren.
Er is nl al vaak op gewezen, 
en de laatst^ jaren wordt het 
opvallend, dat vrouwen in com
missies, in afdelingsbesturen, 
achter de microfoon tijdens 
congressen nauwelijks te vin
den zijn. In andere jongeren
organisaties is dit niet zo. 
Wij vragen ons af waaraan dit 
zou kunnen liggen en wat hier
aan te veranderen is. Over 
enkele maanden hopen we het 
Hoofdbestuur hierover een ad
vies aan te bieden.
Wat bedoelen wij nu met bewust 
making en activering? Op de 
eerste plaats vinden we, dien 
je voor jezelf heel duidelijk 
na te gaan, waarom je lid ge
worden bent van een politieke 
jongeren-organisatie. Kortom: 
dat wil je') Zoek je ' gezel 1 i g- 
heid', 'politieke medestanders 
discussie', of misschien zelf 

meer? Op de tweede plaats ligt- 
het dan voor de hand, dat je 
voor dezelf nagaat, wat voor 
mogelijkheden er voor jou bin
nen de JOVD zijn: Waar kun ge 
wat doen? Daarvoor behoor je 
te weten hoe de JOVD georgani
seerd is, wie wat doet en ook 
hoe Je iets doet.

Dit hele proces, dat velen 
misschien onbewust doorlopèn, 
wordt tot een bewustmakings- 
proces, wanneer de bovenstaan 
de vragen expliciet gesteld 
worden.
De activering.is de volgende 
stap. Afhankelijk van de motie 
ven om lid te worden willen de 
meeste JOVD-ers 'wel wat doen' 
Er zijn echter tal van redenen 
waarom men niet zover komt: 
onzekerheid, verlegenheid, 
angst om fouten te maken, 
soms ook wel teleurstellende 
ervaringen met een eigen ini- 
tatief uit het verleden, enfir 
vul zelf de lijst maar aan.
Met name bij meisjes c'q vrou
wen is dit verschijnsel, wat 
je drempelvrees zou kunnen 
noemen, groot. Zodra vrouwen 
over deze drempelvrees heen 
zijn, blijkt dat zij tot meer 
in staat zijn dan men aanvanke 
lijk had gedacht. De commissie 
gaat daarom een aantal initia
tieven ontplooien om vrouwe
lijke JOVD-ers te activeren.

Met name gaan we proberen om 
zoveel mogelijk in contact te 
komen met leden aan de basis. 
Weliswaar niet dmv -huisbezoe
ken, maar wel dmv het plaat
sen van artikelen in Driemas-

ster, in afdelingsbladen en 
dmv het houden van korte 
spreekbeurten in afdelingen 
tijdens zgn huiskamer bijeen
komsten, borrels, voor of na 
afdelingsvergaderingen, etc. 
Bij deze zou ik dan ook alle 
afdelingsbesturen met klem 
willen verzoeken om bij de in
vulling van de activiteiten 
voor de rest van het jaar re
kening te houden met deze moge 
lijkheid. De beste manier om 
mensen enthousiast te maken 
blijft het persoonlijk contact 
Tevens zal een nota uitge
bracht worden die de achter
grondinformatie en de grote 
.lijnen van de spreekbeurten 
aangeeft. De mogelijkheden 
voor een speciale themadag cq- 
weekend worden nog overwogen. 
Voorlopig willen we het hier
bij laten. In de toekomst 
houden we jullie op de hoogte. 
We raliseren ons, dat dit pro
gramma ambitieus is en dat de 
commissie niet alles alleen 
zal kunnen doen. Wij doen 

daarom een beroep op de afde
lingsbesturen om mee te wer
ken .
De nota zal verkrijgbaar zijn 
bij het Algemeen Secretariaaat 
De verzoeken om spreekbeurten 
van leden van de commissie en/ 
of informatie hierover kunnen 
worden ingediend bij het Alge
meen Secretariaat of bij onder 
getekende, voorzitter van de 
commissie. Adres:

Kariboestraat 197
3523 PE L'trecht
tel. : 030-523207

.A.V.
AGENDA B.A.V. 17 mei '81 :
1. opening
2. ingekomen stukken en mede- 

delingen
3. vaststelling van de notu

len van de vorige B.A.'V.
4. behandeling resolutie om- 

roepbelei d
5. w.v.t.t.k.
6. rondvraag
7. sluiting

VLIELAND T e l. 05621 -6 7 8

HOTEL HET HOF VAN HOLLAND
Kerkbrink 1
Hilversum tel. 0 35 4 61 41
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Eindhoven
Het zal menig JOVD-er bekend 
zijn dat de regio Eindhoven al 
menig jaar een witte vlek is op 
de kaart van de JOVD.
Weliswaar bezit de VVD-afdeling 
Eindhoven een VVD -jongeren- kon- 
takt,dat overigens niet door de 
landelijke VVD wordt erkend, 
maar het is niet zeker of dit 
jongeren-kontakt alle jongeren 
in de regio Eindhoven met libe
rale ideeën bereikt.
Met name die liberale jongeren 
die nog niet gekozen hebben 
voor toetreding tot een poli
tieke partij, kunnen de drem
pel naar het VVD jongeren-kon
takt te hoog vinden.
Het is met name deze overwe
ging geweest die een aantal li
berale jongeren in Eindhoven er
toe bewogen heeft te komen tot 
de oprichting van een JOVD-af- 
deling in Eindhoven.
In het begin van dit jaar werd 
een voorlopig bestuur opgericht 
en werden kontakten gelegd met 
de VVD afdeling Eindhoven om 
zekei te zijn van een goede re
latie met de VVD in het alge
meen en het VVD jongeren-kon
takt in het bijzonder.

MAARTEN VAN TRAA

Inmiddels zijn door de afde
ling in oprichting al enkele 
aktiviteiten onplooïd die bij
zonder geslaagd waren. Tevens 
werd naarstig gezocht naar 
sprekers die d'e oprichtingsver
gadering een interessant poli
tiek aspekt konden verschaffen. 
Het is gelukt Dhr. Bolken- 
stéin, buitenland-specialist van 
de Tweede Kamerfraktie van de 
VVD, en Dhr van Traa, buiten- 
1and-secretaris van het dage
lijks bestuur van de PvdA, uit 
te nodigen voor een debat over 
buitenland-politiek op dinsdag 
12 mei. Voorafgaande aan dit 
debat zal de oprichting van de 
afdeling Eindhoven plaatsvinden' 
De oprechtingsvergadering en 
het debat zullen gehouden wor
den in "Zaal Klein Tongelre", 
Tongelresestraat 288° te Eind
hoven en de aanvang is 20.15u 
Uiteraard zijn ook belangstel-i 
lende van buiten de regio Eind
hoven van harte welkom op deze 
avond.

ï j c * ^ * * * * *

Rectificatie

(n.a.v. Uw brieven) :

TiThet maartnummer van DRI.E- 
master stond in deze rubriek 
de volgende 'grap': vrouwen 
zijn als vliegen: zwak maar 
lastig. Dit moest zijn: 
mannen zijn als oh]anten: 
sterk maar dom.

HOOFDREDACTIE

DRIEMASTER /1PR1L T9Ü

RIKBORD Opgemaakt naar de jongste' 
gegevens van het algemeen 
secretariaat.

Op woensdag 25 maart 
ging het district Gel
derland naar Den Haag. 
Om het voor ieder lid 
mogelijk te maken om 
mee te gaan,hadden zij 
de deelnemersbijdrage 
ZO LAAG MOGELIJK gehou
den.
P.S.: Mensen die bereid 
zijn om te rijden,wor
den verzocht zich op te 
geven, er zal een ruime 
vergoeding gegeven wor
den.

(uit de L.A.Gv.JOVD 
district Geloerland)

Te Koop Gevraagd voor 
de afdeling Noord-Velu- 
we: Een goede stencil
machine om het orgaan 
"ELITE" ook leesbaar te 
maken.

*
JOVD Delfland heeft op 
13 mei een gezel 1i ge 
avond in Delft.
Met als ti tel:
"Politiek met een Pilsje 
Voor inlichtingen kunt 
u bellen naar.
070 - 996784 of 
015 - 134425

VVD-spreker in de afd. 
Apeldoorn:"Ik vind J0VD- 
'ers zulke zalige dwars
liggers".

*
Uit De Binding van Oost- 
Ysselmonde:
"Albert en Reolien Keu- 
pink kregen op 27 febr. 
jl. bezoek van een'OOIE- 
VAAR'. Hij bracht hun 
een zoon, die ze Toon 
hebben genoemd'.'

*
’K ’

Landelijk voorzitter 
Roelof Houwing over HB 
kandidaat Ad Weydt:"Ad 
is een goede kandidaat 
waarbij zeer gelet is op 
de noodzakelijke regio
nale spreiding van HB- 
1 eden"

Roelof Houwing over HB 
kandidaat Hans Veltkamp: 
"Dat Hans het tweede HB- 
lid uit Gelderland is,is 
van geen enkel belang, 
het gaat om kwaliteit in 
het HB, niet om regiona
le spreiding.

*
De meest dorstigen kun
nen zich beter tot de 
Heineken-brouwerij in 
Zoetermeer wenden.

*

Weet u waarom Kobert de 
Haze Winkelman zich laat 
fotograferen voor adver
tenties in Elseviers 
Weekblad ?
Waarschijnlijk omdat hij 
"Jagermeister" drinkt of 
omdat de "Bokma" niet 
koud stond.

REDACTIE: Wie gelooft er 
anno 1981 nog in dit 
soort voorlichting.

Landelijk voorzitter Roelof 
Houwing voor de VPRO-radio: 
"Vier jaar geleden stond ik 
in dubio of ik op de VVD of 
de PvdA zou stemmen".

De redaktie stempt in elk ge
val op De TEGENPARTIJ.

*
* Taiwan: Leve de man van de 

RSVI
(Uit: Conscientia, afd. Utr.)

MET
1 vrijdag_________________

afdel ing Venlo: 
thema-avond verhouding VVD 
-JOVD.

2 ?aterdag_13_100_ uur____

Amendementenbeurs resolu * 11
tie omroepbeleid. 
Stikkerhuis, Amsterdam.

6 woensdag

afdeling Gouda:
Dhr. Bolkestein over bui

tenlandse politiek. i

9 zaterdag_13_:00_uur__ j

Verenigingsraad in het :
Stikkerhuis, Amsterdam. j

11 maandag 20.00_uur____ !

afdeling Utrecht:
Forum met Loek Hermans I

(VVD), Ruud Nijhof (DS'70) ; 
Van Houwelingen (CDA) en 
bekende vertegenwoordigers ■ 
van de PvdA en D'66. Hotel , 
Smits (zaal 2c), Vreden- j
burg, Utrecht. j

17 zondag

' Bijzondere al gemene verga 
dering, Hof van HoI Iand~  
Hilversum. Omroepbeleid. 

Hieraan voorafgaand ameri- 
dementenbeurs Midden-Oos- 
ten-resolutie en model re- j
glement voor afdelingen er 
districten.

18 maandag__________________

afdeling Amstel1 and:
Dhr. Lensink, Aalsmeer |

* 21 donderdag

afdeling Venlo: 
Thema-avond met minister 
Pai s .

OPROEP 1

*
Regionale spreiding, 
kwaliteit, regionale 
kwaliteit, gespreide 
kwaliteit ?
Wij weten het niet meer. 

*

Uitslag NIPO-enquete: 
één op de negen Neder
landers denkt dat het 
IKV staat voor'Inter
nationale Kommunistische 
Vereniging'. Wij houden 
het gewoon op: Inter
kerkelijk Vredesverraad.

*
Zou Joost van Gilse zijn 
invloed aan kunnen wen
den om Erik-Pieter Vlaan
deren alsnog een HB-pen 
te bezorgen?

Glastra van Loon (D'66) 
op bijeenkomst in 
Schoorl : Ik sluit een 
kabinet met de VVD niet 
uit zolang het CDA nog 
sterk.verdeeld is.

*
Er is dus nog kans op 
regeri ngsverantwoorde- 
lijkheid voor D'66.

*
Het is onjuist om van 
een. bestuurder te ver
langen dat hij deskundig 
is op alle gebieden die 
in het door hem of haar 
meebestuurde orgaan aan 
de orde komen.
Hij dient deskundig te 
zijn in het besturen.

*
Het CDA zoekt naar een 
bom die de partij spaart 
en de atoompacifisten 
het zwijgen oplegt.

wordt steeds openlijker 
bezet door belangen
groepen , die onder pre
tentie van 'democratise
ring' veto-macht eisen 
over de sector van de 
maatschappij die ze zeg
gen te vertegenwoordigen. 
(B.Ummelen)

*
Het JOVD voorjaarscon- 
gres wordt gehouden in 
Gilze-Rijen.
Zou dit congres de ge
schiedenis ingaan als 
het congres van Gilse 
(rijen) ?

*
De macht van de groep, 
maakt de mens tot kudde.

Rob van de Pas,JOVD afd. 
ABCD.

*
Wiljan Loomans vlak voor 
dat de Driemaster af moet 
zijn op wanhopige toon:
'daarom zitten er toch alle
maal nietsnutten bij de 
JCw???

*
Mens worden is een kunst. 
Iemand lid maken van de 
JOVD, een bovenmenselijke 
opgave.

(info JOVD afd. Oost- 
Ysselmonde)

*
Wil jam Loomans:
Het leven van een Driemas- 
terredacteur is kei en kei
hard .

VERDACHT
De heer Cees Rooke was 
te ■ beluisteren in het 
radio-programnia Rau- 
phüser.

Op het Najaarscongres 1-981 zal 
de JOVD de resolutie Jeugd
beleid vaststellen. Het Ont
werp voor deze resolutie wordt 
gemaakt door een speciaal hier
voor ingestelde commissie. Het 
hoofdbestuur zoekt mensen die 
in deze commissie willen gaan 
zi tten.

Het is de bedoeling.dat de com
missie zich door gesprekken en 
literatuuronderzoek in het 
jeugdbeleid gaat verdiepen. Na 
onderlinge discussies zal zij 
dan een aantal onderbouwde 
standpunten formuleren die in 
augustus als ontwerp-resolutie 
aan de vereniging zullen wor
den voorgelegd. De leden van 
de commissie zullen desgewenst 
afdelingsbijeenkomsten bijwo
nen om het ontwerp toe te lich
ten. Na het Najaarscongres zal 
ze tot slot de definitieve 
tekst van de resolutie en toe
lichting verzorgen.

Op het Voorjaarscongres heeft 
het hoofdbestuur toegezegd een 
commissie Sociale Zekerheid in 
te stellen. Het hoofdbestuur 
zoekt mensen die in deze com
missie willen gaan zitten.

Het is de bedoeling dat deze 
commissie zich door gesprekken 
en 1iteratuuronderzoek gaat 
verdiepen in de vraag op welke 
wijze een stelsel van sociale 
zekerheid kan ontstaan dat zo
wel doelmatig als betaalbaar 
is. Het is de bedoeling dat 
deze commissie in december van 
dit jaar een rapport zal uit
brengen, waarna zij zal worden 
ontbonden.
Voor de commissie worden men
sen gezocht die door hun stu
die of werk. een zeker deskun-

Voor de commissie worden men-j 
sen gezocht die liefst al eni-j 
ge deskundigheid of betrokken! 
heid ten aanzien van het jeugj 
beleid hebben. Het is de bedot, 
ling bij de samenstelling van 
de commissie zoveel mogelijk 
piuriformi tei t na. te streven.! 
De leden moeten de tijd hebbe' 
(zeker een uur of vijf per 
week, in de maanden mei, juni 
en juli) om goed mee te kunner. 
draaien, hoewel met niet al ti| 
lange vakanties rekening kan > 
worden gehouden. Er bestaat 
een reiskosten-regeling. !

i
Mensen die zin hebben- om in d; 
commissie te zitten, kunnen 
zich schriftelijk aanmelden 
bij het algemeen secretariaat. 
Geef, gelet op het bovenstaan-, 
de, meteen wat toel ichting bij 
je aanmelding. Meer in 1 ichtin-1 
gen zijn te krijgen bij de : 
vi ce-voorzi tter politiek.

digheid of betrokkenheid bij 
het onderwerp hebben. Bij de 
samenstelling van de commissf 
zal zoveel mogelijk plurifof 
teit worden nagestreefd. De 
den moeten de tijd hebben ofl 
goed mee te kunnen draaien, 
hoewel het mogelijk is om hi; 
een regeling voor te treffen- 
Er bestaat een reiskostenregf 
ling.

Mensen die zin hebben om in 6 
commissie te zitten, kunnen 
zich schrifteiijk aanmelden  ̂
bij het algemeen secretariaat 
Geef, gelet op het bovenstaan 
de, meteen een toelichting b'1- 
je aanmelding. Meer inlichtif 
gen zijn te krijgen bij de 
vice-voorzitter politiek.
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Analyse verkiezingsprogram m a's

'NEDERLAND REDDEN  
VAN O NDERG ANG ' ..... Swane

De verkiezingen staan voor de deur en daarmee de oplos
sing voor zo ongeveer alle problemen waarmee ons land 
kampt. Praetisch elke partij tovert in de verkiezings
programma's honderdduizenden arbeidsplaatsen tevoorschijn 
en zaken als woningnood, energievoorziening, defensie e.d. 
worden en passant teruggebracht tot niet al te moeilijk 
uit de weg te ruimen oneffenheden.
Het grote punt waarbij de komende vier jaar een absolute 
prioriteit gelegd zal worden, is het beleid op sociaal- 
economisch en financieel gebied. In onderstaand artikel 
wordt een analyse gegeven van de partijprogramma's van 
de vier grote politieke partijen (CDA, PvdA, V I D en 
D'66i betreft de werkgelegenheidsproblematiek. Op pagina 
6 treft V een programanalyse over de sociale zekerheid 
aan.

VERSCHILLENDE INVALSHOEKEN

De uitganspunten die de diver
se verkiezingsprogramma's han
teren liggen nogal uit elkaar: 
de PvdA gaat uit van socialis
tische principe gelijkheid en 
solidariteit (spreiding van 
kennis, inkomen en macht), het 
CDA gaat uit van verantwoorde
lijkheid die de mensen voor el
kaar moeten hebben, de VVD 
vindt juist weer dat dat de 
vrijheid en de individuele ver
antwoordelijkheid van de bur
ger uitgangspunt voor het be
leid dient te zijn, terwijl 
D'66 de invalshoeken van CDA, 
PvdA en VVD in een grote pot 
heeft gegooid en vervolgens 
een soort mengelmoes van de di
verse standpunten als 'nieuw' 
uitgangspunt naar voren brengt. 
De invalshoeken zijn bepalend 
voor de rol die aan de overheid 
toegedacht wordt: de PvdA geeft 
aan de overheid een centrale 
positie, de VVD vindt dat de 
nol van de overheid terughou
dend en facilitair dient te 
zijn, en het CDA houdt het 
midden tussen die twee. D'66 
is weer wat vaag door aan de 
ene kant te stellen dat er een 
sociaal-economisch beleid ge
voerd moet worden op basis van 
een door het parlement vastge
steld meerjarenplan. Dit plan 
zou dan als uitgangspunt moe
ten dienen voor de onderhande- 
iingen die de regering voert 
met werkgevers- en werknemers
organisaties over een zgn. 
meerjarig sociaal contract 
waarin vastgelegd wordt, welke 
investeringen gedaan worden,
90 het arbeidsplaatsenplan er

uit zal moeten komen te zien,

n'cc Aan de andere kar|t stelt 
66 dat de overheid slechts 

g obale randvoorwaarden zou 
moeten stellen waarbinnen de 
edrijven moeten functioneren, 

uus aan de ene kant vrijwel

volstrekte gebondenheid door 
een sociaal-cor.tract en aan de 
andere kant globale randvoor
waarden.
Samenvattend kan over de rol 
van de overheid in het sociaal' 
economisch leven gesteld wor
den dat de PvdA uitgaat van 
een centraal en sturend over
heidsbeleid, de VVD van een 
vrije markteconomie, het CDA 
van een mengvorm en D'66 van 
een vage mengvorm.

WERKGELEGENHEID

Alle partijen willen 300.000 
extra banen scheppen in de ko
mende vier jaar. Allereerst 
dient opgemerkt te worden dat 
CDA, PvdA en D'66 uitgaan van 
een economische groei. Consta
terende dat er in 1981 geen 
economische groei zal zijn, is 
het dus op voorhand reéds de 
vraag of de plannen van deze 
drie partijen alleen al op dit 
punt niet cp drijfzand ge
bouwd zijn. Voorts valt te be
twijfelen of een flinke loon
matiging, die noodzakelijk is 
voor een rendementsherstel, 
wel een reeële verwachting is. 
Alle partijen veel heil in het 
scheppen van deeltijdbanen die 
(variërend) aan 90.000 (PvdA) 
tot 170.000 (CDA) mensen een 
baan zouden moeten verschaffen 
Het is uiteraard speculatief 
om te verwachten dat deeltijd 
de oplossing voor een deel van 
de werkloosheid zou betekenen: 
allereerst is het maar de 
vraag hoeveel mensen er gein- 
teresseerd zullen zijn in een 
deeltijdbaan met navenant la
ger inkomen (deeltijd die een 
verhoging van de loonkosten 
tot gevolg heeft, is niet re
ëel). Verder zijn er problemen 
op organisatorisch, producti- 
viteits, en kostengebied niet 
gering. De geringe ervaring 
met deeltijdarbeid in Neder

land is een bijkomende moei
lijkheid. Uiteraard lijkt het 
invoeren van deeltijdbanen 
een goede zaak, maar om daar 
zoveel heil van te verwachten 
op de »korte termijn is te 
kwalificeren als "de wens 
als vader van de gedachte". 
Buiten de deeltijdarbeid komen 
de vier grote partijen met een 
aantal specifieke punten.
De PvdA wil via talloze wet
ten de ordening en sturing 
van de arbeidsmarkt gaan re
gelen. Particulier initiatief 
zal slechts mogelijk zijn als 
"de ambtenaar" mee mag kijken. 
De verdeling van arbeid zal 
geen zaak meer zijn voor het 
bedrijfsleven, neen, de over
heid geeft haar richtlijnen. 
M.i. zal een dergelijk beleid 
een falikante mislukking wor
den aangezien elke mobiliteit 
en inventiviteit gefrustreerd 
wordt. Een vastroesten van de 
arbeidsmarkt zal het gevolg 
zijn. In het nabije verleden 
is op voldoende wijze gebleken 
dat de overheid simpelweg niet 
in staat is een behoorlijk be
leid op dit gebied te voeren. 
Een grote rol heeft de PvdA 
toegedacht aan de arbeidsbu- 
reau's echter onder gelijktij
dige afschaffing van de com
merciële uitzendbureau's . 
Uiteraard zal iedereen het er 
over eens zijn dat de arbeids- 
bureau's beter uitgerust moe
ten worden, maar welke (niet 
idealistische) redenen aan te 
voeren zijn om de goed wer
kende uitzendbureau's te ver
bieden staat nergens in het 
program vermeld.

In de visie van de PvdA en CDA 
moeten bedrijven via bepaalde 
quoteringsregelingen verplicht 
worden om vaste percentages 
vrouwen, arbeidsongeschikten, 
jongeren, e.d. aan te nemen. 
Deze visie zal eerder ver
starrend op de werkgelegen
heid haar uitwerking hebben,

dan dat het werkelijke pro
blemen oplost.
Het CDA wil een verruiming 
van het begrip passen de ar
beid en invoering van een ver
plichte omschakeling voor
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Teddy Koning

De FNV heeft het goed met ons 
voor. Ze heeft even voor ons 
uitgezocht hoe de werkloosheid 
kan worden opgelost, en laat 
dat nou heel eenvoudig zijn.
De overheid hoeft alleen maar 
links en rechts wat meer geld 
uit te geven en dan gaat de 
boel vanzelf weer draaien. Het 
had eigenlijk voor de hand ge
legen om het plan "Meerwerk" 
te noemen, want het is welbe
schouwd een wat verder opgebla
zen versie van de Weerwerk-bal- 
Ion. Maar ja, dan zouden er 
misschien nog meer NKV-ers 
naar het CNV vertrekken en dat 
is een bedreiging voor de werk
gelenheid (op het FNV-kantoor).

HEROÏNE

Zowel hetFNV- als hetPvdA-plan 
komt neer op heroïne voor onze 
economie: het werkt eerst wel 
lekker, maar op den duur ga je 
er onderdoor. De vaderlandse 
economie is zo zoetjesaan ver
slaafd gemaakt aan overheids
ingrijpen: als ze weer even 
beroerd is, krijgt ze weer een 
shot en zo gaat ze langzaam 
kapot. Ieder pleidooi om af te 
kicken en het marktmechanisme 
een kans te geven moet het 
haast wel afleggen tegen de 
verlokking van de volgende 
dosis. Politiek is het allemaal 
wel te verklaren. Het natuur
lijke verlangen van elke poli
ticus is om iets te bereiken 
wat hij aan z'n kiezers kan la
ten zien. Het bedrijfsleven de 
ruimte geven en afwachten 
staat niet erg actief. Het is 
allemaal wel even mooier als 
Oompje Overheid allerlei leuke 
dingen voor linkse mensen doet 
en en passant de werkloosheid 
oplost. Het juiste beleid is 
onverkoopbaar, totdat het te 
laat is en de wal het schip 
keert.

Marco Swart
HET SPROOKJE VAN IMPULS

Toch zitten er duidelijke ga
ten in de "banenplannen". De 
eerste cruciale fout is hét 
sprookje van Impuls. Ene mijn
heer Keynes heeft ooit eens 
uitgevonden dat wanneer het 
slecht gaat met de economie 
het soms kan helpen als de o- 
verheid extra geld besteedt. 
Dat extra duwtje van de over
heid, "een impuls voor de eco
nomie", zou de boel weer op 
gang brengen. Vergelijk het 
maar met een spierinkje uit
gooien om een kabeljauw te 
vangen. Maar zoals iedere vis
ser je kan vertellen, dat 
heeft alleen zin als er ook 
inderdaad kabeljauwen rond
zwemmen. En dat gaat voor de 
Nederlandse economie niet op. 
De nederlandse economie is 
grondig verstoord. De arbeids
kosten zijn te hoog, de ar
beidsmarkt is verziekt, de 
uitkeringen, subsidies en amb
tenarensalarissen leggen een 
veel te groot beslag op het 
nationaal inkomen, het indus
trieel apparaat is onvoldoende 
en de enige reden waarom de 
zaak nog enigzins lijkt te 
draaien zijn de aardgasbaten. 
Zolang die problemen niet zijn 
opgelost, hebben impulsen geen 
zin. Keynes heeft dat er inder 
tijd best bijgezegd, maar ja, 
.dat zijn kleine lettertjes 
waar je als fatsoenlijk socia
list overheen leest. En zo 
worden er enthousiast allerlei 
"impulsen" bepleit, die met 
onverdiend geld betaald moeten 
worden. En als zo'p impuls dan 
geen effect heeft, dan maakt 
het de problemen alleen maar 
groter.

DL PLAN0FILIE

Nu zou het oneerlijk zijn om 
te suggereren dat men ter lin
kerzijde in het geheel geen 
oo zou hebben voor de nood
zakelijke reorganisatie van de 
nederlandse economie. Naast de 
impuls-plannen worden er wel 
degelijk ook voorstellen ge
daan om structurele verbete
ring te bereiken. Maar deze 
voorstellen vertonen een ande
re funeste fout. Want de her
structurering van de neder
landse economie moet worden 
gerealiseerd via een centraal 
economisch plan. Want "winst 
is geen werk" en daar moet de 
overheid dan maar waarborgen 
voor geven. Het is een gaaf 
voorbeeld van een frequent 
symptoom van socialisme: de 
planofilie. Het is zeer de 
vraag of zo'n plan ook maar 
enigzins zou werken. Hiervoor 
is de medewerking van inves
teerders en ondernemers onont
beerlijk en die zitten eigen
lijk niet zo te springen om 
goedbedoelde adviezen en voor
schriften van ambtenaren. En 
als die medewerking zou worden 
afgedwongen, dan zou het resul
taat slechts de vlucht van 
bedrijvigheid tot gevolg zal 
hebben. Waarom durft men het 
herstel van de econmomie niet 
over te laten aan de onderne
mers? Hèt argument is altijd: 
"we hebben de afgelopen jaren 
al gematigd en de werkeloos
heid werd alleen maar groter, 
dus dat verhaal van Winst 
geeft werk' gaat niet op". De 
kracht van deze argumentatie 
is haar eenvoud: iedereen kan 
het toch zelf zien. Maar het 
is wel larie. De afgelopen ja
ren was er in het algemeen he
lemaal niet "meer winst", in 
het gunstigste geval "minder 
verlies". Juist in het midden- 
en kleinbedrijf - van door
slaggevend belang voor de 
werkgelegenheid - zijn de 
faillisementen talrijk. Maar 
in die sectoren waar nog winst 
wordt gemaakt (energie, banken

en verzekeringen, automatise
ring) gaat het best goed met 
de werkgelegenheid. Bovendien 
is het wat naief om te veron
derstellen dat een onderneming 
die na jarenlange problemen 
eindelijk weer boven Jan komt, 
meteen weer zou beginnen met 
het aannemen van nieuw perso
neel . De hoogste prioriteit 
hebben (terecht) de investe
ringen. Zonder investeringen 
wordt de nederlandse economie 
nooit meer gezond. En dat is 
veel belangrijker dan het 
scheppen van banen op de korte 
termijn. Als de economie een
maal goed draait, wordt het 
via arbeidstijdverkorting ook 
mogelijk de werkloosheid op te 
lossen. In feite is onderne
mend Nederland zonder aller
lei centrale plannen allang 
bezig met de herstructurering, 
Ik wil hiermee overigens niet 
zeggen, dat ieder gepland 
overheidsingrijpen in de eco
nomie perse slecht zou zijn. 
Maar die moet terughoudend 
zijn en zich richten op enkele 
belangrijke sleutel industrieën 
vanuit een visie op de lange 
termijn. Frankrijk en Japan 
(op heel eigen wijze) zijn 
voorbeelden van het succes 
dat deze aanpak kan hebben.

VALSE HOOP VAN OME JOOP

Toch is er nog hoop. Zowel in 
FNV- als RvdA-voorstellen 
wordt eindelijke weer erkend 
dat winst nodig is. Eveneens 
komt men er rond voor uit dat 
de loonkosten omlaag moeten.
En bij sommige socialisten 
begint het inzicht te rijpen 
dat het Sprookje van Impuls 
en de Planofilie onjuist zijn 
(Stevers, Duisenberg). Het 
grootste gevaar van de planner 
is niet dat ze uitgevoerd zou
den worden (dat zit er niet 
in). Het gevaar is dat ze ver
wachtingen wekken die niet te 
honoreren zijn. Ook, nee, juist 
de mensen in moeilijkheden 
zijn niet geholpen met valse 
hoop.
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werklozen. Verder wil het CDA 
het aantrekken van buitenland
se werknemers stopzetten. Deze 
steilingname is op zijn 
zachtst gezegd wat ondoor
dacht: uiteraard dient het 
aantrekken van gastarbeiders 
tot een minimum te worden be
perkt, maar als er geen ar
beidskrachten te vinden zijn 
voor bepaalde werkzaamheden 
dan moet deze mogelijkheid 
open blijven.
De VVD is (dit in tegenstel
ling tot de PvdA) van mening 
dat de uitzendbureau's een 
functie in het arbeidsmarkt- 
gebeuren moet blijven vervul
len. Opvallende punten om de 
werkgelegenheid te bevorderen, 
heeft de VVD niet. In het al
gemeen kan men stellen dat de 
VVD ervan uitgaat dat door 
stimulering van de vrije on- 
dernemersgewijze productie, 
“vanzelf" arbeidsplaatsen ont
staan. Uiteraard worden wel 
punten betreffende het func
tioneren van de arbeidsmarkt 
opgevoerd zoals verbetering 
van de arbeidsbemiddeling, 
verplichte vacaturemelding, 
verruiming van het begrip

passende arbeid e.d. Al met 
al is de VVD weinig diepgaand 
op deze kwestie ingegaan als

men het heeft over concrete 
programmapunten. D 166 heeft 
als hoofdpunt de deeltijdar
beid. De gevaren die kleven 
aan deze "oplossing" werd hier 
boven al aangegeven. Overigens 
dient gesteld te worden dat 

-D'66 zich uitspreekt voor loon 
op grond van uren. Dit stand
punt (ook aangehangen door de 
VVD) zou wel eens het failliet 
van de deeltijdarbeid kunnen 
aangeven. De overheid zal 
sturend moeten optreden en 
regels moeten opstellen om te 
komen tot verplichte deeltijd
arbeid. Arbeidstijdverkorting 
speelt in het D 1 66 verkiezings 
programma ook een grote rol.
De vraag blijft of arbeidstijd
verkorting onder gelijktijdige 
verlaging van het loon een 
voor werknemers aantrekkelijke 
gedachte is. Voorts kan men 
zich afvragen of arbeidstijd
verkorting wel in alle be
drijfstakken mogelijk is. 
Samenvattend moet men consta
teren dat de cijfers over de 
werkgelegenheid voor een de- 
deelte (deeltijdarbeid) te op
timistisch zijn en voor een 
gedeelte (voornamelijk PvdA 
en D'66) irrealistisch zijn.
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Kern
energie
Sjoerd Swane

De zgn. BMD (Brede Maatschappe
lijke Discussie) over kernener
gie kan van start gaan: minis
ter van Aardenne heeft einde
lijk de stuurgroep van deze 
discussie bij elkaar geronseld. 
Had het kabinet den üyl in 1975 
nog besloten tot de bouw van 
drie nieuwe kerncentrales, nu 
lijkt de op papier goedbedoelde 
BMD de verkiezingsstrijd niet 
eens meer te overleven.
De PvdA en D 166 wensen onmid
dellijke sluiting van de twee 
bestaande centrales. De VVD 
wil de twee centrales in het 
geheel niet sluiten en laat het 
onder andere van de BMD afhan
gen of het aantal kerncentrales 
moet worden uitgebreid. Alleen 
het CDA zal haar houding bepa
len na afloop van de BMD.
PvdA, VVD en D 166 vinden het 
dus nu al op voorhand nodig om 
zich niets van de discussies 
aan te trekken. Als toch al

de politieke standpunten be
paald zijn, lijkt het onzinnig 
om met een discussie te starten 
die blijkbaar allang gevoerd 
i s .

D'66...?
Frank van der Vorm
Laten we toch maar VVD gaan 
kiezen. Niet omdat D'66 niet 
meer liberaal zou zijn, maar

vanuit dezelfde pragmatische 
overwegingen, waarmee D'66 de 
VVD uitsluit als regerings
partner. Immers een stem op 
D'66 betekent op deze wijze 
steun voor een coalitie van 
socialisten en christen-demo- 
craten. Twee anti-liberale 
blokken, waar D'66 nauwelijks 
enige invloed op kan uitoefen
en. D'66 is namelijk in zo'n 
kabinet niet de spil die het 
in een regering met VVD en 
CDA zou kunnen zijn.
De PvdA, noch het CDA hebben 
D'66 nodig voor een meerder
heid in de Kamer. Dat ligt 
waarschijnlijk voor de huidig! 
regeringssamenwerking na de 
verkiezingen anders.

Het argument van D'66 dat zij 
met de PvdA makkelijker par- 
tij-ideetjes kan doordrukken 
is een misvatting. D'66 kan 
alleen haar standpunten rea
liseren, als het PvdA-stand- 
punten zijn. En wat zal de 
rolvan D'66 in een dergelijke 
samenwerking zijn? Juist, de 
slippendrager van de Partij 
van de Arbeid? De invloed 
van D'66 in een kabinet /VD — 

CDA zal natuurlijk veel gro
ter zijn.

Ik denk dat de JQVDers die 
wel eensoverwogen om D'66 te 
stemmen, dit zouden doen met 
in hun achterhoofd een samen
werking met de VVD. Het pro
gressieve element in de libe
rale samenwerking zou zo bena
drukt worden. Die JOVDers zou
den nu bedrogen uitkomen. Een 
stem voor D'66, dat tevoren 
reeds belooft alleen maar met 
de PvdA te willen, is een 
voor liberalen waardeloze 
stem.

Franse
verande
ring

Jules M aaten
"De Franse vrouwen en mannen 
hebben gekozen voor de verande
ring die ik hen heb voorgesteld" 
zei Frangois Mitterrand, de 
nieuwe Franse president, op de 
avond van zijn victorie. Kort 
daarvoor had hij Valéry Giscard 
d'Estaing met een relatief gro
te marge verslagen. Dat op zich 
is al een grote verandering: 
voor het eerst in de Vijfde 
Republiek zit er een socialist 
op de hoogste post.
Deze verandering zou best wel 
eens heel gezond kunnen blijken 
te zijn voor de Franse samen
leving. Na het autocratische 
bewind van Giscard ('de onge
kroonde koning')zal er nu weer 
meer aandacht worden besteed 
aan een aantal sociale aspecten 
van de Franse samenleving, en 
we kunnen voorzichtig aannemen 
dat een aantal liberale princi
pes (decentralisatie, bescher
ming van de persoonlijke le
venssfeer) nu ook wellicht meer 
aandacht zullen krijgen dan 
voorheen.
Mitterrand blijft afhankelijk 
van de volksvertegenwoordiging. 
Hoe de toekomstige verkiezingen 
daarvoor ook zullen uitpakken, 
duidelijk is al wel dat zijn 
Parti Socialiste zeker geen 
absolute meerderheid zal beha
len. De nieuwe president blijft 
dus afhankelijk van coalitie
partners. We moeten hopen dat 
de communisten van Marchais 
hier niet al te sterk uit naar 
voren zullen komen, om zodoende 
Mitterrand hun wil te kunnen 
opleggen. De verkiezing van 
Mitterrand is bij alles gebaat, 
behalve bij radicalisme.
Op internationaal gebied staan 
we voor een ongewisse tijd. 
Mitterrand zal stellig positie-

ver staan dan Giscard tegenover 
de E.G. Maar wat zijn Afrika- 
beleid wordt, en hoe zijn hou
ding tegenover de NAVO zal zijn 
kunnen we slechts vermoeden.
Zo eigenzinnig en nationalis
tisch als Giscard kan hij ech
ter nooit zijn, en dat is dan 
al een hele verbetering.

Volksver-
lakkerij

Sjoerd Swane
De verkiezingsstrijd is weer bij
na achter de rug en over enkele 
dagen zullen we weten hoe het 
Nederlandse kiezerslegioen over 
de diverse politieke partijen 
denkt.
Het is verbijsterend te moeten 
constateren dat een aantal lijst
trekkers die het blijkbaar met 
koele argumentatie niet van an
deren kunnen winnen, het kiezers
publiek verlakken met volstrekte 
onwaarheden.
Zo stelt den Uyl .glashard op de 
televisie dat de VVD voor onmid- 
delijke uitbreiding van het aan
tal kerncentrales is en Terlouw 
weet te melden dat de woningnood 
veroorzaakt is door het kabinet 
van Agt/Wiegel.

De politieke partijen hoeven e l 
kaar natuurlijk tijdens de ver
kiezingsstrijd niet te ontzien, 
maar als lijsttrekkers van grote 
partijen zich schuldig maken aan 
het verkondigen van pertinente 
leugens, dan moet men zich af
vragen van welk kaliber zulke 
mensen zijn.
Als deze tendens zich voortzet, 
zal het misschien noodzakelijk 
zijn dat er een onafhankelijke 
raad (een soort rechtelijke 
macht) in het leven geroepen 
wordt om typische gevallen van 
volksverl akkeri j recht te zetten 
Een dieptepunt voor de Nederland
se politiek!!

__________ _ _ 3

JU N I -C O N G R E S  !
Het Juni-congres van de JOVD 
(zie de bon op pagina 6) zal 
de meeste aandacht besteden 
aan de Midden-Oosten proble- 
mati ek.
Een speciale commissie heeft, 
onder leiding van internatio
naal secretaris Jules Maaten, 
zoals gebruikelijk is voor een 
dergelijk evenement een resolu
tie ontworpen, welke leidraad 
voor de beraadslagingen zal 
zijn.
De resolutie is onlangs gepu
bliceerd in het HB-info (mede
delingenperiodiek var. het hoofd
bestuur) en via een amendemen-

tenbeurs heeft men de voorbe
reiding afgerond.

Grote vraag is altijd: welke 
sprekers zullen het congres 
het nodige politieke cachet 
gaan geven ? Wat betreft dit 
■Tidden-Oosten-congres: de heer 
Rabbani, consul van Koeweit, 
heeft inmiddels toegezegd te 
zullen komen. D'66 - buiten- 
landspecialist mr. Laurens Jan 
Brinkhorst - veel genoemd als 
mogelijk opvolger van minister 
Van der Klaauw - is aangezocht.

OVERSOCIALISATIE
Wat is Liberaal? Is de JOVD 
Liberaal? Nee, momenteel is 
de JOVD niet liberaal. De 
JOVD stélt zich volgens mij 
op aan de linkerzijde van het 
politieke spectrum. Weinig 
hoor ik over de in wezen ramp
zalige situatie van onze eco
nomie welke onmiskenbaar het 
gevolg is van de alhaast niet 
meer te stoppen voortdenderen
de trein van de oversocial isa- 
tie.
Een oversocialisatie leidend '■ 
tot een verzorgingsstaat met 
vele nadelen, niet alleen 
voor onze economie maar ook 
voor de mens, het individu,

wat wordt gemaakt tot een wil
loze pop.
Kern op JOVD, wordt eindelijk 
eens duidelijk:
Stel eensmoties op die het af
schaffen van subsidies aan 
kunstenaars naar voren breng
en, wees niet bang eens je 
stem te laten horen wanneer 
het gaat om de stroom van 
gastarbeiders, en het falend 
beleid tov de Surinamers, Kra
ken is gewoon fout. Zeg eens 
iets over de overheidsuitgaven 
die fors omlaag moeten,-pro
beer écht liberaal te zijn!

Eric Kersbergen,
Landsmeer.

A-REIZEN:
UW REISBUREAU VOOR AL 
UW VAKANTIEREIZEN !

per vliegtuig, trein, touringcar of 
eigen auto.

Hotels, appartem enten of 
bungalows.

Óók vo o r'IN P A K K E N  en W E G 
W EZEN !’

Kortom: voor ALLE vakantievorm en  
die u w enst !

Alléén voor vliegtickets, hotelreserve
ringen, autohuur, campingvluchten etc. 
zijn wij u tevens graag behulpzaam.

A -R e iz e n
M a a rs s e n
KAATSBAAN 26 

TEL. 03465-66554
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C ritisch
Solidair

en
W im  Fels

Het CDJA, de pas opgerientte 
jongerenorganisatie van het 
CDA, had in eerste instantie 
nogal wat problemen, toen 
bleek dat de ARJOS zich niet 
wilde opheffen. Hoe is het 
nu gesteld met de onenigheio 
in het Christendemocratische 
kamp tijdens de komende ver- 
kiezingsstri jd? Johan de 
Leeuw geeft zijn mening:

Hoe is de verhouding van het 
CDJA met de moederpartij, 
geeft het CDJA een stemad
vies ?
Het CDJA is een zelfstandige 
en onafhankelijke jongerenor
ganisatie. Aan de andere kant 
zijn we verbonden met het CDA 
en qua politiek willen we ons 
met name op het CDA richten. 
Een en ander houdt verband 
met onze tweeledige doelstel
ling: De vorming van jongeren 
in het algemeen, en ons rich
ten op de christelijke poli
tiek in het bijzonder. Met 
een trefwoord: Onze verhou
ding met het CDA is critisch- 
solidair. (Er is een duide
lijke verbondenheid met het 
CDA.) Het CDA benaderen we 
vanuit een eigen visie. Men 
zou kunnen zeggen dat we een 
horzel zijn in de huid van 
het CDA. Het is duidelijk dat 
nu, ten tijde van de verkie
zingen de solidariteit, de 
loyaliteit ten opzichte van 
het CDA centraal staat, want 
het politiek pamflet van het 
CDJA is geen inzet van de ver
kiezingen, maar het programma 
van het CDA. Dat wil niet zeg-

CDA christen
democratisct
appèl

gen dat we onze eigen inzich
ten ten tijde van de verkie
zingen verloochenen. Stemad
vies? Het zal duidelijk zijn 
dat we onze mensen op het CDA 
willen laten stemmen, we hou
den ons er niet expliciet mee 
bezig of we een stemadvies 
moeten uitbrengen ja of nee. 
Het naar voren schuiven van 
jongeren is gebeurd vóór de 
fusie. (Ria Oomen, Aad de Jon
ge, Johan de Leeuw; resp. KVP, 
CHU, ARP.) Op een verkiesbare 
plaats staat alleen Ria Oomen. 
Wat vindt het CDJA van een po
ging van D'66 om loyalisten 
uit het CDA los te weken voor 
een kabinet van PvdA-D' 66- 
CDAloyalisten ?
Ik denk dat het iets van D'66 
zelf zegt als man op dat vlak 
op dit moment m  de verkiezin
gen een accent legt. Het is 
duidelijk dat het CDA een 
breed samengestelde volkspar
tij is. Waarbij je dus, zoals 
bij elke grote partij, een 
aantal stromingen hebt, maar 
dat wil niet zeggen dat je die 
ten tijde van de verkiezingen 
denkt te moeten uitspelen, 
want het is zo dat er over de 
hele linie genomen een grote 
eensgezindheid is tijdens de 
verkiezingen en dat geldt ze
ker voor een groep, die men 
aanduidt met de term loyalis
ten. En er is volstrekt geen 
sprake van dat die los te we
ken zijn en ik vind het een 
wat naieve speculatie van D'66 
en bovendien verliest men in 
die hoek uit het oog dat het 
loyalisme een gedateerd ver
schijnsel is; het is ontstaan 
Ibij de totstandkoming van het 
[vorige kabinet, dat wil zeg
gen dat het alleen daarmee 
verband houdt, en dat het ver
dwijnt op het moment dat die 
periode afgesloten wordt.

D'66 maakt de fout het ver
schijnsel loyalisme verkeerd 
te interpreteren, en het ge
tuigt van weinig historisch 
besef als men dat niet weet te 
koppelen aan het moment waarop 
dat zijn intrede heeft gedaan. 

Welke coalitie moet er volgens 
het CDJA na de verkiezingen 
komen, en waarom ?
Centraal stellen wij de pro- 
grammavergelijking, kijken 
naar de verkiezingsuitslag op 
de tweede plaats, het steunen 
op een brede parlementaire 
meerderheid op de derde, en op 

|de vierde plaats hoe de par-

JONGEN
OVER

Politieke jongerenorganisaties 
plegen bij een of andere poli
tieke partij te horen. Bij de 
een zijn die banden uiterst 
hecht, bij de ander beperkt 
men zich eerder tot informele 
dan formele relaties.
P- litieke jongerenorganisaties

hebben hun respectievelijke 
’moederpartijen’ nodig om via 
die partijen hun directe in
vloed op het politieke gebeu
ren te vergroten, maar ander
zijds kunnen de 'moeders ' het 
niet zonder hun jongeren stel
len.

tijen op de actuele politieke 
situatie reageren. In dit ka
der, als je kijkt naar zaken 
als de bestrijding van de wer
keloosheid, stadsvernieuwing, 
ontwikkelingssamenwerking, en 
het fundamentele behoud van 
de sociale zekerheden, dan 
constateren wij dat het ver
schil met de VVD groter is 
dan het verscil met PvdA en 
D'66, waarbij ik direct aante
ken dat wij in principe als 
partij, als CDA, fundamenteel 
en structureel verschillen van 
alle partijen. Dus geen struc
turele keuze voor welke partij 
of hoofdstroming in de neder-

landse politiek dan ook. Waar
bij we dan concluderen dat de 
afstand tot de VVD groter is 
dan tot de PvdA en D'66, en ik 
denk dat dat niet geheel een 
vrijblijvende conclusie is.
Op welk punt zegt het CDJA: 
"CDA, dit kan helemaal niet’. " 
Dergelijke zaken zij er niet 
met betrekking tot het verkie
zingsprogramma van het CDA. 
Alleen die kwestie met het mi- 
nimumjeugdloon-uit het nabije 
verleden-dat is een zaak die 
wij als CDJA niet begrijpen 
van het CDA.

JOVD: een weeskind ? Rob van de Pas

Jonge VVD'ers ? VVD-jongeren? 
JOVD’ers ? Afhankelijk ? Onaf
hankelijk ? Wat zijn we nu ei
genlijk ? Om daar achter te 
komen trok Driemaster naar 
het hoge Noorden en lichtte 
de landelijk JOVD-voorzitter 
Roelof Houwing van zijn bed. 
Landelijk voorzitter: per de
finitie een persoon om lasti
ge vragen aati te stellen.

Wat is de moederpartij van 
de JOVD ? ■

Het is een simpele vraag, maar 
een waar het antwoord zeer ge
compliceerd op is. Officieel 
is er voor de JOVD geen moe
derpartij. Wel heeft de VVD 
gezegd dat de JOVD dé club is, 
die het liberalisme onder de 
jongeren vertegenwoordigd. En 
als zodanig erkent de VVD de 
JOVD als een jongerenorganisa
tie op liberale grondslag.
Van een echte moederpartij is 
dus geen sprake, maar een 
band met de VVD is zeker aan
wezig. Dit is een formele 
band. Er zijn echter ook in
formele banden.

Met wie dan ?

Nou, er zijn informele banden 
met de VVD en D'66.

Maar D'66 is toch niet libe
raal?

Hoe komt dan zo'n informele 
band met D'66 tot stand ?

Omdat er los van het feit dat 
D'66 zich in het beginselpro
gramma niet uitspreekt zijnde 
een liberale partij, toch 
zal het wel duidelijk zijn 
dat er een grote groep libe
raal gezinden binnen D'66 
rondloopt. De JOVD heeft al
tijd gepleit voor een soort 
brugfunctie,-om de Liberalen 
in de verstrooiing weer bij 
elkaar te brengen. Vandaar 
de contacten met D'66, om de 
banden met liberaal gezinden - 
of potentiële liberalen niet 
te verliezen.

Wat is de kritiek van de JOVD 
op ae VVD.

Er is vrij frequent kritiek 
geweest op de VVD maar ook*op 
de PvdA en D'66.
Bijvoorbeeld de VVD standpun
ten m.b.t. de jeugdwerkloos
heid , minimum jeugdlonen, 
ontwikkelingshulp.
Er was ook kritiek op het li
berale karakter van "Mens en 
Staat" uit het verkiezings
programma.

De kritiek is gebasseera op' 
een andere liberale visie van 
de JOVD.
Maar de VVD heeft een aantal 
JOVD standpunten via amende
menten in haar programma ver
werkt.

Men kijkt eerst wat finan
cieel haalbaar is en pas daar
na probeert men tot een invul
ling van principes te komen.
Je moet eerst de liberale 
prioriteiten voorop stellen 
en daarna met een open oog 
voor de politiek en realiteit 
zeggen; wat streven we na.

Een Onafhankelijke jongeren- 
orgaoiisatie heeft minder in
vloed op een moederpartij dan 
een afhankelijke?

Daar ben ik het volstrekt niel 
mee eens.
Ik denk dat je als onafhanke
lijke jongerenorganisatie een 
beter beleid kan voeren dan 
als een afhankelijke jongeren
organisatie omdat je als af
hankelijke organisatie te 
veel rekening moet houden met 
de belangen van de partij.
In ons geval kun je precies 
duidelijk maken wat je werke
lijk wilt dus hoef je ook geen 
rekening te houden met een be
paalde partij.
Als onafhankelijke jongerenor
ganisatie kun je makkelijk de 
pers bereiken , je hebt ook 
een veel ruimere achterban dan 
een partij per definitie ach
ter zich heeft.
Het lidmaatschap van de JOVD 
is geen lidmaatschap van een 
bepaalde politieke partij en is 
daardoor beter bereikbaar voor 
jongeren.

De standpuntbepalingen van 
politieke partijen komen op 
eeri verkeerde manier tot 
stand.
Wat voor de JOVD ook belangrijk 
is dat jongeren steeds jonger 
politiek geinteresseerd worden. 
Een politieke keuze maken wordt 
daardoor wel moeilijker.
De JOVD kan door de onafhanke
lijkheid een zeer brede groep 
van deze jongeren bereiken.
Het is tenslotte een taak van 
de JOVD om mensen politiek te 
scholen en te begeleiden.
Is de JOVD op dit ■'moment een 
-relevante politieke factor?
De JOVD moet op de eerste 
plaats zorgen dat er minder 
wordt "gekissebist" en dat 
mensen eindelijk bereid moeten 
zullen zijn om te komen tot 
een politiek beleid. ___________

Le JOVD is een relevante fac
tor in de politiek en die kan 
als daar de bereidheid voor is 
te vinden die factor uitbrei
den .
Daarvoor moeten wel een aantal 1 
zaken voor worden geregeld. | 
Bijvoorbeeld de politieke ac
tiviteit van de club zelf en 
de bereidheid om genuanceerd, 
rationeel en realistisch zaken 
te benaderen zonder bij voort- [ 
during emoties te laten spre
ken .
Een belangrijke zaak is ook 
dat je consequent door blijft 
gaan met het formuleren van 
standpunten en het activeren 
van mensen.

Met het oog op 26 mei;
Moet de JOVD aan haar leden 
een stemadvies geven of een 
algehele steun aan een bepaal
de politieke partij?

Nee, dat zou ik zeer onverstan 
dig vinden. De JOVD moet op de 
eerste plaats haar taak vervul 
len en dat is ; jongeren bena
deren, activeren, informeren 
over de politiek en wegwijs 
maken binnen de liberale poli
tiek.
Een uitgangspunt van liberalen ; 
is niet om te zeggen we geven , 
een bepaald stemadvies of 
steun aan een bepaalde partij. ; 
Als je als jongeren organisa
tie je werk goed verricht dan 
kunnen de leden zelf wel uit
maken op welke partij ze het 
beste kunnen stemmen.
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PIEPEN
OUDEN

Maar wat vinden die jongeren 
eigenlijk van hun 'moederpar- 
tij ' ? En wat veraachten zij 
van haar na de verkiezingen ? 
Zijn ze tevreden over het ge
drag ?

■DRIEMASTER vroeg het aan CDJA- 
voorzitter Johan de Leei<w, aan 
J.S. d.b.-lid Kees Meyer, JOAC 
(D'66) - coördinator Ewald van 
Wees en JOVD-voorzitter Roelof 
Houwing.

VLIELAND T e l. 05621 - 6 78
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PvdA naar links 
trekken

Frank van der Vorm

Wie belt naar de JS in Amstera 
dar,, komt in contact met enke
le chaotisch telefonerende 
mensen, druk bezig met de ver_ 
kiezingscampgne voor de Par
tij van de Arbeid. Ik vroeg 
Kees Meyer, dagelijks bestuur 
lid van de jonge socialisten, 
naar de verhouding JS-PvdA.
In een congres in november 
1980 stelde de.IS tien voor
waarden aan hun moederpartij 
die een toets moesten zijn om 
de Partij van de Arbeid, tij
dens de verdiezingscampagnes 
te gaan steunen.

Kees: "De rol van de JS is 
twpplediq: enerzijds het be- 
nartigen van jongerenbeiangen 
en aan de andere kant het naat 
links trekken van de PvdA." 
be PvdA-jongeren hebben een 
eigen congres en besluitvor
ming en is politiek onafhan
kelijk. "Jullie zijn nu druk 
om Den Uyl aan te prijzen bij 
de jonge kiezers. Hoe rijmen

jullie dat met jullie kriti
sche instelling?
Kees haast zich te zeggen,dat 
het een heel moeilijke Keuze 
was de PvdA te gaan steunen. 
"We zijn het bijvoorbeeld 
niet eens met het standpunt 
over de kernwapens. Wij vin
den dat de kernwapens Neder
land uit moeten en niet nog 
twee taken behouden en maar 
vier afstoten. In feite is er 
binnen de PvdA een grote meer 
derheid voor het afschaffen 
van de kernwapens."

Via affiches en gerichte leu
zen als "Voor een linkse meer
derheid, stem PvdA!" proberen 
de jonge socialisten de PvdA 
naar links te bewegen. Vanuit 
het oogpunt van belangenbehar
tiging moet de PvdA, als zij 
straks in de regering komt, 
de verlaging van de minimum 
jeugdlonen ongedaan maken. De 
ideeën over jongerenhuisves
ting kunnen er bij de JS goed 
mee door.

Blij met Houwing

Rob van de Pas

D'66, een club van "jonge", re
delijke en alternatieve mensen. 
Waarom is er dan behoefte aan 
een jongerenorganisatie (JOAC) 
binnen D'66?
Met deze vraag ging de Driemas
ter naar Ewald van Wees, Coör
dinator Werkgroep Jongeren van 
de Stichting Wetenschappelijk 
Bureau D'66. En ex-JO ]D-lid 
van de afdeling Delfland.

Wat zijn de verschillen tussen 
het JOAC en D ’66?

Onze jongerenorganisatie be
staat uit de Werkgroep en het 
JOAC. De Werkgroep is inhoude
lijk bezig en het JOAC heeft de 
regionale en landelijke organi
satie onder haar hoede. Alleen 
dit laatste is nog niet goed 
uit de verf gekomen.
Maar omdat wij geen onafhanke
lijke jongerenorganisatie zijn, 
houden wij ons niet bezig met 
de verschillen maar alleen met 
• jongerenproblematiek. Op het 
D'66-congres is gekozen voor 
een jongerenorganisatie onder 
verantwoordelijkheid van het 
D'66 hoofdbestuur. Als je on
afhankelijk wordt, wordt je 
een aparte pressiegroep maar 
dat is binnen D'66 helemaal niet 
nodig omdat jongeren in al 
onze gelederen kunnen partici
peren .

Het JOAC houdt dus eigenlijk 
niet zoveel in?

Nou ja... Het JOAC moet een 
drempelverlagende functie ver

vullen om jongeren met een 
politieke drempelvrees toch 
wegwijs te maken binnen een 
partij. Wij houden ze een 
aantal jaren vast (net als 
binnen de JOVD), en confron
teren ze daarna pas met het 
grote politieke werk.We zijn 
een soort doorgeeflijk, net

als bij "de Chinees".
De Werkgroep is het belang
rijkste op het D'66-jonge- 
rengebied. Zij houdt zich be
zig met de rechtspositie min
derjarigen en jongerenhuis
vesting. Zij staat los van 
het JOAC maar is wel een on
derdeel van het Wetenschappe
lijk Bureau.
Het JOAC bestuur bestaat uit 
9 personen waarvan één se- 
cretaris-politiek van het 
HB is en twee personen zit
ting hebben in de Werkgroep. 
Het JOAC bestaat sinds ander
half jaar en heeft dus nog 
geen landelijke organisatie. 
We beperken ons tot studie
dagen en regionale vergade
ringen en hopen op deze ma
nier tot een vaste kern te 
komen, die zich kan uitbrei
den over het hele land.

Is er door de afhankelijkheid 
van het JOAC veel invloed mo
gelijk binnen D'66?

Ja, want we zijn geen aparte 
groep die een eigen mening 
gaat verkondigen. D'66 komt 
direct naar ons toe als het 
om jongerenproblematiek gaat. 
De Werkgroep en het JOAC wer
ken dit samen uit. Zoals je 
ziet, vanaf de beginfase zijn 
we er al bij .
Onze invloed binnen D'66 is 
groter dan die van de JOVD 
binnen de VVD.

Welke politieke koers heeft 
het JOAC?

Zoals ik al zei, we hébben 
geen eigen politieke koers 
omdat we een onderdeel van 
D'66 zijn, maar vooral de 
jongeren zitten op de lijn 
van Ineke Lambers. Zeker niet 
op de lijn van Brinkhorst.

Waarom ben je destijas wegge

gaan bij de JO \D? Daar zitten 
toch ook veel D'66-e.rs?

Ja dat dacht ik ook, maar in 
praktijk blijkt dat 99% een 
duidelijke VVD-aanhanger is. 
Bovendien vind ik de meeste 
JOVD'ers over-ambitieus en 
met hun ellebogen werken. 
Vooral het roddelen geeft een 
naargeestig sfeertje.
Ik begrijp ook niet waarom die 
over-ambitieuse mensen niet 
direct naar de VVD gaan om 
daar op te klimmen binnen de 
partij. Het JOAC is dan ook 
zeer verheugd met het feit 
dat Roelof Houwing de nieuwe 
voorzitter is geworden van 
de JOVD en hoopt dat door deze 
ontwikkeling de JOVD en het 
JOAC kunnen gaan samenwerken 
en dat Roelof een meer inspi
rerende kracht is dan de vo
rige en dat de JOVD daardoor 
uit het slop kan worden ge
trokken en een gewetensfunctie 
jegens de VVD mogen gaan ver
vullen.

Kees vertelt dat het ledental 
van zijn organisatie rond de 
2000 schommelt. "We krijgen 
evenals de JOVD subsidie van 
CRM. De PvdA geeft ons geld, 
dat zij eigenlijk meteen weer 
terugvordert door ons bureau- 
fasci 1 i tei ten te verlenen."
De leden van de JS zijn niet 
automatisch lid van de Partij 
van de Arbeid. Ze betalen per 
jaar f19,= contributie. Ook 
zijn de jongere leden van de 
PvdA niet vanzelf JS-lid. Wat 
dat betreft is de JS ook orga 
nisatorisch een beetje onaf- 
hankelijk.
Is er duidelijk een generatie
kloof in de PvdA, jullie op
reden zal niet bij iedereen 
goed ontvangen worden?
"Vooral de rechtsere PvdA-af- 
delingen maken hier wel eens 
problemen van. Meestal zijn 
het de oudere PvdA-leden die 
ons niet zo kunnen waarderen. 
Er wordt door hen vaak een re
gentenpol i tiek gevoerd. Dat 
ligt ons niet. Ook op PvdA- 
rongressen is dit merkbaar."

De jonge socialisten werken 
niet graag samen met anderen. 
Een instituut, dat in sommige 
plaatsen bestaat, als de 
jeugdgemeenteraad vinden zij 
volstrekt belachelijk. Kees: 
"Dit is niet actie-gericht. 
Jongerenkritiek wordt hiermee 
om zeep geholpen. De jeugdge- 
meenteraadsleden hebben geen 
enkele beslissingsmacht. Jon
geren worden hierin volledig 
ingepakt." Overigens blijkt 
tijdens het gesprek samenwer
king met de PSP wel mogelijk.

Als ik naar Kees' mening 
vraag over het lidmaatsschap 
van oud-JS leden in Zwijn- 
drecht die overgestapt zijn

naar de JOVD en tevens lid 
zijn van de PvdA, noemt hij 
hen "politieke onbenullen", 
maar voegt eraan toe, dat hij 
de situatie niet kent.
Hoe denkt Kees over de JOVD? 
"De JOVD dreigt na haar laat
ste congres van het liberale 
spcor af te raken....."
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De lasten van het stelsel van 
sociale zekerheid dreigen de 
pan uit te springen. VVD en 
CDA vinden respectievelijk 
dat een matiging cq stabilisa
tie in de collectieve sector 
noodzaak is. D ’66 gaat in 
haar programma voornamelijk in 
op de pensieonproblematiek, 
terwijl de PvdA van gee>i matig 
ing op de collective uitgaven 
wil weten.
Deze laatste partij wil een 
matiging in de particuliere 
sector en ociale uitkeringen 
mogen niet achterblijven bij 
de inkomensontwikkeling van 
werkenden. Een saillant punt 
uit het PvdA verkiezingspro
gramma is dat deze partij vind 
dat de laagste sociale uitke
ringen netto even hoog moeten 
zijn als het netto minimumlocn. 
Als of de talrijke rapporten 
de afgelopen jaren niet het 
tegendeel hebben aangetoond. 
Het CDA gaat uit van een sta
bilisatie van de uitgaven in 
de collectieve sector.
Deze stabilisatie op het hui
dige neviau is overigens ge
baseerd op een verwachting 
van economische groei. Conse
quent doorgeredeneerd is het 
CDA dus voor een beperking 
van de collectieve uitgaven 
als er geen economische groei 
komt. Gezien het feit dat de 
VVD uitgaat van een nul-groei 
der economie en in die optie 
de collectieve uitgaven wil 
verminderen, kan van een be
langrijke overeenkomst tussen 
CDA en VVD op dit punt gespro
ken worden.
Volgens het CDA dient de sta
bilisatie van de collectieve 
uitgaven bereikt te worden via 
drie hoofdpunten: ten eerst 
het wegnemen van knelpunten cp 
de arbeidsmarkt, ten tweede 
het aanpakken van misbruik 
van de sociale uitkeringen en 
verder via het bestrijden van 
het ziekteverzuim. Kort gezegd 
een aanpak via het volumebe
leid (het aantal mensen dat 
gebruik maakt v an de sociale 
zekerheid af laten nemen).

Aangaande het bestrijden van 
het misbruik van de sociale 
uitkeringen hebben CDA en VVD 
een zelfde idee: in elk geval 

zal een sociale inlichtingen

en opsporingsdiens moeten wor
den ingesteld. Het CDA blijft 
kiezen voor de koppeling tus
sen sociale minima en minimum 
loon. Of dit programmapunt 
hard is, valt te betwijfelen. 
Doordat deze partij vrij een
zijdig de nadruk legt op het 
volumebeleid en alle hoop daar 
op vestigt, is het niet denk
beeldig dat bij een falend vo
lumebeleid het gehele sociale 
zekerheidstelsel in elkaar 
zal storten en daarmee wordt 
het tegendeel van wat het CDA 
(en overigens alle partijen) 
eigenlijk zouden willen, be
reikt. Het CDA maakt zich door 
het ontbreken van een alterna
tief scenario enigzins onge
loofwaardig.
De wet Arbeid Ongeschiktheid 
(WAO) zal volledig gezuiverd 
moeten van werkloosheidsge- 
deelten. Op dit moment kan men 
in de WAO lopen, terwijl men 
maar gedeeltelijk arbeidson
geschikt is.
Het CDA vindt dat men uitslui
tend op medische gronden ge
heel of gedeeltelijk arbeids
ongeschikt verklaard mag wor
den. Deze mening wordt ook 
door de VVD aangehangen. Op 
deze wijze wordt een groot ge
deelte van de verborgen werk
loosheid aan de oppervalkte 
gebracht. Dit is ook noodza
kelijk omdat anders niet van 
effectieve werkloosheidsbe
strijding gesproken kan worden 
De VVD gaat wat verder dan het 
CDA en wil een ontkoppeling 
cq koppeling op afstand tussen 
netto minimum lonen en netto- 
uitkeringen. De VVD ontziet 
echter een uiterst zwakke 
groep: huishoudens die uit 
meer dan een persoon bestaan 
en die van één minimuminkomen 
moeten leven, dienen te wor
den ontzien.Daarmee heeft deze 
partij een realistisch beleid 
voor ogen: koppelingen dienen

niet gehandhaafd te worden be
halve als het gaat om de echte 
zwakken in ons samenleving. 
Voorts wil de VVD dat de over
heid en het bedrijfsleven ver
plicht worden om gedeeltelijk 
arbeidsongeschikte werknemers 
in dienst te nemen. Evenals 
het CDA zoekt de VVD haar heil 
in het volumebeleid, maar geeft 

tegenstelling tot het CDA

Sjoerd Swane
wél een groot aantal alterna
tieven. Een gedeeltelijke mis
lukking van het volumebeleid 
'tfrdt bij deze partij opgevang
en door aanvullende maatregels: 
Verder wil de VVD de warwinkel 
van werkloosheidswetten samen- 
woecen tot één werkloosheids- 
voorzi eni n g .

D 166 heeft niet zo'n duidelij
ke mening over de sociale ver
worvenheden. Het grootste ge
deelte van het verkiezings
programma gaat over.de pen- 
sioensproblematiek. Verder 
stelt D 166 voor om één ver
plichte volksverzekering in 
te stellen waarin AWBZ en 
Ziekenfondswet. Waar de hoge 
kosten die met dit plan ge
paard gaan vandaan moeten ko
men, vertelt D 166 er wijselijk 
niet bij. Veel blijft D 166 
overigens in het vage en men 
krijgt bij lezing v an het pro
gram over sociaal-economische 
problematiek sterk de indruk 
sat men zelf niet helemaal 
weet hoe het allemaal moet.
De Partij van de Arbeid heeft, 
in tegenstelling tot D'66, ex
pliciete voorstellen over de 
sociale zekerjeid. Eerder 
werd al vermeld dag de laagste 
netto uitkering evenhoog moet 
zijn als het netto-minimumloon. 
De gevolgen van het functione
ren van de arbeidsmarkt laten 
zich raden: de prikkel tot 
werken zal deze maatregel ver
der verminderen. Voorts wil de 
PvdA dat de belasting- en 
premiedruk in elkaar verweven 
worden en dat de kinderbij
slag belastbaar wordt. Met 
dit programmapunt toont de 
PvdA overduidelijk aan welke 
kant het uit wil: in 1972 
werd de kinderbijslag belas
tingvrij gemaakt onder gelijk
tijdige verzwaring van de 
belastingdruk op het inkomen. 
Daarbij kwam dat de belasting
vrije som steeds verlaagd werd 
en als klap op de vuurpijl 
werden in 1976 de kinderbij
slag en de kinderaftrek ge- 
integreeerd. Nu gaat de PvdA 
alle maatregelen uit het ver
leden nogmaals verzwaren om

via een achterdeurtje wederom 
een verdere nivellering door 
te voeren.
Samen met CDA en VVD is ook de 
PvdA van mening dat misbruik 
van sociale voorzieningen op
gespoord en gestraft dient te 
worden. Helaas geeft de PvdA

niet aan hoe dit dan wel moet ge
schieden. Bedacht dient te wor
den dat deze partij zich verzet 
tegen sociale controlediensten 
en daarmee dit programmapunt tot 
een nutteloze kreet degradeert.

Samenvattend:CDA en VVD hebben 
voldoende aanknopingspunten om 
tot een effectief en rechtvaar

dig beleid te komen, de PvdA 
heeft allerlei wensen waarvan 
het de vraag is of ze betaalbaar 
zijn en D'66 is uiterst vaag en 
kan daarom na de verkiezingen 
alle kanten op. Van zekerheid op 
sociaal gebied kan bij een pro- 
grammavergekijking nauwelijks 
gesproken worden en naar de 
uitkomsten van het beleid van 
het komend kabinet zal dan ook 
slechts gegist kunnen worden.

Juni-
congres

' Aankruisen wat gewenst wordt
I
ONDERGETEKENDE

n.b. blokte tters 1
gebrutKen.^

NAAM MAN VROUW

| a d r e s _

, POSTCODE
I

WOONPLAATS

Het Juni-congres zal dit jaar 
op 13 en 14 juni in Hotel 
Hamer, Groteweg, Berg en Dal 
gehouden worden.
Hotel Hamer is te bereiken 
vanaf NS station Nijmegen met 
de stadsdienst (donkerrode 
bussen) lijn 5 naar Berg en 
Dal, eindpunt.
Per auto vanuit het Noorden 
richting Nijmegen aanhouden 
tot je Berg en Dal tegenkomt, 
vanuit het Zuiden richting 
Arnhem tot je bij Nijmegen de 
aanduiding Berg en Dal tegen
komt.
Het is goed aangegeven, in 
Berg en Dal is Hotel Hamer 
makkelijk te vinden.

geeft zich hierbij op als deelnemer aan de volgende onder- I
delen van het Juni-congres van de JOVD op 13 en 14 juni

diner zaterdag ƒ 15,—

overnachting met ontbijt ƒ 45.—

lunch zondag ƒ 7 , ~

gehele congres ƒ 65,--

] Ik zal er voor zorgen dat, ui terlijk maandag 25 mei 
■ het verschuldigde bedrag, gestort op postgirorekening 
' 95 35 00 t.n.v. penn. JuVD, bij de penningmeester
I binnen is.
I PLAATS___________________ HANDTEKENING_______________

1 DATUM

A A N N E M E R S B E D R I J F

NIEUWBOUW
VERBOUW
ONDERHOUD
WATERBOUWWERKEN

Gesp. in het verwerken van 
TROPISCH HARDHOUT

8441 BC HEERENVEEN 
Herenwal 101 - Telefoon 05130-23327

8922 EH LEEUWARDEN 
Begoniastraat 38 - Telefoon 05100-64740
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Brede Basis

Roelof Houwing
Het is niet eenvoudig om aan 
te geven welke zetelverdeling 
we na de verkiezingen zullen 
kunnen waarnemen.Het uiteinde
lijke resultaat voor de poli
tieke partijen is van een

groot aantal factoren afhanke
lijk, bijv. nieuwe sociaal- 
economische rapporten, veran
deringen in de internationale 
betrekkingen en ook de aanpak 
van de verkiezingscampagne in 
de laatste weken voor de ver
kiezingen, kunnen tot reacties 
leiden bij de kiezers, reac
ties die uiteindelijk tot een 
erschuiving in het voorgestel
de beeld kunnen leiden.
Met name in een land als Ne
derland, met een vrij grote 
groep zwevende kiezers, kan 
dit tot verassingen leiden.
De interesse bij de kiezer 
ligt vooral op het sociaal-eco 
nomisch terrein en op het ge
bied van de vrede en veilig
heid.
Bezuinigingen en kernwapens 
spelen een centrale rol in de
ze verkiezingsstrijd.
Ik zal mijn verwachtingen aan 
U voorleggen, waarna ik kort

aangeef waarom ik tot deze
onderstelling kom.

nu: prognose
PvdA 53 47
CDA 49 46
VVD 28 30
D'66 8 15
GPV 1 1
SGP 3 3
PSP 1 3
CPN 2 3
PPR 3 1
EVP 1
Het verlies van de PvdA schriji 
ik toe aan het besef bij veel 
mensen dat er veel moet worden 
bezuinigd, dat de economische 
groei niet zo snel weer zal 
stijgen, daarnaast is de ten
dens tot radicalisering in de 
PvdA voor een groot aantal kie
zers een doorslaggevende reden 
om zich tot de zich gematigd 
opstellende Democraten166 te 
wenden.
Daarnaast verliest PvdAtevens

naar links, het etiket "actie
partij" is naar met name de 
PSP en ten dele CPN verhuist. 
Het onduidelijke standpunt van 
het CDA ten aanzien van de ko
mende kabinetsformatie wordt 
haar door potentiële CDA stem
mers niet in dank afgenomen, 
daarnaast gaat de EVP fungeren 
als vergaarbak van loyalisten 
in de partij.
De VVD heeft het imago van "de 
grote realist" naar zich toe
getrokken, gezien de psycholo
gische gesteldheid van de men
sen, zou dit wel eens erg posi
tief kunnen uitwerken. Daar 
waar er verlies naar D 166 kan 
worden verwacht , is er een noc 
sterkere toestroom van mensen 
die overtuigd raken van de aan
pak zoals de VVD die naar bui
ten brengt.
D'66 haalt alleen maar binnen 
met name van de kant van de 
PvdA en ten dele van de kant

van de VVD.
Concluderend kan je stellen 
dat in mijn verwachtingspatroor 
dit kabinet opnieuw een meerdei 
heid in de Tweede Kamer zal 
krijgen. Niet een meerderheid 
echter om 4 jaar beleid mee te 
gaan maken, te veel onzeker
heid mbt de steun vanuit het 
CDA.
Om goed beleid te kunnen voer
en zal er een bredere basis 
gezocht moeten worden. Een 
breed maatschappelijk draagvlak 
is vereist om de problemen aan 
te kunnen pakken, daarvoor 
zijn naar mijnidee déze 76 
zetels niet voldoende. D'66 
doet er goed aan zich te her- 
oriënteren.misschien worden de 
scherpe kanten van resoluties 
in een lange kabinetsformatie 
er wat afgeslepen, iets wat we 
met eerdere kabinetsformaties 
in het achterhoofd niet voor 
uitgesloten moeten houden.

PROGNOSES
Caroline Loen

DRIEMASTER vroeg drie JOVD-prominenten, te weten de oud- 
voorzitters Robert de Haze Winkelman en Frank de Grave en 
de huidige JOVD-voorzitter Roelof Houwing, om hun voorspel
lingen van de uitslag van de komende kamerverkiezingen. 
Opzienbarende verschillen blijken er tussen deze drie prog
noses niet te zijn en de heren zijn het er alle drie over 
eens: de VVD boekt een lichte winst .

Winst V V D

0

T £ & £ I V J P f l m ^  o

Robert de Haze 
Winkelman

Prognose verkiezingsuitslag:

PvdA
nu: progno:
53 45

CDA 49 46
VVD 28 30
D'66 8 16
PPR 3 2
PSP 1 3
CPN 2 3
DS'70 1 1
GPV 1 1
SGP 3 3

Volgens recente opiniepeiling
en zou het verlies van de 
PvdA meer bedragen dan hier 
getaxeerd wordt. Echter.de 
winst van D'66 is veel groter 
dan hier voorspeld wordt.

Voor een goed begrip grijp ik 
even terug naar de uitslag van 
vier jaar geleden toen de 
PvdA zijn historische zege 
boekte, die echter ten koste 
ging van de kleine linkse par
tijen. Velen stemden toen op 
de PvdA omdat zij vreesden.dat

als het CDA de groostste par
tij zou worden, Van Agt dan 
premier werd. Velen trokken 
uit die uitslag de conclusie 
dat het electoraat opschoof 
naar het midden . Onzin dus, 
slechts strategische redenen 
waren bij de extreem linkse 
kiezers aanwezig, terwijl ver
volgens de man die minister
president zou moeten worden 
zijn kansen niet greep. Dit 
keer is het accent er veel 
minder op gericht welke partij 
de grootste wordt (m.i. ten 
onrechte) en verder neemt men 
niet nog een keer het risico 
voor niets op een partij te 
stemmen die niet de eerste 
keus is. Derhalve keren de ex- 
treem-linksen weer terug naar 
de basis en kunnen PSP, PPR en 
CPN weer wat van hun verliezen 
terugwinnen.

Wat er met deze linkse partij
en gebeurt is niet zo boeiend, 
sedert vele tientallen jaren 
stijgt de aanhang voor links 
niet noemenswaard. Echter 
sinds het optreden van D'66 
is daar verandering in gekomen 
en wel omdat D'66 zich als 
niet socialistische middenpar
tij profileert, doch in de 
praktijk meestal wel met so
cialisten meestent en zich ook 
als wegbereider voor de PvdA 
opwerpt inzake regeringsver
antwoordelijkheid dragen. En 
daar ligt nu het succes weer 
van D'66 wanneer men in de af
gelopen vier jaar de verwant
schap zo goed moqelijk tracht 
te verdoezelen, slechts in 
het stemgedrag moet dat wel 
blijken. Ook juist nu in de 
verkiezingstijd poogt men 
weer wat afstand te nemen in

de hoop de kiezers een rad 
voor de ogen te draaien. Wel 
verstandig want de vier jaar 
regeringsverantwoordel i jkhei d 
met de PvdA waren niet zo 
goed bevallen. Toch zal, met 
het terugkomen van de PvdA 
dit ten dele ook ten koste 
gaan van D'66, want de groot
ste winst van D'66 kwam ten
slotte van de PvdA (overigens 
niet ten onrechte gezien de 
opstel 1 i ng).

Het CDA zal ondanks een goede 
en populaire lijsttrekker niet 
optimaal uit de verkiezingen 
te voorschijn komen. Reden: 
door alle interne strubbeling
en durft en kan het CDA het 
beleid van een kabinet waarin 
tien van de zestien bewinds
lieden eigen mensen waren niet 
tot inzet van de verkiezingen 
te maken en dat was nu juist 
de reden dat Den Uyl vier jaar 
geleden zoveel won. De dissi
denten mogen dan tot 26 mei de 
rijen gesloten hebben, hun aar 
wezigheid verhindert dat die 
rijen na 26 mei optimaal ge
vuld zijn.

De VVD zal iets gaan winnen. 
Niet alleen omdat Wiegel het 
erg goed doet maar omdat de 
VVD duidelijkheid verschaft 
over tal van zaken. Het kabin- 
netsbeleid is tot inzet ge
maakt , kerwapens, economische 
groei en de huidige kerncen
trales. De krachtsverhoudingen 
veranderen de afqelopen jaren 
niet zo veel abstract gezien. 
Alleen als een middenpartij 
links blijkt te zijn zal een 
machtsverschuiving geëffectu
eerd worden.

Spannende zaak

Frank de Grave

Het edele vak van koffiedik- 
kijkerij wordt in ons land 
door velen - zowel professio
neel als amateuristisch - met 
groot plezier toegepast.
Ook ik wil niet verheulen, dat 
mij van de zijde van onder- 
scheidelijke Driemaster-redac- 
ties wel beroerdere verzoeken 
hebben bereikt, dan het schrij 
ven van een prognose over de 
uitslag van de komende kamer
verkiezingen .
Gevaar is echter wel dat de 
wens té veel de vader van de 
gedachte gaat vormen. Daar 
staat in mijn geval dan tegen
over, dat het toch al geringe 
gezag, dat een oud-voorzitter 
in de JOVD bezit, geheel en al 
onder de tafel verdwijnt indiei 
op forse wijze de voorspel- 
lingsplank wordt misgeslagen. 
Derhalve naar eer en geweten 
het volgende lijktje:

PvdA
nu:
53

prognose
45

CDA 49 44
VVD 28 29
D'66 8 18
CPN 2 5
PPR 3 2
PSP 1 3
SGP 3 3
GPV 1 1
DS'70 1 0
BP 2 0

Ier toelichting:
PvdA: gaat verliezen, en wel 
fors. Zowel ter linkerzijde 
(PSP7CPN) als ter rechterzijde 
(D'66) wordt aan de positie 
van de socialisten geknabbeld. 
Weliswaar zal een aantal kie
zers op het laatste moment 
toch huiverig zijn hun 'Jopie' 
iri te ruilen voor 'modieus 
links' (Terlouw) of 'dogmatiscl 
links' (Marcu Bakker), maar 
een zetel of acht zal dé PvdA 
wel verliezen. Een terechte be
loning voor vier jaar falende 
oppositie.
CDA: ook het CDA gaat in mijn 
prognose achteruit. Een grote 
groep CDA kiezers, die niet 
zö gecharmeerd zijn van de 
loyalisten, en voortzetting 
van de huidige coalitie wil
len, zullen gaan inzien dat 
de beste kans op door hun ge
wenste prolongatie van het 
kabinet v. Agt-Wiegel een 
stem op de VVD is.
VVD: ondanks alles volgens 
mij toch een lichte winst.
Voor een deel: zie CDA. Voor 
een ander deel: zie bij D’66. 
Misschien wel voor het groot
ste deel: de prima campgne 
van lijsttrekker Wiegel. 
D'66:Stevige winst, maar dui- 
de 1 ijk minder dan de opinipei- 
lingen nü aangeven. Terlouw 
rekent zich al rijk én be
langrijk , en daar houden Ne
derlanders niet van.
Bovendien:hoge bomen vangen 
veel wind, en hoewel Terlouw 
daar als zeiler blij mee zou 
moeten zijn, blijkt er in de 
praktijk niet veel van.Een 
beetje kritiek, en daar gaat 
Terlouw!
Tenslotte: een voornemen van 
kiezers om het oude vertrouw
de nest te verlaten, is nog 
wat anders dan het feitelijke 
veranderen van stemgedrag. Op 
het moment-suprême zullen ve
len uit PvdA en VVD zich nog 
bedenken!
Tot zover mijn prognose. 26 
mei zullen we het weten.
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Daar het niet uitgesloten is 
dat de verkiezingsuitslagen 
worden beinvloed door tussen
tijds onderzoek naar stemge
drag, dient de controle 
hierop even serieus te worden 
genomen als die hij de ver

kiezingen ,-ell.
(Or. Chris de heel. [l( recht)

*
Franse volk over Giscard: 
Mi tterrop!

Rob van de Pas over zijn nieuwe 
functie: " Prikbord wordt een 
keiharde en meedogenloze ru
briek

*
Sjoerd Swane in de Verenigings
raad over Vliegende Brigadelid 
Wim Fels: “Hij vliegt zo hard, 
dat ik hem nog nooit in de af
deling gezien heb."

*
De emancipatie van de vrouw 
wordt bemoeilijkt door het 
feit dat voor veel vrouwen 
de keuze tussen maatschappe
lijke zekerheid en ontplooi
ing van de eigen talenten 
uitvalt ten voordele van het 
eerstgenoemde.
(Dr. G.J.L. Nooren, Utrecht) 

*

Gehoord, het volgende ooor- 
denkertje: -

“Marcus Swart of Marco Bakker; 
ilrweet het niet meer. Ik heb 
er altijd last van dat ik de 
namen van mensen die ik op 
elkaar vind lijken door el
kaar haal."

*

Het vorkiezingsimit to van D'hh 
luidt: "Niet moer, maar heter” . 
Zou dit molt.o op de kamerleden 
s 1 aan?

*
Jan van Zanen tijdens V.R:
VVO betekent in mijn geval. 
Veelvoudig Ombudsman.

In de tekstcommissie van Libe
ralisme in Beweging is geen 
beweging te krijgen.

*
Het verkiezingsprogramma van de 
PvdA gaat uit van een hoge eco
nomische groei. Wiegel tegen 
den Uyl: "Wat zie ik? Heb je 
een gulden in je hand?" Den Uyl: 
“Nee, f 1,25.” Wiegel: "Ik zie 
maar een gulden." Den Uyl: "Dat 
is juist, maar ik heb de vurige 
hoop dat er snel een kwartje 
bijkomt."

*
Gehoord: "De JOVD is geen or
ganisatie van jongeren, het is 
een organisatie van aankomende 
ouderen."

*

Aan Joost, van Gilse wordt tij
dens de Verenigingsraad ge
vraagd naar moge lij ke binding 
met. de VVD.
Sjoerd Swane: “Gek, dat nou 
niemand ooit vraagt naar een 
binding met de PPR".
Jules Maaten: “En dat terwijl 
Joost toch de indruk maakt 
daarbij te horen".

Boer Koekoek in een t.v.-uit
zending van de Boerenpartij: 
“ Ik krijg ook nooit geen 
beurt".

De voorzitter van.district Gel
derland, Marcel Petri , deed tij
dens de verenigingsraad het 
voorstel om op het Algemeen Se
cretariaat van de JOVD een goed
gevulde drankenkoelkast te in
stalleren. Nimmer tevoren kon 
district Gelderland zich ver
heugen in een zo brede steun 
van de vereniging. Onze feli
citaties.

Wiegel over de 'strijdpunten' 
van de PvdA: "Ik heb altijd ge
dacht dat een strijdpunt iets 
was waarvoor men gaat strijden, 
maar nu heb ik begrepen wat 
strijdpunten zijn. Strijdpunten 
zijn dingen waar je niet over 
wi1t praten".

*

liet 1901 IFLRY-SIJMMERCAMP zal 
gehouden worden van 23 juli 
tot 2 augustus in Odelzhausen 
(Beieren). Behalve vakantie- 
houden kun je er ook meepra
ten over het thema:
Ways and Met.hods of Political 
Campa iyni rig.
Deelnemersprijs voor studen
ten , werk I ozon,gewe Lens be
zwaarden en dienstplichtigen 
120 DM, voor alle anderen 
150 DM.
Opgeven bij hét Algemeen Se
cretariaat of bij de interna
tionaal secretaris.

Alle niet studerende JOVD'ers 
mogen dus ook mee voor 120 DM

*
Wim Fels informeert naar de in- 
houd van de functie van eind
redacteur. Wiljan Loomans:
"De eindredacteur moet precies 
hetzelfde doen als de hoofdre
dacteur, alleen de hoofdredac
teur i s de baas".

*
Ambtenaren die hun werk niet 
(naar behoren) verrichten, 
dienen te worden ontslagen.
Ten onrechte wordt in het 
ambtenarenrecht het vermeende 
persoonlijk belang veel zwaar
der gewogen dan het algemeen 
belang.
(Dr. A.J. van Noordwijk, 
Utrecht)

*

In Monnickendam is onlangs 
de JOVD afdeling Waterland 
opgericht. Tot voor kort 
heette deze afdeling Edam- 
Volendam e.o., maar omwille 
van het opheffen van de "psy
chologische barrière" van 
jongeren uit andere gemeenten 
in Waterland om lid te word® 
vari de JOVD is Lot deze naams
verandering besloten, aldus 
voorzitter Peter de Baat. 
Inmiddels hebben zich leden 
uit andere gemeenten dan 
Edam-Volendam aangemeld.
Er werd gesproken over een 
historisch 'huwlijk1 tussen 
de Waterlandse gemeenten.

*
Op 13 juni organiseert de 
Anti-Apartheidsbeweging Neder
land een festival onder de 
titel 'Beat Apartheid'. Onder
deel van dze muzikale manifes
tatie zal o.m. uitmaken een 
exclusief optreden van Peter 
Tosh en zijn reggaeband.
Verder ook The Slits, Hans 
Dulfer en de Perikels, de Zuid 
Afrikaanse groep Jabula en 
Bram Vermeulen en de Toekomst. 
Toegang ƒ25,=
Edenhal Amsterdam

Kaartverkoop van bovengenoemd 
festival:
A.8.B.N., Lauriergracht 116, 
1016 RR Amsterdam, tel. 020- 
237335/257952.

*
Sjoerd Swane:"Stoppen met ro
ken is erg gemakkelijk: ik 
heb het wel honderd keer ge
daan" .

EXCLUSIEF
h i j  de f o t o ' s

Op de l i n k e r  f o t o  z i e t  U van  
l i n d e  naars net.-hts:  ROELOF IlOU- 
WIEG, SJOERD SWANE en  TEDDY 
KONING .

F o to  o n d e r, van  l i n k s  n a a r  
r e c h t s  o v e r  Uit s c h e r m :  ROELOF 
HOUW TNG, SJOERD SWANE e n  JULES 
MAATEN.

F o to  r e c h t s :  ROELOF ROUW ING, 
TEDDY KONING, JAN VAN ZANEN 
e n  JULES MAATEN.

Hier hebben we EXCLUSIEF voor onze bladen een 
verslag van een PARTY, die gehouden werd in het 
midden van het land voor prominenten uit de JON
GERENORGANISATIE VOOR VRIJHEID EN DEMOCRATIE. In 
een HAR0LD ROBBINS-achtige omgeving ontmoette ik 
de absolute top van het Nederlandse liberale 
uurwerk. Vanzelfsprekend was ook de DIRECTEUR van 
het Nationale uurwerkmuseum, PROF. DR. W. IJZER- 
PLAAT, aanwezig. Verder ontmoette ik onder andere 
TEDDY KONING, ROELOF H0UWING, JAN VAN ZANEN, JULES 
MAATEN, SJOERD SWANE, GEERT GLIMMERVEEN en vele 
anderen.
Een stralende TEDDY vertelde me dat haar goudvis 
veertien dagen geleden eindelijk overleden was 
en dat haar VRIEND bijna hetzelfde lot had onder
gaan, maar dat hij nogal hard kon lopen zodat 
hij haar huis tijdig heeft kunnen ontvluchten.
Ik zag op deze INTIEME party in elk geval dat zij 
voortdurend gezelschap had van de ex-vice voorzitter 
van de JOVD SJOERD SWANE en de huidige vice voor
zitter JAN VAN ZANEN. Mij werd toevertrouwd dat 
deze laatste nogal wat schijnt te kunnen organise
ren.

in tiem e
p a rty
jovd-top

Underwerp van gesprek waren niet alleen de overheer
lijke hapjes en zoutjes, spreciaal voor deze gelegen
heid klaargemaakt door de Nederlandsevriendin van 
internationaal secretaris JULES MAATEN, maar ook dat 
er weer gewerkt moest worden.
De grote vraag was echter: wat is werken? Men vertel
de mij, dat hierover de meningen in deze LIBERALE 
organisatie wel eens verdeeld lagen.
Gelukkig werden de dsicussies niet al te zeer verhit 
bij dit toch voornamelijk gezellige samenzijn. Voor
zitter ROELOF H0UWING toonde zich na afloop dan ook 
als immer een TEVREDEN mens.
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Juni-congres over Middenoosten
TOCH WEER KRUITVAT VAN DE WERELD?

Jules Maaten
Het Nederlands voorzitterschap van de Europese Raad van 
Ministers loopt bijna af. Minister Van der Klaauw heeft voorna
melijk één zaak werkelijk uitputtend behandeld tijdens dit 
voorzitterschap: de Midden-Oostenproblematiek. Een probleemge
bied dat on s Nederlanders na aan het hart staat. Werd 'Nederland 
in Israël niet gezien als de enige échte bondgenoot van Israël, 
met name door uitlatingen van Van der Stoel (nu alweer zo'n 
acht jaar geleden)? Of is Nederland na de olieboycot tégen 
ons anders over deze zaken gaan denken, heeft men oog gekregen 
voor het Palestijnse probleem, heeft men gezien dat Israël een 
buitengewoon provocerende politiek voert met betrekking tot 
de bezette gebieden?

Analoog aan de positie van de 
Balkan vlak voor de Eerste 
Wereldoorlog w.ordt we 1 naar 
het Midden-Oosten verwezen als 
het 'kruitvat van de wereld', 
waarmee dan bedoeld wordt, dat 
een vonk in dat gebied een 
mondiale ontploffing zou kunnen 
veroorzaken.
Tijdens voorgaande oorlogen in 
dat gebied (en evenmin op dit 
moment, bij het conflict tus
sen Iran en Irak) was de vrees 
voor inmenging door de groot
machten echter minimaal. Dat we 
bij alle verhalen over statio
nering van troepenmachten(ter 
bescherming van olietoevoer en 
dergelijke)ons toch weer in 
de richting van de 'kruitvat- 
theorie begeven is een zaak 
waarbij we goed moeten opletten 
wat alle mogelijke consequenties 
zouden kunnen zijn.
Maar ook zonder de dreiging van 
een conflict tussen de Verenig
de Staten en de Sovjet-Unie 
is de Midden-Oostenproblematiek 
het waard om eindelijk eens een 
diepgaand standpunt over te be- 
palen(hetgeen gaat gebeuren op 
ons komende junicongres).De 
olieboycot hangt nog steeds 
als een zwaard van Damocles 
boven onze economie. Daarnaast 
zijn de Arabische landen belan- 
rijke afnemers van onze indus
trie geworden. In hoeverre moe
ten we deze belangen voorrang 
verlenen boven de traditioneel 
hechte band met Israël?

MINDERHEDEN

In West-Europa bestaat duidelijk 
de indruk dat het conflict tus
sen Israël enerzijds en de 
Palestijnen (gesteund door alle 
Arabische landen) overheerst.
Van de interne conflicten, en 
van allerlei ontwikkelingen op 
cultureel, religieus en politi- 
tiek vlak waren wij, tot voor 
kort, nauwelijks op de hoogte. 
Opgeschrikt door de Iraanse 
revolutie, de gijzeling in 
Teheran van Amerikaans ambassa
depersoneel, onrust in Saoedi- 
Arabië, de oorlog tussen 
Iran en Irak en de buitenslui
ting van Egypte door andere 
landen die het Camp David-ac- 
coord niét ondersteunen, merk
ten we pas dat de Arabische 
eenheid net zo'n fictie is als 
bescherming van mensenrechten 
in Chili .
Het Midden-Oosten gonst van de 
sluimerende conflicten. En dat 
gonzen wordt voornamelijk ver
oorzaakt door alle mogelijke 
minderheden, die slechts met 
grote moeite hun plaats kunnen 
vinden in de landen waarin.zij 
toevallig wonen, als zij al 
een plaats kunnen vinden. En 
ziedaar: alweer gaat de 
vergelijking met de Balkan van 
vóór 1914 op.

MODERNISERINGEN

Een aantal van de religieuze

bewegingen (neem bijvoorbeeld 
die van Khomeiny in Iran) heb
ben de moderniseringen die 
een aantal staatshoofden 
trachtten door te voeren dui
delijk niet kunnen bijbenen. 
Gebruikmakend van andere onvrede 
die bestond tegen dit soort 
regimes schaarden plotseling 
allerlei minderheden achter 
het Islamitisch reveil, de 
reactie op de moderniseringen 
en de verwestersing. Met name 
in Iran heeft dat belangrijke 
gevolgen gehad: sjah Reza 
Pahlevi werd van zijn troon 
gekegeld (met zijn inlichtingen
dienst SAVAK en al), en de 
ayatollah Khomeini nam de troon 
in (met zijn revolutionaire 
rechtbank^ en al).
De opkomst van dit Islamitisch 
reveil is volledig aan onze 
waarneming voorbijgegaan, even
als de ontwikkeling van andere 
sluimerende conflicten, zoals 
dat wat tot de aanval vao de 
Iraki op Iran leidde. Lel ten we 
in ieder geval trachten niet 
weer die fout te maken, door 
simpelweg te veronderstellen 
dat het hele Midden-Oosten- 
vraagstuk kan worden opgehangen 
aan relatief overzichtelijke 
problemen als de Oost-West- 
aangelegenheden of de positie 
van Israël.

GRENZEN

Toen in de eerste helft van 
deze eeuw, bij de onafhankelijk 
heid van een aantal staten in 
het Midden-Oosten ('de Oriënt') 
de grenzen werden vastgesteld 
zijn daarbij en passant een 
aantal volkeren over het 
hoofd gezien, zodat die nu ver
spreid zijn over een aantal 
landen. De Koerden zijn hiervan 
wel het meest trieste voorbeeld 
geworden. Ook in Libanon zit
ten een aantal politieke en 
religieuze groepen met elkaar 
opgescheept, met als gevolg de

gewéldige burgeroorlog die daar 
nu aan de gang i s Ook daar 
ligt het probleem een stuk 
ingewikkelder dan wij hier wel 
eens veronderstellen. Het is 
niet zo simpel dat er gewoon 
christenen tegen moslems vech
ten. Politieke en religieuze 
scheidslijnen lopen dóór alle 
partijtjes heen.

Het gevolg is in elk geval, dat 
de Libanese regering niet in 
staat is nog enige orde in haar 
eigen land te handhaven. Een 
Syrisch vredesleger is dan ook 
Libanon binnengetrokken, maar 
vervolgens zelf slaags geraakt

Lees doo r op blz. 2

Van Agt c.s. in het gelijk
gesteld Roelof Houwing
Een terugblik op de 26 mei veroorzaakt een tweeslachtig ge
voel. Enerzijds de vreugde vanwege de uitspraak van de kie
zers, dat het gevoerde sociaal-economische beleid door hen 
wordt ondersteund. Hierbij denk ik met name aan de aanpak 
zoals de V. V.D. zich deze voorstelt. Anderzijds de teleur
stelling over het verlies van een meerderheid in het parle
ment voor het demissionaire kabinet. Daarnaast speelt er bij 
rm-0 het angstige voorgevoel dat de situatie welke nu door 
ons allen is gecreëerd, niet in het belang van het land zal 
werken.

Het klinkt tegenstrijdig, ener
zijds de ondersteuning van ge
voerd beleid, anderzijds het 
verlies van zetels. Waarom dan 
toch deze opvatting?

je, na te hebben geregeerd 
1n een bijzonder moeilijke tijd 
en na diverse erg impopulaire 
maatregelen te hebben genomen, 
als regeringscombinatie slechts 
a n e  zetels verliest, betekent 
dit dat het beleid in z'n es
sentie wordt goedgekeurd.

Des te meer als we zien hoe dit 
verlies tot stand is gekomen. 
Daarnaast zien we dat D'66 een 
enorme winst heeft geboekt. 
Waarom verlies en waaraan heeft 
D'66 de winst te danken? In de 
Opiniepeilingen werden de laat
ste weken een aantal dingen 
duidelijk, een enorm verlies 
voor de PvdA, een beperkt ver
lies voor CDA en een stabilisa
tie van het zetel tal van de VVD 
Het programma van de VVD, de

nuchterheid waarmee de proble
men in Nederland werden be
schouwd, vonden bij de kiezer 
steeds meer weerklank. En uit
eindelijk dan toch nog een ver
lies van twee zetels voor de 
VVD en dus een verlies van de 
meerderheid in de volksvertegen
woordiging. Waarom?
In de laatste opiniepeiling 
werd een nek aan nek race voor
spelt tussen CDA en PvdA.Voor 
de kiezers werd de stelling 
"dat de grootste partij de for
mateur levert" een sterk levend 
gegeven. Om het beleid voort te 
kunnen zetten, was het in ieder 
geval noodzakelijk het CDA als' 
grootste uit de strijd te voor
schijn te kunnen laten komen.

Lees op blz 4

O  Ik word lid (mijn geboortejaar is 19...)

Ik wil donateur worden.

O  Ik wil abonnee van DRIEMASTER worden en zal het abon
nementsgeld (ƒ27,50) met de toegezonden acceptgiro
kaart voldoen.

O  Ik wil graag meer informatie over de JOVD.

N A A M _____________________

ADRES______________

POSTCODE____ PLAATS

Opsturen aan JOVD, HANDTEKENING:
Nieuwezijds Voorburgwal 288,
1012 RT AMSTERDAM
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Vervolg blz. 1
met de opstandige milities in 
het land (o.m. de Palestijnen). 
Dat Israël de komst van dat 
Syrische leger met lede ogen 
aanzag is begrijpelijk. Daar
naast houdt Israël zich ook 
bezig met de situatie in Liba
non door haar steun aan de 
rechts-christelijke majoor 
Haddad. Haddad is in constante 
oorlog met de Palestijnen, en 
dat juist in het gebied waar 
het United Nations Interim 
Force in Lebanon (UNIFIL), waar 
zich ook een Nederlands detache
ment bij bevindt, is geinstal- 
leerd. UNIFIL is slecht uitge
rust voor wat vervoersmiddelen 
betreft, en heeft nauwelijks 
bevoegdheden om daadwe-kelijk 
op te treden. Toch zou de 
chaos in Zuid-Libanon nauwe
lijks te overzien zijn geweest

daartoe gevonden kunnen worden 
op die westelijke oever van de 
Jordaan. Natuurlijk zijn 
een aantal garanties nodig 
van zowel Jordanië en Israël 
enerzijds en de Palestijnen 
anderzijds voor de veiligheid 
van ieders grenzen, maar het 
grootste probleem lijkt tot 
op heden echter te zijn de we
derzijdse erkenning van Israël 
en de P.L.0. De P.L.0. heeft 
in haar Handvest geschreven de 
staat Israël te willen vernie
tigen, Israël weigert aan de 
andere kant het bestaan van de 
P.L.0. te erkennen. Ofschoon 
de drempel waarschijnlijk 
veeleer emotioneel is dan op 
feiten gebaseerd, is het 
evident dat beide partijen zich 
onderhand realistisch genoeg 
•moeten gedragen om in te zien

voor banden met Israël precies 
bedoeld worden. Daarbij heeft 
de regering echter meer tegen
stand ondervonden dan bij de 
zaak van de goederenverklaringen 
die zowel door ons bedrijfsleven 
als ook bij verscheidene Arabisc! 
landen als een goede politiek 
omschreven wordt.

Blijft de vraag of je Nederlands^ 
bedrijven kunt verbieden met 
landen te handelen die toch der
gelijke (Israël discriminerende) 
verklaringen eisen. In de com
missie die de concept-resolutie 
voor het junicongres opstelde 
was duidelijk dat in elk geval 

Israël niet dg dupe mocht worden 
van deze Arabische boycot. Of

je deze lijn ook principieel 
moet doortrekken naar bijvoor
beeld bedrijven die toch al nooit 
met Israël en wèl met Arabische 
landen handelen of naar bedrijven 
die met beiden handelen, maar 
toch met een poker-face die ver
klaringen inleveren is een zaak 
waarover het congres wellicht 
intensief zal gaan debatteren.

SUPER

Een andere zaak waarvan het 
voorspelbaar is dat zij enige 
gemoederen in beweging zal bren
gen is de snel inzetbare strijd
macht voor de bescherming van 
Westerse oliebelangen (rapid 
deployment force). De Verenigde 
Staten zien natuurlijk het liefst 
dat deze strijdmacht zo actief 
mogelijk wordt ondersteund door 
de Europese NAVO-bondgenoten. 
Anderzijds moet degelijk in de 
gaten worden gehouden dat daar
mee het Oost-Westconflict daad- 
werkelijk naar het Midden-Oosten 
wordt getransporteerd. Denk maar 
eens in de reactie van president 
Reagan als de Sovjet-Unie voor 
de bescherming van haar belangen 
een strijdmacht in het Midden- 
Oosten zou situeren. Als het 
inderdaad zo wordt, dat de 
supermachten eigen strijdmach
ten gaan installeren fn het 
Midden-Oosten moet ernstig 
voor de vrede, zowel regionaal 
als mondiaal, gevreesd worden. 
Installatie van de rapid 
deployment force is, met al ■
zijn te begrijpen achtergron- ,

als UNIFIL hier niét had geze
ten. De toenmalige Franse 
president Giscard d'Estaing 
heeft eerder dit jaar dan ook 
voorgesteld UNIFIL een belang
rijke rol te laten spelen bij 
de oplossing van de problemen 
in héél Libanon, en niet selchts 
aan de Libanees-Israelische 
grens. Dit plan werd echter met 
zeer weinig geestdrift ter plek
ke ontvangen.
Duidelijk is in elk geval, dat 
als de Libanese regering het 
heft weer in handen wil nemen 
de Syrische troepen het land 
zullen moeten verlaten, en ook 
de Israëli's hun bemoeienis 
moeten staken. Of het ooit 
zover komt kunnen we slechts 
hopen. De crisis rond de 
SAM-6-raketten van Syrië is 
in elk geval niet erg bemoedi
gend waar het dit aangaat.

DISCRIMINATIE

Hoewel het Palestijnse probleem 
niet de enige katalyserende 
factor in het Midden-Oosten ge
noemd kan worden, is de 
opening naar de Palestijnen toe 
wel de meest reëele van alle 
minderheden. In hun zaak bestaat 
alom de wil om naar oplossingen 
te zoeken, en hier kan effec
tief internationale druk worden 
uitgeoefend om een oplossing 
van de problemen te bespoedigen. 
Het Palestijnse probleem betreft 
dan zowel de situatie van de 
vluchtelingen, die zich in 
andere Arabische landen bevin
den (Libanon, Jordanië), als 
de positie van Palestijnen in 
door Israël bezet gebied(bv. 
de Westelijke Jordaanoever).
De vluchtelingen zijn in het 
verleden vaak genoeg gebruikt 
door de Arabische landen als 
casus belli tegenover Israël, 
maar intussen krijgt de P.L.0., 
waarin het overgrote deel van 
Palestijnse organisaties verte
genwoordigd is, amper ruimte om 
politiek te manoevreren van deze 
'gastlanden'. Voor de Palestij
nen kan er dan ook maar één 
oplossing zijn: een eigen 
staat. Vooralsnog zou een van 
de weinige reëele mogelijkheden

dat zowel die vernietiging als 
de weigering tot erkenning het 
niet waard zijn om een vrede 
in de weg te staan. En als één 
land moet inzien hoe onmenselijl 
het is om zonder eigen land 
te moeten bestaan, dan is dat 
toch zeker wel Israël.

Officieel duurt de strijd tus
sen Israël en haar buren (be
halve dan Egypte) nog altijd 
voort. Dit heeft onder meer 
geresulteerd in de instelling 
van de Arabische boycot, die 
kortweg inhoud dat alle pro- 
dukten die worden geleverd 
aan Arabische landen moeten 
zijn voorzien van een zogenaam
de negatieve goederenverklaring.

Die houdt in, dat het geleverde 
produkt noch onderdelen of 
grondstoffen ervan uit Israël 
afkomstig mogen zijn. Van werk
nemers van buitenlandse firma's 
wordt verwacht dat zij geen 
politieke of economische banden 
hebben met Israël (niet-Israel- 
verklaring). Van een niet- 
Joodverklaring (dus op gods
dienstige of rascistische over
wegingen) is hierbij overigens 
geen sprake.

POSITIEF

De vraag is wat je als Neder
landse regering met deze zaak 
aan moet. De regering heeft 
er naar gestreefd de negatieve 
goederenverklaring zo veel mo

gelijk te laten vervangen door 
positieve goederenverklaringen, 
waar dus juist in staat uit welk 
land de goederen wél afkomstig 
zijn. Deze verklaring is in het 
internationale handelsverkeer op 
zich niet ongebruikelijk. Voor 
wat betreft de niet-Israelver- 
klaring heeft de regering er 
naar gestreefd zo duidelijk moge
lijk te laten specificeren wat
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Kort en 
krachtig
Uitslag

Marco Swart
Laat ik ook eens een steentje 
bijdragen aan het oerhollandse 
gezelschapsspel "de verkiezings 
uitslag uitleggen".
Ëdereen probeert dat altijd in 
zijn eigen straatje te passen 
en je ziet dan ook de meest 
curieuze kronkelredeneringen 
opduiken. Dat wordt mogelijk ge 
maakt door het Nederlandse par
tijenpanorama: in landen als 
het Verenigd Koninkrijk, de 
Verenigde Staten, Frankrijk en 
de Bondsrepubliek is er een 
vrij duidelijke tweedeling die 
het eenvoudig maakt om vast te 
stellen waar het kiezersvolk 
voor gekozen heeft, maar bij 
ons hoor je links betogen dat 
de coalitie zijn meerderheid 
kwijt is en dus is afgewezen, 
terwijl van rechts het enorme 
verlies van de grootste oppo

sitiepartij en het relatief ge
ringe verlies van CDA en VVD 
worden aangevoerd als argumen
ten voor het tegendeel.
Het is tijd om eens een ragebol 
door deze hersenspinsels te ha
len. Laten we ervan uitgaan dat 
de hamvraag is:
voortzetting van het kabinets
beleid op hoofdlijnen of een 
duidelijke verandering daarvan. 
Het is duidelijk dat verschui
vingen tussen PvdA en P S3 of 
CDA en RPF daarbij niet wezen
lijk zijn. Voor een helder in
zicht kun je eenvoudig een 
tweedeling maken tussen "kabi- 
netsvriendelijke" partijen 
(CDA, VVD, SGP , ffV, RPF) en 
kabinetsvijandige partijen ( 
PvdA, D'66, PPR, CPN en PSP ).
Je ziet dan dat de kabinets- 
vrienden zo'n drie procent ( 
maar slechts twee zetels) aan 
de kabinetsvijanden verliezen, 
maar desondanks een duidelijke 
meerderheid behouden.
Conclusie: het kabinetsbeleid 
verliest steun, maar er is nog 
steeds een duidelijke meerder
heid voor te vinden.

Uitslag
Marco Sw art

In het buitenland zou het ka
binet nu gewoon doorregeren, 
hoewel het verlies natuurlijk 
wel een signaal is dat er een 
en ander moet worden bijge
schaafd. Maar in Nederland kan 
Meindert Leerling slagen waar 
Joop den Uyl faalde: de twee 
zetels die van CDA naar RPF 
verhuizen betekenen dat het 
kabinet kan ophouden. Een paar 
kiezers schuiven iets naar 
rechts met het gevolg dat de 
regering behoorlijk naar links 
gaat schuiven. Het is toch te 
gek om los te lopen!

Het is overigens zeer de vraag 
of dit inderdaad zo zal gaan.
De totstandkoming van een coa
litie CDA, PvdA en D'66 zou 
wel eens heel lang kunnen gaan 
duren. Het. is de vraag of er 
geen betere oplosiing is. En 
dan doel ik niet op een coali
tie CDA-VVD-RPF want dat zou 
een byzonder slechte zaak zijn: 
extreme randgroeperingen als 
PP F of PSP horen wel thuis in 
een parlement, maar niet in de 
regeri ng.
Nee, ook gelet op de verkie
zingsuitslag lijkt een verbre
ding van de coalitie met D'66 
veel meer voor de hand liggen. 
Nu heeft D'66 al vroegtijdig 
gezegd dit niet te willen en 
dit is voor de verkiezingen ooi 
telkens herhaald. Wie iets 
geeft om duidelijkheid en be
trouwbaarheid in de politiek, 
kan niet verlangen dat D'66 
dat nu maar zou negeren. Maar 
in 1973 is uiteindelijk in een 
soortgelijke.situatie ook een 
uitweg gevonden.

Zou het geen redelijk alterna
tief zijn als D'66 zich in het 
belang van het land -dat nu 
meer dan ooit geregeerd moet 
worden- bereid verklaart om 
een CDA-VVD-kabinet, verrijkt 
met enkele Democratische mi
nisters te gedogen.... ?

Wim Fels
Het zal een ieder duidelijk 
zijn dat onze economie er 
niet al te rooskleurig uit
ziet. Het is echter zo dat 
dat niet een plaatselijk, 
maar een mondiaal probleem 
is. Als wij dan in "Spreek
buis" van de vorige "Drie
master" lezen dat dit het 
gevolg zou zijn van de - 
"voortdenderende trein van 
de oversocialisatie", dan 
gaan de tenen krullen. De 
schrijver, doelend op ons 
verworven systeem van soci
ale voorzieningen, vergeet 
dat ons land in deze een 
vrij unieke plaats in de we
reld inneemt. Om hieraan de 
economische regressie te wij
ten is dan misschien wat al 
te doorzichtig. ( Al zal ik 
niet ontkennen dat ook in 
dit systeem bezuinigd kan 
worden omdat het in deze vorm 
verre van ideaal is.) Beden
kelijker wordt het echter als 
de scribent met "oplossingen" 
komt, want dan moeten de ge
bruikelijke minderheden het 
weer eens ontgelden: Gastar
beiders, Surinamers, Krakers 
en Beeldende Kunstenaars. Af- 
gezien van het feit dat ik 
niet direct het positieve ef
fect van dit soort opruimin
gen op de oversocialisatie in 
kan zien, vind .ik dat hier 
slechts een woord past: Bah.

S ullig .
W im  Fels

Zoals te verwachten was is het 
gemekker van links over de deel
name van de NVU en de Centrum
partij aan de T K-verkiezingen 
een overbodig geblaat gebleken. 
Geen van beide hebben een zetel 
weten te bemachtigen. Echter, 
ware het niet mogelijk geweest 
dat het underdogeffect deze 
twee partijen in de kaart had 
gespeeld? Een bekend Nederlands 
spreekwoord zegt het al: onbe
kend maakt onbemind. Hoe minder 
aandacht voor twijfelachtige 
lieden, hoe beter dus. Nu, door 
de antilobby van voornoemd links 
hebben er veel meer mensen naar 
de TV-uitzendingen van NVU en 
CP gekeken als anders het ge
val was geweest. En, het is 
niet verwonderlijk als er in
eens partijen van lijsten ge
weerd worden op politieke gron
den: Vooral bij mensen in de 
doelgroep voor beiden is dit 
een zaak van kwaad bloed, een 
eventuele laatste druppel.
Is het trouwens niet zo dat 
men tegen voornoemd links ook 
weleens (politieke) bedenkingen 
zou kunnen hebben? Of moet je 
hun gedrag beschouwen als sul
lig? Het maakt nu niets meer 
uit: de kiezer was verstandig 
genoeg.om zelf te laten merken 
wat ze van NVU en CP vond.

Onwel
Tijdens het lezen van de inge
zonden brief van Eric fersber- 
gen in de "Driemaster" van mei 
jl. werd ik plotseling lichame
lijk onwel. De oorzaak moge 
duidelijk zijn: het proza van 
de heer fersbergen vertoont 
grote verwantschap met dat van 
de Centrumpartij of de Volks
unie. Ook zij spreken-over de 
zgn. "oversocialisatie", de 
"stroom van gastarbeiders" e.d. 
welke rampspoed over ons land 
zouden hebben gebracht.
Is het toeval dat de voormalig 
secretaris van de fascistoïde 
Centrumpartij en Eric Ifersber- 
gen beiden in Landsmeer wonen? 
Mijn afschuw werd nog groter 
toen ik mij herinnerde dat voor 
noemde tersbergen de Justitie 
commissie van de JOVD schijnt 
te leiden.
Welk een zegenrijke arbeid kun
nen we van deze commissie ver
wachten!
fersbergen, wordt eens duide
lijk! Wat beschouw jij eigen
lijk als 1 iberaal ?
Voor mij is er geen twijfel mo
gelijk: Eric tersbergen hoort 
niet in een liberale jongeren
organisatie thuis.

Mare van der Griend 
Amsterdam.

Homosexualiteit Teddy Koning 
en de JOVD neemt af scheid
Ondanks de sexuele revolutie, 
die al weer ver achter ons 
lijkt te liggen, is homosexua
liteit nog altijd een probleem, 
zowel voor homosexuelen als 
voor heterosexuelen. Niet voor 
niets hebben alle grote en som- 
moige kleine partijen tegen
woordig een homogoep. Niet 
voor niets is er een wet in de 
maak waarin discriminatie op 
grond van homofilie verboden 
zal worden.
Homosexualiteit is niet per de
finitie een probleem. Integen
deel, een homosexueel die zich 
volledig kan ontplooien heeft 
net zoveel kans op een gelukkig 
bestaan als zijn heterosexuele 
medemens.
In die ontplooiingskansen zit 
hem echter de kneep. In dit 
blad, dat bol staat van libera
le geluiden, trap ik een open 
deur in door op te'merken dat 
volledige ontplooiing slechts 
mogelijk is in vrijheid. Die 
vrijheid is er voor homosexu
elen nog onvoldoende. Vraag 
maar eens aan een homosexueel 
hoe lang hij heeft gewacht al
vorens zijn omgeving over zijn 
geaardheid in te lichten. En 
dan zijn er nog homosexuelen 
die hun geheim voor zich hou
den, of hun geheim delen met 
die andere anonieme lotgenoten 
die elkaar ontmoeten op plaat
sen als het Haagse Bos of met
de businessjongens/meisjes. 
Kortom de homosexuelen moeten 
worden bevrijd; emancipatie 
dus. De JOVD kan aan deze ho- 
mo-emancipatie een bijdrage 
leveren:
1. het bewerkstelligen van ver

anderingen in de maatschap
pij, voor zover de politiek 
daar invloed op heeft;

2 het verschaffen van infor
matie a a n d e e i g e n j e d e n ^ _

ad.1 De JOVD kan initiatie
ven op dit gebied van ande
ren steunen. Ik denk daar
bij aan de eerder genoemde 
homogroepen van de verschil
lende partijen en aan organi 
saties als het COC en de 
NVSH. Nog beter zou het zijn 
indien de JOVD zelf het voor 
touw zou nemen en initiatie
ven gaat ontwikkelen. Een 
werkgroep emancipatie homo
sexuelen kan hier goede 
diensten bewijzen. Op afde
lingsniveau kan worden in
gehaakt op de plaatselijke 
ontwi kkeli ngen.

ad.2 Wellicht zijn JOVD'ers 
beter geinformeerd dan ande
re Nederlanders, maar homo
sexualiteit zal voor veel 
leden van de JOVD toch onbe
kend terrein zijn. Hier moet 
het devies luiden: verbeter 
de wereld, begin bij jezelf. 
De afdelingsbesturen zou ik 
daarom willen vragen eens 
een avond te besteden aan 
dit onderwerp. De leden wor
den dan in staat gesteld 
kennis tn nemen van naar 
schatting 5 tot 10* van de 
bevolking. Dit heeft volgens 
mij rechtstreeks te maken 
met liberale vorming. De 
JOVD kan alleen een bijdrage 
leveren aan de homo-emanci- 
patie als de leden hier in 
meerderheid achterstaan.

Afdelingen die aan dit onder
werp aandacht willen besteden 
zal ik graag daarbij helpen. 
Individuele leden die meer 
willen weten over dit onder
werp of die problemen hebben 
met hun eigen sexualiteit of 
de homosexualiteit in hun omge 
ving zal ik ook graag verder 
helpen.
Mijn adres is: Martin Poorter 

Melis Stokezijde 114 
2543 GG 's-Grave-nhage 
tel, 070-293504____________

Op het JOVD-congres van 13 en 14 juni a.s. zal Teddy 
'Koning haar functie als Algemeen Secretaris neerleggen.
In haar Hoofdbestuursperiode heeft Teddy erg veel voor de 
JOVD gedaan, Driemaster vroeg haar collega Jan van Zanen
om een korte impressie.

'Teddy Koning is de blonde 
fee van het Hoofdbestuur.
Ze is keihard in haar optre
den en heeft zeer vastomlijn
de standpunten'; als ze eenmaal 
een standpunt heeft ingenomen 
is het ontzettend moeilijk 
haar daar weer vanaf te krij
gen-. Teddy is een keiharde, 
zakelijk en soms met buien 
waarvan je niet altijd ver
wacht dat ze hangen, maar dan 
opeens is ze zwaar bewolkt.
Op de afgelopen BAV in Hilver
sum bijvoorbeeld kwam Teddy 
achter de HB-tafel zitten en 
het eerste wat ze zei was,dat 
iedereen z'n hoofd tegen haar 
moest houden want ze was cha
grijnig,'ik waarschuw maar 
even' voegde ze daaraan toe. 
Dat is nou Teddy ten voeten 
ui t .
Teddy heeft echter ook nog 
een andere kant, je kunt al
tijd van haar opaan, ze is 
recht door zee en kenmerkend 
is ook haar menselijk optre
den tijdens HB-vergaderingen. 
Ze kan de hartelijkheid zelve 
zijn en in persoonlijke rela
ties is het lachen,gieren, 
brul 1 en.
De Secretaris-post is naar 
mijn mening een rotpost, je 
hebt bv temaken met personeel 
en alle daaraan verbonden in
gewikkelde arbeidsrechtelijke 
zaken. Teddy moet het secre
tariaat runnen, dus het werk 
verdelen en zorgen dat alles 
optijd klaar is, vooral dat 
laatste is bij de JOVD geen 
makkelijke job. Ze moet pri
oriteiten weten te leggen bij 
de werkverdeling en toch ook 
zorgen dat alles op rolletjes 
loopt, dat heeft ze altijd

mij het gewoon waagde te zeg
gen dat er geen tijd was en 
dat we zelf ook maar eens 
moesten wérken. Daarmee werd 
uitstekend gedaan.
Uit mijn Driemaster-tijd weet 
ik nog heel goed dat Teddy 
tot qrote woede van Marco en 
ze in de ogen van velen niet 
erg populair, maar de maatre
gelen die ze nam waren wel 
altijd noodzakelijk.
Teddy heeft een gloeiende he
kel aan rokers, ze is gek op 
de jongens en ook zeer nieuws
gierig naar relaties van ande
re HB-leden, dit wel eens tot 
mijn grote ergernis (hierbij 
lacht Jan vergoeilijkend). 
Teddy is zo'n beetje de Stan 
Huygens van het HB.
Ze komt misschien in eerste in 
stantie wat stroef over, maar 
als je haar beter leert kennen 
valt ze best wel mee.
Joost zal het erg moeilijk 
krijgen haar op te volgen, en 
natuurlijk is het erg jammer 
dat er weer een vrouw uit het 
HB verdwijnt.'
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Ed Nijpels: „Verhouding 
m et D '66  nü herzien"
Misschien wel meer dan ooit hebben de politieke partijen irr 
de (gelukkig) afgelopen verkiezingsstrijd hun reclame- en 
propagandamachine gericht op de groep van jonge 'nieuwe ' kie
zers. De W D  startte zelfs een complete ' jongerencampagnex, 
waarin de Tweede Kamerleden Ed Nijpels en Loek Hermans in een 
soort van duobaan de rol van 'jongerenlijsttrekker’ vervulden.

Ed Nijpels blijkt lang niet on
ontevreden met de uitslag, al 
had hij zelf toch wel verwacht 
dat de VVD zich volledig zou 
handhaven. Maar dat zijn partij 
het bijvoorbeeld bij de jonge
re kiezers uitstekend heeft ge
daan mag zeer verheugend heten. 
Belangrijkste voor hem is even
wel dat de verkiezingen geen 
afwijzing van het kabinetsbe
leid hebben opgeleverd."En een 
verschuiving naar links heeft 
al evemin plaatsgevonden; het 
enige dat gebeurt is, is binnen 
het linkse blok een verschui
ving naar het midden; nou, dat 
vind ik een gunstige ontwikke
ling. "

Toch is de regeringscombinatie 
van CDA en VVD zijn meerderheid 
kwijt. Grote vraag is dus: wat 
nu ? Nijpels:"Conclusie die ik 
aan deze uitslag verbind is, 
dat er een kabinet op brede ba
sis moet komen. Een informateur 
die met de diverse programma 's 
in de hand een soort nationaal 
herstelplan opstelt, waar we 
met zoveel mogelijk partijen 
aan kunnen gaan werken. CDA,
VVD en D'86 liggen zeker op so- 
ciaal-economisch terrein niet 
zo ver uit elkaar en ook met 
de PvdA valt zo nodig het een 
en ander te harmoniëren. Éérst 
de plannen dus, dan pas de pop
petjes. "

Wiljan Loomans
CAMOUFLAGE

In tegenstelling tot bijvoor
beeld Van Agt en Wiegel spreekt 
Ed Nijpels dus niet met zoveel 
woorden van "een voortzetten 
van het huidige beleid". Dat 
lijkt ook wel zo verstandig, 
omdat je zo de kans op mede
werking van D 166 in ieder geval 
niet bijvoorbaat al verspeelt. 
Toch is het de vraag of D 166 
dit soort terminologische ca
mouflage over het hoofd zal 
zien .Nijpels voelt zelf ook 
wel wat nattigheid: "H: blijf 
het buitengewoon betreuren wan
neer D'88 bij die afwijzing 
blijft. Ik zou dat een hele 
slechte zaak voor de nederland- 
se politiek vinden." Hij voegt 
daar aan toe dat het zijns ins- 
ziens eens tijd wordt om de 
verhouding VVD / D 166 grondig 
te herzien."Br wordt nog altijd

wat angstig naar elkaar gekeken 
terwijl we politiek-inhoudelijk 
toch echt niet zo heel veel 
verschillen." Ed Nijpels ge
looft overigens ook dat de VVD 
de gelegenheid heeft tot, wat 
hij noemt, "een grote door

braak". "Daar moet de komende 
vier jaar hard aan gewerkt wor
den" , zo vindt hij. Blijft na
tuurlijk voorlopig nog wel even 
in het ongewisse of dat vanuit 
de oppositiebanken moet gaan 
gebeuren...of niet.

Reaktie De Haze Winkelman

NEDERLAND WORDT TE LINKS Wiljan Loomans
Van de prognoses, die wij een 
drietal 'vooraanstaande' JOVD' 
ers in het vorige nummer van 
DRIEMASTER lieten maken, bleek 
die van oud-voorzitter Robert 
de Haze Winkelman de uiteinde
lijke uitslag het dichtst te be
naderen.

Voor De Haze Winkelman - wel ge
zien als een voorman van 
'rechts' in de JOVD - is dat 
echter slechts een schrale 
troost."Ik ben teleurgesteld, 
dat mag je best weten" zo zegt 
hij somber. De oorzaak van het 
verlies van de VVD zoekt hij 
voornamelijk in het debat, dat 
de AVRO aan de vooravond van 
de verkiezingen uitzond.'L4Zs je 
mijn prognose vergelijkt met dit 
van DE ROOIE HAAN/Nipo van vlak 
vóór die uitzending, dan blij
ken ze aardig op één lijn te 
liggen. Maar de mensen die het 
in dat debat goed hebben gedaan 
blijken ook de winnaars van de 
verkiezingen te zijn geworden."

Robert noemt Van Agt ui drukke
lijk als winnaar, naast Terlouw 
"Ondanks de RPF en de deconfes
sionalisering heeft hij het CDA 
tot grootste partij weten te 
maken. Ik vind dat een bijzon
dere prestatie en ik hoop dat 
ook zijn fraktie dat zo zal 
waarderen em dat de loyalisten 
uit het mislukken van de poging 
van de EVP tot dezêifde conclu
sie zullen komen."

De Haze Winkelman noemt de uit
bundigheid van Wiegel na de ver
kiezingen "onterecht"."Kijk, de

dus zijn ze verliezer. Wiegel 's 
grote verdienste is geweest dat 
hij D'66 gedwongen heeft zich 
als een linkse partij te profi
leren. Daar doe ik niets aan af. 
Maar het is ook de VVD van Wie
gel geweest die nog nadrukkelij
ker dan het CDA het kabinetsbe
leid tot inzet van de verkiezin
gen heeft gemaakt. De W D  ver
liest. Hoe kun je dan zo enthou
siast zijn ?" Robert had veel 
liever gezien dat de CDA/VVD- 
combinatie versterkt uit de 
strijd tevoorschijn zou zijn 
gekomen. "Maar van bijna alle 
kanten hoor je al datzelfde ge
luid: maak een kabinet van CDA, 
PvdA en D'66." De Haze Winkel
man hoopt van harte dat zo'n 
kabinet er niet komt, want, zo 
zegt hij, "dat is niet in het

belang van het land. Het beste 
zou zijn dat D'66 zich alsnog 
zou bedenken en zou toetreden 
tot de huidige (demissionaire) 
combinatie. Maar Ctc~ 
hebben er eigenlijk geen twij
fel over laten bestaan dat ze 
dat niet willen."
De enige mogelijkheid die hij 
voor de VVD dan nog ziet is 
voortzetting van CDA/VVD-coali- 
tie , met steun van de kleine 
rechtse partijen. "Bat is echter 
een weinig elegante manier om 
die binnen te halen", zo vindt 
de oud-voorzitter.

"Buitengewoon treurig" noemt hij 
het verdwijnen van DS'70 uit de 
kamer. "Die partij is slachtof
fer van de opiniepeilingen ge
worden; daarin stonden ze steeds 
op nul en ja, dan denken de 
mensen dat een stem op DS'70 
een verloren stem is. Het tegen
overgestelde zie bij de RPF: die 
begonnen op één zetel en halen

er prompt twee. Erg jammer voor 
DS'70 dat toch hard en goed ge
werkt heeft. "

Tenslotte wil Robert nog wel 
kwijt dat de hele ontwikkeling 
in Nederland hem zorgen baart. 
D'66 is ook een linkse partij. 
Als je de tendens van de laat
ste tien jaar beziet, dan zie 
je dat Nederland duidelijk ver
linkst. Nog één of twee verkie
zingen en dat linkse meerder<- 
heidskabinet is een feit... " 
Dat dat iets is, dat De Haze 
Winkelman helemaal niet lekker 
zit, zal overduidelijk zijn. 
Wanneer we daarom voorzichtig 
informeren of hij dan niet be
ter kan gaan emigreren geeft 
Robert te kennen dat hij dat 
liever nog in het midden laat. 
Maar goed ook, want waar moet 
hij naar toe...?

v e r v o lg  van blz. 1

Dit heeft geresulteerd in een 
ommezwaai van vroegere CDA-fans 
welke het vaste plan haddden 
opgevat, nu VVD te gaan stemmen 
met als tweede gegeven dat vele 
VVD-ers nu vanuit strategisch 
oogpunt op het CDA zijn gaan 
stemmen. Wie zegt dat kiezers 
niets van politiek begrijpen, 
heeft ongelijk. De lijsttrekker 
van het CDA werd degrootste 
concurrent van de VVD.
Uit enquêtes op de 26e mei is 
gebleken dat de werkeloosheid 
en de gehele sociaal-economi
sche poblematiek als kernthema 
bij de kiezers erg hoog scoor
den .
ternenergie en kernbewapening 
waren met een percentage van 
ieder ver beneden de tien pro
cent terugverwezen tot bijzaken 
in de stemmotivatie. Het bete
kent dat dit een consequente 
stap vraagt van de verschillen
de politieke partijen.
De economen De tem en Nypels 
kwamen met een programmaverge-

lijking en stelden, evenals an
dere economen trouwens vast dat 
de partijen CDA, VVD en D'66 op 
het sociaal-economische vlak 
het dichtst bij elkaar liggen. 
De winst van D'66 en het be
perkte verlies van de regerings 
coalitie, gerelateerd aan de 
stemmotivatie van de kiezer, 
geven aan dat het huidige be
leid met eventueel duidelijke 
accentverschillen moet worden 
voortgezet.
Het zou een ontkenning van de 
wens van de kiezers zijn, in
dien D'66 deze gegevens naast 
zich neerlogt.
We zitten in een patstelling 
op dit moment. De uitslag van 
de verkiezingen en de verschil
lende resoluties van de poli
tieke partijen maken het forme
ren van een nieuwe regering 
niet gemakkelijk. Getalsmatig 
zijn er verschillende opties, 
de heren politici hebben echter 
de concrete mogelijkheden, voor 
de korte termijn, tot een abso
luut minimum gereduceerd.

Samenwerking is een groot goed 
echter ook oppositie tegen een 
gevoerd of te voeren beleid

kan heel heilzaam werken. Het 
brede maatschappelijke draag
vlak blijkt niet per definitie 
uit de samenstelling van een 
kabinet. Een breed maatschappe
lijk draagvlak wordt verkregen 
op basis van de inhoud van het 
beleid, het beleid dient her
kenbaar te zijn, moet begrip 
bij de burgers opwekken en ge
accepteerd moeten kunnen wor 
den door brede groepen in onze 
samenlevi ng.
Een "Nationale aanpak" is daar 
toe dus niet de enige oplos
sing, met name overleg en een 
op basis daarvan goed gestruc
tureerde integrale aanpak zijn 
vereisten voor te voeren be
leid in de toekomst, 
fortheidshalve zou ik conclu
derend wi 1lenvaststellen dat 
moet worden gestreefd naar 
breed gedragen beleid, los van 
het feit dat tevens een kabi
net welke het in de afgelopen 
jaren gevoerde beleid wil 
voortzetten en op grond van de 
verkiezingsuitslag is dat een 
vereiste, men moet streven 
naar verbreding van steun in 
het parlement.

VLIELAND Tel. 05621 -678
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CONGRES 
KATERN EXTRA

Programma
ZATERDAG 13 JUNI 

13.30 uur

13.45-14.10 uur 

14.10-14.35 uur

14.35- 14.40 uur 
14.40-15.05 uur

15.05-15.20 uur 
15.20-16.15 uur 
16.15-17.30 uur 
17.30-18.00 uur
18.00- 20.00 uur
20.00- 20.35 uur

20.35- 23.00 uur 
23.00 uur

ZONDAG 14 JUNI

09.00- 10.00 uur
10.00- 12.30 uur
12.30- 13.30 uur
13.30- 15.00 uur
15.00- 15.15 uur 
15.15-17.00 uur
17.00 uur

lid

Aanvang, gevolgd door congresrede van de 
landelijk voorzitter Roelof Houwing.
Rede van de heer M.S. Rabbani, consul van 
Koeweit.
Rede van de heer G.M. de Vries, lid van di 
commissie Buitenland van de VVD en weten
schappelijk medewerker internationale be
trekkingen, 
korte pauze
Rede van de meer mr. L.J. Brinkhorst, 
Tweede Kamer voor D'66.
PAUZE
Discussie met de inleiders.
Aanvang Buitengewone Algemene Vergadering
BORREL
DINER
Rede van de heer H. VIon, ambassaderaad 
van de israëlische ambassade, 
heropening BAV
Schorsing BAV tot zondag 14 juni 1981 om
10.00 uur.

ONTBIJT 
Vervolg BAV.
LUNCH
Vervolg BAV.
PAUZE
Vervolg BAV. 
Sluiting congres.

Agenda a.v,
13 EN 14 JUNI 1981 TE BERG EN DAL :

1.
2 .
3.

4.

5.

Opening
Ingekomen stukken en mededelingen
Vaststelling van de notulen van de A.V. d.d. 31-01-‘81 te 
Maarssenbroek
Vaststelling van de notulen van de A.V. d.d. 14 en 15 
maart 1981 te Scheveningen
Vaststelling van de notulen van de B.A.V. d.d. 17-05-'81
te Hilversum
Vaststellinq van plaats en datum van de najaarsvergaderim 
1981 (najaarscongres)
Vaststelling van plaats en datum van de jaarlijkse alge
mene vergadering 1982 (voorjaarscongres)
Vaststelling van plaats en datum van de BAV op het zomer 
congres 1982
Wijzigingen statuten en huishoudelijk reglement 
Vaststelling resolutie Midden-Oosten 
Vaststelling resolutie Omroepbeleid

12. Vaststelling modelreglement voor afdelingen
13. Vas'tstelling modelreglement voor districten
14. Benoeming leden hoofdbestuur
15. W.v.t.t.k.
16. Rondvraag
17. Sluiting.

Toelichting
ad 3. De notulencie. stelt voor de notulen goed te keuren
ad 4. De notulen liggen ter goedkeuring bij de notulencie.
ad 5. Het HB stelt voot dit uit te stellen tot de najaars

vergadering
ad 6. Het HB stelt voor het najaarscongres te houden in 

motel Nul and te Nul and (N.Br.)
ad 7. Het HB stelt voor de vergadering op 20 en 21 maart 

in Hoogèveen te houden
ad 8. Het HB stelt voor de BAV te houden in Noord-Holland 

en wel op 19 en 20 juni 1982
ad 9. De voorstellen hiertoe zijn uitgebreid opgenomen in 

het laatste HB-info.
ad 11. Behandeld zal worden het resterende gedeelte van de 

resolutie Omroepbeleid
ad 14. Het HB stelt de volgende kandidaten voor: 

landelijk panningmeester: Hans Veldkamp
algemeen secretaris : Joost van Gilse
De verenigingsraad heeft over beide kandidaten inmid
dels een positief advies uitgebracht.

JOVD Juni congres 
over Middenoosten 
problematiek
Resolutie &  
Amendementen

0NTWERP-RES0LUTIE MIDDEN-OOSTEN

l 12)

Hieronder staat afgedrukt het 
ontwerp van de Midden-Oosten- 
resolutie, zoals die behandeld 
zal worden op het congres te 
Berg en Dal op 13 en 14 juni. 
Cursief staan onder de ontwerp- 
stellingen en amendementén de 
toelichtingen afgedrukt. Bij 
de amendementen is een stemad
vies van de Midden-Oostencommis- 
sie gevoegd.
Voor de goede orde: de amende
menten van de Europacommissie 
zijn voor deze commissie door 
het Hoofdbestuur ingediend.

Amendementen voor de stelling
en.
(1) Europacommissie
Wij zijn van mening dat voor de 
oplossing van de problematiek 
in het Midden-Oosten een zodani
ge politieke structuur met een 
zekere stabiliteit moet worden 
gecreëerd', dat de daadwerkelijke 
uitoefening van het zelfbeschik 
kingsrecht door de minderheden 
mogelijk wordt.
ONTRADEN, voorfceur voor
(2) Europacommissie 
Ten aanzien van de Midden-Oosten 
problematiek dient elk initia
tief tot bemiddeling erop ge
richt te zijn dat er een poli
tieke structuur opgebouwd kan 
worden met een zekere stabili
teit, zodanig dat inderdaad de 
minderheden hun zelfbeschikkings 
recht kunnen uitoefenen. 
ONTRADEN, voorkeur voor (121
(3) Europacommissie
Wij juichen het europese ini
tiatief ten aanzien van het 
Middne-Oosten toe. Het moet 
echter niet alleen bij informa
tie inwinnen blijven. Wij ach
ten bemiddeling gewenst, in 
eerste instantie vanuit EPS-ver- 
band, mocht dit echter niet mo
gelijk blijken, dan vanuit VN- 
verband. Daar waar mi litai re 
garanties een uitvoering moeten 
vinden, dringen wij aan op be
middeling in VN-verband. Tevens 
zijn wij van mening dat gekop
peld aan het onderhandelings
proces een programma van eco
nomische steun aan de econo
misch zwakkere landen van het 
Midden-Oosten moet worden op
gezet.
Momenteel is er een europees 
iïiitifitief gaande, waarbij 
op het ogenblik de EG nog geen 
positie wil innemen, doch uit
sluitend informatie inwinnen.

Route
Het Juni-congres zal dit jaar 
op 13 en 14 juni gehouden in 
Hotel Hamer, Groteweg, te 
Berg en Dal.
Hotel Hamer is te bereiken 
vanaf NS station Nijmegen 
met de stadsdienst (donker
rode bussen) lijn 5 naar 
Berg en Dal, eindpunt.
Per auto vanuit het Noorden 
richting Nijmegen aanhouden 
tot je Berg en Dal tegen
komt, vanuit het Zuiden rich
ting Arnhem tot je bij Nijme
gen de aanduiding Berg en Dal 
tegenkomt.
Het is goed aangegeven, in 
Berg en Dal is hotel Hamer 
makkelijk te vinden.

Naar onze mening moet als lo
gisch gevolg ook in EPS-ver- 
band bemiddeld worden. Wij 
achten het echter meer op de 
weg van de VN liggen om de 
resultaten van die bemiddeling 
kracht bij te zetten. Maar in
dien alle partijen de voorkeur 
uitspreken voor militaire 
ondersteuning, uitlsuitend 
door de EPS-landen, dan wij
zen wij die mogelijkheid niet 
bij voorbaat af. Reeds bij de 
vredesonderbande lingen tussen 
Egypte en Israël hebben econo
mische steunprogramma’s een 
grote rol gespeeld. Ook bij 
nieuwe vredesinitiatieven 
zal economische hulp één van 
de belangrijkste middelen zijn 
om de nodige bereidheid tot 
concessies te verkrijgen. Bij 
gebrek aan militaire kracht 
zal juist al economische hulp 
de belangrijkste inbreng van 
de EG zijn.
AANBEVOLEN, mitsdien gevoegd 
als stelling vóór stelling 5.
(4) Gelderland 
Een liberaal Midden-Oosten 
beleid dient erop gericht te 
zijn, dat er in deze regio 
een rechtvaardige vrede moet 
komen, en dat ieder volk het 
recht op zelfbeschikking heeft 
Europa dient hier een actieve 
ert stabiliserende rol te spe
len.
In de concept-resolutie wor
den geen duidelijke uitgangs
punten gegeven voor een Mid- 
den-Oostenbeleid. Wij willen 
met dit amendement deze 
uitgangspunten toevoegen, en 
daarmee bereiken dat deze 
resolutie een préambule krijgt 
In de huidige stelling 1 imet 
of zonder ons amendement) 
wordt dan het probleem ge
schetst, en getracht enkele 
globale oorzaken te geven.

Stelling 1
De instabiliteit in het Midden- 
Oosten wordt voornamelijk ver
oorzaakt door een grensoverschri 
dend minderhedenvraagstuk. Er 
zijn ethnische, godsdienstige 
en politieke minderheden, voor 
welke het niet mogelijk is zich 
binnen de huidige constellatie 
te ontplooien. Velen van hen wor 
den op onvoldoende wijze betrok
ken bij het bepalen van hun toe- 
koms t.
Door de ontwikkelingen in de ja- 
ren zeventig, zoals de opkomst 
en internationale erkenning van

de P.L.O., de Ïom-Kippoeroorlog 
en de daaruit voortvloeiende 
olieboycot door de Arabsiche 
landen, alsmede het daarmee groei 
ende besef in het Westen zeer af
hankelijk te zijn van de Arabische 
olie, heeft de indruk postgevat, 
dat het grootste gevaar voor de 
stabiliteit in het Midden-Oosten 
wordt gevormd door het conflict 
tussen Israël en zijn buurlanden 
en door het Palestijnse vluchtel 
ingenvraagstuk.
Hierdoor is uit het oog verloren 
dat de instabiliteit veel meer 
bronnen kent, die grotendeels in 
de Arabische wereld zelf moeten 
worden gezocht. Het Palestijnse 
probleem is slechts exponent van 
een vraagstuk dat overal in het 
Midden-Oosten de kop opsteekt, 
namelijk dat door de grenzen, zo
als die bij de onafhankelijkheid 
van veel staten in het Miiden-Oos- 
ten in de eerste helft van d.eze 
eeuw zijn afgaspreken ethnische, 
religieuze en politieke minderhe
den tussen de wal en het schip 
zijn geraakt (Koerden, Joden in 
andere Arabische staten) of het 
door een interne machtsstrijd heb
ben moeten afleggen tegen een an
dere groep in die staat(libanon, 
Syrië). Stabiliteit in het Midden- 
Oosten is dus sterk afhankelijk 
van de vraag, of het minderhe
denprobleem op bevredigende wij
ze kan worden opgelost. Dat 
vergt de bereidheid van de be
trokken staten hun eigen staats
inrichtingen en -grenzen ter 
discussie te stellen. De meest 
reëele opening die momenteel 
bestaat, is die naar de Pales- 
tijnen toe, omdat in deze kwes
tie het punt reeds is bereikt 
dat bereidheid bestaat naar 
oplossingen te zoeken. Bovendien 
kan hier effectief internatio
nale druk worden uitgeoefend.
Zover is het bij de andere ge
vallen nog niet.

(5) Utrecht
Voor de stelling moet worden 
toegevoegd:
Naast het centrale Israel- 
Palestijnenconfliet en het feit 
dat op de snelle moderniserin
gen in het Midden-Oosten een 
reactie is gekomen, waarin men 
de oude waarden van de Islam 
tracht te laten herleven, wordt 
de instabiliteit in het Midden- 
Oosten mede beheerst door een 
grensoverschrijdend minderhe
denvraagstuk.
(Vervolgens moet de eerste zin 
worden geschrapt. Vanaf Er zijn 
etnische,...tot toekomst 
handhaven.)
ONTRADEN, dit amendement gaat 
tegen de aard van de resolutie 
in. Bij stellen het minderheden
vraagstuk centraal, de beide 
toevoeginggen van Utrecht hebben 
daar o.i. nauw verband mee.
(6) Gelderland
Wijzigen: De instabiliteit......
minderhedenvraagstuk in:
De instabiliteit in het Midden- 
Oosten wordt veroorzaakt door 
een grensoverschrijdend minder
hedenvraagstuk, het economisch- 
strategische belang van deze 
regio en de bemoeienis van de 
supermachten.
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Ons inziens wordt het Midden-
Oostenprobleem niet voornamelijk te verwijzen naar de reeds aan
veroorzaakt door het grenso
verschrijdend minderhedenvraag
stuk, maar spelen ook het econo- 
misch—strategische belang van 
deze regio en de bemoeienis van 
de supermachten een grote rol. 
AANBEVOLEN. In tegenstelling 
tot (5) wordt in (6) een aantal 
andere centrale problemen ge
noemd, die naast het minderheden 
vraagstuk een grote rol spelen.
(7) 'tGooi
...niet mogelijk... wijzigen 
in ...moeilijk...
ONTRADEN. Ontkracht de stelling.
(8) 't Gooi
na ...constellatie... toevoe
gen .. .optimaal...
ONTRADEN, zie (7)
(9) Europacommissie
De zin Velen van hen...hun 
toekomst, schrappen. 
AANBEVOLEN, zie (12)
(10) Europacommissie 
Zelfde zin als in (9) indien 
niet schrappen wijzigen in:
Het is van belang dat deze min-

constatering. Wij stellen voor

genomen motie m.b.t. Iran/Irak. 
Hetgeen in de toelichting ge
steld wordt, is daarin namelijk 
terug te vinden, en vormt méér 
het wezen van de zaak.
ONTRADEN In plaats van deze 
verwijzing hebben wij een 
voorkeur voor (19) en (20).
(14) "t Gooi
na ...waarin men... toevoegen 
...onder meer... , en ..Na de 
hierdoor uitgebroken... wij
zigen in Na de mede hierdoor 
uitgebroken...
AANBEVOLEN
(15) Gelderland
Wijzigen Na de hierdoor...
..conflict met Iran in 
Dit...
ONTRADEN Ontkracht de stelling
(16) Breda
Schrappen: Na de hierdoor...
..wereldolievoorziening.
Nieuwe tekst: Het conflict 
Iran-Irak vormt een onver
antwoorde bedreiging voor de 
wereldoli evoorzi eni ng.

derheden daadwerkelijk worden be- Schuldvraag ligt niet bij
trokken bij het bepalen van hun 
toekomst.
ONTRADEN, vanwege aanbeveling 
bij (9).
(11) 't Gooi
na ...bepalen van hun toekomst, 
toevoegen:
Landsgrenzen vallen niet samen 
met etnische grenzen. Dit is 
verklaarbaar uit de geschiedenis 
van dit gebied sinds ca. 2000 v.
C., waarin telkenmale volkeren 
het gebied van andere volkeren 
veroverd hebben. Na 1945 is ge
forceerd snel zelfstandigheid 
verleend aan landen en volkeren, 
zonder voor behoorlijke grenzen 
zorg te dragen. De hierdoor

Irak alleen. De oorlog vormt 
een bedreiging voor het olie- 
transport, m.n. door de Straat 
van Hormoez.
ONTRADEN Wij hebben een voor
keur voor (17)
(17)Kennemerland/Del f 1 and 
...expansionisme... wijzigen 
in ...aggressie...
Iran en Irak voeren slechts 
een grensoorlog om een aantal 
omstreden stukken gebied, 
terwijl expansionisme betrek
king heeft op de verovering 
van hele staten. Expansionisme 
doet wel heel erg denken aan 
de verwijten die de USSR en 
de VS alkaar doen toekomen als

ontstane problemen zijn versterkt2ij elkaar machtpolitiek ver- 
doordat in de onderlinge twisten 
steeds wisselende bondgenoot
schappen zijn opgetreden, waar
door de beide grootmachten in 
de VS en de "USSR al of niet op 
de achtergrond hun invloed poog
den te versterken.
ONTRADEN, voorkeur voor (6).
(12) Commissie 
Toevoegen aan de stelling:
Elk initiatief tot bemiddeling 
dient erop gericht te zijn dat 
er een politieke structuur 
opgebouwd kan worden met een ze
kere stabiliteit, zodanig dat 
inderdaad de minderheden hun 
zelfbeschikkingsrecht kunnen 
ui toefenen.
Ons inziens was de intentie van 
(1) en (2) hier beter op zijn 
plaats.
AANBEVOLEN. Goede aanvulling op 
onze eigen resolutie.

Stelling 2
Op de snelle moderniseringen in 
het Midden Oosten is een'reactie 
■gekomen, waarin men de oude 
waarden van de Islam tracht te 
laten herleven. Na de hierdoor 
uitgebroken revolutie in Iran 
is er een machtsvacuüm ontstaan 
in.die regio. Hier heeft Irak 
gebruik van gemaakt. Het Irakees 
expansionisme en het hieruit 
voortgekomen conflict met Iran 
vormt een onverantwoorde bedrei
ging voor de stabiliteit bin
nen de Islamitische wereld en 
voor de wereldolievoorziening. 
Hoezeer interne Arabische pro
blemen tot voor kort aan de 
aandacht van de wereld zijn 
ontsnapt bleek in 1978/79, toen 
de revolutie in Iran de wereld 
verraste. Het Islamitisch re
veil is volledig aan onze waar
neming voorbijgegaan. De oorlog 
tussen Iran en Irak is een 
duidelijk gevolg van het 
machtsvacuüm dat door de revo
lutie in Iran was ontstaan in 
die regio, maar ook dit conflict 
kon tot ontwikkeling komen 
zonder dat de voortekenen het 
Westen bereikten. Gezien het 
grote belang echter dat het 
Westen heeft .bij een gregelde 
olietoevoer en bij stabiliteit 
in de Perziche Golf is het 
noodzakelijk dat het Westen de 
ontwikkelingen aldaar nauwkeuri
ger gaat volgen en poogt een 
voor alle partijen positieve 
invloed uit -te oefenen.
(13) Utrecht
Hele stelling schrappen.
De zin Op de snelle...herleven 
zit al in (5) verwerkt. Er rest 
nog slechts een feitelijke

wijten.
AANBEVOLEN
(18) 't Gooi
Laatste zin De Islamitische 
wereld en voor de wereldolie
voorziening wijzigen in 
Dit gebied en de wereldolie- 
voorzieni ng 
ONTRADEN Overbodig
(19) Gelderland
Toevoegen na wereldolievoor
ziening:
Het conflict Iran-Irak is hier 
een voorbeeld van. De VN dient 
hier vredesinitiatieven te 
ontplooien.
AANBEVOLEN, zie (20)
(20) Commissie
In (19) tussen 'hier' en 
'vredesinitiatieven' invoe- 
gen: 'opnieuw'

Stelling 3
De Libanezen moeten de mogelijk
heid krijgen zonder inmenging 
van belanghebbende buurlanden 
orde op zaken te stellen. De 
positie van de tijdelijk aan
wezige UNIFIL-troepen dient 
effectief benut te worden, op
dat UNIFIL in staat wordt ge
steld een daadwerkelijke bij
drage te leveren aan het her
stel van de bestuurbaarheid van 
Libanon en het gezag van de Li
banese regering. Om dit te be
werkstelligen moet het mandaat 
van UNIFIL in zowel kwantitatief 
als kwalitatief opzicht verruimc 
worden, waarmee de betrokken 
staten dan moeten instemmen. 
Libanon, voor de Eerste Wereld
oorlog deel van het Ottomaanse 
(Turkse) Rijk, daarna mandaat
gebied beheerd door Frankrijk, 
werd in 1941 onafhankelijk. De 
bevolking bestaat uit zowel 
christenen als moslems. Sinds 
1948 bevinden zich er ook Pa- 
lestijnen.
Libanon was een van de wel
varendste landen van het Midden
oosten. Nu is het verwikkeld 
in een burgeroorlog, waarin 
verscheidene groeperingen een 
rol spelen. In grote delen van 
het land staan politieke en 
religieuze groepen én tegenover 
elkaar én tegenover een Syrische 
interventiemacht. De situatie 
wordt erg bemoeilijkt doordat 
de religieuze grenzen door de 
verschillende partijen heen lo
pen. Rechtse christenen en 
moslems staan tegenover linkse 
christenen en moslems. Vaak 
zijn deze groeperingen ook on
derling verdeeld en bevechten 
elkaar. In bepaalde streken 
vechten Palestijnen en moslem-

groepen samen tegen de Syriërs. 
In zuidelijk Libanon bevinden 
zich (vanaf de Israëlische 
grens gezien) op Libanees 
grondgebied: eerst een strook 
Israëlische troepen, dan de dooi 
Israël gesteunde, oorspronkelijl 
uit het Libanese leger stammendt 
troepen van de rechts-christe
lijke majoor Haddad, vervolgens 
de troepen van UNIFIL, waaron
der het Nederlandse VN-detache- 
ment, en dan de Palestijnen.
Ten noorden hiervan bevinden 
zich, verspreid over het gebied, 
Syrische troepen, het Libanese 
leger en kleine christelijke- 
en moslemgroepen. De UNIFIL- 
troepen fungeren als buffer 
tussen de militia van majoor 
Haddad enerzijds en de Pales
tijnen anderzijds. Zij (UNIFIL) 
proberen hun gebied vrij te 
houden van troepen en infil
tranten van beide zijden. Be
moeilijkt wordt dit in het bij
zonder door een Palestijnse 
enclave in het UNIFIL-gebied.
Om de situatie in Libanon te 
kunnen normaliseren moet eerst 
het gezag van de Libanese re
gering worden hersteld. Daar 
de landen in die regio aller
lei belangen hebben bij 
bepaalde oplossingen, zijn de 
VN de aangewezen instantie om 
hier op te treden om de Liba
nese regering weer in de gele
genheid te stellen haar legi
tieme gezag uit te oefenen. Dit 
moet geschieden door de belang
hebbende buurlanden zich eerst 
terug te laten trekken tot op 
eigen grondgebied. Het ontsta
ne vacuum zou dan ingevuld moe
ten worden door de (tijdelijke) 
UNIFIL-troepen, zodat er een 
begin kan worden gemaakt met 
het herstel van de bestuurbaar
heid van Libanon. Hiertoe moet 
het mandaat van UNIFIL worden 
verlengd en uitgebreid.

(21) Vechtstreek 
Schrappen hele 'stelling.
In stelling 3 wordt het Franse 
plan voor het opstellen van 
een internationale vredesmacht 
in Libanon verwoord. Dit plan 
werd ondersteund door de VS. 
Zoals bekend heeft de plaats
vervangend secretaris-generaal 
van de Verenigde Naties, Brian 
Urquhart, het plan half april 
voorgelegd aan de betrokken 
staten in Libanon. De Libanese 
regering voelt niets voor het 
plan, Syrië weigert iedere mede
werking en de Arabische Liga is 
tegen internationalisering van 
het conflict.
Het ligt in de lijn der verwach
tingen (Tass heeft dit overigens 
al aangekondigd) dat ieder ini
tiatief voor een niet-Arabische 
of zelfs niet-Syrische vredes
macht door Rusland in de 
Veiligheidsraad met een veto 
getorpedeerd zal worden. Het 
aannemen van deze stelling is 
derhalve zinloos.
ONTRADEN. Ons neerleggen bij 
de door Vechtstreek geschetste 
situatie betekent het geven van 
vrij spel aan Syrië.
(21) Europacommissie 
Ten aanzien van Libanon in 
plaats van stelling 3̂ een 
nieuwe stelling:
Gezien de historiche banden 
en het gevaar voor de wereld
vrede is een EPS-initiatief 
op zijn plaats. Dit initiatief 
moet leiden tot een neutraal 
en stabiel Libanon, met een 
sterke eigen.regering. Middelen 
daartoe zijn: a terugtrekking 
van alle buitenlandse strijd
krachten; met uitzondering van 
Unifil voor een overbruggings- 
periode; b economische steun 
voor de Libanese regering om 
ze in staat te stellen weer een 
eigen staatsapparaat op te 
bouwen.
De situatie in Libanon kan 
gemakkelijk leiden tot een 
Israelisch-Syrische oorlog, het 
land zelf is door de burgeroor
log aan de rand van de afgrond 
gebracht.
ONTRADEN, voorkeur voor (24)

(23) Gelderland 
Wijzigen De Libanezen... in 
De Libanese regering... (eerste 
regel)

Wij stellen dat dit niet kan 
worden overgelaten aan de Liba
nezen, daar die elkaar bevechtei 
Wij vinden dat dit de taak is 
van een centrale regering, die 
ook nu al bestaat.
AANBEVOLEN.
(24) Utrecht
Eerste zin handhaven. Rest 
van de stelling schrappen en 
wijzigen in:
Teneinde het herstel van de 
bestuurbaarheid van Libanon 
en het gezag van de Libanese 
regering mogelijk te maken 
moet in eerste instantie gezocht 
worden naar een politieke oplos
sing, waarbij alle buitenlandse 
strijdkrachten zien moeten te
rugtrekken, met uitzondering 
van UNIFIL voor een overbrug- 
gingsperiode. 'Tevens dient van
uit de EG economische steun 
te worden verleend voor de Li
banese regering om ze in staat 
te stellen weer een eigen staats 
apparaat op te bouwen. Opdat 
UNIFIL daadwerkelijk een bij
drage kan leveren aan dit her
stel, dient, althans voor de 
overbruggingsperiode, het man
daat van UNIFIL in zowel 
kwantitatief als kwalitatief op
zicht verruimd te worden, waar
mee de betrokken staten dan moe
ten instemmen.
AANBEVOLEN, vanwege de redenering

gevolgd in de toelichting bij 
amendement (21).
(25) Gelderland
Wijzigen De positie...moeten 
instemmen (2de regel) in: 
Hieraan dient Europa politieke 
en economische steun te geven. 
Voor een overbruggingsperiode 
kan de UNIFIL kwantitatief uit
gebreid worden. Alle overige 
buitenlandse troepen dienen het 
land te verlaten.
De Libanese regering moet de 
mogelijkheid krijgen om zelf 
orde op zaken te stellen. Bui
tenlandse troepen dienen dan ook 
het land te verlaten. Op den 
duur zal ook het Libanese leger 
z-jn gezag moeten herstellen. 
Hierbij kan Europa een rol spe
len. Zolang dat niet gebeurd is 
kan UNIFIL een grotere rol spe
len in heel Libanon.
ONTRADEN, voorkeur voor (24).
(26) 1t Gooi
Laatste frase ...waarmee de 
betrokken staten dan moeten 
instemmen. geheel schrappen 
(dus na ...worden... een punt) 
ONTRADEN, voor langdurige vrede 
in Libanon is instemming van 
de betrokken partijen noodza
kelijk.

Stelling 4
De Nederlandse regering dient 
met alle daartoe ter beschikking 
staande middelen te voorkomen 
komen dat Nederlandse bedrij
ven zich conformeren aan een 
boycot Israel-politiek. Wij 
veroordelen iedere discriminatie 
op grond van ras, geloof of na
tionaliteit in het internationa
le handelsverkeer. Naast de 
strafbaarstelling van de niet- 
Joodverklaring vinden wij dat 
het afgeven van zowel positieve 
en negatieve goederenverklarin
gen als niet-Israelverklaringen 
strafbaar dient te worden 
gesteld.
De Arabische wereld acht zich
zelf vandaag nog in oorlog met 
de staat Israël. Zij verplichten 
dan ook bedrijven van buiten 
Israël, bijvoorbeeld Nederlandse 
bedrijven, in het kader van 
een boycot-Israelactie bepaalde 
verklaringen te ondertekenen.
In de eerste plaats betreft het 
hier de z.g. negatieve goederen

verklaring . Deze verklaring houdt 
in, dat het geleverde produkt 
noch onderdelen of grondstoffen 
ervan uit Israël afkomstig zijn. 
Het beleid van de Nederlandse 
regering is geweest om deze nega
tieve goederenverklaringen niet 
te verbieden, maar wel te proberen 
ze zo veel mogelijk te laten ver
vangen door z.g. positieve goe
derenverklaringen (waarin staat 
uit welke landen de goederen wel 
afkomstig zijn).
De tweede maatregel van Arabische 
landen is het eisen van een niet- 
Israelverklaring van mensen, die 
namens een buitenlands bedrijf 
in een Arabisch land komen wer
ken. Het betreft hier niet een 
verklaring, die uitsluit dat de 
betrokken persoon van een bepaald 
ras of een bepaalde religie is 
(niet-Joodverklaring), maar slaat 
op een politieke of economische 
binding met Israël van de betrok
ken persoon. Onderzoek van de 
regering heeft uitgewezen 
dat de verschillende Arabische 
hnden verschillend reageren op 
van Nederlandse kant voorgestel
de 'verzachtende' teksten in de 
verklaringen over goederen of 
personen. De poging over te gaan 
op positieve goederenverklaringen 
had in een redelijk aantal Ara
bische landen wel. maar in een 
aantal ook totaal geen effect.
De poging om in de niet-Israel- 
verklaringen expliciet te laten 
vermelden dat het om economishce 
of politieke banden gaat lukte 
niet, ofschoon de Arabieren 
het inhoudelijk met een dergelijke 
tekst wel eens zouden zijn, zo 
blijkt uit de stukkenwisseling 
tussen de Nederlandse regering en 
de parlementaire commissie over 
de Arabische boycot.
Het bedrijfsleven zelf heeft bui
tengewoon positief gereageerd op 
verzoeken van onze regering om 
pogingen in het werk te stellen 
de betreffende verklaringen zo 
veel mogelijk te verzachten. Het 
blijkt echter juridisch zeer moei
lijk om met de huidige wetgeving 
dergelijke verklaringen te ver
bieden, omdat ze geen naar ras of 
geloof discriminerend karakter 
dragen. In dat geval zou het 
af geven van dergelijke verklarin
gen namelijk strijdig zijn met de 
Nederlandse rechtsorde.

De commissie kon over deze zaak 
een eens luidende visie op papier 
krijgen inzake de gevolgen van 
deze boycot voor Israël. Waar het 
de principiële kwestie betrof en 
het ih de praktijk brengen ervan 
liepen de meningen evenwel uiteen. 
Een meerderheid van de commissie 
achtte het principieel onaanvaard
baar dat bedrijven een bepaald 
land ook slechts in theoretische 
gevallen moesten uitsluiten van 
handelsrelaties. Het andere deel 
meende, dat het bedrijfsleven 
hier wel ruimte diende te krij
gen, met name omdat het (gezien de 
formulering van de eerste zin 
van de stelling) slechts gaat om 
bedrijven die toch niet zouden 
handelen met Israël. Deze laatste 
groep stelde het handelsbelang 
hier boven het in de praktijk 
brengen van de geformuleerde j 
principes.

(27) Apeldoorn/Doetinchem/ Noord- 
Veluwe

Wijzigen eerste zin in:
De Nederlandse regering dient 
samen met andere Europese lan
den te proberen te voorkomen 
dat Europese bedrijven zich 
conformeren aan een boycot- 
Israelpolitiek.
De stelling geponeerd is te 
streng geredigeerd. Nederland 
dient niet ten koste van alles 
'voorop te blijven lopen’.
ONTRADEN, ontkracht de stelling
(28) Utrecht
Schrappemhet woord ...Neder
landse... voor ...bedrijven., 
(lste zin).
AANBEVOLEN
(29) Utrecht
schrappen: zich...politiek 
daar invoegen: voldoen aan 
voorwaarden gesteld door 
Arabische landen in het kader 
van een boycot-Israelpolitiek 
AANBEVOLEN, indien (32) wordt 
verworpen. Stemming hierover 
zal plaatsvinden na die over
(32).
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(30) Gelderland
Wijzigen: ...een boycot Israël - 
politiek. Wij veroordelen....

handelsverkeer, 
ïn- ...een boycot Israelpoli- 
tiek, omdat wij iedere...handels 
verkeer veroordelen.
AANBEVOLEN
(31) Groningen
Schrappen: . . . n a t i o n a l i t e i t . . .
yij verwijzen naar de sanctie- 
wet3 die eind 1977 door de 
Twe’ede Kamer is aanvaard. Doel 
van de wet is internationale

economische sancties tegen lan
den door te voeren en de con
trole op naleving van die san
cties te vereenvoudigen. Deze 
wet maakt discriminatie op 
grond van natvonalttCLt moge—

Hjk- , , .
ONTRADEN. Wij kunnen best 
afwijzen wat de Sanctiewet 
mogelijk maakt.
(32) Minderheid commissie 
Schrappen: Derde zin van 
de stelling.
Daar invoegen:
Daarnaast menen wij dat de 
z.g. negatieve goederenverkla
ring zo veel mogelijk moet wor
den vervangen door een posi
tieve goederenverklaring. Van 
landen, die zichzelf in staat 
van oorlog met Israël achten 
is het niet onlogisch dat zij 
niet met graagte handel drij
ven met bedrijven die dat ook 
met Israël doen, hoewel wij 
een dergelijke politiek ver
oordelen. Zo lang de z.g. 
niet-Israelverklaring dan ook 
slechts slaat op politieke of 
economische banden met Israël 
dient het afgeven hiervan niet 
strafbaar te worden gesteld. 
Voor toelichting zie de toe
lichting bij de concept-stel- 
ling.
(33) Vechtstreek 
Toevoegen aan (32) (indien 
dat wordt aangenomen):
Nederland dient er in interna
tionaal verband naar te stre
ven dat het afgeven van niet- 
Israelverklaringen geweigerd 
wordt.
Strafbaarstelling van niet-Is- 
raelverklaringen is slechts 
effectief in internationaal 
verband, aangezien Nederland 
veel te weinig gewicht in de 
schaal zal kunnen leggen. 
AANBEVOLEN door de minder
heid van de commissie, die 
(32) indiende.

De volgende amendementen hebben 
betrekking op de derde zin 
van de concept-stelling, dus 
indien (32) wordt verworpen.
(34) 't Gooi.
Derde zin wijzigen in: De Ne
derlandse regering dient dan 
ook de afgifte van niet-Jood- 
verklaringen alsmede de afgif
te van positieve- en negatieve 
goederenverklaringen (door het 
Nederlandse bedrijfsleven) zo 
veel mogelijk tegen te gaan.

ONTRADEN, ontkracht de con- 
ceptstellingname.
(35) Eindhoven/Noord 
Schrappen in derde zin: 
...positieve...
(Noord:) Een positieve goe
derenverklaring is niet dis
criminerend.
(Eindhoven:) Landen hebben 
het recht om te weten waar 
een product of onderdelen 
daarvan Vandaan komen ten
einde om economische, tech
nische of politieke redenen 
over aankoop te kunne beslis
sen. Een positieve goederen
verklaring verschaft deze 
informatie zonder de negatie
ve intentie van een negatieve 
goederenverklaring.
ONTRADEN. Het blijft dis
criminatie, want het gestelde 
in de toelichting van (35) 
biedt Arabische landen de 
mogelijkheid om te gaan dis
crimineren.
(36) Utrecht
Toevoegen aan de concept- 
stel 1i ng:
Tevens dient Nederland alle 
mogelijke initiatieven te 
ontplooien teneinde straf
baarstelling van alle verkla
ringen binnen alle EG-landen 
te bewerkstelligen.
Dan de zin Wij veroordelen... 
•••handelsverkeer. De Com
missie Buitenland van Utrecht 
spreekt zich uit tegen elke 
discriminerende of tendenti

euze verklaring dan ook. Zij 
deelt het standpunt dat Naast 
de strafbaarstelling van de 
niet-Joodverklaring het af
geven van zowel positieve 
en negatieve geoderenverkla- 
ringen als niet Israelverkla- 
ringen strafbaar dient te 
worden gesteld.
ONTRADEN, voorkeur voor (37).

(37) Invoegen na stelling 4:
De Commissie van de EG dient 
te komen met voorstellen die 
moeten leiden tot een alge
meen europees verbod ten aan
zien van welke discrimineren
de of tendentieuze verklarin
gen dan ook. Dit laat onver
let dat Nederland zelfstan
dig onmiddelijk maatregelen 
moet nemen om dit verbod al
thans in de Nederlandse wet
geving te realiseren.

Wij spreken ons uit tegen elke 
verklaring, die inhoudt een 
discriminatie van welke bevol
kingsgroep of natie dan ook.
Een dergelijk verbod zou bij
dragen aan het opheffen van 
belemmeringen in het handels
verkeer die gelegen zijn in 
concurrentieoverwegingen bij 
het af geven van een dergelijke 
verklaring. Deze stellingname 
dient zo principieel mogelijk 
te zijn, ongeacht de consequen
ties voor de handelsbetrekkin
gen, aangezien vanuit een libe
rale visie men tot geen andere 
overtuiging kan komen, dan dat 
dergelijke verklaringen afgewe
zen dienen te worden. Daarnaast 
zijn wij ervan overtuigd dat er 
geen consequenties voor de 
handelsrelaties zullen zijg., in
dien men maar principieel in 
zijn stellingname is. In de MS 
zijn namelijk ook al deze ver
klaringen strafbaar en de han
del tussen de VS en de Arabie- 
sche landen heeft hier niet on
der te lijden gehad.
AANBEVOLEN.

(38) Delfland
toevoegen voor stelling 5 nieu
we stelling:
Het conflict tussen de staat Is 
rael en de Arabische buurlanden 
vormt een bron van grote span
ning en dus een bedreiging van 
de vrede in de regio en in de 
wereld. Daarom dient na een 
harmonisatie van de Amerikaan
se Midden-Oostenpolitiekmet 
een te verwachten Europees vre
desinitiatief en na afloop van 
een zo snel mogelijk te houden 
Euro-Arabische dialoog een 
conferentie onder auspiciën van 
de VN te worden georganiseerd 
waarop alle partijen vertegen
woordigd zijn en waar zonder 
voorwaarden vooraf onderhandeld 
moet kunnen worden.
ONTRADEN, maakt de resolutie 
.onduidelijker.

Bij det amendement moet ook 
amendement (3) behandeld worden

Stelling 5
Na een formele wederzijdse er
kenning tussen Israël en de 
P.L.0. dient de staat Israël 
haar aanspraken op het gebied 
van de Westbank op te geven en 
moeten Palestijnen een voorlo
pige reqering vormen, waarna 
onder toezicht van de VN vrije 
verkiezingen - waaraan meer
dere partijen kunnen deelne
men - plaatsvinden. Deze Pa- 
lestinse staat dient gedemili
tariseerd te zijn, onder veilig 
heidsgaranties van Israël en 
Jordanië, met veilige en erken
de grenzen voor alle partijen. 
Deze stelling borduurt voort 
op de in maart j.l. te Sche- 
veningen aangenomen motie PLO/ 
Israël. Het bestaansrecht van 
de staat Israël moet formeel 
door de P.L.0. en de P.L.O. 
formeel als een vertegenwoor
diger (vertegenwoordigende 
organisatie) van de Palestij
nen door Israël erkend worden. 
Pas dan is de weg voor onder- 
handelingen open. De demili- 
tarisering van de Palestijnse 
staat op de Westbank houdt in, 
dat deze staat onder geen en
kel beding een bedreiging voor 
de omliggende staten mag 
vormen. De te installeren en 
door Palestijnen te vormen 
voorlopige regering van dat 
gebied dient de macht van het 
huidige Israëlische militaire

bestuur over te nemen en zo 
snel mogelijk verkiezingen uit 
te schrijven. Deze verkiezin
gen moeten onder toezicht van 
de VN plaatsvinden, maar het 
is verder niet de bedoeling 
als 'scheidsrechter' constant 
een VN-troepenmacht in de 
grensgebieden te stationeren.

(39) 'T Gooi
Stelling geheel schrappen 
ONTRADEN, wat is de motiva
tie bij dit amendement?
(40) Groningen
Stelling geheel schrappen. 
Vervangen door:
Wij erkennen het recht van de 
Palestijnen op een eigen staat 
De totstandkoming van die staal 
en de geografische ligging 
moeten in VN-verband geregeld 
worden. Deze staat dient de 
grenzen van de staat Israël te 
erkennen, zoals de grenzen van 
deze staat door Israël dienen 
te worden erkend.
De stof is te ingewikkeld om 
in alle details te treden. De 
stelling gaat voorbij aan de 
houding van Jordanië, Tevens 
wordt in haar stelling Jeru
zalem en de Gaza-strook niet 
genoemd.
ONTRADEN; voorkeur voor (41)

(41) Commissie 
toevoegen na Westbank...
...en de Gaza-strook...
Zie ook de toelicting bij (40)
(42) Apeldoorn/Doetinchem 
Stelling wijzigen in: 
Uitgangspunt voor een vredes
regeling in het Midden-Oosten 
dienen de accoorden van Camp 
David en VN-resolutie 242 te 
zijn. Israël dient veilige en 
verdedigbare grenzen te heb
ben. Dit houdt in, dat alle 
nederzettingen moeten worden 
verlaten. De veiligheid van de 
Palestijnen dient door Israël 
gegarandeerd te worden als
mede door Jordanië.
Het in de stelling laten zetter 
dat Israël een aantal niet- 
strategische nederzettingen 
mag behouden impliceert dat we 
in feite erkennen dat Israël 
rechten heeft op de bezette ge
bieden. Het uitoefenen van 
resolutie 242 kan alleen door 
Israël helemaal uit de gebie
den te laten vertrekken. 
ONTRADEN,zie ook de toelichting 
bij het advies bij (46)
(43) Delfland 
Stelling wijzigen in:
Na een formele erkenning door 
Israël van de rechten van het 
Palestijnse volk, o.a. op de 
Westbank, en een formele er
kenning door de P.L.O. van het 
bestaansrecht van Israël dient 
de staat Israël haar aanspraker 
op het gebied van de Westbank 
op te geven en haar bezetting 
op te heffen. De VN dient voor
lopig het gezag uit te oefenen, 
vrije verkiezingen - waaraan 
meerdere partijen kunnen deel
nemen - te organiseren en tot 
een vergelijk met Jordanië te 
komen omtrent de toekomstige 
status van het gebied. De 
Westbank dient gedemilitari
seerd te worden, onder veilig
heidsgaranties van Israël en 
Jordanië, met veilige en er
kende grenzen voor alle partij
en.
In de originele versie kwam 
o.i. de zinsnede 'formele er
kenning tussen Israël en de 
P.L.O. ' niet voldoende tot uv- 
ting dat de P.L.O. niet als dê 
vertegenwoordiger van het Pa
lestijnse volk wordt erkend.
Ook het recht van de Palestij
nen op de Westbank dient dui
delijker te worden gemaakt.

Een vvorlopige regering door 
één van de partijen die aan 
de verkiezingen deelneemt 
(de P.L.O.) lijkt ons onge
wenst; vandaar een grotere 
rol voor de VN, welke wellicht 
op die organisatie ook een po
sitieve invloed zal hebben.
De Westbank behoort tot Jor
danië, zodat vooral Jordaanse 
wensen inzake het gebied van 
zwaar gewicht zijn (zelfstan
dige staat/federatie/regionaal 
autonoom gebied). Neutralisatie 
gaat verder dan demilitarisatii 
en beiden vormen één van de 
gewenste veiligheidsgaranties. 
ONTRADEN

(44) Utrecht
Eerste zin Na een formele...
...op te geven;... handha
ven. Schrappen : ..en moeten 
Palestijnen...vormen..., 
wijzigen in: ...en moet de 
P.L.O. bemiddelen bij de tot
standkoming van een voor alle 
Palestijnen acceptabele rege
ring,... dan de rest van de 
eerste zin handhaven.
Na ....plaatsvinden, toevoe
gen: Israël hoeft de P.L.O. 
pas formeel te erkennen als 
één vertegenwoordiger van het 
Palestijnse volk en als een 
onderhandelingspartner in het 
vredesproces, nadat de P.L.O. 
haar Handvest zodanig (in alle 
versies) veranderd heeft, dat 
alle het Joodse Volk/Israel 
'vijandige' passages eruit 
verdwenen zijn.
De zin: Deze Palestijnse
staat...partijen schrappen 
en wijzigen in: Deze Palestijn
se staat mag geen bedreiging 
vormen of toebrengen op veili
ge en erkende grnzen van alle 
betrokken partijen en in het 
bijzonder geen militaire be
dreiging voor Israël en Jor
danië vormen.
ONTRADEN, wij menen dat de 
Palestijnse regering eerst 
voorlopig moet zijn, menen 
dat de gelijktijdigheid van de 
erkenning door P.L.0. en Israël 
essentieel is voor het opstar
ten van het vredesproces en 
geloven dat het laatste deel 
van (44) slechts een probleem 
aangeeft zonder (zoals de 
Commissie wel deed) een oplos
sing aan te geven.
(45) Laren/Blaricum/Huizen 
Toevoegen vóór de concept- 
stelling:

Alhoewel wij de erkenning van de 
P.L.O. door de staat Israël 
- zolang de P.L.O. de 'vernie
tiging van de staat Israël' tot 
doelstelling heeft - uiterst 
onwaarschijnlijk achten, en 
wij het standpunt van de staat 
Israël in deze begrijpen en ook 
kunnen waarderen, komt het ons 
voor dat wanneer zo een weder
zijdse erkenning in de toe
komst werkelijkheid wordt... 
(Verder tekst stelling 5 zoals 
door de cie. voorgesteld, van
zelfsprekend taalkundig aange
past) .
ONTRADEN, ontkracht stelling 
en hele resolutie.
(46) Gelderland
Wijzigen de hele stelling in: 
Uitgangspunt voor een vredesre
geling in het Midden-Oosten, de 
problematiek Israel-Palestina, 
dienen te zijn de accoorden van 
Camp David en de VN-resolutie 
242. Israël dient veilige en ver
dedigbare grenzen te hebben, dit- 
houdt in dat alle niet uitdrukke
lijk strategisch noodzakelijke 
nederzettingen moeten worden 
verlaten. De veiligheid van de 
Palestijnse staat dient door Is
raël en Jordanië gegarandeerd 
te worden. Deze Palestijnse 
staat dient gedemilitariseerd te 
zijn, met veilige en erkende 
grenzen voor alle partijen.
Wij willen onze instemming be
tuigen met de Camp David-accoor- 
den, en erkennen dat Israël een 
aantal, strategisch belangrijke 
nederzettingen zal moeten be
houden.
ONTRADEN. De concept-stelling 
biedt reëelere oplossingen:
Camp David is in de practijk 
geen basis.
(47) Delfland
Wijzigen: Na een formele weder
zijdse erkenning tussen Israël
en de P.L.O....  in Na een
formele erkenning door Israël 
van de rechten van het Palestijn 
se volk, o.a. op de Westbank, en 
een formele erkenning door de 
P.L.O. van het bestaansrecht 
van Israël...
ONTRADEN. Erkenning van de P.L.O 
als zodanig is essentieel.
(48) Gelderland
Wijzigen ...en de P.L.O. ... 
in ...en vertegenwoordigers van 
het Palestijnse volk, bijvoor
beeld de P.L.O. ...
ONTRADEN. Niet reëel.

(49) Kennemerland
toevoegen tussen ...de P.L.O... 
en ...dient...: ...als voor
lopige vertegenwoordiger van het 
Palestijnse volk, dient...
De P.L.O. is wellicht niet de 
enige vertegenwoordiger van de

Palestijnen, maar moet voorlo
pig als zodanig erkend worden. 
AANBEVOLEN, versterking van de 
stelling.
(50) Gelderland 
Toevoegen na ...Westbank... 
...met uitzondering van enkele 
strategisch- noodzakelijke 
nederzettingen...
Zie ook bij (46)
ONTRADEN. Het zou een inbreuk 
betekenen op de essentie van 
de Palestijnse staat.
(51) Delfland
Wijzigen: ...moeten Palestijnen 
een voorlopige regering vormem.
in ...moet de VN het voorlo

pige gezag uitoefenen... 
ONTRADEN.
(52) Delfland
Toevoegen tussen ...plaatsvin
den... en ...Deze Palestijnse 
staat... : ...en de VN tot
een vergelijk met Jordanië 
dient te komen omtrent de toe
komstige status van het gebied. 
ONTRADEN.
(53) Eindhoven 
Wijzigen laatste zin in:
Deze Palestijnse staat dient 
veilige en erkende grenzen voor 
alle partijen te bezitten. 
Palestijnen zullen een eigen 
verdediging smacht willen opbou
wen. Het lijkt ons niet reëel
te veronderstellen dat de Pales
tijnen niet en Israël en Jorda
nië wel in het bezit van een 
leger zijn.
ONTRADEN; de demi 1itarisering 
is o.i. essentieel.
(54) Gelderland 
Toevoegen nieuwe stelling: 
Oost-Jeruzalem dient een con
dominium te worden van Israël 
en de Palestijnse staat.
Bij de oplossing van het Pales- 
tijns-Israelische vraagstuk 
zal ook de positie van Oost- 
Jeruzalem (Heilige stad der Jo
den, Christenen en Mohammeddarr 
nen) duidelijk moeten zijn. 
ONTRADEN. Wel staat de commissie 
positief tegenover de toelich
ting (zie ook (55) ), maar de
ze zaak is dermate complex van 
opzet, dat wij een amendement 
met een zo harde uitspraak als 
in (54) afwijzen.

(55) Commissie
Bij de oplossing'van het Pales
tijnse vraagstuk zal ook de po
sitie van Oost-Jeruzalem dui
delijk moeten zijn.
Zie ook bij (54).
(56) Gelderland, 
toevoegen nieuwe stelling:
Wij erkennen het recht op zelf
beschikking van de volkeren van 
het Midden-Oosten. Dit betekent 
ook dat het Koerdische volk 
recht heeft op een eigen staat, 
als ze dat wensen.
Deze stelling is o.i. een lo
gisch gevolg van onze preambu
le.
AANBEVOLEN, maar dan wel te 
plaatsen na stelling 2.

Stelling 6
De inval van de Sovjet-Unie jn 
Afghanistan heeft de Russische 
invloed op de Midden-Oosten-re- 
gio aanmerkelijk vergroot. Zo
wel de Sovjet-Unie als de Vere
nigde Staten trachten in te spe
len op de bestaande minderheden 
problemen. Deze invloeden die
nen te worden teruggedrongen. 
Met het oog hierop dient Neder
land in deze regio een actieve 
politiek te voeren, het liefst 
in EG-verband, in het aanhalen 
van de economische, politieke 
en culturele banden met de 
Arabische wereld.
Het Oost-Westconflict als zoda
nig dient zo min mogelijk ge
projecteerd te worden op het 
Midden-Oosten. Stationering 
van een mogelijke 'rapid 
deployment force' wijzen we dan 
ook af.
Het Westen lijkt niet in staat 
een goed voorbereide Russische 
aanval in de ook voor het Wes
ten belangrijke Midden-Oosten
regio af te slaan. Een snel in
zetbare strijdmacht (rapid 
deployment force) zou zeker eer, 
afschrikwekkende werking heb
ben. De stationering ervan door
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NAVO-bondgenote'n in het gebied 
van de Westerse oliebelangen 
zal door de Arabische staten 
echter worden beschouwd als 
’het spook van de Westerse/Ame
rikaanse inmenging'. Bovendien 
kan het ook niet-Westersgezin- 
de landen in de regio dwingen 
tot extra bewapening.
Het Oost-Westconflict moet zo 
veel mogelijk buiten deze vita
le regio gehouden worden. Uit
breiding van het NAVO-alliantie 
gebied in deze richttng wordt 
dan ook afgewezen. Anderzijds 
moeten de Arabische staten meer 
het gevoel krijgen 'mee te tel
len'. Daarom moeten de econo
mische banden nauwer worden 
aangehaald op een breder ter
rein (investeringen, samenwer
king c.q. partnershipovereen- . 
komsten), evenals de politieke 
banden (betrekken bij gesprek
ken op mondiaal niveau, posi
tieve benadering ten opzichte 
van de ontwikkeling van de 
Arabische wereld tot welvaarts
staat naar Islamitische begrip
pen, niet-formele militaire 
samenwerking). Nederland moe t 
de moge lijkheid open houden 
hierbij alleen op te treden, 
waar geen Europese eenheid te 
bereiken is. Dan zijn de rela
ties overigens ook eenvoudiger 
aan te halen.
(57) Groningen
Stelling geheel schrappen. Ver
vangen door:
Ter stabilisering van de situ
atie in het Midden-Oosten dient 
het Oost-Westconflict niet op 
het Midden-Oosten te worden 
geprojecteerd.
Het logisch verband ontbreekt 
in de stelling van de commis
sie. In de stelling wordt te
vens alleen een voorbeeld ge
geven van de invloed van de 
U.S.S.R.
ONTRADEN. Logisch verband ont
breekt in het amendement.
(58) 'T Gooi/ Laren/ Blaricum/ 
Huizen
Na De inval van de Sovjet-Unie 
in Afghanistan... toevoegen 
...(welke inval wij ten zeer
ste veroordelen)...
AANBEVOLEN, goed nieuw element
(59) 't Gooi/Laren/Blaricum/ 
Huizen
Tweede zin (Zowel de S.U. ... 
minderhedenproblemen.) schrap
pen.
Derde zin Deze invloeden... 
wijzigen in Deze invloed... 
ONTRADEN.
(60) Gelderland
Wijzigen Met het oog hierop 
dient Nederland in deze regio 
een actieve politiek te voe
ren, het liefst in EG-verband. 
in: Met het oog hierop dient 
Europa in deze-regio een actie
ve politiek te voeren.
Wij zien geen zelfstandige rol 
voor Nederland.

ONTRADEN.
(61) Noord-Veluwe
Schrappen : Met het oog hierop 
dient Nederland in deze regio, 
een actieve politiek te voeren, 
het liefst in EG-verband, in 
het aanhalen van de economische 
politieke en culturele banden 
met de Arabische wereld.
Europa dient zich verder niet 
met de problematiek van het 
Midden-Oosten te bemoeien, aan
gezien Europa dan ecu derde 
macht wo.rdt en zich vrijwel ze
ker zal aansluiten bij de Ver
enigde Staten. Dan zal als re
actie hierop een reactie van 
de U.S.S.R. komen en wordt het 
conflict nog verder in de Oost- 
West-betrekkingen betrokken. 
ONTRADEN.
(62) 't Gooi/Laren/Huizen/Bla- 
ri cum
Vierde zin: ...dient Nederland 
in deze regio... wijzigen in 
...dient Nederland in het Mid
den Oosten...
AANBEVOLEN. Geweldige verster
king van de oorspronkelijke 
stelling.
(63) Gelderland 
Schrappen: Het Oost-Westcon
flict. ..ok af.
Wij willen een rapid deployment 
force niet bij voorbaat uit
sluiten.
ONTRADEN.
(64) District Noord 
Vervangen van ...zo min moge
lijk... door ...niet... 
Schrappen laatste zin.

Zo min mogelijk is irreëel 
getseld, het houdt nog wel een 
mogelijkheid open.
ONTRADEN.
(65) Breda/Vechtstreek. 
'Schrappen laatste zin. Nieuwe 
tekst:
Stationering van een mogelijke 
rapid deployment force daaren
tegen is nodig.
(Vechtstreek:) Oorspronkelijke 
stellingname veel te eenzijdig. 
Bovendien zullen de Arabische 
landen zich dan op grotere 
schaal gaan bewapenen.
(Breda:) RPF moet aanwezig zijn 
om machtswisselingen die kunnen 
leiden tot een gevaarlijke ver
mindering van de olievoorzie- 
ning van het Westen te verhin
deren c.q. te beëindigen. 
ONTRADEN. Met name de uitleg 
van Breda toont aan dat de sta
tionering een geweldige angst 
teweeg zal brengen voor inmen
ging in de aangelegenheden van 
andere volkeren en hun recht op 
zelfbeschikking.
(66) 't Gooi/Huizen/Blaricum/ 
Laren
Laatste zin geheel schrappen en 
wijzigen in:
Gezien de al eerder genoemde 
sterke toename van de Sovjet- 
Unie.'s invloed op het Midden- 
Osten n.a.v. de brute inval in 
Afghanistan, en ook anderzijds 
gezien de expansiedrift van de 
Sovjet-Unie, mede overwegende 
de sterke terugval van'steun- 
posten' van de U.S.A. in de 
Midden-Oosten-regio(Iran), zien 
wij de stationering van een zgn. 
rapid deployment force als 
wenselijk en onvermijdelijk. Het 
verdient aanbeveling deze rapid 
deployment force niet porvoce- 
rend dicht bij 'critieke regio' 
te stationeren. Tevens achten 
wij het wenselijk dat de RDF in 
de tijden dat van haar speci
fieke diensten geen gebruik 
wordt gemaakt zo veel mogelijk 
geintegreerd in de normale le
germacht opereert.
ONTRADEN. Wij prefereren onze 
eigen formulering m.b.t. de 
stationering.Zie ook het 
commentaar bij (67).
(67) Delfland
Stationering van een mogelijke 
RDF wijzen we dan ook af... 
wijzigen in Stationering van 
een mogelijke rapid deployment 
force achten wij wel noodzake
lijk, maar niet in of dichtbij 
de regio.
De oorlog Iran-Irdk heeft aange
toond hoe snel vitale oliebe
langen bedreigd kunnen worden.
Om echter een zo klein mogelijke 
bedreiging voor de betrokken 
landen te vormen dient de RDF 
zo ver moge lijk weg gestatio
neerd te worden en zo veel mo
ge lijk geintegreerd in een 
'gewone’ legermacht.
ONTRADEN. Wij hebben aan dit 
amendement geen behoefte, omdat 
de stelling zich al uitspreekt 
over de stationering. Wij menen 
dat de instelling van een RDF 
op zich (waarover de stelling 
zich niet uitspreektl beter 
niet aan de grote klok gehang
en kan worden, i.v.m. mogelijke 
Arabische reacties. Wij verkie
zen een diplomatieke opstelling 
hiérbij boven een variant op de 
'luidsprekerdiplomatie'.

(68) Amstelland 
Toevoegen aan laatste zin: 
Stationering van een mogelijke 
rapid deployment force wijzen 
we dan ook af, tenzij dit ge
beurt met overeenstemming en 
medewerking van westers geori
ënteerde Arabische landen.
Het westen heeft grote bei.vi
tten in het Midden-Oosten, ::v.:r 
economie is direct afhankclijk 
van de olie-toevocr uit dit 
gebied. Stagnatie hierin 
heeft zeer ernstige consequen
ties. Het Westen moet daarom 
niet lijdzaam toezien wanneer 
de olie-toevoer door anti-wes- 
terse mogendheden wordt belem
merd. Zij moet daarom een 
strijdmacht oprichten die deze 
belangen op snelle wijze kan 
beschermen. De stationering 
van deze strijdmacht kan na
tuurlijk alleen met toestem
ming en medewerking van deze 
Arabische landen.
ONTRADEN. Het gaat niet alleen 
om de landen waarin gestatio
neerd wordt, maar ook om de

reactie die loskomt, en die 
beschreven is in de toelich
ting bij (61), laatste zin.
(69) Kennemerland 
Toevoegen tussen ...rapid 
deployment force wijzen we...
en ... dan ook af... het 

woordje ...vooralsnog...
Er dient gestreefd te worden 
naar een overeenkomst tussen 
de supermachten, waarin zij 
toezeggen zich niet met mili
tair materieel in het Midden- 
Oosten te zullen begeven.
Slaagt zo'n overeenkomst niet, 
dan heeft het Westen het recht 
om haar belangen te verdedigen 
tegen welke invaller in een 
land in het Midden-Oosten dan 
ook. Dit kan o.a. d.m.v. de 
stotinneii.na van een RDF. 
ONTRADEN.
(70) Utrecht 
Schrappen: eerste zin.
Als zin aan de stelling 
toevoegen:
Wij spreken de voorkeur 
uit voor een politieke oplos
sing.
ONTRADEN.

Stelling 7
De O.P.E.A.C.-landen dienen 
als landen met een betalings
balansoverschot een belangrij
ke bijdrage te leveren aan 
de ontwikkeling van de Derde 
Wereld.
Die bijdrage zou geleverd kun
nen worden door
- gedifferentieerde olieprij
zen

- betalingsbalansondersteuning
- doorsluizen van gelden via 
het I.M.F.

Sinds 1973 zijn de olie-prijzer 
ongeveer vertwaalfvoudigd. Dit 
heeft op mondiale schaal de 
monetaire verhoudingen sterk 
verschoven. De OPEAC (Arabi
sche olieproducerende en olie- 
exporterende landen) zelf be
staan uit ontwikkelingslanden, 
maar staan op dat punt tussen 
het rijke Westen en het arme 
Zuiden in. De olieprijsstij
ging heeft tot gevolg gehad 
■ dat er een enorme accumulatie 
plaatsvindt (hm dollars. De 
gevolgen voor de Derde Wereld
landen zijn desastreus. Hun 
toch al negatieve betalingsba
lansen sloegen nu helemaal 
door.
Deze stelling poogt uit te 
gaan van de visie dat de we
reldeconomie hervormingen be
hoeft. De OPEAC zal hieraan 
een belangrijke bijdrage kun
nen leveren. Saoedi-Arabië 
'heeft overigens al stappen ge
zet in deze richting.
(71) District Gelderland/ Af
delingen Apeldoorn en Doetin- 
chem
Hele stelling schrappen.
(Gelderland:) De stelling is 
overbodig, . daar dit al ge
beurt. Wij doen hier geen uit
spraak over of die staten die 
plicht hebben, daar wij dat 
niet aai: die staten mogen op
leggen.
(Apeldoom/Dcetinchem:) De 
stelling constateert een alge
meen bekend feit. De aangedra
gen 'bijdrage ' tot een beta- 
lingsbalcmseicenwicht is een 
niet te realiseren oplossing 
van dit probleem.
ONTRADEN.
(72) Delfland
Wijzigen De OPEAC-landen....
...leveren, in Onze eigen 
verantwoordelijkheid t.o.v. 
de ontwikkelingslanden en de 
hulp die wij daaraan moeten 
geven beseffend, menen wij 
toch van de OPEAC-landen als 
landen met een betalingsbalans
overschot te mogen verwachten 
dat zij een belangrijke bijdra
ge aan de ontwikkeling van de 
Derde Wereld gaan leveren.
De landen van de OPEAC zijn 
zelf ontwikkelingslanden; ont
wikkelingshulp uit deze hoek 
is dus puur een vrijwillige 
zaak. In dit licht vonden wij 
de stelling te scherp geformu
leerd.
ONTRADEN.
(73) 't Gooi/Laren/Blaricum/Hui- 
zen
Na ...te leveren, schrappen, 
dus vanaf Die bijdrage... 
schrappen.
ONTRADEN. Anders wordt niets 
nieuws ingebracht. Aanneming

van (73) maakt de hele stelling 
overbodig.
(74) District Noord/ Afdeling 
Breda/Afdel ing Delfland 
Schrappen: Gedifferentieerde 
olieprijzen.
(Noord:) Er zal hoogstwaar
schijnlijk misbruik van dit 
voordeel gemaakt worden door 
de verschillende multinatio
nals.
(Delfland:) Dit op zich aan
trekkelijke middel leidt o.i. 
bij verlaging van de olieprij
zen voor de Derde Wereld tot 
een verhoging van de oliepinj- 
zen voor de industrielanden, 
met alle kwalijke economiseer 
gevolgen van dien, bijvooi—  
beeld'ook verlagen van de ont
wikkelingshulp, vermindering 
van de afzetmogelijkheden voor 
produkten uit de Derde Wereld. 
De andere genoemde middelen 
kunnen dan beter dienen om de 
hoge olieprijzen voor ontwik
kelingslanden 'betaalbaar' te 
maken.
(Breda:) Dit zou concurrentie 
voor de OPEAC opleveren. Het 
Westen kan goedkopere -olie 
gaan kopen via de Derde Wereld, 
waardoor de OPEAC zijn eigen 
afnemers verliest. Het is ir
reëel dat de OPEAC met dit 
voorstel instemt.
ONTRADEN.
Ook op wereldschaal moeten de 
sterkste schouders de zwaarste 
lasten dragen. De Derde Wereld 
kan zo slim zijn om voordat 
ze de olie uitvoert aan het 
Noorden de olie op te werken 
en zodoende via hogere toege
voegde waarde een positieve 
invloed te hebben op hun beta
lingsbalans.
De argumentatie van Delfland 
delen wij niet. Gezien de 
energieresol utie van de JOVD 
zullen we het risico best 
kunnen nemen.

De Commissie binnenlandse po
litiek van de afdeling Utrecht 
wilde graag dat haar nu vol
gende kritiek bij de resolu
tie vermeld zou worden.
Bij deze, afdeling Utrecht!
"De commissie kan zich niet 
aan de indruk onttrekken dat 
de stellingen stuk voor stuk 
een zekere toelichting op 
de Toelichting zijn. Met de 
toelichting, die in wezen een 
een weergave van de feitelijke 
situatie bedoelt te zijn, kan 
de commissie zich in het alge
meen verenigen. De essentiële 
punten worden veelal niet in 
de eigenlijke stelling vermeld. 
De hele resolutie geeft de in
druk telkens achterstevoren 
te zijn aangepakt."

Moties
ONTWERP-MOTIE MIDDEN-OOSTEN 
District Gelderland

De JOVD in vergadering bijeen 
op 13 en 14 juni te Berg en 
Dal ,

overwegende dat
- de conceptresolutie Midden- 
Oostenbeleid tracht een oplos
sing te geven voor de proble
men van het Midden-Oosten,
- de Midden-Oostenproblematiek 
te ingewikkeld is om in deze 
vorm behandeld te worden,
- de Arabische cultuur dermate 
afwijkt van de Westerse cul
tuur, dat het moeilijk is om 
Westerse opvattingen aan Ara-

bië op te leggen
spreekt als haar mening 
uit

- dat de concept-resolutie 
niet geschikt is om als J0VD- 
uitspraak de wereld ingezon
den te worden

roept de commissie op
- een nieuwe resolutie te pro-, 
duceren, die op een volgende 
algemene vergadering besproken 
zal worden

en gaat over tot de orde 
van de dag.

ONTWERP-MOTIE "SOLIDARITEIT" 
afdeling Eindhoven

De JOVD in vergadering bij
een enz.

Overwegende
- dat de oprichting van de 
vrije Poolse vakbond Solida
riteit in overeenstemming is 
met het recht op vrije vak
bonden ,
- dat het recht op vrije vak
bonden een democratisch recht 
is,
- dat Solidariteit haar posi
tie door geweldloosheid en 
overleg heeft trachten te ver
werven ,

dat de wijze waarop Soli
dariteit de Poolse samenleving 
sociaal-democratisch wil 
structureren gerespecteerd 
dient te worden,

spreekt als haar mening 
uit

- dat de Nederlandse regering 
langs diplomatieke weg haar 
steun betuigt aan het streven 
van Solidariteit zich een 
rechtsgeldige en democrati
sche positie binnen het Pool
se staatsbestel te verwerven,

en gaat over tot de orde 
van de dag.

ONTWERP-MOTIE TURKIJE 
District Gelderland

De JOVD, enz.

Overwegende dat
- de NAVO een verdedigingsor- 
ganisatie is, bestaande uit 
democratische staten,
- haar taak isde verdediging 
van de Westerse democratie,
- het Tirkse NAVO-leger de 
democratie in Turkije (tijde
lijk) buiten werking heeft 
gesteld,

spreekt als haar mening 
uit

- dat de NAVO zware druk op 
Turkije moet uitoefenen om de 
democratie in dit land te her
stellen,

en gaat over tot de orde 
van de dag.

C0NCEPT-M0TIE 5 MEI IN EUROPA 
District Gelderland

De JOVD, enz.

Overwegende
- dat de Nederlandse regering 
bij monde van haar premier 
het Nederlandse volk heeft 
opgeroeperi om 5 mei te beschou 
wen als een nationale feestdag
- dat de regering uit deze op
roep niet de consequenties 
heeft getrokken van financie
ring uit de nationale middelen
- dat door de verschillende 
opstelling ten opzichte van de 
vijfde mei door de overheid 
enerzijds, en bedrijfsleven 
anderzijds in den lande onno
dig verwarring is ontstaan,
- dat het ministerscomitê van 
de Raad van Europa de vijfde 
mei heeft uitgeroepen tot 
Dag van Europa, om te laten 
herinneren aan de onderteke
ning van de statuten van de 
Raad van Europa op 5 mei 1949,
- dat de Raad van Europa 
symbool is van de vrijheid van 
West-Europa, bevrijd van elke 
vorm van totalitarisme,
- dat wij als liberale jon
geren de vrijheid een waarde- 
volle zaak vinden,

concluderende
- dat dit jaar 5 mei een be
vrijdingsdag onwaardig is 
behandeld door de Nederlandse 
regeri ng,
- dat een Europese Dag van 
de Vrijheid een gevoel van 
saamhorigheid tussen de Euro
peanen zal teweeg brengen,

spreekt als haar mening 
uit

- dat in de toekomst de vijfde 
mei in heel Europa zal moeten 
worden ingevoerd als Europese 
Dag van de Vrijheid,
- dat de vijfde mei im-de 
toekomst weer een keer in de 
vijf jaar zal moeten fungeren 
endan hier en daar extra 
aandacht aan moet: worden be
steed,

roept het Nederlandse par
lement op 'T

- maatregelen te nemen om dit 
in Nederland te bereiken,

roept de parlementaire 
vergadering van de Raad 
van Europa op

- maatregelen te nemen om dit 
m  heel Vrij Europa te berei
ken.
vervolg op paa m ____________
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Brinkhorst:« Kamer bepaalde 
P.L.0 . -b e le id ...»

Je zou het haast niet geloven, als je deze DRIEMASTER ev 
eens op naslaat, maar toch: het juni-congres van de JOVD 
zal wat het politieke gedeelte betreft voornamelijk in het 
licht van de Midden-Oosten-problematiek staan. Eén van de 
inleiders daar zou zijn Laurens Jan Brinkhorst, (bekend) ka
merlid voor D'66, maar inmiddels is bekend geworden dat hij 
hoogst waarschijnlijk verstek zal moeten laten gaan. Desal
niettemin had Wiljan Loomans voor DRIEMASTER een vraaggesprek 
met hem over - hoe kan het anders ? - de Midden-Oostenproble- 
matiek. Hieronder dergalve het schriftelijk resultaat van 
een regenachtig middagje interviewen.

Het Midden-Oosten. Eén van die 
gebieden op deze aardkloot 
waar het werkelijk letterlijk 
sterft van de conflikten. Is
raël. de Palestijnen, Libanon, 
Syrië, Iran, Irak, Yemen, noem 
maar op. Het Midden-Oosten is, 
wat men in de internationale 
politiek wel aanduid met 'een 
spanningshaard', maar wel een 
van de puurste dus ergste 
soort.
Begin je over 'de Midden-Oos
ten-problematiek, dan begin je 
over een uiterst gecompli
ceerd vraagstuk, waarin de 
volstrekte duidelijkheid in 
de echte verhoudingen even ver 
weg lijkt als 'een oplossing'. 
Toch is het zoeken naar die 
oplossing zo ongeveer de eni
ge zinnige activiteit die je 
als ‘buitenstaander' kunt ont
plooien.
Mr. Laurens Jan (L.J., Eljee) 
Brinkhorst is sinds 1977 ka
merlid voor D'66, nadat hij 
in de jaren daarvoor als 
staatssecretaris was opgetre
den in het kabinet Den Uyl.
Over het algemeen wel gezien 
als wat bepaalde kopstukken 
uit neerlands politiek zouden 
willen noemen "een zeer bekwa
me man', zeker waar het zijn 
eigenlijke vak betreft: de 
internationale betrekkingen.
Met Brinkhorst praten over 
het Midden-Oosten is dus pra
ten met een deskundige. En het 
voordeel daarvan is dat het 
een zakelijk gesprek wordt, 
zonder de gebruikelijke poli
tieke onduidelijkheidsvernis. 
Niet teveel eromheen vertellen 
dus, maar gewoon de koe bij de 
horens vatten.
Mr. Laurens Jan Brinkhorst 
voerde de afgelopen vier jaar 
oppositie en dat deed hij in 
het bijzonder als directe op
ponent van minister Van der 
Klaauw. Wat vindt hij dat mi
nister Van der Klaauw met be
trekking tot die Midden-Oosten 
problematiek aan GOEDS heeft 
gedaan ?
Brinkhorst: "Mijnheer Van der 
Klaauw heeft uitgevoerd wat in 
het kader van 'de tien' beslo
ten is; hij is fysiek op reis 
gegaan en ik neem aan dat er 
nu wel een rapport zal uitkomen 
waarin hij van zijn bevindingen 
verslag zal doen. Hij heeft 
gedaan wat een normaal voorzit
ter behoort te doen, maar hóe 
hij dat gedaan heeft, daar heb 
ik eerlijk gezegd geen flauw 
idee van..."

ONVERSTANDIG
Om erachter te komen hóe een 
minister dat naar het idee van 
Brinkhorst dat zou moeten doen, 
wil ik vragen hoe hij dat dan 
zou aanpakken als hij weer als 
minister aan de bak zou mogen. 
Doch die vlieger gaat niet op 
want nog voor ik de vraag goed 
en wel heb afgemaakt valt hij 
mij in de rede. Laurens Jan 
Brinkhorst blijkt er absoluut 
geen zin in te hebben om in te 
gaan op wat hij noemt "een hy
pothetische veronderstelling" 
want minzaam glimlachend corri
geert hij mij onmiddellijk: 
"Kijk, U spreekt met het kamer
lid Brinkhorst (van D'66, ver
geet hij er dan bij te zeggen)

Ik vind dat je nooit vooruit 
moet lopen op politieke ge
beurtenissen, dat is heel on
verstandig, dat heb ik wel ge
leerd ! "
Goed, wat vindt het kamerlid 
Brinkhorst dan dat "een" mi
nister van Buitenlandse Zaken 
zou moeten doen in dat Midden- 
Osten ?
Brinkhorst: "In de eerste 
plaats het vredesinitiatief - 
of liever: de poging daartoe - 
in het kader van de europese 
politieke samenwerking posi
tief benaderen; niet per se, 
tot alle prijs, het standpunt 
van de tien onderschrijven, 
maar vooral benadrukken de 
eigen inbreng in het geheel, 
gebruik maken van de bijzonde
re relatie met Israël en tege
lijkertijd aantonen dat je de 
openingen naar de arabische 
wereld niet alleen maar ziet 
als gevolg van de druk van de 
olie maar als voorwaarde voor 
een rechtvaardige vrede."

PIKANT
Hoe doet 'Klaauw ' dat dan ? 
Brinkhorst:"Eigenlijk kun je 
zeggen dat Van der Klaauw on
der druk van de Kamer het MO- 
beleid voert, waarbij het mij 
overigens opvalt dat de VVD, 
zijn eigen partij, het meest 
negatief er tegenover staat.
En dat is eigenlijk het meest 
pikante aan deze zaak. Als ik 
denk aan de motie over de fei
telijke contacten met de PLO: 
dat is geen initiatief van de 
minister geweest, de kamer 
heeft daarom gevraagd. De VYJ- 
fructie heeft ook wel voorge
stemd - ze konden nauwelijks 
anders want de hele kamer was 
vóór - maar het is dus een 
beleid dat geactiveerd is 
door de kamer, eerder dan dat 
je kunt zeggen dat het geken
merkt wordt door eigen stappen 
van de minister'.'
De parlementaire democratie 
blijkt dus zo hier en daar 
best nog aardig te functione
ren. Geen eiegen stappen. OOk 
geen misstap (je) ... ? 
Brinkhorst: "Nou, een grote mis 
ser vind ik de gang van zaken' 
rond de ambassade in Jeruzalem 
waarvan je kunt zeggen dat het 
niet toelaatbaar is dat een 
MINISTER van buitenlandse za
ken zegt, dat op grond van in
ternationale druk zo'n stap is 
gezet. Dan stel je je in feite 
bloot aan chantage. Dan weten 
ook anderen dat zij alleen 
maar druk hoeven uit te oefe
nen of de regering gaat door 
de-bocht. Dat is, vind ik, een 
slechte zaak."

ISOLEMENT.
Om het meteen maar bij Israël 
te houden: in wezen is er wat 
dat stuk MO-problematiek spra
ke van een patstelling: Israël 
erkent de Palestijnen niet, 
de Palestijnen weigeren Israël 
te erkennen. Wordt dat optrede> 
van buitenaf niet vooral geziei 
als dat van. een bemoeial die 
het wel weer even zal regelen? 
Brinkhorst blijkt een uitge
sproken oordeel te hebben, dat 
er op neer komt dat, omdat de 
partijen er zelf niet uit kun 
nen komen ("Dat hebben ze be-

Wiljan Loomans
wezen.")en omdat daardoor een 
radicalisering is opgetreden 
waardoor de instabiliteit al
leen maar toeneemt, andere lar 
den er per definitie mee te 
maken hebben."En dat geldt wel 
heel in het bijzonder voor 
Europa, want als het Midden- 
Oosten in vlammen opgaat, dan 
zullen de gevolgen daarvan di
rect ook in Europa te voelen 
zijn. Dus ik deel absoluut 
niet de stelling dat wij daar 
niets te maken hebben en dat 
wij een bemoeial zijn." 
Mijnheer Begin denkt daar an
ders over. ..
Brinkhorst (met die twee tik
keltjes geaffecteerde! intona

tie, waar je toch vrij snel 
aan gewend raakt):"Ja, dat 
kan wel zijn, maar mijnheer 
Begin is nu niet bepaald de 
meest geroepene om te zeggen 
dat hij een constructieve bij
drage geleverd heeft. In fei
te vrees ik dat het optreden 
van zijn regering Israël 
steeds verder in het isole
ment brengt."
VRIND

Alles goed en wel, maar is 
Europa niet veel te afhanke
lijk van dat Midden-OOsten, 
zodat we domweg onze (kwets- 
(bare) nek niet uit kunnen 
steken ?
Brinkhorst: "Ik pleit niet voor 
een partij kiezen voor de Ara
bieren tegen Israël. Voor mij 
is Is-aël een historische 
verworvenheid. Ik ga uit van 
het bestaan van de staat Isra
ël. Maar er is onderscheid 
tussen het bestaan van Israël 
als staat en de politiek die 
een concrete regering voert.
En met betrekking tot die po
litiek moet je constateren dat 
er een duidelijke verharding 
heeft plaatsgevonden, dat er 
een dreiging is van verder
gaand isolement van Israël en 
ik vind dat juist vrinaen van 
Israël - en ik beschpuw mij 
heel uitdrukkelijk als zoda
nig - ook dan de verplichting 
hebben om daarvoor te waar
schuwen. Wat is een vrind die 
niet zijn mening mag geven ?
Ik vind dat dat tussen vrin
den moge lijk moet zijn. Dat 
betekent dat je die speciale 
relatie werkelijk inhoud geeft 
Dus: het bestaan van Israël 
als startpunt. ("Achter veili
ge en erkende grenzen" vult 
kamerlid Brinkhorst zorgvuldig 
aan.)Precies, maar dat is na
tuurlijk wel net het probleem 
met de Palestijnen...
Brinkhorst :"Ja , er is iemand 
die heeft eens gezegd: "Secu- 
rity is a state of mind"(vei
ligheid is een bepaalde gees

tesgesteldheid) en ik denk dat 
dat ook vooral de bijdrage 
moet zijn , afgezien van con
crete stappen, van vrinden van 
Israël , or.i aan te geven dat, 
wanneer de ontwikkeling zo 
door gaat, met een groeiende 
arabische bevolking, m.n. op 
de West-Bank maar ook in Israë 
zelf, dat dat onvermijdelijk 
leidt tot een verdere ver- 
skechtering van de positie van 
Israël en dat het dus ontzet
tend belangrijk is om bij
voorbeeld het tweede deel van 
de Camp David-akkoorden ('the 
autonomy talks') ook uit te 
voeren. De egyptische regering 
heeft, wat je noemt, op een 
geweldige manier zijn nek uit
gestoken door vrede met Isra
ël te sluiten. Dat is een be
langrijke verworvenneid maar 
tegelijkertijd heeft diezelfdi 
mijnheer Sadat die autonomie- 
besprekingen gewoon opge
schort omdat hij er geen en
kel heil meer in ziet. Wat 
men ziet is een steeds ver
dergaande nederzettingenpoli
tiek die, eh, ja de facto 
neerkomt op annexatie. Ik 
noem dat niet het voeren van 
een veiligheidspolitiek, maar

een politiek die uiteindelijk 
leidt tot sluipende annexatie 
en daarmee is de vrede niet 
gediend."

CONCESSIES.
Israël over de knie dus. Maar 
wat doen we met de PLO. De 
liefde moet natuurlijk wel 
van twee kanten komen.. . 
Brinkhorst (zich wellicht on
bewust in de verdediging be
gevend): "Het contact met de 
PLO moer er op gericht zijn 
om de PLO tot concessies te 
brengen,-maar als je niet be
reid bent om met elkaar te 
praten,dan weet je zeker dat 
er niets gebeurt, dus men mag 
het pleidooi voor een dialoog 
ook met de PLO niet zien als 
het kiezen vóór de PLO en te
gen Israël omdat er zonder 
dat contact geen opening naar 
de Palestijnen mogelijk is.
Je moet het zien als het han
teren vaneen kanaal om de PLO 
ertoe ye brngen het bestaans
recht van Israël te erkennen 
en tegelijkertijd Israël zovei 
te krijgen dat men inhoud 
geeft aan dat palestijnse 
zelfbeschikkingsrecht."

RAKETCRISIS
Als ik dat zo op m'n gemak 
eens beluister, dan vraag ik 
me toch af welke nederlandse 
politicus het anders gezegd 
zou hebben. Daarvoor zul je 
waarschijnlijk een Israëli 
aan zijn jasje moeten trek
ken. Wani> neem nou die raket- 
crisis in Libanon.natuurlijk 
zit het de Israëli 's niet lek
ker dat er onder hun rokken 
zo met vuur wordt gespeeld...

Laurens Jan Brinkhorst steekt 
eens een sigaret op (van een 
mij onbekend merk, maar dat 
zal wel zo horen) en begint 
vervolgens een (nogal saai) 
college over de situatie ter 
plekke: dat er het conflikt 
tussen moslims en' christenen 
is en daarnaast het probleem

van de palestijnse vluchte
lingen. Dan is er nog Syrië 
dat er zijn Arab Defence Force 
heeft neergezet (alsof het er 
nog niet vol genoeg was...), 
aanvankelijk op eigen houtje, 
later gesteund door de Arabi
sche wereld.

ACHTERDEUR
Toch lijkt de situatie vrij 
uitzichtloos; de oogkleppen- 
politiek lijkt door de diver
se partijen gehandhaafd te 
worden en ook de deskundige
mr. Brinkhorst lijkt niet over 
de oplossing te beschikken 
waar iedereen op zit te wach
ten.
Het gevaarlijke van het voort
duren van de situatie ligt 
voornamelijk hierin dat de 
partijen als gevolg van die 
patste-ling bondgenoten hebben 
gekregen (Sowjet-Unie of yer- 
enigde Staten) en als gevolg 
daarvan weer steeds verder in 
dat wereldwijde machtsconflikt 
betrokken worden. Brinkhorst: 
"Ik wil niet ontkennen dat er 
ook andere problemen spelen, 
maar je moet je afvragen of 
bijvoorbeeld de oliebelangen 
van het westen beter gegaran
deerd worden door ve-hoogde 
militaire paraatheid - die 
uiteindelijk alleen maar een 
betrekkelijk symbolische bete
kenis kan hebben omdat we ge
woon geografisch te veraf zit
ten - ofwel ook door sociaal- 
economisch de situatie te be
zien." En over de Sowjet-U
nie:" Het lijkt mij ondenkbaar 
een oplossing in het Midden 
Oosten te vinden zonder de 
zegen van de beide supermach
ten. Ik ben geen groot voor
stander van het Sowjet-systeem 
noch van de expansionistische 
neigingen van de Sowjet-Unie, 
maar feit is dat een super
macht die je er door de voor
deur uitschopt, door de ach
terdeur weer binnenkomt. Dat 
is precies wat in Afghanistan 
is gebeurt..."

ONTIDEOLOGISEREN

Vereist is dat we ons vanuit 
het Westen realiseren dat het 
MO-vraagstuk in eerste aanleg 
het palestijnse vraagstuk is, 
aldus Brinkhorst. Zichzelf be- 
commentariënd:"Ik kom daar 
steeds op terug, omdat ik 
denk dat die andere verschijn
selen weliswaar niet zomaar 
verdwijnen als het conflikt 
wordt opgelost, maar het stelt 
wel de gematigde kracht in het 
MO is staat die andere vraag
stukken te pntideologisere 
(glimlachend viert hij deze 
trouvaille) en in ieder geval 
het conflikt tussen de super
machten terzijde te laten."

ILLUSIE

Blijft toch nog de grote 
vraag: hoe breek je nu door 
die impasse heen ? Kun je
bijvoorbeeld een minister 
dwingen om Arafat en Begin te 
dwingen aan tafel te gaan 
zitten ?
Brinkhorst's antwoord op die 
vraag laat werkelijk NIETS 
te twijfelen over:"Neen."
"Wij kunnen hooguit onze bij
drage leveren in het kader 
van de europese politieke sa
menwerking en de samenwerking 
met de Amerikanen om toch o- 
peningen te zoeken .,maar 
dan wel gebaseerd-op een 
scherpe analyse .van de werke
lijke basis van het conflikt. 
dat is de grootste bijdrage 
die Nederland kan leveren.
En als afsluiter noteer ik 
een opmerking die iedere ne
derlandse politicus - inclu
sief mijnheer Brinkhorst 
zelf - eigenlijk op poster- 
formaat en liefst met fel 
reflecterende letters boven 
zijn bed zou moeten hangen:
"Het zou een volkomen illu
sie zijn om te denken "wij 
uit Nederland zullen nu wel 
even zeggen hoe het conflikt 
moet worden opgelost..."
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Het volk zal regeren
Op het komende JOVD-congres 

in Berg en Dal is het een jaar 
geleden dat in Breda op het 
JOVD-oongres een motie werd 
aangenomen waarin werd gesteld 
de de dreiging van een serieuze 
boycot Zuid-Afrika's regering 
ertoe moest bewegen binnen een 
aanvaardbare termijn een einde 
U  maken aan de apartheid.

Toenmalig internationaal secre
taris Robin Linschoten haalde 
als voorbeeld voor de onmense
lijkheid van het apartheidssys
teem aan het feit dat zelfs 
mensen niet meer mogen trouwen 
met wie ze willen, maar dat 
dit volgens rassenwetten moest 
gebeuren. "Een zo diep ingrij
pen in de persoonlijke levens
sfeer moet voor liberalen on
aanvaardbaar zijn," zei Lin
schoten toen.
Op de eerste dag van ons juni- 
congres heeft de Anti-Apart
heidsbeweging Nederland (AABN) 
een muziekfestival georgani
seerd in Amsterdam, getiteld 
Beat Apartheid. Op dit festival 
zal ondermeer een exclusief op
treden van Peter Tosh en zijn 
reggaeband plaatshebben. Het 
festival vindt plaats in het 
kader van de AABN-actie Het 
volk zal regeren.

HANDVEST

De naam van de actie is geba
seerd op het in 1955 door het 
African National Congres (ANC) 
aangenomen Handvest van de 
Vrijheid. Daarmee is ook gelijk 
de aard van de actie aange
roerd: het gaat om een daad
werkelijke steun aan het verzet 
tegen de apartheid. De steun is 
bedoeld voor de ondergrondse 
oers van ANC en de Namibische

West Africa People's Organi- 
sation (SWAPO), voor Radio 
Freedom van ANC en voor de

stakingskassen van dé South 
African Congress of Trade 
Unions (SACTU), alledrie orga
nisaties die verboden zijn 
door de Zuid-Afrikaanse regeer
ders .
ANC en SWAPO voeren gewapend 
verzet tegen de apartheids-

regering in Pretoria. Het ANC- 
leger Umkhonto we Sizwe pleegt 
aanvallen op politiebureaux, 
spoorlijnen, verbindingswegen, 
en in juni vorig jaar de 
geweldige explosies op het 
fabrieksterrein SASOL (een 
staatsbedrijf) en tegelijker
tijd bij een raffinaderij 
250 kilometer noordelijker.
Bij .deze laatste aanslag werd 
één persoon licht gewond, 
de daders verdwenen spoorloos. 
Volgens de AABN bewijzen voor 
de kwaliteit van de voorberei
ding van de Umkhonto-actie, 
maar ook voor het feit dat 
de guerilla's het uiterste 
doen om te voorkomen dat 
slachtoffers gemaakt worden.
Je kunt er natuurlijk over 
van mening verschillen of het 
juist is dat het verzet in 
Zuid-Afrika zich mede richt 
op geweidadige acties. Ander
zijds moet daarbij natuurlijk

in het oog gehouden worden dat 
de onderdrukking door het re
gime evenzeer geweidadig is. 
Geweld moet niet met geweld 
beantwoord worden, maar zelf
verdediging is aan de andere 
kant volstrekt legitiem. De 
vraag is waarvan hier sprake 
i s .

BEHEKST

Bepaalde toestanden maken het 
geweld aanzienlijk begrijpe
lijker. Wilbard Joseph, een 
17-jarige deserteur uit het 
Zuid-Afrikaanse leger zou aan 
de SWAPO verteld hebben:"We 
vermoordden mensen als we op 
patrouille gingen. We verkrach
ten de vrouwen en plaatsten 
mijnen op wegen en paden; geld 
en blikjes eten werden als lok
aas gebruikt. In 1979 vonden 
we in Okaka een vrouw die er
van werd beschuldigd een van 
onze mannen te hebben behekst. 
We hebben haar gestraft door 
stukken vlees van haar billen 
te snijden, die te roosteren en 
haar te dwingen die stukken 
op te eten. Ook hebben we haar 
oren afgesneden en haar boven
lip doorgesneden om haar le
lijk te maken. Haar naam weet 
ik niet meer, maar ik weet

"I nternationaal"
Vervolg extra congres katern

CONCEPT-MOTIE LIBIE/TSJAAD 
Afdeling Delfland

De JOVD, etc. enz.

Overwegende
- dat de staat Libië in het 
recente verleden een aantal 
pogingen heeft gedaan om op 
korte termijn een unie te 
vormen met b.v. Syrië en Egyp
te, pogingen die alle op een 
mislukking zijn uitgelopen,
- dat de Unie van Libië en 
Tsjaad kwam op een tijdstip 
waarop Libië grootscheeps 
ingreep in de burgeroorlog in 
Tsjaad,
- dat het door kolonel Gadaffi 
geformuleerde streven naar 
een "Saharaanse Republiek" 
een bedreiging vormt voor de 
autonome staten in de regio 
(b.v. Soedan, Nigeria, Kame
roen, Centraal Afrikaanse Re
publiek, Mali, Mauretanië, 
Tunesië),

Spreekt als haar mening
uit

-dat zij het meer dan waar
schijnlijk acht dat de Unie 
van Libië en Tsjaad onder Li
bische druk tot stand gekomen 
is, en roept de Libische leider 
Gadaffi derhalve op zijn troe
pen uit Tsjaad terug te trek
ken, de strijdende partijen 
in Tsjaad hun geschillen aan 
de conferentietafel te laten 
beslechten en daarna de Unie 
nader te bezien en eventueel 
aan een referendum te onder

werpen ,
en gafft over tot de orde 
van de dag.

CONCEPT-MOTIE ZUID-AFRIKA 
Afdeling Delfland

De JOVD, enz.

Overwegende
- dat het afschaffen van het 
systeem van de apartheid meer 
dan wenselijk is,
- dat Zuid-Afrika relatief 
ongevoelig is voor drukmiddel ei 
als een economische(e) embar- 
go/boycot vanwege de haar ter 
beschikking staande substitu
tiemogelijkheden,
- dat het effect van een eco- 
nomisch(e) embarijo/boycot nog 
verder wordt verkleind doordat 
de apartheid tot de kernwaar
den van de Zuid-Afrikaanse 
maatschappij behoort en dien
tengevolge onder welke druk 
dan ook moeilijk zal worden 
opgeheven,

spreekt als haar mening
uit

- dat de landen van de EG door 
middel van hun ambassades in 
Zuid-Afrika een uitgebreide 
Voorlichtingscampagne moeten 
gaan voeren, die erop gericht 
moet zijn de blanke Zuid-Afri - 
kanen van de wenselijkheid van 
en ander staatssysteem te 
overtuigen zonder dat deze 
campagne direct in de binnen
landse politieke situatie van 
Zuid-Afrika ingrijpt,

en gaat over tot de orde
van de dag.

CONCEPT
MOTIE STEMRECHT BUITENLANDERS
VOOR GEMEENTERADEN____________
afdeling Eindhoven

De JOVD in vergadering bijeen 
op 13 en 14 juni 1981 enz.

overwegende
-dat het percentage buitenlan
ders in vele Nederlandse ge
meenten een niet te verwaarlo
zen grootte aanneemt,
-dat buitenlanders hebben bij
gedragen aan de economische 
groei door middel van laag be
taald en ondergewaardeerd werk, 
-dat de integratie van buiten
landse gezinnen in onze samen
leving nog steeds moeizaam ver
loopt,
-dat deze integratie kan worder 
bevorderd door buitenlanders 
stemrecht voor de gemeenteraad 
te verlenen,
dat stemgerechtigde-buitenlan
ders aan zekere randvoorwaarder 
moeten voldoen;

spreekt als haar mening uit 
-dat buitenlanders die minimaal 
vijf jaar in Nederland hebben 
gewoond actief en passief stem
recht krijgen, alleen voor de 
gemeenteraad;

en gaat over tot de orde 
van de dag.

Van de andere onderwerpen die 
op het congres behandeld zul
len worden, zijn de Modelregle
menten voor Afdelingen en voor 
Districten, alsmede de ontwerp
resolutie Omroepbeleid en de 
op de BAV te Hilversum niet 
behandelde moties reeds met 
verschillende HB-Info's mee
gezonden.

Jules Maaten
zeker dat het gebeurde".Van 
dergelijke toestanden zijn 
meer voorbeelden te geven. De 
vraag of we wel of niet een 
boycot in moeten stellen lijkt 
erbij in het niet te vallen.

REGEREN

Duidelijk moet in elk geval wel 
zijn dat er iets moet gebeuren. 
Als we kiezen voor het alterna
tief voor een boycot (namelijk 
wél contacten met Zuid-Afrika) 
en toch afschaffing van het 
systeem van de apartheid na
streven, betekent dat een po
litiek van bemoeienis. Een po
litiek waarmee je toestanden 
in Zuid-Afrika verandert juist 
door je met de zaken daar te 
bemoeien.
Bijvoorbeeld door de ambassade 

^ a r^ n ^ jiJ^ ^ U n c^ e jw ct^ ^

voorlichtingsbeleid te laten 
voeren. Door afhankelijkheid 
van Zuid-Afrika niet te vergro
ten. Door de frontlijnstaten 
sterker in hun schoenen te 
laten staan. Door oppositionele 
krachten in Zuid-Afrika te 
ondersteunen. Door bedrijven 
door middel van een code een' 
anti-apartheidsbeleid te laten 
voeren. Misschien ook door de 
weg van de Anti-Apartheidsbewe- 
ging Nederland te volgen, in 
deze actie.
Liberalen kunnen principieel 
met goed recht weerstanden 
hebben tegen boycots. We moeten 
dan wel zoeken naar inhoudsvol
le alternatieven. Wellicht, als 
we ons ten opzichte van Zuid-A
frika op die weg begeven, zul
len de zaken daar toch nog zon
der een geweldig bloedbad kun
nen veranderen, en zal het .

Americans f or 
Democratie
Action

Onlangs bracht de internatio
naal -secretaris van de jongeren 
binnen de Americans for Democra 
tic Action (A.D A,) een bezoek 
aan zijn JOVD- „Oiiega Jules 
Maaten. Driemaster maakte van 
de gelegenheid gebruik om deze 
Amerikaanse geestverwand, 
Michael Gottlieb, eens aan de 
tand te voelen.

DRIEMASTER: Wat denkt ADA van 
de verhouding tussen Europa en 
de Verenigde Staten? Deze re
latie lijkt nogal vertroebeld 
te zijn. Is Europa trouw ge
noeg?
GOTTLIEB:Ik denk dat de Euro
peanen nooit tevoren zoveel 
hebben kunnen bijdragen aan de 
perspectieven voor Amerika 
als nu... Het blijkt in de 
praktijk dat landen hier veel 
beter en eerder de complexi
teit van problemen, zoals inder 
tijd in Vietnam inzien.
Critisch commentaar is nu na
tuurlijk méér nodig dan ooit.

DRIEMASTER: Bijvoorbeeld voor . 
wat betreft El Salvador? 
GOTTLIEB: Ja, bijvoorbeeld 
voor wat betreft El Salvador. 
Wij komen weinig te weten over 
het commentaar van de Europea
nen in zaken zoals El Salvacor. 
De Amerikaanse liberalen zijn 
erg geisoleerd. We horen alleen 
m-ar over de Sovjet-opbouw van 
wapenarsenalen, over hun inter
ventie in Afghanistan, over 
communistische steun aan El Sal 
vador. ADA is zelf overigens 
een tegenstander van wat voor 
relatie dan ook, economisch of 
militair, met de Sal vadoriaanse 
junta. Maar we beleven nu net 
de wederopstand van de heksen
jacht met b.v. de Committee for 
Internal Security en Internal 
Purity Committees.
De dagen van McCarthy lijken 
weer daar te zijn. Die libera
len die nog spreken, hebben 
Europese steun hard nodig.

DRIEMASTER: Je was in Helsinki 
bij het World ïouth Forum for' 
Peace, Detente and Disarmoment. 
Wat zijn jouw gedachten over 
de Amerikaanse rol van ontspan
ning? '
GOTTLIEB:Wat wij merkten bij 
dat World Forum, was dat Wes-- 
Europese jongeren, in organi

saties zoals IFLRY, veel beter 
zijn ingespeeld op de onder
handel ingstrucs van de Russen 
en andere Oost-Europeanen.
Wij hadden nog teveel de nei
ging óm politieke aanvallen 
serieus als een persoonlijke 
aanval op te vatten. Dat is 
dan dezelfde onervarenheid als 
die Carter ertoe bracht om zo 
overtrokken te reageren op de 
inval van de Sovjet-Unie in 
Afghanistan. Dat zal met Rea- 
gan niet zo snel gebeuren, met 
figuren als Haig en Kissinger 
erachter. Gek genoeg verwacht 
ik juist van Reagan een toena
dering ook naar bijvoorbeeld 
de PLO.

DRIEMASTER: Wie gaven jullie 
steun tijdens de afgelopen 
verkiezingen?
GGT’T’LIBB.-Oorspronkeli jk kozen 
wij partij voor Kennedy in de 
Primaries, tegen Carter. Toen 
Carter echter Kennedy op de 
conventie min of meer ver
sloeg, zijn de meesten van 
ons Carter gaan steunen. Ik 
ben zelf gaan meewerken aan 
de campagne van John Anderson. 
Ik dacht, dat Carter en Reagan 
eigenlijk beiden even slecht 
waren. Zo langzamerhand wordt 
echter duidelijk dat dat to
taal niet het geval was.
DRIEMASTER: Een vraag^die 
JOVD'ers zich vaak stellen, is 
of er werkelijk invloed van 
hun organisatie uitgaat. Hoe 
ligt dat bij ADA?
GOTTLIEB:ADA is een onderdeel 
van de Democratische Partij 
in de Verenigde Staten. Men
sen als Georg McGovern,
Arthur Schlesinger en John 
Galbraith maken deel uit van 
ADA; Het is dus wel zo dat 
ADA zekere invloed heeft op de 
politiek in ons land. Daarbij 
vormt ADA-Youth Caucus (Jong
erenorganisatie, red.) de 
ruggegraat van campagnes van 
laatstelijk nog Ted Kennedy 
en Jonh Anderson. Men kan 
niet makkelijk om ons heen.
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BAV over omroepbeleid
17 mei jl werd op de Buitengewone Algemene Ledenvergadering 
in Hilversum de resolutie omroepbeleid (voor een groot deel) 
behandeld. Daaraan vooraf gingen een rede van Loek Hermans 
( ^  Kamer,WD) en een forum-discussie met de heren Briel en 
Reinold van respectievelijk Veronica en CRM betreffende dit
zelfde onderwerp.

MATHEID EN DESINTERESSE

Voorzitter Roelof Houwing open
de de bijeenkomst met te stel
len dat nu de verkiezingscam
pagnes op volle gang waren de 
prioriteiten zo bij punten als 
de plaatsing van kernrakketten, 
kerenergie en de sociaal-econo- 
mische politiek werden gelegd, 
dat er een matheid en disinte
resse voor andere (ook belang
rijke) onderwerpen was ontstaan 
Hij sprak over de bedreiging 
voor de democratie die van bo
venaf (centralisatie), binnen
uit (bureaucratisering) en bui
tenaf (buitenparlementaire mach- 
ten)komt. Mbt dat laatste ver
weet bij de volksvertegenwoor- 
dinging zich veel te weinig te 
richten op het nog te vormen be 
leid.
Verder haalde de voorzitter uit 
naar D166; een stem op D 166 was 
een stem tegen een adequaat be
leid, zo zei hij. Tot slot ver
klaarde de JOVD-praeses met 
zeer grote tegenzin het be
sluit, om zendtijd te verlenen 
aan de NVU en de Centrumpartij, 
te respecteren. Het fascisme 
moet niet de kans krijgen de 
kop op te steken, want dat 
vormt een groot gevaar voor et
nische minderheden.

OPSTAND OMROEPCONSUMENT

Na zijn openingsrede maakte de 
JOVD-voorman plaats voor het 
VVD-Tweede Kamerlid Loek 
Hermans, die de aanwezingen toe
sprak over het mediabeleid. 
Hermans verklaarde dat de poli
tieke strijd geconcentreerd 
was rond die punten waar de 
partijen verwachtten winst te 
behalen, doch dat de politieke

partijen zich op het punt van 
het mediabeleid aardsconserva- 
tief opstelden. Hij sprak over 
'de opstand van de omroepconsu- 
ment'.
De media informeren en zijn van 
grote invloed op het doen en 
denken van de mens. In elke sa
menleving is communicatie van 
zeer groot belang. De ontwikke
ling van de media staat echter 
niet stil, er is een enorme uit
breiding van communicatiemoge
lijkheden. De vraag rijst dan.,, 
"welke behoefte is er naar en 
wat ooe je ermee". De mens is 
nieuws- en weetgierig en hij 
heeft altijd een drang naar ont
wikkeling gekend. Vooral in de 
huidige samenleving is er een 
grote behoefte aan informatie, 
aldus Loek Hermans. Hoe moeten 
de mogelijkheiden benut worden? 
Bij de VVD ben je in ieder geva' 
wat dat betreft aan het juiste 
adres; zij stelt zich in deze, 
in tegenstelling tot vele andere 
partijen, alles behalve conserv; 
tief op, stelde Hermans. Het he
le omroepbestel is zo lek als 
een zeef. Reeds bij het aanne
men ervan in 1969 sprak wijlen 
mevr. van Someren over 'het le
galiseren van iets dat reeds 
achterhaald is'.
De VVD is voor een vrij omroep
bestel , vernieuwing en grotere 
inschakeling van de tv bij het 
onderwijs (zgn educatieve om
roep).De liberalen streven naar 
een zo groot mogelijk aanbod, 
terwijl partijen als CDA en 
PvdA zich uiters conservatief of 
stellen en oplossingen van om- 
róepzijde uiteraard meer gericht 
zijn op het eigen voordeel. Het 
antenneverbod noemde Hermans re
gelrecht in strijd met alle bur
gelijke vrijheden. Satellieten

bieden volgens Hermans een ster! 
vergrote keuze en hij haalde 
hierbij de uitspraak van het hol 
van Justitie van de Europese 
Gemeenschap aan, die luidt dat 
alleen die buitenlandse program
ma's moeten worden geweigerd 
die niet voldoen aan de voor
schriften voor etherreclame. Hei 
zou onzin zijn de Nederlander 
van zijn eigen keus af te houder 
Loek Hermans constateerde dat 
piraterij al bijna een normaal 
verschijnsel is geworden en er 
een grote roep is om lokale om
roepen. Daarvoor zijn de tech
nische mogelijkheden aanwezig, 
doch de politieke bereidheid 
zeker niet! Men wil de mensen 
niet zelf hun keuze laten maken 
(uit angst dat er geen VARA en 
KRO meer gekeken wordt), maar 
Nederland wil niet betutteld 
worden zo zei hij.
Verder sprak Loek Hermans over 
de grote mogleijkheden die 
Viditel en Tele-tekst beiden 
en besloot hij met te zeggen, 
dat de JOVD volkomen terecht 
aandacht besteedde aan het me
diabeleid.
Hierna hielden de heren Reinold 
en Briel een inleidend verhaal, 
waarna een vrij matte discussie 
volgde. Enkele vragen werden 
slechts gesteld en tot verhitte 
twistgesprekken of interessante 
stellingen kwam het helaas niet

HB-KANDIDATUUR

Na een korte pauze opende de 
voorzitter de Algemene Vergade
ring, waar de HB-kandidatuur 
van Kees Rooke (voorzitter 
afd. 's Gravenhage en district 
West) ter sprake kwam. Kees 
Rooke was tegenkandidaat ge
steld voor de functie van lande 
lijk penningmeester, de functie 
waarvoor het Hoofdbestuur Hans 
Veltkamp als kandidaat naar vo
ren heeft geschoven, 
lp een ingezonden brief licht
ten de afdelingen het Gooi en 
Leiden toe, waarom zij Rooke 
tegenkandlaat hadden gesteld,

tot zover was er niets aan de 
hand dus. Enkele afdelingen 
echter verklaarden dat het HB 
in strijd met de statuten han
delde door het punt 'benoeming 
penningmeester' niet op de agen 
da van deze Algemene Vergade
ring te zetten. In de statuten 
stond volgens hen nl dat in een 
eventuele vacature in het Hoofd 
bestuur op de eerst volaende 
Algemene Vergadering moet wor
den voorzien. De betreffende 
afdelingen eisten daarom dat 
dit punt (dat gepland was voor 
de agenda van 13 en 14 juni) 
alsnog op de agenda zou worden 
geplaatst. En, zo verklaarden 
zij, aangezien er maar één kan
didaat, nl Kees Rooke, was, dat 
Kees Rooke.per acclamatie be
noemd was tot landelijk penning 
meester der JOVD.
Of het Hoofdbestuur nu werke
lijk in strijd met de statuten 
handelde of niet, of dat dit 
'misverstand' voortkwam uit 
een verschil in interpretatie 
van de statuten door beide 
partijen wil ik in het midden 
laten. De vraag rijst natuur
lijk wel of de statuten er 
zijn om iemand het Hoofdbe
stuur in te duwen. Het mag 
toch op z'n minst twijfel ach
tig worden genoemd of dit nu, 
zowel voor de kandidaat,als 
voor het Hoofdbestuur, als 
voor de vereniging een juiste 
en bevredigende weg is. Kees 
Rooke, ongetwijfeld een zeer 
capabele en voor velen binnen 
de vereniging ook een zeer ac
ceptabele persoon, zag dit 
zelf ook in en voelde zich ge
dwongen zich als kandidaat te 
rug te trekken. Het is zeer 
spijtig dat hij niet de kans 
heeft gekregen via de weg die 
normaliter gevolgd zou zijn, 
nl door een besluit van de Al- 
geme Vergadering van 13 enl4 
juni, in de functie van pen
ningmeester benoemd te worden.

OMROEPBELEID

Caroline Loen

De behandeling van de resolu
tie omroepbeleid verliep vrij 
vlot, slechts een enkele maal

ging men over tot hoofdelijke 
stemming. De JOVD trachtte te 
komen tot een liberale resolu
tie, waarbij voorstellen van 
Marco Swart over publieksom- 
roepen en omroepverkiezingen 
werden verworpen.Ipv dit laat
ste dient de zendtijd rechte
venredig gemaakt te worden aan 
het aantal leden, besloot de 
vergadering.
Toen men echter aan de finan
ciële kant van dit omroepbe
leid kwam ontstonden er enige 
problemen. Daarop bleek dat de 
discussie hieromtrent de zaken 
alleen maar onoverzichtelijker 
maakten en bovendien de tijd 
(ondanks de vlotte behande
ling) begon te dringen.Derhal
ve besloot de vergadering de 
behandeling van de laatste 
stel 1ingen,waaronder ook die 
betreffende de regionale en 
lokale omroep, tot een vol
gende Algemene Vergadering ui 1 
te stellen.

DISTANCIEREN

Na.v. vragen tijdens de rond
vraag over de advertentie van 
het El Salvador-commité in 
het NRC-handelsblad die mede- 
ondertekend was door de JOVD, 
verklaarde het Hoofdbestuur 
dat het commité dit buiten 
haar om gedaan had en dat zij 
zich hiervan in het openbaar 
zou distaciëren. Na de rond
vraag sloot de voorzitter de 
vergadering en konden de da
mes en heren zich gaan over
tuigen van de kwaliteit van 
de Hilversumse eetgelegenhe
den.

Hoe nu verder? Sjoerd Swane
Op 17 mei werd in Hilversum de i -solutie omroepbeleid behan
deld. Alhoewel de resolutie wegens tijdgebrek (een vaak voor
komende kwaal op de ledenvergaderingen) niet afgehandeld kon 
worden, is het de vraag op de vergadering het wel eens is 
met de door haarzelf tot nu toe genomen besluiten.
De gevolgen zijn in elk geval verstrekkend en, vrijwel zeker, 
onbedoeld.

Discussie

De opstellers hebben een aan
tal hoofdlijnen in hun stuk 
verwerkt waarvan de inrichting 
en financiering van het natio
nale omroepbestel het werke
lijke discussie-onderwerp ble
ken te vormen. Een discussie, 
ik kom daar later op terug, 
die aanleiding gaf tot talloze 
misverstanden en onduidelijkhe
den hetgeen niet in de laatste 
plaats werd veroorzaakt door
dat het congresboek met de in
gediende amendementen pas tij
dens de vergadering werd uit
gereikt.
Het gevolg hiervan was dat 
praktisch niemand meer de moei
te nam om de vaak uitgebreide 
toelichtingen op de amendemen
ten te lezen, iets dat een we
zenlijke verarming van de dis
cussie betekende.

Publieksomroepen

In de visie van de opstellers 
dienden er vier catagorieën 
zendgemachtigden te komen: de 
NOS, de publieksomroepen, de 
verenigingsomroepen en de 
■STER.
De NOS zou algemene culturele, 
educatieve en informatieve pro
gramma's moeten verzorgen, de 
STER de reclame en de vereni
gingsomroepen zouden de meer 
geprofileerde programma's moe
ten brengen.

De publieksomroepen (twee 
stuks) zouden als taak krijgen 
om niet-ideologische avondvul
lende programma's te brengen 
en over dit punt laaide de 
discussie op: een stroom spre
kers bevestigden cq. ontkenden 
het nut van dit soort omroepen 
De meerderheid van de vergade
ring steunde uiteindelijk de 
amendementen van district West 
en de afdelingen Vechtstreek 
en Amstelland om de publieks- 
omroepen te schrappen.
Ernstig werd getwijfeld aan 
het punt dat deze omroepen iet: 
anders zouden brengen dan de 
bestaande omroepen en, belang- 
rijker, of de publieksomroepen 
niet beter op dezelfde wijze 
ingericht konden worden als de 
verenigingsomroepen.

Verenigingsomroepen

Een ander punt van discussie 
vormde de verdeling van de be
schikbare zendtijd aan de v e r e 

n i g i n g s o m r o e p e n . De opstellers 
hadden een ingenieus systeem 
uitgedacht om de verdeling der 
zendtijd te regelen via zgn. 
omroepverkiezingen. Het aantal 
stemmen op een bepaalde omroep 
zou bepalend moeten zijn voor 
de zendtijd.Een grote meerder
heid bleek te vinden voor een 
amendement van de afdeling 
Vechtstreek dat deze procedure 
veel te kostbaar en ingewikkelt 
was: schrappen dus!
Als men dan denkt dat er iets

nieuws uit de bus zal komen, 
heeft men het mis: district 
West, Noord en enkele afdelin
gen combineerden hun amendemen
ten met het resultaat dat het 
huidige systeem van zendtijd- 
verdeling, met enkele aanpas
singen, gehandhaafd blijft.
Het bewuste- amendement (dat 
werd aangenomen) spreekt van 
het rechtevenredig verdelen var 
de zendtijd op grond van het 
ledental en het ontkoppelen 
van het abonnement op een om
roepblad en het lidmaatschap. 
Het rechtevenredig verdelen 
van de zendtijd zal in de 
praktijk zeer moeilijk te ver
wezenlijken zijn gezien de gro
te problemen m.b.t. de tech
nische mogelijkheden: een idee 
dus dat in theorie wel aardig 
lijkt, maar in waarvan in de 
praktijk het resultaat afge
wacht zal moeten worden.

Financiering

De financiering van ons omroep
bestel zou volgens de opstel
lers moeten komen uit de re- 
clame-opbrengsten en de alge
mene middelen, waarbij de om
roepbijdrage wordt afgeschaft. 
De STER zou de reclame moeten 
verzorgen.
Een amendement van de afdeling 
Vechtstreek, overgenomen door 
het hoofdbestuur, om de STER af 
te schaffen, werd aangenomen. 
WEG MET DE STER DUS!! 
Amendementen van district Zui- 
delijk-Zuid Limburg, West, Al- 
mere en Vechtstreek om de vere
nigingsomroepen te financieren 
via reclame die deze omroepen 
zelf moesten verzorgen, werden 
afgestemd.
WEG MET DE RECLAME DUS!!
De omroepbijdrage was al afge
schaft met het gevolg dat het

gehele omroepbestel nu dus uit 
de algemene middelen betaald 
moet worden.

Een zeer vreemd resultaat omdat 
een grote meerderheid het er 
over eens was dat de omroep nu 
juist niet alleen uit de alge

mene middelen betaald moest 
worden.
Hoe het nu verder moet is ondui 
del ijk. Eén ding is zeker: 
de VVP is door de vereniging 
opgezadeld met een moeilijk op
losbaar probleem.

ziektekostenverzekering voor 
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Makelaars en assurantiekantoor Houwing,
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DRIE/HKSTER JU N I 1981
OPGELET
Belangrijke, satirische en 
ironische mededelingen stu
ren aan:
ROB"'VAN DE PAS, SPAAKNES 21 
1862 AV BERGEN, 02208-5839

*
Wiljan houdt van dieren: hij 
heeft al drie tikgeiten!

*
De herdertjes lagen bij nach
ten: Wiljan heeft zijn schaap
jes op het droge en zijn gei
ten geteld.

*
HOMO'S OPGELET
Wie gaat naar Den Bosch toe: 
Zoete lieve jongetjes!

*
Op zaterdag 27 juni 1981 
wordt in Den Bosch de vijfde 
internationale Homo solidari- 
teits- en bevrijdingsdag ge
organiseerd.
Programma: om half 3 een de
monstratieve optocht door de 
binnenstad. Daarna een mani
festatie op de markt met veel 
muziek en weinig praatjes.

*
Voorstel: Wie begint een 
JOVD-homowerkgroep?

*
Nu in alle boekwinkels: 
Bisschop Gijssens nieuwste 
bestseller: H0M0-CAUST.

*1* ^  kï« kl»^  ^  ^  ^  ^  ^

IN MEM0RIAM 
"Tedje van Es"
F. Jacobse

De enige echte lijsttrekkers 
van de Tegenpartij. Zij 
vochten voor een te-recht(s)e 
zaak. Zij rusten in vrede.

kU kl> kU kl/ kl« kl« kb kb kbrp jp ^  ^  ^  ^  ^  ^

Jan Terlouw maakte zich bij
zonder kwaad over de adverten
tie in de Telegraaf waarin 
stond:
Een stem op Jan is een stem 
op Joop. Kies dus Hans.

Redactie:"De waarheid is 
hard, Jan."

*
Jan Terlouw: Fantasie is be- 
langrijker dan kennis.

*
Van Agt tijdens de formatie: 
Wij buigen niet naar links 
en niet naar rechts.
Wij blikken omhoog!

*
Valt het U ook op? Dat J den 
U te B. na ieder televisie
debat zijn reserve-bril op
zet.

*

RIKBORD
redactie:
PvdAhAhAhAhAhAhAhhhhh

*
Het t.v.-debat.
Luidsprekers versterken de 
stem, niet de argumenten.

*
W inst

In de volgende JOVD-afdeling- 
en heeft de VVD de meeste 
stemmen gehaald:
Bergen NH, Blaricum, De Bilt, 
Laren, Zeist, Bussum, Rijs
wijk, Loenen, Leiden, Heem
stede en Schagen.

*
De VVD heeft de verkiezingen 
op de scholen van het voort
gezet onderwijs gewonnen.
Wie de liberale jeugd heeft, 
heeft de liberale toekomst.

*
De Centrumpartij heeft ook 
geen zetel gehaald.
Marco Swart:"0ok deze keer is 
mijn stem weer verloren ge
gaan. "

*

De Oppositie: iets beloven en 
laten geloven wat een rege
ring toch niet kan waarmaken.

*
Zaeg kaerel,weis mij eens de 
waeg naer Baerg en Dael. Ik 
moet naer het JOVD-congraes1

*
Beestachtig

Maurice de Hondt heeft ook in 
de dierenwereld het stemge
drag onderzocht.
Allereerst vroeg hij aan een 
slak de politieke voorkeur, 
slak:"Kijk, ik heb een huis, 
mijn vrouw heeft een huis en 
mijn dochter heeft een huis. 
Dus ik stem WD. "

Deze vraag stelde Maurice 
ook aan een wasbeer, 
wasbeer: "Nou, ik heb een 
bontjas, mijn vrouw heeft een 
bontjas en mijn zoon heeft 
ook een bontjas.
Dus ik stem WD. ”

Tenslotte kwam Maurice bij 
een nijlpaard en vroeg hem 
zijn politieke voorkeur, 
nijlpaard '."Deze vraag is BEST 
Wel makkelijk wtmt ik heb een 
grote bek, mijn vrouw heeft 
een grote bek en mijn hele 
familie heeft een grote bek. 
Dus wij stemmen op de PvdA en 
bovendien h ebben we nog een 
dikke huid ook".

*

Karin, Annet, Marco, Wiljan 
en Rob gaan een JOVD-zang- 
groep oprichten om de congres
sen muzikaal op te luisteren.

*
De voorzitter van de afdeling 
ABCD gaat op 12 juni trouwen. 
De redactie van De Driemaster 
wenst Frits en Mary veel ge
luk toe.

Waar blijven de Vliegende 
Brigade-1eden? Zijn ze soms 
overgevlogen?

*
PSP'er tijdens forum-discus- 
sie in Alkmaar: "Ik plaats 
mijn vraagtekens bij het nut 
van wind-energie,wind-energie
7 . ---- -L - - 7 ,  — 7 „* v i i  i ' 7 7  o’ -n  n

*
Noortje van Lijf (kandidate 
Tweede Kamer voor D166) na 
afloop van een forum-discus-
sie : "Ik vond het een erg 
mat forum".
Journalist: "Dat lag niet 
aan Marco Swart".
Noortje:" Eng hoor,die kleine 
"Wiegelt j es".

Commentaar Marco:"ik vat dit
op als een compliment".

*
Karin is Ridder in de Orde 
van de Type-machine.

*
Zij heeft drie dagen onafge
broken getypt om het congres
boek af te krijgen

*
WITH C0MPLI4ENT5

De Driemaster

*
Mocht u het congresboek moei
lijk leesbaar vinden.
Marco Swart heeft voor het 
eerst in zijn leven met de 
stencil-machine gewerkt.

*

Schandaal

Kent u hem nog?

" Jan van Zanen "

Oud-prikbord redacteur van De 
Driemaster en tegenwoordig, 
vice-vcorzitter organisatie 
van de JOVD.
Staat zonder kleren afgebeeld 
op een poster van als kandi
daat voor VUSO.

■se

is dit nu de naakte waarheid?

*
De Liberaal:
Vrijheid betekent verantwoorde
lijkheid. Daarom zijn velen er 
bang van.

*
Dit PRIKBORD kwam tot stand 
door de grote hoeveelheden 
PRIKBORD-materiaal van de JOVD 
afdeling: Oostelijke Mijn
streek.
BEDANKT

*

Wie zijn wil wenst door te zet
ten moet zacht spreken.

*
Niets is zo waardevol als een 
slecht geheugen in de politiek

*
Wilt u iemand uw tanden laten 
zien?
Probeer dan te lachen.

*
20 juni 1981 heeft de afdeling 
Vechtstreek een zeilwedstrijd 
en na afloop een barbecue.

*
Wordt het congres in Berg en 
Dal net zo tumultues als Zand- 
voort?

*

Gelukkig heeft Nederland geen 
Kolonels-regi em.
Maar een regiem van Klets-ma- 
joors hebben we wel.

*

Hans Posthumus: "Wist jij dat 
Robert de Haze Winkelman een 
Pool is?"
"Hoezo?"
'Polen eten ook geen vlees".

Autobezitters, die hun voertui- 
hebben voorzien van een sticke' 
met de tekst "Atoomenergie, nei 
bedankt", doen er beter aan tel 
kiezen voor de fiets of het I 
openbaar vervoer. j
(Dr. E. van K-uchten, Gron.) ;

I
Marco Swart tijdens de behan-| 
deling van de resolutie omroep 
beleid: "Als dit amendement Vi' 
de afdeling Vechtstreek wordt 
aangenomen, is het hart uit de 
resolutie gesneden". Sjoerd 
Swane: " Ik beveel dit amende
ment dan ook van harte bij U

Wellicht dat U zich herinnert 
dat onze geachte hoofdredac
teur naast het in elkaar spij! 
keren van dit blad nog een 
andere merkwaardige hobby i 
heeft: hij loopt hard voor 
de lol en dan bij voorkeur 
op de 800 meter.
Welnu, dat de knaap het best ' 
wel aardig doet bewees hij 
tijdens de op 30 mei j.1. ge-I 
houden studentenatletiekkam- i 
pioenschappen: op diezelfde 
800 meter werd hij kampioen 
door in een zeer snelle tijd 
van 1 min. 52,6 sec. overades-; 
streep te vliegen. Daarmee 
behoort hij dan tot de beste j 
25 Nederlanders op deze af- i 
stand (toch niet gek, 20e van 
de 14 miljoen) en in ieder ge
val schijnt het zo te zijn 
dat hij daarmee de snelste 
hoofdredacteur is die DRIEMAS- 
ter ooit heeft gehad...

*
Heeft U het openhartige inter 
view met Ewald van Wees (coör
dinator van de J0AC, de jonge
renorganisatie van D'66) op 
pagina 5 van het mei-nummer vai 
de Driemaster gelezen? Het was 
de moeite waard.
Lees nog eens met ons mee:
Welke politieke koers heeft hei. 
JOAC?
"Zoals ik al zei, we hebben 
geen politieke koers omdat we 
een onderdeel van D'66 zijn".

*
WIST U..............

- dat de Vice-voorzitter orga
nisatie, Jan van Zanen, drie 
nieuwe Vliegende Brigade-le- 
den heeft aangesteld,te weten 
Frits Westerkamp, voorzitter 
afdeling ABCD, voor de pro
vincie Noord-Holland; Luc 
Pruyn, afdeling Delftland, 
voor de provincie Zuid-Hol- 
land en voor de Gooise afde
lingen in Noord-Holland en 
Utrecht een apart VB-lid
in de persoon van Hans Postu- 
mus uit Vechtstreek.
Laten we hopen dat deze drie 
wat minder hard overvliegen, 
zodat we ze ook nog eens kun
nen zien, in ieder geval [
succes. I

- dat diezelfde W O  nog steeds j 
wacht op de"werkgebieden"van \ 
de verschillende afdelingen \

- dat de afdeling Waterland 
(wijlen afdeling Edam-Volen- 
dam eo) zaterdag 30 mei met \ 
groot succes een feest heeft \ 
georganiseerd, daarmee haar 
traditie van het geven van 
een feest in deze tijd van j 
het jaar voortzettend. Vele \ 
afdelingen hadden gelukkig 
gehoor gegeven aan de uitno
diging en dit in combinatie 
met de overweldigende opkomst j 
van onze leden maakte de a- 
vond tot een groot succes.

Aanwezige JOVD-prominenten 
als Jan van Zanen verhoogden 
de stemming door het plaatsen 
van enkele zeer scherpzinnige 
opmerkingen, die wij hier 
niet zullen herhalen, het is 
jammer dat U niet aanwezig 
was..............
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VAAG AKKOORD
Het kabinet, dat er volgens velen niet had moeten komen, zit 
er dan toch. Maar het is een kabinet,waarvan ge ge moet 
afvragen of  het dienstbaar kan zign aan het herstel van 
met name het sociaal-economisch leven in Nederland.
Het is niet een groot tekort aan maatschappelig'k draagvlak, 
dat dit kabinet typeert. Het probleem zit hem meer in de 
voetangels en klemmen in het opgestelde regeerakkoord.

"Vaag" en "probleemvooruit- 
schuivend" zijn de kenmerken. 
Naast deze twee kenmerken waar 
ik straks nog iets van zal 
zeggen, betekent dit akkoord 
wederom het bruskeren van ele 
kiezer van 26 mei.
Strijdpunten van voor 26 mei 
bleken in de tekst niet terug 
te vinden, Het is niet verba
zingwekkend dat de frustratie 
bij de kiezer en met name bij 

het doorsnee PvdA-lid groeien
de i's.
De confrontatie met name met di 
de K.V.P. in het C.D.A. heb
ben getoond hoe hard de strijd
punten waren. Wederom heeft 
het C.D.A. een potenciële part
ner in het stof laten bijten.

Neem bijvoorbeeld de positie 
van de minima: i.p.v. een koop- 
krachthandhaving , zoals de 
PvdA voorstelde, wordt in het 
regeerakkoord gesteld dat de 
minima in ieder geval 1% zul
len moeten inleveren.
Als doekje voor het bloeden 
mocht van informateur-en later 
onderhandelaar Lubbers worden 
ingevoegd: "Indien zich mee
vallers voordoen, dan zullen 
zeker de minima daarvan gaan 
profi teren."
Deze meevallers zullen we op 
basis van prognose met betrek
king tot de economische groei 
echter wel kunnen vergeten.
De netto-netto koppeling blijf' 
behouden, zegt het regeerak
koord, zonder daarbij aan te 
geven of dit betekent dat de 
afstand zal worden vergroot.

Dit zal ongetwijfeld een aardii 
discussiepunt opleveren in het 
nieuw gevormde kabinet.
Een ander hard punt van de 
voorzitter van de PvdA en 
voorzitster van"de rooie 
vrouwen" is gereduceerd tot 
de volgende formulering.
"In de komende kabinetsperio
de zal de werking van de ni 
nieuwe abortuswet getoetst 
worden aan de bedoeling van 
de wet."
Ten aanzien van het bewape
ningsvraagstuk, heeft de 
PvdA zichzelf, middels een 
nieuwe constructie, overeind 
trachten te houden.
Het betekent overigens wel dal 
het kabinet ieder moment, als 
de kwestie van de middellange 
afstandsrakétten aan de orde 
komt en met name de Tweede 
Kamer zich dient uit te spre
ken, de kans loopt te vallen.

We kunnen echter niet conclu
deren dat het regeerakkoord 
op ieder gebied vaag, danwel 
een slecht stuk is. We kunnen 
hierbij denken aan de conclu
sies terzake van de decentra
lisatie en de bestuurlijke re
organisatie , het minderheden
beleid, de plannen met betrek
king tot de bodemsanering en 
het openbaarvervoer.

BEGROTING

Het regeerakkoord wordt op 
12 oktober nader geconcreti
seerd in de regeringsverkla

ring. Een uitputtende behan
deling van de begroting aan dc 
hand van die verklaring is 
derhalve zinvoller.
Het ligt in de verwachting 
dat zich nog een groot aantal 
wijzigingen zullen voordoen 
op de nu voorliggende miljoen
ennota.
In een volgende Driemaster 
zullen we daar dan ook aan
dacht aan schenken.

Toch zou ik kort willen in
gaan op het gebeuren van de 
3e dinsdag van september.
De troonrede - het enige stuk 
van de nieuwe regering op die 
dag - was allerminst een in
spirerend stuk vol élan.
Het geeft hooguit de inzichtei 
van de nieuwe club aan, zonder 
dieper op de zaak zelf in te 
gaan.
Gesproken wordt van een werkge 
legenheidsplan, het op peil 
brengen van de defensie, de 
vermindering van met name nu
cleaire bewapening en de pro
blematiek van de minderheden. 
Weinig aandacht is er tot nu 
toe besteed aan de positie van 
de jongeren en de manifeste 
onrustgevoelens van dit moment 
Misschien gaat de regerings
verklaring hier uitgebreider 
op in.
Met betrekking tot de miljoen
ennota wil ik wel mijn teleur
stelling kenbaar maken inzake 
een aantal punten,waarvan ik 
dan ook hoop dat ze zullen 
worden bijgesteld .
Mits er hele duidelijke garan
ties komen voor de werk
gelegenheid, is het plaatje 
van de inkomensverdeling enig- 
zins te verdedigen .Van Agt 
moet in het gelijk worden ge
steld als hij opmerkt dat dit 
plaatje er niet onberispelijk 
uitziet. De motvatie tot ac

ceptatie van inkomensvermin- 
dering wordt voor de lagere in 
komens op deze wijze op een 
enorme wijze onderqraven.
Het tweede punt is de beschik- 
baargestelde gelden voor de 
bodemsanering. Hier is vol
strekt onvoldoende aandacht 
aan besteed, gelukkig blijkt 
uit het regeerakkoord van 
PvdA, C.D.A. en D 166 dat hier 
een hoge prioriteit aan wordt 
gegeven.
Een ander punt is het hoofd
stuk voor ontwikkelingssamen
werking. De post oneigerilijke 
hulp (bv rentesubsidies) 
stijgt en de post eigenlijke 
hulp wordt verlaagd.
De steun aan de allerarmste 
landen is reëel verlaagd, dit 
zijn aspecten in de begroting 
waar we zelfs in deze tijden 
van voor economische malaise 
geen goedkeuring aan mogen ver 
lenen.

tie worden tussen PvdA ener
zijds en D 166 en C.D.A. ander
zijds.
Lubbers heeft duidelijk aan
gegeven dat "nieuw beleid" 
niet "het vergroten van het 
financieringstekort"mag bete
kenen. Het werkgelegenheids
plan zal echter veel geld 
extra vergen.
Voor de stadsvernieuwing wordt 
700 miljoen extra gevraagd en 
het bouwprogramma, zoals mi
nister van Dam zich dat voor
stelt, zal nog eens een gi
gantisch bedrag vergen.
Hoe gewenst ooic, het zal al 
ontzettend moeilijk zijn de 
kosten voor de bodemsanering 
in de begroting te vinden.
Al met al spannende tijden en 
enorm veel moeilijke keuzen 
voor de heren en dames bewinds 
lieden. Het rapport "Herover
weging zal zijn waarde gaan 
bewijzen.

CONGRESVERSLAG Caroline Loen

Niet meer zo vers in het ge
heugen bij u, volgt hier een 
kort resumé van het juni-con
gres der JOVD, dat werd ge
houden 13 en 14 juni jl. in 
hotel "Hamer", welk hotel 
gelegen was in het lieflijke 
Berg en Dal (bij Nijmegen). 
Volgens goed JOVDiaans gebruik 
opende de voorzitter het ge
beuren en was het programma 
omgegooid, wat de toch al veel 
te laat verschenen agenda's 
waardeloos maakte.
Van de gastsprekers beet de 
heer Rabbani, consul van 
toeweit, de spits af en het 
was dit keer niet het Farce 
Majeure-team dat na het uit
brengen van de plaat Kiele- 
teeweit het met de consul aan 
de stok kon krijgen, maar een 
JOVD-individu, dat provoceerde 
met een israëlische vlag, welk 
incident de gehele vereniging 
aardig in verlegenheid bracht.

De algemene vergadering begon

wat eerder dan gepland en met
een al interessant;bij de 
ingekomen stukken waren de 
schriftelijke vragen van de 
heer Rooke aan de internatio
naal secretaris, Jules Maaten, 
omtrent het misbruiken van de 
zo goede JOVD-naam ten behoeve 
van niet-1iberale propaganda. 
Later wist de internationaal 
secretaris in zijn beantwoor
ding van deze vragen niet de 
kern van de zaak te raken, 
waarmee de mist rondom deze 
feiten nog niet geheel opge
trokken is. Na wat zaken van 
huishoudelijke aard, bleek de 
avond alweer aangebroken, waar
op de overige gastsprekers 
aangehoord werden.
De heer Ylon, vertegenwoordi
ger van de Israëlische ambassa
de, verdedigde het standpunt 
van de Èraëlische regering en 
de Zionistische gedachte en 
wierp helaas weinig nieuw 
licht op de stand van zaken.
De heer de Vries, lid van de

commissie buitenland van de 
VVD en de heer Brinkhorst, 
vice-voorzitter van de D'66 
tweede kamerfractie, belicht
ten de Midden-Oostenkwestie 
in relatie tot de wereldpoli
tiek. De rol van Europa in het 
ontwikkelen van vredesinitia
tieven zou een aanvullende 
moeten zijn met betrekking 
tot andere vredes-initiatieven 
(die van Camp David bijvoor
beeld), betoogde de heer 
Brinkhorst. Belangrijk was de 
constatering dat de nederzet
tingspolitiek van de 
Israëlische regering een brede 
steun heeft van de Israëlische 
bevolking. Bij de vragen na 
afloop kwam uitvoerig de actu
aliteit aan de orde en wel het 
bombarderen van de Iraakse 
kerncentrale door Israël.
De heer Vlaanderen zag hier 
een nieuwe markt voor de RSV, 
hetgeen Laurens Jan Brinkhorst 
hem niet in dank afnam.

De behandeling van de motie 
over de kabinetsformatie 
bleek voor velen een halszaak 
en vulde dan ook de hele a- 
vond.

Rode draad door dit congres 
was wel het nieuwe stemsysteem 
met kleurige stemkaarten en 
onwennige stembureua's . Laten 
we hopen dat dit systeem bin
nen een aantal congressen al 
haar kinderziektes kwijt is.

Moegepraat over dit alles, 
konden de congresgangers het 
Nijmeegse nachtleven van 
dichtbij bekijken, niet in de 
laatste plaats op initiatief 
van de gast-afdeling Gelder
land, die een groot feest 
had georganiseerd.

De volgende ochtend had voor
zitter Houwing nu eens geen 
enkele moeite met de vlotte 
behandeling van de ontwerp-

reclementen voor distrikten 
en afdelingen, daar vanwege 
het relatief vroege tijdstip 
de belangstelling gering was. 
De rest van de dag was men 
zoet met de behandeling en 
amendering van de uit zeven 
stellingen bestaande resolutie 
Midden Oosten. Vooral de 
steWingen waarin zaken opge- 
no;.;en waren als het al dan 
niet strafbaar stellen van 
het afgeven van niet- Israël 
verklaringen en het al dan 
niet invoeren van een "rapid 
deployment force" (een snel 
inzetbare krijgseenheid in de 
wateren van de Perzische golf 
ter bescherming van westerse 
oliebelangen) gaven stof tot 
discussie.

Eén vraag uit de rondvraag 
was al bij de aanwezigen be
kend, voordat hij gesteld 
zou worden: namelijk of het 
Hoofdbestuur na afloop nu 
eens wel de zo lang verwachte 
aanhankelijkheidstelegram 
naar de koningin zou doen 
uitgaan. Dit keer nèim de 
voorzitter niet eens meer de 
moeite deze vraag te beant
woorden, ach, misschien het 
volgend congres.
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&Ada den Ottelander

De op 10 october te houden ledenvergadering over ondeme- 
mingsdemocratisering gaf aanleiding de heer S. Poppe eens 
wat nader aan de tand te voelen over met name de JOVD ont
werp resolutie 'ondememingsdemocratisering'.

De heer Poppe zit vanaf 1972 in de Tweede Kamer voor de 
PvdA. Zijn specialisme ligt op het terrein van de medezeg- 
genschapsvraagstukken. Niet verwonderlijk! Sinds lange tijd 
houdt de heer Poppe zich bezig met medezeggenschapsvraag- 
stukken. Eerst als vakbondsman, nu als politicus.
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In de JOVD ontwerp-resolutie 
en in het EG ontwerp voor de 
vijfde richtlijn krijgt de OR 
(Ondernemingsraad) een heel 
andere positie. Wat vindt U 
daarvan?

Op zich een bruikbare tussen
stap in de richting van meer 
democratisering in het be
drijfsleven en als er een her
vorming van de vennootschaps- 
structuur komt, waarbij verte
genwoordigers van aandeelhou
ders en werknemers in paritai
re verhoudingen de samenstel
ling van de raad van commissa
rissen uitmaken. Het is niet 
mijn ideaal, maar wel een 
stap in de goede richting.

Het is sterker: de raad van 
toezicht krijgt grotere be
voegdheden.

Ja, maar de ontwerp-resolutie 
gaat aanmerkelijk verder dan 
de EG richtlijn. Ik heb nogal 
wat vraagtekens achter de stel 
ling dat het arbeidsvoorwaar
denbeleid van de onderneming 
moet worden uitgemaakt in de 
raad van toezicht. Hetzelfde 
geldt voor de besluiten over 
het ondernemingsbeleid, ge
noemd in artikel 25 van de W0R 
(Wet op de Ondernemingsraad). 
Voor een groot gedeelte laat 
je het dualisme los. (Dualisme 
in de zin van een uitvoerende 
en een controlerende macht.)
De macht laat je verschuiven 
naar boven: naar de raad van 
toezicht. Er is dan minder 
sprake van een machtsevenwicht 
tussen directie en de raad van 
commissarissen.

Wat uit medezeggenschapsoog- 
punt het ergste is, is dat de 
punten, genoemd in artikel 25 
van de W0R, weggehaald worden 
bij de Ondernemingsraad. Van 
reële invloed van de mensen 
in het bedrijf op wat er met 
de onderneming gebeurt, zal 
weinig sprake meer zijn. Veel 
liever zou ik het adviesrecht 
over de in artikel 25 genoem
de punten van de W0R omzetten 
in instemmingsrecht, medebe
slissingsrecht van de 0R.
Geen medebeslissingsrecht ge
ven aan een getrapte vertegen
woordiging in de raad van toe
zicht, die daar in een minder
heidspositie verkeert. Door de 
1/3, 1/3, 1/3 verdeling in jul 
lie raad van toezicht zwak je 
de juridische vastlegging van 
de medezeggenschapsrechten van 
de werknemers voor een groot 
gedeelte af.

Belangrijk is het dat werkne
mers gaandeweg in een situatie 
komen, waarin ze er van verze
kerd kunnen zijn dat hun stem
men minstens voor 50% meetel
len.
Arbeiders zeIfbestuur?

Ja. Op den duur moet er naar 
een situatie toegegroeid wor
den waarin de in een onderne
ming werkzame mensen, in lei
dende en uitvoerende posities, 
gezamenlijk de verantwoording

zouden moeten dragen. Werkne
mers hebben een essentiële be
trokkenheid bij de onderneming 
Niet alleen hun inkomen hangt 
er vanaf, maar ook de ontplooi 
ingsmogelijkheden en maatschap 
pelijke zingeving.
De PvdA is voorstander van de
mocratisering en vermaatschap
pelijking van de ondernemingen 
De PvdA vindt dat een onderne
ming in een aantal opzichten 
gebonden zou moeten zijn aan 
meer maatschappelijke afspra
ken over wat er in het alge
meen gewenst is in een bedrijf 
tak of in de samenleving als 
geheel. De afzonderlijke onder 
nemingen drukken op dit moment

teveel de eigen belangen door 
ten koste van andere belangen 
in de samenleving. Moeilijk 
punt is: wie moet dat dan uit
spreken? Moet het de overmach- 
tige overheid zijn, die het al 
lemaal regelt? Dat hebben so
cialisten vroeger weleens ge
vonden, maar daar zien wij 
ook de tegenkanten wel van.
De gemeenschap heeft recht in
vloed uit te oefenen op wat er 
in een onderneming besloten 
wordt. Kapitaalverschaffers 
zie ik eigenlijk niet als be
trokkenen bij de onderneming.

Er zijn juist mensen nodig die 
kapitaal investeren in onder
nemingen om de werkgelegen
heid aan te trekken.

Ja, maar in feite heeft de e- 
conomische ontwikkeling ertoe 
geleid, dat het recht van be
slissing over wat er met je 
geld gebeurt in weze alleen 
nog maar in theorie bestaat.
De meeste aandeelhouders heb
ben in feite ook helemaal geen 
betrokkenheid meer bij de on
derneming. Het is de leiding 
van de onderneming en de raad 
van commissarissen die invloed 
uitoefent op de keuze van de 
leiding. In hoge mate is dat 
een proces van coöptatie, die 
a.h.w. de macht van de eige
naar uitoefent, maar zich 
daar absoluut niet voor ver
antwoordt. Aandeelhoudersver
gaderingen van Philips zijn 
leuke happenings waar de mens
en een grammofoonplaat krijgen 
en waar ze wat algemene pep
talk over zich heenkrijgen. In 
weze verandert er nooit wat 
aan het ondernemingsbeleid.
Het recht van de kapitaalver
schaffer is een lege huls.

Een uitspraak: 'De ondeme
mingsdemocratisering betekent 
het succes van de vakbeweging 
als emancipatiebeweging , maar 
het succes van een emancipatie
beweging is tevens haar einde.

Daar zit wel wat in. Maar ik 
denk dat jullie die emancipa
tiebeweging al teveel gereali
seerd denken. Hij begint pas. 
Ik denk dat jullie een veel te 
rooskleurige voorstelling heb
ben waarin de mensen verkeren. 
Dat is een van de belangrijke 
redenen waarom je niet zomaar 
kan zeggen, nou vertrouw er nu 
maar op als er een raad van 
toezicht is, Waar een beperkt 
aantal getrapt aangewezen mens 
en zitten, die in de leiding 
in de hoogste top van de onder 
neming meepraten over wat er 
in de onderneming gebeurt, de 
werknemersbelangen dan vol
doende zijn veiliggesteld.

Door de in 1979 ingevoerde 
Wet op de Ondernemingsraad 
is de positie van de OR ver
sterkt. Vakbondsmensen probe
ren nu zich te roeren via de 
OR, hetgeen frustrerend kan 
werken.

Er wordt al te gemakkelijk ge
dacht dat het werk in de 0R 
en het bedrijvenwerk van de 
vakbonden tot wrijvingen kun
nen leiden. Het zal best wel 
eens voorkomen dat een vak- 
bondsgroep in een onderneming 
zijn vertegenwoordigers met 
een gebonden mandaat naar de 
0R stuurt. Dat is niet bevor
derlijk voor het overleg. De 
vakbeweging kan natuurlijk 
aanbevelingen doen, zich bewe
gen binnen bepaalde grenzen.
Het gaat er mijns inziens om 
dat het werk in de 0R en het 
bedrijvenwerk van de vakbonden 
elkaar ondersteunen.

In jullie resolutie krijgt het 
bedrijvenwerk van de vakbonden 
geen wettelijk beschermde sta
tus. Die moet wel gegeven wor
den. Er zou ook een verplich
ting op de ondernemingen ge
legd moeten worden om met de 
vakbeweging het eens te worden 
over een aantal uren dat vak- 
bondskaderleden vrij hebben 
voor vakbondswerk. Tevens moet 
er verruiming komen in het in
gediende wetsontwerp, van de 
drempel die er is gelegd op de 
bepaling van de vraag of een 
onderneming verplichtingen 
heeft. In het wetsontwerp is 
het zo dat de verplichting 
om faciliteiten te verstrekken 
alleen maar geldt in onderne
mingen waar een bepaalde vak
bond ten minste 3% van de 
werknemers heeft georgani
seerd en tenminste tien leden 
heeft. Dat is een veel te ri- 
goreuze inperking. Principië
le bezwaren heb ik tegen die 
grens, dus ook tegen die 3%. 
Veel meer bezwaar is er tegen 
het minimum aantal van tien 
leden. Dat betekent dat in on
dernemingen waar het nog het 
hardste nodig is die facili
teiten niet zouden kunnen wor
den gevraagd.

Hoe staat U tegenover decen
tralisatie van de vaststel
ling van de arbeidsvoorwaar
den?

Als ik het zo brutaal mag zeg
gen: een ondoordacht idee.
Door het arbeidsvoorwaardenbe
leid door de raad van toezicht 
te laten uitmaken, ondermijn 
je de vakbeweging op een ont
zaglijke manier. Eigenlijk be
tekent dat dat de vakbeweging 
voor een belangrijk deel van 
zijn bestaansgrond ontdaan 
wordt. De vakbonden ontlenen 
hun aantrekkingskracht op de 
werknemers in de eerste plaats 
door de betrokkenheid bij het 
vaststellen van de arbeids
voorwaarden. Bovendien vervul
len ze ook een onmisbare maat
schappelijke functie. Je kunt 
de werknemers niet splitsen 
naar onderneming waar ze wer
ken; ze hebben veel maatschap
pelijke belangen, belangen bij 
de hoogte van de lonen en de 
kwaliteit van de rest van de 
arbeidsvoorwaarden in de af
zonderlijke ondernemingen.

Ik denk ook dat ondernemersor
ganisaties tegen jullie voor
stel zullen zijn. De vakbewe
ging oefent een regulerende 
werking op de arbeidsmarkt uit 
Daar kunnen ondernemrs ook 
niet buiten.
Hoe staat U tegenover het be
trekken van de overheid en/of 
consumenten bij de o n d e m e 
mingsdemocratisering?

De PvdA is geneigd bij het be
hartigen van consumenten- en 
milieubelangen in de eerste 
plaats te zoeken naar meer al
gemene regelingen, die voor 
alle ondernemingen gelden.
Het gaat veel meer om het ver
sterken van de reeds getroffen 
regelingen. Ik denk dat wat 
dit betreft tussen de PvdA en 
de VVD geen meningsverschillen 
zijn.
Naar directe invloed zoeken 
wij dus niet. Er is weleens 
gedacht aan een 'commissaris 
algemeen belang'. In grote 
ondernemingen kan gedacht wor
den aan een 'parlementaire 
commissaris', een door het 
parlement gekozen of een door 
de gemeenteraad aangewezen 
commissaris algemeen belang 
in plaatselijke ondernemingen. 
Het moet duidelijk iemand zijn 
die het maatschappelijk belang 
van de beslissingen in de ga
ten houdt.

Een slotvraag over een actu
eel, maar heel ander onder
werp.
Hoe staat U persoonlijk tegen
over een W D  - PvdAkabinet?

In de toekomst moeten de moge
lijkheden daartoe onderzocht 
worden. Ik heb geen principi
ële bezwaren daartegen. Maar 
het is wei zo, dat er grote 
inhoudelijke verschillen in 
opstelling bestaan tussen de 
VVD en de PvdA als het gaat 
over: de inkomensverdeling, 
vrede en veiligheid, buiten
lands beleid, ook over zaken 
als het gaat over medezeggen- 
schapsverhoudingen binnen het 
bedrijf. Als er nu binnen de 
VVD een stroming zou ontstaan 
die lijkt op D'66, dan lijkt 
het mij gemakkelijker reali
seerbaar. Het zal makkelijker 
realiseerbaar zijn dan wan
neer je deze regeringscombi- 
natie houdt, waardoor de VVD 
nog meer in de rechtse hoek 
wordt gedrukt. In een opposi
tie tegen een kabinet met de 
PvdA kan de VVD stemmenwinst 
boeken door op de conservatie
ve trom te slaan. En daar is 
Wiegel groot in geworden.
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Roelof Houwing

Ge
vallen
Als de schijn niet bedriegt, 
dan zal voor het uitkomen 
van dit nummer, het 10 jaar 
geleden opgestartte meerder- 
heidscollege in de stad Gro
ningen zijn gevallen. Het 
eerste meerderheidscollege 
in ons land.
D'66 heeft inmiddels de samen 
werking met de C.P.N. afgebrc 
ken. De zaak moet nu nog even 
worden afgewerkt.
Steeds meer in den lande 
blijkt, doordat er ook in de 
gemeenten en provincies on
plezierige maatregelen moe
ten worden genomen, de steun

van C.P.N.,. P . S . R . en in 
mindere mate P.P.R. aan een 
college niet meer een zekere 
factor is.
Deze drie partijen willen op 
geer enkele wijze afstand 
doen van verworven rechten.
De financiering van deze 
rechten is iets waaraan ze 
zich niets gelegen laten lig
gen. De PvdA zal noodgedwong
en moeten teruggrijpen op col 
leges samengesteld op brede 
basis'danwel afspiegelings
colleges. Bestuursverantwoor- 
delijkheid is voor de reali
satie van wensen een eerste 
vereiste.
Er ligt voor de J.O.V.D. dan 
ook een taak in het duidelijk 
maken van de verschillen van 
politieke opvattingen op re
gionaal en plaatselijk niveau 
opdat politieke verkettering 
en opgeklopte polarisatie de 
kop wordt ingedrukt.
Zakelijk overleg zullen we 
moeten bevorderen om de libe
rale ideeën op bestuursniveau 
meer ingang te kunnen laten 

vi nden.

Wiljan Loomans

Vuistje
De nieuwe regering kan rekenen 
op een "scherpe en eerlijke 
oppositie" van de kant van de 
VVD. Tenminste, zo heet het in 
de jongste editie van het club
blad van die partij.
Die schriftelijke phrase vormt 
dan het meer officiële vervolg 
op de allereerste voor-de-vuist- 
weg-commentaren ter gelegenheid 
van het aantreden en eerste op
treden van dat nieuwe kabinet. 
VVD-commentaren, die er voor
namelijk op neerkwamen, dat de 
VVD de nieuwe ploeg toeriep:
"Zie je wel, jullie kunnen het 
(lekker '.) ook niet éên-twee- 
drie anders 1"

Begrijpelijk, die houding van 
en die stemming binnen de VVD. 
Iedere partij die van de ene 
op de andere dag zijn regerings
verantwoordelijkheid verliest, 
zal in ongeveer dezelfde be
woordingen dat verlies proberen 
te verwerken.

Toch zou ik er maar niet al te 
blij mee zijn, met die consta
tering. Immers, laten we eerlijk 
zijn: de regering mét de VVD 
was niet bepaald een doorslaand 
succes. Moet je dan zo in je 
vuistje lachen, als een nieuwe 
regering het al niet beter kan?

Wim Fels

Slechte
Zaak
Dat acties reacties oproepen 
is een bekend gegeven. In de 
liberale hoek was het de Heer 
Geertsema die de beschuldiging 
uitte dat de kraakbeweging en 
de anti-kernenergie-1obby wor
den gefinancierd met geld af
komstig van bankovervallen. In 
deze lijn liggen ook de be
schuldiging van de Heren Luns 
en Alting von Geusau dat de an
ti NAVO/kernwapenactivisten 
hun acties dankzij financiële 
steun uit Moskou kunnen voeren. 
Ook de liberaal Dees uitte 
zich in bovengeschetste geest. 
Het vreemde feit doet zich 
voor, dat geen der Heren ook 
daadwerkelijke bewijzen voor 
bovengenoemde uitspraken wil
de of kon aandragen. Dit feit 
leverde hen in de critische 
pers een oogst, als van een 
wijngaard aangetast door phi- 
loxera. Aantijgingen zonder 
bewijs staan een onderzoek zo
als bedoeld werd door de Heren 
alleen in de weg. En dat, ge
achte lezers, is een slechte 
zaak.

Frank vanderVorm
____________3

JOVD
Is de JOVD aan het versukkelen? 
Zijn we nog het “liberale gewe
ten? Kunnen we onze nieuwe le
den en andere jongeren meer we
tenschap geven over de politiek 
en onze maatschappijvisie?
Het lijkt erop dat deze vragen 
steeds meer met nee beantwoord 
moeten worden. De mate waarin 
de JOVD landelijk en ook plaat
selijk serieus genomen wordt is 
tanende. Velen die in de JOVD 
wat meer van de politiek te we
ten willen komen, slagen daar 
niet in. Door de opzet van con
gressen vinden alleen diegenen 
die "altijd daar de dienst uit
maken" er enige vorming. De 
rest zit er passief bij.
De actualiteit gaat blijkbaar 
helemaal aan de JOVD voorbij, 
door niet dagelijks alert te 
zijn op politieke en maatschap
pelijke ontwikkelingen.
Enkele hoofdbestuursleden 
schijnen dit te onderkennen en 
willen hieraan wat veranderen. 
Het is in deze ook goed, dat 
CRM andere normen is gaan stel
len bij de subsidie. Kortom: 
de JOVD moet weer gaan bruisen 
van politieke activiteit en een 
betere leerschool worden voor 
hen waar wij ons op richten: 
de jongerenl

HIETINK:, O.R. is niet de baasrHENK

doon Wiljan Loomans
Regels worden bedacht. Regels worden gemaakt, bij voor
keur om toegepast te worden. Regels die niet toegepast kun
nen worden, of wier toepassing slechts leidt tot chaos, zijn 
slechte regels. Wat ik maar wil zeggen is: het moet kunnen, 
al dat geregel. Immers, ook de praktijk stelt haar eisen. 
Neem bijvoorbeeld de ondememingsdemocratisering. Is ook 
geregeld. 'Jaar de een wil hei zus, de ander wil het zo. Ook 
de JOVD gaat nu een resolutie vaststellen. Prima zaak, maar 
kan het allemaal wat er in het ontwerp van die resolutie 
staat? Wij vonden dat we die vraag moesten voorleggen aan 
iemand die zowel in de praktijk - het bedrijfsleven - 
aktief is als in de politiek - waar de zaak tenslotte gere
geld wordt. Het bleek geen eenvoudige zaak om een dergelijk 
exemplaar te vinden, maar toch: het lukte: zijn naam:
Henk Hietink. Bedrijfsecononisch adviseur en lid van de 
Provinciale Staten van ttrecht.

Het zou me niets verbazen wan
neer het VARA-annex-VPRO- 
gedeelte van mijn kennissen
kring Henk Hietink op het eer
ste gezicht zou wegstoppen met 
de kreet "Hé, zeker een VVDer" 
Keurig gekleed, glimmende 
schoenen, grijzend haar dat de 
naderende leeftijd verraadt. 
Kortom: een "welvarende" ver
schijning. En hoewel vooroor
delen soms akelig ver bezijden 
de waarheid kunnen liggen, 
moet ik die kennissen hier 
toch gelijk geven, want Henk 
is een VVDer.
Zo'n vijf jaar geleden besloot 
hij zijn direktiepet aan de 
kapstok te hangen en zijn 
aktiviteiten als commissaris 
van een aantal ondernemingen 
te combineren met bezigheden 
in een totaal andere branche: 
de politiek. Dat deed hij 
omdat hij altijd al gezegd had 
dat er te weinig mensen uit 
dat bedrijfsleven in die poli
tiek zaten en hij nu dan in 
de gelegenheid was om die 
combinatie te maken. Nu is dat 
alles natuurlijk nog geen re
den om dan maar voor de VVD 
in de politiek te gaan. Nee, 
wat Henk Hietink betreft was 
daarvoor nodig het groeiende 
besef dat ons land en de hele 
wereld hoe langer hoe meer 
dreigden te worden onderge
dompeld in een in zijn ogen 
uitgesproken foute ideologie:

....het socialisme. Kortom: 
Henk Hietink is in meerderlei 
opzicht een gedrevene, hij 
moest vijf jaar geleden de 
politiek wel in. Een achter-

grondarti kei.

De vraag, of hij dan misschien 
in de ontwerpresolutie onder- 
nemingsdemocratisering ook die 
verderfelijke socialistische 
tendens" ziet, beantwoordt 
Hietink ontkennend, (is de 
JOVD dus toch niet zó links, 
redaktie). "Maar", zo voegt 
hij er aan toe "voordat je 
zo'n stuk opstelt moet je 
wel twee heel belangrijke vra
gen stellen. Ten eerste: wat 
is democratisering? en ten 
tweede: hoe nodig is het en 
met welke doelstelling ga ik 
werken?
Naar zijn mening - en wie ben 
ik om daar nu al tegen in te 
gaan - dien je bij de beant
woording van die vragen een 
zijdelingse blik naar de his
torie te werpen. In vogel
vlucht: vroeger kende de baas 
iedereen in zijn bedrijf, er 
was een band, samen maakte men 
een produkt. Maar door de in
dustriële revolutie is dat 
allemaal veranderd: de bedrij
ven werden veel en veel groter 
het werk werd anders. De man 
achter de lopende band deed 
zijn intrede, en die man

stond daar niet voor ce lol, 
maar voor zijn brood. Binnen 
het.bedrijf vervreemde men 
van elkaar. Zo werden belangen
tegenstellingen in het bedrijf 
aangescherpt en zo ontstond 
de klassenstrijd. Het werd dan 
ook hoog tijd dat er een cor
rectie kwam op die ontwikke
ling en die vinden we dan in 
de vorm van de ondernemings
raden.

Hietink ziet die o.r. in de 
eerste plaats als een middel 
om weer contact tussen de 
mensen in het bedrijf te krij
gen. Een ontmoetingsplaats dus. 
Essentie van democratisering 
is daarnaast volgens hem dat 
bij alle beslissingen, die 
genomen worden, met alle be
langen rekening wordt gehouden. 
Geruststellend: "Een goed on
dernemer doet dat trouwens 
vanzelf al, want doet hij dat 
niet, dan kan het met de on
derneming ook niet goed gaan"

"Maar" zo stelt hij bezorgd 
" de o.r. kent nu twee uit
wassen: de o.r. die zich als 
factor in de leiding van het 
bedrijf ziet en de o.r. oie 
"verpolitiekt" is" En dat 
zijn twee verschijnselen, zo 
vindt Henk Hietink, die een 
foute tendens weergeven. 
Grootste fout die de o.r. 
volgens hem kan maken is, dat 
zij vergeet dat ze niet de 
leiding van het bedrijf is.
Om het simpel te stellen: als 
de mensen in de o.r. onder

nemers waren, dan waren ze 
geen lid van de o.r. "Mis
schien is dat iets té simpel 
geschetst, maar toch: het 
geeft de essentie weer." Zelfs 
een redelijk goed manager is 
nog geen ondernemer. "Daar 
heb je namelijk drie eigen
schappen voor nodig: energie, 
creativiteit en de durf om 
.risico's te nemen. Die drie 
factoren maken iemand tot 
ondernemer, niets anders. Die 
factoren zijn ook zo onont
beerlijk voor een onderneming, 
dat je ze niet voor de voeten 
mag lopen. Dat is ten nadele 
van de onderneming." Voor 
Henk Hietink blijkt dat alles 
een natuurwet: ieder heeft 
zijn plaats of krijgt zijn 
plaats. Het is onverstandig 
om via een ónn-atuurlijk keurs
lijf daar verandering in te 
brengen.

Wat betekent die visie con
creet voor de JOVD-resolutie? 
Wat het JOVD-voorstel in 
feite doet, is de structuur 
zoals die momenteel alleen in 
de heel grote ondernemingen 
bestaat, met een raad van 
commissarissen als toezicht
houdend orgaan, ook invoeren 
voor de "gewone" onderneming. 
We signaleren echter één 
belangrijk verschil: de kwes
tie van de benoeming. In de 
bestaande wetgeving vult de 
raad zichzelf door middel 
van zogenaamde gecontroleerde 
coöptatie aan. In het voor
liggende ontwerp daarentegen 
wordt éénderde van de leden 
van de "raad van toezicht" 
benoemd door de aandeelhouders 
en éénderde door de onderne
mingsraad, terwijl de raad 
zich voor het overige wel 
zelf aanvult. Hei tink over 
dat verschil: "In feite valt 
of staat het hele ontwerp 
daarmee. Ik heb al gezegd: 
in de onderneming heeft ieder 
zijn plaats en men moet niet 
proberen dat natuurlijke pa
troon te verstoren. Dat is 
ten nadele van de onderneming. 
Vandaar dat het heel belang
rijk is dat de raad van toe
zicht - evenals de raad van 
commissarissen - een hechte

groep van mensen is, die 
allen hun verantwoordelijk- 
heid koppelen aan hetzelfde 
adagium: het dienen van de 
belangen van de onderneming. 
Wat je dus koste wat kost 
moét voorkomen, is een partij
endom. Die raad moet niet 
samengesteld zijn uit één
derde dat en éénderde zus, 
maar uit driederde onderne
mende geesten. Dat is de 
enige pet die men op mag heb
ben. Met zo'n structuur als 
in het ontwerp (1/3 om 1/3 
om 1/3) begeef je je naar 
mijn overtuiging op een heil
loze weg."

Kortom: in feite maakt het 
niet zoveel uit hoe je een 
onderneming in elkaar wet en 
welke mooie (contact)orgaan- 
tjes je allemaal bedenkt, als 
je maar zorgt dat ieder de 
juiste plaats heeft. De 
werknemers behoren niet tot 
de leiding en de leiding 
moet je dus niet voor de 
voeten gaan lopen door niet- 
leiders in de leiding te 
brengen. Met dat beeld voor 
ogen moet je van elk voorstel 
op dit gebied een sterkte- 
zwakte analyse maken.

De visie van Henk Hietink 
lijkt op zich best aantrekke
lijk. In wezen stelt hij zich 
slechts één vraag: hoe haalt 
de onderneming het hoogste 
rendement? Goed contact - maar 
zeker niet meer dan dat - met 
de werknemers is daarbij een 
belangrijke, vanzelfsprekende 
factor. Echter, in deze optiek 
worden een aantal vragen niet 
gesteld, die men in andere 
benaderingen en in de praktijk 
wel tegenkomt. Want wat bij
voorbeeld als de onderneming 
niet zo gezegend blijkt met 
een aantal van die geboren 
ondernemers en dientengevolge 
niet met alle belangen reke
ning wordt gehouden? En wat 
te denken van de machtsvraag? 
Was het daar juist allemaal 
niet om begonnen? En echt: 
alleen de mededeling dat het 
allemaal in het belang van de 
onderneming is, maakt een ont
slag er niet draaglijker op...
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Resolutie
0. Preambule

In o n d e r n e m i n g e n  werken ond e r n e m e r s ,  aand e e l h o u d e r s  
en w e r k n e m e r s  samen om een p r o d u c t i e v e  bijdrage aan 
de sam e n l e v i n g  te leveren. O n d e r n e m i n g s d e m o c r a t i s e 
ring is erop ge r i c h t  deze sam e n w e r k i n g  te b e v o r d e 
ren door bij de b e s l u i t v o r m i n g  ieder van deze g r o e 
pen tot zijn recht te laten komen.

1. Samenstelling raad van toezicht

Het hoogste b e l e i d s b e p a l e n d e  orgaan van de o n d e r n e 
ming is de raad van toezicht. Deze wordt als volgt 
samengeste 1d :
a. één derde van de leden wordt door de o n d e r n e 

m i n g s r a a d  uit de w e r k n e m e r s  benoemd
b. één derde van de leden w o r d t  door de algemene 

ver g a d e r i n g  van a a n d e e l h o u d e r s  benoemd
c. één derde van de leden, w a a r o n d e r  de voorzitter, 

vult zic h z e l f  aan door g e c o n t r o l e e r d e  coöptatie. 
Hierbij hebben zowel de léden b enoemd door de 
o n d e r n e m i n g s r a a d ,  als de leden be n o e m d  door de 
algemene v e r g a d e r i n g  van a a n d e e l h o u d e r s ,  het var 
aan b e v e l i n g  en het vetorecht. De bestuurders 
krijgen eveneens het recht van aanbeveling.

2. Bevoegdheden raad van toezicht

De raad van toezicht is be v o e g d  te beslissen over:
a. w i j z i g i n g  van de statuten
b. het a r b e i d s v o o r w a a r d e n b e l e i d  van de ond e r n e m i n g
c. v a s t s t e l l i n g  van de j a a r r e k e n i n g
d. be n o e m i n g  en o ntslag van de b e s t uurders van de 

ondernemi ng
e. ing r i j p e n d e  besluiten over het o n d e r n e m i n g s 

beleid, zoals genoemd in artikel 25 van de wet 
op de ondernemi n g s r a d e n .

3. Besluitvorming in raad van toezicht

De benoemde v e r t e g e n w o o r d i g e r s  func t i o n e r e n  zonder 
last of r u g g e spraak, maar kunnen naar behoefte 
o v e rleggen met hun achterban. De raad van toezicht 
b esluit bij gewone m e e r d e r h e i d  van stemmen, b e h a l 
ve over w i j z i g i n g  van de statuten of het arbeids- 
voorw a a r d e n b e l e i d .  B e s l i s s i n g  over l a a t s t g e n o e m d e  
zaken ges c h i e d t  bij t w e ederde meerderheid. Indien 
de stemmen staken brengt de v o o r z i t t e r  de b e s l i s 
sende stem uit. Tegen bes l u i t e n  van de raad van 
to e z i c h t  staat geen beroep open.

4. Overige organen

De o n d e r n e m i n g s r a a d  v e rliest het advi e s r e c h t  over 
de ing r i j p e n d e  besluiten over het o n d e r n e m i n g s b e 
leid, zoals bedoeld in artikel 25 van de wet op de 
o n d e r n e m i n g s r a d e n .  De po s i t i e  van de o n d e r n e m i n g s - 
raad, de algemene v e r g a d e r i n g  van a andeelhouders 
en de b e s t uurders wo r d t  aangepast, vo o r z o v e r  dat 
uit het v o o rgaande volgt.

5. Afwijkende structuren

O n d e r n e m i n g e n  met een andere r e c htsvorm dan n a a m 
loze of besloten v e n n o o t s c h a p  krijgen een o v e r e e n 
komstige s t r u c t u u r  v o o r z o v e r  het kar a k t e r  van deze 
rec h t s v o r m  dat toelaat. Voor o n d e r n e m i n g e n  met m i n 
der dan 100 w e r k n e m e r s  w o r d t  een e e n v o u d i g e r  s t r u c 
tuur toe gepast. Bij deze o n d e r n e m i n g e n  moet zonder 
b e l e m m e r i n g e n  kunnen worden g e ë x p e r i m e n t e e r d  met 
andere s t r u cturen, indien bes t u u r d e r s ,  a a n d e e l h o u 
ders en w e r k n e m e r s  hier alle drie in m e e r d e r h e i d  
meer instemmen.

6. Bedrijvenwerk

Het b e d r i j v e n w e r k  van vakbonden krijgt geen w e t t e 
lijk bes c h e r m d e  status.

OIMDERNEMINGS
AmendementeH °  
O
E l

'T GOOI

BARONIE VAN BREDA

toevoegen na "aan de samenle- 
vi ng":
in het algemeen en ondernemin
gen in het bijzonder.

Deze toevoeging voorkomt ab
stractie.

E I  DISTRICT NOORD

De toevoeging "of samenstellen 
van ondernemingen" is nodig om 
duidelijkheid te verschaffen 
over de wijze waarop vastge
steld dient te worden of con
cerns al dan niet verplicht 
zijn een raad van toezicht in 
te stellen.
Wat betreft het opleggen van 
de verplichting tot het instel 
len van een raad van toezicht 
dient geen onderscheid te wor
den gemaakt tussen kapitaal- 
en arbeidsintensieve onderne
mingen, of samenstellen daar
van. Daarom dient deze ver

eer ste zin wijzigen in:
Een ondernemingsraad waarin ka
pitaal, arbeid en ondernemers 
vertegenwoordigd zijn dient 
als een soort bedrijfsparle- 
ment het hoogste orgaan van 
een onderneming te zijn, waar
aan de directie als dagelijks 
bestuur verantwoording schul
dig is.

Bewust gebruiken wij het woord 
bedri j fspar lemen t om een paral 
lel te trekken met een volks
vertegenwoordiging als bij
voorbeeld de gemeenteraad waar 
bij de directie de dagelijkse 
leiding geeft zoals in de ge
meente B&W.

wijzigen eerste zin in:
In ondernemingen werken arbeid 
en kapitaal samen om een pro
ductieve bijdrage aan de samen
leving te leveren.

m

wijzigen eerste zin in- 
Een onderneming is een samen
werkingsverband tussen onderne
mers (initiatiefnemers/leiding- 
gevers/bestuurders), kapitaal
verschaffers en werknemers ge
richt op een deelname in het 
economisch verkeer. Kapitaal
verschaffers zijn de eigenaars 
en/of de aandeelhouders en/of 
andere verschaffers van (be
perkt) risicodragend kapitaal 
zoals obligatiehouders, even
tueel banken en/of de overheid

Deze wijziging van de preambu
le is in de geest van de reso
lutie, maar benadrukt dat on
dernemers meer zijn dan werkge
vers en dat kapitaalverschaf
fers geen aandeelhouders hoe
ven te zijn.

E I  'T 6001
toevoegen na de eerste zin: 

Voor het goed functioneren van 
de onderneming als geheel en 
voor alle drie de groepen af
zonderlijk is het wenselijk 
dat deze samenwerking optimaal 
verloopt.

Dit benadrukt de samenwerkings- 
gedachte.

E |  UTRECHT

toevoegen na "komen":
Hierbij gaat het om de vraag 
welke verdeling van bevoegdhe
den het meeste bijdraagt tot 
een optimale vervulling van de 
taken van de onderneming.

splitsingsvoorstel met verdui 
de 1ijking:

Stelling 1 :
Voor ondernemingen met meer 
dan 100 werknemers wordt een 
raad van toezicht ingesteld, 
welke het hoogste beleidsbepa
lende orgaan van de onderne
ming is.
Stelling la:
conform tekst ontwerp resolu
tie vanaf "Deze" (met inacht
neming van eventuele amende
menten hierop).

JcÉj KENNEMERLAND

wijzigen eerste zin in:
Bij ondernemingen, of samen
stellen van ondernemingen, 
waarvan de som van de op de 
(geconsolideerde) balans voor
komende aktiva meer dan 
f 8 000 000 bedraagt èn waarbij 
in totaal als regel meer dan 
100 werknemers werkzaam zijn 
op basis van fulltime equiva
lenten, dient als hoogst be
leidsbepalend orgaan een raad 
van toezicht te worden inge
steld.

plichting niet alleen afhanke
lijk te worden gesteld van het 
aantal werknemers, zoals de 
kommissie in stelling S naar 
wij menen abusievelijk doet, 
maar ook van het totaal aan ak
tiva.

0  VECHTSTREEK

wijzigen eerste zin in: 
Ondernemingen die meer dan 100 
full-time arbeidskrachten in 
dienst hebben en waarvan het 
balanstotaal minstens 
f 10 000 000 bedraagt, hebben 
als hoogste beleidsbepalende 
orgaan een raad van toezicht.

0  d i s t r i c t  n o o r d

wijzigen eerste zin en twee
de zin tot "als'-'t 

De raad van commissarissen is

Het gestelde past beter in 
stelling 2.

E |  'T GOOI

wijzigen "raad van toezicht" 
in:ondernemingsraad

Raad van toezicht klinkt ons 
inziens te vrijblijvend, boven 
dien wordt zo de samenwerkings- 
gedachte benadrukt.

E J  'T GOOI

toevoegen vóór de eerste zin: 
De huidige ondernemingsraad is 
een personeel sraad en zal der
halve voortaan personeelsraad 
genoemd moeten worden.

De huidige term ondernemings
raad is dermate verwarrend dat 
een dergelijke zin (misschien 
zelfs als een aparte stelling) 
in een ondernemingsdemocrati
sering o.i. onmisbaar is.

NOOT:

Indien één of meer van de drie 
voorgaande amendementen wordt 
aangenomen, worden de reste
rende stellingen hieraan na
tuurlijk aangepast.

E | 'T 6001
toevoegen vóór de eerste zin: 

Van een ondernemingsraad is 
ons inziens pas sprake als on
dernemers, kapitaalverschaffers 
en werknemers op basis van ge
lijkwaardigheid in de onderne
mingsraad vertegenwoordigd 
zijn.

Hiermee willen wij de gelijk
waardigheid van m. n. de onder
nemer en de werknemer benadruk
ken. De derde even gelijkwaar
dige factor kapitaal kan ver
schaft worden door onpartijdi
ge derden, maar bijvoorbeeld 
ook door de werknemers zodat 
de kapitaalverschaffende werk
nemers indirect een vorm van 
arbeiderszelfbestuur kunnen re
aliseren, zie bijvoorbeeld de 
grote accountantsmaatschappij- 
en.

VECHTSTREEK

wijzigen c. in: 
één derde van de leden wordt 
jaarlijks door de bestuurders 
benoemd.

In de preambule wordt terecht 
gesteld dat bij de besluitvor
ming zowel aandeelhouders, 
werknemers als ondernemers tot 
hun recht moeten komen. In de 
oorspronkelijke stelling 1 
worden de bestuurders/ondeme- 
mers echter gepasseerd. Toevoe
ging vdn deze groep zal het 
functioneren van de raad zeer 
ten .goede komen, omdat:
-de bestuursfunctie zich in de 
laatste decennia heeft ontwik
keld tot het afwegen van de 
belangen van aandeelhouders e- 
nerzijds en werknemers ander
zijds. Bestuursfunctionarissen 
hebben een depolariserende 
functie in de raad 
-bestuurders zijn zeer direct 
bij het wel en wee van het be
drijf betrokken 
-bestuurders zijn bij uitstek 
deskundig op het gebied van 
beleidsbes lissingen.
Bovendien is het onredelijk om 
bestuurders verantwoordelijk 
te stellen (.en eventueel zelfs 
te ontslaan) naar aanleiding 
van de resultaten van een be
leid waarop zijzelf, waar het 
de hoofdlijnen betreft, geen 
enkele invloed hebben gehad.

wijzigen c. in: 
één derde van de leden door 
de ondernemers/initiatiefne- 
mers/bestuurders.

Het lijkt ons vanzelfsprekend 
dat ook deze derde factor in 
de ondernemingsraad haar ge
lijkwaardige plaats krijgt.

UTRECHT

wijzigen c. , eerste zin in: 
één derde van de leden, be
staande uit onafhankelijke, 
externe deskundigen, wordt 
door de leden bedoeld sub a. 
en sub b. via een systeem van 
gecontroleerde coöptatie be
noemd.

E J  DISTRICT WEST

wijzigen c., eerste zin in: 
één derde van de leden vult 
zichzelf aan door gecontro
leerde coöptatie met uitzonde
ring van de tot deze groep be
horende voorzitter van de raad 
die door het bestuur benoemd 
wordt.

toevoegen aan laatste zin: 
en tevens, in dit bijzondere 
geval, het vetorecht.

Bet is een goede zaak dat in 
de raad van toezicht ook de 
stem van het bestuur door
klinkt, daar dit het nauwst 
bij de dagelijkse gang van za
ken, de onderneming betreffen
de, betrokken is. Naar onze 
mening kan het bestuur de mid
denpositie tussen aandeelhou
ders en werknemers het best
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vervullen. Logisch gevolg van 
het. recht op aanbeveling lijkt 
ons het vetorecht.

DISTRICT NOORD 
UTRECHT

schrappen onder c.: 
waaronder de voorzitter

toevoegen:
De voorzitter van de raad 
wordt door de leden uit hun 
midden benoemd.

'T GOOI

toevoegen:
De ondernemingsraad voorziet 
zelf in zijn leiding en stelt 
een eigen reglement van orde 
op.

Bij erkenning van de gelijk
waardigheid van de drie facto
ren is het ondenkbaar dat één 
van de drie per definitie de 
voorzitter zou leveren.

wijzigen tweede zin in:
In principe denken wij hierbij 
aan een verhouding 1/3, 1/3,
1/3 zodat de factoren kapitaal 
arbeid en initiatief/leiding 
gelijk gewaardeerd worden. Per 
onderneming moet in onderling 
overleg een andere verhouding 
mogelijk zijn.
Door deze formulering is het 
denkbaar dat in een zeer ar
beidsintensief bedrijf de fac
tor arbeid de meerderheid 
krijgt in de ondernemingsraad. 
Bovendien is zo de resolutie 
ook toepasbaar op een zeer 
kleine onderneming van bijvoor 
beeld S a 10 werknemers, waar 
de eigenaar/kapitaalverschaf
fer en de ondernemer hoogst
waarschijnlijk één persoon zal 
zijn, die slechts beperkte 
medezeggenschap aan zijn werk
nemers wil verlenen. Denkbaar 
is op deze wijze ook dat in 
een groeiend familiebedrijf de 
zeggenschapsverhoudingen lang
zaam maar zeker veranderen. 
Juist deze soepele aanpasbaar- 
heid is natuurlijk typisch li
beraal, waar een socialist 
wettelijk zou willen dicteren 
voor elke onderneming hoe de 
verhoudingen moeten liggen.

VECHTSTREEK

wijzigen onder a. "één derde" 
in: een kwart

wijzigen onder b. "één derde" 
in: de helft

wijzigen onder c. "één derde" 
in: een kwart

Het is alleszins redelijk om 
de aandeelhouders meer invloea 
te geven daar zij meer risico 
lopen. Immers, wanneer een be
drijf failliet gaat danwel 
geen winst boekt zullen de 
aandeelhouders daar recht
streeks de dupe van worden.
Bij faillisement wordt de 
werknemer tot het moment even
redig beloond met betrekking 
tot de door hem gebrachte of
fers (werk). Daarna vangt het 
sociale zekerheidsstelsel een 
groot deel van de financiële 
klap op. Bij aandeelhouders 
geldt dit niet. De aandeelhou
der kan bij slechte bedrijfs
voering (geen dividend) danwel 
faillisement (geld kwijt) zijn 
geld minder of niet ergens an
ders aanwenden, arbeid kan 
daarentegen wèl ergens anders 
aangewend worden.

BARONIE VAN BREDA

wijzigen onder a. "één derde" 
in: één vijfde

wijzigen onder b. "één derde" 
in: twee vijfde

wijzigen onder c. "één derde" 
in: twee vijfde

Dp deze wijze blijven kapitaal
verstrekkers bereid om te in
vesteren.

|2^| KENNEMERLAND

schrappen onder a.: 
uit de werknemers

Het is zeer goed mogelijk dat 
in een onderneming geen of on
voldoende werknemers werkzaam 
zijn, waarbij zowel de wil als 
de geschiktheid aanwezig is 
zitting te nemen in de raad 
van toezicht. Om praktische 
redenen dient de ondernemings
raad derhalve ook bevoegd te 
zijn mensen van buiten de on
derneming in de raad van toe
zicht te benoemen.

UTRECHT

wijzigen onder a. "uit de 
werknemers" in: 
uit zijn midden

ys|| UTRECHT

topoegen onder b. vóór 
"benoemd": 

uit haar midden

VECHTSTREEK

toevoegen onder a. en b. tus
sen "wordt” en "door": 

jaarlijks

Uit de resolutie wordt niet 
duidelijk of benoemingen voor 
een bepaalde danwel voor een 
onbepaalde tijd gedaan worden. 
Jaarlijks lijkt ons redelijk.

VECHTSTREEK

toevoegen:
De raad bestaat uit maximaal 
vijftien leden.

Uit praktische en kostenover
wegingen lijkt het verstandig 
een dergelijke beperking op 
te nemen.

2
DISTRICT NOORD

3
BARONIE VAN BREDA

wijzigen eerste zin in:
De benoemde vertegenwoordigers 
kunnen naar behoefte overleg
gen met hun achterban.

Deze wijziging verduidelijkt 
de mogelijkheid in de stelling 
om van het principe te kunnen 
afwijken. "Zonder last of rug
gespraak" staat namelijk niet 
lijnrecht tegenover "naar be
hoefte overleggen met hun ach
terban".

BARONIE VAN BREDA

toevoegen na de tweede zin: 
Echter de afgevaardigden van 
de aandeelhouders krijgen het 
ve to recht.

Zie de voorgaande stelling.

J 33J 'T GOOI

schrappen in de tweede zin: 
of het arbeidsvoorwaarden
beleid

Het arbeidsvoorwaardenbeleid 
kan voor de levensvatbaarheid 
voor de onderneming van der
mate groot belang zijn dat de 
eis van de gekwalificeerde 
meerderheid volstrekt ondemo
cratisch werkt.

T GOOI

wijzigeB de vierde zin in: 
Het aantal ondernemingsraads
leden is bij voorkeur oneven 
zodat het definitief staken 
der stemmen ondenkbaar is.

UTRECHT

wijzigen laatste zin in:
Tegen besluiten van de raad 
van toezicht staat beroep open 
voor de ondernemingsraad en de 
algemene vergadering van aan
deelhouders bij de Onderne
mingskamer van het Gerechtshof 
te Amsterdam indien het be
sluit met afweging van de be
trokken belangen in redelijk
heid niet tot stand had kunnen 
komen.________________

VECHTSTREEK

en tevens haar instemmingsbe- 
voegdheden zoals verwoord in 
artikel 27 van de wet op de 
ondernemi ngsraden.

Bevordert de duidelijkheid.

UTRECHT

nieuwe stelling 4a 
De ondernemingsraad en de alge
mene vergadering van aandeel
houders krijgen het recht mid
dels een vertegenwoordiging de 
vergaderingen van elkaar met 
raadgevende stem bij te wonen.

DISTRICT NOORD

nieuwe stelling 4b 
De ondernemingsraadsverkiezin- 
gen worden zodanig gedemocra
tiseerd dat de verschillen tus 
sen wel en niet vakbondsleden 
verdwijnen.

5
□  BARONIE VAN BREDA

wijzigen in derde zin "deze" 
in: alle

BARONIE VAN BREDA

schrappen tweede zin

Het gaat om het principe dat 
de drie partijen gezamenlijk 
in meerderheid moeten instem
men; de grootte van de onder
neming is hierbij van geen 
belang. Zie ook bij voorgaande 
amendement op stelling 5.

schrappen in de laatste zin 
vanaf "indien"

Het tweede gedeelte van de zin 
zwakt onnodig het eerste ge
deelte van de zin af.

6e UTRECHT
wijzigen in:

De raad van commissarissen be
paalt en controleert het te 
voeren beleid dat door door 
haar aangestelde bestuurders 
wordt uitgevoerd.
De raad van commissarissen is 
bevoegd over alle het bedrijf 
aangaande zaken te beslissen.

In stelling 1 wordt gesteld 
dat de raad van commissarissen 
het hoogste beleidsbepalende 
orgaan is. In stelling 2 wordt 
dat weer onnodig beperkt. In 
onze visie zijn de bestuurders 
de uitvoerders van de plannen 
van de raad 'van commissarissen 
Vanzelfsprekend hebben de be
stuurders wel een volmacht om 
de noodzakelijke korte-terrrijn- 
beslissingen te nemen die nood 
zakelijk zijn voor het uitvoe
ren van een actief beleid. De 
raad van commissarissen contra 
leert dan achteraf.

J Ë p  'T GOOI

toevoegen na "is bevoegd": 
in overleg met de directie

Het is ondenkbaar dat het da
gelijks bestuur in dit soort 
beslissingen niet betrokken 
zou worden.

DISTRICT WEST

toevoegen â an b. : 
bevoegdheden, zoals onder an
dere genoemd in artikel 27 van 
de wet op de ondernemingsraden.

Bevordert de duidelijkheid.

nieuwe stelling 3a 
Er dient een stakingskamer in
gesteld te worden bij het Ge
rechtshof te Amsterdam. Deze 
stakingskamer beslist over de 
rechtmatigheid van stakingen 
en kan een stakingsverbod uit
vaardigen.

Het is een slechte zaak dat er 
een verbrokkelde stakings- 
rechtspraak bestaat in Neder
land. Voor de broodnodige 
rechtszekerheid van zowel werk 
nemer als werkgever lijkt het 
wenselijk om tot een uniforme 
stakingsrechtspraak te komen. 
In de stakingskamer kunnen 
specialisten op het gebied van 
ondernemingsrecht zitting ne
men. Het aanbrehgen van een 
zaak bij de stakingskamer 
dient een opschortende werking 
te hebben met betrekking tot 
de staking.

4
schrappen

De tweede zin is ons te detai- 
listisch. De eerste zin is on
denkbaar in onze ondernemings
raad nieuwe stijl.

DISTRICT WEST 

toevoegen aan eerste zin:

schrappen

Heeft niets van doen met het 
voorgaande deel van de reso
lutie.

Moties
BEHANDELING MOTIES 
Vechtstreek

De JOVD in vergadering bijeen 
op 10 oktober 1981 te Maarssen- 
broek,

OVERWEGENDE
-dat de JOVD een politiek jon
gerenorganisatie is 
-dat de leden (afgevaardigden) 
der JOVD doorgaans naar de al
gemene vergaderingen komen om 
bij te dragen aan de politieke 
output van de vereniging 
-dat het doel van de vereni
ging in de statuten als volgt 
is omschreven:
De vereniging heeft ten doel 
jongeren in kennis te brengen 
met en te doordringen van de 
verantwoordelijkheden welke 
het staatsburgerschap hen op
legt, hen daarbij in het bij
zonder voorlichten omtrent de 
liberale beginselen, zonder 
daarbij een politieke vorming 
in ruimere zin te verwaarlozen 

CONSTATERENDE
-dat zeer veel tijd verloren 
gaat aan de behandeling van 
organisatorische kwesties 
-dat een zeer groot deel, al
thans een deel, van de vergade
ring hiertegen grote bezwaren

heeft
-dat deze bezwaren reeds vele 
malen aan het hoofdbestuur ken 
baar zijn gemaakt 
-dat steeds opnieuw organisa
torische kwesties op de agenda 
opgevoerd worden 
-dat dientengevolge de politie
ke output in het gedrang komt, 
danwel in het gedrang kan ko
men
-dat dit zeker het geval is 
met ingediende moties 

OVERWEGENDE
-dat de behandeling van moties 
een hogere prioriteit dient te 
krijgen
-dat deze prioriteit niet tot 
uitdrukking komt op de agenda 
voor de algemene vergaderingen 

DRAAGT HET HOOFDBESTUUR OP 
-een agendapunt "moties" dan
wel een agendapunt waarbij mo
ties behandeld kunnen worden, 
op een zodanige plaats op de 
agenda te zetten dat in het 
normale geval zekerheid be
staat over de behandeling van 
deze moties tijdens de algeme
ne vergaderingen

en qaat over tot de orde

POLITIEKE OUTPUT 
Vechtstreek

De JOVD in vergadering bijeen 
op 10 oktober 1981 te Maarssen- 
broek

OVERWEGENDE
-dat het er alle schijn van 
heeft dat het voorkomen van 
het woord "organisatie" in de 
naam van onze vereniging door 
een aantal mensen maatgevend 
wordt geacht voor de bezighe
den op de algemene vergaderin
gen
-dat formeel een aantal orga
nisatorische punten op de agen
da vermeld en behandeld dienen 
te worden
-dat het echter on gewenst is 
steeds opnieuw vele organisa
torisch getinte agendapunten 
op te voeren
-dat de JOVD haar volle aan
dacht moet richten op de poli
tieke output 

CONSTATERENDE
-dat het regelmatig noodzake
lijk is organisatorische zaken 
te behandelen
-dat dit echter niet behoeft 
te geschieden op vergaderingen 
waar de politiek het voornaam
ste onderwerp zou moeten zijn 
-dat het wenselijk zou zijn om 
voor organisatorische zaken 
aparte algemene vergaderingen 
te beleggen 

OVERWEGENDE
-dat er een verenigingsraad 
bestaat
-dat de verenigingsraadsleden 
zijn gekozen door afdelingen 
-dat de verenigingsraad mits
dien het vertrouwen van een 
groot deel van de vereniging 
geniet
-dat het de moei te waard i s te 
onderzoeken of de verenigings
raad op organisatorisch terreir 
geen grotere functie zou kun
nen vervullen

DRAAGT HET HOOFDBESTUUR OP 
-in het vervolg slechts die or 
ganisatorische agendapunten op 
te voeren waartoe zij reglemen
tair verplicht is en alleen 
dan extra organisatorische a- 
gendapunten op te voeren in
dien en voorzover de vereni
gingsraad daartoe een positief 
advies uitbrengt 
-aparte algemene vergaderingen 
uit te schrijven waar organi
satorische zaken behandeld 
worden
-te onderzoeken öf en in hoe
verre de verenigingsraad een 
grotere functie op organisa
torisch terrein kan vervullen 

en gaat over tot de orde 
van de dag.

DOOR ONVOORZIENE OMSTAHDIG- 
HEDEN KUNNEN IN DIT NUMMER 
NIET HET COMMENTAAR VAN DE 
COMMISSIE BENEVENS ENKELE MO
TIES VAN HET HOOFDBESTUUR 
WORDEN AFGEDRUKT. DEZE ZUL
LEN DAAROM AFZONDERLIJK WOR
DEN GEPUBLICEERD.

_________MARCO SWART. VVP.vervolg blz. 1 .
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JA PANDAG
Een aantal overwegingen leiddet 
tot het organiseren van de 
themadag in oktober, 
h  de eerste plaats is in de 
Nederlandse politiek aktueel 
de al dan niet uitvoering van 
het zogenaamde plan Wagner.
De commissie Wagner is een 
door de regering van Agt I 
ingestelde commissie die het 
kabinet een groot aantal aan
bevelingen heeft gedaan om 
de stuctuur van de Nederlandse 
industrie te verbeteren. Zo 
adviseerde de commissie Wagner 
een investeringsloon in te 
stellen, de collectieve lasten 
druk te stabiliseren, vermin
dering van het financierings
tekort, maar vooral ook een 
aktief voeren van.een herin- 
dustrialisatiebeleid.
Was tijdens het bewind van 
CDA minister van economische 
zaken Lubbers tijdens het 
kabinet Den Uyl, het beleid 
vooral nog gericht op steun
verlening van de overheid 
aan bedrijven, de huidige 
minister van economische zaken 
van Aardenne heeft inmiddels 
al voetje voor voetje het . 
beleid omgebogen richting een 
aktieve herindustrialisatie. 
Zoals bekend is D 166 tijdens 
de afgelopen verkiezingscam
pagne ook een fervent pleit
bezorger van herindustriali
satie gebleken. Welnu, deze 
recente politieke ontwikkeling 
in Nederland geeft een direkte 
lijn tot vergelijking met de 
situatie in Japan. Daar is 
immers altijd al sprake ge
weest van een op een geheel 
andere leest geschoeide rela
tie tussen overheid en be
drijfsleven. Een veel hechtere 
band bestaat er tussen het 
bedrijfsleven enerzijds en de 
overheid anderzijds. Er be
staan nauwe relaties tussen 
de politiek (vooral met de 
liberale LDP) en ministeries 
èn het bedrijfsleven.
Zo ontwikkelt de overheid een 
economische planning met een 
indicatief karakter.

hstrumenten als belastingpoli- 
tiek, gerichte subsidie's voor 
innovatie en garantie's worden 
ter versterking van het beleid 
door de overheid gehanteerd. 
Verder staat vast dat de 
Japanse overheid via de banken 
het bedrijfsleven flink onder
steunt. Bedrijven blijken nog 
al eens (met garantie van de 
overheid) gigantische leningen 
te hebben afgesloten. Naar 
Nederlandse begrippen zouden 
deze bedrijven een zeer zwakke 
rentabiliteit hebben.

Een ander punt van vergelijking 
zou kunnen zijn het streven 
van de Japanners naar saamho
righeid, eensgezindheid en 
nationale eenheid. Dit streven 
naar "consensus" ^gemeenschap
pelijke overeenstemming) maakt 
een snelle en effectieve be
sluitvorming vaak zo goed als 
onmogelijk. Dit is in het re
cente verleden met name ge
bleken in de Japanse buiten
landse politiek (bijvoorbeeld 
bij de gijzelingsaffaire in 
Iran).

Interessant is tevens dat 
Japan.slechts 0.91% van het 
bruto nationaal produkt be
steedt aan defensie. Wel is 
thans een groeiend gevoel bij 
de Japanners aanwezig om toch 
wat meer aan de eigen defensie 
te gaan doen, met name sinds 
de enorme uitbouw van de 
Sovjet Unie van het militair 
materieel in de regio, het 
steeds vaker verschijnen van 
Ruslands vierde vloot in de 
Japanse omgeving en de ver
hoogde aktiviteit van de 
Russen op de vier noordelijke 
eilanden (de koerillen), die 
nog steeds door Japan als 
grondgebied worden geclaimd.

Voor Japan is eenheid van de 
Europese gemeenschap belangrijk 
De EG wordt in Tokyo nauwelijks 
serieus genomen, zolang de 
lidstaten onafhankelijk van 
elkaar importbeperkingen voor

Japanse produkten blijven 
afkondigen. De Japanse re
gering zal niet hauw geneigd 
zijn accoord te gaan met 
voorstellen, die haar gunstige 
positie langdurig beïnvloeden, 
zolang de EG niet als eenheid 
optreedt. Ook dit aspekt van 
de betrekkingen tussen Neder
land en Japan is wel degelijk 
van belang.

Het "wonder"Japan staat 
thans ook zelf voor nieuwe 
ontwikkelingen en veranderin
gen van haar eigen samenle- 
vingsstruktuur. Want na der
tig jaar snelle industriali
satie en ongeëvenaard econo
misch succes, wordt het 
langzaamaan ook in Japari een 
probleem welvaart en welzijn 
met elkaar in overeenstemming 
te brengen. Werknemers eisen 
meer en maken zich meer dan 
vroeger druk om hun individu
ele belangen. Hogere eisen 
worden vooral gericht op meer 
programma's voor sociaal wel
zijn.
Een identiteitscrisis der 
Japanners die ook aanleiding 
gaf tot massale protestbewe
gingen. Het zijn vooral ook 
deze laatste facetten die 
ons noopten een themadag te 
organiseren over Japan, om 
zo meer inzicht en informatie 
te krijgen over dat verre 
fenomeen, dat ook in ons 
dagelijks leven zo ver heeft 
ingegrepen.
Een blik op de toekomst is 
voor ons jongeren immers 
nooit weg....................

? 4

IFLRY
Eind juin werd in üdelzhausen 
(Beieren) het summercamp ge
houden van de International 
Federation of Liberal and 
Radical Youth (IFLRY).
Het summercamp was altijd een 
ontmoetingspunt voor bestuurs
leden en leden van liberale 
jongerenorganisaties uit heel 
Europa (en sinds kort ook 
uit de USA), waar zowel se
rieuze politiek beoefend 
wordt als vakantie gehouden. 
Ook dit summercamp bewees 
weer eens hoezeer opinies 
bepaald worden door nationale 
omstandigheden. Zo namen de 
Zweden (traditioneel aan de 
linkerzijde van IFLRY) het 
standpunt in dat druggebruik 
zo krachtig mogelijk moest 
worden aangepalt, terwijl de 
conservatieven in hun land 
nu juist voor legalisering

van soft-drugs zijn. interes
sant was daarom ook het onder
werp van dit kamp: manieren 
van politiek campagne voeren. 
Alle lidorganisaties hadden 
voorbeelden meegebracht van 
akties die zij de afgelopen 
jaren gevoerd hadden: de 
Italianen over het abortus
referendum, de Schotten over 
de legalisatie van soft-drugs 
de Catelanen over hun onaf
hankelijkheid en zo meer.
Hier leerden de aanwezige 
JOVD-ers hun lesje in poli
tiek campagne voeren: waar 
de JOVD het laat bij het 
drukken van bijvoorbeeld 
buttons en posters met alleen 
de eigen naam erop, zijn onze 
buitenlandse collega's druk 
bezig met doelgerichte akties 
gericht op het bereiken van 
concrete resultaten.
De deelnemers aan het summer
camp brachten een uitgebreid 
bezoek aan het voormalige 
concentratiekamp Dachau, waar 
een krans werd gelegd met de 
tekst "Never again, IFLRY".

Er was een lang gesprek met 
mensen van de FDP-fraktie in 
de gemeenteraad van München, 
en er waren gesprekken met 
vertegenwoordigers van de 
Sandinisten uit Nicaragua. 
Kortom een gevarieerd spec
trum aan aktiviteiten. 
Werkgroepen hielden zich bezig 
met de doodstrafcampagne 
van IFLRY. Eén van de werk
groepen kreeg de deelnemers 
van het kamp zelfd zover een 
sit-down aktie te houden voor 
het Iranese consulaat, gericht 
tegen de hoeveelheid executies 
die in Iran voltrokken worden. 
De consul weigerde met de 
groep te spreken, maar een 
aantal Iranese studenten deel
de stenciltjes uit die erop 
wezen dat we maar beter tegen 
het imperialisme van de 
Verenigde Staten konden 
protesteren. Toen de studenten 
werden uitgenódigd om in het 
kamp eens hierover te dis
cussiëren, bleven ze echter 
weg.
Niet onvermeld moge blijven 
de fantastische resultaten 
die de JOVD- voetbalploeg 
bereikte. Eerst werd een 
ploeg van Noren en Zweden 
met 4-1 verslagen, daarna in 
de halve finale een Schots 
team met 1-0. Pas in de 
finale konden de JOVDers ver
vers lagen worden: door de 
Jungdemocraten. Dit verlies 
was ongetwijfeld te wijten 
aan het gebrek aan regen, die 
gedurende de eerste helft van 
het kamp met bakken uit de 
hemel was gevallen. Vandaar 
ook de tekening van IFLRY 
vice-president Wal ter Esch- 
weiler met paraplu op de 
voorpagina van de kampkrant 
"The Daily Mud".

programma
De Japan-commissie van de 
JOVD is er in geslaagd als 
één van haar afrondende akti- 
viteiten een groots opgezette 
themadag te organiseren.
Deze themadag zal worden ge
houden op maandag 12 oktober 
a.s. in het World Trade Centre 
in Rotterdam.''
Het adres en telefoonnummer 
van het WTC is:Meent 134,
3001 DB ROTTERDAM, tel. 010- 
333611. Vanaf Rotterdam 
Centraal station is het binnen 
twee minuten makkelijk lopend 
te bereiken. De Meent is een 
zijstraat van de Coolsingel. 
Ter vergoeding van de lunch 
die zal worden aangeboden, zal 
een zo laag mogelijke entree 
worden geheven (natuurlijk 
speciaal tarief voor JOVDers). 
Ook zullen een aantal mensen 
uit het Nederlandse bedrijfs
leven deze themadag bijwonen. 
Voor JOVDers geldt: graag zo 
spoedig mogelijke opgave van 
je komst bij Piet Heyn Goed- 
hart(010-148171) of bij 
Erik Brinkman(010-217165 of 
210705).

Het programma van de themadag 
luidt:
10.30 ontvangst en koffie 
10.45 aanvang: opening door

de ambassadeur van 
Japan

11.00 betoog prof. J.A. Stam 
Japannoloog aan de 
Erasmus Universiteit 
van Rotterdam

11.30 film over Japan van 
de JAL (Japan Air 
Li nes) en het blad 
The Times

12.00 betoog J.Jkamizawa, 
voorzitter van de 
Japanse hamer van 
koophandel en managing 
di rector van Mitsubis
hi Nederland BV

12.30 japans aperitief met 
lunch

14.00 aanvang middagprogram- 
ma:inleiding door
mr. k. H. Beijen, 
staatssecretaris van i 
exportzaken

14.15 inleidingen door de 
heren Reichstaler \ 
(Audi-Union), Giebel 
(voormalig direkteur
van de Economische 
Voorlichtingsdienst), 
Berings (van Gend & 
Loos) en van Heusden; 
allen mensen uit het 
bedrijfsleven die 
exportmissies naar 
Japan hebben geleid 
en die zeer veel er
varing hebben met 
Japan

15.15 pauze
15.45 forum onder leiding 

van mr. F. Bolkestein 
(fractiespecialist 
Buitenlandse zaken van 
de VVD) met de heren 
Reichstaler, Giebel, 
van Heusden en Schu- 
rink (di rekteur WTC)

17.00 sluiting door de heer i
Schurink. j

De heer mr. Bolkestein zal [
gedurende de gehele dag als j
voorzitter optreden.
In oktober zal tijdens de 
themadag een korte notitie 
aanwezig zijn.-Op het congres 
in november zal de commissie |
Japan haar werkzaamheden be- \
eindigen door het aanbieden 
van een uitgebreide nota. !

"I raternationaal"
Door het beslag dat de grote hoeveelheid congresinformatie 
op dit nummer van DRIEMASTER legt, kunnen wij het verslag 
van de internationaal secretaris over zijn reizen naar h°t 
Midden - Oosten niet plaatsen. Het zal derhalve in de volgen
de editie van dit blad verschijnen. REDAKTIE;

NEDERLANDER KANDIDAAT
Het Nederlands Platform voor 
Internationaal Jongerenwerk 
(NPIJ), waarbij ook de JOVD 
is aangesloten, heeft besloten 
haar voorzitter Ad Mei kerf 
kandidaat te stellen voor de 
functie van secretaris-gene- 
raal van het Europees Jeugd
forum. Deze positie geldt als 
een topfunctie in het Europese 
internationale jongerenwerk. 
Het opzienbare besluit viel 
nadat duidelijk was geworden 
dat de huidige assistent 
secretaris-generaal van het 
Jeugdforum, Johny Blanchette 
als enige kandidaat voor de 
post van secretaris generaal 
zou overblijven, nu Gilbert 
Véron, die de functie nu 
vervult, met ingang van okto
ber ander werk in Parijs gaat 
vervullen. Blanchette heeft de 
afgelopen jaren aan hevige 
kritiek blootgestaan in het 
Jeugdforum, met name van 
NPIJ-zijde.
Melkert staat bekend als een 
kritikus van het Forum. De 
kritiek richt zich er met name 
op, dat het Forum te weinig 
aan concrete politieke daden 
toekomt en te veel met zich
zelf en haar eigen structuur

bezig is. De afgelopen jaren 
was Melkert voorzitter van 
de Raad van Europese nationale 
jongerenplatforms (CENYC), de 
internationale koepelorgani
satie van NPIJ.
Tijdens het laatstgehouden 
CENYC-congres, in juni jl. 
te Rolduc (Limburg), werd 
hevige kritiek uitgeoefend 
op het functioneren van het 
forum, en voorstellen voor 
verbetering aangedragen. Het 
Jeugdforum, waarin zo onge
veer alle Europese jongeren
organisaties zijn vertegen
woordigd (ook IFLRY is er lid 
van), zou een meer politieke 
rol naar de Europese Gemeen
schappen toe moet spelen, 
de aktiviteiten worden nu nog 
teveel als touristische trips 
gezien, er zou efficiënter 
kunnen worden gewerkt.
De algemene vergadering van 
CENYC stelde vast dat zij 
het jongerenoverleg op oost- 
west niveau (de Al 1 European 
Youth and Student Cooperation 
als prioriteit van haar be
leid zou houden. Van deze _ 
AEYSC kwam vorig jaar na 
tien jaar onderhandelen ein
delijk het werkkader tot 
stand.
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MOTIE 3

PERSVERKLARINGEN HOOFDBESTUUR 
Kennemerland

De JOVD in vergadering bijeen 
op 10 oktober te Maarssenbroek 

OVERWEGENDE
-dat het hoofdbestuur van de 
JOVD geregeld uitspraken moet 
doen over allerlei politieke 
zaken
-dat voordat een persverkla
ring uitgaat de landelvjke  
JOVD-vergadering n ie t a lt i jd  
geraadpleegd kan worden 
-dat wanneer een uitspraak  
wordt gedaan je  spreekt namens 
een bepaalde groep die het in 
meerderheid eens i s  met een 
bepaald standpunt 

CONSTATERENDE
-dat het hoofdbestuur recente
lijk nog een uitspraak heeft 
gedaan ten aanzien van het 
neutronengranaat 
-dat over dat standpunt uit de 
persverklaring de vergadering 
niet geraadpleegd is 
-dat in de persverklaring ter
men voorkomen als "De JOVD" 
en "De liberale jongeren!'
-dat alleen het hoofdbestuur 
over de persverklaring heeft 
gepraat en niet de liberale 
jongeren en dè JOVD

SPREEKT ALS' HAAR MENING UIT 
-dat het hoofdbestuur van de 
JOVD alvorens zij een persver
klaring uitgeeft eerst de lan
delijke vergadering heeft ge
raadpleegd of voortaan alleen 
zal spreken namens het hoofd
bestuur van de JOVD

en gaat over tot de orde 
van de dag

MOTIE 4

KERNCENTRALES
Vechtstreek

De .JOVD in vergadering bijeen 
op 10 oktober 1981 te Maarssen
broek ,

OVERWEGENDE
-dat in de JOVD-ënergieresolu- 
tie geen uitspraak is gedaan 
over de bestaande kerncentra
les in Nederland 
-dat in het kader van het feit 
dat kerncentrales een hoofd
punt in het te voeren energie
beleid vormen een uitspraak 
van de JOVD niet achterwege 
ma9 blijven
-dat uit de energie-resolutie 
slechts afgeleid kan worden 
dat de JOVD zich uitspreekt 
voor de handhaving van de twee 
bestaande kerncentrales

SPREEKT ALS HAAR MENING UIT 
-dat de bestaande kerncentra
les in Dodewaard en Borssele 
in bedrijf moeten blijven met 
inachtneming van het gestelde 
in de energie-resolutie 

en gaat over tot de orde 
van de dag

MOTIE 5 NEUTRONENGRANAAT 
Kennemerland

De JOVD in vergadering bijeen 
op 10 oktober 1981 te Maarssen
broek,

OVERWEGENDE
-dat het Warschau-pact in Euro 
pa een overwicht heeft aan mi
litair materieel 
-dat dit met name geldt voor 
de hoeveelheid conventionele 
wapens
-dat de dreiging van het War- 
schau-pact ook uitgaat van de 
hoeveelheid nucleaire wapens 
-dat het voor het militaire 
evenwicht tussen de NAVO en 
het Warschau-pact noodzakelijk 
is dat de NAVO met haar defen
sie "up to date" blijft 

CONSTATERENDE
-dat de VS heeft besloten tot 
het produceren van het neutro
nengranaat
-dat de USSR doorgaat met de 
producering van SS20 en straks 
de SS21 raketten 
-dat dit de achterstand van de 
NAVO vergroot indien niet 
wordt overgegaan tot statione
ring van het neutronenwapen in 
Centraal Europa

SPREEKT ALS HAAR MENING UIT 
-dat de NAVO en de Europese 
regeringen het neutronengra
naat dienen te stationeren em 
zodoende het evenwicht in Cen
traal Europa te herstellen 

en gaat over tot de orde 
van de dag.

Rooie Sien wil uit de NAVO ! Anne Lize v.d. Stoel

Het lijkt de redactie een goed 
idee in de toekomst verslag te 
doen van congressen van politie
ke partijen. Zodoende hopen we 
het inzicht in het reilen en 
zeilen van politieke partijen 
te vergroten.

11 en 12 september vergaderden 
in Utrecht de Rooie Vrouwen.
De agenda vermeldde onder meer 
de vaststelling van het Mani
fest Arbeid, de resolutie 
"Rooie Sien wil ontwapenen" en 
de verkiezing van de nieuwe 
landelijke kerngroep (LKG; het 
bestuur).
De scheidende landelijke con- 
tactvrouw (voorzitster) Pij kei 
Schröder hekelde in scherpe be
woordingen - ongebruikelijk, 
zo vernamen we in de wandel
gangen - de gang van zaken 
rond de kabinetsformatie.
De onderhandelingen werden ge
voerd door het kleine kringetje 
Haagse heren buiten partijbe
stuur en fractie om. Het resul
taat is er naar: het uiterst 
vage regeeraccoord, het inle
veren van "strijdpunten" en 
het ontbreken van vrouwelijke 
PvdA-ministers.
Met name de abortuspassage 
kon geen goedkeuring wegdra
gen van de Rooie Vrouwen.
(Ineke Haas-Berger en Nora 
Salomons hadden dan ook tegen 
dit onderdeel gestemd in de 
fractie; geen hoge score in een 
fractie van 44 personen!). 
Zaterdags werd dit standpunt 
nog eens onderstreept door de 
aanname van een motte waarin 
de PvdA-bewindslieden werden 
opgedragen hun conclusies te 
trekken wanneer mocht blijken 
dat de abortushulpverlening 
zal verslechteren onder het 
bewind van CDA-minister Gar- 
deniers.
Tenslotte vroeg mevrouw 
Schröder geen al te hoge ver

wachtingen te koesteren van 
dit kabinet: per slot van re
kening neemt een onbetrouwbaar, 
niet tot verandering genegen 
CDA deel aan het kabinet.

Manifest Arbeid
Aan het aantal ingediende amen
dementen (160 blz.) te zien 
leek het een roering congres 
te worden. We kwamen bedrogen 
uit. Braaf volgden de Rooie 
Vrouwen in meerderheid de pre- 
advisering van de LKG.
Het manifest wijt aan onze ka
pitalistische en patriarchale 
samenleving de ongelijke ver
deling van arbeid en inkomen 
tussen mannen en vrouwen. So- . 
cial isme is een voorwaarde tot 
verandering, geen garantie.
Eep vrije keuze voor inrichting 
van het eigen leven hangt on
verbrekelijk samen met herver
deling van zowel arbeid bin
nenshuis als buitenshuis, nati
onaal en internationaal; bo
vendien dient ieder individu, 
ongeacht sekse, burgerlijke 
staat of gezinsomstandigheden, 
in staat te zijn in het eigen 
onderhoud te voorzien.
De Rooie Vrouwen wijzen VUT, 
betaald educatief verlof,vrije 
vrijdagmiddag en langere vakan
ties af, wanneer het alleen 
maar geld kost en geen herver
deling oplevert. Het streven 
naar een feministisch-socialis- 
tische economische orde kan 
alleen verwezenlijkt worden 
door o.a.: samenwerking met 
gelijkgestemde vrouwenorgani
saties, goede (her)scholing, 
vrouwen aan te moedigen deel 
te nemen aan het politieke 
werk, uitbanning van armoe en 
ongelijkheid en het toetsen 
van ontwikkelingsprojecten aan 
de positie" van de vrouw in de 
derde wereld.
Verbazingwekkend was de aanna- 
me van het voorstel onaange-

VORMING Blaauw
Ook dit najaar worden er weer 
diverse cursussen, bestemd 
voor diverse groepen JOVDers 
georganiseerd. Helaas of 
misschien gelukkig, is er ech
ter wel wat verandering geko
men in de opzet van bepaalde 
aktiviteiten. Helaas, omdat 
gebleken is dat de belangstel
ling nu niet voor alle vor- 
mingsaktiviteiten altijd even 
optimaal was, en gelukkig 
omdat we bij de nieuwe opzet 
ontzettend veel belangstellen
den en geïnteresseerden ver
wachten, die met de opgedane 
kennis ook de afdeling weer 
tot steun kunnen zijn.
Het Hoofdbestuur hecht veel 
belang aan de vormingsakti- 
viteiten, daar dit DE manier 
is om door zelfwerkzaamheid 
bepaalde ideëen, vaardig
heden of meningen eigen te 
maken. Hier heb je niet alleen 
binnen de JOVD, maar ook op 
school, op je sportclub of 
op je werk iets aan.
Het primaire doel van de JOVD 
is natuurlijk om jongeren 
politiek bewust te maken, maar 
als je leert om je politieke 
standpunt duidelijk en helder 
uiteen te zetten, dan leer 
je tegelijkertijd om allerlei 
mogelijke onderwerpen uit te 
leggen en standpunten daar
over te verdedigen.
A. introduktiedagen:
deze worden per regio 1 x per 
jaar georganiseerd. In dit 
najaar komen de afdelingen in 
het midden des lands (31-10) 
en in het zuiden van ons land 
(07-11) aan de beurt.
De te behandelen onderwerpen 
zullen zijn: liberalisme als 
politieke stroming, de JOVD - 
als organisatie en een stoom
cursus vergader- en discussie
techniek onder deskundige 
leiding.
B. kadercursus:
op 12 en 13 december wordt een 
cursus “Hoger Onderwijs" ge
organiseerd, als voorbereiding

op het congresonderwerp van 
maart 1982
C. gemeenteraadscursus: 
deze cursus heeft tot doel 
om de deelnemers bij de ko
mende gemeenteraadsverkiezin
gen inhoudelijk de gehele 
gang van zaken te kunnen laten 
volgen. De eerste dag van de 
cursus is bedoeld om te leren 
het verkiezingsprogramma te 
bespreken c.q. te amenderen.
De overige dagen wordt de 
gemeenteraadsproblematiek in 
zijn algemeenheid behandeld. 
Beide onderdelen zijn los
van elkaar te volgen, 
data: 19-09/17-10/14-11
D. cursus vaardigheden: 
deze cursus wordt in samen
werking met het district 
Noord van 16-18 oktober a.s. 
gehouden in Oosterhesselen. 
Deelname staat in eerste 
instantie alleen open voor 
JOVD-leden uit Groningen, 
Friesland en Drente, 
doelstellingen van de cursus 
zijn: 1. verhoging van de mo

tivatie om te kunnen 
participeren binnen 
de JOVD

2. vergroting van de 
vaardigheden om als 
lid te kunnen func
tioneren, zowel in
tern als extern.

Uit bovenstaande uiteenzetting 
blijkt wel dat er genoeg ak
tiviteiten worden georgani
seerd, maar bovenvermelde 
cursussen zijn niet het enige 
dat de JOVD te bieden heeft.
Zo zijn er dit najaar ook 
nog een dag over de onder
nemingsraden, een kaderweekend 
emancipatie en een congres 
over jeugdbeleid.
Vandaar dat ik zou willen 
zeggen: DOE MEE, STEL JE 
AKTIEF OP EN BEZOEK DE AKTI- 
VITEITEN DIE DE JOVD VOOR 
JOU ORGANISEERT!!
Je bent immers niet voor 
niets lid geworden van de 
JOVD.

naam en zwaar werk te humani
seren door .... een verkorting 
van de werkdag tot 5 uur. Mijns 
inziens blijft het werk dan 
even zwaar en onaangenaam!
Zelfs met behoud van loon.

Uit de Navo
Vrijheid, sociale gerech
tigheid en solidariteit 
vormen de voorwaarden voor 
een wereld zonder geweld.
Daarom willen de Rooie 
Vrouwen onder meer: ratifi
cering van Salt II, ombui
ging van militaire naar ci
viele industrie, stopzetting 
van ontwikkeling en perfec
tionering van alle soorten wa
pens, een duidelijk nee tegen 
modernisering en neutronenwa
pens, afbouw van nucleaire 
taken.
Den Uyl kon met eigen ogen 
aanschouwen hoe de LKG probeer
de de aanvaarding van het 
amendement "uittreden uit de 
NAVO" te voorkomen. Ronduit 
slecht was de pre-advisering 
geweest: nu geen uitspraak 
doen, omdat het onderwerp 
volop in discussie is binnen 
de PvdA.(0p deze wijze onder
mijn je wel je eigen bestaans- 
rcht als politieke vrouwen- 
organisatie!)De mondelinge 
tegenwerpingen van de LKG wa
ren aanzienlijk beter: het le
vert veel meer op binnen de 
Navo te blijven als kritisch 
lid dan je te isoleren door 
uittreden. Het mocht niet

baten, met overweldigende 
meerderheid stemde men voor 
het amendement.

Verkiezingen
Om onverkwikkelijke taferelen 
te voorkomen besloot het con
gres af te zien van mondelinge 
aanbevelingen (iets voor de 
JOVD?). Pijkel Schröder werd 
uitgeleide gedaan door haar 
voorgangster mevrouw Ien van 
den Heuvel ("Rotterdam".“Rot
terdam", scandeerde de zaal). 
Met 2:3 meerderheid sprak het 
congres zich uit voor Frouke 
Stoeckart, raadslid in Rotter
dam, van Pijkel Schröder. 
"Gelukkig", hoorden we in de 
wandelgangen, "de andere kan
didate is te politiekl't 
Van de overige gekozenen zal 
waarschijnlijk alleen Jeltje 
van Nieuwenhoven enige bekend
heid genieten in JOVD-kringen. 
De nieuwe landelijke contact- 
vrouw stelde de inmiddels 
Kamerlid geworden Amsterdamse

als volgt voor aan de zaal: 
"Eindelijk is met Jeltje het 
contact gelegd tussen de frac
tie en de Rooie Vrouwen." 
Ongetwijfeld, maar collega 
Kamerlid Wijnie Jabaay zal wel 
even geslikt hebben bij deze 
uitspraak. Overigens dient 
deze gezien te worden tegen de 
groeiende onvrede bij de Rooie 
Vrouwen over de betrokkenheid 
van Kamervrouwen bij hun orga
nisatie.

» CONGRESBON«
Motel „Nuland”

Rijksweg 25, Nuland. Telefoon: 04102 • 
2231, telex 50448. Gelegen aan: Rijks- 
weg Den Bosch - Oss - Nijmegen. 
Faciliteiten: Ruime hal met receptie en 
lounge, bar, zalen voor partijen, recepties, 
koud/warm buffet tot 1000 personen. 
Speciale vergaderzalen tevens expositie 
ruimten. Recreatiezaal, verwarmd bin
nenzwembad, sauna en zonnebanken. 
Mobil service station. Faciliteiten Mo
telkamers: bad, toilet, radio, telefoon 
verschillende suites en bruidsuites.

Het najaarscongres van de 
JOVD zal dit jaar plaats
vinden op zaterdag en zondag 
21 en 22 november in Nuland 
(nabij Den Bosch) in Motel 
Nuland.
Opgave is mogelijk door het 
opsturen van de bijgaande 
congresbon naar het algemeen 
secretariaat. Alleen betaling 
geldt NIET als opgave.

Voor niet op tijd betalers 
kan helaas niet worden gere
serveerd.

Bereikbaarheid:
per auto: het motel is gelegen 
aan de snelweg Den Bosch- 
Oss-Nijmegen
per bus: vanuit Den Bosch 
vertrekt lijn 61 elke vijf 
minuten over het hele uur.

Aankruisen wat gewenst wordt, a.u.b. blokletters gebruiken

NAAM ;Man/vrouw

ADRES

POSTCODE.............. WOONPLAATS

AFDELING............................

geeft zich hierbij op als deelnemer aan de volgende onder
delen van het november congres van de JOVD te Nuland:

diner zaterdag 17,50

overnachting met ontbijt 32,50

lunch zondag 10,00

gehele congres 57,50

Ik zal er voor zorgen dat het verschuldigde bedrag 
UITERLIJK 31 OKTOBER A.S. bijgeschreven is op het 
postgironummer 953500 t.n.v. penningmeester JOVD te 
Amsterdam.

HANDTEKENING

DATUM
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fel K BORDopgelet
Belangrijke, satirische en 
ironische mededelingen stu
ren aan:
ROB VAN DÉ PAS, SPAAKNES 21 
1862 AV BERGEN NH, 02208-5839

'Prikbord'-december zal alleen 
gaan over het congres te Nu- 
1 and.
Waarom: Ze hebben in het gelijk 
namige Motel n.1. een sauna, 
binnenzwembad en zonnebanken.

vermist
sinds B.A.V. te Hilversum: een 
St. Bernhardshond, reu, flink 
gebouwd en luisterend naar de 
naam Christiaan.
Vermoedelijke verblijfplaats 
omgeving 't Gooi e.o. 
Eigenaresse is zeer onthand. 
Terug te bezorgen tegen hoge 
beloning.
Adres: JOVD afd. Leiden e.o. 

postbus 2114- 
2301 CC Leiden

Feministen: vrouwen die eerst 
hun BH weggooien en dan steun 
komen vragen.
(met dank aan Mangot en Pauli- 
ne afd.' Z-0 Drente)

D '66: Redelijk Altenaïef
(uit:Vrij Nederland)

Politiek is, volgens de Franse 
acteur Paul Valery, de kunst 
om de mensen te verhinderen 
zich bezig te houden met wat 
hen aangaat.
(met dank aan Renate Ingeborg 
Brouwers afd. Hart van Brabant)

verdacht
E.P. Vlaanderen tijdens con
gres: "Eh ja,meneer de voorzit 
ter, ik weet eigenlijk niet 
wat in amendement 54 een con- 
doomdinges (red. condominium) 
is, wilt u dat toelichten?" 
Roelof Houwing:" Nou, meneer 
Vlaanderen, ik zal binnenkort 
bij u langs komen om de zaken
met u door te nemen.... "
Ander JOVD-lid: "Wel, meneer 
de voorzitter, ik moet toege
ven dat het een uiterst rekba
re zaak is".

(met dank aan de JOVD afd. 
Kennemerland)

28-10/30-10
IFLRY-seminar over Radiaal 
Democraoy and Politiaal Strate- 
gy in Bedano (Zwitserland)

30-10/1-11
Congres internationale federa
tie liberale en radicale jeugd 
(IFLRY) in Lugano (Zwitser
land)

15-11/22-11
IFLRY-senrinar over Use and 
Abuse of Drugs in Straatsburg.

6- 11/ 8-11
European Youth and Student 
Conference on Environment in 
Bommersvik (Zweden), in het 
kader van de oost-west jonge
renconferentie AEYSC. IFLRY 
zal een delegatie zenden.

17-10, 14-11
Cursus Gemeenteraads-politiek 
PLAATS: Algemeen Secretariaat 
N.Z. Voorburgwal 288 A ’dam 

0-0-0-0
12-10

Themadag JAPAN 
PLAATS: World Trade Centre 
Meent 134 Rotterdam, aanvang 
10. 30 uur.

0-0-0-0 
31-10, 7-11
Introductie—dagen Midden en 
Zuid Nederland.
(zie verder Prikbord)

o-o-o-o
10-10
B.A.V. te Maarsen.
Feest afdeling Vechtstreek. 

0-0-0-0

Volgend jaar moeten we drie 
keer naar de stembus.
Hoezo drie keer?
Logisch toch, Gemeenteraad, 
Provinciale Staten en Tweede 
Kamer.
Ik denk dat ik dan maar weer 
VVD ga stemmen.

NOORD-ZUIDCOMMISSIE

JOVD-ers die belangstelling 
hebben voor noord-zuidproble- 
matiek en willen meewerken aan 
de voorbereiding van de reso
lutie hierover,die op het zo- 
mercongres 1982 behandeld zal 
worden, kunnen zich schrifte
lijk aanmelden voor de betref
fende commissie bij het alge
meen secretariaat. Diepgaande 
kennis is geen absoluut ver
eiste, wel belangstelling en 
tijd.

JONGERENVERTEGENWOORDIGER V.N.

Wie bereid is driekwart jaar 
uit te trekken om Nederlands 
jongerenvertegenwoordiger te 
zijn bij de Verenigde Naties 
Algemene Vergadering te New 
York i n 1982 kan contact opne
men met de internationaal se
cretaris. Dit najaar zal het 
hoofdbestuur beslissen welke 
JOVD-er(s) kandidaat zullen 
worden gesteld, het Politiek 
Jongerenkontact beslist uitein
delijk begin 1982 over wie er 
zal gaan. De Jo-gererivertegen- 
woordiger brengt drie maanden 
door in New York, en zal daar
naast een langdurige toernee 
langs Nederlandse scholen moe
ten maken.

Gehoord op het IFLRY-summer- 
camp: " We are compromising 
towards a nowhere solution".

commentaar
Heeft u het gelezen?
De JOVD afd. Noord-Vel uwe 
heeft het vertrouwen in twee 
van haar bestuursleden opge
zegd en een spreekverbod opge
legd ( net als in de S.U.). 
Waarom?
De bewuste bestuursleden heb
ben tijdens hun vakantie op 
een van de eilanden, de J0VD- 
vlag beledigd (welke) en na
mens de JOVD gesproken.
Het hele incident was nog niet 
zo erg geweest als de pers 
zich niet met de zaak had be
moeit.
Maar de waarschijnlijk linkse 
journalist was er als de kip
pen bij om de heren op een 
super-corps-bal lige wijze vast 
te leggen op fotopapier en af- 
te drukken in de Leeuwarder- 
courant.
Bovendien nog een verhaal over 
hun, conservatieve denken, 
pijp lurken, scotch drinken, 
bla bla en hun generende op
merkingen over maagden die nog 
moeder willen worden.
Een verhaal dat de bekende 
vooroordelen over de JOVD weer 
eens onderstreept.
Wat echte JOVD'ers in jaren 
proberen op te bouwen, lukt 
twee puberale,publiciteits
geile "JOVD-ballen" in één 
krantenartikel af te breken. 
Deze heren zijn het JOVD-1id- 
maatschap niet waard.

IKV: liever rood dan dood !

De Scottish Young Liberals 
zijn niet erg enthousiast over 
de Social Democrat Party. Zij 
meldden op het summercamp dat 
wat hen betreft S.D.P. staat 
voor Still Defining our Policy,

kassa
De heer Swane en van de Pas 
willen met u wedden over het 
voortbestaan van Kabinet van 
Agt II.

Joost van Gflse tegen Rob van
de Pas: Ha, Ha.......dat is
leuk voor 'Pri kbord'.
Rob van de Pas: Ja inderdaad, 
jammer dat we hem niet kunnen 
plaatsen.

Veldkamp krijgt 
eindelijk tijd 

voor zijn 
nevenactiviteiten

intro's
Er zullen dit jaar weer intro
ductiedagen worden georgani
seerd, voor elk deel van NE
DERLAND één. In 1981 komen 
Midden-en Zuid-Nederland nóg 
aan de beurt. De rest volgt in 
1982.
De data zijn; Midden-Nederland 
op 31 oktober, Zuid-Nederland 
op 7 november.

Het programma luidt:
10.00 uur Aanvang
10.00- 10.30 uur: Wat is Libe
ralisme
10.30- 11.30 uur: Discussie
10.30- 12.00 uur: Organisatie 
van de JOVD
12.00- 12.30 uur: Discussie
12.30- 13.30 uur: Lunch
13.30- 14.00 uur: Vrij
14.00- 17.00 uur: Discussie-en 
vergadertechniek
17.00- 17. 30 uur: Evaluatie

De kosten voor deze dag bedra
gen fl5,= per persoon.

Plaats voor Midden-Nederland: 
Algemeen Secretariaat JOVD 
N.Z.Voorburgwal 288 
Amsterdam

Bang voor een kernoorlog? 
Gewoon lid worden van "Onkruit. 
Orikruit vergaat niet.

Plaats voor Zuid-Nederland 
Café Restaurant De Witte 
Bosscheweg 2 
Vught
Je kunt je opgeven bij Karin 
Blaauw , telefoon 05172-2099 
of woensdag en donderdag op 
het Algemeen Secretariaat.
Deze .dag is natuurlijk niet 
alleen voor nieuwe leden.
Ook voor leden die wat meer 
van de organisatie willen we
ten.

Lieve Miekje,
Ik kon je stukje niet plaatsen. 
Het spijt me.

party
GROOT FEEST OP 10 OKTOBER

Direct na de BAV op 10 oktober 
organiseert de afdeling Vecht
streek een groot feest voor al
le JOVD-leden uit den lande.
Dit feest,ter ere van het één
jarig bestaan van Vechtstreek, 
belooft zeer gezellig te worden 
aansluitend op de BAV wordt een 
borrel gehouden met daarna een 
overdekt barbecue-festijn. 
Hierna bestaat de mogelijkheid 
tot dansen, kegelen rustig pra
ten in het bruin café, etc.
De muziek wordt verzorgd door 
een bekende discotheek uit het 
midden des lands.
De prijzen zijn uiterst laag 
gehouden.
Voor degenen die ver weg wonen, 
is een slaapregeling mogelijk. 
Iedereen die zich wil opgeven 
voor de barbecue (ƒ 12,50) en 
wil blijven slapen wordt ver
zocht dit tevoren te melden (i. 
v.m. vleesbestel1ing) aan Hans 
Posthumus (03465-64318) of 
Sjoerd Swane (03465-63995).
Het feest wordt gehouden bij 
café OME KLAAS, LANGEGRACHT 43, 
MAARSEN.

EMANCIPATIEJOVD-echtpaar gekweekt.
Flora Honselaar en Pim Snijders 
afd. Twente.
Namens de afdeling Twente en de1 
Redactie Driemaster van harte.

Verloofd in Engeland.
Pamela Everhard en Chris Huls- 
bus.
Namens de redactie van harte 
gefeliciteerd.

noodkreet
Het progressieve veertiendaag
se blad ACHTERGROND dreigt voor 
de zaak van de linkse samenwer
king verloren te gaan.
Binnen twee maanden verdwijnt 
het, tenzij er zo'n 2000 abon
nee 's bijkomen.
Abonnementsprijs bedraagt /48,= 
voor de periode van 1-10-1981- 
30-6-1982.
Schrijf naar: ACHTERGROND,ant
woordnummer 4550, 3500 VH ’ 
Utrecht.

Internationaal Secretaris,
Jules Maaten wil graag post 
ontvangen.
Stuur hem af en toe eens een 
kaartje.
Zijn adres is:
Herengracht 358, 1016 CH Am
sterdam.

Zaeg kaerel, kom je bij mij di
neren up 10 eukteuber, nee hae- 
1 aas,ik haeb een party vaen ae 
aefdeling Vachtstraek.

Jan Jaap Fabriek :"Ik ben 
blij dat ik niet in het 
hoofdbestuur zit."
Jan van Zanen tegen Jan 
Jaap : "Wij ook !"

Hans Posthumus tijdens zomer- 
congres: "Wij vrouwen krijsen

In het weekend van 30 oktober 
t/m 1 november organiseert de 
emancipatiecommissie een thema- 
weekend. De voorzitster van de 
emancipatieraad, mevrouw Eegje

Schoo, heeft reeds haar mede
werking .toegezegd. Subsidie 
voor dit weekend werd aange
vraagd bij CRM en is reeds 
toegezegd.
Doel van het weekend is, na te 
gaan wat je als vrouw in de 
politiek en met name in de 
JOVD met emancipatie kunt doen. 
Het vormingscentrum waar het 
weekend plaats zal vinden is 
uitgerust met moderne audio
visuele middelen (zoals video
apparatuur) waarvan wij ge
bruik kunnen maken.

In overleg met het vormings
centrum en de emancipatie- 
werkster van de VVD hebben we 
een voorlopig programma opge
steld, dat er als volgt uit 
zi et:

30/10 vrijdagavond: 
-kennismaking
-persoonlijke invulling van 
het begrip emancipatie 

-welke reacties zien we bij 
onszelf en bij de organisatie

31/10 zaterdamorgen:
-oefening besluitvorming:hoe 
komt die tot stant in 't alge
meen, in de JOVD in 't bijzon
der. Zou het ook anders kun- . 
nen en zo ja, hoe dan 

-oefening discussietechniek

31/10 zaterdagmiddag 
-gesprek met mevr.Drs. E.Schoo

31/10 zaterdagavond 
-film, politiek thema

1/11 zondagmorgen 
-vaardigheidstraining in het 
opstellen v.e. motie/stel1ing/ 
resolutie (over wat voorgaande 
dag is besproken

1/11 zondagmiddag 
-politieke discussie aan de 
hand van het 's morgens opge
stelde (verdedigen motie bijv.) 

-conclusie en evaluatie

Suggesties ter aanvulling 
van het programma zijn welkom.

Waarom een weekend alleen voor 
vrouwen vraag je je misschien 
af. We denken dat het een eer
ste aanzet kan zijn om eens 
goed na te denken over de in
breng van vrouwen en menen dat 
je dat het beste kunt proberen 
met mensen in dezelfde positie, 
aan de hand van de conclusies 
kan in overleg met het hoofd
bestuur worden bekeken wat er 
in de toekomst dan zou kunnen 
gebeuren.
Om voorbereid op het weekend 
te komen, krijgt elke deelneem
ster van tevoren een leesmap 
thuisgestuurd. Met het oog 
daarop sluit de inschrijvings- 
termijn op 23 oktober. "
Dankzij een grote subsidie van 
CRM en een bijdrage van het 
hoofdbestuur kunnen de kosten 
beperkt blijven tot ƒ 45,-- 
per deelneemster (inclusief 
2 overnachtingen en 5 maaltij
den .).

Je kunt inlichtingen krijgen 
over het weekend en/of je aan
melden bij:

Annette Schijvenaars
Kariboestraat 197
3523PE Utrecht, tel. 030-523207

Anne Lize van der Stoel
Weteringschans 114lv
1017 XT Amsterdam,tel .020-252904

Anke de Rooij
Van Lidth de Jeudestraat 9 
3581 GG Utrecht,tel. 030-315008
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Jeugdbeleid in
kinderschoenen

Adaden Ottelander
Jeugdbeleid, zal tijdens het JOVD-naj aars congres op 21 en 22 
november in de schijnwerper komen te staan. Te verwaai ten 
valt, dat geen gebruik zal worden gemaakt van spotjes, maar 
van helder en niets verbergend licht. Terecht, den politieke 
jongeren-organisatie dient veel belang te hechten aan jSuga- 
beleid. Het startschot is gegeven door de subcommissie 
jeugdbeleid. Hed woord is nu aan het congres!

Een liberaal jeugooeleia dient 
als uitgangspunt te iieDDen dat 
iedere jongere zien als inoivi- 
du optimaal kan ontplooien naar 
eigen vermogen, aara en oelany- 
stelling. Ontplooiing tot een 
burger, die zelf verantwoorde
lijkheid wil en kan nemen, die 
zelf meae oepaalt noe onze oe- 
mocratiscne samenleving zien 
zal ontwikkelen,.

De regering formuleert in ae 
Raamnota Jeugdbeleid (van CRM 
uit 1981) het nog tot stand te 
brengen jeugdbeleid als volgt: 
'jeugdbeleid is specifiek be
leid van de overheid met betrek- 
king tot de maatschappelijke po
sitie van de jeugd en gericht 
op het scheppen van voorwaarden 
voor haar optimale ontplooiing. 
Het jeugdbeleid neeft nog geen 
een definitieve vorm. Dat Kan 
ook niet. Men is nu nog oezig 
met een inventarisatie van be
leidsvoornemens, beleidsontwer
pen en wetgevingsactiviteiten, 
die speciaal betrekKing neoben 
op de jeugd. Hier en oaar is 
overleg tussen departementen.
De regering gaat er vanuit aat 
een samennangeno jeugdoeleio 
langs.verschillende lijnen ge
voerd moet worden, waarDij op 
elk beleidsterrein oe voorwaar- 
den geschapen of belemmeringen 
opgeheven worden, die te-maKen 
hebben met de wezenlijke kenmer
ken van net ontplooiinysbeyrip, 
opvoeding, besenerming en ruim
te. Aldus de Raamnota Jeugcue- 
lei d.

Ter vertaling van net bovenstaan 
de: aandacht voor onderwijs, 
vorming, scholing, jeugdwerK, 
volkshuisvesting, kinderbescher
ming, hulpverlening, inspraak, 
medezeggenschap, sport, recrea
tie. Kortom, een scala van aan
dachtspunten, die in moeten spe
len op impulsen en Deheoften 
van de betrokkenen zelf.

Behoefte aan werk:waar te vin
den, noe te maKen, wat voor 
ontplooiingsmogelijKheden? Be
hoefte aan een woning:waar te 
vinden, bewoonbaar, betaalbaar? 
Behoefte aan vorming: welke 
keuzemogelijkheden.inspraak?
Ga zo maar door!

Jeugd, een groep van heel ver
schillende mensen. Verschil
lend in leeftijd, afkomst, in-"* 
bmenspositie, taalgebruik, 
denkrichting e.d. Maar ook een 
groep met gemeenschappelijke 
kenmerken, zoals een vaak zwak
ke sociaal-economische positie

een~eigen cultuur (al is die 
per groep jongeren verschil
lend), de ontwikkeling naar 
een 'Volwaardige1 plaats in de 
samenleving. Jonge mensen zijn 
niet zomaar in staat in oe sa
menleving te stappen, Ervaring, 
kennis en vaardigheden moeten 
worden opgedaan. Zeker in een 
gecompliceerde maatsenappij 
als die van ons.

Te grote bureaucratisering, 
uitzichtloosheid, onvoldoende 
zich kunnen ontwikkelen geeft

vele jongeren weinig toekomst
perspectief. Meer dan 'gewenst' 
zijn er gevoelens machteloos
heid, afhankelijkheid, ongelijK 
heid. Deze vertalen zich op 
verschillende manieren, zoals 
apathie, lusteloosheid, vlucn- 
ten en agressie. Agressie in 
de vorm van geweidadig yedrag: 
besenadeging, vernieling van 
voorwerpen, andere mensen let
sel toebrengen.

ten uiting kan ook zijn de ge
ringe belangstelling die vele 
jongeren voor politiek nebben. 
De geringe politieke belang
stelling bleek onder andere 
uit de in maart van dit jaar 
genouden steekproef onder 16 
en 17 jarigen, uitgevoerd door 
het bureau Inter/View. De nelft 
van de jongeren bleek nauwe
lijks tot geen interesse te 
nebben voor politiek. (Toekoms
tige kiezers!) Een triest ge
geven. Op zich niet geheel ver-, 
wonderlijk. Beslui tvormingspro- 
cessen zijn niet altijd even 
helder, taalgebruik niet altijd 
even begrijpelijk. Directe be 
trokkenheid van de politiek bij 
en op hun leven ervaren vele 
jongeren niet. Jongeren bezit
ten in net algemeen minder be
ïnvloedingsmogelijkheden. Heb
ben ze wel de noodzakelijke 
kennis en inzichten, dan is 
het vaak nog moeilijk om goed 
voor bepaalde belangen op te 
komen door geDrek aan of ge
brekkige middelen. En/of door 
gebrek aan erkenning door die 
mensen die de beslissingsbe
voegdheden hebben. Geen wonder 
dat vele jongeren net gevoel 
hebben afhankelijk te zijn!

Wat moet gebeuren? Hoed letten 
op signalen. Oorzaken opzoeken 
en aanpakken. Gevolgen bestrij
den kan nodig zijn, kan een 
(tijdelijke) oplossing bieaen, 
maar veel belangrijker is net 
aanpakken van de oorzaken. Er 
ligt een taak voor de JOVü om 
het jeugdbeleid, dat nu nog in 
de kinderschoenen staat, in 
deze richting te ontwikkelen.

In de juni-Driemaster is reeds 
de verwachting uitgesproken en 
in het septembernummer van de 
Driemaster is de dreiging van 
een val van het tweede kabinet 
van Agt meer inhoudelijk aange
geven op basis van het regeer
akkoord.
In dit nummer kunnen we consta
teren dat het allemaal'nog snel 
Ier is gegaan dan wel verwacht 
was.
We hoeven niet terug te komen 
op wat gebeurd is, maar zullen 
ons richten op de toekomst.
De lijmpoging is geslaagd, de 
gewapende vrede lijkt hersteld 
zou je kunnen zeggen, getuige 
de reeds ontstane onenigheid 
over de kinderbijslag.
Er is een middeling gevonden in 
het verschil van mening zoals 
deze zich voordeed. Het finan
cieringstekort zal mogelijk 
boven de 6,5% uitkomen, het 
werkgelegenheidsplan van Den 
Uyl heeft enig cachet gekregen 
middels de solidariteitsheffing 
(een verkapte belastingmaatre
gel).
De Rartij van de Arbeid-achter- 
ban mag dan nu ook zijn onte
vredenheid uitspreken met 
betrekking tot de positie van 
de minima.
De kans op herstel van deze 
coalitie is mijns inziens door 
een aantal factoren vergroot.

In de eerste plaats had men niet 
kunnen doen alsof er niet net 
verkiezingen zijn gehouden.
Het betekent dat ondanks de voor 
velerlei interpretaties aanlei
ding gevende verkiezingsuitslag 
meer gewicht moet worden toege
kend, dan sommigen wel veronder
stel len.
Het uiterste moet worden gedaan 
om de kiezer niet te frustreren. 
In de tweede plaats is er nu nog 
niet een doorslaggevend argument 
voor D ’66 om terug te komen op 
haar samenwerkingsresolutie.
Voor D 166 lijken er nog steeds 
goede mogelijkheden om aan haar 
eerste voorkeur inhoud te geven. 
Overigens heeft D'66 voorman 
Terlouw ook nooit twijfel laten 
bestaan over het feit dat de 
resolutie gold en geldt t.a.v. 
de afgelopen verkiezingen.
Er zal voor D ‘66 een langere 
crisissituatie nodig zijn om 
zonder verlies aan achterban 
toch aan diezelfde achterban 
duidelijk te kunnen maken, dat 
de tot nu toe consequent

gehandhaafde samenwerkings
resolutie niet meer in het 
belang van de bestuurbaarheid 
van het land is.
Ten derde-blijken de marges 
voor V.V.D. en C.D.A. om ge- 
zamelijk een meerderheid te 
behalen, op basis van de opi
niepeilingen, niet groot ge
noeg.
Ook deze twee partijen zullen 
hierbij ongetwijgeld in hun 
achterhoofd houden, de nood
zakelijk onwrikbare houding 
van D'66. x

het thans gelijmde kabinet een 
donkere gang zal maken.
De reeds wederom ontsproten 
onverkwikkelijkheden zullen 
waarschijnlijk de tijd rijp 
gaan maken voor nieuwe ver- 
ki ezi ngen.

In de komende fase van het ge
lijmde kabinet zouden wel eens 
nieuwe ontwikkelingen in de 
verschillende partijen in een 
stroomversnelling kunnen raken

Het is duidelijk dat er zowel 
in D'66, de PvdA en in zekere 
mate binnen de VVD de bakens 
worden verzet. De strijd in de 
Partij van de Arbeid is al 
enige'tijd aan He gang, echt«r 
een tekort aan tastbaar resul
taat zal de discussie tassen 
de fundamentaliste" en de 
bestuurders ve^he'n'g°n.
Volgens de meer radicale 
leden van de partij doen de 
bestuurders andere dingen dan 
waar+oe de beginselen oproepen 
en partijvoorzitter van den 
Berg geeft graag de ruimte 
aan deze discussie.

Een waarschijnlijke consequen
tie van deze radicaliserings- 
tendens is eer jarenlange oppo 
sitie om daarna, zo wordt ge
dacht, middels een effect a la 
Mitterand weer op net toneel 
van de macht te verschijnen.
In ieder geval zal de Partij 
van de Arbeid, zolang de dis
cussie duurt een tweeslachtige 
partij blijven met een voort
durend verlies ter rechter
zijde.

Roelof Houwing
D ‘66 schat deze ontwiKkeiing 
geod in en het is niet zuiver 
toecallig dat deze partij in
middels de contacten met de 
engelse Social Democratie 
Party (SDP) neeft gelega. Een 
term die de voorzitter van de 
VVD.voor ü 166 gebruikte 
"rechtse socialisten" lijkt 
materieel niet een onjuiste 
typering.
Het licht dient hierbij te 
schijnen op de immens grote 1 
aciiteroan welke D'66 bij ue 
Partij van oe Arüeici weg'naalt. 
Hoewel de mogelijkheden voor 
de VVD om zien als oppositie
partij te profileren zich nog 
niet veelvuldig iieooen voor
gedaan, lijkt ook nier een 
andere invalshoek te worden 
gekozen.
Üe fractievoorzitter in de 
Tweede Kamer sprak van een 
zakelijke, constructieve ae- 
nadei rng.
De voorzitter van oe VVD maakt 
duidelijk dat de VVD niet 
vastgeroest zit en zeker niet 
is te typeren als een cIud 
rechtse lieden in de Nederlan
dse politiek.

Op het moment dat men zeyt aat 
kiezer opschuift naar rechts 
kun je evengoed constateren 
dat de positie van de genoemae 
partijen verschuiven.
Het lijkt meer en meer mogelijk 
bij nieuwe verkiezingen ae 
centrale invloed van het CDA 
met name op specifiek liberale 
beleidsterreinen sterk terug 
te dringen.

DRIEMASTER 
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Vers in de kam er
Anne Lize v.d. Stoel

Waar het gaat om politieke wapenfeiten pleegt de journalist de 
meer bekende politici om commentaar te vragen. De komende tijd 
wil DRIEMASTER eens buiten dat kleine kringetje dames en heren 
treden en nieiaie kamerleden aan het woord laten. Zo spraken wij 
op 22 en 23 oktober - dat was dus vóór het welslagen Van de 
lijmpoging - met Eveline Herfkens (PvdA), Jacob Kohnstamm 
(D'SS) en Aad de Jonge (CDA). Zij garen aan hoe zij de politie
ke situatie van dat moment beoordeelden. Nu we weten h o e ~ ' 
de crisis is opgelost, is het aardig om te bekijken of men het 
tóen, op 22 en 23 oktober,al bij het rechte eind nad...

Het PvdA-ka’merlid acht wederom 
bewezen dat de invloed van ae 
overheid op onze economie be
perkt is. "Daarom kun je bij 
de cijfers vraagtekens zetten. 
Wat .is de waarde van die cij
fers ? Hoeveel mensen leven van 
een minimuminkomen ? Hoe groot 
is het zwart-geld-circuit ? 
Vragen, die de besluitvorming 
er niet makkelijker op maken."

KOPPENSNELLEN

Vooral Den UYL krijgt zware kri
tiek te verduren. Zijn persone
le wijzigingen onontkoombaar ? 
"De PvdA-fraktie heeft "ja" ge
zegd tegen het akkoord en deze 
ploeg bewindslieden. Mochten

CDA en D 166 vasthouden aan per
sonele wijzigingen, dan kan dat 
niets anders betekenen dan het 
vetrek van Van Agt, Van der Stee 
Terlouw en Den Uyl. Ook de twee 
andere fracties weten dat het 
werkgelegenheidsplan één van de 
grote doelstellingen van het ka 
binet is. Regeren betekende voor 
Van Agt I op de winkel passen. 
Voor de PvdA met Den Uyl bete
kent het vechten voor de werk
gelegenheid. D'66 denkt te tra
ditioneel en weinig creatief: 
deze partij geeft de hoogste 
prioriteit aan het terugdringen 
van het financieringstekort. Is 
dat vernieuwend, ,de invulling 
van net redelijk alternatief ? 
merkt Eveline Herfkens op.

Wat is hun indruk van de situa
tie ?
Eveline Herfkens: "De PvdA-frak 
tie weet eigenlijk niet meer dan 
de geïnteresseerde krantelezer. 
Uit de kranten krijg je de in
druk dat de bewindslieden en de 
fracties het onderling niet eens 
zijn. Een onjuiste indruk; nadat 
fractievoorzitter Meijer de 
breuk had toegelicht in de frac
tie bestond er begrip voor de 
situatie. Over de oplossing be
staat onduidelijkheid, maar die 
zal niet gevonden worden zonder 
dat iemand door de bocht gaat." 
Jacob Kohnstamm:"Het is moeilijk 
te verkroppen dat na zulke moei
zame en langdurige onderhandel in 
gen het kabinet zo snel struikel 
Als je alle problemen van Neder 
land overziet, gaat het eigenlij 
om een betrekkelijk klein geschi 
Aad de Jonge:"De breuk is een 
slechte zaak, om drie redenen te 
weten: a. dat het kabinet er nie 
zelf uitkomt; b. al het parlemen 
tai re werk stilligt en nie
mand weet wat er gaat gebeuren, 
en c. de samenwerking binnen het 
kabinet zal onder de crisis lij
den ."

JONGEREN

De drie kamerleden vinden dat he 
aanzien van de politiek er door 
de crisis niet beter op is gewor 
den. Met name jongeren, die de 
weg naar jongerenorganisaties 
en politieke partijen toch al 
moeilijk vinden, zullen er wei 
nig van begrepen hebben.
Over de oorzaken van de breuk 
bestaat eveneens overeenstemming 
de erfenis van Van Agt I, de te 
genval lende aardgasbaten, de 
opwaardering van de gulden.Bo
vendien gunde het kabinet zicR- 
zelf een te lange inwerkperiode, 
waardoor men tijd tekort kwam 
voor het opstellen van de rege- 
ri ngsverkl ari ng.

Regeringspartij en spreken hier 
over "nieuwe feiten". Op de op
waardering na had men dit alles 
toch in de eerste informatiepe- 
riode kunnen weten ... ?
Kohnstamm vraagt zich af cf de 
in augustus door. de departemen
ten verstrekte cijfers wel klop
ten met de werkelijkneio."Daarom 
heeft D'66 gevraagd om een actu
ele boedelbescgrijving.Vréémd ge 
noeg stemde de VVD in met dit 
verzoek."

Naar de mening van De Jonge 
vond de besluitvorming toen 
plaats in een besloten gezel
schap. Niet voor niets zet. 
het CDA "Neen" tegen het toen 
bereikte resultaat. Nu doet 
zich dezelfde situatie voor: 
de fractievoorzitters spreken 
elkaar regelmatig en lopen in 
en uit bij de informateurs, ter
wijl de fracties vrijwel niets 
weten. Daardoor kunnen de frac
ties weer voor de keuze komen: 
slikken of stikken. "Oppositie
leider Wiegel had wel een beet
je gelijk, toen hij het gebrek 
aan openheid hekelde," aldus De 
Jonge.

Aad de Jonge vindt het praten 
over personele wijzigingen on
juist. "Dat is een,partij deK 
schuldvraag toespelen- We neb
ben 'als CDA-fractie niet gespro 
ken over "koppensnellen", wel 
over het zakelijke probleem: 
waar schep je als. overheid werk 
In de quartaire sector, zoals 
de PvdA wil, of in de industrie, 
wat D'66 en CDA wensen. De PvdA 
moet niet de indruk wekken als 
enige partij te vechten voor 
werkgelegenheid. De informatie 
zal leiden tot wijzigingen van 
het akkoord. Dan zullen in de 
eerste plaats de bewindslieden 
moeten beslissen of ze samen 
doorgaan."

D'66 bepleitte reconstructie, 
d.w.z. de fracties moeten zich 
voorbereiden op wijzigingen in 
het regeerakkoord mét persone
le wijzigingen. Ter toelichting 
zegt Kohnstamm:"Zowel uit de 
verkiezingsprogramma's als de
campagne blijkt dat D'66 dich
ter bij het CDA dan bij de PvdA 
staat, wanneer het gaat over 
het terugdringen vannhet te
kort. Uit het regeerakkoord 
vloeit niet het door Den Uyl ge
wenste bedrag voort.
Het is de grote stommigheid 
van de PvdA-top wanneer ze dat 
nu pas ontdekken. De grote 
broer schijnt eraan te moeten 
wennen dat de kleine broer een 
eigen mening heeft. Daarmee is 
tegelijkertijd Wiegel's geroep

over de bi jwagenfunktie van 
D'66 naar het rijk der fabelen 
verwezen.

De PvdA- en D'66-kamerledenzi ttt 
wel op één lijn wanneer we spre
ken over mogelijke nieuwe strui
kelblokken; die zullen er niet 
komen.
Het CDA-kamerlid twijfelt daaraa 
Hij voorziet problemen bij de 
kernwapen- en kernenergiepro- 
olematiek en hij stelt vast dat 
het regeerakkoord niet voor niet 
vaag is: de meningen van deze 
drie partijen lopen hier sterk 
uiteen.

De samenwerking tussen PvdA en 
VVD staat weer in de belangstel
ling . Hoe denken deze drie er- 
aner ?
Jacob Kohnstamm: "Historisch ge
zien zijn socialisten en liDe- 
ralen vooruitstrevende mensen

en moet samenwerking tot de mo
gelijkheden behoren. Onze tweede 
voorkeur voor regeringssamenwer
king gaat uit naar PvdA, VVD en 
D'66. De Des Indes-besprekingen 
worden nu serieuzer aangepakt en 
projectmatige uitwisseling tusser 
de wetenschappelijke bureaus 
biedt perspectief. Zolang echter 
de PvdA formeel de VVD en Wiegel 
door zijn uitlatingen de PvdA 
uitsluit, komt het er voorlopig 
niet van"

Zolang de middenpositie blijft 
voorbehouden aan het CDA en D'66. 
zal de samenwerking er niet ko
men, denkt Aad de Jonge. "Tussen 
PvdA en VVD bestaat m.n. grote 
overeenkomst m.b.t. ethische on
derwerpen. Euthanasie en Abortus, 
bijvoorbeeld. Ondanks de smalle 
financieel-économische marges 
valt er weinig overeenkomst te 
constateren op soci aal -economisch 
gebied, hetzelfde geldt voor de
fensie. Het CDA zoekt de opposi
tie niet, maar mocht de roep om 
samenwerking tussen PvdA en VVD 
aanhouden, dan moeten wij ons 
voorbereiden op oppositie."

Eveline Herfkens tenslotte ge
looft dat samenwerking wel de
gelijk tot stand kan komen. 
Vooroverleg tussen PvdA en VVD 
komt regelmatig voor. "Ik noem 
geen namen, anders prijs je 
goedwi1 lenden alleen maar het 
graf in. Vrede en veiligheid 
blijft een probleem, dat diep
gaand bediscussieerd moet wor
den . Financieel-economisch 
bekeken ken ik geen rechtsere 
VVD-kamerleden aan bijvoorbeeld
de CDA-ministers Van Dijk en 
Van der Stee."
Mocht Eveline in het kader van 
de Des Indes-besprekingen een 
steen kunnen bijdragen door 
deelname aan een werkgroep 
"Noord-Zuid-dialoog",dan is zij 
daar graag toe bereid.

D.H.M.
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Kort en 
krachtig
Zotheid
In gemoede kun je je afvragen 
of informateurs goed kunnen 
functioneren.
Akkoord, het moeten mensen zijn 
van binnenuit, met politieke 
know-how.
Maar wat moeten we met economi
sche deskundigen (wie volgen?
Palnologen of zelfs sociologen?) 
die in economische geheimtaal op
lossing gaan brengen in'een po
litiek conflict ? Een soort 
supercollege van deskundigen, 
aan wiens interpretatie de minis
ters eigenlijk niet gebonden 
zijn ?
Is het niet de zotheid gekroond?

Schande!
s j o e r d

s w a n e

De beschamende vertoning die 
“onze" volksvertegenwoordigers 
in de afgelopen maanden opge
voerd hebben, heeft de geloof
waardigheid van de politiek 
tot een dieptepunt doen dalen. 
Het sprookje dat CDA, PvdA en 
D 166 tot elkaar veroordeeld 
zouden zijn, is zo vaak ver
kondigd dat iedereen het bij
na is gaan geloven. Het was 
niet verbazingwekkend dat 
het tweede kabinet van Agt 
reeds na enkele weken strui
kelde: waren CDA en D'66 ge
neigd om eindelijk de sane
ring van de economie aan te 
pakken, de PvdA bleef zich 
verzetten tegen een gezond 
budgettair beleid. Helaas 
zijn de partijen het toch 
weer "eens" geworden: de be
lastingbetaler wordt verder 
de hoek ingedrukt, maar van 
een eensgezinde crisisbestrij- 
ding kan geen sprake zijn. De 
eerste dag na het nieuwe ac- 
coord rolden de bewindslieden 
al weer vechtend over het 
Binnenhof.

De PvdA staat in het parle
ment met haar sociaal-econo-
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RESERVERINGEN: MATHUSENSTRAAT 1. 7907 AP HOOGEVEEN. TELEFOON 05280-63303. TELEX 42639 MOHGVNL

misch beleid volstrekt geïso
leerd: CDA, VVD en D'66 staan 
op dit punt heel wat dichter 
bij elkaar. Het is dan ook 
jammer dat D'66 niet de moed 
heeft om dit openlijk te er
kennen en de blokkade tegen 
de VVD op te heffen. Van een 
kabinet CDA-PvdA-D'66 valt 
weinig te verwachten, maar 
D'66 gaat tegen beter weten 
door. Blijkbaar voert deze 
partij haar IMAGE hoger in 
het vaandel dan het LANDSBE
LANG. En daarvoor is slechts 
één kwalificatie: een schande

Jeugd
beleid?

Zaad
W im Fels

s j o e r d

s w a n e

Op het najaarscongres van de 
JOVD zal de discussie over de 
ontwerp-resolutie jeugdbeleid 
centraal staan: een onderwerp 
waarvan bij uitstek verwacht 
mag worden dat de OOVD nieuwe, 
constructieve en verfrissende 
ideeën aandraagt. Helaas 
blijkt niets minder waar: de 
commissie trapt een aantal 
open deuren in, voert een aan
tal oude ideeën ten tonele die 
lange tijd geleden actueel wa
ren en stelt een aantal zaken 
ter discussie die de JOVD al 
een jaar geleden heeft aange
nomen. De ontwerp-resolutie 
mist verder elke onderlinge 
samenhang, zodat het slechts 
beschamend genoemd kan worden 
dat het hoofdbestuur deze ont
werp-resolutie voor publicatie 
vatbaat achtte.

De afdelingen en districten 
reageerden, zoals te verwach
ten viel, massaal: nimmer wer
den op een resolutie een zó 
grote hoeveelheid moties en 
amendementen ingediend. Nimmer 
ook waren de verschillende 
stromingen binnen de JOVD het 
zo met elkaar eens: 
afkeurings- en schrappingsmo- 
ties met betrekking tot de 
GEHELE ontwerp-resolutie wer
den onder andere ingediend 
door de districten Noord, West 
an 't Gooi en alle afdelingen 
in de kop van Noord-Holland en 
afdelingen als Kennemerland, 
Vechtstreek en Langstraat.
Meer dan 50 pagina's amende
menten en moties werden inge- 
di end.

Het hoofdbestuur staat slechts 
één beslissing open: de reso
lutie intrekken. Het valt te 
hopen dat een nieuwe commissie 
wordt ingesteld die na een ge
degen- studie een goed onder
bouwde resolutie voorlegt aan 
de Algemene Vergadering. 
Behandeling van déze resolutie 
kan slechts tot gevolg hebben 
dat de JOVD zich belachelijk 
maakt.

De zogenaamde ethici stonden 
weer eens te dringen toen prof. 
Kremer weigerde om homosexu- 
ele mannen te accepteren als 
zaaddonor voor de Utrechtse 
spermabank. Dit riekt-aldus de 
ethici- naar discriminatie en 
dus diende Kremer scherp ver
oordeeld te worden: bij zijn 
uitleg maakte hij helaas enige 
tactische fouten, waardoor de 
discussie losbarstte. Overdre
ven? "Hetzelfde geldt voor ne
gers, als een patiënte per sê 
een donker kindje wil, en ze 
kan dat goed beargumenteren, 
dan werk ik daar aan mee". Met 
dit soort uitspraken kwam het 
gemekker van de formeel ver
ontwaardigde minderheden goed 
op gang:"Soms ook nog met blond 
haar en blauwe ogen, waar heb
ben we dat meer gehoord, dokter*' 
En prompt wordt prof. Kremer 
voor fascist uitgemaakt. 
Schrijver dezes is echter van 
mening dat er wat al te licht
zinnig over de argumenten van 
Kremer is heengewalst. Hij in- 
semineert wel degelijk homozaad 
als zijn patiënten dat willen 
en er goede argumenten voor we
ten aan te dragen. Zijn weige
ring betreffende homozaad gold 
alleen voor het zgn. meerder- 
heidspakket, de voorraad die 
in het gros van de gevallen ge
bruikt wordt. Het zaad dat af
komstig is van de statistische 
meerderheid van de mannelijke 
Nederlandse bevolking. Als er 
gevaar bestaat voor bijv. een 
1rhesusbaby1 kan Kremer ook op 
grond van bloedgroep selecteren 
Als wij ons dan realiseren wat 
de relevantie van dit soort 
mooie ethische discussies is, 
dan kunnen we kort en krachtig 
zijn: prof. Kremer heeft belang- 
rijker dingen te doen dan zich 
met dit soort discussies bezig 
te moeten houden.

Uraan o f kolen ? p a u l  t e r m o t e

Onder de titel "Uraan of kolen" 
heeft de JOVD-RIJNMOND,in samen
werking met het bestuur van de 
Juridische faculteit van de 
Erasmus Universiteit in Rotter
dam op 8 oktober j .1. , een 
openbaar debat georganiseerd.
De grote belangstelling (bijna 
400 geïnteresseerden!) was onge
twijfeld te danken aan het feit 
dat de organisatoren een aantal 
bekende sprekers bereid hadden 
gevonden om mee te werken aan 
dit debat.

De inleider, de Brit prof.dr. 
PeterOde!1. staat bekend om zijn 
optimistische kijk op de wereld
voorraad fossiele brandstoffen. 
In zijn ogen is er geen feite
lijk te kort, maar wordt een te 
kort slechts gecreëerd door 
kortzichtig beleid; een beleid 
waarbij-de investeringen in en 
de exploitatie van bekende en 
nog onontdekte velden onvoldoen
de gestimuleerd wordt.
Enerzijds zullen de regeringen 
oliemaatschappijen beter moeten 
controleren m.b.t. schattingen 
van de voorraden in de bekende 
olievelden.
Anderzijds zal men de verleiding 
moeten weerstaan om onder druk 
van de economische achteruit
gang de winsten sterk af te

romen, omdat daardoor de belang
stelling van oliemaatschappijen 
voor proefboringen en het in 
exploitatie nemen van kleine 
velden danig zal dalen. Aange
zien er voldoende gas- en olie
voorraden zijn voor de eerste 
vijftig jaar (bij gematigde 
groei en forse investeringen in 
energie besparende projecten) 
wijst prof.dr. Odell het gebruik 
van kernenergie van de hand, 
omdat naar zijn mening kern
energie aanzienlijk duurder is 
dan niet-nucleaire energie.

De voorzitter van het debat, 
Jhr.mr. de Braauw, tevens voor
zitter van de stuurgroep 
B.M.D., nam de gelegenheid te 
baat om naast algemene opmer
kingen over de opzet, doel en 
betekenis van de B.M.D., een 
aantal opmerkingen te maken die 
er over de twee "scholen" in de 
loop van de discussie naar zijn 
mening ontstaan zijn.
Enerzijds de school die een ge- 
matigde economische groei nood
zakelijk acht, en zich afvraagt 
of naast gas en olie alleen ko
len ingezet moet worden of dat 
er nog een vierde energiedrager 
(uraan) een wezenlijke rol in 
onze energievoorziening moet 
spelen.

Anderzijds de school die een 
verdere economische groei niet 
wenselijk acht i.v.m. de schaar
ste aan basisgrondstoffen en 
energiedragers en i.v.m. de 
verdergaande vervuiling van 
lucht,water en bodem. Zij vinden 
kolen en zeker uraan te dure en 
te sterk vervuilende energiedra
gers. Jhr.mr. de Braauw verweet 
de organisatoren door het kiezen 
van de titel "Uraan of kolen" 
expliciet een voorkeur uit te 
spreken voor een van de scholen.

Pr. Zijlstra, lid tweede kamer
fractie PvdA, verwoorde het be
kende PvdA-standpunt (geen kern
energie, sluiten Dodewaard en 
Borssele).

Pr. Braams, lid tweede kamer- 
fractie VVD, benadrukte met name’ 
het zgn. 'Broeikas-effect'. Dit 
houdt in dat bij intensief ge
bruik van fossiele brandstoffen 
de kooldioxide-concentratie in 
de atmosfeer.stijgt, waardoor 
een temperatuurstijging optreedt 
die het landijs van de Zuid-Pool 
gedeeltelijk doet smelden.
Gevolg: een geleidelijke stij
ging van het zeewater-niveau.

Prof.dr. Odell, die voor inten
sief gebruik van fossiele brand

stoffen is, verdedigde zich door 
er op te wijzen dat de kool
dioxide-concentratie in de at<=. 
mosfeer niet de belangrijkste 
bepalende factor van de aard- 
temperatuur in de toekomst is. 
Ook is het verband tussen de 
kooldioxide-concentratie en de 
aard-temperatuur niet eenduidig 
bepaald, aldus prof.dr. Odell.

Pr. van Loon, wetenschappelijk 
redacteur afdeling kernfysica 
van de KEMA en tevens auteur 
van het boekje "Kernenergie: 
voor of tegen?", stelde dat 
kernenergie niet duurder (vei
lige opslag in Zoutkoepels) 
veilig (minder doden, in normaal 
bedrijf dan bijvoorbeeld kolen
centrales) en milieuvriendelijk 
is (beperkte hoeveelheid radio
actief afval). De heer Berebroek 
hoofd projectenadministratie 
KEMA en bestuurslid VVD-Nijmegen 
lichtte de economische aspecten 
toe.

Ir. Storm van Leeuwen, medewer
ker van de afdeling scenario- 
studie Centrum voor Energie Be
sparing te Delft, en auteur van 
het boekje "Tussen Kernenergie 
en Kolen; een analyse", heeft 
met name het standpunt van de 
"tweede school", op zakelijke

en nuchtere wijze uiteengezet. 
Volgens zijn berekeningen is KE 
aanzienlijk duurder dan de 
andere vormen van energie-op- 
wekking en ontvalt daarmede het 
belangrijkste argument om kern
energie te blijven gebruiken.

De vragen na de pauze hadden be
trekking op de gevaren van 
straling, radio-actief afval en 
CO2 in de atmosfeer. De vragen
stellers hadden, ofschoon niet 
allen dit even expliciet stelden, 
duidelijk meer behoefte aan 
eensgezindheid van de zgn. 
"deskundigen" opdat het voor de 
"gewone" Nederlander mogelijk 
zou worden te overzien welke 
consequenties een bepaalde keuze 
heeft voor de nederlandse econo
mie en voor de volksgezondheid 
op korte en langere termijn.

De stuurgroep B.M.D. zal, aldus 
Jhr.mr. de Braauw, medio 1982 
aan deze behoefte tegemoet komen 
door in een tussenrapport de 
consequenties van verschillende 
scenario's in b.v. macro- 
economische modellen'door te 
rekenen.
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M arkerm eer m oet b lijven
Op het najaarscongres zal het hoofdbestuur de algemene verga
dering een motie voorleggen over de Markerwaard.- Als een 
voorbereiding op de discussie hierover, publiceren wij een 
rapportje van de afdeling Waterland, waarin wordt ingegaan 
op een enkele nadelen van inpoldering. De afdeling Waterland 
heeft middels dit rapportje ook inspraak geleverd in- de 
PKB-procedure over de Markerwaard.

Dit rapportje poogt enige ar
gumenten aan te dragen die 
duidelijk maken dat inpolde
ring van het Markermeer een 
slechte zaak zou zijn. Tegen 
inpoldering zijn zeer vele 
argumenten aan te dragen; de 
JOVD Waterland heeft echter 
besloten omwille van tech
nische en organisatorische 
redenen het aantal te beperken 
Naast een aantal regionale 
aspecten neemt zij* ook het 
woningbouwbeleid met betrek
king tot de Markerwaard en de 
waterkwaliteit onder de loep.

WONINGBOUW

Het Markerwaardgebied is wat 
betreft de woningbouw vooral 
interessant voor het noord
westelijk deel van de Randstad 
en dan met name voor Amsterdam 
De regering ziet dat aan de 
ene kant de bevolkingsgroei 
afneemt, maar dat aan de ande
re kant het aantal bewoners 
per woning -woningsbezettings- 
graad- afneemt en dat oude 
woningen door nieuwe vervangen 
moeten worden. De benodigde 
nieuwe woongebieden zijn ge
zocht in het noordelijk en 
noordwestelijk deel van de 
Randstad, waar een samenstel 
van stadsgewesten ontstaat: 
Purmerend, Alkmaar, Almere, 
Hoorn, Lelystad. Hun groei- 
taak loopt tot minstens 1990. 
Na 1990 denkt de regering an
dere locaties voor woningbouw 
nodia te hebben. Om natuurge-

Hart van
De bus vertrekt inderdaad om ne
gen uur en files zijn er niet op 
dat moment, dus het belooft een 
geslaagde dag te worden.
Om half ef komen we aan in Den 
Haag. Na een wandeling rond de 
gebouwen van de Tweede Kamer 
gaan we bij Binnenhof 2 naar 
binnen. We'worden in de fractie- 
kamer van de VVD met koffie 
ontvangen. De microfoons die ge
bruikt worden bij vergaderingen 
worden getest en accoord bevon
den 1
Een economisch medewerker ver
telt hoe de verdeling van secre
taresses en medewerkers over de 
kamerleden in elkaar zit. Ieder 
kamerlid krijgt een bepaalde 
bijdrage om een medewerker of 
secretaresse aan te trekken, 
die hem of haar bijstaat in het 
doorworstelen van de papierla
wines. Deze lawines worden veel

al geproduceerd door de snel- 
druk in de Tweede Kamer, die er
voor kan zorgen dat binnen tien 
minuten alle honderdvijftig 
kamerleden, de pers en bezoekers 
van de publieke tribune de in
gediende motie of vragen op 
papier hebben.
Voorlichter van de VVD in de 
Tweede Kamer, Henk Krol, arri
veert en na een korte inleiding 
worden we verzocht mee te gaan 
voor een rondleiding door het 
gebouw. In de vergaderzaal van 
de 'Tweede Kamer besluiten we 
meteen achter de regeringstafel 
te gaan zitten en alles van het 
demissionaire kabinet over te

bieden, zoals de noordkant 
van de Vel uwe, hoogwaardige 
landbouwgronden en recreatie
gebieden te sparen, wil zij 
de Markerwaardpolder aanlegger 
en bebouwen.

*

Men offert dus tóch een uniek 
natuurgebied op! De regering 
levert géén zogenaamde nul
variant, waarin de milieu
effecten van het niet inpolde
ren worden uiteengezet. Ons 
inziens zijn die aanmerkelijk 
positiever dan de milieu
effecten van het wel inpolde
ren. De huidige ecologische 
waarde van het Markermeer is 
zeer groot!

Een ander punt is dat het wél 
mogelijk blijkt binnen de be
staande stadsgewesten bouw
locaties te vinden. Recente
lijk wees de gemeente Amster
dam op de mogelijkheid in de 
sfeer van de aanvullende wo
ningbouw ruimte voor 60.000 
woningen te vinden, juist voor 
na 1990. Het lijkt ons voor de 
hand liggend dat ook andere 
steden gaan zoeken naar derge
lijke mogelijkheden. Overigens 
is gebleken dat het huidige 
overloopbeleid heeft gefaald; 
waarom zou een overloopbeleid 
voor de Markerwaard niet ook 
falen?

nemen. Redden wat er nog te 
redden valt! We gaan toch maar 
weer terug naar de (voorlopige?) 
oppositiebankjes van de VVD. 
Tijdens de vergaderingen zijn 
meestal alleen de specialisten 
op het gebied van het te behan
delen onderwerp in de kamer 
aanwezig. Je kunt je afvragen 
waarom er dan gesproken wordt 
over een grotere vergaderzaal 
voor de Tweede Kamer. De VVD is 
tegen deze uitbreidingen.

±n deze tijd van bezuiningen 
moet er geen kapitaal uitgegeven 
worden aan een vergaderzaal. Op 
de eerste plaats is de huidige 
zaal groot genoeg omdat er wei
nig plenaire vergaderingen 
plaats vinden en op de tweede 
plaats heeft deze ruimte nog 
historische waarde", aldus de 
heer Krol.
We lopen verder en komen in de 
kamer waar de afgelopen vier 
jaar op vrijdagmiddag, en met 
het nu demissionaire kabinet 
waarschijnlijk vrijdag 's nachts 
de persconferentie over de 
ministerraad worden gehouden.

Koos Postema komt binnen en 
merkt op dat wij op dat moment 
wel geïndoctrineerd zullen wor
den. Waarop Henk Krol het enige 
juiste antwoord geeft: "Wij hoe 
ven niet te indoctrineren, dit 
is gewoon de liberale toekomst" 
De wandeling gaat verder en we 
belanden in de "zit- en eetruim 
ten" van de kamer die alleen 
toegankelijk zijn voor de kamer 
leden. Er is ook nog een res
taurant dat openbaar is voor 
pers en publiek. Interessant om

LANDSCHAPPELIJKE WAARDEN

Het hele patroon van land, 
steden en water in westelijk 
Noord-Holland (met meren, 
plassen, kolken, dijken en 
droogmakerijen) is een afspie
geling van de voortdurende 
actviteiten.van mensen die 
bezig zijn -geweest- met het 
scheppen, verdedigen en behe
ren van hun milieu. De demo
grafische en economische ont
wikkelingen uit het verleden 
zijn in het landschap vastge
legd. Het gaat hier om een 
cultuur-historische erfenis 
die door de hedendaagse mens 
zeer wordt gewaardeerd.
Eind 16e, begin 17e eeuw ken
den Edam, Monnickendam, Enk- 
huizen en Hoorn een bloei'tijd 
als centra voor houthandel en 
scheepsbouw. De fraaie archi
tectuur van eertijds bijvoor
beeld in deze plaatsen herin
nert aan dat roemrijke verle
den. Later werden Marken en 
Volendam belangrijk voor de 
visserij.

De cultuurhistorische waarde 
van deze stadjes en dorpjes 
wordt mede bepaald doordat ze 
aan open water liggen. Bij in
poldering kan deze waarde wor
den aangetast, bijvoorbeeld 
door horizonvervuiling. Een 
infrastructuur op het oude 
land zoals een Markerwaard
polder die verlangt zou het 
historisch gezicht van deze 
streek diepgaand veranderen.

WATERKWALITEIT

Ook van grote zorg voor ons is 
de waterkwaliteit van het over
blijvende Markermeer. Sinds 
de ingebruikneming van de 
ri oolwaterzui véri ngsi nstal 1 a- 
ties in Wervershoof en Katwou- 
de is deze aan het verbeteren, 
maar bij inpoldering zal het 
openblijvende water een aan- 
zienlijk kleiner zelfreini-

te weten is dat de VVD-kamerle- 
den meestal in het restaurant 
dat ook toegankelijk is voor 
publiek en pers terwijl andere 
kamerleden vrijwel altijd te 
vinden zijn in de gesloten eet
gelegenheid.

's Middags heeft de heer Joekes, 
fi nanci eel-deskundi g kamerli d 
voor de VVD, tijd voor ons gere
serveerd om enige vragen te be
antwoorden. En natuurlijk wordt 
daarbij gesproken over de infor
matie. Ook de heer Joekes heeft 
niet veel vertrouwen in deze 
lijmpoging "en ook al zouden de 
drie partijen weer dichter bij 
elkaar komen, ze houden het 
hoogstwaarschijnlijk toch geen 
vier jaar vol".
Ed Nijpels komt binnen en begint 
fluisterend een gesprek met een 
van "onze dagjestoeristen". Hij 
wordt echter vriendelijk doch 
beslist buiten gezet door zijn 
collega.
Om drie uur gaan we naar Baby!on 
het winkelcentrum bij,het cen
traal station, waar nog even 
iets gedronken danwel gegeten 
wordt. Om vier uur vertrekt-de 
bus weer richting Tilburg waar

we om zes uur aankomen. "J0VD- 
Hart van Brabant is veilig en 
met alle leden teruggekeerd!! 
Bedankt allemaal in het Haagse, 
voor deze gezellige dag.

gingsvermogen hebben. De toe
nemende wier- en algengroei, 
die nu 's zomers al duidelijk 
merkbaar is, zal in extreem 
droge zomers een ware plaag 
worden. De vis- en vogelstand 
zullen dan.zeker terk dalen. 
Kortom: het aquatisch milieu 
zal zware schade oplop|n. Er 
zal sprake zijn van een "dub
bel pakken": niet alleen wordt 
het meer kleiner, het water 
erin wordt ook slechter van 
kwaliteit. Door waterinlaat zal 
ook bij extreem droge zomers 
het polderwater op het oude 
land verslechteren.

V0GELMEERP0LDER

Met de inpoldering van de Mar
kerwaard wordt een bodemdaling 
verwacht in dat deel van Noord 
Holland dat aan het IJsselmeer 
ligt. In het bedoelde deel ligt 
onder andere de gemeente Broek 
in Waterland. Deze gemeente is 
in het ongelukkige bezit van 
een gifpolder, de Vogelmeer. 
Deze polder waar Amsterdam ja
renlang afval kwijt kon, is 
voor een gedeelte gevuld met al 
dan niet doorgeroeste vaten 
dioxine, de giftigste stof die 
de mens ooit gefabriceerd heeft 
Wij vrezen dat als de Marker
waard ingepolderd wordt, de 
dunne aflsuitende laag die 
als bodem voor de polder fun
geert instabiel zal worden, 
mogelijk zal gaan scheuren.
Als dat gebeurt is de kans 
dat er dioxine in het grond
water terecht komt zeer groot. 
Om te begrijpen dat zoiets 
fatale gevolgen zou hebben 
voor het leefmilieu rondom de 
polder hoeft men geen bioloog, 
geoloog of milieudeskundige te 
zijn. Bovengenoemd proces zal 
nog versneld kunnen worden 
als met de inpoldering het 
grondwaterpeil gaat zakken.
De druk onder de afsluitende 
laag wordt dan nog kleiner, 
terwijl de druk erboven gelijk 
bl ij ft.

Marco Swart

GRONDWATERPEIL

Bovendien is het gevaar niet 
denkbeeldig, dat bij een la
ger grondwaterpeil dé houten 
heipalen in verschillende 
Zuiderzeestadjes gaan rotten. 
Vele zeer oude, maar ook 
nieuwe gebouwen en woningen 
zullen gaan verzakken en gaan 
scheuren. Buiten het feit dat 
dit op zich al vervelend is 
dienen zich nog twee problemen 
aan.

Het eerste is het probleem 
van de bijkomende kosten, wie 
betaalt die en is de extra 
druk op de kapitaalmarkt die 
ze met zich meebrengen wel 
verantwoord? Het andere is het 
probleem van de "verantwoorde
lijkheidsvraag". Wie is ver
antwoordelijk voor de geleden 
schade? De problemen overlap
pen elkaar gedeeltelijk. Zeker 
is dat ze voor een juridisch 
spektakel zullen zorgen!

Brabant in kamer

c e n t j e  

p y n (

Alles over de nieuwe 
ziektekostenverzekering voor 

studenten (universiteit, hogeschool,
HBO) tot 30 jaar:

Informatie bij:
Makelaars en assurantiekantoor Veltkamp,

Kerkplein 1,
voor midden Nederland. Hattem. (Gld.)
tele*foon 05206-1812
Makelaars en assurantiekantoor Houwing,

Heerestraat 21,
voor noord Nederland. Roden. (Dr.j
telefoon 05908-19748
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Kiesrecht voor Buitenlanders?
Marco Swart

Een discussie over het al of 
niet verlenen van kiesrecht 
aan in ons land verblijvende 
buitenlanders veranderd vaak 
al gauw in een discussie over 
de positie over buitenlandse 
werknemers. Hoewel er natuur
lijk wel een verband is met 
de laatstgenoemde problematiek 
geloof ik toch dat het voor 
een zuivere discussie niet 
verstandig is om die bij het 
al of niet verlenen van kies
recht teveel op de voorgrond 
te plaatsen. Voor het al of 
niet slagen van de integratie 
van migranten in de Nederland
se samenleving is het kies
recht beslist geen doorslag
gevende factor. Onderwijs, 
werkgelegenheid en huisvesting 
zijn stuk voor stuk veel essen 
tiëler. Omdat het liberalisme 
een reputatie heeft te verlie
zen als het gaat om een afge
wogen en rationele steiling- 
name op het terrein van het 
staatsrecht, wil ik proberen 
om in het onderstaande een wat 
meer fundamentele benadering 
te geven.

EEN STUKJE HISTORIE

Voor veel mensen is het een 
vanzelfsprekende zaak dat het 
stemrecht aan nationaliteit 
is gebonden. Op het eerste ge
zicht is dat misschien ook wel 
zo. Als je echter in de 
geschiedenis duikt, dan blijkt 
dat tot 1815 iedereen die in 
Nederland verbleef actief kies 
recht had. Alleen voor het 
zitting nemen in vertegenwoor
digende organen was vereist 
dat men autochtoon was. Dat is 
niet zo vreemd als het nu 
lijkt. Er was geen regeling 
van de nationaliteit zoals we 
die vandaag de dag in de Wet 
op het nederlanderschap kennen. 
In die tijd speelde nationali
teit, 'het tot een volk behoren! 
een minder grote zelfstandige 
rol: er lag veel meer nadruk 
op het onder één souverein 
vallen. Later dook het nationa
lisme op als een soort vervolg 
op de ideeën rond de Franse 
revolutie en als een reactie 
op Napoleon. Eén van de cen
trale ideeën achter de Franse 
revolutie is de opvatting dat 
uiteindelijk het volk de 
hoogste macht in een fend heeft, 
de volkssouvereiniteit waar 
een heerser tenslotte aan on
derworpen is. Dat betekent een 
verschuiving van de heerser 
naar het volk als het uiteinde
lijke verenigende element in 
een land. De Napoleontische 
tijd, waarin continentaal 
Europa grotendeels onder één 
scepter werd gebracht werd bui
ten Frankrijk als een bezetting 
ervaren, die -een bekend effect 
- de nationalistische gevoelers 
nog eens extra versterkte. Zo
dra de Franse heerschappij Was 
afgeworpen ging het nationalis
me een grote rol spelen en dit 
bleef de hele negentiende eeuw 
verder zo. Het is dan ook niet 
verwonderlijk dat de nationali
teit in het Nederlandse staats
recht in het begin van die 
eeuw eigenlijk voor het eerst 
een duidelijke rol gaat spelen. 
Deze strekt zich ook uit tot 
het kiesrecht voor het parle
ment en als Thorbecke de Ge
meentewet ontwerpt is het ook 
niet vreemd dat hij dat ook 
voor de gemeenteraadsverkiezin
gen overneemt. Het zou zelfs 
verbluffend zijn als het ander; 
was gegaan: er waren nauwelijk: 
buitenlanders in Nederland en 
het zou administratief maar 
moei lijk zijn geweest. Het is 
echter niet zo dat er ooit een 
bewuste en principiële keuze 
1S Gemaakt. Er is veel meer 
sprake van het samenlopen van 
nationalistische sentimenten 

praktische overwegingen. .
Dit kan voor een liberaal nooit 
een rechtvaardiging van de si
tuatie zijn, temeer omdat het 
liberalisme een sterk interna
tionalistische inslag heeft.

DE WORTELS VAN DE DEMOCRATIE

Om vanuit liberale invalshoek 
een antwoord te geven op de 
kernvraag ("moet nationaliteit 
een rol spelen bij het toeken
nen van kiesrecht") moeten we 
terug naar de wortels van de 
democratie. Waarom hebben men
sen ooit kiesrecht gekregen? 
Als je de vrijheid en de ver
antwoordelijkheid van het indi
vidu als de grondslag voor je 
politiek ziet, dan betekent 
dat mensen zoveel mogelijk moe 
ten kunnen beslissen over de 
zaken die hen aangaan. Het is 
in beginsel onjuist dat een 
ander maar over jou beslist - 
dat is betutteling of in het 
ergste geval onderdrukking. 
Uiteraard zijn er in een samen
leving zaken waar niet ieder 
op eigen houtje over kan be
slissen, maar dan moet iedere 
betrokkene de gelegenheid krij
gen om die beslissing te beïn
vloeden. In de representatieve 
democratie zoals we die tegen
woordig kennen, wil dat zeggen 
dat alle betrokkenen mee moe
ten kunnen stemmen bij de ver
kiezing van de volksvertegen
woordigers. Hét criterium voor 
het toekennen van kiesrecht 
is dus de betrokkenheid bij de 
beslissingen die genomen wor
den door het lichaam dat geko
zen wordt.

VOORAL DE GEMEENTERAAD

Als we nu gaan kijken naar de 
vertegenwoordigende lichamen 
zoals we die in Nederland ken
nen dan moet je eigenlijk be
ginnen met het Europese Parle
ment. Het ligt voor de hand 
dat alle Europeanen hierbij 
betrokken zijn, of juister, 
alle burgers van de EG. Het 
was dan ook heel logisch dat- 
bij de Europese verkiezingen 
alle burgers van de lidstaten 
die in Nederland verbleven in 
principe hier hun stem konden 
uitbrengen. Helaas, was de 
praktische betekenis hiervan 
sterk beperkt, omdat als nood
zakelijke extra-eis moest wor
den gesteld dat de persoon in 
kwestie dan niet ook nog eens 
in zijn land van herkomst zou 
kunnen stemmen. Het beginsel 
van de gelijkwaardigheid van 
alle mensen maakt immers een 
afwijking van het one man-one 
vote onaanvaardbaar. In prak
tijk boden de meeste lidstaten 
hun burgers in het buitenland 
wel de mogelijkheid om in het 
moederland te stemmen.
Het tweede lichaam waar we op 
komen is uiteraard de Tweede 
Kamer. Bij het vaststellen van 
de betrokkenheid kun je twee 
uitgangspunten hanteren:

-de nationaliteit, het ne- 
derlander zijn 

-het ingezetenschap, het in 
Nederland zijn.

Over het algemeen vallen deze 
twee uitgangspunten voor wat 
betreft hun praktische gevol
gen samen: de meeste Nederlan
ders wonen in Nederland. Maar 
als je het eerste uitgangspunt 
kiest, dan moet je Nederlan
ders in het buitenland kies
recht geven, kies je het twee
de, dan moet je de buitenlan
ders in Nederland kiesrecht 
toekennen. Tot voor kort wer
den beide eisen tegelijk ge
steld: alleen de Nederlanders 
in Nederland hadden kiesrecht 
(en de Nederlanders die in 
dienst van de overheid in het 
buitenland zaten). Bij de lo
pende grondwetswijziging is 
inmiddels een keus gemaakt: 
nationaliteit is doorslagge
vend, zodat ook Nederlanders 
in het buitenland kiesrecht 
krijgen. Op zich valt hier 
veel voor te zeggen. Door voor 
een bepaalde nationaliteit te 
kiezen, geven mensen ook aan 
bij welk land ze zich het 
meest betrokken voelen. Zo ma
ken mensen dus ook zelf uit 
voor welk parlement ze kies

gerechtigd willen zijn. Het 
kiezen van een verblijfplaats 
is meestal een veel minder 
vrije keus en het is om die 
reden niet juist om mensen op 
basis van die keus het kies
recht te ontnemen (zoals tot 
voor kort gebeurde). Het kie
zen voor nationaliteit als 
criterium betekent wel dat je 
het ingezetenschap helemaal 
overboord moet zetten. Het is 
niet erg consequent om, zoals 
binnen linkse partijen werd 
bepleit, ook nog eens de in 
Nederland verblijvende buiten
lander kiesrecht voor de 
Tweede Kamer toe te kennen.
Ten eerste negeer je daarmee 
hun keuze voor een andere na
tionaliteit. Ten tweede bete
kent dit dat sommige buiten
landers (bijvoorbeeld de Fran
sen) dan tweemaal voor een 
parlement kunnen kiezen - one 
man, two votes!
Als derde vertegenwoordigend 
lichaam kom ik nu met een 
sprongetje op de gemeenteraad. 
Ook hier kun je de beide uit
gangspunten weer tegenover el
kaar zetten, ook hier geldt 
dat tot voor kort beiden ge- 
kijktijdig werden toegepast: 
alleen de Nederlandse ingeze
tenen hebben kiesrecht. Maar 
bij de gemeenteraad valt een 
afweging anders uit. Het ver
eiste van ingezetenschap is 
hier vanzelfsprekend. Niemand 
zal bepleiten dat inwoners van 
andere gemeenten mogen meestem 
men. Aan de andere kant is er

op dit niveau geen enkel argu
ment te vinden om de nationa
liteit 'als vereiste te hante
ren. Zoals hierboven al is 
betoogd vormt de nationaliteit 
vooral een indicatie voor het 
land waar zich men het meest 
bij betrokken voelt. Dit zegt 
natuurlijk niets over de be
trokkenheid bij de gemeente: 
een buitenlander heeft in zijn 
land van herkomst ook geen 
kiesrecht voor een gemeente
raad meer! Kortweg: een Cana
dees in Rotterdam voelt zich 
(kennelijk) meer betrokken 
bij de staat Canada dan Neder
land, maar is wel meer betrok
ken bij de gemeente Rotterdam 
dan (pakweg) Montreal. Het is 
dan ook logisch dat een bui
tenlandse ingezeten kiesrecht 
voor de gemeenteraad krijgt - 
anders ontstaat de situatie 
van "one man, no vote".
EEN PAAR DROGREDENERINGEN

Nu we de principevraag hebben 
beantwoord, is het moment aan
gebroken om een aantal drog
redeneringen die telkens weer 
in de discussie opduiken op 
te ruimen.
1. Buitenlanders verblijven 
(meestal} maar een beperkte 
tijd in de gemeente, terwijl 
de gemeenteraad voor een be
langrijk deel over langeter- 
mijnzaken beslist.
Een korte verblijfsduur is 
geen specifieke eigenschap van 
buitenlanders. Nederlanders 
verhuizen ook het nodige, ter
wijl er buitenlanders zijn die

tientallen jaren in één gemeen
te blijven wonen. Maar een nog 
veel wezenlijker argument is 
dat.het natuurlijk altijd zo 
is dat iedere kiezer natuur
lijk veel meer bij bepaalde 
beslissingen is betrokken dan 
bij andere. Waar het om gaat 
is dat de raad uiteindelijke 
een goede vertegenwoordiging 
van de bevolking in zijn ge
heel is. En daar horen ook 
mensen die maar een beperkte 
tijd in de gemeente verblijven 
bij.
2. Buitenlanders zijn toch 
niet geïnteresseerd in de ver
kiezingen.
Om te beginnen kun je daar nu 
nog niks over zeggen, want. het 
is op dit moment natuurlijk 
voor de hand liggend dat bui
tenlanders niet zijn geïnter
esseerd omdat ze toch niet 
mogen meestemmen. Maar ook 
principieel doet het argument 
niet terzake. Ook al zou de 
interesse van buitenlanders 
ook op de lange termijn klei
ner zijn dan die van Nederlan
ders, dan is dat geen reden 
om de hele groep maar geen 
kiesrecht te verlenen. Waar 
het om gaat is dat betrokkenen 
principieel het recht hebben 
te stemmen- maar een recht be
zitten houdt niet in dat je 
verplicht bent het te gebrui
ken. Dat is uiteindelijk een 
indiviuele beslissing. Er zijn 
trouwens ook vele Nederlanders 
niet in verkiezingen geïnter
esseerd.

3. Buitenlanders weten te wei
nig van de Nederlandse poli
tiek om een stem te kunnen 
uitbrengen.
Zolang het democratische prin
cipe bestaat ("one man, one 
vote voor alle betrokkenen") 
is het deskundigheidsargument 
altijd opgevoerd om het te 
ondergraven. De uitbreiding 
naar het algemeen kiesrecht, 
het vrouwenkiesrecht, de ver
laging van de kiesgerechtigde 
leeft'ijd, telkens opnieuw 
waarschuwden de tegenstanders 
voor hordes dom stemvee die 
ons afgewogen bestel zouden 
komen vertrappen. Het lijkt 
allemaal nog wel mee te vallen. 
Trouwens, ook hier hoeft de 
twijfel zich niet specifiek op 
buitenlanders te richten. Vier 
procent van de Nederlanders 
schijnt nog altijd analfabeet 
te zijn en over de gronden 
voor het stemgedrag van de o- 
verige 96 % kun je soms ook 
nog wel eens je twijfels heb
ben. Maar -en dat is een kant 
van de democratie- je hebt het 
recht om te stemmen en hoe je 
dat recht benut, dat is je in
dividuele verantwoordelijkheid. 
Allerlei drempeltjes die in 
het verleden werden bedacht om 
te voorkomen dat "jan en alle-, 
man" zouden gaan stemmen ble
ken op den duur weinig zinvol. 
Het gaat erom dat je door goed 
onderwijs en effectieve infor
matie een gefundeerde keus be
vorderd. Natuurlijk is het wel 
zinnig dat je een minimum- 
verblijfsduur verlangt voordat

een buitenlander stemrecht 
krijgt. De Kiesraad heeft hier 
ook al een advies over uitge
bracht. Hij adviseert een ter
mijn van drie jaar voor actief 
kiesrecht.
4. Als buitenlanders kiesrecht 
krijgen, zouden ze ook in mili
taire dienst moeten.
Om te beginnen is dit natuur
lijk een goed argument tegen 
vrouwenkiesrecht! Maar verder 
is het natuurlijk ook nog zo 
dat militaire dienstplicht 
(net als het kiesrecht voor de 
Tweede Kamer) verband houdt 
met de nationaliteit, terwijl 
hierboven juist is uiteengezet 
dat nationaliteit bij lokale 
verkiezingen niet terzake doet 
Maar wie werkelijk het hele 
kiesrecht zou willen laten af
hangen van één geïsoleerde 
wettelijke plicht, moet in 
feite toch vóór kiesrecht van 
alle ingezetenen zijn. In de 
Gemeentewet staat immers een 
in in de praktijk vrijwel nim
mer toegepaste bepaling vol
gens welke in noodsituaties 
iedere ingezetene verplicht 
kan worden zich ten dienste 
van de gemeenschap te stellen!
5. Als ze zo graag kiesrecht 
willen, dan kunnen ze zich 
toch laten naturaliseren. 
Hierboven is al uitvoerig uit
eengezet dat dit w.el voor de 
Tweede Kamer, maar niet voor 
de gemeenteraad opgaat. Ten 
overvloede nog een praktische 
kanttekening bij deze opmer
king. Het aantal naturalise- 
ringen bedraagt slechts enkele 
duizenden per jaar, terwijl
er in Nederland zo'n 400.000 

buitenlanders vertoeven. 
Wie voor deze weg pleit, moet 
wel zo eerlijk zijn om toe te 
geven dat hij feitelijk kiest 
voor een samenleving waar een 
belangrijke groep mensen geen 
invloed kan uitoefenen op de 
beslissingen die hen aangaan.

PROVINCIALE STATEN:
EEN GRENSGEVAL

In het voorgaande heb ik de 
Provinciale Staten met een 
"sprongetje" gepasseerd. Hier 
ontstaat namelijk een twee
slachtige situatie. Op zich
zelf kunnen de Provinciale 
Staten helemaal worden verge
leken met de gemeenteraad, 
waar het gaat om het accent 
op ingezetenschap. Maar in 
Nederland zijn verkiezingen 
voor Provinciale Staten indi
rect ook verkiezingen voor de 
Eerste Kamer, waar het natio
naliteitsvereiste weer zwaar
der weegt. Voor beide gezichts 
punten valt hier wat te zègger 
Bestuurlijk gezien spelen 
Provinciale Staten een grotere 
rol dan de Eerste Kamer. Maar 
als we het feitelijk stemge
drag gaan bekijken, dan is 
de landelijke politiek hier 
van grotere invloed dan de 
provinciale. Een zuiver prin
cipiële beslissing valt hier 
niet te nemen. Bij de grond
wetsherziening is het kies
recht voor buitenlanders al
leen mogelijk gemaakt bij de 
gemeenteraadsverkiezi ngen.

CONCLUSIE

Bij een zakelijke beschouwing 
van argumenten en een princi
piële benadering van het 
vraagstuk is het het verlenen 
van kiesrecht aan buitenlan
ders een logische zaak. Het 
wekt dan ook weinig verwonde
ring dat de ELD, de regerings
commissaris voor de grondwets
herziening (een liberaal), 
een minister van Binnenlandse 
Zaken (ook een liberaal) en 
alle grote kamerfracties zich 
hiervóór hebben uitgesproken, 
en het is des te meer jammer 
dat het congres van de VVD 
door een te emotionele discus
sie het spoor bijster raakte 
-zij het met een minimale 
meerderheid.
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Beeldvorming Midden-Oosten herzien
ju les  maaten

Deze zomer bracht internatio
naal secretaris Jules Maaten 
in twee verschillende dele
gaties werkbezoeken aan het 
Midden Oosten. Als voorschot 
op zijn uitgebreide verslag 
volgen hieronder enige eerste 
indrukken, die hij tijdens 
deze bezoeken in gesprekken 
met Libanezen, Jordaniërs, 
Israëli's en Palestijnen 
opdeed.

Dat de midden-oostenproblema- 
tiek niet zomaar uit de losse 
hand kan worden opgelost, 
zal inmiddels iedere Europe
aan wel duidelijk zijn. Even
zeer als de regeringen van de 
betrokken staten zich hoe 
langer hoe meer ingraven in 
hun stellingnames, hetgeen 
het bereiken van een werkelij
ke oplossing ook al niet 
dichterbij brengt. Het kan 
daarom uitermate nuttig zijn 
om eens te praten met de men
sen die zich achter de faca- 
des van leuzen bevinden. Nut
tig was het, maar daarbij ook 
zeer verwarrend. Indrukken 
zoals we die hier in west- 
Europa hebben toch weer in 
grotere mate voorhanden dan 
verwacht kon worden.
Hoe kan het zijn, dat de 
indrukken die wij hebben zo 
slecht beantwoorden aan de 
werkelijkheid? De belangrijk
ste oorzaak is wellicht dat 
de opinievorming onderhevig 
is geweest aan een beeldvor
ming van het midden-oosten, 
waarin een aantal van de 
belangen die voor de mensen 
daar een grote rol spelen 
niet of nauwelijks terug te 
vinden waren.

Eén van die beelden zoals 
die hier heel duidelijk 
overkomen , is dat de Pales
tijnen zich ingenes-teld heb
ben in de Arabische wereld, 
en vanuit die positie met 
een welhaast blinde steun van 
de verenigde Arabische wereld 
tegen de staat Israël ten 
strijde trekken. Weliswaar 
wordt het westerlingen die

zich ook maar oppervlakkig 
in de materie verdiepen al 
snel duidelijk dat de Ara
bische staten allesbehalve 
een eenheid vormen, maar dat 
laat de riante positie van 
de Palestijnen (in de beeld
vorming) onverlet. Hoe voelen 
de Palestijnen dat zelf aan? 
Niet alleen voelen zij zich 
allesbehalve ondersteund door 
staten als Jordanië (met 
de herinnering aan het bloed
bad dat koning Hoessein in 
september 1971 onder de Jor

daanse Palestijnen aanri-chtte 
vers in het geheugen), ze 
zien ook heel goed in dat ze 
in feite worden gebruikt. 
Gebruikt om ten minste een 
heel klein beetje eenheid on
der de Arabische staten te 
handhaven, en te zorgen dat 
zij het over in elk geval 
één zaak eens zijn: dat de 
Palestijnen hun eigen staat 
moeten krijgen. Maar zodra 
de Palestijnen die eigen staat 
hebben, stimuleren ze de 
weke Arabische eenheid niet 
meer, en dus hebben de Ara
bische regeringsleiders 
daar geen belang bij. De 
Palestijnen voelen zich dan 
ook, niet geheel onbegrijpe
lijk, door de Arabische wereld 
allesbehalve ondersteund.
Het gaat zelfs zover, dat 
studenten van de Palestijnse 
Bir-Zei t-Uni versitei t ( op 
de bezette Westelijke Jor- 
daanoever) ronduit toegeven 
dat ze het onder Jordanië 
slechter hadden dan nu onder 
Israëlische bezetting. "Maar 
daar gaat het ons niet om," 
voegen ze er dan aan toe, "we 
willen gewoon onszelf kunnen 
besturen, zonder inmenging 
van Israëli's, Arabieren of 
wie dan ook.

Dat de Palestijnen het niet 
alleen in Israël niet naar 
hun zin hebben, blijkt bij
voorbeeld uit de situatie 
in de vluchtelingenkampen.
Deze kampen vinden we in het 
door Israël bezette gebied 
(Gaza-strook en Westoever) en 
in de omliggende staten (Li
banon, Syrië, Jordanië).

De^vluchtelingen mogen nu tij
delijk aanwezig zijn (velen 
zijn dat nu al zo'n dertig 
jaar), en daarom mogen de huis
jes bijvoorbeeld geen vaste 
daken hebben, maar slechts een 
afdekking van golfplaat, op z'n 
plaats gehouden met keien. De 
armoe van deze kampen straalt 
er op schokkende wijze vanaf.
De Verenigde Naties verrichten 
er wat hulp (United Nations 
Releif and Works Agency for 
Palestine Refugees, UNRWA, op
gericht in 1948), maar de fi
nanciële steun aan deze hulp
organisatie wordt steeds meer 
ingekrompen. Hierdoor 
zal een van de twee grote taken 
die UNRWA nog heeft (onderwijs) 
waarschijnlijk afgestoten moe
ten worden. Dan blijft alleen 
nog demedische hulp over. De 
ontslagbrieven aan de leerkrach
ten liggen al klaar. De Pales
tijnen wordt het verboden zich 
te vestigen op de plaats waar 
ze wonen. Als ze dat al willen,

want velen hopen dat er nog 
een weg terug zal zijn naar 
hun geboorteland. Wie de benar
de positie van de Palestijnen, 
niet alleen van de vluchtelin
gen, ziet, en waarneemt hoe 
dit volk er onder lijdt dat het 
nu al voor eeuwen geen eigen 
land heeft gehad onder eigen 
bestuur (bezetting door Turken, 
Britten, en nu de verschijning 
van de joodse Israëli's), valt 
onwillekeurig de analogie op 
met de afschuwelijke positie 
waarin de Joden overal ter we
reld tot het einde van de 
Tweede Wereldoorlog verkeerden 
(en nu nog verkeren, neem het 
voorbeeld van de Sovjet-Unie). 
Des te triester is het, dat de 
Palestijnen nu hen die eeuwen
lang onderdrukt werden, de 
joodse Israëli's, als onderdruk
ker moeten gaan zien.

Deze benarde positie van inge
klemd zijn tussen het eigen
belang van staten waarmee de 
Palestijnen niets te maken wil
len hebben, gevoegd bij het 
hoogtij-vierende nationalisme 
in Israël (de strijd tijdens de 
verkiezingen ging er hoofdza
kelijk om wie het verst wilde 
gaan. voor Israëls verdediging 
dn veiligheid) en de verwoes
tingen die Israëlische bommen 
in Palestijnse wijken en vluch- 
tekingenkampen in en rond 
Beiroet aanrichtten zouden 
deon vermoeden dat de Pales
tijnen een verbitterde houding 
gaan aannemen. Integendeel, 
juist de gematigde houding van 
politieke leiders, zoals bij 
de burgemeester van Nablous

(op de Westoever), Bassam 
Shaka'a, die vorig jaar bij eer 
aanslag beide benen verloor. 
Verbittering wel ten opzichte 
van de huidige Israëlische 
regering, maar niet tegenover 
het joodse volk als zodanig.
Zo zegt Tawfiq Zayyad, burge
meester van het in Israël 
gelegen Nazareth en een van de 
weinige Palestijnse Knesseth- 
leden: "Wij, Palestijnen in 
Israël zelf, accepteren nu de 
huidige situatie. Nazareth 
hoort bij Israël, wij nemen 
genoegen met een Palestijnse 
staat op Westoever en Gaza- 
strook." Zayyad zou zelf trou
wens in Nazareth blijven wonen, 
ook bij de oprichting van een 
Palestijnse staat elders:"Dit 
is ons land, we zijn hier gebo
ren, De joden zijn niet onze 
vijanden, we moeten juist sa
men, joden en Palestijnen, 
werken aan de nodige veran
deringen. We hebben er goede 
hoop op, dat dat eens zal luk
ken."

Hoewel de stemming zoals die nu 
in Israël overheerst die hoop 
niet lijkt te voeden, proberen 
ook mensen als Benjamin Gur Ari 
de adviseur voor Arabische 
aangelegenheden van Begin, het 
voor te doen alsof ook de Isra
ëlische regering er met kracht 
naar streeft de zaken ten goe
de te doen veranderen. Buiten 
Israël en bezet gebied wordt 
ook een langzame matiging 
zichtbaar in het beleid van de 
P.L.0. Volgens de voorzitter 
van de General Union of 
Palestine Students (G.U.P.S.) 
is het met name de Fatah-bewe- 
ging binnen de P.L.0. die,

onder aanvoering van voorzitter 
Arafat, deze matiging gestalte 
te geven . Inmiddels heeft Ara
fat dan ook alle moeite om de 
extremere organisaties binnen 
de P.L.0. niet uit de boot te 
laten vallen. De mensen van 
G.U.P.S. leggen er de nadruk 
op, dat de P.L.0. nu geen poli
tiek stempel mag worden opge
drukt, dat er slechts één noe
mer is waaronder alle lidorga
nisaties te brengen zijn, name
lijk de Palestijnse vrijheids
strijd. Maar welke signatuur 
een Palestijnse staat zou heb
ben, achten ze van later zorg: 
"Daar moeten de inwoners van 
die staat over beslissen, als 
het zover is," menen ze.

Of de Palestijnse bevrijdings
organisatie inderdaad geen po
litiek etiket opgeplakt krijgt 
is de vraag. Buiten hen om . 
zijn. de grootmachten het mid
den oosten alweer aan het ver
delen: Syrië, Libië en andere 
landen zoeken nauwere banden 
met de Sovjet-Unie, Israël 
en Egypte strijden om de gunst 
van de Amerikaanse president.
En de hoop die de Palestijnen 
op een Europees initiatief had
den begint weg te ebben naarmate 
de Europeanen bezig blijven 
met het onderzoeken van de pro
blematiek (in de vorm van z.g. 
'fact-finding missi ons'), zonder 
ook maar de geringste doorbraak 
te forceren. Het is ook niet sim 
pel, een oplossing die zowel te
gemoet komt aan de behoeften 
van de Palestijnen (zowel die 
in Israël als die in bezet ge
bied en in omringende staten) 
als de garantie van een 
voortbestaan in vrede en vrij
heid aan de joodse Israëli's 
biedt

Spanje w il erbij.an
Een week te vroeg om de terug
keer van Picasso's Guernica in 
het Madrileense Prado-museum te 
kunnen aanschouwen bezocht ik 
het LYMEC-seminar in een snik
heet Madrid.
Thema van dit vierdaagse seminar 
was de toetreding van Spanje tot 
de NAVO en de Europese Gemeen
schap. Twee werkgroepen werden 
hierover gevormd met de veel en 
nietszeggende taken-de econo
mische problematiek en het de- 
fensie-vraagstuk door te spit
ten.
Verscheidene autoriteiten van 
het Europees Parlement en de 
Spaanse regeringspartij UCD 
(Unie van het Democratisch

Centrum) stortten hun gespaarde 
kennis over ons heen. Spanje 
wil er graag bijhoren; maar 
vooral Spanje hoort er bij!
"Het bestaan van de dictatuur 
maakte het destijds onmogelijk 
dat Spanje tot de Europese Ge
meenschap en de NAVO toetrad.
In plaats van het laatste kwam 
een verdrag van militaire steun 
met de Verenigde Staten tot 
stand. Nu is de tijd gekomen 
dat wordt erkend dat Spanje een 
westers land is. Enerzijds moeti 
Spanje zich zo snel mogelijk 
(kunnen) aansluiten bij de EG, 
de EG moet nu haar belofte maar 
eens waarmaken dat een democra

tisch Spanje wél bij de EG 
mocht. En anderzijds het NAVO- 
vedrag verdedigt in zijn pre
ambule de vrijheid, de democra
tie en de westerse cultuur. Wij 
mene dat wij deel uitmaken van 
de wereld waartoe de huidige 
NAVO-landen behoren. Daarom moe
ten we ons binnen dit collec- i 
tief bevinden", aldus één der * 
inleiders. Het zij zo, zondag's 
in het vliegtuig naar huis, las i 
ik in het Spaanse ochtendblad I 
'El Pais', dat een meerderheid | 
van de Spanjaarden tegen het 
NAVO-lidmaatschap is. Enfin, 
alles is betrekkelijk... ik 
kwam Sint Ni col aas niet eens 
tegen....

JOVD-er in IFLRY-bestuur
Op het congres van de International Federation 
of Liberal and Radiaal ïouth (IFLRÏ) is de in
ternationaal secretaris van de JOVD, -Jules 
Maaten, gekozen als bestuurslid van IFLRY. Het 
congres had plaats in Lugano, van 30 oktober 
tot 1 november. Behalve de bestuursverkiezing 
'vond op het congres ook de behandeling van het 
nieuwe IFLRÏ-Manifesto plaats.

De JOVD-delegatie, die bestond 
uit Jules Maaten, Marco Swart, 
Piet-Heyn Goehart en Hans Velt- 
kamp, was achteraf zeer tevreder 
over de uiteindelijke versie 
van het Manifesto. Hoewel een 
door de JOVD voorgesteld amende
ment ten aanzien van de verbre
ding van de kernenergieparagraaf 
tot een complete energiepara- 
graaf het niet haalde, werd 
met steun van de Jungdemokraten 
wel een afwijzing van het kolen
alternatief opgenomen. Voorts 
is (op voorstel van de JOVD) 
het standpunt voor een basis
inkomen voor iedereen uitge
breid tot een totaalvisie over 
inkomensbeleid in liberale zin, 
en werd onze voorkeur voor het 
oplossen van conflicten inzake 
bevrijdingsbewegingen aan de 
onderhandelingstafel door het 
congres met ruime meerderheid 
aanvaard.

GELEIDELIJK

Een belangrijke bijdrage lever
de de JOVD daarnaast nog aan de 
cultuurparagraaf in het Manifes
to, en aan net invoegen van 
een passage over emancipatie.
Bij het hoofdstuk over ontspan
ning en ontwapening werd door 
het congres een amendement dat 
pleitte voor een geleidelijk 
proces naar een onafhankelijker 
positie van zowel oost- als 
westeuropa opgenomen, terwijl 
daarnaast het recht op vol
doende defensie voor alle Gander 
werd erkend.
Behalve het Manifesto werden 
ook 48 moties behandeld, va
riërend van organisatorische 
zaken tot uitspraken.over 
Eritrea, Afghanistan en zeehon
den. Door de JOVD-delegatie 
werd van het congres verder nog

ebruik gemaakt om de contac- 
en met Skandinavische organi

saties aan te halen, alsmede 
met de youth caucus van de i 
Americans for Democratie Action 
(voor wie o.m. Michael Gottlieb ( 
en Claudia E11 iot aanwezig waren)] 
en zijn er nadere afspraken ge
maakt ten aanzien van de Bene- 
lib samenwerking. Het Liberaal 
Vlaams Studentenverbond (LVSV) 
werd op dit congres weer als 
IFLRY-lid binnen de liberale 
gelederen verwelkomt, onder lei' 
ding van hun voor zitter Patrio 
Peremans. Het LVSV speelde ook 
een belangrijke rol bij de 
JOVD-kandidatuur voor het. bureau-'

BETAALD

jen slotte werd de constitutie 
van IFLRY gewijzigd om het mo
gelijk te maken in de toekomst 
een betaalde secretaris-generaa1
aan te nemen» Het vroegere se- 
cretaris-generaalschap heet nu 
vice-president, de vijf vice-

Lees v e rd e r  op pag 7
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presidenten mogen zich nu 
Bureaumember noemen.
Ottavio Lavaggi  (italië), voor
malig vice-president, volgde op 
het congres de Zweed Lennart 
Rohdin op als president. Rohdin 
had er toen een record- IFLRY- 
bestuursperiode van zes jaar op 
zitten. Lavaggi's collega 
Halter Eschweiler  (Deutsche 
Jungdemokraten) werd tot vice- 
president gekozen, waarmee hij 
Graham Watson als secretaris
generaal opvolgde. De vice- 
presidenten Antti Marttinen 
(Finland),. Elisabeth Kux (Zwit
serland) en Rudi van Quakebeke 
lBelgië)traden af. In hun plaats 
en die van Lavaggi en Eschweiler 
werden Robert'(Dobbie) Aldridge 
(Scottish Young Liberals), Hans- 
Carl Tveit (Liberale Folkpartiet: 
Ungdom), Bo Jensen (Radikal 
UngdQffl), Joan Pont (Moviment 
de Critica Radical, Catelonië) 
en Jules Maaten{JOVD) gekozen.
Een zesde kandidaat, de Fin 
Petri Haukiinen van Liberaalinen 
Opiskelijaliitto lukte het niet 
een andere kandidaat in stemmen 
voorbij te streven.
Met de verkiezing van Maaten 
heeft JOVD op dit moment zowel 
in het IFLRY-bureau als in het 
LYMEC-presidium (Robin Linscho- 
ten) een bestuurslid.
Als laatste punt: vrij zeker is 
het nu dat het IFLRY-summercamp 
1982 zal worden gehouden op de 
Schotse Hooglanden. Daarover 
volgt later nog nader bericht.

Het exportpakket van Nederland 
is eenzijdig, zowel in zijn as
sortiment als in zijn alloca
tie. Nederland richt zich voor 
al op beproefde exportgebieden 
(ruim 84% binnen .de E.G. en de 
U.S:A.). De japanse markt daar 
entegen wordt -gekenmerkt door 
een geheel andere beschaving 
en een andere wijze van zaken
doen. De export-drempel, die 
er daardoor tussen Nederland 
en Japan ligt, blijkt voor ve
le kleine en middelgrote on
dernemingen een moeilijk te 
nemen hindernis.

GOEDE STAP
Het leggen van handelscontac
ten vergt veel tijd, inspan
ning en geld. Bovendien is ze 
vaak ineffectief. Deze oorza
ken, gecombineerd met de moei
lijke penetratie van de binnen
landse markt (bijvoorbeeld het 
aparte distributiestelsel voor 
importgoederen) weerhouden ve-‘ 
le ondernemingen ervan hun ex- 
portpotentieel te richten op 
de japanse markt.
De J.O.V.D.-Japan-commissie 
houdt zich reeds geruime tijd 
bezig met de economische, mili
taire en culturele kanten van 
Japan. Na het verschijnen van 
het rapport van de commissie 
Wagner (Adviescommissie inzake 
het Industriebeleid) werd dui
delijk dat Nederland zijn ex
port moets uitbreiden naar ge
bieden, die daarvoor tot dus
ver minder in de picture kwa
men. Het leek onze commissie 
dan gok een goede stap om een 
informatiedag over Japan te 
organiseren, waarbij dan voor

al de exportproblematiek aan é  
orde zou komen. Als partner, 
werd gekozen voor het World 
Trade Center te Rotterdam; met 
gebruikmaking van haar know
how en reputatie was het moge
lijk voldoende financiële bron
nen aan te boren, terwijl wij 
daardoor bovendien konden be
schikken over een goede semi- 
narruimte 1

12 OKTOBER

Onder de deelnemers bevonden 
zich 35 bedrijven en instel
lingen, alsmede 40 studenten.
Na de opening door Z.E. de am
bassadeur van Japan, N. Naka- 
shima, volgde het betoog van 
drs. Stam, japanoloog aan de 
Erasmusuniversiteit. Hij 
schetste de techonlogische 
ontwikkeling van Japan: in de 
jaran '50 importeerde men alle 
technologie, om in het volgen
de decennium op grote schaal 
te produceren. In de jaran '70 
tenslotte ontwikkelde men zelf 
nieuwe technieken. Stam ont
zenuwde de zogenaamde "tover- 
formlule" op managementgebied. 
De kracht van de japanse mana
ger moet gezocht worden in zijl 
pragmatische aanpak, zijn fle
xibiliteit en zijn vermogen om 
werknemers te motiveren.
Na de film "How to do business 
with the Japanese ?" van het 
engelse dagblad Times, volgde 
een lezing van J. Kamizawa in 
zijn hoedanigheid van voorzit
ter van de Japanese Chamber of 
Commerce. Tijdens de lunch 
ormden zich de gebruikelijke 
"klit-groepjes" van zowel JOVD 
ers als zakenlieden. Een enke
ling wist echter bij een ande
re groep te infiltreren en al
daar een nuttig gesprek te heb
ben.

BETROUWBAARHEID

J.Th. Berings, directeur Air- 
Fright van Van Gend & Loos, 
bracht vervolgens opgrond van 
zijn ervaringen, die hij door 
zijn jarenlang verblijf in het 
land van de rijzende zon had't 
opgedaan, enige practische 
punten naar voren. Zo blijkt 
de Japanner meer aan de be
trouwbaarheid en de reputatie 
van zijn handelspartner te 
hechten dan aan diens dynamiek. 
Ook moeten westerlingen veel 
geduld kunnen opbrengen willen 
ze uiteindelijk zaken kunnen 
beklinken.
S.' Reichstaler, een ondernemer, 
zorgde voor een komische noot 
door in de eerste plaats zijn 
eigen product flink te promo
ten, om vervolgens de export
mogelijkheden naar Japan nage
noeg de grond in te boren: "Ja
panners willen geen europese

auto's, zelfs niet gratis!"
Dat zou overigens niet alleen 
voor auto's, maar ook voor ve
le andere producten gelden.
De heer Flapper van de Amro- 
bank en de heer Klabbers van 
de E.V.D. richtten nog het 
woord tot de aanwezigen alvo
rens de forumdiscussie los
brandde.
De dag werd afgesloten met 
een slotwoord van de organi
satoren. De aanwezige JOVD'ers 
wonnen vervolgens de sprint 
naar de gereedstaande "Sake 
Gekkeikan" en alhoewel men 
de smaak wat vond tegenvallen, 
werd toch nog het een en ander 
verorberd.
Mr. Beyen, die deze dag als 
voorzitter fungeerde, verwoor
de de conclusie van het semi
nar: alhoewel zijn exportmissie 
van vorig jaar niet helemaal 
geslaags kan worden genoemd, 
moet het zeker mogelijk zijn 
de export naar Japan op z'n 
minst te verdubbelen!

Ondernemingsdemocratisering Caroline Loen

Kort en bondig opende JOVD-voorzitter Roelof Houwing zate~ 
dag 10 oktober jl. de BAV met een welkomswoord aan de aan
wezigen. De BAV, gehouden in de Eendekooi te Maarssenbroek, 
welk centrum na enig speurwerk en mbv. oude UB Info's voor 
bijna iedereen wel te vinden was, behandelde de onmwerp- 
resoltie 'ondernemingsdemocratisering'. Het was de tweede 
maal dat dit onderwerp op het progr.mwa stond, daar enige 
tijd geleden de vergadering de commissie met haar (eerstel 
ontwerp-resolutie naar huis had gestuurd, haar de opdracht 
meegevend het nog maar eens te proberen.

Voordat men over ging tot de 
behandeling van de resolutie 
kwam het orde-voorstel van 
Midden Nederland ter tafel.
Deze afdelingen stelden voor 
gezien het beperkte amendeer- 
bare gedeelte (alleen de zes 
korte stellingen) en de ellen
lange niet-amendeerbare toe
lichting, de uiteindelijke 
nota inclusief toelichting na 
herschrijving door de cie. aan 
de A.V. ter goedkeuring voor 
te leggen, daar hen dit de 
meest democratische procedure 
leek. Zij vonden dat,wanneer 
dit niet zou gebeuren de cie 
een vrijbrief zou krijgen bij 
het opstellen van de nota. 
Achter de tafel was men het 
daar duidelijk niet mee eens 
en het compromisvoorstel van 
Sjoerd Swane, om door het H6 
een redactiecommissie te laten 
benoemen, representatief voor 
de A.V. werd van de hand gewe
zen. Stemming over het orde 
voorstel van Midden Nederland 
wees uit dat de meerderheid van 
de aanwezigen er de voorkeur 
aan gaf de commissie de vrij- 
brief toch te geven.

h de preambule van de resolu- 
t!e besliste de vergadering dat

een onderneming een samenwer
kingsverband is tussen bestuur
ders, kapitaalverschaffers en 
werknemers, hiermee de begrip
pen bestuurders en ondernemers 
achteloos op één hoop gooiend, 
terwijl daartussen in de Hui
dige rechtsontwikkeling, waar 
nen toch van zei bij aan te 
willen sluiten, duidelijk on
derscheid wordt gemaakt, 
h een nieuwe stelling stelae 
men dat bij ondernemingen, of 
samenstellingen van onderne
mingen, waarvan de som van 
de op de (geconsolideerde) 
balans voorkomende activa 
meer dan 8 000 000 bedraagt 
èn waarbij in de regel meer 
dan 100 werknemers werkzaam 
zijn, als noogst beleidsoe- 
palend orgaan een raad van 
toezicht dient te worden in
gesteld. Hiermee werd oij 
het opleqgen van de verplich
ting tot ,iet instellen van een 
raad van toezicht, het onder
scheid tussen kapitaal-en 
arbeidsintensieve onaernemi m/- 
en, of samenstellingen daar
van, opgeheven, iets wat de 
commissie verzuimd had.
De gedachte van liet Gooi omde 
raad van toezicht maar gewoon 
ondernemingsraad te noemen 
werd niet overgenomen, wel 
zal de voorkeur om de huidigs

OP. personeelsraad te noemen 
in de toelichting naar voren 
komen.
De raad va.n toezicht (RvT) 
bleek volgens een (kleine) 
meerderheid van de vergade
ring niet de vorm van een be- 
drijfsparlement te mogen aan
nemen en tevens weigerde men 
pertinent de bes tuurders/ini- 
tiatiefnemers/ondernemers een 
plaats te geven in de RvT, 
zodat het dagelijks bestuur 
uiteindelijk verantwoording 
schuldig is aan de RvT over 
haar beleid, waarop zij zelf 
geen invloed mag uitoefenen. 
Wel zei de commissie toe, de 
taak van het bestuur in de 
toelichting duidelijk naar 
voren te zullen laten komen. 
Hans Postumus merkte op dat 
het, in de huidige rechtsont
wikkeling nagestreefde dualis
me, in deze resolutie wel op 
de tocht kwam te staan, het
geen door de commissie (hoe
wel zij het gevaar hiervan 
onderkende) tegengesproken 
we rei.
Opmerkelijk was de uitspraak 
van Marco Swart, die op een 
gegeven moment verklaarde dat 
hij het een verheugende ont
wikkeling zou vinden als de 
afdeling Vechtstreek de idee- 
en van Stan Poppe (PVDA) zou 
overnemen.
Men besloot verder dat de 
voorzitter van de RvT door 
de leden uit hun midden wordt 
be'u'end, terwijl de RvT voor 
1/3 uit werknemers en 1/3 uit 
kapitaalverschaffers bestaat, 
en het laatste derde deel zici 
zelf door gecontroleerde coöp
tatie aanvult.
Toen de grootste struikelblok

ken waren overwonnen kon men 
het resterende deel van de 
resolutie in een wat vlotter 
tempo behandelen, in de vol
gende stellingen legde men de 
bevoegdheden van en de be
sluitvorming in de RvT vast. 
Mbt. de overige organen werd 
gesteld dat de 0R het advies
recht over ingrijpende' beslui
ten over het ondernemingsbe
leid (zoals bedoeld in art. 2E 
van de wet op de 0R) verliest, 
ïi de toelichting zal nog eens 
worden benadrukt dat de posi
tie van de 0R, de algemene 
vergadering van aandeelhouders 
en de bestuurders zal worden 
aangepast, voorzover dat uit 
het voorgaande van de resolu
tie volgt.
De resolutie werd afgesloten 
met de stelling dat het be- 
drijvenwerk van vakbonden 
geen wettelijk beschermde sta
tus krijgt. Nadat de gehele 
resolutie was aangenomen door 
de vergadering, die geheel 
niet unaniem was in haar oor
deel,kwamen 2 moties van de 
afdeling Vechtstreek aan de 
orde, waarin het HB werd ver
zocht er voor zorg te dragen 
dat er zekerheid komt omtrent 
de behandeling van moties tij
dens de algemene vergadering 
én of zij zoveel mogelijk de 
organisatorische agendapunten 
van de A.V, wil beperken. Twee 
zaken waar iedere JOVD-er die 
politiek wil bedrijven zied 
toch wel achter zal stellen. 
Mbt een motie van de afdeling 
lennemerland zei het HB de 
vergadering toe dat zij alvo
rens een persverklaring uit 
te geven eerst de landelijke 
vergadering zal raadplegen, of

alleen zal spreken namens het 
HOOFDBESTUUR der JOVD en niet 
namens dé JOVD of dé liberale 
jongeren. Verdere misstanden 
omtrent dit punt zullen dus 
door het HB zoveel mogelijk 
voorkomen worden.
Ti een volgende motie, weder
om van de afdeling Vecht
streek, sprak men zich uit 
voor het in bedrijf houden 
van de kerncentrales in 
Borssele en Dodewaard, net in 
achtneming van het gestelde 
in de energie-resol utie. Ook 
deze motie werd,even als de 
voriqe twee van Vechtstreek, 
met algemene stemmen aangeno
men. Een HB-motie mbt tot 
het storten van senadelijk 
afval in zee, werd door de 
vergadering verworpen.
Tijdens de rondvraag kwam het 
al haast historische punt 
'lustrum Driemaster' ter spra 
ke, waarbij men kon constate
ren dat de voorbereidingen 
van de lustrum Driemaster al 
bijna hun eerste lustrum na
deren. Toch weer een hele 
mijlpaal in de JOVD-geschie- 
denis.
Nadat de JOVD-voorman de ver
gadering had gesloten kon men 
de vermoeide hersenen ontspan- 
nen en zich uitleven op het 
barberque-feest van de afde
ling Vechtstreek, zodat men 
de volgende dag fris en vol 
goede moed zich geestelijk 
kon gaan voorbereiden op het 
volgende congres....
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Mededelingen voor deze ruoriek 
kunt u zenden aan:

Rob van de Pas, Spaaknes 21, 
1862 AV Bergen nh.

RECTIFICATIE -

In de vorige uitgave van de 
Driemaster heeft de redacteur 
"Prikbord" zich wat onzorgvul
dig uitgelaten over de vakan- 
tie-activiteiten van de heren 
L.Pekel en G.J. Bais.
Bepaalde beweringen lagen te 
ver van de waarheid om ge
plaatst te worden op het "Prik
bord" .
Daarvoor mijn excuses.

Rob van de Pas

-

Gefluister in de catacomben.
Die Van de Pas gaat kapot aan
zijn pijp, whiskey en ■ v r o m e n .

Wat is dat voor gefluister? 
Ik sleep ze voor de rechter.

Wij zijn als originelen geboren 
om als kopieën te sterven.

(met dank aan G.C. Lichtenberg 
filosoof uit 18 eeuw)

Droevig

OverLeidens advertentie

f
N.R.I.P. prediker 10 vs 2

Na een moedige strijd is toch 
onverwachts van ons heengegaan

het bestuur der afde
ling Leiden.
Gelegenheid tot condoleren ten 
congresse te Nul and.

Geen bloemen, liever drank

F.- van Schaik (a.t. praeses)

J.P.M. van Gilse
(a.t. secretaris)

De volgende uitspraken zijn 
voor de verantwoording van J. 
van Gilse en F. van Schaik:

- Jan van Gilse: Iedereen 
heeft zijn Waterloo, al ligt 
het bij Vlaanderen.

- F. van Schaik: Alles sal 
regs kom.

- Van Venrooij: Vrienden ben 
je sneller kwijt dan kilo's.

- Voskuil: Gegen Demokraten 
helfen nur Soldaten.

- Ex bestuur Leiden: Inspraak 
is goed, zoland het niet 
ontaard in medezeggenschap.

Wim Kan zal op 31 december de 
regerings-verklaring voorlezen.

(met dank aan A.D. 3-11-1981)

Als links tien woorden spreekt, 
zijn er vijftien gelogen.
(Leo Derksen)

(met dank aan de Vechtjas)

RIKBORD
EN ALS HIJ DOOD IS___ _____

* Komt hij te laat op zijn werk, 
dan geeft hij een slecht voor
beeld.

* Komt hij te vroeg,dan is hij 
een rondneuzer of blij thuis 
weg te zijn.

* Blijft hij overwerken, dan is 
hij een uitslover.

* Gaat hij op tij weg, dan heeft 
hij geen hart voor de zaak.

* Pleegt hij overleg, dan durft 
hij zelf niet te beslissen.

* Doet hij dat niet, dan is hij 
geen persoonlijkheid.

* Is hij aardig, dan wil hij de 
getapte man uithangen.

* Houdt hij afstand dan heeft 
hij verbeelding.

* Als hij oud is, dan is hij een 
ouwe sok.

* Is hij nog jong, dan weet hij 
van niets.

* Als hij succes heeft, dan 
heeft hij geluk gehad.

* En als alles misloopt, aan is 
het zijn schuld.

* En als hij dood is, dan was 
hij in alle gevallen zo'n 
goede kerel !

Kent u het verschil tussen het 
Socialisme en het Kapitalisme?

Het Kapitalisme maakt sociale 
fouten en het Socialisme maakt 
kapitale fouten.

■ (me t dank aan Marian de Cock, 
afd. Hart van Brabant)

Vrouwencafé: Wij vrouwen hij
sen .

(met dank aan de Vechtjas)

Het is nog aan hoor, daar in 
het Zuiden.
Wat is aan ?
De Rood-Liberale verkering!

Reinier Schenk, voorzitter afa. 
Hart van Brabant en controleur 
bij het GAK: "Werkloosheid, 
daar leef ik van".

Jan van Zarien is tijdens de 
vergadering van het P00B (1-10- 
1981) behandeld als .ingekomen 
"stuk"(!)

(met dank aan Renate-Ingeborg 
Brouwers, afd Hart van Bra
bant)

Suggestie van JOVD afd. Den 
Haag:
Kan de M.E. geen lachgas gebrui 
ken?

M.E.: Mieters Effectief

(met dank aan Joviaal, afd,
Den Haag)

Socialisten zijn mensen die ja- 
lours zijn op het geld dat an
deren voor hun verdienen.

Van Zanen tegen Houwing en Van 
de Pas:" In het HB heeft ieaer 
lid zijn aanhangers, Houwing 
en de Houwisten, Zanen en de 
Zanisten, Maatenen de Matisten. 
Vul ik en de Vulkanen, Veltkamp 
en ae centen” .
Heeft Marco geen aanhangers? 
Jan: "Jawel, dat zijn de Marx- 
cisten".

Internationaal
GEVRAAGD:

Jongerenvertegenwoordiger (m/v)

om door het PJK afgevaardigd te 
worden naar de algemene verga
dering van de Verenigde Naties 
te New Vork, najaar 1982. Nadere 
informatie bij de internationaal 
secretaris, in de vorige twee 
HB-info's of in de laatste 
Driemaster.

De JOVD-exportcommissie gaat 
een liberale politiek ten aan
zien ‘van stimulering en beper
king van export formuleren. Be- 
lanstellenden kunnen zich tot 
25 november aanmelden bij het 
algemeen secretariaat.

Het Report of Activities 1979- 
1981 van IFLRY is verschenen. 
Het is in beperkte oplage bij 
het algemeen secretariaat ver
krijgbaar voor ƒ 2,50.

Het Nederlands Platform voor 
Internationaal Jongerenwerk 
wordt wel afgekort met de let
ters N.P.I.J. Wat weer tot de 
verwarring heeft geleid aat het 
de afkorting was van Nederlandse 
Poging to't Internationaal Jo
lijt.

-Stopwoord van de, J0VD-

Het komt genuanceerd over, 
als je genuanceerd, genuan
ceerd gebruikt.

Van Kooten en De Bie gaan ver
dwijnen als de VPRO er niet 
snel een aantal leden bijkrijgt

Amice, kun je mij de 3 compo
nentenlijm aanrei ken?
Het spijt mij, maar die is in 
Den Haag niet te koop.

Nelleke Schuurman (VVO afd.AB- 
CD) tegen haar voorzitter:
"Ik heb een nieuwe slogan voor 
de JOVD n.l., JOVD: Jong, eli
tair en verpest".

Prikbord zal met pen, papier, 
fototoestellen en video-materi 
aal aanwezig zijn in de sauna 
en het zwembad van Motel Nul and

JOVD
door: Astrid Paanakker

Anne Lize van der Stoel 
en Anke de Rooij

Plooirokken gaan emanciperen

Een unicum voor de J0VD:op 30 
oktober/1 november vond in het 
vormingscentrum De Born het 
emancipatieweekend plaats.
In het bijzijn van mevrouw 
Eegje Schoo vertelden 20 JOVD 
vrouwen over hetgeen ze had
den moeten doen om hiernaar 
toe te komen (reacties van 
buitenaf) en waarin ze zich 
meer en/of minder geëmanci
peerd voelden. Met name rol- 
bevestigende voorvallen ble
ken de oorzaak van een'-zich 
realiseren dat we in directe 
leefsituaties en binnen de 
JOVD beoordeeld worden op 
ons vrouw-zijn. Uit het ver
haal van de voorzitster van 
de Emancipatieraad zijn o.m. 
de volgende conclusies te 
trekken:
- voor je onafhankelijkheid 
en zelfstandigheid binnens- 
en buitenshuis moet je met 
anderen samen heel wat strijd 
leveren.
- het is erg versluierd hoe 
de omgeving van jongs af aan 
op je visje inwerkt; duidelijk
heid biedt herkenning voor an
dere vrouwen en laat mannen 
zien wat er scheef zit in on
ze samenleving.
- juist alleen in eerste in
stantie met vrouwen praten 
over je positie en hoe je 
daarin verandering wilt 
brengen geeft steun, vanwege 
de gemeenschappelijkheid van 
de situatie, de sfeer waarin 
gesproken kan worden. 
Zaterdagmorgen, na ontbijt en 
ochtendwandeling, stelde de 
cursusleidster, Toos Libo- 
chant, voor om aan de hand 
van de definitie:"Ideologie 
is het geheel van overtui
gingen die horen bij een

bepaalde groep en die de 
belangen van de groep ver
sterken" in te gaan op 
emancipatie en associaties 
die hiermee verband houden, 
dan wel met 'rolgedrag'. Ver
der onderzochten we welke oor
zaken ons binnen de JOVD be
lemmeren deel te nemen aan 
de besluitvorming ( als vrouw 
actief is, meestal secreta
resse!).In kleine groepjes 
werden "zelfbewustzijn", 
"jezelf extra bewijzen" en 
"machteloosheid" behandeld.

Persoonlijke gevoelens en er
varingen werden uitgewisseld. 
Emotionaliteit, reacties daar
op van buitenaf, "faalangst" 
en "blufkezen-mentaliteit" wer
ken belemmerend op de partici
patie van vrouwen in de JOVD.
's Middags stonden keuzes ma
ken en die beargumenteren cen
traal; aan de hand van de stel
ling: "Binnen de JOVD zul je je 
emancipatie op eigen kracht 
moeten bereiken" kon je-opde 
stoelenri j •' EENS' , 'TWIJFEL' 
of 'ONEENS' gaan zitten, waar
bij je naderhand uitleg kon 
geven waarom je daar zat. Hét 
gevolg kon zijn dat anderen 
weer van gedachten veranderden. 
De meningen liepen uiteen van: 
'een mens blijft altijd alleen; 
mijn eigen emancipatie kan ik 
alleen zélf bereiken’(EENS);
'ik wil het zélf doen, maar ook 
met anderen samen'(TWIJFEL);
'je bent afhankelijkheid van 
de medewerking van anderen; 
samen sta je sterker en kun je 
elkaar steunen' (ONEENS). Het 
laatste sprak de meesten van 
ons aan. 's.Avonds werden 
enige opdrachten uitgebeeld. 
Zondagmorgen hebben we inge
vuld wat er binnen de JOVD 
dient te veranderen om vrouwen 
de door hen gewenste deelname 
mogelijk te maken. Veel sug
gesties kwamen naar voren om 
vooral verder te gaan hiermee. 
Evaluerend kunnen we zeggen 
dat:- het heel zinvol en pret
tig is om alleen met vrouwen 
te praten over je emancipatie, 
in ontspannen sfeer;
- we veel gemeenschappelijke 
belemmeringen ontdekten;
- we .daar gezamenlijk veran
deringen in kunnen en willen 
brengen;
- werken in sub-groepen beter 
meningsvormend werkt dan het 
in massaliteit discussiëren.
De emancipatiecommissie voelt 
zich gesterkt door alle voor
stellen om het niet bij dit 
weekend te laten en we willen 
verder gaan met het organiseren 
van een vervolgweekend, een 
trainingsweekend vergader- en 
discussietechniek voor vrouwen, 
huiskamerbijeenkomsten in af
delingen en trachten te komen 
tot een landelijk vrouwenover- 
leg. Kortom, we laten het niet 
bij dit eerste historische ge
beuren, ofwel, jullie horen 
nog van ons !

. rui 
Iwi'Hs.

13 en 14 november:
D'66-congres te Amersfoort.

20 november:
Kernwapendebat met A.Ploeg en 
F. van der Spek in het Hof van 
Holland, 20.00 uur te Hilversum.

21 en 22 november:
JOVD-congres te Nuland

21 en 22 november:
Algemene vergadering van het 

- European Coordination Bureau in 
Gummersbach (BRD)

17 tot en met 22 november:
IFLRI-senrinar, Ilse and Abuse 01 
Drugs, Straatsburg.

30 november t/m 3 december:
Algemene vergadering van de 
Europese Jongeren en Studentev 
samenwerking, Bern.

7 tot en met 11 december:
Brussel-excursie, JOVD Geldeï' 
land.

11 en 12 december:
VVD-congres.
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